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Αθήνα, σήµερα στις 22 Μαΐου 2024, ηµέρα Τετάρτη και ώρα
10.10’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΙΩΑΝΝΗ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας:
«Ίδρυση Ελληνικού Κέντρου Αµυντικής Καινοτοµίας, εκσυγχρο-
νισµός θεσµικού πλαισίου των Ανωτάτων Στρατιωτικών Εκπαιδευ-
τικών Ιδρυµάτων, σύσταση Κοινού Σώµατος Πληροφορικής στις
Ένοπλες Δυνάµεις και λοιπές διατάξεις».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε σε συνεδρίασή της, την
16η Μαΐου 2024, τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία συνε-
δρίαση εν συνόλω, επί της αρχής, επί των άρθρων και των τροπο-
λογιών. Η εγγραφή των οµιλητών θα γίνει ηλεκτρονικά και µέχρι
το τέλος της οµιλίας του δεύτερου εισηγητή.

Συµφωνεί το Σώµα; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Το Σώµα συνεφώ-

νησε. 
Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Χρήστος

Δερµεντζόπουλος για δεκαπέντε λεπτά.
Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής εγγραφής. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΔΕΡΜΕΝΤΖΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η Κυβέρνηση και

το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας µέσω του σηµερινού σχεδίου
νόµου προχωράει σε µια εµβληµατική νοµοθετική πρωτοβουλία.
«Ίδρυση Ελληνικού Κέντρου Αµυντικής Καινοτοµίας, εκσυγχρο-
νισµός του θεσµικού πλαισίου των Ανωτάτων Στρατιωτικών Εκ-
παιδευτικών Ιδρυµάτων, σύσταση Κοινού Σώµατος Πληροφορι-
κής στις Ένοπλες Δυνάµεις και λοιπές διατάξεις» είναι ο τίτλος
του σχεδίου νόµου, ένα σχέδιο νόµου µε συγκεκριµένη στό-
χευση, την ανάπτυξη ενός οικοσυστήµατος αµυντικής καινοτο-
µίας προς όφελος τόσο των Ενόπλων Δυνάµεων όσο και του
επιστηµονικού δυναµικού της χώρας. 

Στη συνεδρίαση ακρόασης των φορέων δεν υπήρχε κάποιος
από αυτούς που προσκλήθηκαν που να αµφιβάλλει για την ανα-
γκαιότητα που προτάσσουµε, την αναγκαιότητα να εκσυγχρονι-
στούν οι Ένοπλες Δυνάµεις. Κανείς δεν έκρυψε την ικανοποίησή
του ή τουλάχιστον έστω να δηλώσει ότι η συγκεκριµένη νοµοθε-
τική πρωτοβουλία δεν κινείται προς τη θετική κατεύθυνση. 

Προφανώς και ακούστηκαν επιφυλάξεις, διατυπώθηκαν απο-
ρίες ή εκφράστηκαν και ζητήµατα που απασχολούν τις γυναίκες
και τους άνδρες των Ενόπλων Δυνάµεων. Κανείς δεν αµφιβάλλει
πως υπάρχουν πολλά ζητήµατα που χρήζουν αντιµετώπισης, πα-
ραδείγµατος χάριν το συνταξιοδοτικό ζήτηµα, που η Κυβέρνηση
το γνωρίζει και το Υπουργείο επεξεργάζεται την επίλυσή του. 

Πιστεύω όµως πως η εικόνα που διαµορφώθηκε, µέσα και από
τη στάση των κοµµάτων της Αντιπολίτευσης, παρά το γεγονός
πως διανύουµε µια προεκλογική περίοδο, αποδεικνύει πως υπάρ-
χει η αναγνώριση των προθέσεών µας αλλά και η αναγνώριση
από όλους της αναγκαιότητας να περάσουν οι Ένοπλες Δυνάµεις
σε µια νέα εποχή, µια νέα εποχή µε ριζικές αλλαγές στα οπλικά
συστήµατα, στη δοµή και επιτέλους στην καινοτοµία. 

Ο στόχος µας είναι απλός, να αξιοποιήσουµε τις δικές µας δυ-
νατότητες και κυρίως το δικό µας άξιο έµψυχο δυναµικό, να τους
αξιοποιήσουµε δίνοντάς τους τα εφόδια να δηµιουργήσουν και-
νούργια συστήµατα. Διότι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε
άξιες Ελληνίδες και Έλληνες, είτε εντός των Ενόπλων Δυνάµεων
είτε εκτός, είτε εντός Ελλάδας είτε εκτός, και όπως αναφέρθηκε
και από τον Υπουργό στο εξωτερικό ασχολούνται σε κορυφαίο
επίπεδο µε τέτοιου είδους προγράµµατα. 

Οφείλουµε λοιπόν και µε αυτόν τον τρόπο καταρτίζουµε ένα
σωστό θεσµικό πλαίσιο, ώστε να συµβάλουν όλοι στη δηµιουργία
αυτού του οικοσυστήµατος και µε αυτόν τον τρόπο πιστεύουµε
πως θα εξασφαλίσουµε κάτι ιδιαίτερα σηµαντικό, κάτι που αυτήν
τη στιγµή δεν υπάρχει ή δεν υπάρχει τουλάχιστον στον βαθµό
τον οποίο θα θέλαµε, να καταφέρουµε να χτίσουµε µια ιδιαίτερη
τεχνογνωσία ως χώρα, που θα διαχέεται και σαν προοπτική εξέ-
λιξης καριέρας σε µια γενιά που έρχεται. 

Ο βασικός µας όµως στόχος και ο λόγος που η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας νοµοθετεί είναι να διατηρήσουµε και να ενι-
σχύσουµε τη δυνατότητα να προστατεύσουµε την κυριαρχία και
την ανεξαρτησία µας, απέναντι σε δυνάµεις δηµογραφικά και οι-
κονοµικά ισχυρότερες, χώρες που έχουν αντιληφθεί και αξιοποι-
ήσει τη δική τους τεχνογνωσία αρκετά νωρίτερα από εµάς.

Τέσσερα βασικά σκέλη λοιπόν στο συγκεκριµένο σχέδιο
νόµου: Το Ελληνικό Κέντρο Αµυντικής Καινοτοµίας, όπου στόχο
έχουµε να καλλιεργήσουµε προηγµένες τεχνολογίες, να προµη-
θευτούµε καινοτόµα προϊόντα για την άµυνά µας, να αναπτύ-
ξουµε χρηµατοδοτικά εργαλεία µεταξύ νεοφυών επιχειρήσεων
και αµυντικών βιοµηχανιών, να ισχυροποιήσουµε τη συνεργασία
των ΑΕΙ της χώρας, των ερευνητικών κέντρων και των σχολών
των Ενόπλων Δυνάµεων.

Στο δεύτερο και τρίτο σκέλος είναι ο εκσυγχρονισµός των Ανω-
τάτων Στρατιωτικών Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων και η ίδρυση Τµή-
µατος Πληροφορικής στη Στρατιωτική Σχολή Αξιωµατικών Σωµά-
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των. Ουσιαστικά, µεταξύ άλλων, δίνουµε τη δυνατότητα αυτόνο-
µης διοργάνωσης διδακτορικών σπουδών, απλοποιούµε τη δια-
δικασία ίδρυσης µεταπτυχιακών, παρέχουµε τη δυνατότητα συµ-
µετοχής των στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων σε ερευνητικά
προγράµµατα, παρέχουµε τη δυνατότητα να εκπονούν διδακτο-
ρικές διατριβές, να εκπονούν βιοµηχανικά διδακτορικά σε συνερ-
γασία µε βιοµηχανίες. Προσφέρουµε τέλος στη δυνατότητα να
συµµετέχει το στρατιωτικό προσωπικό σε µετεκπαιδευτικά προ-
γράµµατα εξειδίκευσης και εκπόνησης µεταδιδακτορικής έρευ-
νας. 

Και όλα αυτά, γιατί η αλήθεια είναι πως υπάρχει σηµαντική
αναξιοποίητη γνώση στα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων και το
σηµαντικότερο είναι βέβαια πως υπάρχει ακόµα µεγαλύτερη δίψα
για γνώση και προσφορά στην πατρίδα µέσω αυτής. 

Μέσα στο συγκεκριµένο σχέδιο νόµου υπάρχει επίσης πρό-
βλεψη για την τεχνητή νοηµοσύνη και αναλυτική δεδοµένων στις
Ένοπλες Δυνάµεις, να αναπτύξουµε δηλαδή και να ενσωµατώ-
σουµε τεχνολογίες τεχνητής νοηµοσύνης σε στρατιωτικά συστή-
µατα και εφαρµογές. Κατ’ αυτόν τον τρόπο θα µπορέσουµε να
απαντήσουµε σε προκλήσεις και απειλές της εποχής, ζητήµατα
κυβερνοασφάλειας, ανάλυσης δεδοµένων, συστήµατα anti-drone
και οφείλουµε να καταρτίσουµε τα στελέχη µας σε επιχειρήσεις
κυβερνοάµυνας και διαχείρισης δικτύων για την αποτροπή κυ-
βερνοαπειλών. 

Για τον λόγο αυτό συστήνεται στις Ένοπλες Δυνάµεις το Κοινό
Σώµα Πληροφορικής, όπου αποστολή του είναι ουσιαστικά η
προσαρµογή, πρόληψη, έγκαιρη αντίδραση των ψηφιακών υπο-
δοµών των Ενόπλων Δυνάµεων στις προκλήσεις κυβερνοασφά-
λειας. Με αυτόν τον τρόπο θα ενισχύσουµε την εθνική µας
ασφάλεια αλλά θα συµβάλουµε παράλληλα και στην εθνική στρα-
τηγική που χαράσσεται για την τεχνητή νοηµοσύνη. 

Τέλος, στο τέταρτο σκέλος περιλαµβάνονται επιµέρους ρυθ-
µίσεις άλλων σηµαντικών θεµάτων, ζητήµατα που αποσκοπούν
µεταξύ άλλων στην εύρυθµη λειτουργία των στρατιωτικών νοσο-
κοµείων και στην παρεχόµενη από αυτά υγειονοµική φροντίδα,
επίσης νέα ειδικά προγράµµατα θητείας ανδρών γυναικών στις
Ένοπλες Δυνάµεις, αλλά και ειδική αποζηµίωση πληρωµάτων
πλοίων του Πολεµικού Ναυτικού που βρίσκονται σε αποστολή και
ειδική αποζηµίωση προσωπικού των Ενόπλων Δυνάµεων που
εκτελεί ειδικές αποστολές. 

Με το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, κοιτάµε µπροστά, µε την αναγκαιότητα να
τρέξουµε γιατί µείναµε πίσω. Μας δίνεται σε όλους σήµερα µια
ευκαιρία να προχωρήσουµε από ένα θεωρητικό επίπεδο, από ένα
επίπεδο διαπιστώσεων, σε ένα πρακτικό επίπεδο, και φυσικά
όπως σας ανέφερα υπάρχουν ζητήµατα εξίσου σηµαντικά, ζητή-
µατα που αφορούν το προσωπικό των Ενόπλων Δυνάµεων, και
όπως ανέφερε και ο Υπουργός, στο επόµενο διάστηµα οφείλουµε
και θα παρουσιάσουµε µια πρόταση που θα δίνει τέλος σε αβε-
βαιότητα, όπως παραδείγµατος χάριν στο συνταξιοδοτικό, που
παρουσιάστηκε για το συγκεκριµένο ζήτηµα. 

Προέρχοµαι από µια περιοχή, όπου η παρουσία του στρατού,
η προσφορά στην τοπική κοινωνία, το γεγονός ότι αποτελεί ανα-
πόσπαστο κοµµάτι της κοινωνίας µας δεν είναι απλά διαπιστώ-
σεις. Είναι η συνείδηση του κάθε πολίτη που µεγαλώνει σε µια
τόσο σηµαντική περιοχή. Οι ανάγκες εποµένως ή τα θέµατα που
αντιµετωπίζουν τα στελέχη µας είναι ανάγκες και θέµατα που
αντιµετωπίζει όλη η περιοχή. 

Με την Κυβέρνησή µας εξάλλου, µε την Κυβέρνηση Κυριάκου
Μητσοτάκη, είτε αφορά αυτό το µεγάλο ζήτηµα του συνταξιοδο-
τικού, είτε των αµοιβών που δεν βρίσκεται στα επίπεδα που θέ-
λουµε, είτε σε θέµατα υποστελέχωσης, που γι’ αυτόν τον λόγο
έχει ξεκινήσει εδώ και καιρό ένα τεράστιο πρόγραµµα προσλή-
ψεων, είτε σε θέµατα στέγασης, που γι’ αυτόν τον λόγο έχει ξε-
κινήσει από τη Θράκη πρώτα ένα πολύ µεγάλο στεγαστικό
πρόγραµµα, είτε γενικότερα στον εκσυγχρονισµό των Ενόπλων
Δυνάµεων µε το εξοπλιστικό πρόγραµµα που τρέχει τα τελευταία
χρόνια, έτσι λοιπόν και σήµερα µε το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου
καλούµαστε να ψηφίσουµε και αποστολή µας είναι να βάλουµε
τα θεµέλια για µια νέα γενιά, που έρχεται να συµβάλει ορθότερα
στην ενίσχυση της ασφάλειας της χώρας µας, να διαπρέψει και

να πρωτοπορήσει, διαφυλάσσοντας πρώτιστα την εθνική µας κυ-
ριαρχία. 

Για όλους τους παραπάνω λόγους καταθέτω την ολόπλευρη
στήριξη στην επίπονη δουλειά των στελεχών του Υπουργείου και
της Κυβέρνησης και σας καλώ να πράξετε το ίδιο. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαριστού-
µε τον κ. Δερµεντζόπουλο.

Τον λόγο έχει ο εισηγητής από τον ΣΥΡΙΖΑ κ. Ευάγγελος Απο-
στολάκης. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και συνάδελφοι, θα έπρεπε να ξεκινήσω

τη σηµερινή µου εισήγηση κατευθείαν µε την αναφορά µου επί
του σηµερινού νοµοσχεδίου. Όµως θεωρώ ότι δεδοµένης της
θέσης µας και της αποστολής µας εδώ στο Κοινοβούλιο πρέπει
να γίνεται αναφορά και στα σοβαρότατα ζητήµατα που απασχο-
λούν την κοινωνία και τους πολίτες. Για τον λόγο αυτό θα τονίσω
τη σοβαρότητα της κατάστασης, όπως αυτή έχει διαµορφωθεί
από τις τρέχουσες γεωπολιτικές εξελίξεις και που λόγω της γε-
ωγραφικής θέσης της χώρας µας έχει άµεσο αντίκτυπο και σο-
βαρές συνέπειες και σε εµάς.

Όπως είχα δηλώσει και παλαιότερα από την εκκίνηση της σύ-
γκρουσης στο Ισραήλ, είχα εκφράσει την ανησυχία µου ότι ο κίν-
δυνος διάχυσης του πολέµου στη Μέση Ανατολή ήταν υπαρκτός.
Παρατηρώντας τις τρέχουσες εξελίξεις συνεχίζει να υπάρχει
αυτός ο κίνδυνος σαν ενδεχόµενο, κάτι το οποίο βέβαια δεν εύ-
χεται κανείς. 

Επειδή όµως τα ευχολόγια δεν επαρκούν, η ανάγκη παρέµβα-
σης της διεθνούς κοινότητας για την ειρηνική επίλυση του προ-
βλήµατος είναι πιο επείγουσα από ποτέ. Η ανάγκη ανοίγµατος
όλων των διπλωµατικών διαδρόµων είναι επιτακτική. 

Δυστυχώς οι αριθµοί θανάτων και αµάχων είναι τεράστιοι. Να
σηµειώσουµε ότι στη Γάζα έχουµε φτάσει τις τριάντα πέντε χι-
λιάδες εξακόσια εβδοµήντα τέσσερα θύµατα του πολέµου µέχρι
στιγµής, καθώς και εκτοπισµένων. Οι αριθµοί είναι τόσο υψηλοί,
που ο ανθρώπινος εγκέφαλος αδυνατεί να τους επεξεργαστεί και
αδυνατεί να το αποδεχτεί και η διεθνής κοινότητα. 

Στη δύσκολη εξίσωση προστίθεται και η εµπλοκή του Ιράν µε
το Ισραήλ, η οποία και δυναµίτισε ακόµα περισσότερο την κατά-
σταση. Ένα όµως είναι βέβαιο, και αυτό δεν είναι άλλο από τον
πόνο και την αδικία που υφίστανται οι απλοί άνθρωποι. Είναι λοι-
πόν άµεση ανάγκη να πρυτανεύσει η λογική και να επιτευχθεί εκε-
χειρία και στους δύο πολέµους.

Για τα δε ηµέτερα ζητήµατα, τα οποία άπτονται της εξωτερικής
µας πολιτικής, θα πρέπει η Κυβέρνηση να διαχειριστεί µε λεπτό-
τητα και σοβαρή προετοιµασία τα θέµατα που έχουν προσφάτως
ανακύψει και να µην πυροβολεί τα πόδια της, επαναφέροντας στο
τραπέζι, ας πούµε λόγω κωλυσιεργίας, θέµατα τα οποία είχαν
επιλυθεί προς όφελος της χώρας µας. Υπήρξε συµφωνία µε τη
Βόρεια Μακεδονία, που έλυνε πολλά και χρονίζοντα ζητήµατα,
που τώρα έρχονται ξανά προς συζήτηση, θεωρώ λόγω της ολι-
γωρίας αυτής της Κυβέρνησης. 

Για τη δε ανοικτή συζήτηση µε την Τουρκία αποδεικνύεται για
µια ακόµη φορά ότι η προετοιµασία της ελληνικής πλευράς κάθε
άλλο παρά σε υψηλότατο επίπεδο είναι. Διάλογος ναι, αλλά µε τι
προετοιµασία σε κάθε επίπεδο και µε συγκεκριµένους όρους και
σαφή όρια. 

Έρχοµαι τώρα στο υπό συζήτηση νοµοσχέδιο, η πορεία του
οποίου ξεκίνησε µε µια δυσάρεστη έκπληξη. Το νοµοσχέδιο
αναρτήθηκε σε δηµόσια διαβούλευση τη Μεγάλη Τρίτη, µέσα στη
Μεγάλη Εβδοµάδα, όπου και παρέµεινε µέχρι τη Δευτέρα 13
Μαΐου, µε τις περισσότερες ενδιάµεσες µέρες να είναι αργίες.
Έτσι δεν δόθηκε στους πολίτες και στους αρµόδιους φορείς ο
χρόνος για να γίνει µια σωστή ανάγνωση και επεξεργασία αλλά
και υποβολή σχολίων, παρατηρήσεων και προτάσεων. 

Η ταχύτητα δε που εισήχθη το νοµοσχέδιο στην επιτροπή για
επεξεργασία κάθε άλλο παρά αρµόζει στη σοβαρότητα του κει-
µένου αλλά και στη σπουδαία αξία της διακοµµατικής συναίνε-
σης. Αν µη τι άλλο, όταν συζητάµε για θέµατα που άπτονται της
εθνικής άµυνας της χώρας, η διακοµµατική συναίνεση θα έπρεπε
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να είναι κυβερνητική προτεραιότητα. 
Εισάγονται µε το παρόν νοµοσχέδιο καινοφανείς θεσµοί για τις

Ένοπλες Δυνάµεις της χώρας και θα ξεκινήσω από το Ελληνικό
Κέντρο Αµυντικής Καινοτοµίας. Είναι ένα βήµα προς τη σωστή
κατεύθυνση. Ως ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία έχουµε τονίσει
ότι οι Ένοπλες Δυνάµεις χρειάζονται αναβάθµιση σε όλους τους
τοµείς, µε σκοπό την ενίσχυση της αποτρεπτικής µας ισχύος. 

Πρόκειται λοιπόν, για µια πρωτοβουλία που έχει στον κορµό
της θετικά χαρακτηριστικά και µπορεί να ενισχύσει την έρευνα,
την καινοτοµία και την τεχνολογία, προσφέροντας στις Ένοπλες
Δυνάµεις τις δυνατότητες για την αντιµετώπιση των σύγχρονων
προκλήσεων. Υπάρχουν όµως σηµεία στα οποία σε κάθε περί-
πτωση θα έπρεπε να έχει γίνει καλύτερη επεξεργασία για να εξα-
σφαλιστεί το καλύτερο δυνατό αποτέλεσµα. 

Θέλω εδώ να σηµειώσω ότι δηµιουργεί προβληµατισµό η κα-
τανοµή µετοχικού κεφαλαίου και αυτό γιατί αφήνεται ανοικτό το
ενδεχόµενο πιθανής µελλοντικής συµµετοχής στο ΕΛΚΑΚ φο-
ρέων έξω από τον δηµόσιο πυρήνα. Όπως είναι εύκολα αντιλη-
πτό, κάτι τέτοιο δεν µας βρίσκει σύµφωνους και αυτό γιατί λόγω
της ιδιαίτερης φύσης των θεµάτων που θα χειρίζεται το ΕΛΚΑΚ
αλλά και των πληροφοριών που αυτό θα επεξεργάζεται θα πρέπει
να διασφαλίζεται ότι δεν θα υπάρχει πεδίο για εξυπηρέτηση αλ-
λότριων συµφερόντων, που δεν θα έχουν σχέση µε τις Ένοπλες
Δυνάµεις και την εθνική άµυνα της χώρας. 

Στο ίδιο επίπεδο κινούνται και οι παρατηρήσεις µας για τη σύν-
θεση των µελών του διοικητικού συµβουλίου. Υπάρχει µια ασά-
φεια για το ποιες θα είναι οι ιδιότητες των µελών του διοικητικού
συµβουλίου, κάτι το οποίο δεν θα πρέπει να συµβαίνει σε ένα νο-
µοσχέδιο που απ’ ό,τι πληροφορηθήκαµε στις συνεδρίαση της
επιτροπής ήταν έτοιµο εδώ και καιρό. 

Να σηµειώσω και κάποια πράγµατα που θα έπρεπε να υπάρ-
χουν στις διατάξεις για το ΕΛΚΑΚ. Θα ήταν προς τη σωστή κα-
τεύθυνση η πρόβλεψη ελεγκτικών υπηρεσιών και διαδικασιών για
τη λειτουργία και την αποδοτικότητα του Ελεγκτικού Κέντρου
Αµυντικής Καινοτοµίας, όπως επίσης πρέπει να υπάρξει πρό-
βλεψη για µια απολογιστική διαδικασία. Το ΕΛΚΑΚ θα πρέπει να
λογοδοτεί και στην Κυβέρνηση, στη Βουλή και στους Έλληνες
πολίτες, που στην ουσία είναι αυτοί που θα το χρηµατοδοτούν.
Θα πρέπει λοιπόν και να οριστούν οι ελεγκτικοί µηχανισµοί και
να προβλεφθεί η διαδικασία απολογισµού και λογοδοσίας. 

Επίσης για να υπάρχει διακοµµατική συναίνεση αλλά και ενη-
µέρωση της Εθνικής Αντιπροσωπείας θα πρέπει τα όποια προ-
γράµµατα του ΕΛΚΑΚ να έρχονται προς εξέταση και συζήτηση
στην αρµόδια επιτροπή της Βουλής. 

Επιπλέον θέλω να τονίσω τις σοβαρές µας ανησυχίες για πι-
θανή αξιοποίηση των αποθεµατικών των µετοχικών ταµείων προς
όφελος του ΕΛΚΑΚ και στο τέλος της ηµέρας σε βάρος των µε-
τόχων και των µερισµατούχων. Θα σηµειώσω λοιπόν, ότι σε µια
τέτοια προοπτική θα µας βρείτε απέναντι. 

Τώρα, η αναβάθµιση των Ανωτάτων Στρατιωτικών Εκπαιδευτι-
κών Ιδρυµάτων είναι ένα πάγιο αίτηµα των στελεχών που επιζη-
τούσαν την ισοτιµία µε τα ΑΕΙ, δεδοµένων και των δυνατοτήτων
που δίνονται µέσα από αυτήν. Δίνεται για παράδειγµα η δυνατό-
τητα απόκτησης µεταπτυχιακών τίτλων σπουδών, διασύνδεση µε
τα ΑΕΙ και το ΕΛΚΑΚ. 

Αυτό όµως που θέλω να τονίσω εδώ είναι ότι δεν υπάρχει στο
νοµοσχέδιο πρόνοια για την αναβάθµιση των ΑΣΣΥ, και αυτό είναι
µια σοβαρή παράλειψη αλλά και µεγάλη αδικία. Φάνηκε δε και
από πάρα πολλά σχετικά σχόλια που υποβλήθηκαν κατά το στά-
διο της δηµόσιας διαβούλευσης. Πρέπει αυτή η αδικία να απο-
κατασταθεί άµεσα. Είναι αδιανόητο να προσπαθείς να αναβαθµί-
σεις τα ΑΣΕΙ και τα ΑΣΣΥ να αφήνονται στην τύχη τους, χωρίς να
έχουν αυτή τη στιγµή µόνιµο διδακτικό προσωπικό ούτε το κα-
τάλληλο οργανόγραµµα, µε αποτέλεσµα να µην αξιοποιούνται
στο έπακρο οι υπάρχουσες δυνατότητες και να µην αποδίδεται
το έργο που θα έπρεπε. 

Ως προς τη σύσταση Κοινού Σώµατος Πληροφορικής η βασική
µας παρατήρηση έχει να κάνει µε την έλλειψη αναφοράς στην
τύχη των υφιστάµενων στελεχών µε κατεύθυνση πληροφορικής,
τους υπάρχοντες δηλαδή πληροφορικάριους του Στρατού Ξηράς
και της Αεροπορίας. Πριν λοιπόν ιδρυθεί αυτό το νέο σώµα θα

πρέπει να έχει λυθεί το θέµα µε όσους ήδη υπηρετούν, για να
έχουν οι άνθρωποι αυτοί µια οµαλή σταδιοδροµία και να µην βρε-
θούν προ εκπλήξεων και η οµαλή αυτή σταδιοδροµία να είναι
ανεξάρτητη από την ένταξή τους ή µη στο Κοινό Σώµα της Πλη-
ροφορικής. 

Ερχόµενος τώρα σε κάποιες επιµέρους διατάξεις θέλω να ανα-
φερθώ πρώτα στο άρθρο 59 για τη ρύθµιση ληξιπρόθεσµων οφει-
λών του ΕΟΠΥΥ προς τα στρατιωτικά νοσοκοµεία, όπου προ-
βλέπεται η απόδοση του 90% των οφειλοµένων. Μας εξήγησε κά-
ποια πράγµατα ο Υπουργός στην επιτροπή, εµείς όµως επιµέ-
νουµε να αποδοθούν οφειλόµενα στο 100%. Είναι ζήτηµα βιω-
σιµότητας και λειτουργικότητας των στρατιωτικών µας νοσοκο-
µείων και δεν χωρούν εκπτώσεις. 

Στο άρθρο 64 για την απόδοση των εσόδων από την πώληση
µη επιχειρησιακά αναγκαίου εξοπλισµού, µόνο στον προϋπολο-
γισµό του ΥΠΕΘΑ έχουµε αντίρρηση. Μέχρι στιγµής τα έσοδα
αυτά αποδίδονταν στα µετοχικά ταµεία προς όφελος των στελε-
χών. Πρέπει λοιπόν από την όποια αξιοποίηση του υλικού αυτού
τουλάχιστον ένα σοβαρό ποσοστό να αποδίδεται στα µετοχικά
ταµεία.

Ως προς το άρθρο 66 για το σύστηµα αναδοχής φάρων δεν θα
πρέπει να υπάρξει αλλαγή στο υφιστάµενο νοµικό πλαίσιο. Δε-
δοµένου του ιδιαίτερου πλαισίου και της σηµαντικότητας των
φάρων δεν είναι αποδεκτή η οποιαδήποτε επιχειρηµατική τους
εκµετάλλευση. Οι φάροι είναι ένα δίκτυο το οποίο έχει διασυνδε-
θεί και µε τον παραθερισµό των στελεχών του Πολεµικού Ναυτι-
κού και όλων των υπαλλήλων του Πολεµικού Ναυτικού. 

Για το επίδοµα στόλου, θα πω ότι είναι στη σωστή κατεύθυνση.
Ελπίζουµε ότι θα αποκατασταθεί η παρεξήγηση που είχε γίνει.
Από ό,τι φαίνεται τα χρήµατα είναι αρκετά, αρκεί να αποδοθούν
µε τον σωστό τρόπο, ώστε τα στελέχη να καταλάβουν ότι τέλος
πάντων υπάρχει ένα σοβαρό επίδοµα, που είναι και ελκυστικό για
να παραµένουν στον στόλο. Βλέπετε πόσα προβλήµατα έχουµε
και πόσες παραιτήσεις έχουν εµφανιστεί, που κύριο λόγο έχουν
οικονοµικά προβλήµατα. 

Κλείνοντας πρέπει να πω ότι και εµείς και τα στελέχη και οι αρ-
µόδιοι φορείς που εκπροσωπούν τους άντρες και τις γυναίκες
των Ενόπλων Δυνάµεων, αναµέναµε να έρθει στη Βουλή ένα νο-
µοσχέδιο το οποίο θα επιλύει τα σοβαρά θέµατα που αντιµετω-
πίζουν τα στελέχη στην καθηµερινότητά τους.

Πέρα από την τροπολογία που κατέθεσε ο ΣΥΡΙΖΑ για τροπο-
ποίηση ορίων ηλικίας αποστρατείας και συνταξιοδότησης των
ΕΠΟΠ -και κάποιες άλλες τροπολογίες που έχουµε δει- συν το
γεγονός ότι αυξήθηκαν τα χρήµατα για το επίδοµα στόλου, κάτι
τέτοιο δεν έγινε. Έµειναν χωρίς µέριµνα από την πολιτεία σο-
βαρά θέµατα, όπως µισθολογικά ζητήµατα, προβλήµατα σταδιο-
δροµικά, προβλήµατα στην ιατροφαρµακευτική περίθαλψη κι ένα
σωρό άλλα που δεν προλαβαίνω να αναφέρω, αλλά πρέπει να
µας ανησυχούν και µάλιστα σε συνδυασµό µε τον µεγάλο αριθµό
παραιτήσεων στις Ένοπλες Δυνάµεις -όπως ανέφερα προηγου-
µένως- θα έπρεπε να έχουν κινητοποιήσει την ηγεσία. 

Εάν, λοιπόν, δεν φέρετε ένα νοµοσχέδιο, το οποίο να µεριµνά
γι’ αυτούς τους ανθρώπους, δεσµευόµαστε από αυτό εδώ το
Βήµα ότι θα το πράξουµε εµείς κατά τη διακυβέρνησή µας. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.

Αποστολάκη. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο

Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, είκοσι δύο µαθήτριες και µαθητές και δύο εκπαιδευ-
τικοί συνοδοί από τα Εκπαιδευτήρια «ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ».

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επίσης, ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Βλάχος ζητεί άδεια ολιγοή-
µερης απουσίας στο εξωτερικό. Η Βουλή εγκρίνει; 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Συνεπώς η Βουλή
ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια. 

Παρακαλώ να κλείσει το ηλεκτρονικό σύστηµα εγγραφής. 
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλ-

λαγής κ. Δηµήτριος Μπιάγκης. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΙΑΓΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, συζητάµε σήµερα ένα σχέδιο νόµου που στον πυρήνα του
βρίσκεται η σύσταση του λεγόµενου Ελληνικού Κέντρου Αµυντι-
κής Καινοτοµίας. Αν και η πρωτοβουλία αυτή είναι κατ’ αρχάς ευ-
πρόσδεκτη, δεν µπορούµε να αγνοήσουµε το γεγονός ότι απο-
τελεί µια αρκετά καθυστερηµένη αντίδραση της Κυβέρνησης της
Νέας Δηµοκρατίας στην αυτονόητη ανάγκη των Ενόπλων Δυνά-
µεων για ένα σύστηµα υποστήριξης και προώθησης της αµυντι-
κής έρευνας και τεχνολογίας, αλλά και της εγχώριας αµυντικής
βιοµηχανίας.

Ωστόσο, δεν µπορούµε να παραβλέψουµε το γεγονός της ανε-
παρκούς διαβούλευσης και της έλλειψης συνεργασίας µε τους
κοινωνικούς εταίρους. Είναι µια πρακτική που υπονοµεύει την
εµπιστοσύνη στη διαδικασία της νοµοθετικής διαδικασίας και που
δυστυχώς, δεν είναι η πρώτη φορά που ακολουθείται από την Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. 

Παρά το γεγονός, λοιπόν, ότι η ανακοίνωση της πρόθεσης του
Υπουργού Εθνικής Άµυνας για τη σύσταση του νέου φορέα ανα-
κοινώθηκε πριν από αρκετούς µήνες, η Κυβέρνηση αποφάσισε
να αναρτήσει στη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ» το εν λόγω νοµοσχέδιο στην καρ-
διά της εορταστικής περιόδου του Πάσχα και στη συνέχεια να
καταθέσει για συζήτηση στην αρµόδια επιτροπή της Βουλής
µόλις δύο µέρες µετά τη λήξη της ηλεκτρονικής διαβούλευσης.
Είναι ένα γεγονός που συνιστά µια βιαστική, αδιαφανή και θε-
σµικά απαξιωτική τακτική που υπονοµεύει την όποια καλή πρό-
θεση του νοµοθέτη.

Η Κυβέρνηση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αντιµετώπισε για
ακόµη µια φορά τη διαδικασία διαβούλευσης διεκπεραιωτικά και
µάλλον ως αγγαρεία. Παρά τις αντικειµενικές δυσκολίες επαρ-
κούς προετοιµασίας και ελλιπούς διαβούλευσης, µε αποκλειστική
ευθύνη της Κυβέρνησης, εν τούτοις θεωρώ ότι η συζήτηση στην
αρµόδια επιτροπή ήταν αρκετά ενδιαφέρουσα και παραγωγική
και πιστεύω ότι διενεργήθηκε σε γενικές γραµµές σε ένα κλίµα
καλόπιστης και εποικοδοµητικής αντιπαράθεσης επιχειρηµάτων. 

Άλλωστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι στο ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα
Αλλαγής, θεωρούµε και το έχουµε αποδείξει έµπρακτα, τόσο ως
Κυβέρνηση όσο και ως Αντιπολίτευση, ότι στο διακύβευµα της
εθνικής άµυνας και της ενίσχυσης της αποτρεπτικής ισχύος της
χώρας µας δεν χωρά πολιτικές σκοπιµότητες και είναι -ή τουλά-
χιστον πρέπει να είναι- υπερκοµµατικό. 

Είναι γεγονός, πέραν πάσης αµφιβολίας, κυρίως κρίνοντας εκ
του αποτελέσµατος, ότι η χώρα µας έχει µείνει αρκετά πίσω σε
θέµατα έρευνας και ανάπτυξης σύγχρονων και καινοτόµων αµυ-
ντικών τεχνολογιών και εξοπλισµών, σε σχέση ιδίως µε κράτη που
αµφισβητούν ή δυνητικά απειλούν την ασφάλεια και την εθνική
κυριαρχία της χώρας µας. 

Είναι, επίσης, γεγονός το τεράστιο έλλειµµα της εγχώριας πα-
ραγωγής αµυντικών συστηµάτων, σε σχέση µε τον δυσανάλογα
υψηλό αµυντικό προϋπολογισµό που διατίθεται από τη χώρα µας
ετησίως. Την παραπάνω διαπίστωση συµµερίστηκε άλλωστε και
ο σηµερινός Υπουργός κ. Δένδιας, ο οποίος µίλησε για παθογέ-
νειες ετών. 

Όπως σηµείωσα και κατά τις παρεµβάσεις του στη συνεδρίαση
της αρµόδιας επιτροπής, είναι σοβαρές οι ευθύνες που βαραί-
νουν την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, η οποία εδώ και
πέντε χρόνια είναι στην εξουσία. Και επειδή ο κύριος Υπουργός
µε εγκάλεσε επί της τοποθέτησής µου αυτής, µέµφοντας ότι
δήθεν αδικώ την Κυβέρνηση, οφείλω να απαντήσω και προσπαθώ
να είµαι όσο πιο δίκαιος και επιεικής µπορώ, εκπροσωπώντας µια
παράταξη που, αν µη τι άλλο, έχει αποδείξει το πατριωτικό της
DNA. 

Τα τελευταία χρόνια που η Νέα Δηµοκρατία βρίσκεται στην
εξουσία, αποτελούν πράγµατι ένα χαµένο πολύτιµο χρονικό διά-
στηµα για τον εκσυγχρονισµό των Ενόπλων Δυνάµεων. Είναι το
χρονικό διάστηµα που έχουν συντελεστεί ραγδαίες εξελίξεις

στην αµυντική τεχνολογία και καινοτοµία, όπως αποδεικνύεται,
τόσο επί του πεδίου των σύγχρονων πολεµικών συγκρούσεων
όσο και από τις επιδόσεις στην έρευνα, την τεχνολογία και την
παραγωγή και εξαγωγή αµυντικού υλικού. Ακόµη και γειτονικών
και απειλητικών προς τα εθνικά µας συµφέροντα κρατών. 

Πρόκειται για το χρονικό διάστηµα που η χώρα µας αντιµετώ-
πισε έντονα, µετά από αρκετά χρόνια, τον κίνδυνο πολεµικής σύ-
γκρουσης, όπου η µεγαλύτερη συµβολή αποτροπής έναντι του
τουρκικού οπλοστασίου, πιστώθηκε στα υποβρύχια τύπου 214,
κύριε ναύαρχε, του Πολεµικού Ναυτικού µας που αποτελούν,
όπως και τα όποια υφιστάµενα αξιόπιστα και αξιόµαχα αµυντικά
συστήµατα των Ενόπλων Δυνάµεων από τον προηγούµενο εθνικό
σχεδιασµό, κυρίως στρατηγική και επιλογή των κυβερνήσεων του
ΠΑΣΟΚ. 

Πρόκειται για µια πενταετία που ο απειλητικός γείτονάς µας
ανέπτυξε την απαράδεκτη θεωρία περί γαλάζιας πατρίδας, έχο-
ντας παράλληλα εντείνει τις προσπάθειες έρευνας και ανάπτυξης
νέων οπλικών συστηµάτων που σε πολλές περιπτώσεις είναι
τουρκικής σχεδίασης και παραγωγής µε εξαγωγικές µάλιστα επι-
τυχίες. Ακόµη και οι συµφωνίες προµήθειας αµυντικού υλικού
από το εξωτερικό, όπως οι νέες φρεγάτες «Μπελαρρά» και αε-
ροσκάφη «Ραφάλ» -τις οποίες βεβαίως δεν πρέπει να ξεχνάτε,
κύριοι της Κυβέρνησης, ότι στηρίξαµε για λόγους εθνικού συµ-
φέροντος- στερούνται µιας βασικής προϋπόθεσης, που ακολου-
θείται από τις κυβερνήσεις κρατών σε όλο τον κόσµο, εκτός από
τις κυβερνήσεις σας, όπως τονίστηκε και από τον Πρόεδρο του
Συνδέσµου Ελλήνων Κατασκευαστών Αµυντικού Υλικού κατά τη
διάρκεια της συζήτησης της επιτροπής. 

Και ποια είναι αυτή η προϋπόθεση; Μα φυσικά η αυτονόητη
αντισταθµιστική υποχρέωση ανάθεσης σηµαντικού µέρους εκτέ-
λεσης του έργου της προµήθειας -τουλάχιστον 30% ειπώθηκε-
σύµφωνα µε τη διεθνή πρακτική στην εγχώρια αµυντική βιοµηχα-
νία από τον ανάδοχο. Αυτό δηλαδή που ακολουθούνταν κατά
κόρον ως στρατηγική κατεύθυνση επί κυβερνήσεων ΠΑΣΟΚ.
Όµως, δυστυχώς η Κυβέρνηση δεν ακολουθεί την παραπάνω διε-
θνή πρακτική και κύριοι συνάδελφοι, απ’ ό,τι φαίνεται, δεν είναι
στις προθέσεις της να το κάνει και στο άµεσο µέλλον. 

Αξίζει να σηµειωθεί ότι η συµµετοχή της Ελληνικής Αµυντικής
Βιοµηχανίας στο Ακαθάριστο Εθνικό Προϊόν είναι µόλις το 0,74%,
όταν δαπανάµε αµυντικά κάθε χρόνο το 3,7%, όπως και εσείς άλ-
λωστε, παραδεχθήκατε, κύριε Υπουργέ, κατά τη συζήτηση που
προηγήθηκε στην επιτροπή. 

Δεν υποστηρίζουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι η Νέα
Δηµοκρατία το 2019 παρέλαβε µια υγιή κατάσταση, όµως επιση-
µαίνουµε ότι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας από το 2019
µέχρι σήµερα, αφήνει αναξιοποίητες ευκαιρίες που θα µπορού-
σαν να αλλάξουν τη σηµερινή εικόνα της Ελληνικής Αµυντικής
Βιοµηχανίας. Χαµένες ευκαιρίες, όπως οι παραγγελίες εξοπλι-
σµού 2019-2023 που ανήλθαν σε 20 δισεκατοµµύρια ευρώ, µε µε-
ρίδιο, στην εγχώρια αµυντική βιοµηχανία, µόλις το 2,7%. 

Η δεύτερη αναξιοποίητη ευκαιρία αφορά τα ΕΑΣ και τις συν-
θήκες υπό τις οποίες θα µπορούσαν να λειτουργούν. Ως γνωστόν
υπάρχει µεγάλη ζήτηση για συµβατικά πυροµαχικά, για παράδει-
γµα βλήµατα εκατόν πενήντα πέντε χιλιοστών, τα οποία παρά-
γουν τα ΕΑΣ, µε ετήσια µάλιστα παραγωγική δυνατότητα ογδό-
ντα χιλιάδες έως εκατό χιλιάδες τεµάχια. 

Θα µπορούσαν, λοιπόν, τα ΕΑΣ να έχουν έναν πρωτοφανή
τζίρο εκατοντάδων εκατοµµυρίων ευρώ ετησίως. Όµως η Κυβέρ-
νηση στις 14 Απριλίου του 2022, δια του Υπουργού Οικονοµικών
έδωσε εντολή να κλείσει η συγκεκριµένη γραµµή παραγωγής. 

Αλήθεια, κύριε Υπουργέ, αν στο Γενικό Επιτελείο Στρατού
αύριο έχει ανάγκη για συµπλήρωση των αποθεµάτων του, πού
θα τα αναζητήσει; 

Η τρίτη αναξιοποίητη ευκαιρία, αφορά την εξαγγελθείσα αµυ-
ντική πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης, σύµφωνα µε την οποία
την περίοδο 2025-2027 προβλέπεται διάθεση ενάµισι τρισεκατοµ-
µύριο ευρώ για ενεργοποίηση της ευρωπαϊκής αµυντικής βιοµη-
χανίας. 

Πώς αλήθεια προετοιµάζεται η ελληνική Κυβέρνηση για την
αξιοποίηση αυτή, ίσως της τελευταίας ευκαιρίας για την εγχώρια
αµυντική βιοµηχανία. Είναι πλέον ορατός ο κίνδυνος να οδηγη-
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θούµε σε ένα κλειστό κλαµπ ευρωπαϊκής αµυντικής βιοµηχανίας
και η Ελλάδα να είναι εκτός. 

Όµως, εντύπωση µας προκαλούν και οι συχνές απαξιωτικές
δηλώσεις Υπουργών της Κυβέρνησης για τις δύο κρατικές εται-
ρείες ΕΑΒ και ΕΑΣ. Μιλούν για πλαστούς ισολογισµούς της ΕΑΒ,
οι οποίοι έχουν εγκριθεί στις ετήσιες γενικές συνελεύσεις µετό-
χων. Και δεν καταλαβαίνω, αν πράγµατι υπάρχει αυτή η πεποί-
θηση στην Κυβέρνηση, γιατί δεν έχει ζητηθεί η επέµβαση του
εισαγγελέα ακόµα; 

Απαξιώνεται, έτσι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συστηµατικά
ο ρόλος και το έργο της εταιρείας των Ελληνικών Αµυντικών Συ-
στηµάτων, παρά τις αδιαµφισβήτητες δυνατότητες, αλλά και το
έργο που παρέχουν, ακόµη και υπό τις αντίξοες συνθήκες που
καλούνται να αντιµετωπίσουν και κυρίως, σε επίπεδο στελέχω-
σης.

Πρόσφατα, άλλωστε, εκδήλωσαν επίµονο ενδιαφέρον για συ-
νεργασία µε τα ΕΑΣ µια µεγάλη εταιρεία των ΗΠΑ και µια επίσης
µεγάλη εταιρεία της Τσεχίας, για µια ελληνική εταιρεία την οποία
η Κυβέρνηση µε τις πράξεις της δείχνει να µη τη θεωρεί σηµα-
ντική για την εθνική µας άµυνα.

Η Κυβέρνηση, όµως, ανέχτηκε ή, το πιθανότερο, κρύφτηκε
πίσω από τις ενέργειες της διοίκησης των ΕΑΣ, µε συνέπεια η επι-
τευχθείσα συµφωνία να εξυπηρετεί κυρίως την ξένη εταιρεία,
ελαχιστοποιώντας τα οφέλη της ελληνικής εταιρείας και εν γένει,
της χώρας µας.

Επανερχόµενος και ολοκληρώνοντας την τοποθέτησή µου επί
της σύστασης του Ελληνικού Κέντρου Αµυντικής Καινοτοµίας,
ήθελα να τονίσω ότι το ζητούµενο είναι ο βαθµός επίτευξης των
αντικειµενικών σκοπών του νέου αυτού φορέα, µε υψηλή αποτε-
λεσµατικότητα και αποδοτικότητα και κυρίως, υπό καθεστώς δια-
φάνειας, αξιοκρατίας και λογοδοσίας. Υπό αυτή την έννοια, θα
αναµέναµε η προτεινόµενη σύνθεση του διοικητικού συµβουλίου
και κυρίως, του Προέδρου να ενισχύεται θεσµικά µέσω της έγκρι-
σης της Ειδικής Μόνιµης Επιτροπής Θεσµών και Διαφάνειας,
όπως άλλωστε προβλέπεται για ανάλογες περιπτώσεις προσώ-
πων που διοικούν αντίστοιχους φορείς.

Προτείναµε, επίσης, να ενισχυθεί η διαδικασία εποπτείας του
νέου φορέα, ώστε ετησίως να κατατίθεται απολογισµός της εται-
ρείας στη Μόνιµη Επιτροπή Εξοπλιστικών Προγραµµάτων της
Βουλής. Δεν είναι, επίσης, σαφές πώς θα διασφαλίζεται η αξιο-
κρατία και η διαφάνεια κατά την αξιολόγηση των ανταγωνιστικών
προτάσεων µεταξύ θυγατρικών και άλλων εταιρειών που δεν
ελέγχονται από το ΕΛΚΑΚ.

Επίσης, παρά το γεγονός ότι, σύµφωνα µε τις διατάξεις του
σχεδίου νόµου, είναι δυνατή η µεταβίβαση ποσοστού των µετο-
χών µέχρι και 49% σε ιδιώτες, εν τούτοις, δεν προβλέπονται ειδι-
κότερα συγκεκριµένα κριτήρια αποδοχής των δυνητικών µετόχων
και ως εκ τούτου, ενέχει ο κίνδυνος µεταβίβασης µετόχων σε τρί-
τους, οι οποίοι είτε δεν έχουν την κατάλληλη αξιοπιστία ή, ακόµη
χειρότερα, εκπροσωπούν συµφέροντα που αντίκειται πρωτίστως
στην εθνική µας ασφάλεια.

Παρά δε το γεγονός ότι ο κύριος Υπουργός µάς διαβεβαίωσε
ότι η πρόθεση του νοµοθέτη είναι πως ο Ειδικός Στρατηγικός
Σχεδιασµός Προγραµµάτων Έρευνας και Ανάπτυξης αποτελεί
αρµοδιότητα των υπηρεσιών του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας, εν
τούτοις, σύµφωνα µε ό,τι ρητώς προβλέπεται στο άρθρο 8 του
σχεδίου νόµου, η ευθύνη της εισήγησης ανατίθεται στο ΕΛΚΑΚ.

Σε ό,τι αφορά τις προτεινόµενες τροποποιήσεις του θεσµικού
πλαισίου για τα Ανώτατα Στρατιωτικά Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα του
Μέρους Γ’ του σχεδίου νόµου, κρίνονται κατ’ αρχάς θετικά, αν
εξαιρέσουµε βέβαια το γεγονός ότι δεν υπάρχει καµµία, µα καµ-
µία µέριµνα αναβάθµισης των ΑΣΣΥ, των Ανώτερων Στρατιωτικών
Σχολών Υπαξιωµατικών.

Σε ό,τι αφορά το Μέρος Δ’ και την ίδρυση του Κοινού Σώµατος
Πληροφορικής, εκφράσαµε κατά τη διάρκεια της συζήτησης
στην επιτροπή τις εύλογες επιφυλάξεις µας, θεωρώντας τουλά-
χιστον, κύριε Υπουργέ, απαραίτητη την πρόβλεψη δυνατότητας
εξαίρεσης υποχρεωτικής µετάταξης. Αναφορικά δε µε το µέρος
των λοιπών διατάξεων, αν και αρκετές εξ αυτών βρίσκονται στη
σωστή κατεύθυνση και βοηθούν στην επίλυση ορισµένων προ-
βληµάτων, εν τούτοις υπάρχουν και αρκετά άρθρα µε ηµιτελείς

ή προβληµατικές προβλέψεις.
Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να επιση-

µάνω για άλλη µια φορά ότι στο παρόν σχέδιο νόµου απουσιά-
ζουν προβλέψεις για τη θεραπεία των χρονιζόντων προβληµάτων
και προκλήσεων του έµψυχου δυναµικού των Ενόπλων Δυνά-
µεων.

Για το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής, η ρύθµιση µε δίκαιο και απο-
τελεσµατικό τρόπο αυτών των ζητηµάτων, όπως τα έχουµε ανα-
δείξει εντός και εκτός Βουλής, πρέπει να αποτελούν πρώτη
προτεραιότητα τόσο για λόγους κοινωνικής δικαιοσύνης όσο και
για την εγγύηση της εθνικής ασφάλειας και της αµυντικής ικανό-
τητας. Αν και η Κυβέρνηση έχει µέχρι σήµερα διαχωρίσει την επί-
λυση των εν λόγω προβληµάτων, ελπίζουµε ότι θα τηρηθεί η
δέσµευση του κυρίου Υπουργού ότι θα προχωρήσει άµεσα στην
εκπόνηση σχεδίου νόµου που θα αποσκοπεί στην αναβάθµιση και
ενίσχυση του ανθρώπινου παράγοντα στις Ένοπλες Δυνάµεις,
κατόπιν ευρείας διαβούλευσης και δηµοκρατικού διαλόγου.

Το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα
εξακολουθήσει να συνδράµει µε όλες του τις δυνάµεις σε κάθε
προσπάθεια εκσυγχρονισµού των Ενόπλων Δυνάµεων, σε κάθε
προσπάθεια ενίσχυσης των Ελληνίδων και Ελλήνων στρατιωτι-
κών, σε πνεύµα εποικοδοµητικής κριτικής, πολιτικής σύνθεσης
και εθνικής ενότητας. Σε αυτό το πλαίσιο, για το εν λόγω σχέδιο
νόµου τοποθετούµαστε θετικά επί της αρχής, διατηρώντας πα-
ράλληλα σηµαντικές διαφωνίες και επιφυλάξεις, όπως θα αποτυ-
πωθούν στη διαδικασία της κατ’ άρθρον ψηφοφορίας.

Τέλος, θέλω να πιστεύω, κύριε Υπουργέ, ότι µε το ίδιο πνεύµα
ειλικρίνειας και συναίνεσης που επιδείξατε στην περίπτωση της
πρότασής µας µε την κατάθεση της τροπολογίας για τον ΟΣ-
ΜΑΕΣ Μαλεσίνας, την οποία θα υπερψηφίσουµε -αν και η θετική,
κατά τα άλλα, πρόβλεψη επιµήκυνσης της περιόδου καταβολής
των κρατήσεων για τα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων τα οποία
αποφοιτούν από στρατιωτικές σχολές, που επίσης συµπεριλαµ-
βάνεται στην ίδια τροπολογία, δεν συνιστά επί της ουσίας µισθο-
λογική αύξηση- έτσι θα εξετάσετε και τις υπόλοιπες δύο τρο-
πολογίες που έχουν κατατεθεί από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής,
τις οποίες σας καλούµε να αποδεχτείτε και να µελετήσετε. Με
την µία εξ αυτών επιχειρούνται βελτιώσεις διατάξεων συγκεκρι-
µένων άρθρων που ανέφερα και προηγουµένως στο σχέδιο
νόµου, όπως αναφορικά µε τον σκοπό και το αντικείµενο, τις προ-
ϋποθέσεις διάθεσης µετοχικού κεφαλαίου, τις απαλλαγές και τα
προνόµια, την οργάνωση προγραµµάτων έρευνας και ανάπτυξης
και το προσωπικό του ΕΛΚΑΚ, καθώς και τη ρύθµιση ληξιπρόθε-
σµων οφειλών του Εθνικού Οργανισµού Παροχής Υπηρεσιών
Υγείας προς τα στρατιωτικά νοσοκοµεία και την ειδική αποζη-
µίωση πληρωµάτων πλοίων του Πολεµικού Ναυτικού.

Η δεύτερη αφορά στην ανάγκη άµεσης τροποποίησης διατά-
ξεων του υφιστάµενου θεσµικού πλαισίου προς θεραπεία χρονι-
ζόντων προβληµάτων και εκκρεµοτήτων του προσωπικού των
Ενόπλων Δυνάµεων, τα οποία δεν συµπεριλαµβάνονται στις δια-
τάξεις του εν λόγω σχεδίου νόµου, όπως η τροποποίηση των
ορίων ηλικίας αποστρατείας και συνταξιοδότησης των ΕΠΟΠ, η
αναγνώριση επαγγελµατικών δικαιωµάτων στους µηχανικούς
αποφοίτους της σχολής Ικάρων, η εκτροπή εισφορών ΝΙΜΙΤΣ, µε-
ρισµατούχων του Μετοχικού Ταµείου Αεροπορίας και η µισθολο-
γική κατάταξη των σπουδαστών στρατιωτικών σχολών.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Μπιάγκη.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο

Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, δεκαεπτά µαθήτριες και µαθητές και ένας εκπαιδευ-
τικός συνοδός τους από το 41ο Δηµοτικό Σχολείο Περιστερίου.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον κύριο Υπουργό για την κατά-
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θεση κάποιων νοµοτεχνικών βελτιώσεων.
Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε συγχωρείτε που διακόπτω τη

σειρά των οµιλητών, αλλά µου ζητήθηκε να κατατεθούν οι νοµο-

τεχνικές, τις οποίες θα καταθέσω, για να διαµοιραστούν.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας κ. Νικόλαος -

Γεώργιος Δένδιας καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθεί-
σες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:

16642 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-
νας): Θα πρότεινα, επειδή πρόκειται για αλλαγές φράσεων και
καµµία κατ’ ουσία δεν υποκρύπτει νοµοθετική αλλαγή, να µη σας
κουράσω σε µια ανάγνωση περίπου επτά λεπτών, ότι το «και» δια-
γράφεται και το «ι» ή η λέξη «ΕΥΔΟΞΟΣ» αντικαθίσταται από τη
λέξη «ΑΠΕΛΛΑ». Τα διαβάζετε και αν υπάρχει οποιαδήποτε ερώ-
τηση ή σκέψη για τις νοµοτεχνικές, νοµίζω ότι µπορούµε κάλλι-
στα να τις συζητήσουµε.

Επίσης, θα ήθελα να πω -δεν θα το έλεγα τώρα, θα το έλεγα
µετά- ότι και από την τοποθέτηση της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης και της Ελάσσονος Αντιπολίτευσης δεν έχουµε αντίρρηση
στη δηµιουργία κάποιου µηχανισµού λογοδοσίας. Αυτό που εκ
πρώτης όψεως σκέφτοµαι, δεδοµένου και του ειδικού αντικειµέ-
νου, είναι να εντάξουµε σε αυτή τη φάση πρόβλεψη υπό µορφή
τροπολογίας κατά τη συζήτηση, να υπάρχει ακρόαση από την Ει-
δική Επιτροπή Εξοπλιστικών της Βουλής κατ’ έτος.

Ο λόγος που δεν θα ήθελα σε αυτή τη φάση -µπορούµε να το
συζητήσουµε, αν θέλετε, αργότερα- να υπάρχει έγγραφη κατά-
θεση έκθεσης είναι, διότι µια έγγραφη έκθεση θα πρέπει να κα-
ταγράψει ειδικά συστήµατα και ειδικές έρευνες, οι οποίες νοµίζω
ότι είναι καλό να µην είναι εγγεγραµµένες σε κυκλοφορούν έν-
τυπο.

Πάντως, στην πορεία του χρόνου, όταν αρχίσει και λειτουργεί
το ΕΛΚΑΚ, είµαι απολύτως πρόθυµος να συζητήσω κάθε µορφή
λογοδοσίας προς την Επιτροπή Εξοπλιστικών. Νοµίζω ότι εκεί
πρέπει να πάει η λογοδοσία του.

Όσον αφορά δε στο θέµα της ακρόασης της προτεινόµενης
διοίκησης από την αρµόδια Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας,
έχω την αίσθηση ότι είναι τελείως εκτός αντικειµένου και οφείλω
να πω ότι δεν βρήκαµε καµµία περίπτωση εταιρειών αναλόγου
φύσεως, να υπάρχει µια τέτοια διαδικασία. Εγώ σας λέω εκ των
προτέρων ότι δεν πρόκειται να κρύψω κάτι από την Εθνική Αντι-
προσωπεία. Πρόεδρος θα οριστεί ο απόστρατος ναύαρχος Λυ-
µπέρης. Τον γνωρίζει ο ναύαρχος καλά. Εγώ τον γνώρισα κατά
τη διαδικασία επιλογής του από το Υπουργείο.

Επίσης δε, ως εσωτερική λογοδοσία παρατηρήσατε ότι µέσα
στο δεκαµελές διοικητικό συµβούλιο υπάρχει και ο Γενικός Διευ-
θυντής Εξοπλισµών, που είναι υποστράτηγος -παρεµπιπτόντως
ορίστηκε ο υποστράτηγος Μπούρας- κατά διακοπήν της µέχρι
τώρα ακολουθούµενης διαδικασίας µετακλήσεως αποστράτου ή
εξωγενούς στελέχους για τη διεύθυνση; Θεωρώ ότι είναι πολύ
υγιέστερο για τις Ένοπλες Δυνάµεις να είναι αξιωµατικός που
υπηρετεί ο Γενικός Διευθυντής Εξοπλισµών. Αυτή είναι η Γενική
Διεύθυνση του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας. 

Θα είναι διαφορετικό εάν µπούµε στην πορεία του χρόνου σε
µια συζήτηση πρόσληψης πολιτικών στελεχών και διαφοροποί-
ησης του Υπουργείου Άµυνας από το ΓΕΕΘΑ. Όµως, όπως λει-
τουργεί τώρα, κατά την άποψή µου, δεν είναι λογικό να µετακαλώ
εγώ κάποιον της προτίµησής µου και να τον εγκαθιστώ στη Γε-
νική Διεύθυνση Εξοπλισµών. Ακολουθεί ο Υπουργός –εγώ εν προ-
κειµένω- την εισήγηση του ΓΕΕΘΑ.

Επανέρχοµαι στη συζήτηση. Υπάρχουν λοιπόν δύο στελέχη
στο διοικητικό συµβούλιο και ο γενικός διευθυντής εξοπλισµών
και ο γενικός διευθυντής καινοτοµίας -στη θέση αυτή θα οριστεί
ο στρατηγός Πανούσης, επίσης απόφοιτος του Εθνικού Μετσό-
βιου Πολυτεχνείου παρεµπιπτόντως- που λειτουργούν ως ελε-
γκτικός µηχανισµός του Δηµοσίου στο Διοικητικό Συµβούλιο του
ΕΛΚΑΤ. Το ΕΛΚΑΤ δεν είναι µη ελεγχόµενο από το κράτος. Ελέγ-
χεται δια του ΓΕΕΘΑ, δια των δύο ανωτάτων αξιωµατικών. Άρα,
αυτό είναι το πλάνο ελέγχου.

Και πάλι, όµως, είµαι απολύτως στη διάθεσή σας να συζητή-
σουµε στην πορεία του χρόνου τι άλλο µπορούµε να κάνουµε για
να βελτιώσουµε αυτή τη διαδικασία.

Ανακεφαλαιώνω λέγοντας ότι συµφωνώ –αν κι εσείς το θεω-
ρείτε- να υπάρχει υποχρεωτική ετήσια ακρόαση από την Επι-
τροπή Εξοπλιστικών, ώστε να γίνεται µια ενηµέρωση επί των
καινοτόµων προγραµµάτων, γιατί εδώ µιλάµε για την καινοτοµία,
δεν είναι η Γενική Διεύθυνση Εξοπλισµών. Και από εκεί και πέρα
ο έλεγχος να ασκείται δια του ΓΕΕΘΑ και όχι από εξωγενές όρ-
γανο. Υπάρχουν δε δύο εσωτερικά ελεγκτικά όργανα και εσωτε-
ρική επιτροπή ελέγχου και η Διεύθυνση Εσωτερικών Υποθέσεων

του Υπουργείου. 
Όπως ξέρετε, είµαι εξαιρετικά προσεκτικός στη διαχείριση του

δηµοσίου χρήµατος, έστω και αν εδώ δεν µιλάµε για τα µεγάλα
ποσά που είναι τα γενικά εξοπλιστικά προγράµµατα. Αν δείτε
τους προϋπολογισµούς των αρχικών προγραµµάτων, σας το είπα
και προηγουµένως, είναι λίγα εκατοµµύρια. Δεν είναι λίγα χρή-
µατα, όµως, γιατί είναι χρήµατα του Έλληνα φορολογούµενου
και πρέπει να τα αντιµετωπίζουµε µε µεγάλο σεβασµό. Όµως,
πρέπει να αντιµετωπίσουµε και το θέµα της µυστικότητας και της
τήρησης του απορρήτου. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Ευχαριστώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για την ανοχή σας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής από το Κοµµουνιστικό Κόµµα

Ελλάδας κ. Νικόλαος Παπαναστάσης. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η κατάθεση και η συζήτηση του νοµοσχεδίου του Υπουργείου

Εθνικής Άµυνας γίνεται σε µια περίοδο που οι ιµπεριαλιστικοί
ανταγωνισµοί χτυπούν κόκκινο. Στην περιοχή µας βρίσκονται σε
εξέλιξη δύο πόλεµοι, ενώ και άλλες θερµές εστίες σοβούν. Η
κούρσα των αντιθέσεων και των ανταγωνισµών για το µοίρασµα
του κόσµου, τον έλεγχο των αγορών και των πλουτοπαραγωγι-
κών πηγών, ενεργειακών και εµπορικών δρόµων στρατηγικής ση-
µασίας, επιταχύνεται επικίνδυνα.

Οι ιµπεριαλιστικές αναµετρήσεις τροφοδοτούνται διαρκώς
από νέα, πολύ επικίνδυνα στοιχεία. Παράγονται νέα οπλικά και
πυραυλικά συστήµατα, νέα πιο καταστροφικά και θανατηφόρα
πυροµαχικά, δοκιµάζονται και τροφοδοτούν την ανείπωτη φρίκη
στα πεδία των µαχών στην Ουκρανία, στη Λωρίδα της Γάζας,
στην Ερυθρά Θάλασσα και αλλού. Ξοδεύονται δισεκατοµµύρια
δολάρια για σύγχρονους εξοπλισµούς. Η πυρηνική απειλή έχει
γίνει µέρος της αντιπαράθεσης. Χειραγωγούνται από τις ιµπερια-
λιστικές συµµαχίες η επιστήµη και η τεχνολογία, ενώ θα έπρεπε
να κάνουν τη ζωή των ανθρώπων καλύτερη. Δεν είναι αυτός ο κό-
σµος που χρωστάµε στις γενιές που ακολουθούν. 

Το ΝΑΤΟ προωθεί ταχύτατα την υιοθέτηση νέων τεχνολογιών,
µέσα από συνεργασίες δηµοσίου, ιδιωτικού και ακαδηµαϊκού
τοµέα. Για παράδειγµα, το αµερικανικό πανεπιστήµιο Τζονς Χόπ-
κινς διαφηµίζει ότι συνεργάζεται µε ειδικούς του ΝΑΤΟ και εκ-
προσώπους εταιρειών για θέµατα που αφορούν ζώνες και πεδία
µατωµένων συγκρούσεων. Το ίδιο κάνει και µε άλλα ευρωατλα-
ντικά πανεπιστήµια, το Χάρβαρντ, το Γιουνιβέρσιτι οφ Τέξας, το
Ζορς Ουάσινγκτον Γιουνιβέρσιτι κ.α. Παράλληλα, οι συνέργειες
της ευρωατλαντικής συµµαχίας εγκλωβίζουν φοιτητικούς οργα-
νισµούς, µη κυβερνητικές οργανώσεις, ιδρύµατα ή ερευνητικά ιν-
στιτούτα, όπως είναι το ίδρυµα The German Marshall Fund of the
United States, διεκπεραιώνοντας νατοϊκές πρωτοβουλίες ή και
ερευνητικά προγράµµατα.

Στη χώρα µας, στην Ελλάδα, πανεπιστήµια συνεργάζονται µε
το νατοϊκό Πολυεθνικό Κέντρο Εκπαίδευσης Υποστήριξης Ειρή-
νης στο Κιλκίς. Συνεργάζεται µε το Αριστοτέλειο Πανεπιστήµιο,
το Πανεπιστήµιο Μακεδονίας, το Διεθνές Πανεπιστήµιο Θεσσα-
λονίκης.

Ο κύριος Υπουργός στην πρώτη συζήτηση του σηµερινού νο-
µοσχεδίου που έγινε στην Επιτροπή Άµυνας και Εξωτερικών Υπο-
θέσεων δήλωσε ότι η Κυβέρνηση αντιλαµβάνεται τις προβλέψεις
του νοµοσχεδίου ως µια προσπάθεια -ακριβώς η διατύπωσή του-
να περάσουµε τη δυνατότητα εφοδιασµού των Ενόπλων Δυνά-
µεων σε υλικά νέας εποχής αλλά και σε ανθρώπινο κεφάλαιο µε
δυνατότητες αντίληψης των προκλήσεων. Όµως, αυτές οι προ-
κλήσεις είναι κοµµένες και ραµµένες στις απαιτήσεις του ΝΑΤΟ
και της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Είναι προκλήσεις που η κυβερνη-
τική αντιµετώπισή τους έχει τις ευλογίες της ελληνικής αστικής
τάξης. Η Κυβέρνηση και τα κόµµατα που πίνουν νερό στο όνοµα
των ευρωατλαντιστών αναλαµβάνουν εργολαβία διεκπεραίωσης
αυτού του έργου.

Για το σχέδιο νόµου νατοϊκής έµπνευσης, είναι χαρακτηριστική
η συνολική οµοφωνία των αστικών κοµµάτων. Ο ΣΥΡΙΖΑ δήλωσε
για το ΕΛΚΑΚ: «Είναι µια πρωτοβουλία που µπορεί να χαρακτη-
ριστεί θετική ως προς τον σκοπό που θα µπορούσε να εξυπηρε-
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τήσει». Το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής δήλωσε: «Το µέρος που
αφορά τη σύσταση του Ελληνικού Κέντρου Αµυντικής Καινοτο-
µίας αποτελεί µια έστω και καθυστερηµένη προσπάθεια της Κυ-
βέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας». Η Ελληνική Λύση και ο κ.
Βελόπουλος δήλωσαν: «Πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο το οποίο
σίγουρα έχει ευγενή σκοπό και πώς θα µπορούσε άλλωστε να
µην αξιολογηθεί θετικά»; Η Πλεύση Ελευθερίας δήλωσε: «Νοµί-
ζουµε ότι ένα τέτοιο νοµοσχέδιο έπρεπε να είχε έρθει πριν από
πολλά χρόνια».

Κυρίες και κύριοι, είναι φανερό ότι η οµοφωνία των αστικών
κοµµάτων είναι ανατριχιαστική. Ο λαός, οι εργαζόµενοι και η νε-
ολαία τα βλέπουν όλα αυτά. Βλέπουν να δροµολογείται στον
τοµέα της πολεµικής βιοµηχανίας ένα φαγοπότι εκατοµµυρίων
ευρώ για τους επιχειρηµατίες, αποσκοπώντας την τροφοδότηση
του πολέµου στην Ουκρανία και αλλού.

Αυτός ο σχεδιασµός οδηγεί στην ίδρυση του Ελληνικού Κέ-
ντρου Αµυντικής Καινοτοµίας που προβλέπει το σχέδιο νόµου,
µια δηλαδή ανώνυµη εταιρεία µε µετόχους το ελληνικό δηµόσιο
σε ποσοστό 67% και την Ελληνική Εταιρεία Συµµετοχών και Πε-
ριουσίας, το γνωστό Υπερταµείο, µε ποσοστό 33%. Θα λειτουρ-
γεί κατά τους κανόνες της ιδιωτικής οικονοµίας έχοντας µάλιστα
και άµεσες θυγατρικές.

Σ’ αυτόν τον φορέα της πολεµικής βιοµηχανίας αναπτύσσεται
το σπέρµα της διαπλοκής Ελλήνων και µη επιχειρηµατιών µε ανώ-
τατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα. Οι κανόνες του οδικού χάρτη αυτής
της διαπλοκής προφανώς είναι προσυµφωνηµένοι και αποσκο-
πούν σε µια τεράστια κερδοφορία των επιχειρηµατιών που ήδη
εµπλέκονται ή θα εµπλακούν. Το δήλωσε ξεκάθαρα στην τοπο-
θέτησή του στην επιτροπή κατά την ακρόαση των φορέων ο κ.
Αναστάσιος Ροζολής, Πρόεδρος του Διοικητικού Συµβουλίου του
Συνδέσµου Ελλήνων Κατασκευαστών Αµυντικού Υλικού. Δήλωσε
ότι η ίδρυση του ΕΛΚΑΚ είναι σίγουρα µια κίνηση προς τη σωστή
κατεύθυνση. Όµως, αυτοί οι σηµερινοί κυβερνητικοί σχεδιασµοί
έρχονται σε ευθεία αντίθεση µε την ύπαρξη και τη λειτουργία των
κρατικών στρατιωτικών εργοστασίων. 

Ήδη τα αποτελέσµατα της χρόνιας υποστελέχωσης και υπο-
χρηµατοδότησης αυτών των βιοµηχανικών µονάδων που για δε-
καετίες συντήρησαν, αναβάθµισαν και επισκεύασαν συνολικά των
Ενόπλων Δυνάµεων είναι πλέον ορατά. Οι εργαζόµενοι σε αυτά
έχουν ξεσηκωθεί και καταγγέλλουν τις κυβερνητικές µεθοδεύ-
σεις είτε για να πέσουν αυτά τα εργοστάσια ως ώριµα φρούτα
στα χέρια των ιδιωτών, είτε για να απαξιωθεί απόλυτα και να κλεί-
σουν αντικαθιστάµενα από τις ιδιωτικές εταιρείες. Είναι γνωστό
το µοντέλο.

Το επόµενο τµήµα του σχεδίου νόµου αφορά τον εκσυγχρονι-
σµό της λειτουργίας των στρατιωτικών σχολών.

Ο Μπέρτολτ Μπρεχτ στο ποίηµα «Η παρέλαση του παλιού και-
νούργιου» γράφει: «Στεκόµουν πάνω σε ένα λόφο και είδα το
παλιό να πλησιάζει, µα ερχόταν σα νέο». Αυτό σκιαγραφεί τη λο-
γική του αποκαλούµενου εκσυγχρονισµού της λειτουργίας των
στρατιωτικών σχολών. 

Πέρα από τα άλλα, βγάζει µάτι κυριολεκτικά η δυνατότητα που
δίνει το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο στις στρατιωτικές σχολές να
διοργανώνουν διδακτορικά σε συνεργασία µε ανώτατα εκπαιδευ-
τικά ιδρύµατα, Ερευνητικά Πανεπιστηµιακά Ινστιτούτα, την Ακα-
δηµία Αθηνών, το Ίδρυµα Ιατροβιολογικών Ερευνών της Ακαδη-
µίας Αθηνών.

Αυτό καθαυτό το γεγονός προφανώς και δεν έχει κάτι µεµπτό.
Όµως, αυτά τα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα στον τοµέα της
έρευνας ήδη έχουν αναπτύξει θολές οικονοµικές σχέσεις µε εται-
ρείες και οργανισµούς, καθώς και µε πανεπιστηµιακά ιδρύµατα
της αλλοδαπής. Το χειρότερο, όµως, είναι ότι οι σπουδαστές των
στρατιωτικών σχολών θα κάνουν διδακτορικά σε συνεργασία µε
επιχειρήσεις ή βιοµηχανίες. Μάλιστα, εκπρόσωποι αυτών των επι-
χειρήσεων ή των βιοµηχανιών προβλέπεται να καθοδηγούν τον
υποψήφιο διδάκτορα στο θέµα που θα αναλάβει. Αυτή η σχέση
θα οδηγήσει νοµοτελειακά σε αυτό που ο λαός µας ονοµάζει
«νταραβέρι, θα δηµιουργήσει διαπλοκή σχέσεων στρατιωτικών
και εταιρειών. 

Το ερώτηµα είναι: Τι σχέση µπορεί να έχει η ανάπτυξη των ηγε-
τικών προσόντων ενός εκκολαπτόµενου ηγήτορα -αυτή είναι η

αποστολή µιας στρατιωτικής σχολής- µε τη δηµιουργία προϋπο-
θέσεων µεγιστοποίησης των κερδών µιας εταιρείας, πέρα από το
ότι αυτές οι παρά φύσιν σχέσεις αποτελούν παρακαταθήκη για
µελλοντικές αλληλοεξυπηρετήσεις και είναι κατανοητός ο όρος
στην πορεία της ιεραρχικής εξέλιξης των στελεχών. 

Αντίστοιχο χαρακτήρα έχει και το τµήµα του σχεδίου νόµου
που αφορά τη σύσταση κοινού σώµατος πληροφορικής στις Ένο-
πλες Δυνάµεις. Στοχεύει στην οµογενοποίηση της οργανωτικής
δοµής που ακολουθούν οι Ευρωενωσιακές και Νατοϊκές Ένοπλες
Δυνάµεις σε αντίστοιχες υπηρεσίες τους. Προφανώς κρίνεται
από την Κυβέρνηση ως αναγκαία συνθήκη ώστε να συνεργάζο-
νται και επ’ αυτού του πεδίου σε κοινές επιχειρήσεις µε καλύτε-
ρους όρους για την ευόδωση των ιµπεριαλιστικών σχεδίων. 

Το παράδειγµα δε που βάζει η Κυβέρνηση στην αιτιολογική έκ-
θεση του σχεδίου νόµου είναι προκλητικό και αποκαλυπτικό των
σχεδιασµών της για τον χαρακτήρα που στοχεύει να δώσει σε
τµήµατα αυτής της υπηρεσίας. 

Είναι αποκαλυπτικό για τις κυβερνητικές προθέσεις το γεγονός
ότι ένα από τα ακολουθούµενα πρότυπα ή µοντέλα για την ανά-
πτυξη αυτής της υπηρεσίας είναι και η Ισραηλιτική Μονάδα 8200.
Είναι µια υπηρεσία του Ισραηλινού Σώµατος Πληροφοριών που
στη γενοκτονία του παλαιστινιακού λαού, που ήδη βρίσκεται σε
εξέλιξη, η µονάδα αυτή έχει αναλάβει την τεράστια επιχείρηση
προπαγάνδας και παραπληροφόρησης διαδίδοντας άθλια ψεύδη
και κατασκευασµένες ειδήσεις, ξεπλένει τη βαρβαρότητα του
κράτους του Ισραήλ χαρακτηρίζοντας τροµοκρατία τον αγώνα
του παλαιστινιακού λαού, ενοχοποιώντας την αντίστασή του,
υπονοµεύοντας και συκοφαντώντας την τεράστια λαϊκή αλληλεγ-
γύη που εκφράζεται σε όλο τον κόσµο. 

Αυτό είναι το πρότυπο της Κυβέρνησης, γιατί µε αυτή την πο-
λιτική συντάσσεται. Είναι ντροπή και µόνο που το περιλαµβάνετε
µέσα στα κείµενα που µας δώσατε. 

Θα κάνω µια ιδιαίτερη αναφορά για το άρθρο 65 που αφορά
προγράµµατα θητείας για άντρες στρατεύσιµους και εφέδρους
και γυναίκες, τα οποία συνδυάζονται µε φοίτηση στα ανώτατα εκ-
παιδευτικά ιδρύµατα. Είναι ένα άρθρο έκτρωµα µέσω του οποίου
η Κυβέρνηση εκµεταλλεύεται την αδυναµία των λαϊκών οικογε-
νειών να σπουδάσουν τα παιδιά τους τόσο λόγω οικονοµικής ανέ-
χειας όσο και της µετατροπής της παιδείας µε οδηγίες της
Ευρωπαϊκής Ένωσης πια σε πανάκριβο εµπόρευµα. 

Αναλαµβάνει εργολαβία τη στρατολόγηση και χειραγώγηση
νέων παιδιών µε την ύπουλη διασύνδεση των σπουδών τους και
της θητείας τους. Φαινοµενικά διευκολύνει τις οικογένειες στα
έξοδα σπουδών. Στην ουσία, όµως, πειθαναγκάζει τη νεολαία να
ακολουθήσει τον δρόµο της υποταγής στις κυβερνητικές εντο-
λές, την εργαλειοποίησή της στην κάλυψη των απαιτήσεων του
ΝΑΤΟ και της Ευρωπαϊκής Ένωσης, στη νόθευση του φοιτητικού
κινήµατος. Η απειλή της αποποµπής από το πρόγραµµα για
όσους εντάσσεται είναι σαφέστατη στο σχετικό άρθρο. «Αποπέ-
µπεται…» -λέει- «αν πέσει σε πειθαρχικό παράπτωµα». 

Ποια είναι, κύριε Υπουργέ, τα πειθαρχικά παραπτώµατα; Ακόµη
και η δηµόσια έκφραση της προσωπικής άποψης ενός στρατευ-
µένου είναι πειθαρχικό παράπτωµα. Αυτές είναι οι µεζούρες που
βάζετε. 

Αυτά τα βολικά αποτελέσµατα της πολιτικής της εκµεταλλεύε-
ται η Κυβέρνηση και υιοθετεί τα ανατριχιαστικά πρότυπα των
Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής που στρατολογεί µισθοφό-
ρους για τις βρώµικες στρατιωτικές αποστολές µε θύµατα, για
παράδειγµα, Μεξικάνους που συλλαµβάνονται στα σύνορα των
ΗΠΑ αναζητώντας µια καλύτερη τύχη ή πάµπτωχους κοινωνικά
και οικονοµικά περιθωριοποιηµένους µετανάστες στο εσωτερικό
της χώρας. 

Κλείνοντας, θα αναφερθώ συνοπτικά στο τι δεν περιλαµβάνει
το σχέδιο νόµου, καθόλου τυχαία βέβαια. Την ώρα που δαπανώ-
νται δισεκατοµµύρια για εξοπλισµούς του ΝΑΤΟ, οι ανάγκες του
προσωπικού των Ενόπλων Δυνάµεων για µια ακόµη φορά δεν
είναι στις κυβερνητικές προτεραιότητες για επίλυση. 

Επιγραµµατικά αναφέρω χρονίζοντα και ανεπίλυτα θέµατα: Το
συνταξιοδοτικό των επαγγελµατιών οπλιτών, των ΕΠΟΠ, βαθµο-
λογική εξέλιξη και το ασφαλιστικό των αποφοίτων των Ανώτερων
Στρατιωτικών Σχολών Υπαξιωµατικών, η σταδιοδροµική εξέλιξη
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και η βαθµολογική αποκατάσταση των αποφοίτων των Ανώτερων
Στρατιωτικών Σχολών Υπαξιωµατικών Ειδικών Καταστάσεων, η
εξοµοίωση του µισθού -έχουµε κάνει ως Κοµµουνιστικό Κόµµα
δύο-τρεις επίκαιρες ερωτήσεις, η εξοµοίωση του µισθού των
σπουδαστών των στρατιωτικών σχολών µε τους αντίστοιχους των
σπουδαστών των Σχολών Σωµάτων Ασφαλείας είναι λιγότερο
από το µισό, είναι το ένα τρίτο-, η αυτεπάγγελτη αποστρατεία
των εθελοντών µακράς θητείας και η ουσιαστική επίλυση του µι-
σθολογικού τους, ιατροφαρµακευτική και νοσοκοµειακή περί-
θαλψη µελών οικογένειας και τα λοιπά.

Ήδη ακούσαµε και τις αντίστοιχες προτάσεις των άλλων κοµ-
µάτων για τα προβλήµατα του προσωπικού των Ενόπλων Δυνά-
µεων. Όσοι κυβέρνησαν µέχρι σήµερα δείχνουν το όψιµο ενδια-
φέρον τους για όσα τότε, όταν κυβερνούσαν, επιδεικτικά αγνόη-
σαν. Τα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων πλέον δεν µασούν. Αγω-
νίζονται να αποτινάξουν τη µοµφή των πελατειακών σχέσεων που
µεθοδευµένα τους είχαν καλλιεργήσει όλες οι κυβερνήσεις «έλα
στο πολιτικό γραφείο και θα σε  τακτοποιήσω».

Σηµαντικό ρόλο, επίσης, έχει να επιτελέσει σε όλα αυτά και ο
συνδικαλισµός στις Ένοπλες Δυνάµεις εκφράζοντας αποκλει-
στικά και µόνο τα συµφέροντα των στελεχών. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας αδιάλειπτα βρίσκεται δίπλα

στο προσωπικό και τα προβλήµατα των Ενόπλων Δυνάµεων, ανα-
δεικνύει σταθερά και µε συνέπεια προβλήµατα που ταλανίζουν
την καθηµερινότητά τους, αλλά και των οικογενειών τους, προ-
τείνοντας και διεκδικώντας µαζί τους λύσεις.

Σε αυτή τη γραµµή και µε µεγαλύτερη ένταση θα συνεχίσει ενι-
σχυµένο και µετά τις επερχόµενες εκλογές της 9ης Ιούνη. Ήδη το
Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας έχει δηλώσει ότι καταψηφίζει το
υπό συζήτηση σχέδιο νόµου.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Εµείς ευχαριστούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο

Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, τριάντα τρεις µαθήτριες και µαθητές και τρεις εκ-
παιδευτικοί συνοδοί τους από το 14ο Δηµοτικό Σχολείο Γλυφά-
δας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον ειδικό αγορητή από την Ελλη-
νική Λύση, τον κ. Παύλο Σαράκη. 

ΠΑΥΛΟΣ ΣΑΡΑΚΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, είναι πάγια η θέση της Ελληνικής Λύσης ότι η προάσπιση
των εθνικών µας συµφερόντων προϋποθέτει την αναβάθµιση και
ανασυγκρότηση των ελληνικών Ενόπλων Δυνάµεων, όπως και την
αναβάθµιση και την ανασυγκρότηση του διπλωµατικού σώµατος.
Είναι αναγκαίο επιτέλους ότι κάποια στιγµή θα πρέπει να ιδρυθεί
και στην πατρίδα µας λόγω της πολιτικής της θέσης µια ανώτατη
διπλωµατική σχολή, η οποία θα παράγει στελέχη που θα υπηρε-
τούν το διπλωµατικό σώµα και θα είναι εραστές του εθνικού συµ-
φέροντος και της εθνικής ιδέας. 

Το παρόν νοµοσχέδιο σίγουρα κινείται σε θετική κατεύθυνση,
αφού αποτελεί ουσιαστική τοµή η ίδρυση του Ελληνικού Κέντρου
Αµυντικής Καινοτοµίας. Όµως, το παρόν νοµοσχέδιο περιλαµβά-
νει και προβληµατικές διατάξεις.

Συγκεκριµένα στα άρθρα 1 έως 13 προβλέπεται, όπως προ-
είπα, η ίδρυση ανώνυµης εταιρείας µε την επωνυµία «Ελληνικό
Κέντρο Αµυντικής Καινοτοµίας». Σύµφωνα και µε τον κύριο Υ-
πουργό, η ίδρυση του «Ελληνικού Κέντρου Αµυντικής Καινοτο-
µίας» εντάσσεται ως µέτρο στην προσπάθεια της πατρίδας να
επιβιώσει απέναντι στην υπαρξιακή απειλή. Σε αυτό το πλαίσιο
άπαντες θα πρέπει να αντιµετωπίσουµε θετικά οιαδήποτε προ-
σπάθεια ενίσχυσης των Ενόπλων Δυνάµεών µας, καθώς και την
ανασυγκρότηση της αµυντικής µας βιοµηχανίας. Από εκεί και

πέρα, όµως, έχουµε χρέος απέναντι στους Έλληνες πολίτες να
εξετάσουµε ενδελεχώς τις προβλέψεις του παρόντος νοµοσχε-
δίου, ώστε η προσπάθεια αυτή να µην καταστεί γράµµα κενό, ή
πολύ περισσότερο να µην προσλάβει αρνητικό πρόσηµο για τις
ελληνικές Ένοπλες Δυνάµεις.

Ειδικότερα, το «Ελληνικό Κέντρο Αµυντικής Καινοτοµίας» προ-
βλέπεται να συσταθεί µε τη µορφή ανώνυµης εταιρείας που θα
λειτουργεί χάριν του δηµοσίου συµφέροντος και θα εποπτεύεται
από τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας. Αυτό αυτοµάτως συνεπάγεται
ότι θα διοικείται από διοικητικό συµβούλιο και φυσικά από διευ-
θύνοντα σύµβουλο. Είναι προφανές ότι η επιλογή των εν λόγω
προσώπων της διοίκησης του ΕΛΚΑΚ, όπως έχει υποσχεθεί και ο
Υπουργός, θα πρέπει να είναι αξιοκρατική, γιατί είναι καίριας ση-
µασίας ποιοι στελεχώνουν το διοικητικό συµβούλιο µιας τέτοιας
ευαίσθητης διεύθυνσης και µάλιστα κρατικής εταιρείας, η οποία
υπηρετεί τα εθνικά αµυντικά συµφέροντα.

Προβλέπονται στο παρόν νοµοσχέδιο οι σκοποί και το αντικεί-
µενο του ΕΛΚΑΚ. Μεταξύ αυτών συµπεριλαµβάνεται η παρακο-
λούθηση και ο συντονισµός των διακρατικών προγραµµάτων, η
ανάπτυξη και η υλοποίηση πρωτοβουλιών για την καλλιέργεια οι-
κοσυστήµατος ανάπτυξης καινοτόµων τεχνολογιών, προϊόντων,
διαδικασιών, ή εφαρµογών που άπτονται του τοµέα άµυνας και
ασφάλειας, ο σχεδιασµός και η διαχείριση χρηµατοδοτικών προ-
γραµµάτων για την ενίσχυση του οικοσυστήµατος αµυντικής και-
νοτοµίας, η ίδρυση θυγατρικών εταιρειών µε αντικείµενο την
παραγωγή καινοτόµων τεχνολογικών προϊόντων. Δηλαδή, από
τους σκοπούς γίνεται κατανοητό ότι ο στόχος είναι να αποκτή-
σουµε εκείνα τα αµυντικά οπλικά συστήµατα τα οποία θα εξου-
δετερώνουν τα πλεονεκτήµατα που έχει ο εχθρός µας και είναι
γνωστό ποιος είναι ο βασικός µας εχθρός. Είναι η Τουρκία η
οποία ονειρεύεται ότι κάποια στιγµή θα έρθει νύχτα.

Είναι εµφανές, λοιπόν, ότι στους σκοπούς του ΕΛΚΑΚ ενυπάρ-
χει έντονα, αφού συστήνεται ως ανώνυµη εταιρεία, το στοιχείο
της επιχειρηµατικής δράσης, υπό την έννοια της ανάπτυξης και
παραγωγής καινοτόµων τεχνολογικών προϊόντων, τα οποία,
όµως, δεν θα προορίζονται αποκλειστικά για τις ελληνικές Ένο-
πλες Δυνάµεις. Εµείς θεωρούµε ότι ένα τέτοιο κέντρο έρευνας,
αµυντικής καινοτοµίας θα πρέπει αποκλειστικά και περιοριστικά
να απευθύνεται µόνο στις ελληνικές Ένοπλες Δυνάµεις. Θα πρέ-
πει να αντιγράψουµε το επιτυχηµένο µοντέλο του Ισραήλ, το
οποίο παράγει τέτοια οπλικά συστήµατα τα οποία δεν θα διαθέτει
έξω από το Ισραήλ, όπως είναι για παράδειγµα ο «Σιδηρούς
Θόλος». Άρα, λοιπόν, θα πρέπει να παράγουµε αποκλειστικά
οπλικά συστήµατα πρότυπα για την άµυνα της πατρίδας µας,
χωρίς αυτά να διατίθενται σε τρίτες χώρες, γιατί ακριβώς έτσι
αποδυναµώνεται το πλεονέκτηµα.

Με τις παρούσες συνθήκες, λοιπόν, επιβάλλεται να τεθούν σε
απόλυτη προτεραιότητα ο εκσυγχρονισµός της δικής µας εθνι-
κής άµυνας και φυσικά, η ανασυγκρότηση της αµυντικής µας βιο-
µηχανίας. Ορίζεται το µετοχικό κεφάλαιο του ΕΛΚΑΚ σε 1,5
εκατοµµύριο ευρώ, καθώς και ότι το ελληνικό δηµόσιο συµµετέ-
χει σε αυτό µε ποσοστό 67% και η «Ελληνική Εταιρεία Συµµετο-
χών και Περιουσίας Α.Ε.» µε 33%. Προβλέπεται ότι το συνδυασ-
µένο ποσοστό συµµετοχής του ελληνικού δηµοσίου στο ΕΛΚΑΚ
και οποιουδήποτε άλλου φορέα του οποίου την απόλυτη πλει-
οψηφία του µετοχικού κεφαλαίου κατέχει το ελληνικό δηµόσιο
δεν δύναται να είναι κατώτερο του 51% των µετοχών του ΕΛΚΑΚ.

Θα πρέπει, όµως, εδώ να κάνουµε τις εξής επισηµάνσεις: Η
«Ελληνική Εταιρεία Συµµετοχών και Περιουσίας Α.Ε.», δηλαδή το
Υπερταµείο, ή το Εθνικό Επενδυτικό Ταµείο, όπως είναι ευρύτερα
γνωστό, είναι εταιρεία συµµετοχών του ελληνικού δηµοσίου που
ιδρύθηκε το 2015 στο πλαίσιο της συµφωνίας µε τους Ευρωπαί-
ους δανειστές της πατρίδας για τα δάνεια ύψους 86 δισεκατοµ-
µυρίων ευρώ του τρίτου µνηµονίου. Πρακτικά, το Υπερταµείο
αποτέλεσε ένα χαρτοφυλάκιο εγγυήσεων για τους επίσηµους πι-
στωτές της πατρίδας, στο οποίο περιλήφθηκαν οι συµµετοχές
στις υπό ανακεφαλαιοποίηση τότε ελληνικές τράπεζες, τα περι-
ουσιακά στοιχεία του Ταµείου Αποκρατικοποιήσεων, του ΤΑΙΠΕΔ
δηλαδή, που είχε ιδρυθεί µερικά χρόνια νωρίτερα, αλλά και της
Εταιρείας Ακινήτων του δηµοσίου, όπως και οι συµµετοχές του
δηµοσίου σε µεγάλες εισηγµένες και µη επιχειρήσεις.

16648 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Σήµερα, σχεδόν εννέα χρόνια µετά, δεν υπάρχει καν αξιόπιστη
ανεξάρτητη αποτίµηση της αξίας του χαρτοφυλακίου του Υπερ-
ταµείου. Σε κάθε περίπτωση, ανεξαρτήτως του ότι ανήκει τυπικά
στο ελληνικό δηµόσιο, το Υπερταµείο και το χαρτοφυλάκιό του
αντιµετωπίζονται από τους Ευρωπαίους δανειστές ως εγγυήσεις
για το τρίτο µνηµονιακό δάνειο.

Σε αυτό το πλαίσιο, δεν γίνεται αντιληπτό από εµάς γιατί το
33% του µετοχικού κεφαλαίου του ΕΛΚΑΚ µε τις εξουσίες που
έχει ένα τέτοιο ποσοστό, που συνεπάγεται ότι έχει την εξουσία,
να παραχωρηθεί στο Υπερταµείο, δηλαδή σε έναν µηχανισµό που
αφ’ ενός έχει ως καταστατικό σκοπό την επενδυτική αξιοποίηση
της περιουσίας του δηµοσίου και αφ’ ετέρου -και τούτο είναι το
µείζον- τελεί υπό τον έµµεσο έλεγχο και εποπτεία των Ευρωπαίων
δανειστών.

Εν προκειµένω, το ΕΛΚΑΚ µε τους εθνικούς αµυντικούς σκο-
πούς που προβλέπεται να υλοποιήσει και την αµεσότατη σχέση
που έχει µε τις Ένοπλες Δυνάµεις της πατρίδας και το αξιόµαχο
αυτών θα πρέπει να τελεί υπό ιδιαιτέρως αυξηµένες εγγυήσεις
ανεξαρτησίας από αλλότρια συµφέροντα και σκοπιµότητες.

Και µε αυτή την επισήµανση έρχοµαι στο δεύτερο ζήτηµα, στο
προβλεπόµενο ποσοστό του ελληνικού δηµοσίου. Ενώ, λοιπόν,
σύµφωνα µε το παρόν σχέδιο νόµου το ελληνικό δηµόσιο ξεκινάει
µε µία συµµετοχή 67% στο µετοχικό κεφάλαιο του ΕΛΚΑΚ, η συµ-
µετοχή του ελληνικού δηµοσίου δύναται να µειωθεί µέχρι και στο
51%. Μάλιστα, η ελάχιστη αυτή συµµετοχή του 51% του ελληνι-
κού δηµοσίου δεν χρειάζεται καν να εκπορεύεται από άµεση κυ-
ριότητα επί του 51% των µετοχών του ΕΛΚΑΚ, αλλά µπορεί να
προκύπτει συνδυαστικά κατόπιν άθροισης και των ποσοστών
συµµετοχής οιουδήποτε άλλου φορέα, του οποίου την απόλυτη
πλειοψηφία των µετοχών κατέχει το ελληνικό δηµόσιο.

Τούτο συνεπάγεται δύο πράγµατα: Πρώτον, ότι πέραν του 51%
το υπόλοιπο 49% παραµένει ελεύθερα µεταβιβάσιµο σε οι-
οδήποτε τρίτο φυσικό ή νοµικό πρόσωπο είτε σε εταιρείες ξένων
συµφερόντων ή συµφερόντων τρίτων χωρών, αφού δεν φαίνεται
να υφίστανται σχετικοί περιορισµοί. Ήδη, λοιπόν, βλέπουµε ότι
ο φορέας αυτός που θα είναι υπεύθυνος για την καινοτοµία και
την τεχνολογική ανάπτυξη των ελληνικών Ενόπλων Δυνάµεων,
ήτοι για έναν κλάδο νευραλγικής σηµασίας για την εθνική άµυνα
της πατρίδας µας, ενώ διακηρύσσετε ότι θα υπηρετεί το δηµόσιο
συµφέρον, είναι άκρως εφικτό και κατά την άποψή µας ιδιαιτέ-
ρως πιθανό να νοθευτεί από τις επιδιώξεις και τις σκοπιµότητες
τρίτων.

Σε αυτή, βεβαίως, την επισήµανση θα µπορούσε κάποιος να
αντιτάξει ότι ο έλεγχος του 51% του µετοχικού κεφαλαίου από
το ελληνικό δηµόσιο αποτελεί επαρκή δικλείδα ασφαλείας. Δυ-
στυχώς, όµως και αυτή η πρόβλεψη χωλαίνει. Όπως αναφέρθηκε
ήδη, η συµµετοχή του ελληνικού δηµοσίου στο 51% δεν χρει-
άζεται να είναι άµεση, αλλά µπορεί να προκύπτει και από την
άθροιση των συµµετοχών διαφόρων φορέων, των οποίων την
πλειοψηφία των µετοχών τυπικά ελέγχει το ελληνικό δηµόσιο. Και
λέµε «τυπικά», γιατί πρέπει να γίνει αντιληπτό ότι ιδίως µετά τις
περιπέτειες της πατρίδας µας στα «µαύρα» χρόνια των µνηµο-
νίων έχουν αποµείνει ως απότοκα συµβατικές δεσµεύσεις και
υποχρεώσεις που καταλαµβάνουν τέτοιους φορείς του ελληνικού
δηµοσίου και περιορίζουν δραστικά την ελευθερία δράσης τους
µε αποκλειστικό γνώµονα το συµφέρον της Ελλάδας.

Ένα τέτοιο χαρακτηριστικό παράδειγµα είναι και το Υπερτα-
µείο, στο οποίο αναφέρθηκα ήδη και το οποίο τυπικά ανήκει απο-
κλειστικά στο ελληνικό δηµόσιο, αλλά όµως στην ουσία ελέγχεται
από τρίτους.

Με απλά λόγια, λίγο µετά την ίδρυση του ΕΛΚΑΚ δεν θα ήταν
απίθανο να δούµε ένα µετοχικό σχήµα αποτελούµενο, παραδεί-
γµατος χάριν, από συµµετοχή 18% του ελληνικού δηµοσίου, 33%
του Υπερταµείου, που προσεγγίζουν νοµοθετικά το αναγκαίο
51% και 49% από τρίτα φυσικά ή νοµικά πρόσωπα που θα υπη-
ρετούν αλλότρια συµφέροντα και όχι τα εθνικά συµφέροντα.

Σε ένα τέτοιο, λοιπόν, ενδεχόµενο πώς να µιλήσουµε για γνή-
σια και ανόθευτη εξυπηρέτηση των εθνικών συµφερόντων και
ιδίως των ελληνικών Ενόπλων Δυνάµεων; Όλα αυτά δεν συνι-
στούν κινδυνολογία ούτε απίθανα σενάρια. Η ίδια η φύση του
ΕΛΚΑΚ επιβάλλει να εξασφαλιστεί ήδη από τώρα ότι το 100% των

µετοχών θα ανήκει άµεσα στο ελληνικό δηµόσιο και µόνον, θα
υπηρετεί το εθνικό συµφέρον, την Ελλάδα και τους αµυντικούς
σκοπούς της.

Επίσης, καθορίζεται η χρηµατοδότηση του ΕΛΚΑΚ από τον
προϋπολογισµό του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας. Μετά βίας
χρειάζεται να επισηµανθεί η ανάγκη για απόλυτη διαφάνεια στην
οικονοµική διαχείριση ενός τέτοιου φορέα. 

Όπως προαναφέρθηκε και από τους άλλους εισηγητές, αφαι-
ρέθηκαν στο υπό ψήφιση νοµοσχέδιο η διάταξη του άρθρου 7
του αρχικού νόµου που αφορούσε την στέγαση του «ΕΛΚΑΚ».
Παραµένει όµως, βέβαια, το θέµα των µετοχικών ταµείων, όπου
διαφαίνονται βάσιµες ανησυχίες των στελεχών, ότι η υπό σύ-
σταση ανώνυµης εταιρείας εταιρεία «ΕΛΚΑΚ» θα έχει τη δυνατό-
τητα να χρησιµοποιεί τους πόρους των µετοχικών ταµείων, των
οποίων η αυτονοµία και η διαφάνεια οφείλεται να διασφαλιστεί. 

Επίσης, στο υπό ψήφιση νοµοσχέδιο παρέχεται η δυνατότητα
στα ανώτατα στρατιωτικά εκπαιδευτικά ιδρύµατα να διοργανώ-
νουν διδακτορικές σπουδές, ενώ απλοποιείται η διαδικασία ίδρυ-
σης προγραµµάτων µεταπτυχιακών σπουδών και προβλέπεται η
συµµετοχή στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων σε ερευνητικά προ-
γράµµατα. Οι εν λόγω ρυθµίσεις κινούνται στην ορθή κατεύ-
θυνση, λόγω της θεσµοθετούµενης ουσιαστικής αυτονοµίας των
ανώτατων στρατιωτικών εκπαιδευτικών ιδρυµάτων που µέχρι
πρότινος µπορούσαν να διοργανώσουν µεταπτυχιακά προγράµ-
µατα σπουδών µόνο σε σύµπραξη µε τα ΑΕΙ. 

Αντίστοιχα θετικά κρίνεται και η δυνατότητα διοργάνωσης προ-
γραµµάτων τρίτου κύκλου σπουδών, διδακτορικών δηλαδή από
τα ανώτατα στρατιωτικά εκπαιδευτικά ιδρύµατα. Σε καµµία περί-
πτωση, όµως, δεν πρέπει το αντικείµενο των µεταπτυχιακών και
διδακτορικών που θα εκπονούνται να είναι καθαρά θεωρητικού
περιεχοµένου µε απλές τυπικές γνώσεις. Όλα τα προγράµµατα
πρέπει να στοχεύουν στο εθνικό συµφέρον και στην πρακτική
ανταπόδοση στην εθνική άµυνα της πατρίδας προς την ενίσχυσή
της.

Θέλουµε και ελπίζουµε ότι οι διατάξεις θα έχουν πρακτική
εφαρµογή και επιτυχηµένη στόχευση και θέλουµε και πιστεύουµε
ότι µε όλα αυτά τα προγράµµατα θα έχουµε την αναβάθµιση της
ποιότητας των στελεχών που υπηρετούν στις ελληνικές Ένοπλες
Δυνάµεις. Οµοίως εύλογη είναι και η δυνατότητα ένταξης των
ανώτατων στρατιωτικών εκπαιδευτικών ιδρυµάτων στο καθεστώς
των κέντρων αριστείας τόσο για λόγους ισότητας όσο και για λό-
γους άντλησης περαιτέρω χρηµατοδότησης. 

Θετικά κρίνουµε και την κάλυψη του σηµαντικού νοµοθετικού
κενού που υπήρχε ως προς την έννοµη προστασία των θιγόµενων
και εν γένει ως προς τον έλεγχο νοµιµότητας της διαδικασίας
εκλογής µελών ΔΕΠ των ανώτατων στρατιωτικών εκπαιδευτικών
ιδρυµάτων, καθώς απουσίαζαν πλήρως από την κείµενη νοµοθε-
σία συναφείς ρυθµίσεις.

Ωστόσο, απαραίτητη κρίνεται η αναβάθµιση πέραν των ΑΣΕΙ
και των Ανώτερων Στρατιωτικών Σχολών Υπαξιωµατικών στην
ανώτατη βαθµίδα της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης. Οι Ανώτερες
Στρατιωτικές Σχολές Υπαξιωµατικών οφείλουν να αναγνωριστούν
ως ισότιµες των Ανώτατων Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων Τεχνολογι-
κής Εκπαίδευσης. Δεν νοείται να αναγνωρίζονται ακαδηµαϊκά και
επαγγελµατικά οι απόφοιτοι των ιδιωτικών κολλεγίων και όχι οι
απόφοιτοι σχολών που έχουν εισαχθεί µε πανελλαδικές εξετά-
σεις και κρίνονται άξιοι να διαχειρίζονται οπλικά συστήµατα εκα-
τοµµυρίων ευρώ.

Επίσης, στο υπό ψήφιση νοµοσχέδιο προβλέπεται η ίδρυση
τµήµατος πληροφορικής στη Στρατιωτική Σχολή Αξιωµατικών
Σωµάτων και επέρχονται οι αναγκαίες νοµοτεχνικές τροποποι-
ήσεις. Προβλέπεται, επίσης, η σύσταση Κοινού Σώµατος Πληρο-
φορικής των Ενόπλων Δυνάµεων, το οποίο θα υπάγεται στον
Αρχηγό ΓΕΕΘΑ. Ειδικότερα, προβλέπεται η στελέχωση του Κοι-
νού Σώµατος Πληροφορικής από αποφοίτους παραγωγικών σχο-
λών των Ενόπλων Δυνάµεων, η ένταξη των υπηρετούντων στελε-
χών, αξιωµατικών, ανθυπασπιστών, υπαξιωµατικών και ΕΠΟΠ µε
συναφές αντικείµενο, η µετάταξη στελεχών των τριών κλάδων
των Ενόπλων Δυνάµεων, καθώς και οι λεπτοµέρειες για τη διαδι-
κασία ένταξης και µετάταξής τους. Επί της ουσίας έχουµε κατάρ-
γηση των Σωµάτων Έρευνας και Πληροφορικής τόσο στον Στρα-
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τό Ξηράς όσο και στην Πολεµική Αεροπορία µε υποχρεωτική µε-
τακίνηση του προσωπικού της. 

Πρωτοφανής είναι, επίσης, η πρόβλεψη ότι στελέχη προερχό-
µενα από διαφορετικές Ανώτερες Στρατιωτικές Σχολές Υπαξιω-
µατικών του Στρατού Ξηράς και της Πολεµικής Αεροπορίας να
υπάγονται στο κοινό Σώµα. Δηµιουργείται ένα πρακτικό πρό-
βληµα απέναντι στους υπάρχοντες σπουδαστές των παραγωγι-
κών σχολών υπαξιωµατικών, αλλά και στους µελλοντικούς. Στις
σχολές αυτές οι σπουδαστές που εισάγονται δεν προεπιλέγουν
την ειδικότητά τους, αλλά τους αποδίδεται ακόµα και µε κλή-
ρωση µετά την εισαγωγή τους. Συνεπώς επιτυχόντες Ανώτερων
Στρατιωτικών Σχολών Υπαξιωµατικών οι οποίοι έχουν εισαχθεί µε
διαφορετική µοριοδότηση από τις πανελλαδικές εξετάσεις και
έχουν επιλέξει να σταδιοδροµήσουν στον Στρατό Ξηράς ή την
Πολεµική Αεροπορία αντίστοιχα µπορεί να βρεθούν ακουσίως σε
κοινό σώµα. Αυτό δύναται µεσοπρόθεσµα να οδηγήσει στην απα-
ξίωση των σχολών αυτών, καθώς η αβεβαιότητα είναι ένα συναί-
σθηµα το οποίο θα αποτρέψει αρκετούς νέους να την επιλέξουν.
Μια ρεαλιστική πρόταση είναι το Κοινό Σώµα Πληροφορικής να
στελεχωθεί εκ του µηδενός µε νέα στελέχη, ενώ παράλληλα όσα
ήδη υπηρετούν να παραµένουν στη θέση τους υπό το ίδιο ούτως
ή άλλως αντικείµενο µέχρι τη διαγραφή τους από τις Ένοπλες
Δυνάµεις.

Με το παρόν νοµοσχέδιο προβλέπεται, επίσης, η ρύθµιση-εξό-
φληση οφειλών ΕΟΠΥΥ προς τα στρατιωτικά νοσοκοµεία εξαι-
ρουµένου του «ΝΙΜΙΤΣ» και διαγραφή του 10% αυτών. Αφορά
υπηρεσίες που έχουν ήδη παρασχεθεί και καλυφθεί οικονοµικά
από τους προϋπολογισµούς των στρατιωτικών νοσοκοµείων. Η
υφιστάµενη διάταξη κρίνεται συνολικά απαράδεκτη. Κατ’ αρχάς
δεν διευκρινίζεται ο λόγος για τον οποίο το «ΝΙΜΙΤΣ» αντιµετω-
πίζεται κατ’ εξαίρεση, όπως επίσης ούτε τι συνεπάγεται αυτό για
το συγκεκριµένο νοσοκοµείο. Τα ποσά δεν συµβαδίζουν µε αυτά
που βεβαίωσε η Υπουργός Υγείας για το ίδιο χρονικό διάστηµα
πρόσφατα, ενώ τα υπό διαγραφή ποσά έχουν δαπανηθεί ήδη από
τους προϋπολογισµούς των νοσοκοµείων για κάλυψη των ανα-
γκών του ΕΟΠΥΥ.

Σε κάθε περίπτωση, σαν ύστατη λύση θα πρέπει τουλάχιστον
να αξιολογηθεί η πρόταση της ΠΟΜΕΝΣ, να µη διαγραφεί το 10%
του ποσού των οφειλών, αλλά να δοθεί από το Υπουργείο Υγείας
για την πληρωµή των βαρδιών του νοσηλευτικού προσωπικού και
των εφηµεριών του ιατρικού προσωπικού των στρατιωτικών νο-
σοκοµείων ως ελάχιστη ένδειξη αναγνώρισης της τεράστιας συµ-
βολής τους στην πανδηµία.

Και το άρθρο 60, κατά την άποψή µας, θα πρέπει να αποσυρθεί
έως ότου αποσαφηνιστεί τι ακριβώς επίπτωση επιφέρει στο «ΝΙ-
ΜΙΤΣ» η εν λόγω ρύθµιση. Τέλος, στο άρθρο 62 γίνεται θέµα για
την αποζηµίωση του προσωπικού που υπηρετεί στον Στόλο. Θε-
ωρούµε ότι οι παρατηρήσεις που έχουν διατυπωθεί από τους φο-
ρείς είναι ιδιαίτερα βάσιµες και πρέπει να εξαιρεθεί από τις
τακτικές µηνιαίες αποδοχές το σύνολο των συγκεκριµένων απο-
ζηµιώσεων, δηλαδή η περίπτωση ΚΓ’.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ για την προσοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Σαράκη. 

Και τώρα τον λόγο έχει η ειδική αγορήτρια από τη Νέα Αρι-
στερά κ. Αθανασία (Σία) Αναγνωστοπούλου.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα και από
σήµερα και µετά µέχρι τις 28 Μαΐου η Ισπανία, η Ιρλανδία και η
Νορβηγία και άλλες χώρες που θα ακολουθήσουν αναγνωρίζουν
το παλαιστινιακό κράτος. Όχι µόνο χαιρετίζουµε την απόφαση
αυτών των χωρών, αλλά έχουµε ζητήσει ως Νέα Αριστερά ήδη
από τον Μάρτιο να αναγνωριστεί το παλαιστινιακό κράτος και να
προχωρήσουµε σε πίεση στο πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης
για την άρση µιας µεγάλης ιστορικής αδικίας που έχει οδηγήσει
στη γενοκτονία του παλαιστινιακού λαού αυτές τις µέρες, αυτή
την περίοδο. 

Συζητάµε συνέχεια για την κρισιµότητα των στιγµών. Συζητάµε
για χίλια δύο και δεν καταλαβαίνουµε ένα πράγµα: την ιστορικό-

τητα της χώρας µας. Και η χώρα µας έχει ιστορικότητα στην πε-
ριοχή, την οποία αγνοούµε και την οποία δεν λαµβάνουµε καθό-
λου υπ’ όψιν µας. Μιλάµε βλέποντας τη γενική εικόνα κατακερµα-
τισµένα στο τώρα, χωρίς να βλέπουµε την προοπτική που µπορεί
να ανοίξει η ίδια µας η χώρα η οποία είναι µεν µικρή, αλλά έχει
ρίζες στην περιοχή.

Με την Παλαιστίνη και τον παλαιστινιακό λαό έχουµε µια µε-
γάλη περίοδο σχέσεων. Δεν µπορούµε να τα αγνοούµε σήµερα.
Η Ελληνική Βουλή το 2015 εισηγήθηκε στην Κυβέρνηση οµό-
φωνα την αναγνώριση του παλαιστινιακού κράτους. Ας το κά-
νουµε τώρα. Εάν θέλουµε να έχουµε παρέµβαση στα πράγµατα
την επόµενη περίοδο σε αυτές τις µεγάλες γεωπολιτικές εξελί-
ξεις, πρέπει να πάρουµε πρωτοβουλίες.

Δεύτερο θέµα, κύριε Υπουργέ. Πρέπει να γυρίσει άµεσα στη
χώρα µας η Φρεγάτα «ΥΔΡΑ». Δεν έχει καµµιά δουλειά στο όνοµα
της ελληνικής ναυσιπλοΐας, που δεν πρόκειται καν γι’ αυτό, να
εµπλέκεται σε µία τέτοια υπόθεση, όπως δεν έχει καµµία δουλειά
η χώρα µας να εµπλέκεται στον πόλεµο αποστέλλοντας οπλικό
υλικό στην Ουκρανία.

Ξέρετε, είναι λίγο θλιβερό να µαθαίνουµε από δηµοσιεύµατα
είτε το πόσα καµιόνια έφυγαν από τη Θεσσαλονίκη, είτε ότι στεί-
λαµε STIEGER στην Ουκρανία και αυτό να το µαθαίνουµε από
δηµοσιεύµατα, να τα µαθαίνουµε από την Ουκρανία και µέσα από
δηµοσιεύµατα που δηµοσιοποιούνται στην Ελλάδα, στη χώρα
µας. 

Άρα, λοιπόν, έχουµε κρίσιµα θέµατα να συζητήσουµε και δεν
µπορούµε πια να µην το κάνουµε στο όνοµα του «Είµαστε στη
σωστή πλευρά της ιστορίας». Να τονίσω εδώ ότι δεν είναι η
σωστή πλευρά της ιστορίας. Το Διεθνές Δικαστήριο εισηγήθηκε
τη δίωξη και του Νετανιάχου και της ηγεσίας της Χαµάς για εγκ-
λήµατα κατά της ανθρωπότητας. Αυτά έχουν περάσει σχεδόν
απαρατήρητα από την πολιτική ηγεσία αυτής της χώρας και, δυ-
στυχώς, οφείλω να πω και από τα κόµµατα του προοδευτικού
τόξου. Εάν δεν φωνάξουµε εµείς, ποιοι θα φωνάξουν; Εάν δεν
θέλουµε να συζητήσουµε για το πώς βλέπουµε αυτή τη χώρα, τη
δική µας χώρα, τα επόµενα χρόνια, αν δεν τα συζητήσει και δεν
φωνάξει ο προοδευτικός κόσµος, ποιος θα τα συζητήσει;

Ας έρθω τώρα στα του νοµοσχεδίου. 
Κύριε Υπουργέ, τα είπα και στις επιτροπές, τα λέω και τώρα.

Μιλήσατε για υπαρξιακή απειλή και γι’ αυτό πρέπει να δηµιουρ-
γηθεί το ΕΛΚΑΚ, το Ελληνικό Κέντρο Αµυντικής Καινοτοµίας, στο
όνοµα της υπαρξιακής απειλής.

Κατ’ αρχάς, κύριε Υπουργέ, πραγµατικά δεν έχω καµµία πρό-
θεση -σας εκτιµώ, άλλωστε, προσωπικά- ούτε να συνωµοσιολο-
γήσω ούτε να κάνω οποιαδήποτε τέτοιου είδους ανάγνωση. Ό-
µως, θέλω να πω πως όταν βλέπουµε µία εικόνα τόσο κατακερ-
µατισµένα, χάνουµε τη µεγάλη εικόνα. Κι εµείς εδώ δεν είµαστε
ο ναύαρχος, ο στρατηγός, κ.λπ.. Είµαστε εκλεγµένοι αντιπρόσω-
ποι του ελληνικού έθνους και απολογούµαστε και λογοδοτούµε
σε αυτούς.

Μιλάµε, λοιπόν, για υπαρξιακή απειλή και λέµε ότι είναι εθνικής
εµβέλειας, εθνικής σηµασίας, αυτό το κέντρο. Έχουµε υπαρξιακή
απειλή λόγω δηµογραφικής κάλυψης, υπαρξιακή απειλή λόγω
φτωχοποίησης της κοινωνίας, υπαρξιακή απειλή λόγω κατάρρευ-
σης του ΕΣΥ. Δεν υπάρχει µεγαλύτερη υπαρξιακή απειλή να στα-
µατάνε τα χειρουργεία στα νοσοκοµεία Παίδων. Άρα αυτές τις
υπαρξιακές απειλές πρέπει λίγο να τις συζητήσουµε, να τις δούµε
συνδυαστικά. Βεβαίως, η άµυνα είναι ένα πάρα πολύ σηµαντικό
ζήτηµα, συνδυαστικά µε όλα τα άλλα και άρα µε στενή λογοδοσία
και εποπτεία, γιατί είναι χρήµατα του Έλληνα φορολογούµενου.

Ως Νέα Αριστερά έχουµε πει άπειρες φορές και το έχουµε το-
νίσει ότι βεβαίως χρειάζεται η άµυνα της χώρας. Βεβαίως χρει-
άζεται! Και χρειάζονται και τα εξοπλιστικά προγράµµατα. Επειδή,
όµως, είναι δαπανηρά, χρειάζεται εποπτεία, χρειάζεται ένα θε-
σµικό πλαίσιο εποπτείας, επιτήρησης, λογοδοσίας για το τι γίνε-
ται, µε όλους τους τρόπους της µυστικότητας. Όµως, η Εθνική
Αντιπροσωπεία πρέπει να ξέρει τι γίνεται. Δεν ξέρουµε τίποτα για
τα εξοπλιστικά. Είχατε υποσχεθεί στον προϋπολογισµό ότι θα
έχουµε ενηµέρωση. Και δεν ζητάµε µόνο ενηµέρωση, ζητάµε και
θεσµικό πλαίσιο όπως έχουν οι άλλες χώρες. Εµείς δεν έχουµε
τίποτα. Εκ των υστέρων δικαιολογούνται τα εξοπλιστικά και είναι
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τεράστιες οι δαπάνες. 
Κύριε Υπουργέ, είναι λίγο λυπηρό -διάβασα ξανά την οµιλία

σας στην Επιτροπή- ότι έχουµε 214 δισεκατοµµύρια ευρώ δαπά-
νες για την άµυνα από το 1974 µέχρι το 2010 και εσείς ο ίδιος
οµολογήσατε ότι η Ελληνική Αµυντική Βιοµηχανία, τα Ελληνικά
Αµυντικά Συστήµατα, δεν συνεισφέρουν στον προϋπολογισµό
ούτε καν αυτό που συνεισφέρουν τα κοµµωτήρια. 

Δεν ευθύνεστε εσείς, προς Θεού! Δεν είναι προσωπικό. Όµως,
µήπως αυτό µας κρούει τις καµπάνες της Αγίας Σοφιάς ότι κάτι
πρέπει να κάνουµε; Γιατί ενώ έχουµε τέτοιες εξοπλιστικές δαπά-
νες, δεν κατορθώσαµε να έχουµε τα δηµόσια Ελληνικά Αµυντικά
Συστήµατα, την Ελληνική Αµυντική Βιοµηχανία, την αεροπορική
βιοµηχανία σε ένα τέτοιο καλό επίπεδο όχι µόνο για αναπτυξια-
κούς λόγους, αλλά και για στρατηγικούς λόγους, αν αγαπάµε και
πονάµε αυτή τη χώρα; Η χώρα είναι οι άνθρωποί της και βεβαίως
είναι η ύπαρξή της. 

Στο όνοµα του πατριωτισµού -και λυπάµαι που το ακούω και
από τα προοδευτικά κόµµατα και από αγαπητούς φίλους- ακούω
συνέχεια ότι στο όνοµα του πατριωτισµού υπερψηφίζουµε. Στο
όνοµα του πατριωτισµού ζητάµε συνεχή λογοδοσία. Η Βουλή
πρέπει να ξέρει. Η Βουλή πρέπει να έχει θεσµικό πλαίσιο. Σας
είπα και στην επιτροπή ότι στη Γερµανία µυστικότητα υπάρχει κι
εκεί στην επιτροπή της Βουλής. Εναλλάσσονται κάθε χρόνο στην
Προεδρία της Επιτροπής το κυβερνών κόµµα µε την Αντιπολί-
τευση, γιατί πρέπει να υπάρχει µια διαφάνεια.

Ερχόµαστε, λοιπόν, τώρα στο ιδιαίτερο, στο ΕΛΚΑΚ. Το είπα
και στις επιτροπές. Χρειάζεται Κέντρο Αµυντικής Καινοτοµίας;
Φυσικά και χρειάζεται. Θα ήµουν η τελευταία να σας έλεγα ότι
δεν χρειάζεται. 

Όµως, κύριε Υπουργέ, από τη στιγµή που εσείς το θεωρείτε
εθνικής σηµασίας, «εθνική σηµασία» σηµαίνει ότι και όλα τα κόµ-
µατα πρέπει να γνωρίζουν, να έχουν συζητήσει, να έχουν διαβου-
λευθεί µαζί σας, όχι κατ’ ιδίαν -εγώ ξέρω πάρα πολύ καλά ότι
οποιοσδήποτε ή οποιαδήποτε από εµάς µπορεί να σας πάρει τη-
λέφωνο και να ανταποκριθείτε, αλλά δεν είναι αυτό το ζήτηµα-
αλλά µε οργανωµένο τρόπο και µε µία διαβούλευση για το πώς
θεωρεί ο καθένας µας ότι µπορεί να γίνει καλύτερα αυτό το Κέ-
ντρο Καινοτοµίας. 

Ξέρουµε, κύριε Υπουργέ, ότι αυτά δεν θεσµοθετούνται σε κενό
αέρος επίσης. Πάλι κατακερµατισµένη είναι η εικόνα. Γίνεται της
τρελής σε ευρωπαϊκό και διεθνές επίπεδο. Σε ευρωπαϊκό επίπεδο
πάµε σε στρατιωτικοποίηση της Ευρώπης, σε έναν µιλιταρισµό
άνευ προηγουµένου, σε διασύνδεση συστηµάτων, κ.λπ.. Πρέπει
να είµαστε ενηµερωµένοι η Εθνική Αντιπροσωπεία, µε όλη τη µυ-
στικότητα που απαιτείται; Αν και εγώ, αν αφαιρέσει κανείς µερικά
πράγµατα, θεωρώ ότι οι Έλληνες πολίτες πρέπει να γνωρίζουν,
αφού τα µαθαίνουν έτσι κι αλλιώς από τις εφηµερίδες. 

Δεν είχαµε τίποτα από αυτά. Υπάρχει µια fast track διαδικασία.
Δεν έχουµε καµµία καχυποψία στο πρόσωπό σας, αλλά έχουµε
προς την Κυβέρνηση, γιατί εγώ δεν µπορώ να µη βάλω το νοµο-
σχέδιο στο πλαίσιο της κυβερνητικής πολιτικής, διότι και εδώ,
κύριε Υπουργέ, βλέπω µία εκροή δηµόσιου χρήµατος σε ένα κέ-
ντρο το οποίο είναι µία ανώνυµη πολυµετοχική εταιρεία. Είναι πο-
λυµετοχική, ούτε καν νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου. 

Ρώτησα -και δεν πήρα πειστική απάντηση- γιατί να µη συζητή-
σουµε µοντέλο άλλων χωρών, όπως η Γαλλία που είναι δηµόσια
τέτοια κέντρα. Πάει αυτό. Όµως, έχουµε εκροή δηµόσιου χρή-
µατος -και επιµένω σ’ αυτό προκειµένου να καταγραφεί- σε ένα
κέντρο-ανώνυµη εταιρεία πολυµετοχική. 

Διαβάζω προσεκτικά το καταστατικό, γιατί στο νοµοθέτηµα το
ίδιο δεν υπάρχει πρόβλεψη. Μας είπατε µερικά πράγµατα. Δεν
έχω πραγµατικά καµµία διάθεση να σας αµφισβητήσω. Όµως,
εδώ πρέπει να ασκήσω την αρµοδιότητα που µου έχει δώσει, όση
µου έχει δώσει, ο ελληνικός λαός. Φεύγει αυτό το χρήµα. Πού
λογοδοτεί το διοικητικό συµβούλιο αυτού του κέντρου; Σε ποιον
λογοδοτεί; Είπατε ότι θα µπουν τα συγκεκριµένα πρόσωπα που
είναι στρατιωτικοί ή πρώην στρατιωτικοί. Καµµία αντίρρηση. Η
Βουλή, όµως, πρέπει να έχει, να ακολουθεί και να υπάρχει αυτό
το θεσµικό πλαίσιο, γιατί είναι δηµόσιο χρήµα. Σε αυτή τη χώρα,
αν θέλουµε να τη φανταστούµε λίγο καλύτερη τα επόµενα χρόνια
και όχι να λέµε στον αέρα κουβέντες, πρέπει να υπάρξει θεσµικό

πλαίσιο. Πρέπει να γίνει θεσµικό άλµα. 
Άρα, λοιπόν, έχουµε αυτό πρώτο, δεν ξέρουµε πώς θα εκλέ-

γεται αυτό το ΔΣ, δεν ξέρουµε τα προσόντα του, δεν ξέρουµε τί-
ποτα, αλλά θα διαχειρίζεται δηµόσιο χρήµα και από εκεί και πέρα,
υπάρχει από κάτω απ’ αυτό το κέντρο, ένας αριθµός εταιρειών
ελληνικών και ξένων. Εδώ µπαίνουν πάρα πολλά ερωτηµατικά,
ως προς το θεσµικό πλαίσιο και επιµένω συνέχεια σ’ αυτό.

Το δεύτερο. Λογοδοσία, λοιπόν, η Βουλή δεν θα έχει καµµία,
δεν θα µπορεί να παρακολουθήσει τίποτα. Δεν συγκεντρώνεται
µόνο χρήµα δηµόσιο, συγκεντρώνονται και ανθρώπινες δυνάµεις.
Εγώ βλέπω από τα Σώµατα Στρατού, από τις Ένοπλες Δυνάµεις
θα εξυπηρετούν ανάγκες του κέντρου. Είναι απαραίτητο; Εγώ να
πω, ναι, δέκα φορές. Πώς θα κρίνεται αυτό; Ποιος θα το κρίνει
πώς θα γίνεται; Και θα επανέλθω σε αυτό το ζήτηµα. 

Τρίτο πολύ σηµαντικό για το ΕΛΚΑΚ για µένα -το έχει αναφέρει
ο κ. Καζαµίας πάρα πολλές φορές και συµφωνώ απολύτως µαζί
του- είναι ότι δεν µπορεί τα πνευµατικά δικαιώµατα να µην ανή-
κουν στο δηµόσιο. Δεν ξέρω τη νοµική φόρµουλα, δεν ξέρω αν
θα έρθουν οι ξένες εταιρείες, ιδιώτες και αυτά, αλλά τα πνευµα-
τικά δικαιώµατα -τουλάχιστον τα σηµαντικότερα, ο σκληρός πυ-
ρήνας- πρέπει να µένουν στο δηµόσιο. 

Θέλω να πάω γρήγορα στο δεύτερο θέµα, που είναι πολύ ση-
µαντικό για τα ΑΣΕΙ, τα διδακτορικά και λοιπά. Η αναβάθµιση µας
βρίσκει σύµφωνους, δεν πρόκειται από µας να ακούσετε γιατί να
γίνονται διδακτορικά, γιατί να έχουν αυτονοµία κ.λπ.. Όµως,
κύριε Υπουργέ -και εδώ βάζω ερωτηµατικό- αφορά όλη την τα-
κτική της Κυβέρνησης, γιατί εγώ δεν µπορώ να µην διαβάσω το
νοµοσχέδιο στο πλαίσιο της ευρύτερης κυβερνητικής πολιτικής.
Τι βλέπω; Ότι δηµιουργείται ένας στρατός δύο ταχυτήτων στις
Ένοπλες Δυνάµεις, η ΑΣΕΙ και κάποιοι από τους ΑΣΕΙ και από εκεί
και πέρα η ΑΣΣΥ, που διά της αποσιώπησής της, φτάνει σε πλήρη
απαξίωση. 

Θέλουµε να µπούµε στον 21ο αιώνα; Εγώ είµαι σύµφωνη µε
όλες τις διαδικασίες. Ποιες διαδικασίες, όµως; Ότι εδώ διαπνέε-
ται το νοµοθέτηµα από έναν ελιτισµό; Έναν ελιτισµό ότι κάποιοι
από τους αξιωµατικούς, κατευθείαν από τις βιοµηχανίες θα κά-
νουν διδακτορικά διά της πλαγίας και το τι εξοπλιστικά θα φέ-
ρουµε µπορεί να υπαγορεύονται και από ξένες εταιρείες κ.λπ..
Καλά, θα µου πείτε, αυτό δεν γίνεται; Αλλά τέλος πάντων. Η
ΑΣΣΥ, όµως; Υπάρχουν άνθρωποι εκεί, οι οποίοι έχουν ικανότητες
πάρα πολλές, έχουν µπει στις σχολές τους µε πανελλήνιες και
µερικοί µε µεγαλύτερο βαθµό. Αν θέλουµε να κινητοποιήσουµε
από πιο κάτω την κοινωνία, πρέπει το ανθρώπινο δυναµικό να
βρεθεί µπροστά. Εδώ βλέπουµε ότι ένα µεγάλο ανθρώπινο δυ-
ναµικό ότι έξω. 

Για τα υπόλοιπα έχουµε καταθέσει µία τροπολογία αρκετών
άρθρων που αφορούν τα νοσοκοµεία, τα στρατιωτικά νοσοκοµεία
και τις οφειλές του ΕΟΠΠΥ, το ναυτικό και τις αποζηµιώσεις και
λοιπά. 

Θέλω να κλείσω, όµως, λέγοντας: Εάν θέλουµε πράγµατι να
έχουµε σ’ αυτή τη χώρα διαφάνεια, δηµοκρατική διαβούλευση
και να έχουν εµπιστοσύνη οι Έλληνες πολίτες στους θεσµούς,
πρέπει αυτοί οι θεσµοί να µην απαξιώνονται. Εγώ το θεωρώ µέγα
σφάλµα, έτσι σε καθεστώς κατεπείγοντος, χωρίς να προλάβουµε
να αναπνεύσουµε, να έρθει ένα νοµοσχέδιο το οποίο δεν προ-
βλέπει θεσµικό πλαίσιο λογοδοσίας.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε την κ. Αναγνωστοπούλου.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται το γνωστό στο Σώµα ότι

από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα «Εργαστήρι Δη-
µοκρατίας», που οργανώνει το Ίδρυµα της Βουλής, είκοσι πέντε
µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 1ο

Δηµοτικό Σχολείο Βούλας. 
Επίσης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοι-

νώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα
άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκ-
θεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθη-
καν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και
λειτουργίας της Βουλής, τριάντα πέντε µαθήτριες και τρεις συ-
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νοδοί εκπαιδευτικοί από το 4ο Δηµοτικό Σχολείο Κερατέας.  
Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 

(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Θα δώσω τώρα τον λόγο στον ειδικό αγορητή από τη Νίκη, τον

κ. Τάσο Οικονοµόπουλο.
ΤΑΣΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, οι πρώτες ανησυχίες µας, σε σχέση µε το παρόν νοµοσχέδιο,
καταγράφηκαν νωρίς-νωρίς µέσα από τα σχόλια της συντριπτι-
κής πλειοψηφίας των στρατιωτικών, κατά τη διάρκεια της ηλε-
κτρονικής διαβούλευσης. Αλγεινή, µάλιστα, εντύπωση προκάλε-
σε το γεγονός, ότι η διαδικασία αυτή της δηµόσιας διαβούλευσης
ξεκίνησε αργά το βράδυ στις 23.55’ της Μεγάλης Τρίτης και για
διάστηµα δεκατριών ηµερών, εκ των οποίων, οι επτά ήταν αργίες. 

Ο νόµος που αφορά στις διαβουλεύσεις επί των νοµοσχεδίων,
ο 4622/19 στο άρθρο 61 προβλέπει σαφώς ότι σκοπός της δια-
βούλευσης είναι η έγκυρη ενηµέρωση και συµµετοχή σε αυτή
κάθε ενδιαφεροµένου. Στην προκειµένη περίπτωση, άµεσα εν-
διαφερόµενοι ήταν, για παράδειγµα, οι µερισµατούχοι του Μετο-
χικού Ταµείου Στρατού, καθώς και η Ένωση Αποστράτων ΕΑΣ,
οι οποίοι εκλήθησαν εν µέσω Μεγάλης Εβδοµάδας και αγίων ηµε-
ρών του Πάσχα, να λάβουν γνώση και να πάρουν θέση για τον
δηµιουργηθέντα σάλο, σχετικά µε την παραχώρηση τµήµατος
του κτηρίου του Μετοχικού Ταµείου Στρατού, εµβαδού τριακο-
σίων τετραγωνικών για τη στέγαση του υπό ίδρυση «Ελληνικού
Κέντρου Αµυντικής Καινοτοµίας (ΕΛΚΑΚ) Α.Ε.». 

Μετά τις έντονες αντιδράσεις, κυρίως για τον απαράδεκτο
τρόπο παρέµβασης του Υπουργού Εθνικής Άµυνας στο αυτοδι-
οίκητο του διοικητικού συµβουλίου του Μετοχικού Ταµείου Στρα-
τού, υπήρξε µεν µερική τροποποίηση της διάταξης του άρθρου
7, παράγραφος 3, του δεύτερου µέρους του νοµοσχεδίου, η
οποία, όµως, απ’ ότι φαίνεται, δεν καλύπτει όλες τις πτυχές πι-
θανών απωλειών εσόδων για το Μετοχικό Ταµείο Στρατού. 

Εποµένως, επ’ αυτού υπάρχουν ακόµα ερωτήµατα, τα οποία
θα πρέπει να απαντηθούν και συγκεκριµένα: Πρώτον, γιατί να
γίνει σώνει και καλά στο Μετοχικό Ταµείο Στρατού η εγκατά-
σταση της «ΕΛΚΑΚ Α.Ε.», όπου θα απαιτηθεί και µεταστέγαση βα-
σικής υπηρεσίας, δηλαδή, του ΕΛΟΑΑ. Άλλοι χώροι δεν υπάρ-
χουν που να είναι κενοί; 

Δεύτερον, γιατί µια εταιρεία που θα φέρει τόσα εκατοµµύρια
έχει την ανάγκη ενός χώρου χωρίς µίσθωµα ή µε ελάχιστο, αν τε-
λικά το διοικητικό συµβούλιο αποφασίσει την εκµίσθωση; 

Τρίτον, γιατί εκπέµφθηκε εντολή εκκένωσης του χώρου δύο
µήνες προ της κατάθεσης του νοµοσχεδίου, αγνοώντας επιδει-
κτικά το αυτοδιοίκητο του διοικητικού συµβουλίου του Μετοχικού
Ταµείου Στρατού; 

Τέταρτον, γιατί τα όσα ανέφερε ο Υπουργός ως αντάλλαγµα
για την παραχώρηση του χώρου, δεν κατατέθηκαν ως σήµερα µε
έγγραφη πρόταση στο διοικητικό συµβούλιο και ακόµη και σή-
µερα, ώστε να γνωρίζουµε ακριβή ποσά και να αξιολογήσουµε
την πρόταση; 

Πέµπτον, γιατί παρακάµπτεται το προεδρικό διάταγµα 715/79
που ισχύει µέχρι σήµερα και ορίζει σαφώς ότι τα νοµικά πρόσωπα
δηµοσίου δικαίου εκµισθώνουν ακίνητα µόνο κατόπιν δηµόσιου
πλειοδοτικού διαγωνισµού; 

Και έκτον -και το πλέον σοβαρό ίσως όλων-, υπό ποια αρµο-
διότητα και µε ποιο νόµο το ΥΠΕΘΑ και ο Υφυπουργός Εθνικής
Άµυνας διατάσσουν υπηρεσίες που δεν υπάγονται διοικητικά σε
αυτό, παρά στο ΔΣ του νοµικού προσώπου δηµοσίου δικαίου µε
το οποίο είτε συνδέονται διοικητικά είτε εξαρτώνται υπηρεσιακά,
όταν ο εκάστοτε Υπουργός δεν έχει διοικητικές αρµοδιότητες
του Μετοχικού Ταµείου Στρατού, παρά µόνο οικονοµικές, όπως
αυτές έχουν οριοθετηθεί ως εποπτεύοντος υπουργείου από τον
νόµο 2292/95. 

Μας προβληµατίζει, επίσης έντονα στο υπό ίδρυση Ελληνικό
Κέντρο Αµυντικής Καινοτοµίας, η µη αφαίρεση της επίµαχης διά-
ταξης που αφορά τη συµµετοχή της ΕΣΥΠ, δηλαδή του Υπερτα-
µείου στους µετόχους της «ΕΛΚΑΚ Α.Ε.», την οποία θεωρούµε
ως µη σύµφωνη µε το δηµόσιο συµφέρον και τους σκοπούς της
εθνικής άµυνας. Γι’ αυτόν άλλωστε τον λόγο, καταθέσαµε πρώτοι
στην επιτροπή εγγράφως πρόταση τροποποίησης, ώστε η «ΕΛ-

ΚΑΚ Α.Ε.» να µην χάσει την πλειοψηφία. 
Ο κύριος Υπουργός παραδέχτηκε, µάλιστα, ότι µε πρωτοβου-

λία της ΕΣΥΠ πέρασε το 33% των µετοχών της ΕΛΚΑΚ, µια πρω-
τοβουλία που ο ίδιος έσπευσε να ικανοποιήσει. Άραγε, αγνοεί ο
κύριος Υπουργός τα σχετικά µε την ΕΣΥΠ ή υποκρίνεται ότι τα
αγνοεί και προσπαθεί να παραπλανήσει τους Βουλευτές της Αντι-
πολίτευσης και τα κόµµατα αυτής ή ακόµα και της Συµπολίτευ-
σης µε όσα λέει και κατ’ επέκταση και τον ελληνικό λαό; Ή µήπως
και οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας αγνοούν τα σχετικά µε
την ΕΣΥΠ και θα ψηφίσουν ελαφρά τη καρδία την εµπορευµατο-
ποίηση και της Εθνικής Άµυνας, όπως έκαναν µε τόσα άλλα;

Για να µην ισχυρίζεται κανείς άγνοια, θα επαναφέρουµε στη
µνήµη όσων τα έχουν ξεχάσει και θα γνωστοποιήσουµε για όσους
δεν τα ξέρουν τα βασικά σηµεία, ώστε να φανεί τι σηµατοδοτεί
αυτό το 33% στα χέρια της ΕΕΣΥΠ και το τι προοιωνίζεται για το
µέλλον της εθνικής άµυνας. 

Η ΕΕΣΥΠ, το Υπερταµείο, ιδρύθηκε µε τον ν.4389 του 2016.
Ρητά αναφέρεται στο άρθρο 184 παράγραφος 4 ότι η εταιρεία
δεν ανήκει στον δηµόσιο ή ευρύτερο δηµόσιο τοµέα, όπως αυτός
εκάστοτε ορίζεται. Οι διατάξεις που αναφέρονται σε δηµόσιες
επιχειρήσεις υπό την έννοια του ν.3429/2005 δεν εφαρµόζονται
ως προς την εταιρεία, εκτός αν αυτό ρητά προβλέπεται στον πα-
ρόντα νόµο. 

Άρα έχουµε ως πρώτο δεδοµένο ότι δεν ανήκει στον δηµόσιο
τοµέα ούτε καν στον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα. Άραγε ποιος είναι
ο σκοπός ίδρυσής της, σύµφωνα µε το άρθρο 185 παράγραφος
1; Λειτουργεί χάριν του δηµοσίου συµφέροντος, σύµφωνα µε
τους κανόνες της ιδιωτικής οικονοµίας. 

Αυτό το οξύµωρο λεκτικό σχήµα, που επαναλαµβάνεται και στο
νοµοσχέδιο για την ΕΛΚΑΚ ΑΕ, που λέγεται ότι επίσης λειτουργεί
χάριν του δηµοσίου συµφέροντος, είναι ένας άνευ ουσίας νεο-
λογισµός, που στην ουσία παραπλανά και αυτό φαίνεται από τα
ακόλουθα που αφορούν στην ΕΕΣΥΠ. 

Συστήνεται για να εξυπηρετεί ειδικό δηµόσιο σκοπό. Ειδικό-
τερα, η εταιρεία διαχειρίζεται και αξιοποιεί τα περιουσιακά της
στοιχεία, προκειµένου να συνεισφέρει πόρους για την υλοποίηση
της επενδυτικής πολιτικής της χώρας και για την πραγµατοποί-
ηση επενδύσεων που συµβάλλουν στην ενίσχυση της ανάπτυξης
της ελληνικής οικονοµίας και δεύτερον, συµβάλλει στην αποµεί-
ωση οικονοµικών υποχρεώσεων της ελληνικής δηµοκρατίας. 

Για να γίνει πιο σαφές, ας έχουµε υπ’ όψιν µας ότι στο άρθρο
191 ρητά προβλέπεται ότι διορίζεται το πενταµελές εποπτικό
συµβούλιο από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και τον Ευρωπαϊκό Μη-
χανισµό Σταθερότητας. Αυτό µε τη σειρά του διορίζει το διοικη-
τικό συµβούλιο διά του άρθρου 192 και απολαµβάνουν όλοι
διάφορες ατέλειες και προνόµια και ακαταδίωκτο κ.λπ.. Δηλαδή,
η ΕΕΣΥΠ δεν ελέγχεται από το ελληνικό κράτος και οι διοικούντες
διά νόµου κυριολεκτικά κάνουν ό,τι θέλουν. Με άλλα λόγια, και
λογαριασµό δεν δίνουν, παρά µόνον στους δανειστές. Και οι δύο
σκοποί της ΕΕΣΥΠ είναι αµιγώς οικονοµικοί. 

Αυτή είναι λοιπόν η αντίληψη που έχετε για την εθνική άµυνα;
Είναι ένα µέγεθος οικονοµικό ή εµπορεύσιµο, που εµπίπτει στις
αρµοδιότητες της ΕΕΣΥΠ; 

Ο κύριος Υπουργός, αλλά και ο κύριος Υφυπουργός, όταν
είπαν ότι θα συνεισφέρει η ΕΕΣΥΠ µε χρήµατα του ελληνικού
λαού, πιστεύουν ότι θα αλλάξει τους καταστατικούς σκοπούς της
για να συµπεριλάβει και την εθνική άµυνα; Αυτό θα ήταν επικιν-
δύνως αφελές, αν το πίστευε κανείς, γιατί θα συνιστούσε παρα-
βίαση του καταστατικού και του ιδρυτικού νόµου της ΕΕΣΥΠ. 

Προτείναµε λοιπόν για την πλήρη κατοχή των µετοχών της
ΕΛΚΑΚ από το ελληνικό δηµόσιο διά των Υπουργείων ευθέως και
όχι µέσω άλλων φορέων που δεν ελέγχει το δηµόσιο. 

Ζητούµε από τους Βουλευτές της συµπολίτευσης να σταθούν
στο ύψος των περιστάσεων και να µην καταστήσουν την εθνική
άµυνα πεδίο οικονοµικής συναλλαγής και µόνο. 

Αν ίσχυε κάτι τέτοιο, ας καλέσουµε και άλλους διεθνείς επεν-
δυτές, να ξεπουλήσουµε στην «GOLDMAN SACHS» όλες τις µε-
τοχές και να ανατεθεί το νοµοσχέδιο στο Υπουργείο Ανάπτυξης.
Ας καταργηθεί και το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας και να διαµοι-
ραστούν τα «ιµάτιά» του στα Υπουργεία Οικονοµίας και Ανάπτυ-
ξης, αν αυτό που µας ενδιαφέρει ως κράτος και ως συντεταγµένη
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πολιτεία είναι µόνο η οικονοµία και τα οικονοµικά µεγέθη. 
Όπως αναφέραµε και στην αρµόδια επιτροπή, ενώ υποτίθεται

ότι είµαστε εκτός µνηµονίων, εξακολουθούµε όµως να συµπερι-
φερόµαστε ως να υφίστανται µνηµονιακές υποχρεώσεις και τώρα. 

Την επιθυµία της ΕΕΣΥΠ για ποιον λόγο να σπεύσει να ικανο-
ποιήσει ο κύριος Υπουργός; Με ποια εχέγγυα και µε ποιο σκε-
πτικό; Δεν µπορούσε να συµπεριλάβει άλλα συναρµόδια Υπουρ-
γεία στους µετόχους και βρήκε κατάλληλη µόνο την ΕΕΣΥΠ; 

Εµείς πιστεύουµε -αυτό προτείναµε- ότι θα ήταν προς όφελος
να µπορεί να διαχυθεί η τεχνογνωσία της ΕΛΚΑΚ και σε τουλάχι-
στον άλλα τρία Υπουργεία, όπως Προστασίας του Πολίτη, Ναυ-
τιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής και Κλιµατικής Αλλαγής και
Πολιτικής Προστασίας, τα οποία µένουν αµέτοχα, ενώ η ΕΕΣΥΠ,
που ελέγχεται από τους δανειστές, όπως αποδείξαµε πιο πάνω,
παίρνει το 33% των µετοχών. 

Ας µην επαναληφθεί η παραπλανητική αιτίαση του κυρίου
Υπουργού ότι έχει όλες τις µετοχές το δηµόσιο -τις έχει εξανα-
γκαστικά λόγω των δανειστών, αλλά δεν ελέγχει την ΕΕΣΥΠ- ούτε
ότι δεν µπορούµε να κάνουµε διάκριση των ανωνύµων εταιρειών
από την ιδιωτική πρωτοβουλία. 

Το δηµόσιο συµφέρον δεν διασφαλίζεται µε ευχολόγια, αλλά
µε σαφές νοµικό πλαίσιο, δεσµευτικό για τον φορέα που πρόκει-
ται να λειτουργήσει σύµφωνα µε αυτό. 

Η «ΕΕΣΥΠ Α.Ε.» λειτουργεί µε διατάξεις ιδιωτικού δικαίου. Και
το ίδιο ισχύει και για την ΕΛΚΑΚ. Δηλαδή, το πρόβληµα δεν είναι
µόνο ότι είναι ανώνυµος εταιρεία, αλλά και ότι λειτουργούν πλή-
ρως µε διατάξεις ιδιωτικού δικαίου. Η ΕΕΣΥΠ µάλιστα δεν ελέγ-
χεται καν από το δηµόσιο ούτε λογοδοτεί σε αυτό. 

Για όσους δεν το γνωρίζουν, στο ιδιωτικό δίκαιο επιτρέπεται
ό,τι δεν απαγορεύεται ρητώς, ενώ στο δηµόσιο δίκαιο επιτρέπε-
ται µόνο ό,τι προβλέπεται ρητώς. Αυτή ακριβώς η διαφορά έκανε
να ιδρυθούν πλήθος φορέων ως ανώνυµες εταιρείες, για να µπο-
ρούν να κάνουν απευθείας αναθέσεις χωρίς περιορισµούς και
διασπάθιση δηµοσίου χρήµατος εύκολα σε ηµετέρους και χωρίς
ελέγχους. 

Αυτό είναι το κόστος της αλόγιστης ιδιωτικοποίησης των πά-
ντων. Γιατί δεν είναι ιδιωτικοποίηση µόνο η εκποίηση και η λει-
τουργία φορέων υπό την κατοχή του δηµοσίου µε κανόνες ιδιω-
τικής οικονοµίας, ακόµη και σε ζωτικούς τοµείς όπως η εθνική
άµυνα. 

Οι µετοχές του δηµοσίου, όταν ορίζεται ότι θα φτάνουν στο
51%, αθροίζονται µε εκείνες της ΕΕΣΥΠ, όπως προβλέπει το νο-
µοσχέδιο, µε συνέπεια, είτε µε απλή µεταβίβαση είτε µε αύξηση
κεφαλαίου, να είναι εφικτός ο πλήρης έλεγχος από την ΕΕΣΥΠ.
Δηλαδή, χάνει τον έλεγχο το Δηµόσιο ανά πάσα στιγµή. 

Ίσως προβάλλει κανείς το επιχείρηµα ότι θα ελέγχει το διοικη-
τικό συµβούλιο της «ΕΛΚΑΚ Α.Ε.» το δηµόσιο. Όµως, και αυτό
είναι ψευδές, γιατί και εκ του νοµοσχεδίου προβλέπεται το αντί-
θετο εξαρχής. Κατά το άρθρο 15ο του καταστατικού, που περι-
λαµβάνεται στο άρθρο 13 του νοµοσχεδίου, µόνο δύο µέλη από
τα επτά ή εννιά του διοικητικού συµβουλίου προέρχονται από το
Υπουργείο Εθνικής Άµυνας. Τα υπόλοιπα πέντε ή επτά ορίζονται
από τη Γενική Συνέλευση. 

Συνεπώς αν απολεσθεί η πλειοψηφία των µετοχών, δεν ανα-
κτάται ποτέ. Ο κάθε µέτοχος, δηλαδή και το δηµόσιο, δεν µπορεί
να τη διαλύσει δικαστικά, σύµφωνα µε το άρθρο 29ο του κατα-
στατικού. Το διοικητικό συµβούλιο αποφασίζει για τα πάντα µε
όρους ανωνύµων εταιρειών του ιδιωτικού δικαίου, µια και αναφέ-
ρεται ρητά ο ν.4548 του 2018 και ειδικά το άρθρο 102. Δηλαδή,
και βλάβη να προκαλέσουν στην εταιρεία, οι ευθύνες µπορούν
να παραγραφούν ή να εξαλειφθούν µε διάφορους τρόπους . 

Είναι απορίας άξιο πώς εκείνα τα άρθρα του ν.4548 για τις εται-
ρείες που είναι επωφελείς για το δηµόσιο παρακάµπτονται από
το νοµοσχέδιο, ενώ η όλη επιχειρηµατολογία στηρίχθηκε στη
δήθεν αναγκαιότητα ύπαρξης ανωνύµου εταιρείας. 

Μήπως τελικά αυτή η εταιρεία δεν φτιάχτηκε εξαρχής για να
εξυπηρετεί το δηµόσιο, αλλά άλλα συµφέροντα; Αλλιώς γιατί
αφαιρείται η δυνατότητα δικαστικής λύσης ακόµα και από το δη-
µόσιο; 

Για να µην επεκταθώ άλλο, αφού πλέον θεωρώ ότι έγινε φα-
νερή η ακαταλληλότητα τόσο της επιλογής της ανωνύµου εται-

ρείας για το Ελληνικό Κέντρο Καινοτοµίας όσο και της συµµετο-
χής της ΕΕΣΥΠ σε αυτό, ας δούµε ενδεικτικά τι προβλέπεται για
την αξιολόγηση προτάσεων στο άρθρο 23ο και για τη δοκιµή στο
24ο. 

Στην αξιολόγηση δεν συµµετέχει το ΓΕΕΘΑ και τα επιτελεία,
αλλά γίνεται από εσωτερική τριµελή επιτροπή που τα µέλη τους
µπορεί να ανήκουν και στο διοικητικό συµβούλιο. Η Γενική Διεύ-
θυνση Αµυντικών Εξοπλισµών του ΥΠΕΘΑ απλά θα ενηµερώνεται
για το αποτέλεσµα, ενώ τα κριτήρια είναι ασαφή και καθορίζονται
από το διοικητικό συµβούλιο. 

Κατά τη δοκιµή -άρθρο 24- πάλι εσωτερικές επιτροπές επιλαµ-
βάνονται µε αόριστο πλαίσιο συνεργασίας µε το Υπουργείο Εθνι-
κής Άµυνας και επιπλέον µπορεί να ανατεθεί και σε εξωτερικούς
συνεργάτες. Δηλαδή, όσα µπορούν να πάνε στραβά περιλαµβά-
νει αυτό το νοµοσχέδιο. Δεν γίνεται λόγος για προθεσµίες ή σα-
φείς κανόνες. 

Περιµένει κανείς πραγµατικά µε αυτόν τον τρόπο να προσελ-
κυστούν επενδυτές και κατασκευαστές αµυντικού υλικού, οι
οποίοι ακριβώς γι’ αυτές τις ασάφειες και τις καθυστερήσεις πα-
ραπονούνται; 

Ας δούµε και τα άλλα δύο µεγάλα ζητήµατα που αφορούν τις
αλλαγές στις ανώτατες στρατιωτικές σχολές της ΑΣΕΙ και τη δη-
µιουργία Κοινού Σώµατος Πληροφορικής.

Προσπαθεί η Κυβέρνηση να φέρει ένα σύνολο νέων διατάξεων
για να τις αναβαθµίσει, ώστε να εκπονούνται µεταπτυχιακά και
διδακτορικά, αλλά την ίδια ώρα έχει αποκόψει ουσιαστικά τις
ΑΣΕΙ από τα επιτελεία όπου ανήκουν και τα οποία δεν θα ορίζουν
την κατεύθυνση σπουδών, δηλαδή γίνεται όλο και µεγαλύτερη
προσοµοίωση µε τα πανεπιστήµια και χάνεται η ιδιαιτερότητα της
παραγωγής σχολής στελεχών, όπως φάνηκε από το άρθρο 19.
Αυτό έµµεσα το παραδέχθηκε και ο Αρχηγός ΓΕΕΘΑ στην επι-
τροπή, αλλά θεώρησε ότι δεν είναι αναγκαίο να έχει άµεση χρη-
σιµότητα ένα διδακτορικό. Όµως η αποκοπή αφορά όλα τα
επίπεδα σπουδών.

Για το Κοινό Σώµα Πληροφορικής θα µπορούσε κανείς να ανα-
ρωτηθεί γιατί τόσο µεγάλη βιασύνη και προχειρότητα στη δηµι-
ουργία του. Έχουν ερωτηθεί άραγε οι θεσµικοί εκπρόσωποι
προκειµένου να εκθέσουν τις απόψεις τους επί του θέµατος;
Προηγήθηκε, αλήθεια, κάποια µελέτη επιχειρησιακής σκοπιµότη-
τας συγκρότησης του Κοινού Σώµατος Πληροφορικής και του
Κέντρου Έρευνας και Τεχνολογίας, που να καταλήγει µε θετικές
προοπτικές για την επικείµενη συγκρότηση; Υπάρχει κανένα πα-
ράδειγµα διεθνώς που εφαρµόζει αυτή τη µορφή οργάνωσης
όσον αφορά το Κέντρο Έρευνας και Τεχνολογίας και το Κοινό
Σώµα; Τέλος, έχουν ληφθεί υπ’ όψιν οικογενειακές και προσωπι-
κές υποχρεώσεις των στελεχών, που µέχρι σήµερα επανδρώνουν
τα σώµατα έρευνας και πληροφορικής προκειµένου να µην δια-
ταραχθεί ο οικογενειακός τους προγραµµατισµός; 

Τα ζητήµατα προσωπικού καλό θα ήταν να αντιµετωπιστούν
συνολικά και όχι µε βεβιασµένες επιλογές. Με αυτούς τους µι-
σθούς δηµιουργούµε ένα σώµα στελεχών µε το ένα πόδι έξω από
την πόρτα. Η πληροφορική είναι κλάδος αιχµής και ο ιδιωτικός
τοµέας πληρώνει πολύ καλύτερα. Αν δεν ανέβουν οι µισθοί, θα
καταλήγουµε να εκπαιδεύουµε ανθρώπους και µετά να τους
παίρνει η αγορά. Η ίδρυση δηλαδή του σώµατος χωρίς αύξηση
των µισθών των στρατιωτικών θα επιταχύνει το ρεύµα παραιτή-
σεων.

Κλείνοντας, να πω ότι επειδή στο εν λόγω εγχείρηµα διακρί-
νουµε µία προχειρότητα και απαιτείται περαιτέρω µελέτη και διε-
ρεύνηση σε όλες τις πτυχές του, ώστε να διασφαλίζεται πραγ-
µατικά το δηµόσιο συµφέρον, το καταψηφίζουµε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.
Οικονοµόπουλο.

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής από τους Σπαρτιάτες, ο κ.
Αλέξανδρος Ζερβέας.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΖΕΡΒΕΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το παρόν σχέδιο

νόµου του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας ασχολείται µε τρία σηµα-
ντικά ζητήµατα: πρώτον, την ίδρυση του Ελληνικού Κέντρου Αµυ-
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ντικής Καινοτοµίας, δεύτερον, τον εκσυγχρονισµό του θεσµικού
πλαισίου των Ανωτάτων Στρατιωτικών Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων
και, τρίτον, την ίδρυση Τµήµατος Πληροφορικής στη Στρατιωτική
Σχολή Αξιωµατικών Σωµάτων και σύσταση Κοινού Σώµατος Πλη-
ροφορικής στις Ένοπλες Δυνάµεις. 

Όσον αφορά την ίδρυση του Ελληνικού Κέντρου Αµυντικής
Καινοτοµίας, θεωρούµε ότι αποτελεί αδήριτη ανάγκη όχι µόνο
για την αµυντική θωράκιση της πατρίδας µας, αλλά και για την
επιβίωσή της σε ένα ιδιαίτερα ασταθές γεωπολιτικό περιβάλλον. 

Απέναντί µας έχουµε µια Τουρκία, τον κύριο γεωπολιτικό µας
εχθρό, που έχει κατακτήσει δυσθεώρητες προς το παρόν για
εµάς κορυφές στον τοµέα της αµυντικής καινοτοµίας. Η Τουρκία,
παρά τον αφελή, όσο και επικίνδυνο εφησυχασµό, που προσπα-
θεί να εµφυσήσει στην ελληνική κοινωνία η κυβερνώσα παράταξη
µέσω της εύθραυστης Διακήρυξης των Αθηνών, ετοιµάζεται για
πόλεµο. Η Τουρκία καινοτοµεί, η Τουρκία παράγει, η Τουρκία
εξάγει και εµείς συνεχίζουµε να είµαστε πελάτες, αγοραστές
οπλικών συστηµάτων, επιβαρύνοντας τον κρατικό προϋπολογι-
σµό. Ειδικά στον τοµέα των µη επανδρωµένων συστηµάτων εί-
µαστε κυριολεκτικά ανύπαρκτοι. 

Πολύ ορθώς ο Υπουργός, ο κ. Δένδιας, έχει τονίσει επανειληµ-
µένως ότι πρέπει να φύγουµε από τη λογική της αγοράς οπλικών
συστηµάτων από το ράφι και να εισέλθουµε στη λογική της και-
νοτοµίας και της παραγωγής. Εποµένως η ίδρυση του Ελληνικού
Κέντρου Αµυντικής Καινοτοµίας έπρεπε να είχε πραγµατοποιηθεί
όχι χθες, αλλά προχθές. Κάλλιο αργά, παρά ποτέ, λοιπόν. Οπότε
ως προς τον στόχο είµαστε απόλυτα σύµφωνοι. Άλλωστε έχουµε
αποδείξει σε αυτή την Αίθουσα, στην οποία είµαστε παρόντες µε
τη σύµφωνη γνώµη του ελληνικού λαού, ότι η δική µας αντιπολί-
τευση δεν είναι αντιπολίτευση ούτε άναρθρων κραυγών ούτε
στείρας αντιπαράθεσης, είναι αντιπολίτευση εντασσόµενη σε θέ-
σεις και όχι αντιθέσεις. Διατηρούµε, όµως, ορισµένες επιφυλά-
ξεις για επιµέρους άρθρα του νοµοσχεδίου, τις οποίες εκφρά-
σαµε και κατά τη συζήτηση στην αρµόδια επιτροπή. 

Πιο συγκεκριµένα, το άρθρο 4 ασχολείται µε τον σκοπό και το
αντικείµενο του Ελληνικού Κέντρου Αµυντικής Καινοτοµίας. Το
ΕΛΚΑΚ έχει επιφορτιστεί µε πολλαπλούς ρόλους, που κατά τη
γνώµη µας θα το αποπροσανατολίσουν από τον κύριο ρόλο του,
που πρέπει να είναι η υποστήριξη των ελληνικών αµυντικών εται-
ρειών στην ανάπτυξη προϊόντων. Ο κίνδυνος αυξάνεται έτι περαι-
τέρω, όταν λάβουµε υπ’ όψιν µας την παράµετρο της χρήσεως
της χρηµατοδοτήσεως, που, όπως θα πω παρακάτω, δεν είναι
παχυλή, για τη δηµιουργία, παραδείγµατος χάριν, θυγατρικών
εταιρειών, που δεν θα προωθούν την ανάπτυξη ελληνικού αµυ-
ντικού οικοσυστήµατος. Εποµένως το ΕΛΚΑΚ πρέπει να έχει
σαφή και συγκεκριµένο στόχο, ο οποίος δεν θα πρέπει να είναι
άλλος από την εκπόνηση προγραµµάτων έρευνας και ανάπτυξης
και όχι εφαρµοσµένης έρευνας. 

Στο σηµείο αυτό επιθυµώ να τονίσω το εξής: Έστω ότι δηµι-
ουργείται ένα πράγµατι καινοτόµο θεωρητικά προϊόν. Με ποιον
τρόπο θα λάβει ύπαρξη κατά τη στιγµή που η ελληνική αµυντική
βιοµηχανία φυτοζωεί; Πρέπει, λοιπόν, σε έτερο νοµοσχέδιο του
Υπουργείου Εθνικής Άµυνας να τεθούν οι βάσεις για την ανά-
πτυξη της ελληνικής αµυντικής βιοµηχανίας, ώστε να είναι σε
θέση να δίνει ζωή στη θεωρία. 

Το άρθρο 6 ασχολείται µε τους αναγκαίους πόρους για τη λει-
τουργία του Ελληνικού Κέντρου Αµυντικής Καινοτοµίας, οι οποίοι
ορίζονται ως ποσοστό 1,5% επί των ετήσιων πιστώσεων που εγ-
γράφονται στο εξοπλιστικό πρόγραµµα προµηθειών του Υπουρ-
γείου Εθνικής Άµυνας. Πρώτον, θεωρούµε ότι είναι αυθαίρετη η
απόφαση ορισµού του συγκεκριµένου ποσοστού δίχως να γίνεται
σύγκριση του ΕΛΚΑΚ µε παρόµοιους οργανισµούς του εξωτερι-
κού. Επί ποίων δεδοµένων ορίζεται το ποσοστό αυτό και όχι, πα-
ραδείγµατος χάριν, ένα µεγαλύτερο; 

Δεύτερον, δεν θεωρούµε πως πρέπει να ορίζεται ένα µεταβαλ-
λόµενο ποσό, καθώς κάθε χρόνο ο προϋπολογισµός του εξοπλι-
στικού προγράµµατος προµηθειών του Υπουργείου Εθνικής
Άµυνας αλλάζει. Θεωρούµε ότι πρέπει να οριστεί ένα πάγιο ποσό,
το οποίο επιβάλλεται να καλύπτει τις πραγµατικές ανάγκες του
Ελληνικού Κέντρου Αµυντικής Καινοτοµίας και αυτές οι οικονο-
µικές ανάγκες πρέπει να οριστούν πάλι µε βάση τις ακολουθού-

µενες πρακτικές σε χώρες της αλλοδαπής µε αξιόπιστα κέντρα
καινοτοµίας. 

Το άρθρο 8 ασχολείται µε την οργάνωση προγραµµάτων έρευ-
νας και ανάπτυξης. Προτείνουµε τα Γενικά Επιτελεία να συντάσ-
σουν λίστες προγραµµάτων µε τεχνικές προδιαγραφές προϊό-
ντων στο ΕΛΚΑΚ, το ΕΛΚΑΚ να προκηρύσσει έργα και να επιλέγει
αναδόχους, ο ανάδοχος να συµβάλλει στον προϋπολογισµό του
έργου µε κάποιο µικρό αλλά σηµαντικό ποσοστό, της τάξεως του
20% µε 30%, και το ΕΛΚΑΚ σε συνεργασία µε τα Γενικά Επιτελεία
να παρακολουθούν την πορεία του έργου και να διακόπτουν τη
χρηµατοδότηση σε περίπτωση που ο ανάδοχος δεν εκτελεί µε
ορθό τρόπο το έργο. Και αν ο ανάδοχος ολοκληρώνει το έργο,
τότε οι Ένοπλες Δυνάµεις να προχωρούν άµεσα στην προµήθεια
του συγκεκριµένου προϊόντος δίχως την προκήρυξη διεθνούς
διαγωνισµού. Όλα αυτά θα επιτρέπουν στις Ένοπλες Δυνάµεις
τον σχεδιασµό προγραµµάτων σύµφωνα µε τις ανάγκες τους.

Το άρθρο 11 εστιάζει στο ζήτηµα της διανοητικής ιδιοκτησίας.
Κατά τη γνώµη µας ο φορέας υλοποίησης πρέπει να κατέχει όλο
το ποσοστό της πνευµατικής ιδιοκτησίας, χωρίς αστερίσκους, µε
εξαίρεση τον όρο απαγόρευσης άσκησης των δικαιωµάτων της
παραγράφου 1 από τον ανάδοχο κατά τρόπο αντίθετο προς το
δηµόσιο συµφέρον υπό µία προϋπόθεση: την εξαγορά του πο-
σοστού του προϋπολογισµού µε το οποίο συµβάλλει το ΕΛΚΑΚ
στο έργο και, σε αντίθετη περίπτωση, η πνευµατική ιδιοκτησία να
περνά στο ΕΛΚΑΚ.

Το άρθρο 12 ασχολείται µε το προσωπικό του Ελληνικού Κέ-
ντρου Καινοτοµίας. Όπως αναφέρεται, το κέντρο µπορεί να απα-
σχολεί ως δέκα άτοµα µε σύµβαση εργασίας ιδιωτικού δικαίου
ορισµένου χρόνου διάρκειας δύο ετών. Έχουµε την εντύπωση
ότι η στελέχωση του εν λόγω κέντρου µε δέκα µόνο άτοµα θα
προκαλέσει προβλήµατα στην εύρυθµη λειτουργία του. 

Επίσης αναφέρεται ότι το προσωπικό αυτό θα προσλαµβάνεται
µε απόφαση του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας. Κατά τη γνώµη
µας είναι επιτακτική ανάγκη να ζητείται και η άποψη των µελών
της Επιτροπής Εξωτερικών και Άµυνας για τη στελέχωση του κέ-
ντρου αυτού. 

Ένα άλλο ζήτηµα που µας απασχολεί είναι και η ύπαρξη ή µη
νοµοθετικού πλαισίου για τη µετάθεση στρατιωτικού προσωπικού
του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας στο ΕΛΚΑΚ, που θα έχει το κα-
θεστώς της ανωνύµου εταιρείας. Ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας κ.
Δένδιας διαβεβαίωσε ότι υπάρχει, χωρίς να µας παραπέµψει
όµως στον νόµο που επιτρέπει µια τέτοια µετάθεση.

Στο άρθρο 13, στο πρώτο εδάφιο, αναφέρεται ότι το ΕΛΚΑΚ
θα έχει τη νοµική µορφή της ανωνύµου εταιρείας. Διατηρούµε
ισχυρές επιφυλάξεις για την αναγκαιότητα αυτής της επιλογής.
Θεωρούµε ότι η δηµιουργία διευθύνσεως υπαγόµενης στο
Υπουργείο Εθνικής Άµυνας θα έλυνε αποτελεσµατικά το ζήτηµα. 

Το άρθρο 25 ασχολείται µε ζητήµατα εµπιστευτικότητας και
απορρήτου. Είναι παράλειψη κατά τη γνώµη µας η απουσία προ-
βλέψεως υπάρξεως συγκεκριµένης ρήτρας εµπιστευτικότητας
για όλους τους απασχολούµενους του ΕΛΚΑΚ, ρήτρα η οποία θα
προβλέπει σαφείς και αυστηρές ποινές σε περίπτωση παραβία-
σης του απορρήτου. Ευελπιστούµε ότι ο κύριος Υπουργός θα τεί-
νει ευήκοον ους στους προβληµατισµούς µας και θα προβεί στις
προτεινόµενες από εµάς αλλαγές.

Το επόµενο σκέλος του νοµοσχεδίου ασχολείται µε τον εκσυγ-
χρονισµό του θεσµικού πλαισίου των ανωτάτων στρατιωτικών εκ-
παιδευτικών ιδρυµάτων. Είµαστε σύµφωνοι µε όσα προβλέπο-
νται. Ήταν καιρός να αναβαθµιστούν οι ανώτατες στρατιωτικές
σχολές. Όµως αποτελεί παράλειψη η µη αναβάθµιση των Ανω-
τάτων Στρατιωτικών Σχολών Υπαξιωµατικών. Πρόκειται περί µιας
αδικίας η οποία πρέπει να διορθωθεί και, όπως δεσµεύτηκε ο κύ-
ριος Υπουργός στην αρµόδια επιτροπή, θα διορθωθεί. Εποµένως
αναµένουµε σύντοµα την ανάλογη νοµοθετική πρωτοβουλία. 

Επίσης τασσόµεθα υπέρ της εισηγήσεως της Πανελληνίου
Οµοσπονδίας Ενώσεων Στρατιωτικών περί δηµιουργίας Πανεπι-
στηµίου Εθνικής Άµυνας. 

Όσον αφορά τώρα την ίδρυση Τµήµατος Πληροφορικής στη
Στρατιωτική Σχολή Αξιωµατικών Σωµάτων και σύσταση Κοινού
Σώµατος Πληροφορικής στις Ένοπλες Δυνάµεις, θεωρούµε ότι
κινείται πράγµατι προς την ορθή κατεύθυνση και δεν έχουµε κά-
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ποια ένσταση επί των άρθρων. 
Τέλος, θα αναφερθώ στο άρθρο 59, που αναφέρεται στη ρύθ-

µιση ληξιπρόθεσµων οφειλών του Εθνικού Οργανισµού Παροχής
Υπηρεσιών Υγείας προς τα στρατιωτικά νοσοκοµεία για το χρο-
νικό διάστηµα 2012 - 2022. Ο κύριος Υπουργός µάς διαβεβαίωσε
ότι µόνο το 1% των οφειλών παραγράφεται και όχι το 10%. Επο-
µένως είµαστε υπέρ του άρθρου αυτού. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαριστού-
µε τον κ. Ζερβέα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι
από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», είκοσι εννέα
µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το
10ο Δηµοτικό Σχολείο Λιβαδειάς. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ολοκληρώνουµε τον κύκλο των εισηγητών - ειδικών αγορητών
µε τον ειδικό αγορητή από την Πλεύση Ελευθερίας κ. Αλέξανδρο
Καζαµία. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η
Πλεύση Ελευθερίας καλωσορίζει την αναγνώριση του παλαιστι-
νιακού κράτους σήµερα το πρωί από τρεις ευρωπαϊκές χώρες,
την Ισπανία, την Ιρλανδία και τη Νορβηγία. Η Ελλάδα έπρεπε και
πρέπει να προβεί σε παρόµοια αναγνώριση τώρα. Η πολιτική της
Κυβέρνησης Μητσοτάκη στο θέµα της συντελούµενης γενοκτο-
νίας των Παλαιστινίων στη Γάζα υπήρξε αρχικώς πολιτική υπερ-
θεµατιστή και κατόπιν κατέληξε στο να είναι πολιτική ανοχής. 

Η Πλεύση Ελευθερίας έχει ζητήσει τη διακοπή των διπλωµατι-
κών σχέσεων της Ελλάδας µε το Ισραήλ, µέχρι να σταµατήσει η
γενοκτονία στη Γάζα. Έχει επίσης ζητήσει την υποστήριξη της
προσφυγής της Νότιας Αφρικής κατά του Ισραήλ στο Διεθνές Δι-
καστήριο της Χάγης, µε την κατηγορία γενοκτονίας. 

Το λιγότερο που θα µπορούσε να κάνει η Κυβέρνηση αυτή τη
στιγµή θα ήταν η άµεση αναγνώριση του κράτους της Παλαιστί-
νης, όπως και οι τρεις ευρωπαϊκές χώρες. Δυστυχώς δεν έχει
υπάρξει καµµία δήλωση ως τώρα από πλευράς της ελληνικής Κυ-
βέρνησης. Λυπούµαστε γι’ αυτό.

Έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Άµυνας που
συζητάµε σήµερα και το οποίο κατά τη γνώµη µας έπρεπε να έχει
έρθει στη Βουλή εδώ και δεκαετίες. Υπάρχει γύρω µας ένα ρα-
γδαία µεταβαλλόµενο διεθνές και περιφερειακό πλαίσιο αµυντι-
κής τεχνολογίας και παραγωγής, το οποίο έχει αφήσει πίσω την
Ελλάδα τουλάχιστον µία µε δύο γενιές. 

Η Τουρκία, µετά από συστηµατική προσπάθεια δύο ή τριών δε-
καετιών περίπου, έχει αναπτύξει µια σηµαντική εγχώρια αµυντική
βιοµηχανία, η οποία καλύπτει µεγάλο µέρος των εθνικών της ανα-
γκών και συµβάλλει σήµερα κατά 7 δισεκατοµµύρια δολάρια στις
εξαγωγές της. 

Το παρόν νοµοσχέδιο του Υπουργείου Άµυνας έρχεται ασθµαί-
νοντας, για να αρχίσει τώρα έναν άνισο αγώνα δρόµου κάλυψης
αυτού του κενού, µε τρόπο που, όπως θα δούµε παρακάτω, είναι
δυστυχώς απελπιστικά ελλιπής και ανεπαρκής.

Το νοµοσχέδιο απαρτίζεται από τρία κυρίως µέρη. Το πρώτο
αφορά την ίδρυση του Ελληνικού Κέντρου Αµυντικής Καινοτο-
µίας, του ΕΛΚΑΚ, και καλύπτει τα άρθρα 3 µε 13. Το δεύτερο
µέρος αφορά την αναδιοργάνωση του πλαισίου των ανώτατων
στρατιωτικών σχολών και το τρίτο µέρος σχετίζεται µε την ίδρυση
Κοινού Σώµατος Πληροφορικής στις Ένοπλες Δυνάµεις. Υπάρ-
χουν και κάποιες ρυθµίσεις για ζητήµατα που αφορούν το Υπουρ-
γείο στο τέλος του νοµοσχεδίου, διαδικαστικά. 

Αυτό πρέπει να πούµε ότι είναι ένα πολυσυζητηµένο νοµοσχέ-
διο. Στη διάρκεια της διαδικασίας διαβούλευσης έλαβε οκτώµισι
µε εννιά χιλιάδες σχόλια περίπου. Πολλά από αυτά πράγµατι δεν
αφορούσαν το αντικείµενο του νοµοσχεδίου. Ωστόσο το νοµο-
σχέδιο προκάλεσε µια ευρύτατη συζήτηση µεταξύ των υπηρε-
τούντων στις Ένοπλες Δυνάµεις και µεταξύ των πολιτών γενικό-
τερα. 

Μάλιστα αποτέλεσµα αυτής της διαβούλευσης υπήρξε και η
απόσυρση τεσσάρων άρθρων από το νοµοσχέδιο. Αρχικά το νο-
µοσχέδιο που κατατέθηκε σε διαβούλευση αποτελείτο από ογδό-
ντα ένα άρθρα, ενώ αυτό που έχουµε µπροστά µας έχει εβ-
δοµήντα επτά. Τα τέσσερα άρθρα που αποσύρθηκαν πράγµατι
σχετίζονταν µε τη διαδικασία της διαβούλευσης, αφού ανήκαν
στο τελευταίο µέρος του νοµοσχεδίου, για τις λοιπές διατάξεις,
και αυτό το τελευταίο µέρος είχε λάβει τα τρία τέταρτα των εννιά
χιλιάδων περίπου σχολίων. Καλωσορίσαµε κι εµείς, όπως είχαµε
την ευκαιρία να εξηγήσουµε στις επιτροπές, την απόσυρση
αυτών των άρθρων. 

Είχαµε επίσης και µια τροποποίηση του επίµαχου άρθρου 11
του νοµοσχεδίου, για τα πνευµατικά δικαιώµατα του Κέντρου
Αµυντικής Καινοτοµίας, στο οποίο θα επανέλθω. 

Υπάρχουν επίσης και πολλά ζητήµατα που δεν καλύπτει το νο-
µοσχέδιο και τα οποία αφορούν το µισθολογικό, τις προαγωγές
στις Ένοπλες Δυνάµεις, τη συνταξιοδότηση του προσωπικού των
Ενόπλων Δυνάµεων και τα οποία ο κύριος Υπουργός µάς υπο-
σχέθηκε, στη διάρκεια της συζήτησης στις επιτροπές, ότι θα επα-
νέλθουν στη συζήτηση µε ένα νέο νοµοσχέδιο, που θα τα
ρυθµίζει. Θεωρούµε ότι αυτό είναι ένα καλό βήµα και δείχνει τε-
λικά ότι η διαβούλευση µπορεί να συµβάλει σε πιο γρήγορη και
αποτελεσµατική νοµοθέτηση και αναµένουµε µε ανυποµονησία
να δούµε και αυτό το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Άµυνας. 

Έρχοµαι τώρα στο πρώτο µέρος του νοµοσχεδίου, που αφορά
το Ελληνικό Κέντρο Αµυντικής Καινοτοµίας. Κατ’ αρχάς καλωσο-
ρίζουµε τη σύσταση αυτού του κέντρου. Είναι κάτι το οποίο χρει-
άζεται η Ελλάδα και, όπως είπα, είναι κάτι που χρειαζόταν η
Ελλάδα εδώ και δεκαετίες. 

Ταυτόχρονα, διατυπώσαµε επιφυλάξεις όσον αφορά τον
τρόπο µε τον οποίο συστήνεται αυτό το κέντρο από το νοµοσχέ-
διο σε πολλά επίπεδα, από τα οποία θα τονίσω τέσσερα κυρίως.
Το πρώτο αφορά τη χρηµατοδότηση του ΕΛΚΑΚ. Η χρηµατοδό-
τηση αυτή ξεκινάει µε ένα µετοχικό κεφάλαιο συνολικού ύψους
1,5 εκατοµµυρίου ευρώ, το οποίο θεωρούµε υπερβολικά µικρό,
και η συµµετοχή σ’ αυτό το µετοχικό κεφάλαιο ανήκει κατά 67%
στο ελληνικό δηµόσιο και κατά 33% στο Υπερταµείο. 

Θεωρούµε και εµείς ότι το Υπερταµείο δεν έπρεπε να συµµε-
τέχει στη σύσταση του αρχικού µετοχικού κεφαλαίου, δεδοµένου
ότι ένας θεσµός όπως το ΕΛΚΑΚ είναι ένας θεσµός υψηλής εθνι-
κής ασφάλειας και θα έπρεπε αποκλειστικά να βρίσκεται για τον
λόγο αυτό κάτω από τη συνολική εποπτεία του ελληνικού δηµο-
σίου και µε χρηµατοδότηση συνολικά του ελληνικού δηµοσίου.

Είπαµε επιπλέον ότι το µετοχικό κεφάλαιο του ενάµισι εκατοµ-
µυρίου ευρώ είναι µηδαµινό σε σχέση µε τα ποσά που θα έπρεπε
να χορηγηθούν για την ανάπτυξη ενός σοβαρού τοµέα αµυντικής
καινοτοµίας στη χώρα. Για να δώσουµε κάποια συγκριτικά δεδο-
µένα, η Τουρκία αυτή τη στιγµή ξοδεύει στην αµυντική έρευνα
και τεχνολογία περίπου εκατό φορές περισσότερα από το µετο-
χικό κεφάλαιο µε το οποίο συστήνεται ο ΕΛΚΑΚ. Η Βρετανία αυτή
τη στιγµή ξοδεύει περίπου 4% του προϋπολογισµού της άµυνάς
της. Αναλογικά αυτό ισοδυναµεί µε περίπου διακόσιες φορές πε-
ρισσότερα κεφάλαια από αυτά που διαθέτει το νοµοσχέδιο για
την αµυντική καινοτοµία. 

Πρέπει να τονίσω ότι ο Βρετανός Πρωθυπουργός προέβη προ-
σφάτως σε ανακοινώσεις, µε τις οποίες έλεγε ότι επιβάλλεται για
τη Βρετανία να διπλασιάσει συντόµως τον προϋπολογισµό της
χώρας για την αµυντική τεχνολογία και έρευνα. Καταλαβαίνετε,
µε άλλα λόγια, πόσο περιορισµένο είναι το κεφάλαιο που επεν-
δύεται σε αυτόν τον κρίσιµο τοµέα, παρά το γεγονός ότι ερχό-
µαστε πολύ καθυστερηµένα για να τον αναπτύξουµε κάτω από
διεθνείς συνθήκες, οι οποίες το επιβάλλουν. 

Η δεύτερη βασική µας ένσταση όσον αφορά τον πυρήνα του
νοµοσχεδίου, που είναι η σύσταση του ΕΛΚΑΚ, σχετίζεται µε τη
δοµή των οργάνων του κέντρου, της Γενικής Συνέλευσης και του
Διοικητικού Συµβουλίου του, στα οποία δεν φαίνεται να συµµε-
τέχουν φορείς και εκπρόσωποι οι οποίοι θα µπορούσαν να συµ-
βάλουν πιο αποτελεσµατικά στη λειτουργία του θεσµού αυτού. 

Μας έκανε εντύπωση ότι στη διαδικασία ακρόασης φορέων
στην επιτροπή, ο εκπρόσωπος της εγχώριας αµυντικής βιοµηχα-
νίας είπε ότι δεν κλήθηκε ποτέ να διατυπώσει άποψη όσον αφορά
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το νοµοσχέδιο. Αυτό µάς ξενίζει και µας εντυπωσιάζει, ιδίως διότι
πρόκειται για µία εγχώρια βιοµηχανία η οποία απασχολεί αυτή τη
στιγµή -δεν είναι µεγάλη- έναν αξιόλογο αριθµό εργαζοµένων,
κάπου δεκαπέντε χιλιάδες.

Επίσης, το νοµοσχέδιο δεν προβλέπει τι θα γίνει στις περιπτώ-
σεις όπου φορείς και επιχειρήσεις της εγχώριας αµυντικής βιο-
µηχανίας που έχουν ξένα συµφέροντα µεταξύ των επενδυτών
τους, πώς αυτοί οι φορείς θα συµµετέχουν στη διαδικασία αµυ-
ντικής καινοτοµίας και έρευνας. Αυτό είναι ένα ιδιαιτέρως κρίσιµο
ζήτηµα, δεδοµένου ότι πρέπει να υπάρχει µια υψηλή µυστικό-
τητα, όσον αφορά τη λειτουργία αυτού του θεσµού, δεδοµένου
ότι ο θεσµός αυτός καινοτοµεί και δηµιουργεί καινούργιες πατέ-
ντες και τεχνολογικά ευρήµατα στον πιο κρίσιµο τοµέα της εθνι-
κής ασφάλειας, στην εθνική άµυνα. Δεν υπάρχει µέριµνα στο
νοµοσχέδιο γι’ αυτό. 

Επίσης, δεν υπάρχει µέριµνα στο νοµοσχέδιο για να αντιµετω-
πιστούν οι εργασιακές συνθήκες στον νέο φορέα ικανοποιητικά.
Το νοµοσχέδιο στο άρθρο 12 προβλέπει ότι ο ΕΛΚΑΚ θα απασχο-
λεί ως βασικό εξειδικευµένο προσωπικό στον θεσµό αυτόν -θα
περιλαµβάνει κι άλλο προσωπικό από τις Ένοπλες Δυνάµεις-
δέκα άτοµα, µε συµβάσεις ορισµένου χρόνου ιδιωτικού τοµέα
δύο ετών, µε δυνατότητα ανανέωσης για ένα ακόµη έτος. Εκφρά-
σαµε στη διάρκεια της επιτροπής τις ενστάσεις µας απέναντι σε
αυτό το εργασιακό καθεστώς, δεδοµένου ότι ο ΕΛΚΑΚ θα πρέπει
να στηριχθεί κυρίως στη συσσωρευµένη πείρα των ανθρώπων
που θα δουλεύουν σε αυτόν. Θα θέλαµε να υπάρχουν µόνιµα
συµβόλαια ή τουλάχιστον συµβόλαια πολύ πιο µακροπρόθεσµα
από δύο συν ένα χρόνια, ούτως ώστε να εδραιωθεί κάποια συσ-
σωρευµένη πείρα µέσα στον οργανισµό και αυτά θα θέλαµε να
είναι δηµοσίου δικαίου κι όχι ιδιωτικού δικαίου. 

Τέλος, όσον αφορά τα πνευµατικά δικαιώµατα -και αυτό είναι
ένα θέµα που συζητήθηκε προηγουµένως- είπα στην αρχή και το
επαναλαµβάνω τώρα, το αρχικό άρθρο 11 του νοµοσχεδίου -δια-
βάζω από το κείµενο που υπεβλήθη στη διαβούλευση- προέβλεπε
το εξής: «Το ελληνικό δηµόσιο θα έχει τα πνευµατικά και διανοη-
τικά δικαιώµατα του κέντρου. Το ελληνικό δηµόσιο, όπως εκπρο-
σωπείται από το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας, καθίσταται δικαιού-
χος των δικαιωµάτων πνευµατικής και βιοµηχανικής ιδιοκτησίας
για κάθε χρήση στον τοµέα της άµυνας». 

Θεωρούµε ότι αυτό ήταν ένα σωστό άρθρο. Αντιλαµβανόµαστε
ότι υπάρχουν ζητήµατα σχετικά µε τα δικαιώµατα που αφορούν
τη µελλοντική συµµετοχή επιχειρήσεων του ιδιωτικού τοµέα,
αλλά θεωρούµε ότι ο κανόνας θα πρέπει να είναι αυτά τα διανοη-
τικά και πνευµατικά δικαιώµατα να ανήκουν στο δηµόσιο και για
λόγους εθνικής ασφάλειας αλλά και για λόγους ιδιοκτησίας. Το
ΕΛΚΑΚ θα παράγει κυρίως πατέντες και ιδέες. Δεν έχει άλλο
υλικό προϊόν να παραγάγει. 

Άµα δεν έχει το ίδιο η ιδιοκτησία πάνω στα προϊόντα που πα-
ράγει, δεν έχει νόηµα. Δεν θέλουµε, µε άλλα λόγια, ένα κέντρο
το οποίο να επιδοτεί µε χρήµατα των φορολογουµένων την
έρευνα και την τεχνολογία της ιδιωτικής βιοµηχανίας, γιατί αυτός
είναι ο κίνδυνος αν το ΕΛΚΑΚ δεν έχει πλήρη έλεγχο πάνω στα
πνευµατικά και διανοητικά δικαιώµατα των προϊόντων. 

Οπότε υποστηρίζουµε µια επιστροφή στο αρχικό κείµενο του
άρθρου 11 κι όχι στην αναθεώρησή του, η οποία δίνει τα βασικά
πνευµατικά δικαιώµατα στους αναδόχους, δηλαδή στις επιχειρή-
σεις του ιδιωτικού τοµέα και µόνο κατ’ εξαίρεση θα µπορεί το δη-
µόσιο να συµµετέχει σε αυτά τα δικαιώµατα ή να τα διεκδικήσει
από ορισµένες εταιρείες. Διαφωνούµε µε αυτή την προσέγγιση. 

Έρχοµαι τώρα στο δεύτερο µέρος του νοµοσχεδίου, που
αφορά τον εκσυγχρονισµό του θεσµικού πλαισίου λειτουργίας
των ανωτάτων στρατιωτικών εκπαιδευτικών ιδρυµάτων, των ΑΣΕΙ.
Στη γενική τους κατεύθυνση πολλές από τις ρυθµίσεις αυτές
πράγµατι αναβαθµίζουν το θεσµικό πλαίσιο των ΑΣΕΙ και εµπλου-
τίζουν το πρόγραµµα σπουδών που αυτά έχουν και παρέχουν
στους µελλοντικούς αξιωµατικούς των Ενόπλων Δυνάµεων. Ιδίως
τα προγράµµατα εκπόνησης διδακτορικών και µεταδιδακτορικής
έρευνας µας βρίσκουν απολύτως σύµφωνους. Αυτά δεν διατίθε-
νται αυτή τη στιγµή στα ανώτατα στρατιωτικά εκπαιδευτικά ιδρύ-
µατα και πρέπει να αναπτυχθούν. 

Ωστόσο, έχουµε και κάποιες διαφωνίες εδώ. Θα εστιάσω κυ-

ρίως σε τρεις. Δεν υπάρχει, όπως είπαν και προηγούµενοι οµιλη-
τές πολύ σωστά, αναφορά στην αναβάθµιση των Ανώτερων Στρα-
τιωτικών Σχολών Υπαξιωµατικών. Αυτές δεν αναφέρονται που-
θενά στο νοµοσχέδιο ως ένας θεσµός ο οποίος πρέπει να ανα-
βαθµιστεί. 

Και γνωρίζουµε και από τη διαδικασία ακρόασης φορέων ότι
υπάρχουν πολύ µεγάλες ανάγκες εκεί. Περιµένουµε να έρθουν
σχετικές ρυθµίσεις, όσον αφορά αυτές τις Ανώτερες Στρατιωτι-
κές Σχολές Υπαξιωµατικών. 

Δεύτερον, το νοµοσχέδιο κάνει λόγο -και σωστά κατά τη γνώµη
µας- για τη δυνατότητα εκπόνησης διδακτορικών διατριβών στα
στρατιωτικά ανώτατα ιδρύµατα µε συµµετοχή της βιοµηχανίας.
Δεν έχουµε διαφωνία επ’ αυτού. Η βιοµηχανία µπορεί και να χρη-
µατοδοτεί και να παρέχει περίοδο εξάσκησης σε αυτούς που εκ-
πονούν διδακτορικό στα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα. 

Όµως διαφωνούµε µε τον τρόπο µε τον οποίο χειρίζεται το νο-
µοσχέδιο στο άρθρο 17 αυτό το ζήτηµα, δίνοντας τη δυνατότητα
στις βιοµηχανίες να έχουν λόγο για το κατά πόσο το διδακτορικό
που εκπονείται έχει πρωτοτυπία ή όχι, δηλαδή να συµµετέχουν
στις συνεδριάσεις της τριµελούς συµβουλευτικής επιτροπής. Θε-
ωρούµε ότι αυτή πρέπει να απαρτίζεται αποκλειστικά από ακα-
δηµαϊκούς και, επίσης, θεωρούµε ότι δεν θα πρέπει να υπάρχει
πρωτόκολλο συνεργασίας µε την επιχείρηση το οποίο να δίνει δι-
καιώµατα στην επιχείρηση να έχει λόγο σοβαρό πάνω στο πώς
εκπονείται το διδακτορικό. Η έρευνα είναι ακαδηµαϊκό θέµα και
θα πρέπει να γίνεται µεν µε εφαρµοσµένο τρόπο που να εξυπη-
ρετεί τη βιοµηχανία, αλλά δεν θα πρέπει να υπάγεται στις εντολές
εκπροσώπων της βιοµηχανίας, ιδίως αν αυτοί δεν διαθέτουν δι-
δακτορικό, δεν είναι σε θέση να εξηγήσουν ακριβώς πώς πρέπει
να προωθηθεί η έρευνα στον συγκεκριµένο τοµέα στο µέλλον. 

Τέλος, για τους επισκέπτες καθηγητές, θεωρούµε ότι είναι θε-
τικό το ότι υπάρχει ένα άρθρο σχετικό, το άρθρο 20. Είναι ένας
κεντρικός θεσµός, διότι από εκεί είναι, µε τον θεσµό των επισκε-
πτών καθηγητών, που µπορούµε να κάνουµε κάτι για να ανακό-
ψουµε και ενδεχοµένως να ανατρέψουµε το brain drain. Πολλοί
Έλληνες διαπρέπουν στο εξωτερικό και πρέπει να τους φέρουµε
πίσω, αλλά δεν υπάρχουν κίνητρα για το εγχώριο ίδρυµα να τους
φέρει. 

Οι καθηγητές στα εγχώρια ΑΕΙ -και δικαιολογηµένα- βλέπουν
αυτούς τους ανθρώπους ως πιθανούς ανταγωνιστές και βλέπουν
ότι πρέπει να εµπλακούν σε µια µεγάλη γραφειοκρατική διαδικα-
σία για να τους προσεγγίσουν, χωρίς να υπάρχει κανένα όφελος
για έναν καθηγητή ο οποίος εργάζεται στα εγχώρια ιδρύµατα. Το
νοµοσχέδιο δεν το προβλέπει αυτό. Είναι κάτι που το υποστηρί-
ζουµε. Όµως, θα θέλαµε να υπάρχουν συγκεκριµένα κίνητρα για
τους καθηγητές των ΑΕΙ στην Ελλάδα, ούτως ώστε να προσελ-
κύουν και να έχουν λόγο να προσελκύουν ερευνητές από το εξω-
τερικό και να υπάρχει επίσης ιδιαίτερη µνεία στους Έλληνες του
εξωτερικού, γιατί είναι απαραίτητο να στραφεί αυτό το µέτρο συ-
γκεκριµένα προς τους Έλληνες του εξωτερικού. 

Έχω κι άλλα να προσθέσω, κύριε Πρόεδρε, αν µου επιτρέπετε
µια µικρή ανοχή, για να κλείσω και θα τα αφήσω για τη δευτερο-
λογία µου αργότερα. 

Κλείνω, επιστρέφοντας στο σηµείο από το οποίο ξεκίνησα. Εί-
παµε πως ένα νοµοσχέδιο που θα ρυθµίζει αυτά τα ζητήµατα
έπρεπε να έχει έρθει εδώ και δεκαετίες. Ακούσαµε τον κύριο
Υπουργό στην οµιλία του στην πρώτη επιτροπή να λέει πως για
αυτή την καθυστέρηση δεν φταίει η παρούσα Κυβέρνηση, αλλά
όλο το πολιτικό µας σύστηµα, που έκανε ελάχιστα στο πεδίο της
αµυντικής βιοµηχανίας και καινοτοµίας τα τελευταία πενήντα
χρόνια. Αυτό εν µέρει είναι σωστό, αλλά δεν πρέπει να ξεχνάµε
ότι στα είκοσι πέντε από αυτά τα πενήντα χρόνια κυβέρνησε η
Νέα Δηµοκρατία, οπότε θα περιµέναµε εδώ όχι µια προσπάθεια
διεκδίκησης ευσήµων, αλλά πολύ περισσότερη αυτοκριτική για
το τι δεν έγινε µέχρι τώρα.

Ταυτόχρονα, αποδεχόµαστε ότι ένα Κέντρο Αµυντικής Καινο-
τοµίας είναι ένα πρώτο µικρό βήµα, που θα µπορούσε να µας
βοηθήσει να γίνουµε µελλοντικά λιγότερο εξαρτηµένοι από τις
ξένες αγορές όπλων.

Η Πλεύση Ελευθερίας διαρκώς τονίζει την ανάγκη µιας πιο ανε-
ξάρτητης εξωτερικής πολιτικής και ασκεί κριτική στην υπερβο-
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λική εξάρτηση της εξωτερικής πολιτικής της Κυβέρνησης από τις
Ηνωµένες Πολιτείες, το ΝΑΤΟ και άλλες δυνάµεις. Γι’ αυτό, παρά
τις σοβαρές επιφυλάξεις µας για την επιτυχία του εγχειρήµατος
έτσι όπως παρουσιάζεται ως τώρα από αυτό το νοµοσχέδιο, στη-
ρίζουµε κατ’ αρχήν τη σύσταση ενός Εθνικού Κέντρου Αµυντικής
Καινοτοµίας και θα ψηφίσουµε θετικά αρκετά από τα άρθρα που
συµβάλλουν στο να επιτευχθεί αυτό το βήµα.

Όµως, θα έπρεπε να υπάρχει καλύτερη προεργασία, ισχυρό-
τερη χρηµατοδότηση, πιο ολοκληρωµένος σχεδιασµός και καλύ-
τερη εγγύηση του εθνικού και δηµοσίου χαρακτήρα της αµυ-
ντικής καινοτοµίας.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Καζαµία.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο

Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, δεκαπέντε µαθήτριες και µαθητές και τρεις εκπαι-
δευτικοί συνοδοί τους από το 7ο Δηµοτικό Σχολείο Λιβαδειάς.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον Υπουργό Εθνικής Αµύνης, τον
κ. Νίκο Δένδια.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-
νας): Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Απλώς, µία παρατήρηση σε µορφή διαλόγου, αν µου επιτρέ-
πετε, κύριε συνάδελφε, αφού σας ευχαριστήσω για την επί της
αρχής ψήφιση του νοµοσχεδίου: Δεν θα µετέχουν στην τριµελή
επιτροπή εκπρόσωποι της βιοµηχανίας. Θα παρίστανται. Δεν θα
είναι µέλη της τριµελούς επιτροπής. Θα είναι η τριµελής επι-
τροπή και θα δύναται να παρίσταται το µέλος της βιοµηχανίας.
Το λέω απλώς για να µην υπάρχει παρανόηση επ’ αυτού, διότι
έχετε δίκιο στη βασική σας παρατήρηση: Για να µετέχει, πρέπει
να έχει διδακτορικό κ.λπ., κ.λπ..

Κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να ευχαριστήσω και πάλι στην
Ολοµέλεια για το επίπεδο της συνεννόησης. Έχουν τοποθετηθεί
τα κόµµατα.

Νοµίζω ότι το µόνο κόµµα, Ναύαρχε, που δεν έχει τοποθετηθεί
επί της ψήφισης ή όχι είναι η Αξιωµατική Αντιπολίτευση. Δεν δια-
τυπώσατε το αν θα ψηφίσετε ή θα καταψηφίσετε. Με συγχωρείτε
που ρωτώ. Δικαίωµά σας είναι, βεβαίως, να επιφυλαχθείτε µέχρι
το τέλος.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ: Θα το κάνουµε. Η θέση είναι να
ψηφίσουµε υπέρ…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-
νας): Επί της αρχής.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ: …αλλά κάποια άρθρα θα τα κα-
ταψηφίσουµε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-
νας): Όχι. Έχει για µένα µια τεράστια σηµασία και σας ευχαριστώ
που το λέτε.

Ο λόγος που ρώτησα, κύριε συνάδελφε, είναι γιατί ήθελα να
ευχαριστήσω, κατ’ αρχάς, το σύνολο των κοµµάτων για το ύφος
της συνεννόησης, αλλά και την πλειοψηφία των κοµµάτων για το
γεγονός ότι παραµονές ευρωεκλογών ψηφίζουν ένα νοµοθέτηµα.
Είµαι είκοσι χρόνια στην πολιτική. Γνωρίζω τις ανάγκες του δη-
µόσιου λόγου. Κατά συνέπεια θεωρώ ότι είναι ένα δείγµα τερά-
στιας ωριµότητος του πολιτικού συστήµατος και το ύφος της
συζήτησης και, βεβαίως, το γεγονός της υπερψήφισης από µια
σειρά από κόµµατα.

Θα προσπαθήσω δε στο δεύτερο µέρος της τοποθέτησής µου
να απαντήσω και σε ορισµένες επιφυλάξεις που ακούστηκαν,
ιδίως για ένα θέµα που έχω µια συγκεκριµένη ευαισθησία όταν
αφορά στη διαχείριση, που έχω την εποπτεία, του δηµοσίου χρή-
µατος.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ)

Έρχοµαι, πριν µπω στα επιµέρους θέµατα του νοµοθετήµατος,
σε µια ευρύτερη τοποθέτηση στα θέµατα της εθνικής άµυνας.

Είχα από την αρχή ευθέως πει ότι χρειάζεται µια τεράστια µεταρ-
ρύθµιση, αποτέλεσµα των τεκτονικών γεωπολιτικών αλλά και τε-
χνολογικών αλλαγών που συµβαίνουν στο παγκόσµιο γίγνεσθαι.

Βρισκόµαστε σχεδόν σε γεωγραφική επαφή µε δύο πολέµους
στη χώρα µας και, επίσης, αντιµετωπίζουµε -επανελήφθη από
πάρα πολλούς από εσάς, δεν πρόκειται να µην το επαναλάβω και
εγώ-, η χώρα αντιµετωπίζει υπαρξιακή απειλή. Όταν υπάρχει γει-
τονική χώρα η οποία αµφισβητεί καθεστώς κυριαρχίας, όχι µόνο
κυριαρχικών δικαιωµάτων, και διεθνείς συνθήκες, που αφορούν
χαρακτηρισµό µειονότητας, αυτό προφανώς χαρακτηρίζεται ως
υπαρξιακή απειλή. Απειλούνται και τα νοµικά και τα γεωγραφικά
όρια της πατρίδας µας.

Πρέπει, λοιπόν, να είµαστε έτοιµοι για αυτό, παρ’ ότι καλωσο-
ρίζουµε µε τον πιο απόλυτο τρόπο τους χαµηλούς τόνους και το
καλύτερο κλίµα που υπάρχει µε τη γειτονική Τουρκία το τελευ-
ταίο χρονικό διάστηµα.

Στη φάση αυτή προτείνεται από την Κυβέρνηση µια συνολική
µεταρρύθµιση, η «Ατζέντα 2030». Η συνολική αυτή µεταρρύθµιση
περιλαµβάνει µια σειρά από τοµείς. Ο πρώτος τοµέας αφορά τα
εξοπλιστικά, τις βασικές µεγάλες πλατφόρµες. Δίπλα σε αυτόν
στέκεται η καινοτοµία, το νοµοθέτηµα το οποίο σήµερα έχουµε
µπροστά µας.

Βεβαίως, θα συνοµολογήσω ότι καλύπτεται µια ανάγκη την
οποία η χώρα θα έπρεπε να είχε αντιµετωπίσει πολλά-πολλά χρό-
νια πριν. Όµως, ακριβώς γι’ αυτό έπρεπε να τρέξουµε. Και ακρι-
βώς γι’ αυτό -και λυπάµαι αν στέρησα κάποιο διάστηµα µελέτης
του νοµοσχεδίου από τους συναδέλφους- επέλεξα να κατατεθεί
µόλις µπορέσαµε να συνυπογραφεί το νοµοθέτηµα από όλα τα
συναρµόδια Υπουργεία, κάτι το οποίο οφείλω να σας πω, ακρι-
βώς λόγω του καινοτόµου του αντικειµένου, µας πήρε µήνες.
Ακριβώς γι’ αυτό είχα εξαγγείλει το νοµοθέτηµα αυτό µήνες πριν,
όπως πολλοί από εσάς παρατήρησαν.

Έχουµε, λοιπόν, τις µεγάλες εξοπλιστικές πλατφόρµες -στις
οποίες θα επανέλθω κατά τη διάρκεια της συζήτησης αµέσως
µετά-, έχουµε την καινοτοµία, έχουµε την υπάρχουσα αµυντική
βιοµηχανία, η οποία εν µέρει θα υπηρετηθεί από το νοµοθέτηµα
αυτό και εν µέρει γίνεται µια πολύ µεγάλη προσπάθεια εξυγίαν-
σης. Ήδη ένας σηµαντικός αριθµός από τα ελληνικά ναυπηγεία
έχει περάσει σε µια άλλη εποχή. Υπάρχουν ναυπηγεία στην Ελ-
λάδα στα οποία µπορούν να αναπτυχθούν και να εκτελεστούν µε
αξιοπιστία εργασίες, Σκαραµαγκάς, Ελευσίνα, Σύρος, Σαλαµίνα,
Χαλκίδα και άλλα. Από εκεί και πέρα, υπάρχουν τα συνολικά θέ-
µατα προσωπικού, τα οποία µέσα στο πλαίσιο της «Ατζέντας
2030» δεσµεύτηκα ότι θα πρέπει να αντιµετωπιστούν.

Καταλαβαίνω την ανάγκη, διότι είναι παραµονές ευρωεκλογών,
να τεθεί το θέµα των ΕΠΟΠ ή να τεθεί το θέµα των υπαξιωµατι-
κών. Δεν θέλησα να υποκύψω στον πειρασµό της προεκλογικής
περιόδου και να φέρω και εγώ κάποιες ρυθµίσεις οι οποίες θα
µπορούσαν ίσως να έχουν έναν ευνοϊκό αντίκτυπο για την εκλο-
γική προσπάθεια της Νέας Δηµοκρατίας στις ευρωεκλογές.

Θεωρώ ότι η σοβαρότητα επιβάλλει τη βαθιά µελέτη αυτών
των προβληµάτων και τη συνολική αντιµετώπισή τους µαζί µε το
θέµα της θητείας, για το οποίο επίσης έχω τοποθετηθεί, σε ένα
νοµοθέτηµα που, όπως βλέπω τα πράγµατα, θα έρθει στην αρχή
του φθινοπώρου. Βεβαίως, πάντοτε, ο προγραµµατισµένος χρό-
νος δεν λαµβάνει χώρα όπως είναι ο αρχικός σχεδιασµός, λόγω
διαφόρων εξωγενών παραγόντων, αλλά αυτός είναι ο προγραµ-
µατισµός του Υπουργείου και το οποίο προϋποθέτει -και για το
οποίο επίσης θα ενηµερωθείτε αναλυτικά- και µια συνολική αλ-
λαγή της δοµής των ελληνικών Ενόπλων Δυνάµεων.

Είχα πει και στην προηγούµενη συζήτηση, κύριοι συνάδελφοι,
ότι δεν µπορεί η χώρα να έχει διακόσια τέσσερα στρατόπεδα στη
Θράκη. Ο αγαπητός κύριος συνάδελφος, ο εισηγητής της Πλει-
οψηφίας, είναι Βουλευτής Έβρου. Γνωρίζει πολύ καλά. Πρέπει
να µπούµε σε µια συζήτηση. Έχουµε περισσότερα στρατόπεδα
από τον αµερικανικό στρατό. Ίσως ο εισηγητής της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης τα ξέρει καλύτερα από µένα.

Όλα αυτά πρέπει να τα συζητήσουµε και να τα συζητήσουµε
έντιµα και καθαρά µεταξύ µας, για το πώς θα µπορέσουµε να δη-
µιουργήσουµε αξιόµαχες Ένοπλες Δυνάµεις, που θα έχουν και
τη δυνατότητα να εκπαιδεύουν στον σηµερινό απαιτητικό βαθµό
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το προσωπικό µας και πώς η θητεία θα πρέπει να αλλάξει για να
µπορεί να γίνει αυτό. Γι’ αυτό παίρνουµε τεχνογνωσία από διά-
φορες χώρες αυτή τη στιγµή που συζητάµε, µε προεξάρχον πα-
ράδειγµα το φινλανδικό µοντέλο. Λίγες µέρες πριν επισκέφθηκε
τη Φινλανδία αντιπροσωπεία των ελληνικών Ενόπλων Δυνάµεων,
µετά τη δική µου επίσκεψη.

Και βεβαίως δεν σας κρύβω ότι έχουµε προσλαµβάνουσες, τις
οποίες συνεχώς αναπτύσσουµε, ιδίως του πολέµου στην Ουκρα-
νία, από την οποία πρέπει να πάρουµε τεχνογνωσία, και αξιωµα-
τικοί άλλων χωρών έχουν επισκεφτεί το ελληνικό Γενικό Επιτε-
λείο, το ΓΕΕΘΑ, και έχουν ενηµερώσει τους Έλληνες αξιωµατι-
κούς για τα διδάγµατα της Ουκρανίας και άλλων συγκρούσεων,
διότι πρέπει να διδαχθούµε.

Επίσης, τεράστιο σχολείο για εµάς είναι η παρουσία της φρε-
γάτας µας στην Ερυθρά Θάλασσα και η παρουσία της αντιαερο-
πορικής µονάδας Patriot στη Σαουδική Αραβία. Υπάρχει ένα
συνολικό πλαίσιο.

Επιστρέφω δε στα εξοπλιστικά, στις πλατφόρµες, γιατί δεν
θέλω να υπάρχει κανένα στοιχείο έκπληξης. Τις επόµενες ηµέρες
θα φέρω στην Επιτροπή Εξοπλιστικών το ζήτηµα των φρεγατών
Constellation, τη λύση για το ελληνικό Πολεµικό Ναυτικό της επό-
µενης γενιάς. Συγχρόνως, στην ίδια συνεδρίαση θα φέρω το πρό-
γραµµα των F-35. Επίσης, θα φέρω µέσα στο πλαίσιο της
αναδιοργάνωσης της ελληνικής Πολεµικής Αεροπορίας επί τη
βάση των τριών τύπων 4,5 και 5ης γενεάς αεροσκαφών -σας το
έχω πει ήδη- διακόσια σύγχρονα αεροσκάφη τύπου F-16 Viper,
Rafale και F-35. Αυτός είναι ο σχεδιασµός της «Ατζέντας 2030». 

Επίσης θα συζητήσουµε -κατ’ αρχήν γίνεται η συζήτηση στο
Γενικό Επιτελείο, θα σας το πω και στην Επιτροπή Εξοπλιστικών,
δεν είµαστε όµως ώριµοι για να το φέρουµε- και το ζήτηµα της
νέας γενιάς υποβρυχίων του ελληνικού Πολεµικού Ναυτικού.
Είδα σήµερα στον Τύπο -και φαίνεται ότι απασχολεί τον ελληνικό
Τύπο- τις τουρκικές εκλογές. Η Τουρκία πράγµατι έχει µπει σε
έναν µεγάλο κύκλο ναυπήγησης και απόκτησης υλικού. Η Ελλάδα
διεκδίκησε πάντοτε την υπεροχή στη θάλασσα, από γενέσεως
του ελληνικού κράτους, οποτεδήποτε, υπό οποιαδήποτε µορφή,
ακόµη και των κρατών-πόλεων της αρχαιότητας. Είναι προφανές,
λοιπόν, ότι και το ελληνικό Πολεµικό Ναυτικό χρειάζεται έναν εκ-
συγχρονισµό. Μείναµε πάρα πολύ πίσω στα χρόνια της κρίσης.
Δεν είχαµε χρήµατα να συντηρήσουµε τις πλατφόρµες και τα συ-
στήµατά µας. Και πρέπει ο χρόνος αυτός να κερδηθεί. 

Άρα, επαναλαµβάνω, Constellation, F-35, το ζήτηµα των υπο-
βρυχίων σάς το απάντησα και µένει η απάντηση του ζητήµατος
της µέσης λύσης. Έχω πει επανειληµµένως ότι είµαστε ανοιχτοί
και µελετάµε το θέµα της τέταρτης φρεγάτας, µελετάµε το θέµα
των κορβετών και µελετάµε και το θέµα των LCS εάν οι Ηνωµένες
Πολιτείες µάς δώσουν δωρεάν αυτές τις φρεγάτες που εµείς -
και εννοώ το ελληνικό Πολεµικό Ναυτικό, δεν διεκδικώ λόγο σε
αυτό, δεν είµαι ούτε Ναύαρχος ούτε Στρατηγός ούτε Πτέραρ-
χος- θα κρίνουµε ότι θα µπορούσαν να υπηρετήσουν τις ανάγκες
του µέσου χρόνου. Βεβαίως, υπάρχει και το πρόγραµµα εκσυγ-
χρονισµού των τεσσάρων ΜΕΚΟ.

Όλα αυτά γίνονται µέσα στο πλαίσιο ενός πολύ σφιχτού προ-
γράµµατος. Ήδη έβγαλα από τα αρχικά οκτακόσια προγράµ-
µατα. Πλέον των επτακοσίων έχουν µπει στην µπάντα, διότι, όπως
καταλαβαίνετε, πρέπει οτιδήποτε σχεδιάζουµε να έχει δηµοσιο-
νοµική διάσταση και να µπορεί να υπηρετηθεί από το υστέρηµα
του Έλληνα φορολογούµενου. Βεβαίως κι εµείς και όλοι µέσα
στην Αίθουσα θα θέλαµε να έχουµε τα πάντα. Αυτό, όπως κατα-
λαβαίνετε, δεν γίνεται. Έχουµε ένα πολύ στενό «δηµοσιονοµικό
κοστούµι».

Αυτό, λοιπόν, είναι το πλαίσιο της µεταρρύθµισης των Ενόπλων
Δυνάµεων στη βάση της «Ατζέντας 2030» και αυτό υπηρετούµε.
Ο χρόνος µε τον οποίο έρχεται το κάθε νοµοθέτηµα έχει να κάνει
µε τις δυνατότητες για την προετοιµασία, αλλά υπηρετούν όλα
έναν αρχικό βασικό σχεδιασµό. Άρα, σας παρακαλώ, µη θεωρείτε
ότι υπάρχει οτιδήποτε που έρχεται εδώ αποσπασµατικά και δεν
είναι σε συνδυασµό µε άλλα πράγµατα. 

Έρχοµαι τώρα στο συγκεκριµένο νοµοθέτηµα. Το συγκεκρι-
µένο νοµοθέτηµα είναι µια καινούργια προσπάθεια. Δεν έχουµε
πρότυπο, δεν έχουµε blueprint, για να το ακολουθήσουµε µέσα

στη χώρα µας. Είναι προφανές ότι ακολουθήσαµε ξένα πρότυπα,
ξένα δεδοµένα. Μελετήσαµε συγκεκριµένες περιπτώσεις άλλων
χωρών, όπως των Ηνωµένων Πολιτειών, του Ισραήλ, των Ηνωµέ-
νων Αραβικών Εµιράτων, της Αγγλίας, της Γαλλίας. Πρόκεινται
για χώρες µε τις οποίες υπάρχει σχέση, χώρες µε τις οποίες
υπάρχει και συνεργασία στα ζητήµατα άµυνας.

Όσον αφορά τη µετοχική σύνθεση, καταλαβαίνω τις εκφρα-
σθείσες αγωνίες. Θεωρώ ότι η υπάρχουσα διατύπωση είναι αρ-
κετά περιοριστική και συγχρόνως αρκετά ανοιχτή, αν κριθεί
κάποια στιγµή από οποιονδήποτε κατέχει τη θέση του Υπουργού
Εθνικής Άµυνας και οποιαδήποτε κυβέρνηση ότι θα είχε έννοια
κάποια διακρατική συνεργασία. Αυτό εξυπηρετεί η διατύπωση
του άρθρου ως έχει.

Σας λέω, όµως, ευθέως και ξεκάθαρα ότι στην παρούσα φάση,
και µέχρι αυτό το κέντρο να αναπτυχθεί σε ένα σηµείο ωριµότη-
τας, θα παραµείνει υπό τη στενότατη εφαρµογή του άρθρου, το
67% θα παραµείνει στο ελληνικό δηµόσιο.

Σας παρακαλώ, η δήλωσή µου είναι διευκρινιστική. Είναι µέσα
στα Πρακτικά. Έχει τη νοµική σηµασία που έχει η δήλωση του
νοµοθέτη όταν περιλαµβάνεται στα Πρακτικά της Βουλής.

Όσον αφορά δε τη συµµετοχή των ευρωπαϊκών θεσµών, θα
έκανα µια ανάποδη ερµηνεία αυτού που κάνατε εσείς. Ακριβώς
επειδή επενδύονται χρήµατα τα οποία είναι υπό τον τελικό
έλεγχο των ευρωπαϊκών θεσµών, είναι ψήφος εµπιστοσύνης των
ευρωπαϊκών θεσµών σε αυτό το εγχείρηµα. Και γνωρίζετε, νο-
µίζω, οι περισσότεροι εξ υµών ότι δεν υφίσταται καµµία γενναι-
οδωρία από τους ευρωπαϊκούς θεσµούς. Όσοι είχαµε την «τύχη»
-και το «τύχη» το λέω µάλλον ειρωνικά- να υπηρετήσουµε ως
Υπουργοί το διάστηµα των µνηµονίων -και είναι αρκετοί σε αυτή
την Αίθουσα- ξέρουµε πάρα πολύ καλά τη γενναιοδωρία µε την
οποία µάς αντιµετώπισαν τότε οι ευρωπαϊκοί θεσµοί. Κατά συνέ-
πεια, πριν επενδυθούν αυτά τα χρήµατα, που θα επενδυθούν
εδώ, υπήρξε πολύ µεγάλη…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του Υπουργού Εθνικής Άµυνας)

Κύριε Πρόεδρε, χρειάζοµαι λίγο περισσότερο χρόνο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Βεβαίως. Kαι κακώς

σας δόθηκαν δεκαπέντε λεπτά. Έχετε δεκαοκτώ λεπτά ούτως ή
άλλως, κύριε Υπουργέ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-
νας): Έρχοµαι σε δύο θέµατα που αφορούν το οικονοµικό. Κατ’
αρχάς, η άποψη του κυρίου συναδέλφου, ο οποίος είναι προφα-
νές ότι έχει µια εξοικείωση µε το ευρύτερο αντικείµενο της και-
νοτοµίας, για το ενάµισι εκατοµµύριο του µετοχικού κεφαλαίου,
έχει απόλυτο δίκιο, είναι απολύτως ανεπαρκές. Όµως, παρακαλώ
να λάβει υπ’ όψιν ότι θα διαχειρίζεται και το 1,5% του προϋπολο-
γισµού των εξοπλιστικών. Έχω δε -και σε κλειστή συνεδρίαση
µπορώ να σας τον δώσω- τον απόλυτο προϋπολογισµό των αρ-
χικών προς επένδυση αναγκών του ΕΛΚΑΚ. Γιατί ξέρουµε ποια
συστήµατα θα κληθεί να υπηρετήσει. Έχουν καταγραφεί οι ανά-
γκες των Ενόπλων Δυνάµεων από τα αρµόδια συµβούλια, τα
οποία θα σταλούν στο ΕΛΚΑΚ µόλις συσταθεί, για να υπηρετη-
θούν. Άρα έχουµε κάνει την προεργασία µας. Δεν είναι ένα αυ-
θαίρετο νούµερο το οποίο γράφτηκε σε ένα νοµοθέτηµα επειδή
απλώς έτυχε και δεν έχει πίσω ένα ολόκληρο σκεπτικό.

Επίσης, σας παρακαλώ να λάβετε υπ’ όψιν σας το εξής. Ένα
πολύ µεγάλο κοµµάτι ως προς τη λειτουργία του ΕΛΚΑΚ θα προ-
έλθει όχι µόνο από το Διοικητικό του Συµβούλιο, αλλά από τις
επενδυτικές επιτροπές που είναι κάτω από το Διοικητικό του Συµ-
βούλιο, όπως επίσης και από τη Συµβουλευτική του Επιτροπή, η
οποία θα αποτελείται από Έλληνες καθηγητές οι οποίοι έχουν
τεχνογνωσία επί των συγκεκριµένων αντικειµένων µε τα οποία θα
ασχοληθεί το κέντρο.

Δεν έχει έννοια να πάω σε ονοµατολογία, διότι εξ ανάγκης θα
ξεχάσω κάποιον και αυτό είναι άδικο. Έχουµε όµως ένα εκπλη-
κτικό ανθρώπινο κεφάλαιο, µέσα και έξω από τη χώρα, µε απί-
στευτες δυνατότητες, πραγµατικές δυνατότητες, που µπορούµε
να µεταφέρουµε στην Ελλάδα. Το λέω πάντοτε, ο καθηγητής του
Μπαϊρακτάρ ήταν Έλληνας. Έχουµε την τεχνογνωσία. Αν δείτε
τον αριθµό των Ελλήνων καθηγητών στο ΜΙΤ, το καλύτερο πολυ-
τεχνείο στον πλανήτη, θα καταλάβετε όλοι τι τεράστιες δυνατό-
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τητες έχουµε. Θα µοχλεύσουµε αυτό το ανθρώπινο κεφάλαιο.
Και αυτό το ανθρώπινο κεφάλαιο έχει πολλαπλή δυνατότητα από
ό,τι έχουν τα χρήµατα τα οποία συνεισφέρουν. Και πιστεύω πάρα
πολύ ότι θα µας βοηθήσουν να φτάσουµε εκεί που πρέπει σύ-
ντοµα. Διότι βεβαίως είµαστε πίσω, είµαστε πάρα πολύ πίσω. Εί-
µαστε δεκαετίες πίσω. Έχουµε όµως ένα αβαντάζ, η υστέρησή
µας µας δίνει ένα αβαντάζ, να µπορούµε να πάµε κατευθείαν
στην τελευταία φάση, ενώ άλλες χώρες χρειάστηκε να διανύ-
σουν, µε τον δύσκολο τρόπο, όλα τα στάδια ανάπτυξης. Είναι φα-
νερό ότι η χώρα πρέπει να αναπτύξει αυτονόµως κινούµενα
οχήµατα στον αέρα, στη θάλασσα, κάτω από τη θάλασσα και στη
στεριά. Είναι προφανές ότι δεν µπορούµε να ζήσουµε εάν δεν το
καταφέρουµε.

Επίσης, το δεύτερο τµήµα, που αφορά τις στρατιωτικές σχο-
λές, αφορά στην πραγµατικότητα και υπηρετεί την ίδια βασική
κεντρική ιδέα, τη µόχλευση του ανθρώπινου κεφαλαίου µέσω της
έρευνας. Τα διδακτορικά είναι έρευνα. Αυτό ψάχνουµε. Ψά-
χνουµε να βρούµε καινούργιες λύσεις στα υπάρχοντα προβλή-
µατα. Και δεν είναι δυνατόν παρά να απευθυνθούµε στους φοιτη-
τές των στρατιωτικών µας σχολών. Υπάρχουν λαµπρά µυαλά.

Kαι νοµίζω το είπα και στην επιτροπή: Αν πάει κανείς και δει
στα εργαστήρια της Σχολής Ευελπίδων την έρευνα που έχει ήδη
-αφηρηµένα όµως, χωρίς συγκεκριµένο σκοπό- εκτελεστεί, θα
καταλάβει τι δυνατότητες έχουµε εάν χρησιµοποιήσουµε αυτά
τα µυαλά.

Και, βεβαίως, όσον αφορά την ανάµειξη της βιοµηχανίας, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, καταλαβαίνω πάλι τον τρόπο που κα-
νείς θα το έβλεπε µε επιφύλαξη. Σας το λέω ειλικρινά: Δεν
υπάρχει άλλος τρόπος. Υπάρχει το διεθνές παράδειγµα. Δεν
υπάρχει άλλος τρόπος. Πρέπει εδώ να εµπλέξουµε και τη βιοµη-
χανία. Πρέπει να υπάρχει µια ώσµωση, δυστυχώς ή ευτυχώς,
όπως θέλετε το χαρακτηρίζετε ανάλογα µε την ιδεολογική σας
κατεύθυνση. Όµως, αυτή είναι η σηµερινή πραγµατικότητα και
δεν µπορούµε να την προσαρµόσουµε στη δική µας αντίληψη.
Πρέπει εµείς να την ακολουθήσουµε, αν θέλουµε η πατρίδα µας
να µπορεί να ανταποκριθεί στις προκλήσεις τις οποίες δέχεται. 

Όσον αφορά δε το Σώµα Πληροφορικής, κύριοι συνάδελφοι,
η διακλαδικότητα είναι απολύτως δεδοµένη ως ανάγκη. Εάν η
χώρα στα Ίµια δεν µπόρεσε να ανταποκριθεί µε επάρκεια στην
πρόκληση, η έλλειψη της διακλαδικότητας τότε έχει µεγάλη ευ-
θύνη για αυτό.

Και, εν πάση περιπτώσει, το ζήτηµα της διακλαδικότητας έχει
λυθεί από όλους τους στρατούς του κόσµου. Ρωτήθηκα για το
διεθνές παράδειγµα. Η ερώτηση είναι ρητορική. Είναι βέβαιο. Η
διακλαδικότητα είναι το διεθνές παράδειγµα σε όλους τους προ-
ηγµένους στρατούς στον κόσµο. Υπάρχουν στρατοί που ακόµα
σκέφτονται την κατάργηση της διάκρισης των τριών Όπλων. Δεν
λέω ότι αυτό είναι κάτι που σκεφτόµαστε. Λέω απλώς πόσο θα
µπορούσε κανείς να καταλάβει πόσο η διακλαδικότητα είναι απα-
ραίτητη. 

Πάλι καταλαβαίνω, είναι ευρωεκλογές. Καταλαβαίνω, ξέρω ότι
υπάρχουν τριακόσια τόσα άτοµα, τα οποία υπηρετούν στα διά-
φορα Σώµατα, οι περισσότεροι στην Αεροπορία, οι οποίοι ανη-
συχούν. Καθησυχάστε τις ανησυχίες τους. Μη φέρνετε τις
ανησυχίες τους εδώ ως ορθολογική απαίτηση κατά της διακλα-
δικότητας των ελληνικών Ενόπλων Δυνάµεων. Είναι δυσθεώρητο
το διακύβευµα. Εγώ δεν ζητάω να θυσιαστούν τριακόσιοι άνθρω-

ποι και η ζωή τους και η ποιότητα της ζωής τους για την πατρίδα,
παρ’ ότι υπό όρους -υπό όρους- αυτό είναι το καθήκον του Έλ-
ληνα στρατιώτη. Όµως, δεν είναι αυτή εδώ η περίπτωση. Θα δια-
φυλαχθεί η ζωή τους και οι συνθήκες της ζωής τους, αλλά στις
ανησυχίες τους, όχι στην ποιότητα ζωής τους. Δεν είµαι έτοιµος
να θυσιάσω το µέλλον των ελληνικών Ενόπλων Δυνάµεων και πα-
ρακαλώ µην είστε ούτε εσείς.

Επίσης, στα ζητήµατα τα οποία τέθηκαν για το Μετοχικό Τα-
µείο Στρατού, έλεος, κύριοι συνάδελφοι. Έλεος! Το είπα και στην
επιτροπή. Είναι γνωστό ότι οι Έλληνες απόστρατοι διατηρούν
στην ψυχή τους όλα τα χαρακτηριστικά που είχαν ως Έλληνες
αξιωµατικοί. Το πρώτο είναι η αγάπη στην πατρίδα, η αυταπάρ-
νηση για την πατρίδα. Εδώ δεν τους ζητείται αυταπάρνηση ή
θυσία. 

Ο Έλληνας φορολογούµενος που δεν έφερε στολή κατέβαλε
τον τελευταίο χρόνο 19 εκατοµµύρια από το υστέρηµά του στο
Μετοχικό Ταµείο Στρατού, 180 τα τελευταία χρόνια. Το Υπουρ-
γείο Εθνικής Άµυνας από έναν ασφυκτικό προϋπολογισµό -ζω µε
πίνακες όλη µέρα- πληρώνει δεκαεννιά πολιτικούς υπαλλήλους
και είκοσι πέντε στρατιωτικούς, οι οποίοι εργάζονται στο Μετο-
χικό Ταµείο Στρατού, εφτά, επίσης και εννιά, ήτοι συνολικά σα-
ράντα ένα και δεκαεννιά, εξήντα άτοµα στο συνολικό των τριών
λογαριασµών που υπηρετούν τους απόστρατους. 

Και κάνουµε συζήτηση σε αυτή την Αίθουσα στο επίπεδο της
Βουλής των Ελλήνων για την παράκληση παραχώρησης -όπως
θέλετε πείτε τη, για την εντολή, για τη νοµοθετική πρόβλεψη πα-
ραχώρησης- τριακοσίων µέτρων στον χώρο που αναπτύσσεται
το Οικοσύστηµα Καινοτοµίας; Και έρχονται κόµµατα και δαπα-
νούν τον χρόνο οι εισηγητές τους για να θέσουν αυτό το ζήτηµα;
Σε ποιον; Σε µένα, που διεξήγαγα σχεδόν ως δικηγόρος τη δίκη
για το «ATTICA» για να διπλασιαστεί το µίσθωµα. Τις προτάσεις
τους καθόµουν και διόρθωνα, γιατί πρωτοδίκως το µίσθωµα είχε
πάει στα 7 εκατοµµύρια µόνον. Μόνο από αυτή τη δίκη ωφελού-
νται άλλα 8 εκατοµµύρια, 9 εκατοµµύρια τον χρόνο. Έχει πάει
στα 17, αν θυµάµαι καλά. Για ποιο πράγµα συζητάµε εδώ; 

Για το Θεό, κύριοι συνάδελφοι!
Έρχοµαι, επίσης, σε κάτι το οποίο θα ήθελα να σηµειώσετε,

στα Τµήµατα Τεχνικής Νοηµοσύνης και της Αναλυτικής Μεγάλων
Δεδοµένων που συστήνονται στο Γενικό Επιτελείο Εθνικής Άµυ-
νας. Επίσης, είναι ένα βήµα µιας άλλης, νέας εποχής που έρχε-
ται. 

Κύριοι συνάδελφοι, επανέρχοµαι στο ζήτηµα της λογοδοσίας,
που τέθηκε κυρίως από την αγαπητή σε εµένα συνάδελφο, την
καθηγήτρια κ. Σία Αναγνωστοπούλου. Την παρακαλώ θερµά, παρ’
ότι τοποθετήθηκε επί του νοµοθετήµατος, αλλά δεν έχει καµµία
σηµασία για µένα το ότι δεν θα το ψηφίσει, έχει σηµασία η έν-
σταση περί διαχείρισης, την οποία εµµέσως και µε πολύ µεγάλη
ευγένεια διατύπωσε. 

Κατ’ αρχάς, θα ήθελα να καταθέσω αυτό το οποίο υπεσχέθην
εις απάντηση του αιτήµατος και της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης
και της Ελάσσονος Αντιπολίτευσης για την ενηµέρωση κάθε
χρόνο της Διαρκούς Επιτροπής Εξωτερικών της Βουλής από τη
διοίκηση του ΕΛΚΑΚ. Αυτό είναι ένα στοιχείο λογοδοσίας. 

Καταθέτω τη σχετική νοµοτεχνική βελτίωση.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας κ. Νικόλαος -

Γεώργιος Δένδιας καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερ-
θείσα νοµοτεχνική βελτίωση, η οποία έχει ως εξής:
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ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-
νας): Θα ήθελα, όµως, να σας παρακαλέσω θερµά να διαβάσετε
τα άρθρα 20, 22, 29 -όχι του νόµου, είµαι βέβαιος ότι έχετε δια-
βάσει τον νόµο- του καταστατικού του ΕΛΚΑΚ. Δεν υφίσταται
εταιρεία η οποία να έχει περισσότερους ελεγκτικούς µηχανι-
σµούς από αυτή. Και δεν µιλώ µόνον για το γενικό έλεγχο του Γε-
νικού Επιτελείου, για τον εποπτικό έλεγχο του Υπουργού Εθνικής
Άµυνας. Μιλώ για τα εσωτερικά συµβούλια ελέγχου µέσα στο
ΕΛΚΑΚ.

Επίσης, κάθε επένδυση, οποιαδήποτε, πρέπει να περάσει από
τριµελή επενδυτική επιτροπή, συν εσωτερική επιτροπή ελέγχου,
συν ορκωτοί λογιστές, συν το Τµήµα Εσωτερικών Υποθέσεων,
συν το ΓΕΕΘΑ, συν ο Υπουργός, συν τώρα η Επιτροπή Εξοπλι-
στικών της Βουλής. Οτιδήποτε παραπάνω -επαναλαµβάνω, οτι-
δήποτε παραπάνω- θα οδηγήσει σε πλήρη παράλυση. Λέω ξανά
ότι δεν γνωρίζω άλλη οντότητα του δηµοσίου που να έχει περισ-
σότερους επάλληλους ελεγκτικούς µηχανισµούς, ακριβώς επειδή
πρόκειται περί δηµοσίου χρήµατος και µάλιστα σε έναν καινο-
τόµο τοµέα, που τα πράγµατα δεν είναι σαφή ακόµη. 

Άρα, καταλήγω, κύριοι συνάδελφοι. Κατ’ αρχάς, έξω από την
Παλαιά Βουλή υπάρχουν δύο αγάλµατα. Υπάρχει το άγαλµα του
Θεόδωρου Κολοκοτρώνη και δίπλα υπάρχει το άγαλµα του Χα-
ρίλαου Τρικούπη. Για τον Θεόδωρο Κολοκοτρώνη η επιγραφή
είναι: «Έφιππος χώρει, γενναίε στρατηγέ, ανά τους αιώνας διδά-
σκων τους λαούς πώς οι δούλοι γίνονται ελεύθεροι». Έχει, όµως,
για µένα ενδιαφέρον, επίσης, η επιγραφή στον άλλο ανδριάντα.
Η επιγραφή είναι: «Η Ελλάς θέλει να ζήσει και θα ζήσει». 

Εγώ θα ήθελα να σας πω, κύριοι συνάδελφοι, ότι η συναίνεση
επί του συγκεκριµένου θέµατος που αφορά την εθνική άµυνα
αφορά ακριβώς επιβεβαίωση της φράσης: «Η Ελλάς θέλει να
ζήσει και θα ζήσει».

Σας ευχαριστώ θερµά. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Θα δώσω τώρα τον
λόγο στους κοινοβουλευτικούς που το επιθυµούν. Ο κ. Παφίλης
τον έχει ζητήσει, βλέπω και ο κ Τζανακόπουλος, βλέπω αρκετούς
και αµέσως µετά θα κάνει την οµιλία του ο κ. Στίγκας από τους
Σπαρτιάτες.

Λοιπόν από τους κοινοβουλευτικούς, κύριε Παφίλη, έχετε τον
λόγο για την παρέµβασή σας για τρία λεπτά.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, θα σας το χαλάσω
αυτό το συναινετικό κλίµα. 

Μας λέτε, λοιπόν, ότι υπάρχει απειλή ύπαρξης της χώρας.
Ερώτηµα αφελές: Από ποιον; Ποιος απειλεί την ύπαρξη της
χώρας, η οποία είναι µέλος του ΝΑΤΟ και όλα τα υπόλοιπα που
λέτε; Από ποιον; Από την Τουρκία; Η Τουρκία τι είναι; Μέλος του
ΝΑΤΟ, σύµµαχος.

Πού αρχίζουν και ανακατεύονται τα χαρτιά, να το πω απλά; Αλ-
βανία, µέλος του ΝΑΤΟ, Βόρεια Μακεδονία µε εθνικισµούς,
µέλος του ΝΑΤΟ.

Δηλαδή, αν δεχτούµε το σκεπτικό σας, που υπάρχει βέβαια,
από πού είναι; Είµαστε περικυκλωµένοι από τους συµµάχους. Τι
σύµµαχοι είναι αυτοί και τι κάνει το ΝΑΤΟ για όλα αυτά; Το αντί-
θετο. Δεν αναγνωρίζει σύνορα στο Αιγαίο. Δεν παίρνει θέση για
τα σύνορα, τα οποία είναι γνωστά και χαραγµένα από τη Συνθήκη
της Λωζάννης. 

Εποµένως αυτή η πραγµατικότητα καταρρίπτει και τη δική σας
πολιτική και όλων των υπολοίπων, πλην του ΚΚΕ. Βέβαια ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ έχει φύγει στο διάστηµα που ανακήρυξε το ΝΑΤΟ ιερή αµυ-
ντική συµµαχία. Μέλη του ΝΑΤΟ απειλούν την Ελλάδα και αυτό
είναι καθαρό ότι την απειλούν. Τι κάνει το ΝΑΤΟ; Δεν ενδιαφέρε-
ται για αυτό, αλλά ενδιαφέρεται για τα γενικότερα συµφέροντα
στην περιοχή. 

Το δεύτερο που θέλω να πω είναι ότι µας λέτε ότι παίρνουµε
τεχνογνωσία. Αλήθεια, οι Patriot που είναι στη Σαουδική Αραβία
για τεχνογνωσία πήγαν; Ποια συµφέροντα υπερασπίζονται «στου
διαόλου τη µάνα», για να το πω όπως το λέει ο λαός; Τίνος; Συµ-
µετέχουν στον πόλεµο που υπάρχει στην περιοχή.

Δεύτερον, όσον αφορά τη φρεγάτα στην Ερυθρά Θάλασσα,
µας λέτε, λοιπόν, σήµερα ότι υποστηρίζει τη ναυσιπλοΐα και την
τεχνογνωσία και το υπονοείτε. Εµείς λέµε ότι εκεί υποστηρίζει το

νότιο µέτωπο του Ισραήλ και γενικότερα συµφέροντα που παίζο-
νται στην περιοχή, που θέλουν να τη βάλουν στο χέρι ολοκληρω-
τικά οι Αµερικάνοι και άλλες χώρες.

Τρίτον, µας λέτε «διδάγµατα από τον πόλεµο της Ουκρανίας».
Τι ακριβώς εννοείτε; Τι διδάγµατα παίρνουµε από τον πόλεµο της
Ουκρανίας; Για ποιο πράγµα; Για να πάµε και εµείς στην Ουκρα-
νία; Γιατί αυτό έµεινε τώρα. Στέλνουµε οπλισµό, συµµετέχουµε
στον πόλεµο, αλλά γιατί; Μήπως για να αντιµετωπίσουµε την επί-
θεση της Τουρκίας; Πείτε το! Της συµµάχου µας; Μα, είναι δυ-
νατόν να έχεις συµµάχους που απειλούν την κυριαρχία σου, τα
σύνορά σου;

Τέλος, για να µη λέω πολλά πράγµατα, για τους εξοπλισµούς
µάς είπατε ότι εκσυγχρονίζουµε και λοιπά F-35, F-16, Viper, Ra-
fale και δεν συµµαζεύεται. Μήπως έχετε υπ’ όψιν σας την έκθεση
του Πενταγώνου στις Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής, όταν ζη-
τήσαµε την αναβάθµιση των F-16 σε Viper; Λέει ότι πρέπει να γί-
νουν οπωσδήποτε, γιατί µπορούν να συνεργαστούν καλύτερα µε
τις αµερικάνικες και νατοϊκές δυνάµεις στην περιοχή, έτσι το λέει,
ωµά και, βέβαια, δεν θέλω να συνεχίσω µε το ποιος έχει τον
έλεγχο. Και στα F-35 ποιος τον έχει τον έλεγχο; Επικοινωνούν µε-
ταξύ τους; Πού είναι; Δεν υπάρχουν στρατιωτικοί εδώ. Όχι, δεν
επικοινωνούν, επικοινωνούν µέσω δορυφόρου. Αν κλείσουν τον
δορυφόρο οι Αµερικάνοι, είναι τυφλά. Και αυτά δεν τα λέω εγώ,
τα γράφουν όλα τα στρατιωτικά περιοδικά και λοιπά και λοιπά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Πόση ώρα θέλετε
ακόµα, κύριε Παφίλη;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε, ακόµα.
Μας λέτε ότι θα πάρουµε δωρεάν φρεγάτες από τις ΗΠΑ. Ξέ-

ρετε, αυτό το «δωρεάν» -όσοι γνωρίζουν τα πράγµατα, δεν θέλω
να πω ότι κοροϊδεύετε εσείς, δεν είναι προσωπικό το θέµα- είναι
µύθος, γιατί για να τα φέρεις και για να πάρεις ανταλλακτικά,
γιατί είναι όλα πολυχρησιµοποιηµένα, κοστίζει ακόµη περισσό-
τερο και από καινούργια. Όσον αφορά, λοιπόν, αυτό το «δω-
ρεάν», το παραµύθι ότι παίρνουµε από τις ΗΠΑ, οι Αµερικάνοι δεν
δίνουν δωρεάν. Εκτός από το τι ζητάνε, κερδίζουν και οικονοµικά.

Όσο για την Ευρωπαϊκή Ένωση, που είναι και της επικαιρότη-
τας, είπατε µια ωραία αλήθεια. Αντιµετωπίσαµε -λέτε- όλα αυτά
τα χρόνια µε τα µνηµόνια, που τα έφερε η Ευρωπαϊκή Ένωση σε
συνεργασία µε τις δικές σας κυβερνήσεις, γενναιοδωρία της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης. Αυτό ήταν ειρωνικό, το καταλάβαµε. Δηλαδή,
τι µας έκανε; Το µαξιλάρι έγινε µαξιλάρι µε καρφιά και τσάκισε
όλο τον ελληνικό λαό. Αυτά είναι τα σχόλια.

Εποµένως ο ελληνικός λαός µπορεί και πρέπει να βγάλει συ-
µπεράσµατα από όλα αυτά. Όπου λέµε ψέµατα και δεν είναι αλη-
θινά να µας τα πείτε εσείς και οι υπόλοιποι που είναι συνταγµένοι
-κεφαλή δεξιά και βήµα χήνας- µε το ΝΑΤΟ και την Ευρωπαϊκή
Ένωση. Γι’ αυτό, λοιπόν, ΚΚΕ είναι η απάντηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε
Παφίλη.

Τον λόγο έχει ο κ. Τζανακόπουλος από τη Νέα Αριστερά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ

πολύ, θα είµαι πολύ σύντοµος. Θα είµαι αναλυτικότερος στην το-
ποθέτησή µου, στην παρέµβασή µου, σε λίγη ώρα.

Κοιτάξτε, άκουσα τον κύριο Υπουργό µε πάρα πολύ µεγάλη
προσοχή και οµολογώ ότι εδώ υπάρχει ένα ζήτηµα και το ζήτηµα
αυτό είναι το εξής, ότι η συζήτηση την οποία κάνουµε για την
ιδιωτική αυτή εταιρεία, τέλος πάντων, η οποία θα αναλάβει να εκ-
συγχρονίσει και να προωθήσει την καινοτοµία στις ελληνικές
Ένοπλες Δυνάµεις δεν γίνεται σε ανύποπτο χρόνο ούτε αφορά
αυτός ο συγκεκριµένος πολιτικός χρόνος στον οποίο συζητάµε
απλώς και µόνο τις διµερείς σχέσεις της χώρας µας ή τις διµε-
ρείς διαφορές ή τις διεθνείς διαφορές που µπορεί να έχουµε µε
την Τουρκία, µε την Αλβανία ή µε οποιονδήποτε άλλο. 

Γίνεται σε έναν πολιτικό χρόνο όπου η παγκόσµια γεωπολιτική
κατάσταση αναδιαµορφώνεται και µάλιστα µε ταχύτατο τρόπο.
Έχουµε τον πόλεµο στην Ουκρανία, έχουµε τη γενοκτονία που
συντελείται στην Παλαιστίνη, πολιτικές αναδιαµόρφωσης και
αναδιάταξης των στρατηγικών επιλογών του ΝΑΤΟ, που είναι
απολύτως βέβαιο ότι υποστηρίζουν µια γραµµή στρατιωτικοποί-
ησης σε όλες τις χώρες-µέλη, µια γραµµή ενίσχυσης του µιλιτα-
ρισµού. Έχουµε 1,5 τρισεκατοµµύριο ευρώ που θα πέσει στη
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στρατιωτική βιοµηχανία τα επόµενα χρόνια, έχουµε τη Γερµανία
να υλοποιεί ένα πρόγραµµα ύψους 500 δισεκατοµµυρίων ευρώ
για την επόµενη δεκαετία. Έχουµε µια νέα κούρσα εξοπλισµών.

Και το µεγάλο πολιτικό ερώτηµα, κύριε Υπουργέ, και η µεγάλη
πολιτική διαφωνία από τη δική µας µεριά είναι η εξής: Η χώρα
πώς τοποθετείται απέναντι σε αυτό το µιλιταριστικό αµόκ; Θέλει
να συµµετέχει στη µοιρασιά; Θεωρείτε ότι αυτός ο δρόµος πολι-
τικά, στρατηγικά για τη χώρα έχει οποιαδήποτε πιθανότητα επι-
τυχίας;

Η γνώµη µας είναι ότι αυτή η στρατηγική επιλογή είναι πολιτικά
αδιέξοδη και να σας πω την αλήθεια, πολλές φορές το χρησιµο-
ποιούν και άνθρωποι από τον ευρύτερο χώρο για τη σωστή και
τη λανθασµένη πλευρά της ιστορίας, το έχετε χρησιµοποιήσει
και εσείς. Θέλω να πω το εξής, µια παρατήρηση: Δεν υπάρχει
σωστή και λανθασµένη πλευρά της ιστορίας. Η ιστορία δεν είναι
υποκείµενο. Αυτό το οποίο υπάρχει είναι η δυνατότητα των αν-
θρώπων να ζήσουν καλύτερα από ό,τι ζουν σήµερα. Και σας λέµε
ότι αυτή η πολιτική στρατηγική την οποία έχετε επιλέξει και στο
επίπεδο της εθνικής άµυνας, αλλά και στο επίπεδο της εξωτερι-
κής πολιτικής είναι αδιέξοδη στρατηγική και για τη χώρα και για
την Ευρώπη και για τον κόσµο.

Και αντί να πρωτοστατούµε στην προσπάθεια αλλαγής αυτής
της πολιτικής στρατηγικής -και έδειξαν οι χώρες που αναγνώρι-
σαν ή εξέφρασαν την πρόθεσή τους να αναγνωρίσουν το κράτος
της Παλαιστίνης, δηλαδή η Νορβηγία, η Ισπανία, η Ιρλανδία, ότι
υπάρχει διαφορετική στρατηγική, ότι δεν χρειάζεται να είµαστε
διαρκώς υπερθεµατιστές ούτε διαρκώς πρόθυµοι να ενταχθούµε
σε αυτή τη συγκεκριµένη πολιτική στρατηγική του αµόκ του µιλι-
ταρισµού, υπάρχει άλλος δρόµος- εµείς επιµένουµε σε αυτό το
πολιτικό και στρατηγικό αδιέξοδο.

Εµείς αυτό επισηµαίνουµε, κύριε Υπουργέ και θεωρούµε ότι
αυτό είναι το µεγάλο υπαρξιακό δίληµµα και ο µεγάλος υπαρξια-
κός κίνδυνος όχι µόνο για την Ελλάδα, αλλά για τα Βαλκάνια, για
την Ευρώπη, για τον κόσµο ολόκληρο σε τελευταία ανάλυση και
εκεί θα έπρεπε να έχουµε δηµιουργήσει όρους µιας άλλης πολι-
τικής στρατηγικής.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Και η κ. Καραγεωρ-
γοπούλου από την Πλεύση Ελευθερίας έχει τον λόγο τώρα.

ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Αργότερα, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ωραία.
Κύριε Υπουργέ, µήπως θέλετε να κάνετε κάποιο σχόλιο επί των

τοποθετήσεων;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Όχι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ο κ. Στίγκας, Πρό-

εδρος από την Κοινοβουλευτική Οµάδα των Σπαρτιατών, έχει τον
λόγο για την οµιλία του.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Κύριε
Υπουργέ, σύµφωνα µε αυτά τα παλαβά -για να το πω έτσι- που
ακούσαµε προηγουµένως, εγώ θεωρώ ότι είστε σπάταλος, πε-
τάτε δισεκατοµµύρια από το παράθυρο. Η καλύτερη λύση πιθα-
νόν θα ήταν σφεντόνες, που είναι και πιο οικονοµικές, για να
αντιµετωπίσουµε τους Τούρκους. Με αυτή τη λογική πιστεύετε
ότι η χώρα µπορεί να πάει µπροστά, µπορεί να προχωρήσει
αυτός ο λαός, να κρατήσει αυτά που έχει κερδίσει µε αίµα και
πόνο εδώ και αιώνες; Έχω µείνει άφωνος, πραγµατικά έχω µείνει
άφωνος.

Ξεκινάω, όµως, τη σηµερινή µου οµιλία µε µία αόρατη υπό-
κλιση και ένα ευχαριστώ προς εκείνους που παρά το πολεµικό
κλίµα, τον αυταρχισµό, τον νεποτισµό, τα χυδαία δηµοσιεύµατα
προφητών και καταστροφολόγων, που σε καµµία περίπτωση δεν
εξυπηρετούν την εύρυθµη λειτουργία του δηµοκρατικού µας πο-
λιτεύµατος, έπραξαν το καθήκον τους στο ακέραιο.

Στα απόνερα της πολύµηνης αναµονής της απόφασης του
εκλογοδικείου µάθαµε τα όνειρα, τις κρυφές προσδοκίες, τους
σχεδιασµούς, τις δολοπλοκίες και βεβαίως τις αντιδηµοκρατικές
παρεµβάσεις, προκειµένου κάποιοι να πραγµατοποιήσουν τις
βρωµερές επιδιώξεις τους εις βάρος των άλλων και κυρίως εις
βάρος της έρηµης πατρίδας µας. Και µετά, όπως λέει και ένα

γνωστό τραγούδι, «έπεσε βαθιά σιωπή». Άνθρακες ο θησαυρός
και οι δήθεν θεµατοφύλακες των αξιών ή αλλιώς του δηµοκρατι-
κού τόξου, όπως αυτοπροσδιορίζονται, έµειναν µε άδεια χέρια.

Πάντα στην ιστορία πρέπει να υπάρχει ο κακός για να εξυπη-
ρετεί τα άνοµα σχέδιά τους και τις δολοφονικές ενέργειες κατά
του έθνους µας. Όλοι αυτοί µέσα και έξω από το Κοινοβούλιο
απειλούσαν τόσους µήνες θεούς και δαίµονες κατά των Σπαρτια-
τών. Σήµερα, όµως, έπαθαν ξαφνικά αφωνία και έτσι απλά άλλα-
ξαν θεµατολογία. Θα επιτεθούν, όµως, λίγο αργότερα µε την
πρώτη ευκαιρία, γιατί για τους δηµοκράτες που βούλιαξαν τη
χώρα, που έσπειραν τον όλεθρο και την καταστροφή, σηµασία
δεν έχουν τα τεράστια προβλήµατα της χώρας και οι πολίτες που
τα αντιµετωπίζουν, αλλά το πώς να εξοντώσουν τους πολιτικούς
τους αντιπάλους και βεβαίως µε αθέµιτα µέσα.

Τουλάχιστον για τα τρία κόµµατα που κυβέρνησαν την Ελλάδα
τα τελευταία πενήντα χρόνια, οι λέξεις «αγάπη» και «σεβασµός»
προς τους πολίτες και τη χώρα απλά δεν υπάρχουν. Όση λάσπη
κι αν πετάξουν προς τους Σπαρτιάτες θα πέσει στο κενό, γιατί
εµείς απλά δεν είµαστε σαν αυτούς. Εµείς δεν βλάψαµε ούτε
πρόκειται να βλάψουµε την Ελλάδα σε αντίθεση µε αυτούς που
την κατέστρεψαν.

Όµως, σιγά σιγά οι αναθυµιάσεις από τη βρώµικη Συµφωνία
των Πρεσπών έρχονται στην επιφάνεια. Υπάρχει ένα δηµοσίευµα
εδώ και µια συνέντευξη, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, την οποία έδωσε η κ.
Κωνσταντοπούλου και στην οποία λέει ευθέως ότι υπήρξε και
από αυτή την πλευρά εδώ, αλλά και από την άλλη πλευρά των
Σκοπίων εξαγορά Βουλευτών. Έχει να πει κάτι ο ΣΥΡΙΖΑ; Διότι
ευθέως εδώ η κ. Κωνσταντοπούλου λέει ότι γι’ αυτή τη συµφωνία
που προσέβαλε βάναυσα τη χώρα µας υπήρχε χρηµατική συναλ-
λαγή. Πήρε, όντως, χρήµατα ο κ. Τσίπρας; Πήρε ο κ. Κοτζιάς;
Ποιοι άλλοι πήραν χρήµατα και πρόδωσαν τη Μακεδονία µας; Θα
πρέπει να απολογηθείτε και να δώσετε επιτέλους απαντήσεις
στον ελληνικό λαό, γιατί και µετά από αυτό που έγινε προχθές
µε την Πρόεδρο των Σκοπίων να µας προκαλεί ευθέως και να λέει
ότι µόνο «Μακεδονία» πρέπει να υπάρξει µια απάντηση. Διότι,
όπως ορίζει το Σύνταγµα το οποίο καταπατήσατε, για τέτοιου εί-
δους σοβαρά θέµατα θα πρέπει να γίνει δηµοψήφισµα, το οποίο
φυσικά δεν κάνατε, γιατί η εθνική προδοσία και ο ενδοτισµός έχει
γίνει εµµονή και µόνιµη ενασχόληση για πολλούς εδώ και πολλά
χρόνια, όπως αυτό που πάει να γίνει τώρα µε την Τουρκία και τις
τεράστιες διεκδικήσεις της εναντίον των συµφερόντων της
χώρας µας και της εθνικής µας κυριαρχίας.

Εδώ και χρόνια έχω κάνει στο διαδίκτυο πάνω από εκατό, εκα-
τόν είκοσι εκποµπές. Έλεγα, λοιπόν, από τότε ότι εάν πέσει η Μα-
κεδονία, θα έρθει η σειρά του Αιγαίου και, δυστυχώς, όπως
βλέπουµε σήµερα, κατά εκεί οδεύουµε. Ενώ όλοι οι πρωθυπουρ-
γοί κάνουν ό,τι θέλουν εδώ στο εσωτερικό της χώρας και το παί-
ζουν βεβαίως -και επιτρέψτε µου την έκφραση- «τζάµπα µάγκες»,
στο εξωτερικό παθαίνουν αφωνία και εκτελούν εντολές, κάτι που
όλοι γνωρίζουµε, µε απόλυτη υπακοή και αφοσίωση στους αφέ-
ντες τους.

Θεωρώ ότι στο εξωτερικό και κυρίως στα εθνικά µας θέµατα η
πολιτική µας είναι αφωνότερη των ιχθύων και απραγέστερη των
βατράχων, δηλαδή ούτε µιλάνε ούτε ενεργούν. Πώς να εξηγήσει
κανείς το γεγονός ότι τρώµε το ένα χαστούκι µετά το άλλο και
δεν αντιδρούµε σε τίποτα; Μόνο η Τουρκία έχει δικαιώµατα και
διεκδικήσεις. Εµείς ως λαός τίποτα! Πέρα από αυτό, καταντή-
σαµε χωνευτήρι των προκλητικών δηλώσεων και προσβολών του
κάθε πικραµένου και ανύπαρκτου Τούρκου αξιωµατούχου. Δεν
το συζητάµε, βέβαια, για τον Ερντογάν. Παράδειγµα: Τσιµουδιά
από το Υπουργείο Εξωτερικών στην προκλητική δήλωση των
Τούρκων για τη Γενοκτονία των Ποντίων.

Πριν σας πω τι είπε ο Ερντογάν, θα ήθελα να αναφερθώ λιγάκι
-κάνω µια παρένθεση- σε αυτό τον απίστευτο και απίθανο Δή-
µαρχο της Αθήνας. Την Κυριακή ήταν ηµέρα µνήµης και σιωπής
για τους τριακόσιους πενήντα τρεις χιλιάδες σφαγιασθέντες από
τους Τούρκους. Και ο απίθανος Δήµαρχος της Αθήνας βρήκε
εκείνη την ηµέρα να κάνει τον ποδηλατικό γύρο, µε αποτέλεσµα
την ώρα της σιωπής στο Σύνταγµα που άλλαζε η φρουρά των Ευ-
ζώνων να ακούγονται χειροκροτήµατα και κορναρίσµατα. Είναι
δυνατόν; Δεν µπόρεσε ο δήµαρχος να βρει µία άλλη µέρα για να
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το κάνει; Δεν σεβόµαστε αυτές τις ιστορικές µνήµες; 
Βέβαια, ο Ερντογάν είπε ότι οι ισχυρισµοί για τους Ποντίους

διατυπώθηκαν από ακροδεξιές οµάδες στην Ελλάδα µε λαϊκί-
στικη ρητορική το 1994, εβδοµήντα πέντε χρόνια µετά την 19η

Μαΐου του 1919, που εµείς δεχόµαστε ως αρχή του πολέµου της
ανεξαρτησίας µας. Και συνεχίζει το παραλήρηµά του ο Τούρκος:
Αυτές οι καταγγελίες στοχεύουν να βλάψουν, όπως λέει, τις ελ-
ληνοτουρκικές σχέσεις και να φέρουν τα λογικά τµήµατα της ελ-
ληνικής πολιτικής σε δύσκολη θέση. Ποια είναι αυτά τα λογικά
τµήµατα; Ποια είναι αυτά τα λογικά τµήµατα που θα έρθουν σε
δύσκολη θέση; Κατά τους Τούρκους, δηλαδή, δεν πρέπει να µι-
λάµε, δεν πρέπει να διεκδικούµε και απλά να τα δίνουµε όλα.
Αυτά είναι τα λογικά τµήµατα για τους Τούρκους.

Όµως, οι διµερείς µας σχέσεις µε την Ελλάδα έχουν αποκτή-
σει, λέει, πρόσφατα και µια θετική δυναµική. Προφανώς αναφέ-
ρεται σε αυτό το σύµφωνο φιλίας που έγινε εδώ στην Αθήνα. Η
προσδοκία µας, λέει, από την ελληνική Κυβέρνηση είναι ότι θα
λάβει ξεκάθαρη στάση απέναντι στις προσπάθειες ορισµένων
ανεύθυνων πολιτικών -όποιος, δηλαδή, έχει φωνή και είναι κατά
της Τουρκίας και των µεθοδεύσεων της Τουρκίας είναι ανεύθυ-
νος πολιτικός- να εµποδίσουν τις µελλοντικές γενιές να ζήσουν
µε ηρεµία και ειρήνη κυρίως στο Αιγαίο. Είναι δυνατόν; Το Υπουρ-
γείο Εξωτερικών έβγαλε κάποια ανακοίνωση; Είπε κάτι; Πότε θα
µιλήσει το Υπουργείο Εξωτερικών; Διότι οι Τούρκοι ναι µεν θέ-
λουν την ειρήνη, όπως το λένε αυτοί, θέλουν την ηρεµία, θέλουν
να µην πετάνε τα ελληνικά αεροσκάφη στο Αιγαίο, θέλουν να
διεκδικούν, θέλουν να µας πάρουν το µισό Αιγαίο, θέλουν να κά-
νουν πολλά πράγµατα κι εµείς τα αποδεχόµαστε σιωπηρά. Γιατί
εµείς δεν µιλάµε και δεν τους τρίβουµε στα µούτρα τη Γενοκτονία
των Ποντίων; Τριακόσιες πενήντα τρεις χιλιάδες ψυχές σφαγιά-
στηκαν! Αν το αποδεχθούν αυτό οι Τούρκοι, τότε µπορούµε να
συζητήσουµε το οτιδήποτε άλλο. Εάν αποδεχτούν και κάποια
άλλα θέµατα που είναι δικαιώµατα της Ελλάδας, βεβαίως να κα-
θίσουµε να τα συζητήσουµε, που και εκεί πιστεύω ότι δεν υπάρχει
και τίποτα άλλο.

Μήπως αποδέχονται τη Γενοκτονία των Ασσυρίων; Μήπως
αποδέχονται τη Γενοκτονία των αδερφών Αρµενίων ή µήπως απο-
δέχονται το µεγάλο έγκληµα της κατοχής της Κύπρου που φέτος
κλείνουµε και πενήντα χρόνια; Πώς να καθίσουµε να συζητή-
σουµε µε αυτούς τους ανθρώπους, όταν κατέχουν το µισό νησί;
Πώς µπορούµε να συζητήσουµε; Τι έχουµε να πούµε; Ή µήπως
έχει κάνει λόγο η Τουρκία για τους αγνοούµενους που δεν είναι
αγνοούµενοι; Επί της ουσίας είναι αγνοηµένοι από το ελληνικό
κράτος, γιατί το ελληνικό κράτος δεν έχει καν αποδεχθεί ότι έγινε
πόλεµος στην Τουρκία και κάποιοι έπεσαν υπέρ βωµών και
εστιών.

Βεβαίως, κύριε Υπουργέ -να το πούµε και αυτό- έχετε πέσει κι
εσείς θύµα της ρητορικής της Τουρκίας, διότι έχετε κάνει -και
καλώς τις έχετε κάνει- πάρα πολλές επισκέψεις σε ακριτικά νησιά
-και καλά κάνετε και να συνεχίσετε να το κάνετε-, αλλά οι Τούρκοι
δεν θέλουν ούτε αυτές τις επισκέψεις.

Εγώ θεωρώ ότι είναι εξαιρετικό το έργο που κάνετε γενικότερα
στις Ένοπλες Δυνάµεις της χώρας και θα πρέπει να το πω –και
το λέω δηµόσια-, γιατί εγώ και οι Σπαρτιάτες γενικά δεν κάνουµε
αντιπολίτευση γιατί πρέπει να κάνουµε αντιπολίτευση, αλλά σε
ό,τι είναι προς την κατεύθυνση αυτή για την προστασία της
χώρας και των κυριαρχικών µας δικαιωµάτων λέµε «ναι».

Εποµένως πέρα από αυτό που κάνετε αυτή τη στιγµή ως πολι-
τικός προϊστάµενος στις Ένοπλες Δυνάµεις της χώρας, έχετε
κάνει και κάποιες πολύ δυναµικές παρεµβάσεις οι οποίες αποτε-
λούν ασπίδα προστασίας µπροστά στον τουρκικό επεκτατισµό
και ράπισµα στους ενδοτικούς των Αθηνών. Με τους στάνταρ
προσκυνηµένους και τους µαθηµένους στη δουλικότητα «Πα-
σοκο-αριστερούς» δεν θα ασχοληθώ. Ας τους κρίνει ο ελληνικός
λαός. Προηγουµένως ακούσαµε τη Νέα Αριστερά και µας έπεσαν
και τα µαλλιά κυριολεκτικά, διότι ποτέ δεν µου έχουν απαντήσει
τι ήθελαν οι µουσουλµάνοι Βουλευτές να πάνε να συναντήσουν
τον Ερντογάν, γιατί πήγαν στην Αττάλεια της Τουρκίας σε φό-
ρουµ που έγινε εκεί και χειροκροτούσαν και τον Ερντογάν! Βε-
βαίως, τώρα, πριν από λίγο αποκαλύφθηκε ότι δεν θέλουν
Ένοπλες Δυνάµεις στη χώρα, να έχουµε καλές σχέσεις υποταγής

µε την Τουρκία και άλλα πολλά. Και βεβαίως, γενικότερα η Αρι-
στερά πιστεύει ότι στο Αιγαίο δεν πρέπει να έχουµε σύνορα ή δεν
ξέρουν ότι έχουµε σύνορα και στο Αιγαίο.

Ένα παράπονο θέλω να εκφράσω προς το Σώµα. Κατεβαίνει
στις ευρωεκλογές το φιλοτουρκικό κόµµα, η συνέχεια του Σαδίκ,
που ήταν µουσουλµάνος Βουλευτής και δήλωνε µε θράσος ότι
είναι Τούρκος. Αυτή είναι η συνέχεια. Και εµείς οι Σπαρτιάτες που
πιστεύουµε στην ιδέα του έθνους, που θα δίναµε ευχαρίστως –
και θα δώσουµε, αν χρειαστεί- ακόµα και τη ζωή µας για την προ-
άσπιση της πατρίδας µας, δεν είµαστε µέσα. Και το θεωρώ
ντροπή για τη δηµοκρατία µας. Ούτε εγκληµατίες είµαστε ούτε
τίποτε άλλο. Είµαστε Έλληνες, πραγµατικοί Έλληνες. Δεν µπορεί
να προκαλεί ο ψευδοµουφτής –προχθές έκανε κάποιες νέες δη-
λώσεις- και να αποκαλεί τη µειονότητα της Θράκης «τουρκική»
και να µην κουνιέται κανένας!

Κι εγώ ερωτώ ως Έλληνας πολίτης τι χρειάζεται αυτό το κατα-
ραµένο τουρκικό προξενείο στην Ξάνθη! Τι χρειάζεται; Είναι η
σφιγγοφωλιά της M�T, είναι η σφιγγοφωλιά της προπαγάνδας.

Γιατί δεν το καταργούµε, κύριε Υπουργέ και να τους στείλουµε
από εκεί που ήρθαν; Τι δουλειά έχει ένα τουρκικό προξενείο στη
µουσουλµανική µειονότητα της Ξάνθης; Και εγείρουν συνεχώς
θέµατα και δηµιουργούν και πάρα πολλά θέµατα. Αντιθέτως,
εµείς να ανοίξουµε το Γενί Τζαµί, να τους φτιάξουµε τέµενος
στον Βοτανικό. Πότε θα πούµε «στοπ» στον τουρκικό επεκτατι-
σµό και στα εγκλήµατα των Τούρκων; Και βλέπουµε γεωπολιτικά
ότι µας περικυκλώνουν. Αν αυτό που έγινε τώρα τελευταία δεν
ήταν δάκτυλος της Τουρκίας, να µου πείτε εσείς τι είναι. Ήρθε ο
κοντοπόδαρος ο Αλβανός εδώ πέρα να µας κάνει και µαθήµατα
δηµοκρατίας και να µας πει ότι η Μπουµπουλίνα είναι Αλβανίδα,
να προσβάλει τόσο βάναυσα τους ήρωές µας και άλλα πολλά. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Προέδρου)

Αυτό που έγινε µε την Πρόεδρο των Σκοπίων, πάλι δάκτυλος
της Τουρκίας ήταν ή αυτό που κάνει τώρα η πεθαµένη Λιβύη, η
ανύπαρκτη Λιβύη, να µας ορίζει τι θα κάνουµε εµείς µε τα θαλάσ-
σια σύνορά µας, µε την ΑΟΖ ή οτιδήποτε άλλο και να µας απειλεί
στο Αιγαίο και το τουρκικό ναυτικό. Όλοι γνωρίζουµε ότι όλοι
αυτοί έχουν εξάρτηση από την Τουρκία. Βεβαίως, η Τουρκία καλά
κάνει για την Τουρκία –όχι για εµάς βέβαια, γιατί εµείς κοιµόµα-
στε- γιατί θέλει να ελέγξει και το ανατολικό Αιγαίο και να φτάσει
τον έλεγχό της µέχρι τα Ιόνια Νησιά και θέλει να αποκόψει την
Κύπρο µας από τον κορµό εδώ της Ελλάδος.

Βεβαίως, πολύ σωστά είχατε πει, κύριε Υπουργέ –και µου
άρεσε- ότι η Κύπρος πλέον δεν κείται µακρά, µε φρεγάτες, µε F-
16 και µε «Viper».

Γι’ αυτό, κύριε Υπουργέ, εµείς οι Σπαρτιάτες συνεισφέρουµε
όλες µας τις δυνάµεις σε κάθε προσπάθεια ανασυγκρότησης της
πολεµικής µας βιοµηχανίας και τον εκσυγχρονισµό των Ενόπλων
Δυνάµεων που θα µας δώσουν µεγαλύτερες δυνατότητες προ-
βολής ισχύος και προστασίας των κυριαρχικών δικαιωµάτων της
χώρας. Λέµε «ναι» στο νοµοσχέδιο. Αν έχουµε κάποιες επιφυλά-
ξεις, είναι όλα αυτά που είναι καλά και γίνονται για τη χώρα µας,
να υλοποιηθούν. Όταν έρθει και το πλήρωµα του χρόνου και απο-
χωρήσετε για να αναλάβετε νέα καθήκοντα, απλά µετά πρέπει να
µπορούν να συνεχιστούν, γιατί είναι καλό η χώρα µας να έχει εγ-
χώρια βιοµηχανία. Βεβαίως, τα νούµερα τα γνωρίζετε. Η συνει-
σφορά της εγχώριας βιοµηχανίας στις αµυντικές δαπάνες της
χώρας είναι σε µονοψήφιο νούµερο, ενώ της Τουρκίας αντιθέτως
έχει φτάσει σχεδόν το 80%. Και πολύ σωστά είπατε ότι εµείς οι
Έλληνες…

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Το 50%.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Παρα-

πάνω είναι. Πλησιάζει το 80%. Αυτή είναι η πραγµατική αλήθεια.
Το µεγάλο πρόβληµα της Ελλάδος δεν είναι οι στρατιωτικοί ή

το επιστηµονικό προσωπικό. Αυτοί θα κάνουν και κάνουν τη δου-
λειά τους στο ακέραιο. Το κακό για τη χώρα µας είναι οι πολιτικοί
προϊστάµενοι που µε µανία καταστρέφουν ό,τι καλό έχει δηµι-
ουργηθεί. Επιβάλλεται να µαζέψουµε τα καλύτερα µυαλά της Ελ-
λάδος και να βάλουν το µυαλό τους να δουλέψει. Είπατε πολύ
σωστά ότι ο σύµβουλος στα «Bayraktar» ήταν Έλληνας, όπως και
παντού σε όλον τον κόσµο –και εγώ ξέρω που έχω ζήσει στη Γερ-
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µανία- όποια πέτρα και να σηκώσεις ένας Έλληνας είναι από
κάτω και ένα ελληνικό µυαλό. Εποµένως τους έχουµε ανάγκη.
Για να προστατεύσουµε τη χώρα µας, πρέπει να αναπτύξουµε
την εγχώρια βιοµηχανία.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο
Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, τριάντα τρεις µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 6ο Δηµοτικό Σχολείο Μυτιλή-
νης.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξεκινάµε τον κατάλογο των οµι-
λητών µε πρώτη οµιλήτρια την κ. Σεβαστή Βολουδάκη από τη
Νέα Δηµοκρατία.

Παρακαλώ, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΣΕΒΑΣΤΗ (ΣΕΒΗ) ΒΟΛΟΥΔΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η παρούσα Κυ-

βέρνηση έχει θέσει ως έναν από τους πιο βασικούς της στόχους
τον εκσυγχρονισµό της λειτουργίας και την ενίσχυση των Ενό-
πλων µας Δυνάµεων καθώς, όπως όλοι παραδεχόµαστε, η ασφά-
λεια της χώρας µας και η αποτελεσµατική προάσπιση της εθνικής
µας κυριαρχίας απαιτούν συνεχή προσπάθεια και αδιάπτωτο εν-
διαφέρον για τη λειτουργική και µαχητική ετοιµότητά της.

Το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο αποτελεί ένα σηµαντικό βήµα
προς την κατεύθυνση αυτήν, καθώς περιλαµβάνει διατάξεις που
αποβλέπουν, αφ’ ενός µεν, στην αξιοποίηση των επιστηµονικών
και τεχνολογικών εξελίξεων για τη βελτίωση της λειτουργικότη-
τας των Ενόπλων Δυνάµεων αξιοποιώντας το έµψυχο δυναµικό
µας και, αφ’ ετέρου, στην επίλυση ζητηµάτων που απασχολούν
το στρατιωτικό δυναµικό της χώρας µας.

Σε αυτό το πλαίσιο, µε το παρόν νοµοσχέδιο ιδρύεται το Ελ-
ληνικό Κέντρο Αµυντικής Καινοτοµίας µε τη µορφή ανώνυµης
εταιρείας που θα λειτουργεί µε τους κανόνες της ιδιωτικής οικο-
νοµίας και θα εποπτεύεται από τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας. Θα
έχει ως αντικείµενο την υλοποίηση προγραµµάτων έρευνας και
ανάπτυξης στον τοµέα της άµυνας και της ασφάλειας, την επι-
τάχυνση της ανάπτυξης του εγχώριου επιχειρηµατικού οικοσυ-
στήµατος και την υποστήριξη νεοφυών και καινοτόµων επιχειρή-
σεων µέσω της συνεργασίας και µε τα ΑΕΙ, καθώς και µε τα εκ-
παιδευτικά ιδρύµατα του εξωτερικού. Η κάλυψη του µετοχικού
κεφαλαίου γίνεται κατά πλειοψηφία από το δηµόσιο, το οποίο σε
κάθε περίπτωση θα έχει τον πλήρη έλεγχό του.

Πρόκειται, λοιπόν, για µια πρωτοβουλία που θα καταστήσει τη
χώρα µας πιο ανταγωνιστική αµυντικά. Επέρχεται πλήρης εκσυγ-
χρονισµός στη λειτουργία των ανωτάτων στρατιωτικών εκπαιδευ-
τικών ιδρυµάτων, τα οποία ουσιαστικά µετατρέπονται πια σε
πανεπιστηµιακές σχολές υψηλού επιπέδου, µε βάση κριτήρια
εξαιρετικής ποιότητας διδασκαλίας και έρευνας.

Με τις νέες ρυθµίσεις παρέχεται η δυνατότητα διοργάνωσης
αυτόνοµων προγραµµάτων διδακτορικών σπουδών. Απλοποιείται
η διαδικασία ίδρυσης προγραµµάτων µεταπτυχιακών σπουδών.
Καθιερώνεται η συµµετοχή των στελεχών των Ενόπλων Δυνά-
µεων σε εκπαιδευτικά προγράµµατα εξειδίκευσης και εκπόνησης
µεταδιδακτορικής έρευνας µε τη δυνατότητα λήψης εκπαιδευτι-
κής άδειας, ενώ εισάγονται και βελτιώσεις του νοµικού τους πλαι-
σίου, µε σκοπό τον εκσυγχρονισµό του και την εναρµόνισή του
µε το αντίστοιχο νοµικό πλαίσιο για τα ΑΕΙ.

Ιδρύεται, επίσης, κοινό σώµα πληροφορικής των Ενόπλων Δυ-
νάµεων στο οποίο µεταφέρεται το σύνολο του υπηρετούντος
προσωπικού συναφών ειδικοτήτων και από τους τρεις κλάδους
των Ενόπλων Δυνάµεων. Η στελέχωσή του µε αξιωµατικούς στο
εξής θα γίνεται αποκλειστικά από αποφοίτους του Τµήµατος
Πληροφορικής της Στρατιωτικής Σχολής Αξιωµατικών Σωµάτων.
Επίσης, δηµιουργούνται Διεύθυνση Πληροφορικής στο ΓΕΕΘΑ

και Τµήµατα Τεχνητής Νοηµοσύνης και Αναλυτικής Δεδοµένων
που θα υπάγονται σε αυτή τη διεύθυνση.

Η αξιοποίηση της τεχνητής νοηµοσύνης σε στρατιωτικά συ-
στήµατα και εφαρµογές στην εκπόνηση έργων και µελετών, σε
συνδυασµό µε την παρακολούθηση και αξιολόγηση των παγκό-
σµιων τάσεων και εξελίξεων στον τοµέα της τεχνητής νοηµοσύ-
νης και µε τη συµµετοχή σε διεθνή προγράµµατα και συνεργα-
σίες, µε βάση πάντοτε και τη σχετική ευρωπαϊκή νοµοθεσία, είναι
σίγουρο ότι θα συµβάλει αποφασιστικά στην ανάπτυξη της εθνι-
κής στρατηγικής για την άµυνα και την ασφάλεια της χώρας.

Τέλος, στο νοµοσχέδιο περιλαµβάνονται σειρά διατάξεων µε
τις οποίες ρυθµίζονται και θέµατα οικονοµικής φύσεως που απα-
σχολούν τις Ένοπλες Δυνάµεις, όπως η αποπληρωµή των οφει-
λών του ΕΟΠΥΥ προς τα στρατιωτικά νοσοκοµεία, η εξόφληση
δαπανών των στρατιωτικών νοσοκοµείων και του ΝΙΜΤΣ και άλλα.

Σε αυτό το πλαίσιο, είναι σαφές πως ο στόχος του Υπουργείου
και της Κυβέρνησης είναι η ενίσχυση των Ενόπλων Δυνάµεων και
του έµψυχου δυναµικού τους και γι’ αυτό πιστεύω ότι θα ληφθεί
υπ’ όψιν και από το Υπουργείο, κύριοι Υπουργοί, το πάγιο αίτηµα
των αποφοίτων των Ανώτερων Στρατιωτικών Σχολών Υπαξιωµα-
τικών που αφορά αφ’ ενός, την αναβάθµιση των σχολών κι αφ’
ετέρου, την αποκατάσταση της βαθµολογικής και µισθολογικής
εξέλιξης των αξιωµατικών ειδικών καταστάσεων προερχοµένων
εξ ΑΣΣΥ, αλλά και στην επίλυση του ζητήµατος που έχει δηµιουρ-
γηθεί, ειδικά για τους καταταγέντες των ετών ’94-’97, λόγω της
αλλαγής του συνταξιοδοτικού νόµου, ώστε να µη διαφέρει ο κα-
ταληκτικός τους βαθµός, σε συµφωνία µε την αρχή της ισότητας,
όπως έχει διευθετηθεί, άλλωστε, και για τους πληγέντες των ’91,
’92, ’93.

Επίσης, έχει γίνει µια πολύ σηµαντική αρχή από το Υπουργείο,
όσον αφορά την επίλυση των θεµάτων της στέγασης, αλλά και
της ίδρυσης των βρεφονηπιακών σταθµών. Ξέρω ότι έχουν αρχί-
σει προγράµµατα που, ήδη, δουλεύουν σε άλλες περιοχές της
χώρας, περιµένουµε να φτάσει και η σειρά του δικού µας νοµού,
του Νοµού Χανίων, να έχουµε αντίστοιχες εξελίξεις.

Μέσα, λοιπόν, στο ραγδαία εξελισσόµενο κόσµο της επιστήµης
και της τεχνολογίας και σε µια περιοχή, όπως η πατρίδα µας, που
µπορεί να χαρακτηριστεί εύφλεκτη, όπου η διασφάλιση της ελευ-
θερίας και της ειρήνης απαιτούν διαρκή επαγρύπνηση και εγρή-
γορση, αποδεικνύουµε, συνεχώς, τη θέληση και την αποφασιστι-
κότητα που απαιτούν οι καιροί, ώστε η άµυνα και η ασφάλεια της
χώρας να βασίζονται σε σύγχρονες και λειτουργικές ένοπλες δυ-
νάµεις, απόλυτα εναρµονισµένες µε τις σύγχρονες µεθόδους ορ-
γάνωσης και αξιοποίησης των δυνατοτήτων τους.

Το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο εντάσσεται πλήρως σε αυτή την
προσπάθεια και γι’ αυτό η υπερψήφισή του αποτελεί έκφραση
υψηλής ευθύνης έναντι τόσο της χώρας µας όσο και της ελληνι-
κής κοινωνίας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρία συνάδελφε
ευχαριστούµε και για τη συνέπεια στον χρόνο.

Τον λόγο έχει τώρα από το ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, ο
κ. Γεώργιος Καραµέρος.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ,
ποιος µπορεί να πει όχι, σε όρους, όπως καινοτοµία ή σε όρους
που εισάγονται στην εθνική άµυνα, όπως πληροφορική; Προφα-
νώς, κανείς δεν µπορεί να πει όχι. Όµως, εδώ θα πρέπει να αξιο-
λογήσουµε και να δούµε όλες τις κινήσεις όχι τώρα, αλλά στο τι
έχει γίνει πέντε χρόνια στο Υπουργείο σας και στην Κυβέρνησή
σας. Και, δυστυχώς, θα είµαι δυσάρεστος και θα χρησιµοποιήσω
δικά σας λόγια, από τη σηµερινή τοποθέτηση σας, σε αντιπαρα-
βολή µε όσα έχει πράξει ο κύριος Πρωθυπουργός τα τελευταία
πέντε χρόνια, κυρίως στον βασικό πυλώνα, που και εσείς αναφέ-
ρατε, ως βασικό πυλώνα, τους εξοπλισµούς.

Είπατε: Προσεκτικός στη διαχείριση του δηµοσίου χρήµατος,
σεβασµός στα χρήµατα των φορολογουµένων. Είπατε για τους
µηχανισµούς που υπάρχουν, προκειµένου να φτάσουµε να κά-
νουµε µια δαπάνη, οι οποίοι είναι ασφυκτικοί και δεν χρειάζονται
περισσότεροι. Θα συµφωνήσουµε. Αυτοί οι µηχανισµοί λειτούρ-
γησαν; Ή υπήρξε σεβασµός στα χρήµατα των φορολογουµένων,
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όταν από το βήµα της Διεθνούς Εκθέσεως Θεσσαλονίκης, ο κ.
Μητσοτάκης, ανήγγειλε την αγορά των συν έξι νέων Ραφάλ κό-
στους 90 εκατοµµυρίων ευρώ το ένα; Σαράντα πέντε εκατοµµύ-
ρια ευρώ το ένα, τα µεταχειρισµένα -από το βήµα της ΔΕΘ ο κ.
Μητσοτάκης- συν έξι. Προηγήθηκε η λειτουργία κάποιου µηχα-
νισµού; Δεν προηγήθηκε.

Λέτε ότι η συγκεκριµένη ατζέντα από εδώ µέχρι το 2030, θα
ενισχύσει την υπάρχουσα αµυντική βιοµηχανία, που θα υπηρετη-
θεί από το νοµοθέτηµα. Ακούγεται πάρα πολύ ωραίο. Να δούµε,
όµως, τι έχει συµβεί στην ελληνική αµυντική βιοµηχανία τα τελευ-
ταία πέντε χρόνια, τα πέντε χρόνια της Κυβέρνησης Μητσοτάκη;
Αφελληνίστηκε, κύριε Υπουργέ, και δεδοµένου ότι το ΕΛΚΑΚ θα
προχωρήσει σε συµπράξεις µε αµυντικές βιοµηχανίες, ακόµα και
αν πρόκειται για βιοµηχανίες συµφερόντων συµµάχων χωρών
που είναι συµµαχικές, τίθεται ένα ζήτηµα σε σχέση µε το καθε-
στώς της σηµαντικής ιδιοκτησίας, σε σχέση µε τη διανοητική πε-
ριουσία, παρέµβασης και δυνατότητας αλλότριων δυνάµεων,
έστω και συµµαχικών, σε αυτόν τον πλούτο. Και δεν νοµίζω ότι
υπάρχει κάποια αµφισβήτηση γι’ αυτό.

Θέλετε να δούµε τα άλλα γεγονότα; Να σας θυµίσω τι επικρέ-
µεται πάνω από το Υπουργείο, το οποίο εσείς προΐσταστε τώρα;
Επικρέµεται η σκοτεινή υπόθεση των υποκλοπών, της οποίας και
εσείς -δεν έχω δει κάποια απάντησή σας- φέρεστε να είστε θύµα.
Δηµοσίευµα στο ΒΗΜΑ 13-11-2021, ένα-δυο µήνες µετά τη ΔΕΘ
που ο κ. Μητσοτάκης ανήγγειλε τα έξι νέα Ραφάλ. Σας παρακο-
λουθούσαν µε το «Predator» και επειδή κάνατε και µία αναφορά
για πιθανή αποδοχή δωρεάς φρεγατών στο εγγύς µέλλον, θυµίζω
ότι ως Υπουργός Προστασίας του Πολίτη το 2013-2014 αρνηθή-
κατε και είναι προς τιµήν σας, µια δωρεά για ένα σύστηµα επι-
κοινωνίας, το οποίο θα κόστιζε όπως περιγράφηκε από τον
συνάδελφο του ΚΚΕ, µια δωρεά στη συνέχεια σε σχέση µε τα
ανταλλακτικά, τη συντήρηση, τη λειτουργία. Τώρα γιατί λέτε ότι
µια δωρεά φρεγατών θα είναι επιθυµητή; Αναφέρετε τις LCS
έτσι; Τις LCS δεν αναφέρατε; Αρκεί να γκουγκλάρει κάποιος που
µας βλέπει τι συµβαίνει µε τις φρεγάτες LCS και τι γράφουν τα
ειδικά µέσα, αλλά και διάφοροι αναλυτές ανά τον κόσµο. Πώς θα
αποδεχτείτε µια τέτοια δωρεά; Και δεν στέκοµαι µόνο σε αυτό το
είδος φρεγάτας, όταν υπάρχουν τόσα προβλήµατα.

Αναφερθήκατε, επίσης, στο ζήτηµα των ναυπηγείων στην Ελ-
λάδα. Εγώ θεωρώ ότι το γνωρίζετε ή εν πάση περιπτώσει θα σας
ενηµερώσουν οι συνεργάτες σας, ότι µία φρεγάτα χτίζεται περί-
που κατά 15% σε ένα ναυπηγείο. Το κρίσιµο ζήτηµα για µία φρε-
γάτα, είναι τα οπλικά συστήµατα και τα συστήµατα επικοινωνίας
και εκεί, κύριε Υπουργέ, εκείνη την κρίσιµη περίοδο στο τέλος
του 2021 που υπήρξαν τα στοιχεία που ανακοινώθηκαν για την
παρακολούθησή σας -όπου πήγε ο Πρωθυπουργός στη ΔΕΘ και
αγόραζε τα Ραφάλ, λες και είναι λαχανικά- έγινε µία εκδήλωση
στη Γαλλική Πρεσβεία, όπου ο Γάλλος Πρέσβης προσφώνησε
διάφορους καλεσµένους «Dear clients», «αγαπητοί πελάτες!».

Άρα εδώ έχει προηγηθεί αφελληνισµός της ελληνικής αµυντι-
κής βιοµηχανίας, µε τη στέρηση στο ελληνικό υποέργο που δεν
έχει µόνο οικονοµικό αντίκτυπο, σε σχέση µε το ΑΕΠ της χώρας.
Δηλαδή, τι επιστρέφει από τις δαπάνες που κάνουµε µέσα από
το ΑΕΠ, πόσες θέσεις εργασίας αναπτύσσονται, αλλά και άλλα
ζητήµατα. Ζητήµατα συντήρησης στο πεδίο, που τα ξέρουν εδώ
οι στρατιωτικοί που υπηρετούν σε διάφορα όπλα. Οπότε, επειδή
εµείς δεν είµαστε επιτροπή να συζητήσουµε το νοµοσχέδιο, λο-
γικό είναι να υπάρχει συναίνεση στην καινοτοµία ή στην πληρο-
φορική. Υπάρχει µεγάλη εικόνα πώς έχει λειτουργήσει η Κυβέρ-
νηση Μητσοτάκη στο ζήτηµα των εξοπλιστικών και της εθνικής
άµυνας όλα αυτά τα πέντε χρόνια. Δεν µπορούµε σε ένα κλίµα
συναίνεσης που το πρεσβεύετε και το τιµούµε -και θα το δείξουµε
και στο εν λόγω νοµοσχέδιο- να καλύψουµε όλα όσα έχουν γίνει
τα προηγούµενα χρόνια. Και τα προηγούµενα χρόνια, κύριε
Υπουργέ και κύριοι της Κυβέρνησης, σας είπα ότι επικρέµεται
πάνω από το Υπουργείο και πάνω από την υπόθεση της εθνικής
άµυνας, η σκοτεινή υπόθεση των παρακολουθήσεων.

Είναι ένα Υπουργείο που είχε τους αρχηγούς των Ενόπλων Δυ-
νάµεων, τον Σύµβουλο Εθνικής Ασφαλείας και όσους είχαν λόγο
στις προµήθειες των εξοπλιστικών, κάποιους εξ αυτών και µε διά-
ταξη υπογεγραµµένη από την εισαγγελέα δήθεν για λόγους εθνι-

κής ασφαλείας, να παρακολουθούνται. Με ποια διαφάνεια έγιναν
όλες αυτές οι δαπάνες;

Μου θυµίζετε έναν άνθρωπο που µπαίνει µέσα σε ένα σπίτι και
βρίσκει ένα διαλυµένο σπίτι από ένα πάρτι. Και λέτε ότι τώρα θα
βάλουµε τάξη και ηθική. Σας τιµά, αλλά δυστυχώς πρέπει να εξε-
τάσουµε συνολικά τον τρόπο που λειτούργησε η Κυβέρνηση
αυτά τα πέντε χρόνια. Ακόµα και αν πρόκειται για µια πρόθεση
καλής νοµοθέτησης, δεν µπορούµε να µην αξιολογούµε τις πρα-
κτικές διακυβέρνησης. Και οι πρακτικές διακυβέρνησης, κύριε
Υπουργέ, πόρρω απέχουν από αυτό που µας περιγράψατε.
Εννοώ τις πρακτικές διακυβέρνησης της Κυβέρνησης Μητσοτάκη
στα ζητήµατα της εθνικής άµυνας και δη των εξοπλισµών.

Θα µπορούσα να πω πάρα πολλές λεπτοµέρειες. Εµένα µε
εντυπωσιάζει το ότι έρχεστε µετά από αυτό που περιέγραψα και
µας αναγγέλλετε εδώ -θα το κάνετε και στις αρµόδιες επιτροπές
προφανώς αναλυτικότερα και µε τη δέουσα εχεµύθεια- τα επό-
µενα εξοπλιστικά προγράµµατα.

Αν µιλούσα µε αριθµούς, πραγµατικά θα καταλάβαινε οι ελλη-
νικός λαός, επειδή πάµε και σε δεύτερες εκλογές. Πέρυσι µας
πήγατε στις εκλογές µε το ζήτηµα της κοστολόγησης. «Κοστο-
λογείστε…» -µας λέγατε και µας λέτε- «…το πρόγραµµά σας».
Είναι αυτά που λέµε για την υγεία, αυτά που λέµε για την παιδεία,
αυτά που λέµε για το εισόδηµα.

Ποια είναι η κοστολόγηση σε αυτό το «πάρτι» που έγινε και σε
ένα που προαναγγέλλετε -δεν λέω ότι θα γίνει «πάρτι»- µε τα F-
35; Να µιλήσω για το κόστος πτήσης ενός F-35; Να µιλήσω για
το κόστος αυτού καθαυτού ενός F-35; 

Εδώ, λοιπόν, υπάρχουν κρίσιµα ζητήµατα. Και ξέρετε κάτι; Δεν
αφορά αυτό εσάς προσωπικά, αλλά ο ελληνικός λαός κάποια στι-
γµή σύντοµα, στο εγγύς µέλλον, θα απαιτήσει µε την ψήφο του
να ερευνήσει αυτή η Εθνική Αντιπροσωπεία µία προς µία όλες τις
συµβάσεις και όλες τις ροές του χρήµατος. Γιατί αυτή είναι η «τα-
µπακιέρα» και όχι οι καλές προθέσεις, που πολλές φορές µπορεί
να οδηγήσουν σε διαφορετικά αποτελέσµατα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε. 
Τον λόγο τώρα έχει από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής ο κ. Σταύ-

ρος Μιχαηλίδης.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, συζητούµε σήµερα ένα σηµαντικό νοµοσχέδιο του Υπουρ-
γείου Εθνικής Άµυνας, το οποίο σε πρώτη ανάγνωση δηµιουργεί
αίσθηµα προσδοκίας ότι δηµιουργείται ένα σύγχρονο εργαλείο
προκειµένου το ελληνικό κράτος επιτέλους να περάσει από τους
αυτοσχεδιασµούς και την εξυπηρέτηση ενίοτε αδιαφανών και
διαπλεκόµενων συµφερόντων σε σύγχρονες και αποτελεσµατι-
κές µεθόδους σχεδιασµού και υλοποίησης εγχώριου συστήµατος
ανάπτυξης καινοτόµων τεχνολογιών προϊόντων, διαδικασιών ή
εφαρµογών οι οποίες θα επιτρέψουν την αξιοποίησή τους στον
τοµέα της άµυνας και ασφάλειας, ακόµα και για µη στρατιωτι-
κούς σκοπούς. Και να προχωρήσουµε επιτέλους στην υλοποίηση
προγραµµάτων έρευνας και καινοτοµίας, τοµείς στους οποίους
η ιδιωτική πρωτοβουλία στη χώρα µας έχει να επιδείξει από χρό-
νια σηµαντική πρόοδο, πλην όµως ελάχιστα αξιοποιηµένη στην
Ελλάδα.

Διαβάζοντας, όµως, ενδελεχέστερα τις διατάξεις του νοµοσχε-
δίου, αισθάνοµαι δυστυχώς ότι χάνεται ακόµα µια ευκαιρία προ-
κειµένου η χώρα µας τις επόµενες δεκαετίες να έχει αναπτύξει
τουλάχιστον ένα αληθινά σύγχρονο αµυντικό σύστηµα, σε µε-
γάλο βαθµό αυτοτροφοδοτούµενο, το οποίο θα εγγυάται µε τον
καλύτερο τρόπο την εθνική µας ασφάλεια, επιπρόσθετα όµως να
είναι και πολλαπλασιαστής οικονοµικής ανάπτυξης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο
ιδρύεται Ελληνικό Κέντρο Αµυντικής Καινοτοµίας µε µορφή ανώ-
νυµης εταιρείας, το οποίο προσδοκάται ότι θα λειτουργήσει πρά-
γµατι µε αυτούς τους κανόνες, που σηµαίνει ευελιξία, διαφάνεια,
αποτελεσµατικότητα.

Εδώ έγκειται η αµφιβολία που προκύπτει, τουλάχιστον σε
εµένα. Ανατρέπονται τα σχετικά µε τις αρµοδιότητες άρθρα για
τη λειτουργία του εν λόγω νοµικού προσώπου όσον αφορά στην
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οργάνωση, την εποπτεία και τον έλεγχο του ΕΛΚΑΚ.
Στο εκτενέστατο άρθρο 4, που περιγράφεται ο σκοπός και το

αντικείµενο του Ελληνικού Κέντρου Αµυντικής Καινοτοµίας, ανα-
φέρονται αναλυτικότατα τα πεδία στα οποία µπορεί να δηµιουρ-
γήσει το ΕΛΚΑΚ. Αναφέρονται τα πεδία έρευνας και καινοτοµίας
στην ανάπτυξη, οι δυνατότητες συνεργασίας µε ηµεδαπά ή αλ-
λοδαπά νοµικά πρόσωπα κ.λπ.. Εξαιρετικά και ελπιδοφόρα, αν το
υπό σύσταση νοµικό πρόσωπο διευθυνόταν και λειτουργούσε
πραγµατικά µε κανόνες, όπως αναφέρει η παράγραφος 2 του άρ-
θρου 3, κατά τους κανόνες δηλαδή της ιδιωτικής οικονοµίας.

Βλέπουµε, λοιπόν στο άρθρο 4 παράγραφος 3Α ότι στο πλαί-
σιο της αποστολής του το Ελληνικό Κέντρο Αµυντικής Καινοτο-
µίας αναλαµβάνει ως αναθέτουσα το σύνολο των αρµοδιοτήτων
που αφορούν στην προκήρυξη, ανάθεση και εκτέλεση δηµοσίων
συµβάσεων, µε αντικείµενο την υλοποίηση προγραµµάτων έρευ-
νας και ανάπτυξης και τον συντονισµό διακρατικών προγραµµά-
των κ.λπ., και προγραµµάτων ερευνητικής και αναπτυξιακής
συνεργασίας κατ’ εντολή και για λογαριασµό του Υπουργείου
Εθνικής Άµυνας, των Ενόπλων Δυνάµεων, ακόµα και του Υπουρ-
γείου Ναυτιλίας, Προστασίας του Πολίτη, Κλιµατικής Κρίσης
κ.λπ.. 

Είναι, όµως, δυνατόν να λειτουργήσει µε την απαραίτητη ευε-
λιξία και για τόσους φορείς και µε τόσα συστήµατα ελέγχου και
έκφρασης άποψης, ώστε να επιτευχθούν στα αλήθεια αυτοί οι
σκοποί;

Αµφίβολο, λαµβάνοντας υπ’ όψιν τις πρόνοιες του άρθρου 8
για την οργάνωση προγραµµάτων έρευνας και ανάπτυξης, του
άρθρου 9 για την εποπτεία και τον έλεγχο των διατάξεων του άρ-
θρου 10 περί αρµοδιοτήτων, όπου τελικά από κοινού οι διατάξεις
των προαναφερόµενων άρθρων ακυρώνουν την όποια ευελιξία
και απρόσκοπτη πρωτοβουλία της διοίκησης για την υλοποίηση
όσων προβλέπονται στην παράγραφο 3 του άρθρου 4, ότι µπορεί
να αναλάβει το ΕΛΚΑΚ, καθώς όλα τελούν υπό την έγκριση και
εποπτεία της Γενικής Διεύθυνσης Αµυντικών Εξοπλισµών και
Επενδύσεων υπό τον συντονισµό του ΓΕΕΘΑ και των επιτελείων
και τελικά από την έγκριση του Υπουργού Άµυνας. Τέλος, µπαίνει
και το «κερασάκι στην τούρτα», ότι τους βάζετε και κάτω από το
Γραφείο Εσωτερικών Υποθέσεων, την Α.Ε..

Χρειάζεται έλεγχος. Σαφώς χρειάζεται έλεγχος. Αλλά, δεν µι-
λάµε για ένα τµήµα ή µια υπηρεσία του Υπουργείου Εθνικής Άµυ-
νας, µια στρατιωτική υπηρεσία. Μιλάµε για Α.Ε., όπως λέτε.

Με τέτοια, λοιπόν, γραφειοκρατία, θα είναι έτοιµο το σύστηµα
την επόµενη διετία, ώστε να µπορέσει να διεκδικήσει προγράµ-
µατα και να οργανώσει τέτοιες διαδικασίες για την αξιοποίηση
ενός τµήµατος -απ’ αυτά τα οποία και εσείς και άλλοι σε αυτή την
πτέρυγα έχουν πει- του 1,5 τρισεκατοµµυρίου που καλούµε την
Ευρωπαϊκή Ένωση να επενδύσει για την ευρωπαϊκή - εθνική
άµυνα;

Κάθε πρωτοβουλία λοιπόν του ΕΛΚΑΚ πρέπει να εγκριθεί από
όλη την ιεραρχία και τη Γενική Διεύθυνση Εξοπλισµών. Φαντα-
στείτε τι εµπλοκή γραφειοκρατίας θα απαιτηθεί όταν το ΕΛΚΑΚ
επιχειρήσει να σχεδιάσει και να υλοποιήσει καινοτόµο πρωτοβου-
λία, για παράδειγµα, του Υπουργείου Ναυτιλίας και του Υπουρ-
γείου Προστασίας του Πολίτη, µε εµπλοκή πάλι ένστολου
προσωπικού, σφιχταγκαλιασµένου και εδώ από την πολιτική ηγε-
σία. Ποια ευελιξία προσδοκούµε; 

Θα αναφέρω και κάτι άλλο που συναντάται στο πολύ σηµα-
ντικό άρθρο 28 του καταστατικού. Για την υλοποίηση των σκοπών
στο Ελληνικό Κέντρο Αµυντικής Καινοτοµίας συστήνονται ως
ανεξάρτητες µονάδες τα παρακάτω ταµεία: Ταµείο Καινοτοµίας
Εθνικής Άµυνας, Καινοτοµία - Ανάπτυξη Εθνικής Άµυνας, όπου
για κάθε ένα από τα ταµεία απαιτείται επενδυτική επιτροπή. Και
πάλι εδώ µόνο ο Υπουργός ορίζει αυτές τις επιτροπές.

Νοµίζω ότι όλο αυτό το γραφειοκρατικό σύστηµα ακυρώνει την
όποια ευελιξία και εργαλείο το οποίο προσδοκούµε και θέλουµε
να φτιαχτεί στη χώρα µας. 

Ακολούθως, η σκέψη τρέχει και στο σχήµα το επενδυτικό. Ανα-
φέρει το σχετικό άρθρο ότι συνδυαστικά το δηµόσιο θα έχει το
51%, που συνδυαστικά σηµαίνει ότι κάποτε µπορεί να είναι στο
µετοχικό κεφάλαιο δέκα φορείς του δηµοσίου. Τι λόγο θα έχουν
όλοι αυτοί και πώς θα δεχτούν τη «µπαγκέτα» να την κρατάει ο

Υπουργός Εθνικής Άµυνας;
Φοβούµαι τελικά ότι το ΕΛΚΑΚ θα καταλήξει ένας τεράστιος

γραφειοκρατικός οργανισµός, που σε καµµία περίπτωση δεν θα
µπορέσει να εκπληρώσει τις προσδοκίες όλων µας, κύριε Υπουργέ.

Σε αυτή τη φάση δεν µπορείτε να κάνετε πολλά. Το φέρατε για
να το ψηφίσετε. Ελπίζω ότι σύντοµα µε στόχο τη θεραπεία πολ-
λών προβληµάτων, όπως έχετε δεσµευτεί, που αντιµετωπίζουν
τα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων, θα φέρετε το νοµοσχέδιο µε
το οποίο θα ελαφρύνετε το Ελληνικό Κέντρο Αµυντικής Καινοτο-
µίας από τον τεράστιο γραφειοκρατικό όγκο, που σήµερα επι-
βάλλετε, ώστε αυτή η καλή ιδέα να αποδώσει καρπούς.

Και µιας και αναφέρθηκα στα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων,
θα ήθελα να τελειώσω µε τα εξής και σας παρακαλώ να τα ακού-
σετε µε προσοχή, διότι ξέρω ότι έχετε ευαισθησίες: Όλα τα συ-
στήµατα τέταρτης, πέµπτης γενιάς, τα οποία εσείς προσπαθείτε
να φέρετε σε όλα τα σώµατα -αεροπλάνα, πλοία και στον Στρατό
Ξηράς- χρειάζονται, κύριε Υπουργέ, και στελέχη ανάλογων και
µεγαλύτερων προσόντων.

Είµαι βέβαιος ότι γνωρίζετε την ψυχολογική κατάσταση των
Ενόπλων Δυνάµεων σήµερα. Συναντώ συνεχώς ανώτερους αξιω-
µατικούς που η απογοήτευση για την κρατική φροντίδα τούς έχει
οδηγήσει στην αναζήτηση της ευκαιρίας αποδέσµευσης από το
όνειρό τους για καριέρα και υπεράσπιση της πατρίδας. Το µόνο
που τους ενδιαφέρει είναι πότε θα έρθει η ώρα να φύγουν. Κά-
ποτε τα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων ήταν η «λάµπουσα
πενία». Σήµερα έχει παραµείνει µόνο η πενία. Μου ήρθαν δάκρυα
στα µάτια -αληθινά του λέω, συνέβη πριν από λίγες µέρες- όταν
σε µια γαµήλια δεξίωση ο άνθρωπος που µε σέρβιρε, αποδεί-
χθηκε ότι είναι εν ενεργεία αντισυνταγµατάρχης του ελληνικού
στρατού προερχόµενος από τη Σχολή Ευελπίδων. Εκεί έχουµε
φτάσει σήµερα τα στελέχη µας για να θρέψουν την οικογένειά
τους. Δουλεύουν µέρα - νύχτα όπου να ’ναι.

Και κάτι τελευταίο για τις αποστρατίες.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε

συνάδελφε.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, τελει-

ώσατε, κύριε συνάδελφε.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Τελειώνω αµέσως. Δώστε µου δέκα

δευτερόλεπτα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε συνάδελφε,

παρακαλώ! Δεν µπορούν να µιλάνε όλοι εννέα και δέκα λεπτά.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Αφήνετε άλλους και µιλάνε πενήντα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε συνάδελφε,

παρακαλώ, τελειώσατε. Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σταύρος Μιχαηλίδης κατέρ-

χεται του Βήµατος)
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
Θα δοθεί ο λόγος τώρα σε δύο ακόµα οµιλητές από τον κατά-

λογο και για τη συνέχεια έχει ζητήσει τον λόγο ο Κοινοβουλευτι-
κός Εκπρόσωπος της Νίκης.

Τον λόγο έχει ο κ. Γεώργιος Μαρίνος από το Κοµµουνιστικό
Κόµµα της Ελλάδας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΡΙΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ο εισηγητής µας, ο Νίκος Παπαναστάσης, παρουσίασε τεκµη-

ριωµένα την τοποθέτηση του ΚΚΕ για το νοµοσχέδιο του Υπουρ-
γείου Εθνικής Άµυνας και θα ήθελα να θέσω µόνο ορισµένα ζητή-
µατα.

Πραγµατικά, όπως ανέφερε ο εισηγητής µας, το νοµοσχέδιο
που συζητά η Βουλή υπηρετεί το βάθεµα της ενσωµάτωσης της
χώρας και των Ενόπλων Δυνάµεων στα πολιτικοστρατιωτικά σχέ-
δια των Ηνωµένων Πολιτειών, του ΝΑΤΟ και της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και την εµπλοκή στους ιµπεριαλιστικούς πολέµους και
είναι ενταγµένο στο πλαίσιο της στρατηγικής αναβάθµισης της
ελληνικής αστικής τάξης στους καπιταλιστικούς ανταγωνισµούς.
Αυτές οι επιδιώξεις καταγράφονται από το Υπουργείο Άµυνας ως
απάντηση στις «γεωπολιτικές προκλήσεις», όπως αναφέρει, και
ως προσαρµογή στη νέα εποχή.

Η Κυβέρνηση θέλει να αποφύγει την ουσία της αντιπαράθεσης
για το πραγµατικό διακύβευµα του νοµοσχεδίου. Ποια είναι τα
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ουσιαστικά δεδοµένα που καθόρισαν τη σύνταξη αυτού του νο-
µοσχεδίου και θα καθορίσουν και τα επόµενα κυβερνητικά βή-
µατα;

Πρώτον, είναι η ονοµαζόµενη «Ελληνοαµερικανική Συµφωνία
Αµυντικής Συνεργασίας, που ξεκίνησε ο ΣΥΡΙΖΑ το 2018 και υλο-
ποιεί η Νέα Δηµοκρατία µε τη στήριξη του ΣΥΡΙΖΑ, του ΠΑΣΟΚ
και των άλλων κοµµάτων, η οποία προβλέπει την επέκταση των
αµερικανικών βάσεων στην Ελλάδα και τη βαθύτερη ένταξη των
Ενόπλων Δυνάµεων στα αµερικανονατοϊκά σχέδια, στην αντιπα-
ράθεση µε τη Ρωσία, την Κίνα και το Ιράν.

Δεύτερον, σε αυτή την κατεύθυνση η εµπλοκή της χώρας και
των Ενόπλων Δυνάµεων προχώρησε παραπέρα µε την υλοποίηση
των αποφάσεων των Συνόδων Κορυφής του ΝΑΤΟ και εκτοξεύ-
τηκε µετά τη Σύνοδο Κορυφής του Ιούλη του 2023, σύµφωνα µε
τις απαιτήσεις που προκαλεί ο ιµπεριαλιστικός πόλεµος ΝΑΤΟ -
καπιταλιστικής Ρωσίας στο ουκρανικό έδαφος. Η Ελλάδα έχει µε-
τατραπεί σε πολεµικό ορµητήριο. Χρησιµοποιείται για την προ-
ώθηση νατοϊκών δυνάµεων, όπλων και πυροµαχικών στην Ανατο-
λική Ευρώπη και στην πορεία στην Ουκρανία, ενώ µε ευθύνη της
Κυβέρνησης και τη στήριξη των άλλων κοµµάτων η χώρα µας πα-
ραχωρεί ή πουλάει όπλα στο αντιδραστικό καθεστώς Ζελένσκι
διά µέσου της Τσεχίας ή άλλων καναλιών.

Τρίτον, η εξέλιξη του φονικού πολέµου για τα συµφέροντα των
αµερικανικών, ευρωπαϊκών, ρωσικών και ουκρανικών µονοπωλίων
µε θύµατα τους λαούς, η προώθηση των ρωσικών δυνάµεων σε
νέες θέσεις και οι αδυναµίες του ουκρανικού στρατού στο µέ-
τωπο έχουν πυροδοτήσει την κούρσα της ευρωατλαντικής οικο-
νοµικής, στρατιωτικής και πολιτικής στήριξης στην Ουκρανία.
Αυτό εκφράζει και η πολύ επικίνδυνη θέση Μακρόν για άµεση
αποστολή νατοϊκών δυνάµεων στο πολεµικό µέτωπο. Στο πλαίσιο
αυτό κινούνται οι «πιέσεις» -ας τις ονοµάσουµε έτσι- στην Κυβέρ-
νηση να στείλει στην Ουκρανία τα πυραυλικά συστήµατα S-300
ή Πάτριοτ που, ήδη, έχει προµηθεύσει η Νέα Δηµοκρατία στη Σα-
ουδική Αραβία στον ανταγωνισµό µε το Ιράν.

Τέταρτον, η εµπλοκή της Ελλάδας στους ευρωατλαντικούς
σχεδιασµούς καταγράφεται στη στήριξη του κατοχικού κράτους
του Ισραήλ στη γενοκτονία σε βάρος του παλαιστινιακού λαού
και στη συµµετοχή της φρεγάτας «Ύδρα» στην επιχείρηση «Ασπί-
δες» της Ευρωπαϊκής Ένωσης στον πόλεµο στην Ερυθρά Θά-
λασσα.

Το ΚΚΕ, το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας απαιτεί να επιστρέ-
ψει τώρα η φρεγάτα «Ύδρα», να απεµπλακεί η χώρα από τους
ιµπεριαλιστικούς σχεδιασµούς και να αναγνωρίσει τώρα η Κυβέρ-
νηση ανεξάρτητο παλαιστινιακό κράτος στα σύνορα πριν το
1967, µε πρωτεύουσα την Ανατολική Ιερουσαλήµ. 

Έχουµε τονίσει, κυρίες και κύριοι, πολλές φορές ότι η κυβερ-
νητική πολιτική είναι επικίνδυνη για τον λαό και τη χώρα. Οι συ-
νέπειες της εµπλοκής εκφράζονται τόσο στις ελληνοτουρκικές
σχέσεις -ενισχύονται οι διεκδικήσεις της τουρκικής αστικής τάξης
σε ζητήµατα κυριαρχίας και κυριαρχικών δικαιωµάτων-, καθώς
επίσης στην όξυνση των σχέσεων µε την Αλβανία και τη Βόρεια
Μακεδονία που εντάχθηκε στο ΝΑΤΟ µέσω της Συµφωνίας των
Πρεσπών. Τα προβλήµατα δηλαδή των διεθνών σχέσεων της
χώρας οξύνονται µέσα στο νατοϊκό στρατόπεδο και µε πλήθος
στοιχείων καταρρίπτονται οι µύθοι περί ΝΑΤΟ - εγγυητή της
ασφάλειας και της σταθερότητας στην περιοχή.

Οι εξελίξεις αυτές έχουν καθορίσει τον προσανατολισµό και
τον σχεδιασµό της κυβερνητικής πολιτικής, το περιεχόµενο του
νοµοσχεδίου του Υπουργείου Άµυνας: πολεµική προετοιµασία µε
νατοϊκές προδιαγραφές σε οπλικά συστήµατα, µαχητικά αερο-
σκάφη και πολεµικά πλοία, τη δοµή του στρατού ξηράς, τη συ-
νολική διάρθρωση των Ενόπλων Δυνάµεων και τον τεχνολογικό
εκσυγχρονισµό, τις αλλαγές στην ελληνική πολεµική βιοµηχανία
στην οποία τίθεται πιο επιθετικά η είσοδος επιχειρηµατικών συµ-
φερόντων και ιδιωτικών οικονοµικών κριτηρίων.

Για το θέµα του τεχνολογικού εκσυγχρονισµού, τη δηµιουργία
Ελληνικού Κέντρου Αµυντικής Καινοτοµίας, τη σύνδεση των Ενό-
πλων Δυνάµεων µε τα πανεπιστήµια σηµειώνουµε σύντοµα ότι,
ήδη, είναι σε εξέλιξη επικίνδυνα νατοϊκά προγράµµατα στα ελλη-
νικά πανεπιστήµια και µε το νοµοσχέδιο θα επεκταθούν, θα ενι-
σχυθούν, ενώ η Κυβέρνηση βαδίζει στον δρόµο που έχει χαράξει

το ΝΑΤΟ, το οποίο ανακοίνωσε το πρώτο Επενδυτικό Ταµείο για
την Τεχνολογική Καινοτοµία, όπως αναφέρεται, µε προϋπολογι-
σµό 1 δισεκατοµµύριο ευρώ που θα χρηµατοδοτεί startup επιχει-
ρήσεις δηµιουργώντας ένα δίκτυο επιχειρήσεων στο πλαίσιο του
νατοϊκού λεγόµενου «επιταχυντή αµυντικής καινοτοµίας» µε ελ-
ληνική συµµετοχή, του Ερευνητικού Κέντρου «Δηµόκριτος» και
του Ιδρύµατος Τεχνολογίας και Έρευνας στην Κρήτη.

Σε παράλληλη πορεία κινείται η αποκαλούµενη Ευρωπαϊκή
Αµυντική Βιοµηχανική Στρατηγική, η λεγόµενη EDIP, που διαµορ-
φώνει η Ευρωπαϊκή Ένωση σε συνάρτηση µε το νέο πολεµικό
σκηνικό και την ιµπεριαλιστική της επεκτατική πολιτική.

Εποµένως οι θέσεις του Κοµµουνιστικού Κόµµατος της Ελλά-
δας και η κριτική που ασκεί αποτυπώνουν την πραγµατική κατά-
σταση και είναι σε πλήρη αντιστοιχία µε τα συµφέροντα του λαού
µας και την ανησυχία του για τους κινδύνους της πολιτικής της
εµπλοκής που ακολουθεί η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
µε τη στήριξη του ΣΥΡΙΖΑ, του ΠΑΣΟΚ και των άλλων κοµµάτων.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
Τον λόγο έχει ο Ανεξάρτητος Βουλευτής κ. Μιχαήλ Χουρδά-

κης.
ΜΙΧΑΗΛ ΧΟΥΡΔΑΚΗΣ: Χαιρετίζω την αναγνώριση κράτους για

τους Παλαιστινίους και είναι σαφές πως δεν µπορεί να υπάρξει
ειρήνη στη Μέση Ανατολή αν δεν υπάρξει αναγνώριση από όλες
τις χώρες, άρα και από τη χώρα µας. Και όπως πολύ σωστά ανα-
φέρει ο Πρωθυπουργός της Νορβηγίας σε σχετική δήλωσή του,
µε την οποία απόλυτα συµφωνώ, είναι αναγκαίο να διατηρήσουµε
ζωντανή τη µόνη εναλλακτική λύση προσφέρει πολιτική λύση,
τόσο για τους Ισραηλινούς όσο και για τους Παλαιστινίους, δη-
λαδή δύο κράτη που θα ζουν δίπλα-δίπλα µε ειρήνη και µε ασφά-
λεια.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε ό,τι αφορά το νοµοσχέδιο
σήµερα καλούµαστε να συζητήσουµε ένα νοµοσχέδιο που φέρνει
σηµαντικές καινοτοµίες στην αµυντική µας πολιτική και εκπαί-
δευση. Θέλω να εκφράσω την υποστήριξή µου για σηµαντικό
µέρος των προτάσεων που περιλαµβάνει το παρόν νοµοσχέδιο,
αλλά ταυτόχρονα θα ήταν παράλειψη να µην αναφέρω τις επιφυ-
λάξεις που έχω σχετικά µε κάποια από τα άρθρα που περιλαµβά-
νονται. Άλλωστε, όπως έχω πει πολλές φορές και από αυτό το
Βήµα και στις επιτροπές, τα ζητήµατα εξωτερικής πολιτικής και
άµυνας δεν µπορεί να αποτελούν αντικείµενο κοµµατικής αντι-
παράθεσης, αλλά θα πρέπει να υπάρχει ουσιώδης πολιτικός διά-
λογος.

Θεωρώ, κύριε Υπουργέ, πως µαζί µε τον πολύ άξιο συνάδελφό
σας στο Υπουργείο κ. Κεφαλογιάννη έχουµε καταφέρει και έχετε
καταφέρει να αναδειχθούν θέµατα προς επίλυση µε τρόπο δηµι-
ουργικό.

Πρώτον, θα ήθελα να αναφερθώ στη δηµιουργία του Ελληνι-
κού Κέντρου Αµυντικής Καινοτοµίας, η ίδρυση του οποίου είναι
αναµφίβολα ένα βήµα προς τη σωστή κατεύθυνση, καθώς ανα-
µένεται να προωθήσει την έρευνα και την ανάπτυξη νέων τεχνο-
λογιών στον τοµέα της άµυνας, κάτι που αναµφίβολα είναι
ζωτικής σηµασίας για την ενίσχυση της εθνικής µας ασφάλειας
και την προσαρµογή στις σύγχρονες απειλές.

Το κέντρο αυτό θα πρέπει να λειτουργήσει ως καταλύτης για
συνεργασία µε πανεπιστήµια, µε ερευνητικά ιδρύµατα αλλά και
µε ιδιωτικές εταιρείες, προκειµένου ως χώρα να αναπτύξουµε τέ-
τοιες τεχνολογίες, προηγµένες δηλαδή, που θα ενισχύσουν τις
αµυντικές µας δυνατότητες και κυρίως θα µας καταστήσουν λι-
γότερο εξαρτώµενους σε αµυντικό εξοπλισµό και τεχνολογία από
τρίτες χώρες.

Εύχοµαι πως το κέντρο αυτό θα βοηθήσει στην εγχώρια ανά-
πτυξη αµυντικού υλικού αλλά και θα αξιοποιήσει τις δυνάµεις των
πανεπιστηµίων µας, ιδίως µε τη σύµπραξη του φορέα µε τη σύ-
µπραξη πανεπιστηµίων και ιδιωτικών επιχειρήσεων. Είναι µια
πρώτης τάξεως χρυσή ευκαιρία για συµπράξεις δηµοσίου-ιδιω-
τών-ανώτατης εκπαίδευσης.

Όµως είναι εξαιρετικής σηµασίας το ζήτηµα του ελέγχου της
διοίκησης αυτού του οργανισµού, καθώς και τα ζητήµατα που
σχετίζονται µε τα δικαιώµατα χρήσης των παραγόµενων πνευµα-
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τικών προϊόντων. Μόνον αν αυτά επιλυθούν επαρκώς, όλα τα πα-
ραπάνω που ανέφερα θα έχουν ένα πραγµατικό νόηµα.

Δεύτερον, χαιρετίζω το γεγονός ότι οι στρατιωτικές σχολές θα
µπορούν να προσφέρουν µεταπτυχιακά προγράµµατα αυτόνοµα.
Αποτελεί πρωτοβουλία που συµβάλλει σηµαντικά στην αναβάθ-
µιση της εκπαίδευσης των στελεχών των ενόπλων δυνάµεων και
θα ενισχύσει τις γνώσεις και τις δεξιότητές τους.

Ενδεχοµένως να µην είµαι ο µόνος, αλλά έχοντας εµπειρία από
το δηµόσιο πανεπιστήµιο και αποτελώντας επιβλέπων καθηγητής
ενός διδακτορικού φοιτητή, ο οποίος είναι ταγµατάρχης στις ένο-
πλες δυνάµεις, έχει ειδικότητα έρευνας και πληροφορικής και το
αντικείµενο της διδακτορικής διατριβής είναι οι µηχανικοί µάχης
και νέες τεχνολογίες στο ιατρικό πεδίο, αυτό δηλαδή που λείπει
από τον ελληνικό στρατό και είναι κάτι που είχα επισηµάνει στον
κ. Κεφαλογιάννη και από τον Σεπτέµβριο ως αναγκαιότητα και
χαίροµαι που επιλύεται και ελπίζω η συζήτηση που είχαµε, κύριε
Υπουργέ, να βοήθησε προς αυτή την κατεύθυνση.

Είναι αναγκαίο να επενδύσουµε στην εκπαίδευση των στρατιω-
τικών, ώστε να µπορούν να ανταποκριθούν στις αυξηµένες απαι-
τήσεις της σύγχρονης άµυνας και τα µεταπτυχιακά και διδα-
κτορικά θα έχουν αυτό το αποτέλεσµα.

Τρίτον, είναι πολύ θετικό ότι το στρατιωτικό προσωπικό θα έχει
τη δυνατότητα να συµµετέχει σε προγράµµατα υποτροφιών και
συνεργασίας µε άλλα ιδρύµατα και αυτό θα ενισχύσει τις γνώσεις
και δεξιότητες των στελεχών µας, θα προωθήσει την ανταλλαγή
εµπειριών και καλών πρακτικών και µε τη διεθνοποίηση τέτοιων
συµµετοχών οι συνάδελφοι του Ελληνικού Στρατού θα αναπτύ-
ξουν επαγγελµατική σχέση µε συναδέλφους από άλλες χώρες,
που επίσης προάγει αυτό που θέλουµε ως ζητούµενο.

Αυτά είναι λίγο-πολύ τα θετικά.
Θα πρέπει, όµως, να εκφράσω και αµφιβολίες για κάποια

άρθρα. Πρώτον, η δηµιουργία Κοινού Σώµατος Πληροφορικής
εγείρει ερωτήµατα, σχετικά µε την αναγκαιότητα αυτού του νέου
σώµατος και ποιες θα είναι οι αρµοδιότητές του. Ποια είναι η
πραγµατική ανάγκη, δηλαδή γι’ αυτό το Σώµα; Γιατί δεν µπο-
ρούµε να ενσωµατώσουµε τις πληροφοριακές λειτουργίες στα
υπάρχοντα σώµατα; Γιατί αποκλείονται οι απόφοιτοι ΑΣΣΥ, υπα-
ξιωµατικοί του Ναυτικού από τη συµµετοχή στο Κοινό Σώµα Πλη-
ροφορικής;

Είναι απαραίτητο να διασφαλίσουµε ότι όλες οι κατηγορίες
στρατιωτικού προσωπικού θα έχουν ίσες ευκαιρίες συµµετοχής
και συνεισφοράς σε τέτοιες πρωτοβουλίες και να δούµε κατά
πόσο η διακλαδικότητα στις ένοπλες δυνάµεις θα µπορεί να επι-
βληθεί νοµοθετικά και όχι επιχειρησιακά και κατά πόσο θα µπο-
ρέσει αυτό να επιφέρει τα επιδιωκόµενα αποτελέσµατα.

Θα ήθελα την τοποθέτηση του Υπουργού επ’ αυτών. Για ποιον
λόγο προκύπτει µια τέτοια επιχειρησιακή ανάγκη και αν φαίνεται
πως η διακλαδικότητα στο cyber domain απέτυχε και απαιτείται
καινούργιο Σώµα. Θέλω να θυµίσω ότι ο προηγούµενος Αρχηγός
ΓΕΕΘΑ δηµιούργησε µε τυµπανοκρουσίες µια ειδική διεύθυνση
κυβερνοάµυνας. Αυτή θα συνεχίσει να υφίσταται;

Δεύτερον και εξίσου σηµαντικό, είναι το κούρεµα των οφειλών
του ΕΟΠΥΥ προς τα στρατιωτικά νοσοκοµεία. Ως ιατρός έχω ιδι-
αίτερο ενδιαφέρον για την κάλυψη των αναγκών της ιατρικής
φροντίδας. Ταυτόχρονα, αντιλαµβάνοµαι και το ζήτηµα που προ-
κύπτει από τους πεπερασµένους πόρους στον δηµόσιο τοµέα.
Αυτό δεν δικαιολογεί σε καµµία περίπτωση το γεγονός ότι το δη-
µόσιο εδώ και πολλά χρόνια υπάρχει και αποτελεί κακοπληρωτή
των ενόπλων δυνάµεων, σε ό,τι αφορά τα στρατιωτικά νοσοκο-
µεία και αν µέσα στην κρίση υπήρχε µια δικαιολογία, έχουν πλέον
περάσει δώδεκα χρόνια από την έναρξή της και δεν µπορούµε
να κάνουµε κούρεµα χρέους, όταν η οφειλή είναι ξεκάθαρη. Μάλ-
λον τόκους χρωστάµε στα στρατιωτικά νοσοκοµεία, κύριε
Υπουργέ, παρά να πρέπει να οδηγηθούµε σε κούρεµα. Εύχοµαι
αυτό να επιλυθεί και να µην έρθουµε σε λίγους µήνες να υπάρξει
µια τροποποίηση, την οποία θα κληθούµε να ψηφίσουµε για πα-
ράταση του χρόνου προς τον ΕΟΠΥΥ για την αποπληρωµή των
οφειλών.

Τέλος, γιατί δεν εξετάζουµε τη δηµιουργία ενός κοινού πανε-
πιστηµίου άµυνας, όπως έχει προτείνει και η ΠΟΜΕΝΣ ήδη, σχε-
δόν µια πενταετία τώρα και ένα τέτοιο ίδρυµα θα µπορούσε να

αποτελέσει κέντρο αριστείας για την εκπαίδευση και την έρευνα
στον τοµέα της άµυνας, φέρνοντας σε συνεργασία όλα τα στρα-
τιωτικά σώµατα και ενισχύοντας την ενότητα και την οµοιογένεια
στο ένοπλες δυνάµεις. Ένα πανεπιστήµιο θα µπορούσε να προ-
σφέρει ολοκληρωµένα εκπαιδευτικά προγράµµατα και να αποτε-
λέσει την πλατφόρµα για την ανάπτυξη νέων στρατηγικών και
νέων τεχνολογιών.

Υπάρχουν και άλλα ζητήµατα, τα οποία δεν επιλύονται µε το
παρόν νοµοσχέδιο και τα οποία έχω θέσει τόσο κατ’ ιδίαν όσο και
µέσω του κοινοβουλευτικού ελέγχου, κύριε Υπουργέ και αφο-
ρούν τα εξής: την κινητικότητα των µελών των ενόπλων δυνά-
µεων, έστω για όσους συνταξιοδοτούνται και µπορούν να προσ-
φέρουν αλλού, κατά παράδειγµα για τους οδηγούς προς τον
ΟΑΣ και τον ΟΑΣΘ και τα αντισταθµιστικά οφέλη.

Συµφωνούµε όλοι πως είναι ένα κοµβικής σηµασίας ζήτηµα, το
οποίο θα ενισχύσει την εγχώρια αµυντική βιοµηχανία και είναι
αδικαιολόγητο που δεν τα ζητούµε και φτάνουν στο ύψος περί-
που των 1,5 έως 2,5 δισεκατοµµυρίων, αν λάβουµε υπ’ όψιν τις
παραγγελίες που έχουν προκύψει και τον προγραµµατισµό των
τελευταίων ετών και αυτό είναι κάτι που θα αναζωογονήσει την
εγχώρια αµυντική βιοµηχανία, θα αναπτύξει την οικονοµία και θα
µας καταστήσει περαιτέρω λιγότερο εξαρτώµενους από τρίτες
χώρες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο, όπως
προείπα, φέρνει θετικές αλλαγές και καινοτοµίες που θα ενισχύ-
σουν, ελπίζω, την εθνική µας άµυνα και την εκπαίδευση των δικών
µας. Πρέπει, όµως, να εξεταστούν και όλες αυτές οι πτυχές στις
οποίες φαίνεται ότι µπορεί να υπάρξουν βελτιώσεις, είτε στο
παρόν είτε στο επόµενο νοµοσχέδιο που θα φέρει το Υπουργείο
Άµυνας και καλώ τον Υπουργό να επανεξετάσει όλες τις αµφιλε-
γόµενες προτάσεις.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε. Τον λόγο τώρα έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος από την Νίκη κ. Γεώργιος Ρούντας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΟΥΝΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κύριε
Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, Χριστός Ανέστη και
χρόνια πολλά. 

Νοµίζω ότι αυτό είναι ένα ζήτηµα το οποίο θα ήθελα πραγµα-
τικά κι εγώ να επισηµάνω, αφορά στο ζήτηµα της διαβούλευσης,
δεν θα γινόταν να µην το επισηµάνω. 

Σίγουρα υπήρχαν κάποια ζητήµατα τα οποία σας ανάγκασαν
να θέσετε στη συγκεκριµένη χρονική στιγµή το παρόν νοµοσχέ-
διο και µε τον τρόπο που ετέθη, αλλά µιας και θέλουµε να µιλάµε
για ποιότητα δηµοκρατίας δεν µπορώ να παραβλέψω την επισή-
µανση του Προέδρου του ΣΕΚΠΥ, κ. Ροζολή, ότι δεν συµµετείχε
ουσιωδώς στη διαµόρφωση του νοµοσχεδίου, καθώς επίσης και
για τη χρονική στιγµή η οποία επελέγη να έρθει προς διαβού-
λευση. Νοµίζω ότι δεν περιποιεί τιµή ούτε ως προς την ιδέα της
διαβουλευτικής δηµοκρατίας ούτε ως προς την κοινωνία των πο-
λιτών. 

Κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να ξεκινήσω µε µια αναφορά που κά-
νατε στην εισήγησή σας στην πρώτη επιτροπή και διορθώστε µε
αν το διαβάζω λάθος. Λέτε: «Μα, κρατική υπηρεσία έχουµε και
απέδειξε ότι δεν µπορεί να κάνει το παραµικρό. Και βεβαίως δεν
µπορεί να κάνει το παραµικρό µέσα στο νοµοθετικό πλαίσιο που
κινείται η κρατική υπηρεσία». 

Παρ’ όλα αυτά όµως είναι όντως έτσι; Στις 9 Απριλίου 2024 εξε-
δόθη µια µελέτη -την οποία και θα την καταθέσω στα Πρακτικά-
σχετικά µε την απορροφητικότητα κονδυλίων έρευνας και ανά-
πτυξης από το Ευρωπαϊκό Ταµείο Αµύνης µε συγκριτικά αποτε-
λέσµατα και µάλιστα µεταξύ των ετών 2021 και 2022. Μεταξύ
λοιπόν των χωρών αυτών έχουµε και την Ελλάδα η οποία συµµε-
τείχε µε ιδιωτικές εταιρείες πολεµικού υλικού και βρίσκεται στην
έκτη θέση απορροφητικότητας τόσο για το έτος 2021 µε εξήντα
επτά συµµετοχές όσο και για το έτος 2022 µε σαράντα συµµετο-
χές αντιστοίχως. 

Άρα λοιπόν προκύπτει ότι η Ελλάδα µέσω των ιδιωτικών εται-
ρειών πολεµικού υλικού έχει ήδη µια έντονη δραστηριότητα σε
προγράµµατα χρηµατοδότησης. Και µάλιστα µε βάση την ίδια
έρευνα οι ελληνικές αµυντικές εταιρείες και ιδιαίτερα οι µικρο-
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µεσαίες επιχειρήσεις ήταν στην πρώτη θέση απορροφητικότητας
κονδυλίων για το 2021. Άρα λοιπόν προκύπτει ότι ο ιδιωτικός το-
µέας καταφέρνει σε έναν ικανοποιητικό βαθµό να αξιοποιεί τα ευ-
ρωπαϊκά κονδύλια και µάλιστα µε αυξανόµενη τάση. 

Άραγε αξιοποιούνται τα προγράµµατα των ελληνικών ιδιωτικών
εταιρειών αµυντικού υλικού επ’ ωφελεία των ελληνικών Ενόπλων
Δυνάµεων και άλλων Υπουργείων;

Σε ό,τι αφορά τη ΓΔΑΕΕ να κάνω µια επισήµανση. Διαβάζουµε
ότι µέχρι στιγµής τα προγράµµατα ερευνών του Ευρωπαϊκού Τα-
µείου Αµύνης προς όφελος των επιχειρησιακών αναγκών των
Ενόπλων Δυνάµεων τα κάνει µέχρι τώρα η ΓΔΑΕΕ, η Γενική Διεύ-
θυνση Αµυντικών Εξοπλισµών Επενδύσεων. Και µάλιστα µε βάση
ανάρτηση από την ιστοσελίδα του Υπουργείου Εθνικής Αµύνης
για το έτος 2024 η ΓΔΑΕΕ µε σχετικό έγγραφο -το οποίο θα κα-
ταθέσω και αυτό στα Πρακτικά- ζητάει τη συµµετοχή εταιρειών
σε προτάσεις του Ευρωπαϊκού Ταµείου Αµύνης. Άρα λοιπόν φαί-
νεται ότι και εδώ λειτουργεί αποδοτικά. 

Και ένα πρόσφατο χαρακτηριστικό παράδειγµα είναι η περί-
πτωση των επτά πλωτών ραντάρ, τα οποία θα σαρώνουν και θα
επιτηρούν το Αιγαίο. Είναι µια καινοτοµία την οποία κατοχύρωσε
η ελληνική εταιρεία έχοντας µάλιστα οικονοµικό στήριγµα συνα-
φές πρόγραµµα της Ευρωπαϊκής Ένωσης και η οποία ελληνική
καινοτοµία υιοθετήθηκε από το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας. Σύµ-
φωνα λοιπόν µε δηµοσιεύµατα πρόκειται για ένα τριετές πρό-
γραµµα συνεργασίας µεταξύ Ελλάδας και Γαλλίας, όπου από
κοινού οι δύο χώρες και µελετούν και σχεδιάζουν. Και µάλιστα
ήδη αυτό το πλωτό πρόγραµµα για τα ραντάρ έχει ήδη προκαλέ-
σει ανησυχία στην Τουρκία, όπως προκύπτει και από σχετικά δη-
µοσιεύµατα του τύπου, τα οποία θα σας τα καταθέσω και αυτά. 

Και τίθεται λοιπόν το ερώτηµα: Αφού λοιπόν η διαδικασία
απορρόφησης κονδυλίων έρευνας και ανάπτυξης υπάρχει και λει-
τουργεί αποδοτικά µέσω της ΓΔΑΕΕ, τότε ποιος είναι ο λόγος να
παραχωρήσετε αυτές τις αρµοδιότητες στην ανώνυµη εταιρεία;
Θα έχει άραγε η ΓΔΑΕΕ κάποια λειτουργική σχέση; Μάλιστα στην
ιστοσελίδα του Υπουργείου αναγράφονται µε λεπτοµέρεια η απο-
στολή, οι αρµοδιότητες και η διάρθρωση της ΓΔΑΕΕ και προκύ-
πτει ότι όλα τα ανωτέρω έχουν άµεση συνάφεια και σχέση µε το
αντικείµενο του ΕΛΚΑΚ, του Ελληνικού Κέντρου Αµυντικής Και-
νοτοµίας. 

Μάλιστα στη ΓΔΑΕΕ υπάγεται και ΔΑΕΤΕ, η οποία είναι η Δι-
εύθυνση Αµυντικών Επενδύσεων και Τεχνολογικών Ερευνών και
η οποία είναι αρµόδια για την µελέτη, την υποβολή εισηγήσεων
και γενικότερα για τον χειρισµό θεµάτων σχετικά µε την έρευνα
και ανάπτυξη. Και µάλιστα εκεί λειτουργούν αυτόνοµα τµήµατα,
όπως τµήµατα αµυντικής βιοµηχανίας, εγχώριων βιοµηχανικών
συµµετοχών, αµυντικής τεχνολογικής ερεύνης. 

Τώρα λοιπόν θέλετε να ιδρύσετε µια ανώνυµη εταιρεία από το
ΕΛΚΑΚ αντί για νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου -το οποίο προ-
φανώς και ενδεχοµένως θα ήταν ίσως το πιο δόκιµο- δηµιουργώ-
ντας και προκαλώντας ένα θολό οργανωτικό πλαίσιο σε σχέση
µε το Υπουργείο Εθνικής Αµύνης και µε την ΓΔΑΕΕ. Ενδεχοµένως
ένα επιτυχηµένο µοντέλο που λειτουργεί αυτή τη στιγµή γκρεµί-
ζεται, χωρίς να ξέρουµε πού θα πάµε. Και είναι αυτή η λογική;
Αντί δηλαδή να βελτιώσετε το υπάρχον εθνικό νοµοθετικό πλαί-
σιο των εθνικών δοµών, µε την παρούσα νοµοθετική ρύθµιση το
καταργείτε στην ουσία και ιδρύετε µια ανώνυµη εταιρεία; Δεν
απαξιώνονται έτσι οι εθνικές δοµές και υπηρεσίες της πατρίδος;
Και εν πάση περιπτώσει αν θεωρείτε ότι η ΓΔΑΕΕ δεν λειτουργεί
αποδοτικά, δεν θα έπρεπε να αναληφθούν πρωτοβουλίες ανα-
βάθµισης και βελτίωσης πρωτίστως;

Λαµβάνω άλλο ένα κοµµάτι από την εισήγησή σας, κύριε
Υπουργέ, το οποίο είπατε και σήµερα στην οµιλία σας. Λέτε ότι
δεν υπάρχει blueprint πάνω στο οποίο να βασιστεί. Βασιστήκαµε
-όπως είπατε- σε πρότυπα άλλων χωρών και ουδείς έρχεται σε
αυτή την Αίθουσα των επιτροπών, θεωρώντας ότι έχει την από-
λυτη γνώση. Και µάλιστα προβάλλατε παραδείγµατα από άλλους
οργανισµούς, όπως η DARPA στις Ηνωµένες Πολιτείες της Αµε-
ρικής και ο EDA στην Ευρωπαϊκή Ένωση, κάνοντας συσχετισµό
µε το ΕΛΚΑΚ. Η διαφορά όµως είναι ότι αυτές οι παρόµοιες έτσι
πρωτοβουλίες λειτουργούν σε εντελώς διαφορετικό περιβάλλον
σε άλλα κράτη, µε άλλες δοµές και άλλη λειτουργία. Δεν έχουν

καµµία σχέση µε το δικό µας.
Και εν πάση περιπτώσει γιατί δεν εξασφαλίσατε τη µέγιστη δυ-

νατή συνεργασία µε θεσµικούς κρατικούς φορείς; Για παράδει-
γµα, γιατί δεν συγκαλέσατε έστω το Συµβούλιο Αµυντικής Έρευ-
νας και Τεχνολογίας και Βιοµηχανίας, το ΣΑΕΤΒ; 

Εξ όσων διαβάζουµε, είναι ένα θεσµικό όργανο το οποίο συνε-
δρίασε για πρώτη φορά την Τετάρτη 3 Φεβρουαρίου του 2021
και µάλιστα, µέσω τηλεδιάσκεψης. Άραγε πότε συνεδρίασε ξανά;
Έχει συνεδριάσει άλλη φορά; Το έχετε σε αδράνεια; Το χρησι-
µοποιείτε ή µήπως όχι; Και τελικά, αν είναι να δηµιουργούµε συµ-
βούλια, οργανισµούς και φορείς και µετά να τους παρατάµε,
πόσο δόκιµο είναι αυτό για την εθνική µας ασφάλεια;

Διαβάζουµε, µάλιστα, ότι το ΣΑΕΤΒ έχει γνωµοδοτικό χαρα-
κτήρα στο πλαίσιο της εθνικής αµυντικής βιοµηχανικής στρατη-
γικής και εισηγείται τις βασικές επιλογές κατά τον προγραµµα-
τισµό της κυβερνητικής επιλογής τόσο στον τοµέα της αµυντικής
έρευνας και τεχνολογίας όσο και στον τοµέα της αµυντικής βιο-
µηχανίας.

Πρώτα, λοιπόν, θα ήταν δόκιµο, πριν προβείτε στη σύσταση
του ΕΛΚΑΚ, να ενεργοποιήσετε το ΣΑΕΤΒ και να πάρετε µια
γνώµη.

Σε ό,τι αφορά πάλι το Υπερταµείο, το οποίο αναπτύχθηκε πολύ
αναλυτικά και αξιοπρεπώς από τον αξιότιµο ειδικό αγορητή µας
κ. Οικονοµόπουλο και ακούστηκε από αξιότιµους συναδέλφους
των υπολοίπων κοµµάτων, για ποιον λόγο το Υπερταµείο είναι µέ-
τοχος στο 33%; Και ουδείς, προφανώς, µας εξασφαλίζει ότι το
µειοψηφικό ποσοστό συµµετοχής δεν θα γίνει πλειοψηφικό στο
µέλλον. Ουδείς µας εξασφαλίζει ότι δεν θα µεταβιβαστούν πο-
σοστά συµµετοχών σε ιδιώτες.

Και επίσης -αναφέρεται, βέβαια- µέσω ποιας ακριβώς δικλίδας
το ΕΛΚΑΚ µπορεί να εξασφαλίσει ότι η εκάστοτε εφεύρεση ή η
ευαίσθητη αµυντική τεχνολογία δεν θα διαρρεύσουν σε τρίτους;
Και είναι, εξάλλου, γνωστό τοις πάσι ότι το Υπερταµείο ελέγχεται
πλήρως από την τρόικα, ήτοι τους δανειστές. Ήταν υποχρέωση
του 2016 µε βάση το τρίτο µνηµόνιο. Και θεωρούµε, δηλαδή -και
είναι και λογικό- ότι τα εθνικά µας συµφέροντα δεν θα προ-
αχθούν, θα προαχθούν τα συµφέροντα των δανειστών.

Σε ό,τι αφορά τα ΑΣΕΙ, θεωρούµε ότι έρευνα και καινοτοµία
χωρίς σταθερές βάσεις στην εκπαίδευση του πρώτου και δεύτε-
ρου κύκλου σπουδών είναι κάτι σαν χάρτινος πύργος. Θεωρούµε
ότι το σύστηµα έρευνας και καινοτοµίας στις Ένοπλες Δυνάµεις
θα πρέπει να στηριχθεί σε ένα ολοκληρωµένο σύγχρονο σύστηµα
εκπαιδεύσεως.

Είχατε, ως Κυβέρνηση, ήδη πέντε χρόνια να διαµορφώσετε µια
ολοκληρωµένη πρόταση οργάνωσης της εκπαίδευσης των Ενό-
πλων Δυνάµεων, µε τυποποίηση του παρεχόµενου εκπαιδευτικού
έργου σε διακλαδικό επίπεδο, του οποίου τη διακλαδική σηµασία
ήδη ο ίδιος την έχετε εξάρει πολλές φορές και έτσι, να υπάρχουν
και οι ανάλογες πιστοποιήσεις επ’ ωφελεία του στρατιωτικού
προσωπικού.

Διαβλέπω ότι η υπό εξέταση ρύθµιση θα αποτελέσει αφορµή
για την προώθηση προσωπικής ατζέντας ενδεχοµένως από τους
ακαδηµαϊκούς των ΑΣΕΙ, χωρίς ουσιαστικό όφελος για τις Ένο-
πλες Δυνάµεις.

Στην ουσία, καταργούνται τρεις σηµαντικές αρµοδιότητες από
το ΣΑΑΣΕ, το Συµβούλιο Ανώτατης Ακαδηµαϊκής και Στρατιωτι-
κής Εκπαιδεύσεως και µεταφέρονται εκτός του ΥΠΕΘΑ, δηλαδή
σε άλλους φορείς αποκλειστικά ακαδηµαϊκής εκπαιδεύσεως. Το
εν λόγω συµβούλιο συντονίζει και ελέγχει στο ανώτατο επίπεδο
την παρεχόµενη ακαδηµαϊκή και στρατιωτική εκπαίδευση και µά-
λιστα, επ’ ωφελεία των Ενόπλων Δυνάµεων. Για την ακρίβεια, κα-
θορίζει τις κατευθύνσεις επιστηµονικής έρευνας και εξετάζει τη
σκοπιµότητα της οργάνωσης µεταπτυχιακών τµηµάτων σε γνω-
σιολογικά αντικείµενα που ενδιαφέρουν τις Ένοπλες Δυνάµεις,
σύµφωνα µε τις σύγχρονες ανάγκες τόσο µέσα στους κλάδους
όσο και σε διακλαδικό επίπεδο.

Άρα, λοιπόν, µε το παρόν νοµοσχέδιο στην ουσία καταργείτε
τις αρµοδιότητες του ελέγχου και της αξιολόγησης, µε αποτέλε-
σµα να αποσυντονιστεί η εκπαίδευση στα ΑΣΕΙ και να οδηγηθεί
σε πεδία εκτός ελέγχου και εκτός ενδιαφέροντος των Ενόπλων
Δυνάµεων. Και µάλιστα, είναι απορίας άξιον, γιατί στην ανάλυση
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συνεπειών ρύθµισης δεν εξηγείτε καν αναλυτικά τους λόγους για
τους οποίους έχετε προβεί σε αυτή την απόφαση.

Τα ΑΣΕΙ δεν έχουν γνώση των επιχειρησιακών αναγκών των
επιτελείων και µε αυτόν τον δρόµο τον οποίο έχετε επιλέξει θεω-
ρούµε ότι θα απορρυθµιστεί η ακαδηµαϊκή εκπαίδευση και θα
αποκοπεί, στην ουσία, η ακαδηµαϊκή εκπαίδευση από τη στρα-
τιωτική εκπαίδευση -η στρατιωτική, η ναυτική, η αεροπορική- µε
αποτέλεσµα τα προσωπικά συµφέροντα των ακαδηµαϊκών να
οδηγήσουν την έρευνα σε κατευθύνσεις εκτός ενδιαφέροντος
των Ενόπλων Δυνάµεων. Θεωρούµε ότι αυτό πρέπει να το ακυ-
ρώσετε άµεσα.

Καταργώντας την αρµοδιότητα του ΣΑΑΣΕ να αξιολογεί και να
πιστοποιεί το διδακτικό - εκπαιδευτικό έργο, µεταφέρετε την αρ-
µοδιότητά του σε µια άλλη, στην Εθνική Αρχή Ανώτατης Εκπαί-
δευσης και δεν εξηγείτε την αναγκαιότητα που το κάνετε αυτό.
Και αυτό προκαλεί απορία, γιατί τα ΑΣΕΙ έχουν ήδη αξιολογηθεί
µε βάση τον νόµο των πανεπιστηµίων και της Εθνικής Αρχής Ανώ-
τατης Εκπαίδευσης. Θα σας καταθέσω και το σχετικό πιστοποι-
ητικό.

Θεωρούµε, λοιπόν, ότι αυτό είναι το λιγότερο περίεργο και ότι
δεν υπάρχει λόγος να γίνει. Μάλιστα, µε βάση δηµοσιεύµατα που
διαβάζουµε, τη Δευτέρα 20 Μαΐου του 2024, προχθές δηλαδή,
συνεκλήθη το ΣΑΑΣΕ υπό την προεδρεία του αξιότιµου Α/ΓΕΕΘΑ
Στρατηγού κ. Χούπη και εξέτασε ζητήµατα ίδρυσης και λειτουρ-
γίας προγραµµάτων µεταπτυχιακών σπουδών, οι οποίες είναι αρ-
µοδιότητες τις οποίες τώρα το παρόν νοµοσχέδιο θέλει να καταρ-
γήσει. Άρα για ποιον λόγο συνεκλήθη και συνεδρίασε;

Θεωρούµε ότι µε τη συγκεκριµένη νοµοθετική ρύθµιση θα οδη-
γηθούµε σε µεταπτυχιακά και διδακτορικά που θα καλύπτουν εν-
δεχοµένως αντικείµενα εκτός παιδιών των Ενόπλων Δυνάµεων
και -γιατί όχι;- ενδεχοµένως και της «woke» κουλτούρας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω σε λίγο, κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ.
Σκοπός είναι να υπάρχει µια ισόρροπη ανάπτυξη στρατιωτικής

και ακαδηµαϊκής εκπαίδευσης και όχι να οδηγηθούν τα ΑΣΕΙ σε
βιοµηχανία παραγωγής µεταπτυχιακών και διδακτορικών τίτλων
άνευ επιχειρησιακής αξίας για τις Ένοπλες Δυνάµεις.

Μας κάνει εντύπωση, φυσικά, το άρθρο 69, το οποίο πρέπει να
αναφέρω, το οποίο βέβαια αποσύρατε, αλλά το αποσύρατε µετά
από την πίεση και την κοινωνική κατακραυγή την οποία υποστή-
κατε στη διαβούλευση.

Είναι γνωστό ότι η Ελλάδα αυτή τη στιγµή έχει πολύ έντονο
δηµογραφικό πρόβληµα. Είναι απορίας άξιον πώς σκεφτήκατε να
θέσετε αυτό το άρθρο στο παρόν νοµοσχέδιο.

Συνοπτικά, λοιπόν, δεν συµφωνούµε µε το παρόν νοµοσχέδιο,
πρώτον, διότι στο ΕΛΚΑΚ συµµετέχει ως µέτοχος το Υπερταµείο.
Δεν έχουν ξεκαθαριστεί οι συναρµοδιότητες µε τη ΓΔΑΕΕ. Δεν
επιλύει το παρόν νοµοσχέδιο το µείζον ζήτηµα της σύνδεσης της
έρευνας µε την παραγωγή στην Ελληνική Αµυντική Βιοµηχανία -
κρατική και ιδιωτική- και µε τις αντιδηµοκρατικές διαδικασίες µε
τις οποίες ενδέχεται να παραχωρήσετε στοιχεία των µετοχικών
ταµείων σε ανώνυµη εταιρεία. Και δεύτερον, δεν συµφωνούµε µε
το νοµοσχέδιο, διότι αποδιοργανώνεται η εκπαίδευση στα ΑΣΕΙ
και αφαιρούνται κρίσιµες αρµοδιότητες ελέγχου και συντονισµού
από τους κατ’ εξοχήν αρµόδιους, που είναι τα Γενικά Επιτελεία.

Ως εκ τούτου, καταψηφίζουµε και λέµε «όχι».
Σας ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Ρούντας καταθέτει

για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκο-
νται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
Θα δώσω τον λόγο σε άλλους δύο οµιλητές από τον κατάλογο

και ακολουθούν όποιοι άλλοι το ζητούν.
Κύριε Πρόεδρε, σας είδα.
Ο κ. Αναστάσιος Δηµοσχάκης από τη Νέα Δηµοκρατία έχει τον

λόγο και αµέσως µετά η κ. Ευθυµίου και µετά θα δω όποιος από
αυτούς που ζητούν έχει δικαίωµα κατ’ εξαίρεση τοποθέτησης.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, το σχέδιο νόµου είναι καινοτόµο, εισάγοντας τις Ένοπλες
Δυνάµεις σε νέα εποχή που χαρακτηρίζεται από σύγχρονες κρί-
σεις και σύνθετες προκλήσεις ασφάλειας και άµυνας, οι οποίες
δύνανται να επηρεάσουν και τη χώρα µας.

Έναντι των απειλών η Κυβέρνηση ενεργεί µε αποφασιστικό-
τητα και µεθοδικότητα. Επιδεικνύει ολύµπια ψυχραιµία και µένει
πιστή στους κανόνες του Διεθνούς Δικαίου και στις αρχές καλής
γειτονίας, ισχυροποιεί τις περιφερειακές συµµαχίες της χώρας
και καταφέρνει να πετύχει σπουδαίες διπλωµατικές νίκες, επιδιώ-
κοντας διαρκώς την επαύξηση της µαχητικής ισχύος και της απο-
τρεπτικής ικανότητας των Ενόπλων Δυνάµεων, θωρακίζοντας
έτσι την εθνική µας κυριαρχία. Αυτό βλέπω, αυτό διαπιστώνω
στην ακριτική περιοχή που είναι η πατρίδα µου και η εκλογική
µου περιφέρεια, ο Έβρος.

Στο πλαίσιο αυτό εντάσσεται και το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο,
το οποίο εισάγει σηµαντικό µεταρρυθµιστικό πρόγραµµα, προ-
βλέποντας ριζικές αλλαγές στα συστήµατα, στη δοµή και στην
καινοτοµία, δηµιουργώντας νέα σύγχρονα συστήµατα και αξιο-
ποιώντας το έµψυχο δυναµικό µας.

Ειδικότερα, προβλέπεται η ίδρυση και λειτουργία του Ελληνι-
κού Κέντρου Αµυντικής Καινοτοµίας ως ανώνυµη εταιρεία υπό
την εποπτεία του ΥΠΕΘΑ, του Υπουργού Εθνικής Άµυνας, µε
στόχο την ανάπτυξη ενός αµυντικού οικοσυστήµατος καινοτο-
µίας, επ’ ωφελεία τόσο των Ενόπλων Δυνάµεων όσο και του επι-
στηµονικού δυναµικού της χώρας. Πρόκειται ουσιαστικά για ένα
κέντρο που θα παράγει και θα προάγει την καινοτοµία, κινητο-
ποιώντας όλους τους διαθέσιµους πόρους για την προώθηση και
υποστήριξη της έρευνας, την αξιοποίηση των διεθνών διακρατι-
κών σχέσεων, τη µεταφορά τεχνογνωσίας, καθώς και την αξιο-
ποίηση των διεθνών αµυντικών οργανισµών στους οποίους
συµµετέχει η Ελλάδα.

Στην προβλεπόµενη διάταξη για τη στέγαση του ως άνω ανα-
φερόµενου Κέντρου Καινοτοµίας στο µέγαρο του Μετοχικού Τα-
µείου Στρατού, οι συνδικαλιστικές Ενώσεις των Αποστράτων του
Στρατού και της Αστυνοµίας επισηµαίνουν µε σεβασµό και εκτί-
µηση έναν αστερίσκο.

Ειδικότερα, η Ένωση Αποστράτων Αξιωµατικών Στρατού, η
Πανελλήνια Οµοσπονδία Σωµάτων Ασφαλείας και η Ένωση Απο-
στράτων Αστυνοµικών Νοµού Έβρου έχουν γνωστοποιήσει µε
δηµόσιες τοποθετήσεις τους, αλλά και µε ενηµερωτικά υποµνή-
µατα που επέδωσαν σε σχετικές συναντήσεις -τα οποία και θα
καταθέσω στα Πρακτικά της Βουλής- ότι η αξιοποίηση της περι-
ουσίας του ιστορικού Μετοχικού Ταµείου Στρατού θα πρέπει να
λειτουργήσει αµφίδροµα, επ’ ωφελεία δηλαδή τόσο του ίδιου του
ταµείου όσο και των µερισµατούχων αυτού.

Κύριε Υπουργέ, µια δεύτερη µατιά είναι χρήσιµη και σίγουρα
θα επανεξετάσετε τον εν λόγω προβληµατισµό µε την ευαισθησία
και την ευθυδικία που σας διακρίνει. Εγώ σας πιστεύω, σας ειση-
γούµαι ως Βουλευτής κυβερνητικού κόµµατος και πιστεύω ότι θα
βρεθεί λύση ώστε όλοι αυτοί οι άνθρωποί µας, όπως και ενηµέ-
ρωσα και τον Υφυπουργό σε προγενέστερο χρόνο, να µείνουν
ικανοποιηµένοι, δείχνοντας το έµπρακτο ενδιαφέρον και τη στή-
ριξη προς τα αξιόµαχα εν ενεργεία και εν εφεδρεία στελέχη των
Ενόπλων Δυνάµεων και των Σωµάτων Ασφαλείας. 

Επιπρόσθετα, προβλέπεται ο εκσυγχρονισµός της λειτουργίας
των Ανωτάτων Στρατιωτικών Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων µε σκοπό
την περαιτέρω αναβάθµισή τους ως νευραλγικό πυλώνα της τρι-
τοβάθµιας εκπαίδευσης, ενώ καινοτόµο κρίνεται και το υπό
ίδρυση Τµήµα Πληροφορικής στη Στρατιωτική Σχολή Αξιωµατι-
κών Σωµάτων, µε το οποίο παρέχεται η δυνατότητα φοίτησης και
µετεκπαίδευσης στελεχών του Σώµατος σε Τµήµατα Πληροφο-
ρικής των ΑΕΙ και η δυνατότητα µετάταξης ειδικευµένων στελε-
χών των Ενόπλων Δυνάµεων. Κατ’ αυτόν τον τρόπο, θωρακίζεται
το ελληνικό στράτευµα έναντι των προκλήσεων και της κυβερνο-
ασφάλειας, ενισχύοντας επιπλέον την εθνική µας ασφάλεια. 

Σηµαντική, επίσης, κρίνεται και η θέσπιση ειδικών προγραµµά-
των θητείας που απευθύνονται σε άνδρες και γυναίκες, συνδυά-
ζοντας την ακαδηµαϊκή εκπαίδευση των συµµετεχόντων σε ΑΕΙ
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και τα Ανώτατα Στρατιωτικά Ιδρύµατα µε την παροχή εξειδικευ-
µένης και υψηλού επιπέδου στρατιωτικής εκπαίδευσης και ανά-
λογης αµοιβής. 

Τέλος, επιλύονται µείζονα ζητήµατα που αφορούν µεταξύ
άλλων τη ρύθµιση ληξιπρόθεσµων οφειλών του Εθνικού Οργανι-
σµού Υγείας προς τα στρατιωτικά νοσοκοµεία, τη θέσπιση ειδι-
κής αποζηµίωσης πληρωµάτων πλοίων του Πολεµικού Ναυτικού
που βρίσκονται σε αποστολή, καθώς και ειδική αποζηµίωση προ-
σωπικού των Ενόπλων Δυνάµεων που εκτελεί ειδικές αποστολές. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι σηµερινές προκλήσεις, απει-
λές και λοιποί συσχετισµοί µάς υπενθυµίζουν διαρκώς το ενιαίο
δόγµα άµυνας και ασφάλειας. Στον Έβρο για πρώτη φορά εφαρ-
µόστηκε το ενιαίο δόγµα διακλαδικής και διαϋπηρεσιακής συνερ-
γασίας σε θέµατα εσωτερικής ασφάλειας, προστατεύοντας τα
στρατηγικά µας πλεονεκτήµατα, το οποίο λειτούργησε υποδει-
γµατικά και αποτελεσµατικά δίνοντας την πρώτη µεταπολεµική
νίκη της χώρας έναντι της γείτονας τον Μάρτιο του 2020, όπως
αποτελεσµατικά αναµένεται να εφαρµοστεί και να λειτουργήσει
και στη θωράκιση της περιοχής εν όψει της αντιπυρικής περιόδου
µέσω της συνδροµής των Ενόπλων Δυνάµεων σε ζητήµατα πολι-
τικής προστασίας, όπως πρόσφατα αποφασίστηκε µε την παρου-
σία των δύο αρµόδιων Υπουργών στον ακριτικό νοµό µας. 

Κύριε Υπουργέ, θέλω να επισηµάνω τον θετικό απόηχο της επί-
σκεψής σας στον Έβρο τον περασµένο µήνα, στο πλαίσιο της τε-
λετής θεµελίωσης συγκροτήµατος οικιών για στελέχη των
Ενόπλων Δυνάµεων στην Ορεστιάδα και σε λίγο και στις λοιπές
πόλεις του νοµού, αλλά και σε νησιωτικές περιοχές της χώρας. 

Είναι ιδιαίτερα σηµαντικό ότι η σηµερινή Κυβέρνηση βελτιώνει
έµπρακτα τις συνθήκες διαβίωσης των άξιων στελεχών των Ενό-
πλων Δυνάµεων, εστιάζοντας στις στεγαστικές τους ανάγκες και
είναι ακόµα πιο σηµαντικό ότι το µεγαλύτερο οικιστικό πρό-
γραµµα του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας ξεκίνησε για λόγους
υψηλού συµβολισµού από τη βορειότερη και νεότερη πόλη της
χώρας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο ανασυ-
γκροτεί και αναβαθµίζει τις Ένοπλες Δυνάµεις αντιµετωπίζοντας
εγγενείς και χρόνιες αδυναµίες, θωρακίζοντας τη χώρα έναντι
κρίσεων και προκλήσεων που διαταράσσουν την ασφάλεια της
ευρύτερης γειτονιάς µας. Σε εθνικά ζητήµατα απαιτείται οµοψυ-
χία και ενότητα, στέλνοντας µηνύµατα στους αποδέκτες, δεν χω-
ρούν αντιπαλότητες και επιδιώξεις, λύνουµε προβλήµατα. Για τον
λόγο αυτόν, καλώ όλα τα κόµµατα να υπερψηφίσουν τον παρό-
ντα νόµο. 

Σας ευχαριστώ πολύ για την προσοχή σας.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αναστάσιος (Τάσος) Δηµο-

σχάκης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα,
τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε. 
Τον λόγο τώρα έχει η κ. Άννα Ευθυµίου από τη Νέα Δηµοκρα-

τία. Αµέσως µετά θα µιλήσει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας της Νίκης κ. Νατσιός.

Ορίστε, κυρία συνάδελφε. 
ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, αν και δεν ανήκω στην επι-

τροπή άµυνας, τοποθετούµαι για το νοµοσχέδιο αυτό γιατί, πρώ-
τον, γνωρίζω τα θέµατα που αφορούν τις Ένοπλες Δυνάµεις
µέσα από τη συνεχή επαφή µου µε εκπροσώπους των στρατιω-
τικών αλλά και των αποστράτων, αλλά και µέσα από τη συστηµα-
τική συνεργασία µε την ηγεσία του Υπουργείου Άµυνας για την
επίλυση µειζόνων θεµάτων, και, δεύτερον, διότι, προερχόµενη
από την πρωτεύουσα της Μακεδονίας, τη Θεσσαλονίκη, ήθελα
να τοποθετηθώ για την προκλητική και παράνοµη στάση και συ-
µπεριφορά της γείτονος χώρας, της Βόρειας Μακεδονίας, που
επέδειξε τις τελευταίες µέρες.

Ως προς το νοµοσχέδιο θα ήθελα να πω πως αφορά µια νοµο-
θετική πρωτοβουλία που αλλάζει σελίδα στις Ένοπλες Δυνάµεις.
Γι’ αυτό οφείλουµε να συγχαρούµε την πολιτική ηγεσία του
Υπουργείου Άµυνας και τον κ. Δένδια και τον κ. Κεφαλογιάννη

για αυτή την πρωτοβουλία.
Φυσικά θα ήθελα να επισηµάνω αυτό που είπε ο Υπουργός, ότι

είναι ανοιχτός σε προτάσεις της Αντιπολίτευσης και σε ενηµέ-
ρωση της Αντιπολίτευσης γιατί προφανώς τα θέµατα εθνικής
άµυνας απαιτούν γενικότερη πολιτική συναίνεση.

Το νοµοσχέδιο λοιπόν αυτό δηµιουργεί τη βάση για καινούργια
οπλικά συστήµατα χρησιµοποιώντας από τη µια τις µεγάλες δυ-
νατότητες της τεχνολογίας και της καινοτοµίας και από την άλλη
τις δυνατότητες του έµψυχου δυναµικού το οποίο θα γίνει πιο κα-
ταρτισµένο και πιο εξειδικευµένο µέσα από τις πρωτοβουλίες
που δίνει το νοµοσχέδιο αυτό.

Φυσικά, αναγνωρίζουµε την τεράστια προσφορά και αυτοθυ-
σία των ανθρώπων που υπηρετούν στις Ένοπλες Δυνάµεις και
όσων φυσικά έχουν αποστρατευθεί. Σκύβουµε στα ζητήµατα που
παραµένουν ανοιχτά διότι έχουµε και επίγνωση και ενσυναί-
σθηση. Πρόκειται για προβλήµατα τα οποία, όπως είπε και ο ει-
σηγητής µας και τα γνωρίζω κι εγώ η ίδια -είναι αυτό της µισθο-
δοσίας, της υποστελέχωσης, του συνταξιοδοτικού, της στέγα-
σης- προφανώς υφίστανται, αλλά ο Υπουργός κ. Δένδιας έµπρα-
κτα δεσµεύτηκε ότι σε εύλογο χρονικό διάστηµα, το φθινόπωρο,
θα ληφθεί νέα νοµοθετική πρωτοβουλία.

Το νοµοσχέδιο αυτό έρχεται µάλιστα και στον σωστό χρόνο
µέσα σε ένα ταραχώδες πανευρωπαϊκό και παγκόσµιο περιβάλ-
λον αφού η Ελλάδα έχει ενισχύσει σηµαντικά τον αµυντικό της
εξοπλισµό και συνεχίζει, όπως ανακοίνωσε ο Υπουργός. Έχουµε
ενισχύσει τις διεθνείς συµµαχίες µας, έχουµε κάνει τις απαραί-
τητες αµυντικές συµφωνίες και αυτή τη στιγµή γυρίζουµε σελίδα
προς την κατεύθυνση της καινοτοµίας και της τεχνολογίας.

Στο σηµείο όµως αυτό, µέσα ακριβώς στο ταραχώδες ευρω-
παϊκό και παγκόσµιο γίγνεσθαι, θα ήθελα να επισηµάνω και να
σταθώ ως Μακεδόνισσα σε αυτή την προκλητική και παράνοµη
στάση της Βόρειας Μακεδονίας, όπως εκφράστηκε δια της Προ-
έδρου της και του εντολοδόχου Πρωθυπουργού της.

Η στάση της Νέας Δηµοκρατίας και του Κυριάκου Μητσοτάκη,
από τότε που ήταν αρχηγός της αξιωµατικής αντιπολίτευσης,
ήταν απολύτως ξεκάθαρη και έντιµη. Καταψήφισε τη συµφωνία
διότι παραχωρούσε µακεδονική εθνότητα και γλώσσα και ξεκα-
θάρισε ότι εφόσον αυτή κυρωθεί προφανώς δεν µπορεί να ανα-
τραπεί.

Ως νέα Κυβέρνηση, τιµήσαµε αυτή την ελληνική υπογραφή σε
µια διεθνή συµφωνία που προφανώς όλοι γνωρίζουµε ότι υπερι-
σχύει του νόµου. Όµως εξαιτίας της έξαρσης του εθνικισµού στη
γείτονα χώρα, µείναµε επιφυλακτικοί για την αποδοχή και την κύ-
ρωση των µνηµονίων. Και προφανώς οι εξελίξεις µας δικαίωσαν. 

Η στάση µας και τώρα είναι απολύτως ξεκάθαρη. Η Ελλάδα
απορρίπτει αυτή την προκλητική και παράνοµη συµπεριφορά της
Βόρειας Μακεδονίας και την επιστρέφει. Και νοµίζω ότι σ’ αυτό
το σηµείο είναι σηµαντική η κατοχύρωση του εµπορικού σήµατος
«Macedonia The Great», µια πρωτοβουλία του Συνδέσµου Εξα-
γωγών βορείου Ελλάδος. Τώρα αποκτά επίκαιρη σηµασία και γί-
νεται ένα ισχυρό µέσο οικονοµικής διπλωµατίας, µια εµπορική
αντεπίθεση µε προµετωπίδα την ανθεκτικότητα και την ποιότητα
των προϊόντων και των υπηρεσιών της µακεδονικής γης.

Και, µάλιστα, αυτό τόνισε και ο ίδιος ο Πρωθυπουργός στην
πρόσφατη οµιλία του στη Θεσσαλονίκη στη γενική συνέλευση
του ΣΕΒ. 

Η αντιµετώπιση της προκλητικής και παράνοµης στάσης της
Βόρειας Μακεδονίας προφανώς απαιτεί πολιτική συναίνεση,
αλλά αυτό είναι κάτι που δεν το βλέπουµε. 

Από τη µια πλευρά, βλέπουµε τον ΣΥΡΙΖΑ να έχει πάθει βέρτι-
γκο στα θέµατα που χειρίζεται τη δική του στάση ως προς την
εξωτερική πολιτική, διότι από τη µια παριστάνει τους τουρκοφά-
γους προς άγρα ψήφων και από την άλλη καταθέτει πρόταση
νόµου για την κύρωση των µνηµονίων τώρα –πότε;- που έρχεται
και αµφισβητεί η Βόρεια Μακεδονία τον πυρήνα της συµφωνίας
αυτής; Και έτσι απαντάω και στον εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ κ. Απο-
στολάκη, που είπε ότι πρέπει να τηρούνται τα συµπεφωνηµένα.
Μα, πώς θα τηρηθούν όταν καταπατάται ο ίδιος ο πυρήνας της
συµφωνίας αυτής;

Από την άλλη, βλέπουµε και τους εµπόρους εθνικών αισθηµά-
των, όπως ο κ. Βελόπουλος, που είδαµε ότι επιδόθηκε σε ένα

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΗ’ - 22 ΜΑΪΟΥ 2024 16671



κρεσέντο λαϊκισµού, σε ένα σόου, σκίζοντας τη Συµφωνία των
Πρεσπών. Όσοι κάνουν πατριδοκαπηλία δίνουµε το µήνυµα από
την Μακεδονία ότι υποτιµούν τους Μακεδόνες. Πραγµατικά όσοι
κάνουν πατριδοκαπηλία υποτιµούν εµάς τους Μακεδόνες.

Επανέρχοµαι, λοιπόν, στο νοµοσχέδιο και τονίζω ότι η συντρι-
πτική πλειοψηφία των φορέων το έχει βρεθεί θετικό και κοµβική
αλλαγή είναι η σύσταση του Ελληνικού Κέντρου Αµυντικής Και-
νοτοµίας µε σκοπό την ανάπτυξη ενός οικοσυστήµατος αµυντι-
κής καινοτοµίας προς όφελος τόσο των Ενόπλων Δυνάµεων όσο
και του επιστηµονικού δυναµικού της χώρας. 

Και σηµειώνω σε αυτό το σηµείο ότι πρέπει να εξαντληθούν οι
δυνατότητες για την ενίσχυση της Ελληνικής Αµυντικής Βιοµη-
χανίας, όπως είπε και σήµερα ο κ. Υπουργός ότι πραγµατικά γί-
νεται µια µεγάλη προσπάθεια εξυγίανσής της. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Και στο δεύτερο σκέλος του νοµοσχεδίου περιλαµβάνονται

διατάξεις που εκσυγχρονίζουν τη λειτουργία των ανώτατων στρα-
τιωτικών εκπαιδευτικών ιδρυµάτων. Στόχος είναι η µόχλευση αν-
θρώπινου κεφαλαίου µέσω της έρευνας, ώστε να µπορέσουµε να
δώσουµε λύσεις σε υπαρκτά προβλήµατα. Αυτό γίνεται µε τη δυ-
νατότητα αυτόνοµης διοργάνωσης διδακτορικών σπουδών, µε
τον εκσυγχρονισµό, τον περαιτέρω εκσυγχρονισµό, της οργάνω-
σης και λειτουργίας των µεταπτυχιακών σπουδών και την εναρ-
µόνιση του θεσµικού πλαισίου λειτουργίας τους µε αυτό των
υπόλοιπων ΑΕΙ. 

Με τις σκέψεις, λοιπόν, αυτές υπερψηφίζω το νοµοσχέδιο. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κυρία συνάδελφε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο
Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, είκοσι τρεις µαθήτριες και µαθητές και τρεις εκπαι-
δευτικοί συνοδοί από το 1ο Δηµοτικό Σχολείο Λάρισας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας Νίκη
κ. Δηµήτριος Νατσιός.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-
τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η επικαιρότητα
στα εθνικά θέµατα είναι τέτοια που µε υποχρεώνει να ξεκινήσω
την τοποθέτησή µου µε αυτά και να αφήσω στη συνέχεια κάποιες
άλλες παρατηρήσεις για το Υπουργείο Εθνικής Αµύνης.

Να παραπέµψω, κύριε Υπουργέ, εν πρώτοις στην ελεγκτική εµ-
µέσως πλην σαφώς για τον Πρωθυπουργό πρόσφατη δήλωσή
σας κατά λέξη: «Με διακατέχει µια τεράστια αγωνία για το τι συ-
ζητείται πίσω από τις κλειστές πόρτες στον ελληνοτουρκικό διά-
λογο». Έχουµε και εµείς την ίδια τεράστια αγωνία. Η Κυβέρνηση
απαξίωσε να µας ενηµερώσει για τα όσα συζητήθηκαν πίσω από
τις κλειστές πόρτες στην Άγκυρα και εµείς συγκρατούµε τρεις
στιγµές που έχουν αυξήσει κατακόρυφα την ανησυχία µας και
την αγωνία µας. 

Η πρώτη είναι τις παραµονές της επίσκεψης του κ. Μητσοτάκη
στην Άγκυρα ο Πρόεδρος Ερντογάν µε συνέντευξή του στην «ΚΑ-
ΘΗΜΕΡΙΝΗ» ενηµέρωσε τον ελληνικό λαό ότι θα θέσει θέµατα
κυριαρχίας στο τραπέζι του διαλόγου. Η δεύτερη είναι ότι µετά
το πέρας της συνάντησης ο Πρόεδρος Ερντογάν είπε ότι συζη-
τήθηκαν τα αλληλένδετα θέµατα, ενώ ο Υπουργός Εξωτερικών
Φιντάν µας προειδοποίησε ότι τα ελληνικά θαλάσσια πάρκα στο
Αιγαίο είναι κόκκινη γραµµή για την Τουρκία. Μας το απαγορεύει.
Η τρίτη στιγµή ήταν µόλις χθες. Ο Ερντογάν δήλωσε χαρούµενος
για την πρόοδο του διαλόγου και µας είπε ότι συζητάµε µε τον
Κυριάκο Μητσοτάκη στο πλαίσιο του «δικαίου των γειτόνων».
Αντικατέστησε, δηλαδή, το Διεθνές Δίκαιο µε το ύποπτα νεφελώ-
δες δίκαιο των γειτόνων. 

Επειδή η Κυβέρνηση σιωπά αιδηµόνως, είµαστε υποχρεωµένοι

να απευθυνθούµε στον Πρωθυπουργό και να τον ρωτήσουµε ευ-
θέως:

Συζητήσατε, κύριε Μητσοτάκη, ναι ή όχι θέµα γκρίζων ζωνών
µε τον Πρόεδρο Ερντογάν; Σας το έθεσε στον διάλογο και αν ναι,
τι του απαντήσατε; 

Δεσµευτήκατε, κύριε Μητσοτάκη, ότι θα οριοθετήσετε τα θα-
λάσσια πάρκα σε περιοχές που δεν αµφισβητούν οι Τούρκοι; Ναι
ή όχι;

Σας άνοιξε ο Πρόεδρος Ερντογάν ζήτηµα δήθεν τουρκικής µει-
ονότητας στα Δωδεκάνησα και τη Θεσσαλονίκη; Ναι ή όχι;

Αφού απαγορεύετε τις ερωτήσεις στους δηµοσιογράφους, δεί-
γµα του πόσο σέβεστε την ελευθεροτυπία, θα σας κυνηγήσουµε
εµείς µε τις ερωτήσεις µας και αν δεν απαντήσετε σήµερα, θα
θέσουµε ξανά τα ίδια ερωτήµατα και στη συζήτηση της Παρα-
σκευής µέχρι να ενηµερωθεί ο ελληνικός λαός από τα χείλη σας.

Ήδη, κύριε Υπουργέ, καταγγείλατε τη διεύρυνση της ατζέντας
του ελληνικού διαλόγου. Αυτή τη λέξη χρησιµοποιήσατε, «διεύ-
ρυνση», σε πρόσφατη οµιλία σας. Όµως, για να διευρυνθεί µια
ατζέντα δεν πρέπει να το ζητάει µόνο ένας, πρέπει να το αποδέ-
χεται και ο άλλος.

Εξίσου ανησυχητικές, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι και
οι εξελίξεις στο σκοπιανό µετά τις τελευταίες αρνητικές εξελίξεις
στη γειτονική χώρα. Όπως εύστοχα διαβάσαµε στις εφηµερίδες,
η στάση της Νέας Δηµοκρατίας χαρακτηρίζεται από πολιτική σχι-
ζοφρένεια. 

Κύριε Μητσοτάκη, πριν από τις εκλογές του 2019 κάνατε πρό-
ταση µοµφής στον ΣΥΡΙΖΑ εναντίον της Συµφωνίας των Πρε-
σπών. Σήµερα περιοδεύετε στη Θεσσαλονίκη, στην Κοζάνη, στην
Πιερία, στη Βέροια και χτες στη Φλώρινα και λέτε στους Μακε-
δόνες ότι θα ακυρώσετε τα πρωτόκολλα αµυντικής συνεργασίας,
άρα θα εγκρίνετε και το όνοµα που εµείς δεν αποδεχόµαστε και
ούτε το χρησιµοποιούµε, τη λεγόµενη Βόρεια Μακεδονία. 

Δηλαδή, τι λέτε στους κατοίκους της δυτικής Μακεδονίας; Ότι
θα βάλετε τους Βουλευτές τους να υπογράψουν ότι η Μακεδονία
βρίσκεται στα βόρεια; Δηλαδή, τι λέτε στους κατοίκους της κε-
ντρικής Μακεδονίας; Ότι δήθεν η πραγµατική Μακεδονία βρίσκε-
ται στα Σκόπια; Δηλαδή, τι λέτε στους κατοίκους της ανατολικής
Μακεδονίας; Ότι δεν είναι αυτοί οι αληθινοί Μακεδόνες και οι
πραγµατικοί βρίσκονται λίγο παραπάνω;

Μα, δεν ντρέπεστε; Δεν διαβάσατε ποτέ τον Ίωνα Δραγούµη
στο «Μαρτύρων και ηρώων αίµα» για να µάθετε για το αίµα που
έχυσε ο αετός της Μακεδονίας µας, ο Παύλος Μελάς, για να ξυ-
πνήσει την Αθήνα και να δώσει τη µάχη για την ελληνικότητα της
Μακεδονίας;

Σας το ξαναλέµε, το έχουµε πει και πάλι: Ό,τι κερδήθηκε µε
αίµα δεν µπορεί να ξεπουληθεί µε το µελάνι µιας υπογραφής.
Είναι πραγµατική ντροπή αυτά που συµβαίνουν. Στη Βεργίνα, στο
Δίον, στις Αιγές, στην Αµφίπολη όλος ο τόπος φωνάζει και λίθοι
κεκράξονται ότι η Μακεδονία είναι µία και ελληνική και εσείς είστε
έτοιµοι να υπογράψετε την εκχώρηση του ιστορικού τίτλου, όπως
την υπέγραψε και ο ΣΥΡΙΖΑ; 

Θα τρίζουν και τα κόκαλα του ιδρυτή του κόµµατός σας, του
Κωνσταντίνου Καραµανλή, τον οποίο καιροσκοπικώς επικαλείστε
στις οµιλίες σας, κύριε Πρωθυπουργέ. 

Το γεγονός ότι η σηµερινή κυβέρνηση των Σκοπίων αποκαλεί
τα Σκόπια σκέτο «Μακεδονία» αποδεικνύει γιατί η Ελλάδα δεν θα
έπρεπε ποτέ –επαναλαµβάνω, ποτέ!- να είχε αναγνωρίσει κράτος
µε το όνοµα «Μακεδονία», διότι και όλος ο κόσµος να το είχε ανα-
γνωρίσει, αυτή τη δική µας αναγνώριση επικαλούταν. Εµείς είµα-
στε, εξάλλου, οι ιστορικοί ιδιοκτήτες. Οι σφετεριστές Σκοπιανοί
τη δική µας υπογραφή αποζητούσαν και µόλις την έλαβαν, πέτα-
ξαν στα σκουπίδια τις Πρέσπες. Ξεχάστε, λοιπόν, την κύρωση
των µνηµονίων! Ούτως ή άλλως, είτε την κάνετε πριν από τις
εκλογές -πράγµα απίθανο- είτε µετά τις εκλογές, -το πιο πιθανό-
το τροπικό µαύρισµα δεν το γλιτώνετε.

Συµβιβαστείτε µε την ιδέα, κύριε Πρωθυπουργέ και αν σας κο-
λακεύουν οι δηµοσκοπήσεις, οι Έλληνες θα σας γράψουν στα
µαύρα κατάστιχά τους όχι µόνο για τα ελληνοτουρκικά, όχι µόνο
για το σκοπιανό, αλλά και για την απάθειά σας -δήθεν επίδειξη
ανωτερότητας- στην προκλητική επίσκεψη Ράµα στην Αθήνα. Τη
χαρακτηρίσατε «ιδιωτική». Ο λαός µας έχει µια παροιµία για
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αυτές τις περιπτώσεις: Όσα δεν φτάνει η αλεπού τα κάνει κρε-
µαστάρια.

Ιδιωτική επίσκεψη, κύριε Πρωθυπουργέ, στην οποία ο Ράµα
µπροστά σε τέσσερις χιλιάδες Αλβανούς άνοιξε θέµα Τσάµηδων
µέσα στην Αθήνα και απόδοση περιουσιών; Αν είναι έτσι οι ιδιω-
τικές επισκέψεις, σκεφτείτε πώς θα είναι και οι δηµόσιες. Πρα-
γµατικά, αξιοπρέπεια δεν έχετε να απαντήσετε στην προσβολή;
Αίσθηµα εθνικού καθήκοντος; Όµως, µεταξύ µας -µην βγει παρά
έξω- τι να λέµε τώρα; Εδώ ο Ερντογάν µετέτρεψε σε τζαµί µετά
την Αγιά Σοφιά και τη Μονή της Χώρας και εσείς αντί να διαµαρ-
τυρηθείτε για την αλλοίωση του χώρου, µια πολιτισµική γενοκτο-
νία, όπως προσφυώς ονοµάστηκε, συµβιβαστήκατε µε µερικές
ώρες επίσκεψης των Ελλήνων τουριστών στο νέο τζαµί. Δεν έχετε
καµµία σχέση µε τη ρωµιοσύνη, εκστασιάζεστε µε τις µπίζνες του
ελληνοτουρκικού forum και δεν κάνετε τη δουλειά σας, όταν πρό-
κειται να υπερασπιστείτε τα σύµβολα του βυζαντινού πολιτισµού,
της πάλαι ποτέ Ρωµανίας, της χιλιόχρονης αυτοκρατορίας µας.
Γι’ αυτό και δεν σας έχουµε καµία εµπιστοσύνη.

Να πάω και σε ένα άλλο κρίσιµο θέµα.
Μήπως να µας λέγατε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Κυ-

βέρνησης και αρµόδιοι Υπουργοί, τι συµβαίνει µε τα σηµαντικά
projects για την ασφάλεια της χώρας µας; Και θα σας εξηγήσω
το γιατί. Εξάλλου και οι δύο Βουλευτές µας, ο αγορητής και ο
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, αναφέρονται στο υπό ψήφιση
νοµοσχέδιο.

Πείτε µας, αλήθεια, προοδεύει η κατασκευή του «Αρχύτας»,
του πρώτου ελληνικού drone που δηµιουργεί η ΕΑΒ; Και αν δεν
µπορείτε να µας το πείτε δηµόσια, µήπως θα υπάρξει µια ενηµέ-
ρωση σε επίπεδο πολιτικών Αρχηγών για την πρόοδο που κάνει
η Ελλάδα στον τοµέα των drones, την ώρα που η γειτονική Τουρ-
κία παράγει πάνω από τετρακόσια οπλισµένα έως βαριά οπλι-
σµένα drones, τα γνωστά από το αµυντικό ρεπορτάζ «Bayraktar»;
Προφανώς, το ξέρετε, ρωτάω τον αρµόδιο Υπουργό τι κατα-
σκευάζει η ΕΑΒ και οι Έλληνες επιστήµονες εκεί. Κατασκευάζουν
ένα απλό drone, το «Αρχύτας», ή είναι κάτι περισσότερο από
αυτό; Γιατί λέγεται πως η Ελλάδα στην ΕΑΒ, τα Ελληνόπουλα
που εργάζονται εκεί έχουν καταφέρει από µόνα τους ένα µικρό
θαύµα. Γιατί αργεί αυτό το µικρό θαύµα να υλοποιηθεί; Αργεί,
λοιπόν, να υλοποιηθεί το project «Αρχύτας», γιατί οι Έλληνες επι-
στήµονες που ασχολούνται µε αυτό αναγκάζονται να φεύγουν
από την Ελλάδα. Ο λόγος; Γιατί τους έχετε καταδικάσει στην ανέ-
χεια. Οι µνηµονιακές πολιτικές έχουν οδηγήσει στην απόγνωση
τους µηχανικούς που κατασκευάζουν αυτό το µικρό θαύµα.

Και ξέρετε, οι µεγάλες παρόµοιες εταιρείες του εξωτερικού
έχουν βρει στην Ελλάδα ένα «ελντοράντο», καθαρό χρυσάφι φθη-
νών επιστηµόνων, οι οποίοι δέχονται τη µία µετά την άλλη πρό-
ταση να φύγουν από τη µιζέρια στην οποία τους καταδικάσατε
και να κυνηγήσουν τα όνειρά τους στο εξωτερικό. Μία κανονική
λεηλασία εγκεφάλων!

Αργεί, λοιπόν, το project «Αρχύτας», γιατί έχετε τον ανθό των
νέων Ελληνίδων και Ελλήνων επιστηµόνων να εργάζεται µε µι-
σθούς πείνας. Φεύγουν, λοιπόν, αυτοί οι νέοι, αυτά τα κεφάλαια
γνώσης, για να βρουν γλυκό ψωµί στο εξωτερικό. Αποτέλεσµα;
Να χρειάζεται να εκπαιδευτούν άλλοι, οι οποίοι µόλις αποκτή-
σουν τις ανάλογες δεξιότητες δέχονται µε τη σειρά τους νέες
προτάσεις µε χρήµατα έως και τέσσερις και πέντε φορές περισ-
σότερα από αυτά που τους δίνετε βάσει του ενιαίου µισθολογίου
του δηµοσίου, για να πάνε στο εξωτερικό και σε αυτό τον φαύλο
κύκλο έχει εµπλακεί και η αµυντική µας βιοµηχανία.

Πείτε µας, λοιπόν, πίσω από τον βαρύγδουπο αυτό τίτλο και
την ίδρυση του Ελληνικού Κέντρου Αµυντικής Καινοτοµίας τι
έχετε κάνει για να διασφαλίσετε ότι δεν θα δηµιουργηθεί και εκεί
το ίδιο πρόβληµα. Ή το κέντρο θα λειτουργεί µε νέους επιστή-
µονες, οι οποίοι θα θέλουν µια ζωή να εργάζονται, να προσφέ-
ρουν χωρίς, βέβαια, να πληρώνονται; Πάρτε τον προϋπολογισµό
του κράτους, πάρτε τα κυβερνητικά έξοδα για αυτοκίνητα, ταξί-
δια, φαγητά, γεύµατα και δείτε το κόστος. Δείτε τους µισθούς
των «golden boys» των οργανισµών ενέργειας και ύδρευσης και
µετά ελάτε να µας πείτε πως πράξατε ό,τι καλύτερο µπορούσατε
για τους Έλληνες επιστήµονες.

Ζητάτε να γυρίσουν -το ακούσαµε και σήµερα- πίσω οι Έλλη-

νες επιστήµονες. Όµως, η όλη περπατησιά σας φωνάζει για το
αντίθετο και πραγµατικά θέλω να το καταλάβετε, γιατί δεν έχει
γίνει απόλυτα κατανοητό: Αν αφήσετε τους νέους Έλληνες επι-
στήµονες, τους νέους και τις νέες της χώρας µας να δουλέψουν
φιλότιµα και να προσφέρουν, θα τρίβουν τα µάτια τους και οι γεί-
τονες, αλλά και εσείς.

Εµείς σε αυτό το κεφάλαιο πιστεύουµε, στο κεφάλαιο της νε-
ολαίας της χώρας µας, το οποίο ξοδεύεται λόγω έλλειψης γνώ-
σης της πραγµατικότητας από την Κυβέρνηση. Κάνατε το λάθος
στην ΕΑΒ, µην κάνετε το ίδιο λάθος και στη «Μονάδα 1864», εκεί
όπου θα συγκεντρωθεί το καλύτερο δυναµικό από νέους και νέες.
Μην απογοητεύετε και αυτά τα παιδιά! Μην τα αναγκάσετε να
φύγουν στο εξωτερικό! Οι νέοι θέλουν να προσφέρουν, αλλά
πρέπει να πληρώνονται κατάλληλα, όχι για να πλουτίσουν, αλλά
για να µπορέσουν να ζήσουν και να δηµιουργήσουν οικογένειες.

Διαβάσατε –φαντάζοµαι- τον πρόσφατο λόγο του Τούρκου
Προέδρου στο Υπουργικό Συµβούλιο της Τουρκίας, όπου ζήτησε
από τα ζευγάρια των Τούρκων να κάνουν από τρία παιδιά και πά-
νω. Προσέξτε, λοιπόν, γιατί το είπε αυτό ο Πρόεδρος της Τουρ-
κίας, µίας χώρας δηλαδή εκατό εκατοµµυρίων ανθρώπων.

Συνδυάστε το αυτό µε την εισαγωγή στην εκπαίδευση µαθή-
µατος, κύριε Υπουργέ, για τη «γαλάζια πατρίδα», όπως λέγεται.
Δηλαδή η Τουρκία µορφώνει, ανατρέφει τους αυριανούς κατα-
κτητές, τις ορδές των κατακτητών, ενώ εµείς εδώ αθεράπευτα
λεπτεπίλεπτοι -θα έλεγα- προοδευτικοί εισάγουµε από το νηπια-
γωγείο κιόλας σεξουαλικές αγωγές.

Αυτά, λοιπόν, λέγονται από τον Ερντογάν σε µία χώρα µε
εκατό εκατοµµύρια ανθρώπους, επειδή, όπως υπογράµµισε, «ο
πληθυσµός είναι η µεγαλύτερη δύναµή µας ως έθνος και πρέπει
να τον προστατεύσουµε».

Από όλα αυτά που στη Βουλή συζητάµε, από όλα αυτά που
σχεδιάζουµε ως πολιτικό σύστηµα, από όλα αυτά που ψηφίζουµε
τίποτα δεν έχει νόηµα, αν δεν λυθεί το τροµερό, υπ’ αριθµόν «1»
πρόβληµα της υπογεννητικότητας. Αυτό είναι το πιο έξυπνο όπλο
που πρέπει να υιοθετήσει η πατρίδα µας. Το πιο έξυπνο Κέντρο
Αµυντικής Καινοτοµίας είναι να γεννάνε παιδιά οι Ελληνίδες και
οι Έλληνες. Αυτό πρέπει να είναι το µοναδικό πράγµα που οφεί-
λει να σκέφτεται το πολιτικό κεφάλαιο της χώρας, ο Πρωθυπουρ-
γός, οι Υπουργοί, οι Βουλευτές και θα το επαναλάβω και ας
θυµώνουν πάλι κάποιοι για αυτή την αναφορά: Περισσότερες Ελ-
ληνίδες και Έλληνες θα γεννηθούν από µάνα και πατέρα και όχι
από γονέα «1» και από γονέα «2» και λοιπά. Δύο άντρες, όσο και
αν το θέλουν, δεν γεννούν και δύο γυναίκες το ίδιο.

Η µεγαλύτερη άµυνα της χώρας µας είναι να δείξει εµπιστο-
σύνη στις Ελληνίδες και τους Έλληνες επιστήµονες και να τους
δώσει τα εφόδια, ώστε απερίσπαστοι να βάλουν τα γυαλιά σε
όποιον τους αµφισβητεί, σε όποιον αµφισβητεί την πατρίδα µας.

Και εδώ οφείλω να κρούσω το καµπανάκι του κινδύνου: Τεχνο-
λογικά η Ελλάδα µπορεί ακόµη να καλύψει το κενό που έχει δη-
µιουργηθεί µε την Τουρκία. Όµως δεν θα έχει για πολύ αυτή τη
δυνατότητα, εκτός αν ο στόχος είναι να είµαστε πάντοτε πελάτες
και να µην µπορούµε να δηµιουργήσουµε τίποτε µόνοι µας. Διότι
αν στηρίζεται µία χώρα για την άµυνά της µόνο στις δυνάµεις των
ξένων συµµάχων, τότε όλοι καταλαβαίνουµε πως µειώνεται η δια-
πραγµατευτική ισχύς της. Και ξέρετε πώς είναι οι συµµαχίες. Σή-
µερα κάποιος είναι κοντά σου, αύριο µακριά σου, ανάλογα µε τα
εθνικά συµφέροντα.

Καλά, λοιπόν, αυτά τα κέντρα τεχνολογίας, καλή η σκέψη για
µια µονάδα µε χάκερς, αλλά όλα αυτά για να λειτουργήσουν θέ-
λουν ανθρώπους και οι άνθρωποι πρέπει να πληρώνονται αδρώς.

Κλείνω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε την εξής διαπίστωση
µιας και είµαστε σε τέτοια περίοδο. Σε πείσµα των δηµοσκοπή-
σεων και σε πείσµα των ευσεβών πόθων σας, η Νίκη θα νικήσει
ξανά. Όχι µόνο γιατί ο λαός θυµάται τον ψευτογάµο, την ακρίβεια,
τη νοµιµοποίηση των παράνοµων µεταναστών, τη φορολόγηση
των ελεύθερων επαγγελµατιών, τη δήλωση Υπουργού σας ότι η
µισή Κύπρος είναι τουρκική, τη δήλωση της αδελφής του κυρίου
Πρωθυπουργού ότι η συνεκµετάλλευση στο Αιγαίο δεν είναι τα-
µπού, αλλά γιατί η Νίκη τίµησε την εντολή που της έδωσε ο ελλη-
νικός λαός, αλλά και γιατί µε τη δράση της τόσο µέσα στη Βουλή
όσο και έξω από αυτήν εκφράζει την αυθεντική λαϊκή εθνική ψυχή.
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Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης) 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-
νας): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Έχει ζητήσει τον
λόγο για µία παρέµβαση ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας κ. Δένδιας. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Κύριε Πρόεδρε, θα είµαι συντοµότατος. Απλά για να µη γί-
νονται εγγραφές στα Πρακτικά που απέχουν της πραγµατικό-
τητας, ουδέποτε, κύριε Πρόεδρε, έκανα εγώ δήλωση στην οποία
εξέφρασα επιφύλαξη για το τι συζητείται πίσω από τις κλειστές
πόρτες κατά την επίσκεψη του Πρωθυπουργού παρ’ ότι σας ευ-
χαριστώ για την αναφορά στο όνοµά µου.

Επίσης, ουδέποτε έκανα δήλωση ότι υπάρχει διεύρυνση στη
συζητούµενη ελληνοτουρκική ατζέντα. Είπα πράγµατι ότι υπάρχει
διεύρυνση στην τουρκική ατζέντα. Αυτό έχει µια τεράστια δια-
φορά από το προηγούµενο και νοµίζω ότι σας είναι απολύτως κα-
τανοητή.

Όσον αφορά τα θαλάσσια πάρκα, έχει τοποθετηθεί ο Πρωθυ-
πουργός κ. Μητσοτάκης. Θα το επαναλάβω, λοιπόν, στην Αί-
θουσα. Είναι προφανές ότι η Τουρκία δεν έχει το οποιοδήποτε
δικαίωµα στην ευρύτερη περιοχή των Κυκλάδων. Είπα δε ξεκά-
θαρα εγώ, αν θυµάστε, όταν είχα ερωτηθεί -δεν θυµάµαι στο
πλαίσιο ποιας συνέντευξης ή δηµόσιου λόγου ή στη Βουλή- ότι
το µόνο που µένει είναι να θέσει η Τουρκία ζήτηµα στους Παξούς
και στους Αντίπαξους.

Τέλος δε, θα µου επιτρέψετε να µην αποδεχθώ την τοποθέ-
τησή σας ότι η Νέα Δηµοκρατία χρησιµοποιεί µε καιροσκοπισµό
το όνοµα του ιδρυτή της, του Κωνσταντίνου Καραµανλή. Ο Κων-
σταντίνος Καραµανλής, κύριε Πρόεδρε, είναι ο ιδρυτής της δικής
µας παράταξης και εκφράζει τις δικές µας ιδεολογικές θέσεις, το
δικό µας παρελθόν και προδιαγράφει και το δικό µας µέλλον.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-

τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα, σας
παρακαλώ, τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε
Πρόεδρε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-
τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Θα πιαστώ από το τελευταίο,
κύριε Υπουργέ, ότι ο αείµνηστος Κωνσταντίνος Καραµανλής είναι
ο εκφραστής της παρατάξεώς σας. Αφού είναι εκφραστής της
παρατάξεώς σας, δεν θα έπρεπε να ακούγεται από κανέναν Βου-
λευτή σας αυτό που µας προκαλεί ιδιαίτερη δυσαρέσκεια, το
«Βόρεια Μακεδονία». Η προηγούµενη Βουλευτής το ανέφερε από
το Έδρανο το «Βόρεια Μακεδονία» καµµιά δεκαριά φορές. 

Σας υπενθυµίζω: Απρίλιος του 1992, Συµβούλιο Πολιτικών Αρ-
χηγών παρόντων των ιστορικών ηγετών παρατάξεων, Ανδρέας
Παπανδρέου, Κωνσταντίνος Μητσοτάκης και βέβαια Πρόεδρος
της Δηµοκρατίας ο Κωνσταντίνος Καραµανλής, οι οποίοι είχαν
αποφασίσει -και ίσως να πρέπει να επιστρέψουµε εκεί- ότι επ’ ου-
δενί δεν πρέπει να δοθεί στα Σκόπια γεωγραφικός ή επιθετικός
προσδιορισµός. Αν το τηρήσετε αυτό, υπακούοντας βέβαια και
στον ιστορικό ηγέτη σας, θα σας χειροκροτήσουµε. Αυτή είναι,
θα έλεγα, η ιστορική του παρακαταθήκη. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Στο σηµείο αυτό, θα

ήθελα να ενηµερώσω το Σώµα ότι µέχρι αυτή τη στιγµή έχουν ζη-
τήσει τον λόγο τρεις Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι. Βεβαίως
πρέπει να ακολουθείται και η τοποθέτηση των οµιλητών. Οπότε,
έχουν ζητήσει τον λόγο ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελ-
ληνικής Λύσης, της Νέας Αριστεράς και των Σπαρτιατών και αµέ-
σως µετά του ΠΑΣΟΚ, αλλά να µιλήσουν πρώτα αυτοί οι τρεις. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Μετά από τους συναδέλφους, κύριε
Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Πολύ ωραία, ευχα-
ριστώ, κύριε συνάδελφε. 

Θα µιλήσει, λοιπόν, τώρα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
της Ελληνικής Λύσης, αµέσως µετά ένας Βουλευτής, µετά πάλι

Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος και ένας Βουλευτής. Θα παρεµ-
βάλλεται, δηλαδή, ένας Βουλευτής ανάµεσα στους Κοινοβουλευ-
τικούς Εκπροσώπους.

Ορίστε, κύριε Χήτα, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, ακούγοντας την οµιλία σας, θα ήθελα να σας

θέσω µία ερώτηση. Γιατί το Υπερταµείο; Ξέρω ότι υπάρχει απά-
ντηση στο ερώτηµα αυτό. Γιατί το Υπερταµείο; Τι είναι το Υπερ-
ταµείο; Είναι ένας οργανισµός, κύριε Δένδια, ο οποίος δηµιουρ-
γήθηκε το 2016 στο πλαίσιο του τρίτου µνηµονίου. Σωστά;
Σωστά. Τι έχει το Υπερταµείο που σήµερα το βάζουµε συνέταιρο; 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Το Υπερταµείο, λοιπόν, έχει τρία πραγµατάκια, κύριε Υπουργέ.
Το ΤΑΙΠΕΔ, το ΕΤΑΔ και το ΤΧΣ. Ουσιαστικά έχουν µεταφερθεί -
και το λέω περισσότερο για τους Έλληνες που µας ακούνε και
που µπορεί να µην το έχουν καταλάβει- όλα τα περιουσιακά στοι-
χεία της πατρίδος µας στο Υπερταµείο. Στο ΤΑΙΠΕΔ έχουν µετα-
φερθεί λιµάνια, αεροδρόµια κ.λπ., στο ΕΤΑΔ πάνω από εβδοµή-
ντα δύο χιλιάδες ακίνητα και στο ΤΧΣ οι τράπεζες. Αυτό είναι το
Υπερταµείο. Και το Υπερταµείο τώρα εµείς το κάνουµε συνε-
ταίρο. 

Το ερώτηµα που προκύπτει, λοιπόν, καλοπροαίρετα από τη
δική µας πλευρά είναι γιατί βάζουµε συνέταιρο το Υπερταµείο,
το οποίο ελέγχεται από τους ξένους. Φανταστείτε ότι ήθελαν
ακόµη και η έδρα του Υπερταµείου -και το θεωρούσαµε και νίκη
τότε- να είναι το Λουξεµβούργο. Και επειδή καταφέραµε να φέ-
ρουµε την έδρα στην Ελλάδα, πανηγυρίζαµε κιόλας. Μιλάµε ότι
ανήκει στους ξένους 100%, ελέγχεται από τους ξένους. Και εµείς
αυτό το Υπερταµείο τώρα το βάζουµε συνέταιρο στις Ένοπλες
Δυνάµεις µας, για τα εξοπλιστικά µας κ.λπ.. Περίεργα πράγµατα,
πραγµατικά περίεργα!

Όλα αυτά στα οποία αναφέρθηκα πριν χρησιµοποιούνται ου-
σιαστικά από το Υπερταµείο ως εγγύηση για τα δάνεια που πή-
ραµε από τους δανειστές µας. Αυτή είναι η δουλειά του Υπερ-
ταµείου. Για ποιον λόγο, λοιπόν, το Υπερταµείο; Θα επιµείνουµε
στο ερώτηµα αυτό µε την ελπίδα να µας απαντήσει σήµερα κά-
ποιος από την Κυβέρνηση µέχρι το πέρας της διαδικασίας και να
µας πείσει µήπως και ψηφίσουµε. Διότι δεν πρόκειται να υπερ-
ψηφίσουµε. Δεν πρόκειται να υπερψηφίσουµε το Υπερταµείο. Για
όνοµα του Θεού!

Δεν µπορούµε, λοιπόν, να καταλάβουµε. Δεν καταλαβαίνουµε.
Βάζουµε λοιπόν, για παράδειγµα, και τα εξοπλιστικά µας ως εγ-
γύηση στο Υπερταµείο; Δεν καταλαβαίνουµε γιατί! Αν µας δώσει
κάποιος µια πειστική απάντηση, γιατί και στην επιτροπή ρωτή-
σαµε, αλλά απάντηση δεν πήραµε, θα αντιλαµβανόµασταν ότι βά-
ζουµε -για να σας το πω πολύ απλά και λαϊκά- έναν συνεταίρο
στην ιστορία αυτή σε θέµατα Ενόπλων Δυνάµεων για δύο λό-
γους: Ή γιατί αυτός έχει να βάλει χρήµατα ή γιατί έχει να µας
δώσει το «know-how». Ποιο από τα δύο έχει το Υπερταµείο; Το
Υπερταµείο έχει το «know-how» στα εξοπλιστικά; Κι αν είναι θέµα
χρηµάτων, λοιπόν, και θέµα επένδυσης, γιατί δεν βάλαµε την
Επενδυτική Τράπεζα που είναι και δικιά µας; Αυτά είναι τα ερω-
τήµατα στα οποία πρέπει να απαντήσετε ως Κυβέρνηση και ως
Υπουργείο, για να είναι ξεκάθαρο το τι ακριβώς περιλαµβάνει
αυτό το νοµοσχέδιο.

Και εν πάση περιπτώσει, πείτε µας και το εξής: Σας υποχρέωσε
κάποιος να βάλετε το Υπερταµείο; Εµείς δεν το αντιλαµβανόµα-
στε. Και επειδή σε θέµατα εθνικής άµυνας και Ενόπλων Δυνά-
µεων έχουµε µια ιδιαίτερη ευαισθησία, όπως όλοι, και έχουµε
αποδείξει στην πράξη ότι στηρίζουµε κάθε τι που θα δυναµώσει
τη θέση και την άµυνα της χώρας και δεν σταθήκαµε ποτέ αντί-
θετοι σε αυτό, είχαµε όλη τη διάθεση να ψηφίσουµε ένα θεωρη-
τικά καλό νοµοσχέδιο για την πατρίδα. Όµως, όχι έτσι, όχι µε το
Υπερταµείο.

Εµείς ως Ελληνική Λύση όχι τώρα, αλλά από την προηγούµενη
κοινοβουλευτική περίοδο, κύριε Υφυπουργέ -γιατί ο κ. Δένδιας
δεν µας έκανε την τιµή να µας ακούσει, δεν µας έκανε την τιµή
να ακούσει τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Ελληνικής
Λύσης, γιατί δεν έχουµε κάποιον οµιλητή σήµερα πλην του ειση-
γητή µας, αλλά δεν πειράζει, είστε εσείς εδώ, κύριε Υφυπουργέ-
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είχαµε καταθέσει στα Πρακτικά της Βουλής δύο δικές µας προ-
τάσεις και για τα εξοπλιστικά προγράµµατα και για την Εθνική
Αµυντική Βιοµηχανία και για το εξοπλιστικό µας πρόγραµµα, για
να δείξουµε ότι δεν είµαστε µόνο κριτική, γκρίνια ή οτιδήποτε
άλλο. Και αυτό το κάναµε πριν από χρόνια. Αµφιβάλλουµε, όµως,
αν έχουν υποπέσει καν στην αντίληψή σας και αν τις έχετε δια-
βάσει, ώστε να ξέρουµε αν θα µπορούσε να έχει υιοθετηθεί κά-
ποια από αυτές. Θεωρούµε πως ούτε καν γνωρίζετε ότι έχουµε
καταθέσει αυτές τις προτάσεις. 

Θα θέλαµε να µας πείτε µέχρι και το τέλος της συνεδρίασης
εάν θα κάνετε αποδεκτή ως Υπουργείο την τροπολογία που κα-
ταθέσαµε, κύριε Υφυπουργέ. Δεν ξέρω αν το γνωρίζετε. Καταθέ-
σαµε µία τροπολογία.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυ-
νας): Το γνωρίζουµε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Το γνωρίζετε; Ωραία. Αυτό είναι
καλό.

Η Ελληνική Λύση, λοιπόν, καταθέτει σήµερα µια τροπολογία
που αφορά στη βαθµολογική εξέλιξη των αποφοίτων των Ανώτε-
ρων Στρατιωτικών Σχολών Υπαξιωµατικών, των ΑΣΣΥ, των σειρών
εισαγωγής από το 1994 έως το 2010. Είναι µια παλιά και πονε-
µένη ιστορία, γνωστή σε όλους και θεωρούµε ότι αυτοί οι άνθρω-
ποι υφίστανται πραγµατικά µια πολύ µεγάλη αδικία. 

Εδώ, όµως, εγείρονται αδικίες και για τις σειρές από το 1994
έως και το 2010, γι’ αυτά τα δεκαέξι χρόνια. Οι απόφοιτοι, λοιπόν,
των ΑΣΣΥ, των σχολών αυτών των Υπαξιωµατικών των σειρών
από το 1994 ως και το 2010, πρέπει, κύριε Υφυπουργέ, να εντα-
χθούν και αυτοί στον ν.2439/1996 προς αποκατάσταση αυτής της
άνισης µεταχείρισης. Νοµίζω ότι είναι πάρα-πάρα πολύ λογικό
αυτό το οποίο ζητάµε µε την τροπολογία αυτή. Ουσιαστικά ζη-
τάνε οι άνθρωποι αυτοί να εφαρµοστεί ο νόµος από την ηµέρα
ψήφισης του νόµου το 2010 και µετά, που χρειάζεται πτυχίο ΑΕΙ
κ.λπ.. Νοµίζουµε ότι αυτό είναι πάρα πολύ λογικό. 

Θα χαρούµε, λοιπόν, στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού διαλό-
γου, της διαβούλευσης, των προτάσεων, να κάνετε αποδεκτή την
τροπολογία αυτή. Είναι κάτι το οποίο νοµίζω ότι ηχεί µε µεγάλη
λογική στα αυτιά όλων. 

Εµείς περιµένουµε και αποκατάσταση αδικιών σε ό,τι αφορά
τις Ένοπλες Δυνάµεις και σε πολλά άλλα θέµατα, όπως για πα-
ράδειγµα, κύριε Κεφαλογιάννη, στην αποζηµίωση νυκτερινής
απασχόλησης. Ενώ σε όλα τα Σώµατα Ασφαλείας αποζηµιώνο-
νται τα στελέχη τους και για τις οκτώ ώρες που κάνουν υπηρεσία,
για τις Ένοπλες Δυνάµεις θα πληρωθούν µόνο τις πέντε από τις
οκτώ. Είναι µία σειρά από ζητήµατα που απασχολούν τον κόσµο
των Ενόπλων Δυνάµεων και, δυστυχώς, η Κυβέρνηση αυτά τα
πέντε χρόνια που κυβερνάει τη χώρα δεν τα έχει λύσει.

Επίσης, υπάρχει και αυτό στο οποίο αναφέρθηκα πριν, δηλαδή
η βαθµολογική εξέλιξη των ΑΣΣΥ µε τον νόµο του 2010. Όπως
αναδείξαµε ως Ελληνική Λύση και επανήλθαµε και πρόσφατα µε
νέα ερώτηση στη Βουλή, παραµένουν οι Αξιωµατικοί µονιµοποι-
ηθέντες ΕΜΘ να µην πληρώνονται τον βαθµό που φέρουν, αλλά
υποδεέστερο. 

Είναι µια σειρά από ζητήµατα τα οποία πρέπει, επιτέλους,
κύριε Υφυπουργέ, να λυθούν.

Θα ήθελα τώρα τον κ. Δένδια, όχι ότι δεν µε τιµά η παρουσία
του κ. Κεφαλογιάννη. Απλά υπέπεσε στην αντίληψή µας µια δή-
λωση του Υπουργού Άµυνας πριν από λίγες µέρες για «το ποντίκι
που βρυχάται». Έτσι αποκάλεσε τους Σκοπιανούς, τα Σκόπια, ο
κ. Δένδιας, ότι είναι ένα ποντίκι το οποίο βρυχάται και ότι το πρό-
βληµά µας και η απειλή µας δεν είναι αυτό το ποντίκι που βρυχά-
ται, αλλά είναι άλλο, πολλώ δε µάλλον η Τουρκία. 

Ξέρετε πάντως, κύριε Δένδια, αυτό το ποντίκι το οποίο βρυχά-
ται –δεν ξέρω αν βρυχάται, αλλά ποντίκι είναι σίγουρα- µας εξευ-
τελίζει και χρησιµοποιεί το όνοµα «Μακεδονία». 

Ο κ. Δένδιας –είπα να τον ρωτήσω γιατί είναι από τα πρωτο-
κλασάτα στελέχη της Νέας Δηµοκρατίας- είναι από τους λίγους
που δεν ήρθαν και στη Μακεδονία. Δεν θα έρθετε κι εσείς; Έχει
παρελάσει όλη η Νέα Δηµοκρατία τις τελευταίες δεκαπέντε
µέρες. Εσείς δεν θα έρθετε Θεσσαλονίκη, στους όµορους νο-
µούς, εκεί, Πέλλα κ.λπ.; Δεν έχει µείνει Υπουργός, δεν έχει µείνει
Βουλευτής, που να µην έχει έρθει. Ο Πρωθυπουργός Δευτέρα,

Τετάρτη, Παρασκευή είναι στη Μακεδονία. Μεγάλη η πρεµούρα
σας –το αντιλαµβάνοµαι- αλλά έχετε την ψευδαίσθηση ότι απευ-
θύνεστε σε καθυστερηµένους πολίτες και ότι µε τρεις επισκέψεις
θα µπορέσετε να ανακτήσετε το χαµένο έδαφος και την ντροπή
που νιώθουν οι Έλληνες πολίτες της βόρειας Ελλάδας για την
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας; Οι τρεις επισκέψεις σας νο-
µίζετε ότι θα σας φέρουν και πάλι σε θέση ισχύος; 

Πλανάσθε πλάνην οικτράν! Δεν πάτε να πάρετε και το λεωφο-
ρείο και το αεροπλάνο –τρένο µην παίρνετε, γιατί θα αργήσετε
να πάτε, κάνει οκτώ-δέκα ώρες- να έρθετε στη βόρεια Ελλάδα;
Δεν πάτε να κάνετε βόλτες µε το µετρό; Δεν πάτε να κάνετε οτι-
δήποτε; Το µήνυµα θα το πάρετε χειρόγραφα και µε σταυρό στις
9 Ιουνίου, όσες φορές και αν ταξιδέψετε στη Μακεδονία και στη
βόρεια Ελλάδα, ολόκληρο κοµβόι και αν πάτε, ό,τι κορώνες και
αν πετάνε εδώ πέρα κάποιοι συνάδελφοι και συναδέλφισσες Βου-
λευτίνες της Νέας Δηµοκρατίας από τη Θεσσαλονίκη!

Ελάτε τώρα! Κοιτάξτε, θέλω να πω κάτι. Ήθελα να κάνω µια
ερώτηση στον κ. Δένδια. Απαντήστε µου εσείς. Εσείς µε ποια
άποψη είστε; Είστε µε του Βορίδη; Είστε µε του Γεραπετρίτη;
Είστε µε της Μπακογιάννη; Με ποια άποψη είστε σε ό,τι αφορά
στα πρωτόκολλα; Διότι βλέπουµε εδώ πέρα µια διγλωσσία, τρι-
γλωσσία. Δεν µπορείτε να συνεννοηθείτε µεταξύ σας. Να τα φέ-
ρετε; Να µην τα φέρετε; Να υπερψηφιστούν; Να µην υπερψηφι-
στούν;

Επειδή τα ζήσαµε από το 2019 ως το 2023 εδώ µέσα –το ζή-
σαµε τέσσερα χρόνια- βλέπαµε τον φόβο στα µάτια σας να φέ-
ρετε τα πρωτόκολλα γιατί θα είχατε απώλειες από τους σαµα-
ρικούς και τους καραµανλικούς! Και είστε τέτοιοι πολιτικοί θεο-
µπαίχτες που και δεν τα φέρνατε τέσσερα χρόνια, και τώρα λέτε:
«Είδατε που ξέραµε τι κάναµε; Δεν τα φέρναµε, γιατί ξέραµε τι
θα γίνει». Έχετε, επίσης, την ψευδαίσθηση ότι αυτά που λέτε τα
πιστεύει ο κόσµος. Για όνοµα του Θεού, δηλαδή, πραγµατικά!

Άρα, λοιπόν, κύριε Κεφαλογιάννη, πάρτε τον λόγο και πείτε
εσείς µε ποιον είστε. Ποιας άποψης είστε; Ο Βορίδης λέει να µην
έρθουν, η Μπακογιάννη λέει ότι µέχρι το 2024 θα ψηφιστούν, ο
Γεραπετρίτης λέει: «Υπό τη δική µου θητεία θα έχουν ψηφιστεί».
Εσείς τι λέτε; Για συνεννοηθείτε λίγο µεταξύ σας και πείτε µας. 

Εµείς λέµε να έρθουν, να τα καταψηφίσει σύσσωµη η Βουλή
και να στείλουµε ένα µήνυµα στα Σκόπια! Εµείς λέµε να σκίσετε
τη Συµφωνία των Πρεσπών. Άλλο τώρα! Δείτε τώρα τι κάνετε!
Πάλι βάλατε χλαµύδες! Πάλι βάλατε περικεφαλαίες και εκµεταλ-
λεύεστε το θέµα. Τι λέει, λοιπόν, η Νέα Δηµοκρατία; Ακούστε τι
λέτε. Δεν έχετε τον Θεό σας πραγµατικά! Έχετε απύθµενο πολι-
τικό θράσος! Απύθµενο! Για να σουλατσάρετε στη Μακεδονία και
να κάνετε βόλτες, το παίζετε τώρα όψιµα Μακεδονοµάχοι! Και τι
λέτε; Λέτε να τηρηθεί η Συµφωνία των Πρεσπών και να πάψουν
τα Σκόπια να αποκαλούνται –ούτε καν τη λέξη δεν θέλω να πω-
«Μακεδονία».

Να τηρηθεί η συµφωνία, κύριε Κεφαλογιάννη; Το κράτος έχει
συνέχεια. Τα γνωστά. Τι λέει η συµφωνία, κύριε Κεφαλογιάννη;
Δίνει η συµφωνία εθνότητα και ιθαγένεια µακεδονική, ναι ή όχι; 

Τι κουνάτε το κεφάλι σας εσείς, ο κύριος από την Πιερία; Γιατί
κουνάτε το κεφάλι;

Δίνει ιθαγένεια και εθνότητα; Λέω κάτι περίεργο; Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Σοβαρευτείτε λίγο. Σας παρακαλώ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Δίνει ιθαγένεια και εθνότητα η Συµ-

φωνία των Πρεσπών, ναι ή όχι; Δίνει; Η ιθαγένεια του δεύτερου
µέρους θα είναι µακεδονική, πολίτης της δηµοκρατίας, η επίσηµη
γλώσσα θα είναι µακεδονική γλώσσα. Αυτά τα λέει η Συµφωνία
των Πρεσπών.

Άρθρο 7: Τα µέρη αναγνωρίζουν ότι η εκατέρωθεν εκατέρωθεν
αντίληψή τους ως προς τους όρους «Μακεδονία» και «Μακεδό-
νας»... Άρα, µετ’ επιτάσεως ζητάτε από τα Σκόπια να τηρήσουν
τη Συµφωνία των Πρεσπών, άρα να λέγονται «Μακεδόνες». Αυτό
λέτε στον κόσµο! 

Και έρχεστε να υιοθετήσετε και κάτι ακόµα. Καταργείται ή δεν
καταργείται η Συµφωνία των Πρεσπών; Εµείς λέµε «ναι». Εσείς
τι λέτε; Λέτε ότι από τη στιγµή που ψηφίστηκε, έγινε συµφωνία,
κ.λπ.. Βλέπω εδώ: «Στον αέρα η Συµφωνία των Πρεσπών, ανοιχτή
η κατάργηση λέει ο Γεραπετρίτης». Πάλι προεκλογικά λέτε άλλα.
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Άρα, καταργείται ή δεν καταργείται; Μιλήστε στον κόσµο, µιλή-
στε στους Έλληνες πολίτες να καταλάβουν τι γίνεται. Δεν γίνεται,
πραγµατικά, να κοροϊδεύετε συνεχώς τους Έλληνες πολίτες. 

Και επειδή έρχονται ευρωεκλογές και µιλάµε για βέτο, µπο-
ρούµε να δυσκολέψουµε τη ζωή των Σκοπιανών. Να τους την κά-
νουµε δύσκολη. Μπορούµε να πάρουµε αντίµετρα, όπως είχε
πάρει ο Ανδρέας Παπανδρέου τότε και όχι να τους χαϊδεύουµε
µόνιµα.

Υπάρχουν πάρα πολλές λύσεις, κύριε Υπουργέ, για να τρί-
ξουµε τα δόντια στα Σκόπια και να συνέλθουν λίγο, αλλά δεν κά-
νουµε τίποτα. Ως και το βέτο στην Ευρωβουλή τα κόµµατα της
Νέας Δηµοκρατίας, του ΣΥΡΙΖΑ και του ΠΑΣΟΚ το καταψήφισαν.
Είπαν να καταργηθεί το βέτο.

Για όλα αυτά, επειδή έρχονται ευρωεκλογές, να φρεσκάρουµε
λίγο τη µνήµη των Ελλήνων πολιτών οι οποίοι οδεύουν προς τις
κάλπες, για το τι έκαναν τα κόµµατα στην Ευρωβουλή, διότι τώρα
ψηφίζουµε για Ευρωβουλευτές και ποιοι θα εκπροσωπήσουν το
έθνος µας, την πατρίδα µας, τους πολίτες στην Ευρωβουλή. Άρα,
να ξέρουν ότι για τη λήψη κρίσιµων αποφάσεων εξωτερικής πο-
λιτικής επί του παρόντος απαιτείται οµοφωνία και αυτό το κατα-
ψήφισαν η Νέα Δηµοκρατία, ο ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ, όπως και
µια σειρά αποφάσεων τα οποία δεν τιµούν την Ελλάδα. Ένα πα-
ράδειγµα είναι ότι είχαµε ζητήσει να τερµατιστεί η ενταξιακή πο-
ρεία της Τουρκίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση και κάθε χρηµατο-
δοτική στήριξη της Τουρκίας. Υπήρξε καταψήφιση από Νέα Δη-
µοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ και ΠΑΣΟΚ. Άλλο νοµοσχέδιο έλεγε οι παρά-
νοµοι µετανάστες να σταλούν σε κέντρα υποδοχής σε τρίτες
χώρες. Στην Ευρωβουλή τέθηκαν αυτά, γιατί έρχονται ευρωεκλο-
γές. Καταψήφισαν Νέα Δηµοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ και ΠΑΣΟΚ. 

Πρέπει να ξέρουν οι Έλληνες τι πάνε να ψηφίσουν. Σ’ αυτά
συµφωνείτε όλοι σας. 

Έγινε πρόταση ψηφοφορίας ψηφίσµατος για τις ανθρωπιστι-
κές συνέπειες από το µπλόκο στο Ναγκόρνο Καραµπάχ και υπήρ-
ξε καταψήφιση από Νέα Δηµοκρατία, ΠΑΣΟΚ και ΣΥΡΙΖΑ. Αυτά
είναι ψηφοφορίες στην Ευρωβουλή.

Καταδίκη της χρήσης της µαντίλας στην επικοινωνία της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης για ευρωπαϊκά προγράµµατα. Αποτελεί σύµ-
βολο καταπίεσης. Καταψήφιση από Νέα Δηµοκρατία, ΠΑΣΟΚ και
ΣΥΡΙΖΑ. Αναγνώριση της ύπαρξης ΛΟΑΤΚΙ παιδιών. Η τροπολο-
γία αναφέρει ότι τα ΛΟΑΤΚΙ παιδιά είναι θύµατα µπούλινγκ, υπερ-
ψήφιση από Νέα Δηµοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ, ΠΑΣΟΚ. Συµφωνείτε σε
όλα, είστε  ίδιοι! 

Καταδίκη της παρένθετης µητρότητας. Καταψήφισε η Νέα Δη-
µοκρατία, το ΠΑΣΟΚ και ο ΣΥΡΙΖΑ, να µην έχουν οι παράνοµοι
µετανάστες περισσότερα δικαιώµατα από τους πολίτες των κρα-
τών-µελών. Καταψήφιση από Νέα Δηµοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ, ΠΑΣΟΚ.
Αυτά στηρίζετε και αυτά ψηφίζετε στην Ευρωβουλή. Δυστυχώς,
δεν µιλάµε για ευρωεκλογές, δεν µιλάµε για την Ευρωβουλή, δεν
µιλάµε για τα έργα και τις ηµέρες τα δικά σας στην Ευρωβουλή,
για να έχουν µια καθαρή εικόνα οι Έλληνες πολίτες και σε πολύ
λίγες ηµέρες να σας στείλουν το µήνυµα, όπως σας αξίζει. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε. 

Τον λόγο έχει τώρα η κ. Αφροδίτη Κτενά από το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας και µετά θα περάσουµε -νοµίζω έχετε συνεννοη-
θεί µε το Προεδρείο- στον κ. Τζανακόπουλο. 

Ορίστε, κυρία Κτενά, έχετε τον λόγο. 
ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΚΤΕΝΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Και στη ση-

µερινή συζήτηση του νοµοσχεδίου, καθώς και την επεξεργασία
του στις επιτροπές τις προηγούµενες ηµέρες, χρησιµοποιήθηκε
κατά κόρον ο νεολογισµός οικοσύστηµα καινοτοµίας. Βαρύγδου-
πος και µαξιµαλιστικός όρος, αλλά ας δούµε τι σηµαίνει. Πρόκει-
ται για ένα δίκτυο startup -επιχειρήσεων νεοφυών, δηλαδή- στρα-
τιωτικών βιοµηχανιών, κυβερνήσεων, εκπαιδευτικών και ερευνη-
τικών ιδρυµάτων, αλλά φυσικά και επενδυτικών σχηµάτων και ερ-
γαλείων Funds Venture Capital. Και όλα αυτά, αναπτύσσονται
γύρω από ένα, όπως λέγεται, κέντρο καινοτοµίας, σαν αυτό που
προτείνει το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο. 

Αυτό το Κέντρο Καινοτοµίας, το ΕΛΚΑΚ στην προκειµένη περί-

πτωση λειτουργεί, επίσης, ως επιταχυντής για την ανάπτυξη και
εµπορική αξιοποίηση νέων οπλικών συστηµάτων, αλλά και συστη-
µάτων διπλής χρήσης, όπως λέγονται, που να παρουσιάζουν, δη-
λαδή, εµπορικό ενδιαφέρον τόσο για στρατιωτική όσο και για
πολιτική χρήση. Αυτά τα λεγόµενα οικοσυστήµατα καινοτοµίας
στο κέντρο του οποίου φιλοδοξεί να τοποθετηθεί το ΕΛΚΑΚ, είναι
το νέο σχήµα για την επανατοποθέτηση, αν θέλετε, του στρατιω-
τικοβιοµηχανικού συµπλέγµατος και στις δύο πλευρές του Ατλα-
ντικού. Και δεν µπορούµε να τα δούµε ξέχωρα από τις γενικό-
τερες εξελίξεις. Μάλιστα, τα κέντρα καινοτοµίας λειτουργούν και
σαν επιταχυντές για την ανάπτυξη και εµπορική αξιοποίηση των
επικρατέστερων συστηµάτων, τα οποία στη συνέχεια αγοράζο-
νται από τις Ένοπλες Δυνάµεις της κάθε χώρας ή της χώρας µας,
εν προκειµένω. 

Ένα τέτοιο κέντρο, είναι και το DIANA. Πρόκειται για τον επι-
ταχυντή αµυντικής καινοτοµίας του ΝΑΤΟ, το οποίο ιδρύθηκε
πριν δύο χρόνια και ήδη λειτουργεί και στη χώρα µας στις εγκα-
ταστάσεις του ΕΚΕΦΕ «Δηµόκριτος». 

Η απάντηση τώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης στο νατοϊκό
DIANA είναι το EUDIS, το EU Defence Innovation Scheme, µε την
αλληλεπίδραση, επικάλυψη, διεπαφή ή και ανταγωνισµό των δύο
οικοσυστηµάτων, όπως λέγονται, να είναι ακόµη υπό συζήτηση.
Σωστά αναδείχθηκε το σοβαρό θέµα των πνευµατικών δικαιωµά-
των των συστηµάτων που θα σχετίζονται µε το ΕΛΚΑΚ. 

Ο Υπουργός απάντησε ότι επειδή ο δηµόσιος τοµέας -αυτό
στην πρώτη συνεδρίαση- έχει αλωθεί εντελώς από τον ιδιωτικό -
πρόκειται για γενναία παραδοχή που δεν περιποιεί τιµή σε καµµία
κυβέρνηση µέχρι σήµερα- δεν µπορεί να γίνει διαφορετικά, γιατί
δεν θα έρθει να συνεργαστεί ο ιδιωτικός τοµέας αν δεν εξασφα-
λίσει δικαιώµατα επί του παραγόµενου έργου. 

Αυτό από µόνο του δείχνει το τεράστιο πρόβληµα που υπάρχει,
το πόσο βάσιµοι, δηλαδή, είναι οι φόβοι που εκφράστηκαν από
αρκετούς φορείς και Βουλευτές και Βουλεύτριες για τη λειτουρ-
γία του κέντρου αυτού ως ανώνυµης εταιρείας, καθώς και την
εµπλοκή ιδιωτών σε όλα τα στάδια της έρευνας και της ανάπτυ-
ξης των νέων συστηµάτων. 

Είναι γνωστό, εξάλλου, ότι οι εταιρείες αποφασίζουν µε βάση
το µέγιστο κέρδος και όχι το πατριωτικό φρόνηµα των µετόχων
που µπορεί και να µην είναι και κοινό. Δείχνει, επίσης, την πρα-
γµατική αδυναµία να σκεφτείτε out of the box, όπως λέµε, εκτός
πλαισίου, εκτός νατοϊκού πλαισίου θα πούµε εµείς, εκτός εµπο-
ρικού πλαισίου. 

Φτάνετε στο σηµείο να θεωρείτε κριτήριο για την επιλογή προ-
σωπικού -και διαβάζω ακριβώς από το νοµοσχέδιο- την εµπειρία
στην ίδρυση και λειτουργία νεοφυών εταιρειών τεχνολογικού
τοµέα. Τι λέτε, δηλαδή; Ότι θα επιδιώκετε να προσλαµβάνετε επι-
στήµονες που θα προσβλέπουν σε ατοµικό όφελος µέσα από τη
θητεία τους. Από ένα τέτοιο οικοσύστηµα, βεβαίως, δεν θα µπο-
ρούσαν να λείπουν τα πανεπιστήµια και οι στρατιωτικές σχολές
της χώρας. Δεν µας κάνει, λοιπόν, εντύπωση ότι το νέο πλαίσιο
λειτουργίας των Ανώτερων Στρατιωτικών Εκπαιδευτικών Ιδρυµά-
των έρχεται στο ίδιο νοµοσχέδιο µε τον ΕΛΚΑΚ. 

Αφ’ ενός, λοιπόν, οι ΑΣΕΙ ευθυγραµµίζονται µε το αντιδραστικό
πλαίσιο του 4952 του νέου νόµου-πλαίσιο για τα ανώτατα εκπαι-
δευτικά ιδρύµατα, ευθυγραµµίζονται µε τη διαδικασία της Μπο-
λόνια και φυσικά, ακριβώς µάλλον γι’ αυτό δεν λύνονται προ-
βλήµατα, όπως οι αντιφάσεις και οι αδικίες που απορρέουν από
την κατηγοριοποίηση των σχολών και τα δικαιώµατα που συνο-
δεύουν τα πτυχία τους. 

Βλέπουµε και εδώ, όπως και στα ΑΕΙ, για παράδειγµα, ένας
απόφοιτος της Σχολής Υπαξιωµατικών µετά από τριετείς σπου-
δές, να θεωρείται απόφοιτος λυκείου. Την ίδια στιγµή οι απόφοι-
τοι κολεγίων έχουν επαγγελµατικά δικαιώµατα και οσονούπω και
ακαδηµαϊκά, µετά από την υπογραφή της Σύµβασης της Λισαβό-
νας. 

Δεν θα αναφερθώ στο απαράδεκτο πλαίσιο για τα διδακτορικά
που θα χρηµατοδοτούνται από ιδιώτες ή για τα βιοµηχανικά δι-
δακτορικά που θα είναι επιλέξιµα για χρηµατοδότηση µέσα από
το Ταµείο Ανάκαµψης, έχουν αναφερθεί άλλοι και έχουµε τοπο-
θετηθεί σχετικά µε διάφορες αφορµές. Θα περιοριστώ να πω ότι
η εµπλοκή ιδιωτών στην καθοδήγηση των υποψηφίων διδακτό-
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ρων και η παράδοση του ερευνητικού έργου σε ιδιώτες, είναι
σκάνδαλο από µόνα τους. 

Θέλω, όµως, να κλείσω µε µια αναφορά στο άρθρο 65, το άρθ-
ρο της θητείας, σύµφωνα µε τον Υπουργό. Πρόκειται για στρα-
τιωτικοποίηση των πανεπιστηµίων και των σπουδών στα πρότυπα
του προγράµµατος  ROTC των ΗΠΑ, το Reserve Officers Training
Corps. Λειτουργεί δεκαετίες τώρα στα πανεπιστήµια των ΗΠΑ και
µάλιστα, ιστορικές φοιτητικές κινητοποιήσεις τη δεκαετία του ’60
ενάντια στον πόλεµο του Βιετνάµ και την επιστράτευση των φοι-
τητών, πέτυχαν να το εκδιώξουν από τα µεγαλύτερα πανεπιστή-
µια. Σήµερα, ωστόσο, έχει αναπτυχθεί ακόµα και σε λύκεια και
είναι το junior ROTC. 

Αποτελεί δε, τη µεγαλύτερη δεξαµενή εφέδρων αξιωµατικών
του στρατού των ΗΠΑ. Στρατολογεί, κυρίως, από µειονότητες και
φτωχά και εξαθλιωµένα στρώµατα που δεν µπορούν να πληρώ-
σουν αλλιώς τα δίδακτρα της πανεπιστηµιακής τους εκπαίδευ-
σης, ενώ ταυτόχρονα τους εξασφαλίζει και δουλειά για ορισµένα
χρόνια µετά. Γιατί, όπως είπε ο Υπουργός, σε µία από τις επιτρο-
πές, δεν θέλουµε µόνιµους που µετά από λίγα χρόνια θα έχουν
παλιώσει.  Συγκεκριµένα, τα λόγια του Υπουργού ήταν: Ακόµη και
στα σαράντα θεωρείσαι πεπαλαιωµένος. Εκµεταλλευόµαστε το
µυαλό για µια συγκεκριµένη χρονική περίοδο, για να πάρουµε
αυτό που µπορούµε και µετά τον αποδίδουµε στην ελεύθερη
αγορά, για να κάνει τη ζωή του. 

Μας λέτε ότι χρειάζεται διαρκώς νέο αίµα, µεταφορικά και κυ-
ριολεκτικά. Αυτό το άθλιο πρόγραµµα φέρνετε και στα πανεπι-
στήµια µας. Μάλιστα, προβλέπεται κάλυψη διδάκτρων και σε
διδακτορικές σπουδές και εδώ να ρωτήσουµε για άλλη µια φορά
αν πρόκειται για τροχιοδεικτική βολή ή για είδηση. 

Κλείνοντας, καλούµε τον ελληνικό λαό και ειδικά τη νεολαία να
επαγρυπνούν. Οι υποψήφιοι διδάκτορες, οι ερευνητές, να έχουν
υπ’ όψιν τους ότι η έρευνα για το ΝΑΤΟ, δεν είναι έρευνα για την
άµυνα της χώρας, όπως λέει και το σύνθηµά τους, η νέα γενιά
έχει ιδανικά, ούτε ξεπουλιέται ούτε προσκυνά και θα δώσει µια
πρώτη απάντηση σήµερα στις φοιτητικές εκλογές, αναδεικνύο-
ντας ξανά πρώτη δύναµη την Πανσπουδαστική και θα στείλουν
ένα σαφές µήνυµα µε πολλούς αποδέκτες στις Ευρωεκλογές της
9ης Ιούνη, κοκκινίζοντας τις κάλπες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε. 

Τον λόγο έχει ο κ. Τζανακόπουλος. Μετά θα µιλήσει ο κ. Σαρα-
κιώτης και ακολουθούν  ο κ. Χαλκιάς, ο κ. Παρασκευαΐδης, ο κ.
Μάντζιος, ο κ. Χατζηδάκης και ο κ. Παφίλης. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Αργότερα. 
Κύριε Τζανακόπουλε, έχετε τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έλεγα και προ-

ηγουµένως στη σύντοµη παρέµβασή µου µετά από την οµιλία του
κ. Δένδια ότι η συζήτηση που κάνουµε σήµερα εδώ για την ανα-
διάρθρωση των θεσµών έρευνας και καινοτοµίας των ελληνικών
Ενόπλων Δυνάµεων υπό τη µορφή αυτής της ιδιωτικής εταιρείας
την οποία προτείνετε να συσταθεί δεν γίνεται κατά καµµία έννοια
σε ανύποπτο πολιτικό και διεθνή, θα έλεγε κάποιος, χρόνο, δεν
γίνεται σε µία κενή στιγµή, δεν γίνεται σε «κενό αέρος». 

Έχουµε πολλαπλές πολιτικές, γεωπολιτικές, στρατιωτικές εξε-
λίξεις, και στην Ευρώπη και στη Μέση Ανατολή, οι οποίες µε τον
ένα ή µε τον άλλον τρόπο ορίζουν, αν θέλετε, τις συντεταγµένες
εντός των οποίων γίνεται αυτή η συζήτηση. 

Καταλαβαίνω ότι η Κυβέρνηση θέλει να αποφύγει τη σαφή και
καθαρή τοποθέτηση σε αυτά τα ζητήµατα. Μου κάνει, όµως,
πολύ µεγάλη εντύπωση ότι και οι εισηγητές των κοµµάτων της
αυτοαποκαλούµενης «προοδευτικής αντιπολίτευσης» δεν βρήκαν
να πουν µια κουβέντα για το πλαίσιο αυτό, εντός του οποίου συ-
ντελείται αυτή η πρόταση µεταρρύθµισης ή αναδιάρθρωσης.
Όπως θέλετε πείτε το. Διότι δεν µπορούµε να κατανοήσουµε
καµµία από τις κυβερνητικές πρωτοβουλίες, είτε στην εξωτερική
πολιτική είτε στην εθνική άµυνα, η οποία είναι άρρηκτα συνδεδε-
µένη µε την εξωτερική πολιτική της χώρας, αν δεν δούµε ακριβώς
τη µεγάλη εικόνα, την εικόνα της διεθνούς κρίσης, των αναδια-

τάξεων, των επανασχεδιασµών, των επανατοποθετήσεων των πα-
γκόσµιων δυνάµεων, µέσα σε αυτή τη νέα συνθήκη, η οποία είναι
συνθήκη –ξαναλέω- δύο ταυτόχρονων πολεµικών συρράξεων
στην ευρύτερη περιοχή µας: Τον πόλεµο στην Ουκρανία και τη
γενοκτονία που συντελείται αυτή τη στιγµή από το κράτος του
Ισραήλ στην Παλαιστίνη, τα εγκλήµατα κατά της ανθρωπότητας.
Δεν είναι κενό χρόνου, δεν είναι «κενό αέρος». 

Όλες αυτές οι εξελίξεις επιβάλλουν και καθορίζουν αναδιατά-
ξεις των στρατηγικών του ΝΑΤΟ, των Ηνωµένων Πολιτειών, της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, που δεν είναι καθόλου άσχετες µε τις ανα-
διαρθρώσεις και στις ελληνικές Ένοπλες Δυνάµεις. 

Ήδη -αυτό ο κ. Δένδιας, ο κύριος Υπουργός, η Κυβέρνηση το
λέει µε περηφάνια- ο προϋπολογισµός για τις αµυντικές δαπάνες
έχει εκτοξευθεί στο 3,7% του ΑΕΠ, όταν λέγαµε ότι ήδη το 2%,
που αποτελεί την υποχρέωση της χώρας απέναντι στο ΝΑΤΟ,
είναι υψηλότατο ποσοστό αµυντικών δαπανών. Και η Κυβέρνηση
υπερηφανεύεται για το γεγονός ότι το έχει εκτοξεύσει το 3,7%. 

Προφανώς, αυτή η συµµετοχή της Κυβέρνησης στην κούρσα
εξοπλισµών είναι αφ’ ενός συνειδητή και αφ’ ετέρου δεν είναι
άσχετη µε αυτές τις αναδιαρθρώσεις για τις οποίες σας έλεγα
προηγουµένως και τις αναδιατάξεις στο ευρύτερο σκηνικό της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, των σχεδιασµών του ΝΑΤΟ, των Ηνωµένων
Πολιτειών. 

Από τη δική µας πλευρά ήµασταν απολύτως καθαροί. Δεν υπο-
πέσαµε στο πολιτικό σφάλµα να πούµε ότι για λόγους πατριωτι-
σµού δεν θα κάνουµε κριτική και θα υποστείλουµε τη σηµαία της
κριτικής σε ό,τι αφορά στις αµυντικές δαπάνες. Και δεν τις ψη-
φίσαµε στον προϋπολογισµό του 2024. Και καλώς δεν τις ψηφί-
σαµε. Και επιβεβαιώνεται σήµερα αυτό. Όχι διότι διαφωνούµε µε
την ανάγκη να υπάρχει αµυντική θωράκιση της χώρας. Ούτε αφε-
λείς είµαστε ούτε στα σύννεφα πετάµε. Αλλά, διότι θεωρούµε ότι
τα εξοπλιστικά προγράµµατα της Κυβέρνησης της Νέας Δηµο-
κρατίας των τελευταίων πέντε ετών δεν εξυπηρετούν αυτόν τον
σκοπό. Άλλους σκοπούς εξυπηρετούν. 

Δυστυχώς, πολλά από τα κόµµατα της προοδευτικής αντιπο-
λίτευσης φαίνεται ότι αποδέχονται και υπερψηφίζουν αυτούς
τους πολιτικούς σχεδιασµούς. Και φάνηκε και σήµερα αυτό. 

Εξυπηρετούν όλες αυτές οι αναδιάταξεις της ελληνικής αµυ-
ντικής πολιτικής την ευθυγράµµιση µε τον νατοϊκό σχεδιασµό,
που φαίνεται και στις τοποθετήσεις, αλλά κυρίως φαίνεται στις
σιωπές της Κυβέρνησης στα µεγάλα ζητήµατα της εξωτερικής
πολιτικής της χώρας. 

Είπε ο κύριος Υπουργός ότι η Ελλάδα βρίσκεται σε υπαρξιακό
κίνδυνο. Εγώ θα πω ότι όχι µόνο η Ελλάδα βρίσκεται σε υπαρ-
ξιακό κίνδυνο αυτή τη στιγµή. Πριν από λίγες ηµέρες δολοφονή-
θηκε ο Πρόεδρος του Ιράν ενδεχοµένως. Σήµερα έχουµε δύο
µεγάλες πολεµικές συρράξεις στην ευρύτερη περιοχή οι οποίες
απειλούν να αναζωπυρώσουν και να δηµιουργήσουν ένα κλίµα
πολεµικό σε ολόκληρο τον κόσµο. Άρα, η υπαρξιακή απειλή δεν
αφορά µόνο στην Ελλάδα, αφορά στην Ευρώπη, αφορά στη
Μέση Ανατολή, αφορά στο διεθνές στερέωµα, σε τελευταία ανά-
λυση. 

Προφανώς, δεν είναι αρµοδιότητα του Υπουργείου Εθνικής
Άµυνας η εξωτερική πολιτική, όµως, η ευθύνη της Κυβέρνησης –
όλοι το ξέρουµε εδώ µέσα- είναι συλλογική. Και περιµένουµε µία
τοποθέτηση, εν πάση περιπτώσει. 

Σήµερα υπήρξε από τη µεριά της Ιρλανδίας, της Νορβηγίας
και της Ισπανίας η ανακοίνωση ότι σκοπεύουν να αναγνωρίσουν
το παλαιστινιακό κράτος. Θα κάνει µια δήλωση η Κυβέρνηση σε
σχέση µε αυτή την εξέλιξη; Είναι ιστορικού χαρακτήρα εξέλιξη.
Αλλάζει πλήρως το τοπίο στη διένεξη του κράτους του Ισραήλ µε
την Παλαιστίνη αυτή η πολιτική επιλογή των τριών κρατών της
Ευρώπης και δείχνει ότι υπάρχουν κι άλλοι δρόµοι να ακολουθη-
θούν, εφόσον υπάρχει πολιτική βούληση. 

Δεν είναι απαραίτητο ούτε είναι µονόδροµος η ευθυγράµµιση
µε τις Ηνωµένες Πολιτείες ή η ευθυγράµµιση µε τις πιο σκληρές
και αντιδραστικές δυνάµεις στο εσωτερικό της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης. Υπάρχουν περιθώρια, όχι απλώς ευελιξίας, αλλά και περι-
θώρια για να ακολουθηθεί µια άλλη πολιτική γραµµή. 

Εδώ η σιωπή και της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης σε σχέση µε
το ζήτηµα, αλλά και του ΠΑΣΟΚ -περιµένω να ακούσω τον Κοι-
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νοβουλευτικό Εκπρόσωπο- είναι εκκωφαντική. 
Θα καλέσετε την κυβέρνηση να προχωρήσει σήµερα, άµεσα,

σε αντίστοιχη ανακοίνωση για την αναγνώριση του παλαιστινια-
κού κράτους; Είναι πολιτικό το ερώτηµα. 

Είναι θέση του ΣΥΡΙΖΑ και του ΠΑΣΟΚ ότι σήµερα υπάρχουν
οι προϋποθέσεις, µετά από τη συγκεκριµένη ανακοίνωση από τη
µεριά της Ισπανίας, της Ιρλανδίας και της Νορβηγίας, να αναγνω-
ρίσει η ελληνική Κυβέρνηση, όπως την κάλεσε η Βουλή το 2015;
Άλλες συνθήκες, άλλοι συσχετισµοί! Σήµερα έχουµε µια τοµή στο
διεθνές στερέωµα. Ποια είναι η θέση των κοµµάτων; Μέχρι στι-
γµής το µόνο που βλέπουµε είναι σιωπή. 

Δεύτερο ερώτηµα. Τοποθετούνται η µία µετά την άλλη κυβερ-
νήσεις υπέρ ή κατά σε σχέση µε το αίτηµα της εισαγγελίας του
Διεθνούς Ποινικού Δικαστηρίου της Χάγης για την έκδοση εντάλ-
µατος σύλληψης κατά του κ. Νετανιάχου, του Προέδρου του
κράτους του Ισραήλ και µελών της πολιτικής και στρατιωτικής
ηγεσίας του κράτους του Ισραήλ. 

Το ερώτηµα είναι το εξής. Στηρίζει η ελληνική Κυβέρνηση και
τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης την έκδοση απόφασης από το
Διεθνές Ποινικό Δικαστήριο για εντάλµατα σύλληψης κατά των
συγκεκριµένων; 

Τοποθετούνται οι κυβερνήσεις. Ο κ. Μπάιντεν, ο Πρόεδρος των
Ηνωµένων Πολιτειών, τοποθετήθηκε κατά της συγκεκριµένης δια-
δικαστικής ενέργειας από τη µεριά της εισαγγελίας του Διεθνούς
Ποινικού Δικαστηρίου. 

Άρα µην µου πείτε ότι είναι ανοικτή η δικαστική έρευνα και άρα
δεν δικαιούµαστε να τοποθετηθούµε. Το θέµα εδώ είναι πολιτικό.
Σε αντίστοιχες περιπτώσεις, όταν το Διεθνές Ποινικό Δικαστήριο
είχε προβεί σε αντίστοιχες ενέργειες, για παράδειγµα, σε σχέση
µε τη ρωσική πολιτική ηγεσία, η ελληνική κυβέρνηση ήταν λαλί-
στατη.

Ποια είναι, λοιπόν, η θέση της ελληνικής κυβέρνησης αλλά και
των κοµµάτων της Αντιπολίτευσης σε σχέση µε αυτές τις ιστορι-
κές εξελίξεις; Η απόλυτη σιωπή;

Εγώ νοµίζω ότι αυτή η αµηχανία θα είναι χαρακτηριστική και
του υπόλοιπου της συζήτησης και αποδεικνύεται, αν θέλετε, ότι
είναι αµηχανία ανοχής ή αµηχανία συνενοχής, ειδικά από τη
µεριά της Κυβέρνησης η οποία πριν από λίγες ηµέρες έδειξε τις
διαθέσεις της. Μάθαµε από δηµοσιεύµατα ότι ενεπλάκη ακόµα
πιο ενεργά η χώρα στον πόλεµο στην Ουκρανία µε την αποστολή
πολεµικού υλικού, για την οποία δεν νιώσατε τη θεσµική υποχρέ-
ωση τουλάχιστον, να ενηµερώσετε τις αρµόδιες επιτροπές της
Βουλής. Τα µαθαίνουµε από τα δηµοσιεύµατα. 

Κοιτάξτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα πράγµατα είναι
απολύτως καθαρά, οι διαχωριστικές γραµµές είναι απολύτως κα-
θαρές και δεν υπάρχουν εδώ δυνατότητες να παλαντζάρουµε.
Εµείς σε αυτή την πολιτική δεν πρόκειται να συνηγορήσουµε.
Αυτή η πολιτική νοµίζω ότι θα υπηρετηθεί και µε το συγκεκριµένο
κέντρο καινοτοµίας, διότι είναι ακριβώς η απουσία θεσµικού πλαι-
σίου ελέγχου του κέντρου αυτού που συνηγορεί στην εκτίµηση
ότι το κέντρο αυτό στην πραγµατικότητα δηµιουργείται για να
µπορέσει η χώρα να συµµετάσχει στη µοιρασιά του αµόκ των
υπερεξοπλισµών, που αποτελεί τη γραµµή της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, των Ηνωµένων Πολιτειών, αλλά και του ΝΑΤΟ συνολικά. Σε
αυτό αποσκοπείτε, πώς δηλαδή θα µπορέσει η χώρα να µην
χάσει δήθεν την ευκαιρία να συµµετάσχει στη νέα µοιρασιά των
τρισεκατοµµυρίων ευρώ. Αυτό είναι το πραγµατικό επίδικο σή-
µερα εδώ και αυτό δεν µπορούµε να το στηρίξουµε. 

Και προσέξτε, καλή είναι η κριτική και την ασπαζόµαστε και
εµείς και την υιοθετούµε και εµείς, ότι από όλες αυτές τις διαδι-
κασίες των εξοπλιστικών προγραµµάτων και των αµυντικών δα-
πανών τελικά δεν µένει τίποτα στη χώρα, ότι δηλαδή υπάρχουν
εξοπλιστικά προγράµµατα την τελευταία πενταετία -20 δισεκα-
τοµµύρια όπως έλεγα προηγουµένως, οι αµυντικές δαπάνες
έχουν εκτοξευθεί στο 3,7% του ΑΕΠ-, αλλά ελάχιστα ψίχουλα µέ-
νουν στην Ελληνική Αµυντική Βιοµηχανία. Σοβαρή κριτική είναι
αυτή, αλλά δεν µπορεί να είναι το άλφα και το ωµέγα της κριτι-
κής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Θα πάρετε
και τη δευτερολογία σας;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε.

Δεν µπορεί να µένουµε απλώς και µόνο στο επιφαινόµενο.
Ποια είναι η θέση της ελληνικής κυβέρνησης σε σχέση µε αυτές
καθαυτές τις αµυντικές δαπάνες και το πρόγραµµα εξοπλισµών;
Το στηρίζετε ή δεν το στηρίζετε; Προφανώς µε βάση την ψήφο
σας -και του ΠΑΣΟΚ και του ΣΥΡΙΖΑ- στον προϋπολογισµό το
υποστηρίζετε αυτό το πρόγραµµα. Με συγχωρείτε, αλλά έτσι και
µάλιστα, στο όνοµα του πατριωτισµού µετατοπίζεται η συζήτηση
διαρκώς στο πεδίο της Δεξιάς, εκεί όπου η Νέα Δηµοκρατία µε
αυτόν τον υποτιθέµενο, αν θέλετε, πατριωτικό ή υπερπατριωτικό
της οίστρο θέλει να πει ότι µόνο αυτή η στρατηγική εξυπηρετεί
τα συµφέροντα της χώρας. Μετατοπίζεται διαρκώς η συζήτηση
σε αυτό το γήπεδο, στο γήπεδο της Δεξιάς και εκεί, ξέρετε, άλλοι
έχουν το πάνω χέρι. 

Άρα η κριτική πρέπει να είναι στρατηγική, πρέπει να είναι κρι-
τική προσανατολισµού, δεν πρέπει να είναι κριτική που περιορί-
ζεται στο γήπεδο της Νέας Δηµοκρατίας, της Δεξιάς, στο γήπεδο
που έχει φτιάξει και έχει κόψει στα µέτρα της η Κυβέρνηση.

Λέµε, λοιπόν, ότι άµεσα -και καλούµε όλα τα κόµµατα της Αντι-
πολίτευσης να τοποθετηθούν- πρέπει: πρώτον, να προχωρήσει η
ελληνική κυβέρνηση σήµερα σε ανακοίνωση για την αναγνώριση
του παλαιστινιακού κράτους, δεύτερον, να αποσυρθεί η φρεγάτα
«ΥΔΡΑ» από την Ερυθρά Θάλασσα και να επιστρέψει άµεσα στη
χώρα, τρίτον, να πρωτοστατήσει η ελληνική κυβέρνηση για την
κατάπαυση του πυρός και την ειρήνη στη Λωρίδα της Γάζας και
φυσικά, να πρωτοστατήσει η ελληνική κυβέρνηση στην προσπά-
θεια για την αντιστροφή της λογικής της κούρσας εξοπλισµών
όχι µόνο στη χώρα, αλλά και σε ολόκληρη την Ευρώπη. 

Προσέξτε, η σηµερινή επιλογή αυτών των τριών κρατών δείχνει
ότι όλα αυτά δεν είναι αφέλειες, δεν είναι ονειρικές φαντασιώσεις
κάποιων ροµαντικών, αλλά µπορούν να είναι εφαρµοσµένη πολι-
τική. Και το µεγάλο πολιτικό ερώτηµα είναι αν αυτή την πολιτική
θα την υποστηρίξουµε έχοντας γνώση και του δυσµενούς συσχε-
τισµού δύναµης και της ισχύος των Ηνωµένων Πολιτειών και της
ισχύος µεγάλων κρατών στο εσωτερικό της Ευρωπαϊκής Ένωσης
που έχουν άλλες πολιτικές επιδιώξεις και άλλες πολιτικές στρα-
τηγικές. Το θέµα είναι από ποια πλευρά στεκόµαστε εµείς. Από
ποια πλευρά στέκεται η Νέα Δηµοκρατία ξέρουµε. Το θέµα είναι
οι υπόλοιποι τι θα κάνουν.

Εµείς έχουµε δηλώσει ξεκάθαρα από ποια πλευρά βρισκόµα-
στε και µε τις µικρές µας δυνάµεις θα συνεχίσουµε αυτή την
πλευρά να την υπηρετούµε. Από εκεί και πέρα ο καθένας ανα-
λαµβάνει και την πολιτική ευθύνη που του αναλογεί. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει ο κ. Σαρακιώτης και αµέσως µετά ο κ. Χαλκιάς.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σήµερα επί του νο-

µοσχεδίου του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας µε θέµα: «Ίδρυση
Ελληνικού Κέντρου Αµυντικής Καινοτοµίας - Εκσυγχρονισµός θε-
σµικού πλαισίου των Ανωτάτων Στρατιωτικών Εκπαιδευτικών Ιδ-
ρυµάτων - Σύσταση κοινού Σώµατος Πληροφορικής στις Ένο-
πλες Δυνάµεις και λοιπές διατάξεις» σε µία χρονική συγκυρία
κατά την οποία παρατηρείται σωρεία ανεπίλυτων προβληµάτων
µέριµνας προσωπικού -διαβάζουµε διαρκώς για τις συνεχείς απο-
χωρήσεις στο Πολεµικό Ναυτικό, ενδεικτικά το αναφέρω- µε την
Κυβέρνηση να προχωρά σε εξοπλιστικά προγράµµατα ύψους
άνω των 14 δισεκατοµµυρίων ευρώ, εκ των οποίων δεν δίνεται
ούτε 1 ευρώ στην Ελληνική Αµυντική Βιοµηχανία, δεν επενδύεται
ούτε 1 ευρώ στην εγχώρια παραγωγή και τεχνογνωσία, δεν λαµ-
βάνουν ούτε 1 ευρώ οι Έλληνες εργαζόµενοι. 

Προφανώς αγνοεί η Νέα Δηµοκρατία ότι η ενίσχυση της απο-
τρεπτικής ικανότητας των ελληνικών Ενόπλων Δυνάµεων οφείλει
να προτάσσει το συγκριτικό πλεονέκτηµά µας σε επίπεδο ανθρώ-
πινου δυναµικού, αντί να επαφίεται αποκλειστικά και µόνο στα
σύγχρονα και απαραίτητα στρατιωτικά µέσα.

Τα ανεπίλυτα προβλήµατα αφορούν σε µία σειρά ζητηµάτων,
όπως η ιατροφαρµακευτική περίθαλψη, µε τη διαρκή υποβάθµιση
των στρατιωτικών νοσοκοµείων, που οδηγεί και σε µαζικές πα-
ραιτήσεις γιατρών. Οφείλει να υπογραµµιστεί ότι ο ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία είναι αντίθετος σε οποιαδήποτε απόπειρα
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αλλαγής του τρόπου διοίκησης, η οποία θα έχει αρνητικές συνέ-
πειες στις παρεχόµενες υπηρεσίες προς τα στελέχη των Ενό-
πλων Δυνάµεων και όχι µόνο. Υπάρχει σωρεία προβληµάτων που
αφορούν στη στέγαση του στελεχικού δυναµικού ιδιαίτερα στις
παραµεθόριες περιοχές, σωρεία προβληµάτων σχετικά µε τη δια-
τήρηση του µισθολογίου στα κατώτατα επίπεδα. Υπενθυµίζεται
ότι η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ µε τον ν.4442 κατοχύρωσε κεκτη-
µένα µισθολογικά δικαιώµατα των στρατιωτικών, επέστρεψε εφά-
παξ το 50% των περικοπών που αντισυνταγµατικά παρακράτησε
η κυβέρνηση Σαµαρά το 2014.

Επίσης, θεσµοθέτησε την πρόσθετη ασφαλιστική πενταετία για
όλα τα στελέχη, η οποία εν συνεχεία καταργήθηκε µε το νόµο Χα-
τζηδάκη και ενσωµάτωσε τα πάντα στο βασικό µισθό παρά τις
µνηµονιακές πιέσεις, διατηρώντας επιδόµατα αλλά και θεσπίζο-
ντας για πρώτη φορά στα χρονικά αποζηµίωση για τη νυχτερινή
εργασία. 

Παράλληλα, υφίσταται ακόµη η εκκρεµότητα της µισθολογικής
αποκατάστασης των προαχθέντων πριν από τρία χρόνια ΕΜΘ
στο βαθµό του Ανθυπολοχαγού, που επίσης ήταν ρύθµιση της
κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ, ενώ τέλος παραµένει σε εκκρεµότητα
το µείζον ζήτηµα της αυτεπάγγελτης αποστρατείας των ΕΠΟΠ
ηλικίας πενήντα ετών, οι οποίοι έχουν λάβει πλήθος υποσχέσεων
από το Υπουργείο Άµυνας χωρίς κανένα αντίκρισµα, κινδυνεύο-
ντας να βρεθούν στον δρόµο και χωρίς σύνταξη. Και θεωρώ αυ-
τονόητο το Υπουργείο να κάνει δεκτή την τροπολογία του
εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία για το µείζον αυτό
ζήτηµα, που αφορά στις ζωές αρκετών στελεχών των Ενόπλων
Δυνάµεων.

Όσον αφορά τώρα στις παραγωγικές σχολές των Ενόπλων Δυ-
νάµεων, χαιρετίζουµε τις ρυθµίσεις για τα Ανώτατα Στρατιωτικά
Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα, αλλά οφείλουµε να τονίσουµε την υπο-
βάθµιση των Ανωτάτων Στρατιωτικών Σχολών Υπαξιωµατικών, οι
οποίες στερούνται µονίµου προσωπικού και δεν εµπίπτουν στις
ευνοϊκές ρυθµίσεις του παρόντος νοµοσχεδίου. 

Είναι προφανώς προς τη λάθος κατεύθυνση να δηµιουργού-
νται ανώτατες σχολές δύο ταχυτήτων, καθώς µεταξύ άλλων η
διάκριση µεταφέρεται αδίκως εν συνεχεία σε όλες τις βαθµίδες
του προσωπικού των Ενόπλων Δυνάµεων µας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε µία περίοδο µειζόνων γεω-
πολιτικών προκλήσεων και ανακατατάξεων η χώρα µας οφείλει
να ενισχύσει τη στρατηγική εικόνα της ως πυλώνας σταθερότη-
τας στην περιοχή διευρύνοντας τους συντελεστές ισχύος της,
αλλά ταυτόχρονα οργανώνοντας την εξωτερική πολιτική της µε
προτάγµατα τη βούληση αντί του κατευνασµού, την ενεργητικό-
τητα αντί του στρουθοκαµηλισµού, την αποφασιστικότητα αντί
της φοβικότητας. Και έφτασε ακόµα και ο πρώην πρόεδρος της
Νέας Δηµοκρατίας ο κ. Σαµαράς -όχι ο Στέφανος Κασσελάκης,
όχι ο Ευάγγελος Αποστολάκης- να µιλάει προ ολίγων, µάλιστα,
ηµερών για επαγγελµατίες κατευναστές. Ο κ. Σαµαράς ήταν, τον
οποίον πασχίζετε να µη δυσαρεστήσετε, υλοποιώντας µια εξω-
τερική πολιτική του Ιανού.

Άλλο πρόσωπο προς τους Αµερικανούς και τους Γερµανούς
για τη Συµφωνία των Πρεσπών, άλλο πρόσωπο ενώπιον των
ακροδεξιών κύκλων του κόµµατός σας. Φιλοφρονήσεις της κ.
Μπακογιάννη προς τον κ. Κοτζιά για την υποδειγµατική διαπρα-
γµάτευση σχετικά µε το όνοµα της Βόρειας Μακεδονίας, την ίδια
στιγµή µεγαλόστοµες διακηρύξεις για υποτιθέµενο βέτο προκει-
µένου να αµβλυνθούν οι εντάσεις από τους ψηφοφόρους που κο-
ροϊδέψατε και συνεχίζετε να κοροϊδεύετε διαρκώς τα τελευταία
χρόνια. Άλλο πρόσωπο προς τον κ. Ερντογάν και τον κ. Φιντάν
για τις ελληνοτουρκικές σχέσεις, άλλο πρόσωπο προς το εσωτε-
ρικό ακροατήριο. 

Διαθέτει, όµως, ψήγµατα αξιοπιστίας η εν λόγω της δισυπό-
στατη τακτική της σηµαίας ευκαιρίας; Σε ποιο κύρος της ελληνι-
κής εξωτερικής πολιτικής αναφερόµαστε όταν υπογράφεται η
Διακήρυξη των Αθηνών και εντός µόλις λίγων ηµερών καθίσταται
κουρελόχαρτο µε συνεχιζόµενες παραβιάσεις του εθνικού εναέ-
ριου χώρου, µε επίδειξη µηδενικού σεβασµού από την Τουρκία
όπου ένα µνηµείο παγκόσµιας πολιτιστικής κληρονοµιάς, όπως
η Μονή της Χώρας µετατρέπεται σε ισλαµικό τέµενος; Και να µην
ξεχνούµε και τη µετατροπή της Αγίας Σοφίας σε ισλαµικό τέµε-

νος, την έντονη απάντηση της Κυβέρνησης την οποία την αναζη-
τούµε ακόµη µετά από πολλά χρόνια, µε µία νεοοθωµανική Τουρ-
κία να εγείρει αµφισβητήσεις ακόµα και στο Μυρτώο πέλαγος µε
αφορµή την οριοθέτηση θαλασσίων πάρκων, µε το προκλητικό
δόγµα της «γαλάζιας πατρίδας» να εντάσσεται στα σχολικά εγ-
χειρίδια. 

Και όλα τα παραπάνω σε µια χρονική συγκυρία που ο κ. Μη-
τσοτάκης επιχειρεί να µας πείσει -το ίδιο έπραξε και στην πρωινή
του τηλεοπτική συνέντευξη- ότι η Τουρκία δεν προκαλεί και επι-
κρατεί ένα καλό κλίµα.

Την ίδια στιγµή η κωλυσιεργία στην κύρωση των πρωτοκόλλων
µε τη Βόρεια Μακεδονία έχει αποθρασύνει τη νέα ηγεσία της γει-
τονικής χώρας και έχει οδηγήσει στην έξαρση του ακραίου εθνι-
κιστικού λόγου. Αν η Κυβέρνηση σας επιδείκνυε στοιχειώδη σο-
βαρότητα προχωρώντας στην υλοποίηση των διεθνών δεσµεύ-
σεων της χώρας µας, αυτή τη στιγµή η Ελλάδα θα συνιστούσε
τον διπλωµατικό δίαυλο της επαφής της Βόρειας Μακεδονίας µε
τα διεθνή θεσµικά όργανα, θα είχε εµβαθύνει τις οικονοµικές σχέ-
σεις της µε την γειτονική χώρα ενισχύοντας τα εργαλεία της οι-
κονοµικής διπλωµατίας, ενώ θα αποτελούσε και τον αποκλειστικό
εγγυητή της αεράµυνάς της επιτηρώντας το FIR της. Αντ’ αυτών
σύρεστε πίσω από απειλές Βουλευτών σας ότι δεν θα ψηφίσουν
τα πρωτόκολλα και υποθηκεύετε τη διεθνή θέση της χώρας µας. 

Στην εν λόγω ανερµάτιστη εξωτερική πολιτική ο ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία δεν πρόκειται να συνηγορήσει.

Κλείνοντας, µε αφορµή τη σηµερινή κοινοβουλευτική διαδικα-
σία επί ενός νοµοσχεδίου του Υπουργείου Άµυνας, θα ήθελα να
επισηµάνω την υψηλή σηµασία της αµυντικής πολιτικής και πώς
αυτή οφείλει να ευθυγραµµίζεται µε την εξωτερική πολιτική. Η
διεθνής θέση και ο γεωπολιτικός ρόλος της πατρίδας µας, µε δε-
δοµένες τις έντονες περιφερειακές αναταράξεις των τελευταίων
ετών, οφείλει να συνιστά αποτέλεσµα της συντονισµένης χάρα-
ξης των εν λόγω δύο πολιτικών.

Και επειδή ακούστηκαν διάφορα για τη στάση µας στο µείζον
ζήτηµα στη Γάζα, θα αναγνώσω την ανακοίνωση της τοµεάρχη
εξωτερικών του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία, της Ρένας Δού-
ρου, η οποία αναφέρει ότι παλεύουµε για να µπει τέλος στη
σφαγή στη Γάζα, να υπάρξει σεβασµός του διεθνούς δικαίου,
απελευθέρωση των οµήρων, αποτροπή της διεύρυνσης της σύ-
γκρουσης σε περιφερειακό επίπεδο. Παλεύουµε για να αναλάβει,
επιτέλους, πρωτοβουλία η ελληνική Κυβέρνηση στο πλαίσιο ενερ-
γητικής πολυµερούς διπλωµατίας για δικαιοσύνη και ασφάλεια,
στη βάση των αποφάσεων του ΟΗΕ και των συνόρων του 1967,
για λύση δύο κρατών που θα συµβιώνουν ειρηνικά µε τα ανατο-
λικά Ιεροσόλυµα, πρωτεύουσα του παλαιστινιακού κράτους, κρά-
τους που σήµερα αναγνώρισαν Ισπανία, Νορβηγία και Ιρλανδία.
Και το ερώτηµά µας είναι το τι θα πράξει η Ελληνική Κυβέρνηση:
Θα υλοποιήσει το οµόφωνο ψήφισµα της Βουλής του Δεκεµβρίου
του 2015, για αναγνώριση του παλαιστινιακού κράτους;

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κ. Χαλ-

κιάς έχει τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΧΑΛΚΙΑΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Μέρος Α’

του υπό συζήτηση νοµοσχεδίου του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας
αφορά στη σύσταση και λειτουργία του Ελληνικού Κέντρου Αµυ-
ντικής Καινοτοµίας, του ΕΛΚΑΚ, ενός φορέα που προωθεί την
ανάπτυξη και αξιοποίηση των νέων τεχνολογιών στον τοµέα της
εθνικής ασφάλειας.

Παρ’ όλο που υπάρχουν κάποια θολά σηµεία στο καταστατικό
του και παρά το γεγονός ότι διαφωνούµε κάθετα µε τη νοµική
µορφή του συγκεκριµένου φορέα, δεν µπορούµε να παραβλέ-
ψουµε ότι πρόκειται για ένα πολύ θετικό βήµα για την ανάπτυξη
της αµυντικής βιοµηχανίας, η οποία θα έχει και πλεονεκτήµατα
για το σύνολο της ελληνικής οικονοµίας.

Εάν λειτουργήσει ορθά ο συγκεκριµένος φορέας, µπορεί να
αποτελέσει πρότυπο για την ευρωπαϊκή ήπειρο, ενώ η εµπορική
αξιοποίηση των παραχθέντων τεχνολογιών θα έχει σίγουρα
οφέλη για την οικονοµική ανάκαµψη της χώρας µας. Θα δηµιουρ-
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γηθούν θέσεις εργασίας, θα αναχαιτιστεί το κύµα εξόδου πτυχι-
ούχων υψηλών δεξιοτήτων προς το εξωτερικό και θα ενισχυθεί
περαιτέρω η βιοµηχανία µας, αφού είναι γνωστό ότι τα ευρήµατα
από έρευνα σε αυτούς τους τοµείς διαχέονται γρήγορα και σε
άλλους, τα γνωστά spillovers.

Βασική προϋπόθεση για όλο αυτό, όπως προείπα, είναι ο φο-
ρέας, αλλά και το σύνολο της εθνικής άµυνας να λειτουργεί ορθά
και αποτελεσµατικά. Και εδώ ακριβώς είναι το πρόβληµα.

Θα θέλαµε να δοθούν περισσότερα κίνητρα προς τους εργα-
ζόµενους, ώστε να αυξήσουν επιπλέον την παραγωγικότητά τους
και πρέπει να υπάρχει ικανός χρόνος παραµονής των υπαλλήλων
στις θέσεις τους, ώστε να αναπτύξουν έναν ικανοποιητικό βαθµό
αποδοτικότητας στο αντικείµενο στο οποίο εργάζονται. Αυτή η
σταθερότητα στις Ένοπλες Δυνάµεις δεν υπάρχει και φοβούµεθα
ότι και στο νεοσυσταθέν ΕΛΚΑΚ θα υπάρξουν κάποια προβλή-
µατα, αφού και για τους υπαλλήλους αυτού του φορέα θα υφί-
στανται συχνές µεταθέσεις.

Το θέµα των µεταθέσεων των Ενόπλων Δυνάµεων είναι θέµα
εθνικής ασφάλειας. Θεωρούµε ότι για να αναπτύξουν τα στελέχη
των Ενόπλων Δυνάµεων υψηλή αποδοτικότητα στην εργασία
τους, δεν πρέπει να αναγκάζονται να αλλάζουν υπηρεσία κάθε
δύο ή τρία χρόνια. Η αλλαγή υπηρεσίας, η µετακίνηση από νοµό
σε νοµό ανά την επικράτεια δηµιουργεί πολλαπλά εµπόδια για τα
στελέχη και τις οικογένειές τους. Και µπορούµε να λέµε ότι καλό
θα ήταν να διαχωρίζεται η επαγγελµατική από την προσωπική
ζωή, αλλά ξέρουµε όλοι µας ότι αυτό δεν µπορεί να γίνει. Οι επο-
χές έχουν αλλάξει.

Παλαιότερα δεν υπήρχε το ζήτηµα, καθώς οι Ένοπλες Δυνά-
µεις στελεχώνονταν, κυρίως, από άνδρες των οποίων οι σύζυγοι
δεν εργάζονταν. Τώρα, όµως, τα πράγµατα είναι πολύ διαφορε-
τικά. Κανένας δεν µπορεί να ζητήσει από τον ή τη σύντροφό του
να αλλάξει όλη τη ζωή του, να παραιτηθεί από την εργασία του ή
να ασκεί εφήµερα επαγγέλµατα όπου τύχει µετάθεση, αν υπάρχει
καν αυτή η δυνατότητα. Κανένας δεν µπορεί να βλέπει τα παιδιά
του να αλλάζουν σχολικό περιβάλλον κάθε δύο ή τρία χρόνια και
να µην µπορούν να δηµιουργήσουν σταθερούς κοινωνικούς δε-
σµούς µε άλλα παιδιά. 

Και να πω ότι υπάρχει κάποιο αντάλλαγµα για όλο αυτό; Οι µι-
σθοί στις Ένοπλες Δυνάµεις, όπως και στον ευρύτερο δηµόσιο
τοµέα, περικόπηκαν µε τα µνηµόνια και κανένας δεν έχει αναρω-
τηθεί µέχρι σήµερα πώς αυτοί οι άνθρωποι ζουν, ειδικά τώρα που
το µέσο κόστος ζωής έχει αυξηθεί κατακόρυφα. Αυτό δεν λαµ-
βάνεται υπ’ όψιν ούτε καν στις µεταθέσεις. Υπάρχουν άτοµα που
διαθέτουν σπίτι σε νησιά ή σε ακριτικές περιοχές, αλλά εξακο-
λουθούν να µετατίθενται από τόπο σε τόπο πληρώνοντας δυσθε-
ώρητα ενοίκια. 

Εδώ να αναφέρω ότι πρώτοι οι Σπαρτιάτες αναφέραµε στο
προσχέδιο του προϋπολογισµού την ανάγκη να χτιστούν κατοι-
κίες για τα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων, για τους γιατρούς
µας, τους λιµενικούς µας, τους δασκάλους µας, ξεκινώντας από
τις ακριτικές περιοχές. Και πράγµατι, µέσω δηµοσιευµάτων, βλέ-
πουµε ότι η Κυβέρνηση ετοιµάζεται να το κάνει πράξη. Αυτό είναι
κάτι πάρα πολύ θετικό για τους δικούς µας ανθρώπους, γιατί
είναι δικοί µας άνθρωποι όλα αυτά τα στελέχη, οι δάσκαλοι και
οι γιατροί.

Υπάρχουν άτοµα που έχουν τρία ή περισσότερα παιδιά και πάλι
µετατίθενται λόγω υπηρεσιακών αναγκών. Στην ερώτηση που κα-
τέθεσα προς τον Υπουργό στις 8 Μαρτίου είχαµε τονίσει όλα
αυτά τα φαινόµενα όπου δεν πραγµατοποιούνται οι µεταθέσεις,
ακόµα και όταν η νοµοθεσία προβλέπει κάτι τέτοιο. 

Το ξέρουµε, κύριε Υπουργέ, ότι υπάρχουν νόµοι, το ξέρουµε
ότι υπάρχει και η δικαστική οδός για την επίλυση τέτοιων διαφο-
ρών, αλλά η προσφυγή στα δικαστήρια για τέτοια υπόθεση έχει
ένα κόστος περίπου στις 2.500 ευρώ και κανένας υπάλληλος του
Υπουργείου σας δεν µπορεί να ανταπεξέλθει σε αυτό.

Για να µην αναφέρω και το τι τραβάνε αυτοί οι άνθρωποι όταν
προσφεύγουν στη δικαιοσύνη µόλις επιστρέψουν στην υπηρεσία
τους, το εργασιακό µπούλινγκ. Υπάρχει. Έχουν γίνει έρευνες γι’
αυτό. Το ξέρετε ότι σε όλους τους φορείς του δηµοσίου υπάρχουν
τέτοια φαινόµενα, αλλά όλοι τα κρύβετε κάτω απ’ το χαλάκι µη
τυχόν και χαλάσει η τέλεια εικόνα που έχετε φτιάξει για το κράτος.

Ερωτώ, λοιπόν: Θα ήταν δύσκολο οι τοποθετήσεις των στελε-
χών των Ενόπλων Δυνάµεων να είναι σταθερές εξαρχής και να
πραγµατοποιούνται µεταθέσεις µόνο σε εξαιρετικά επείγουσες
περιπτώσεις; Ας φτιάξει η κάθε υπηρεσία περιγράµµατα θέσεων
που να απαιτούνται συγκεκριµένα προσόντα και ας επιλεχθούν
τα στελέχη εκείνα που έχουν όλα αυτά τα προσόντα για την κάθε
θέση. Όχι «σήµερα είσαι εδώ και αύριο είσαι αλλού». Είναι δύ-
σκολο να είναι αποδοτικοί οι υπάλληλοι σε ένα τόσο ευµετάβλητο
περιβάλλον.

Μιας και αναφέρθηκα στο θέµα των αµοιβών προ ολίγου, είναι
καλό να θίξουµε και το θέµα των αµοιβών των στελεχών του νέου
Σώµατος Πληροφορικής των Ενόπλων Δυνάµεων.

Όπως φαίνεται και στην ανάλυση συνεπειών ρύθµισης, στη
διαβούλευση κατατέθηκαν πάρα πολλά σχόλια που κάνουν λόγο
για την έλλειψη οικονοµικών κινήτρων για την ένταξη των νέων
στις Ένοπλες Δυνάµεις και συγκεκριµένα σε αυτό το Σώµα. Το
µισθολογικό χάσµα µεταξύ των νέων που υπηρετούν στις Ένο-
πλες Δυνάµεις και των συνοµηλίκων τους στην ελεύθερη αγορά
εργασίας είναι µεγάλο. Για αυτή την κατηγορία επαγγελµατιών
είναι ακόµα µεγαλύτερο. Ένας απόφοιτος πληροφορικής, που
µόλις βγήκε από τη σχολή, λαµβάνει στη χειρότερη των περιπτώ-
σεων 1.500 µε 1.600 ευρώ καθαρά µηνιαίως.

Ο ίδιος ο Υπουργός Παιδείας κ. Πιερρακάκης έχει δηλώσει ότι
στην Ελλάδα θέλουµε κάθε χρόνο δεκαέξι χιλιάδες αποφοίτους
πληροφορικής και από τα πανεπιστήµια βγαίνουν περίπου οι
µισοί, οκτώ χιλιάδες άτοµα. Δεδοµένης της πλεονάζουσας ζήτη-
σης, είναι λογικό οι µισθοί να αυξάνονται γι’ αυτούς τους επαγ-
γελµατίες. Όταν, λοιπόν, ένας νέος άνθρωπος µπορεί να πάρει
τέτοιον µισθό στην αγορά, για ποιον λόγο να επιλέξει τις Ένο-
πλες Δυνάµεις; Ακόµα και το πλεονέκτηµα της µονιµότητας της
θέσης παύει να είναι ελκυστικό σε µια αγορά όπου υπάρχει πλη-
θώρα θέσεων εργασίας και µάλιστα καλά αµειβόµενων. Ας σκε-
φτούµε και το γεγονός ότι οι εργαζόµενοι στον τοµέα της πλη-
ροφορικής µπορούν να αναλάβουν έργα και για επιχειρήσεις στο
εξωτερικό µέσω τηλεργασίας. Καταλαβαίνουµε ότι οι κενές θέ-
σεις εργασίας είναι πολύ περισσότερες από τις οκτώ χιλιάδες
που ανέφερε ο Υπουργός Παιδείας.

Θα πρέπει να τους δώσουµε περισσότερα κίνητρα. Όπως δεί-
χνουν οι τρέχουσες εξελίξεις ο πόλεµος έχει αλλάξει µορφή και
δεν διεξάγεται πλέον αποκλειστικά µε άνδρες που κρατούν του-
φέκια. Οι υβριδικές απειλές είναι πλέον η νέα πραγµατικότητα.
Μη επανδρωµένα αεροσκάφη, βόµβες και πυραυλικά συστήµατα
που ενεργοποιούνται και διαχειρίζονται από απόσταση εκατοντά-
δων χιλιοµέτρων. Ακόµα και κυβερνοεπιθέσεις στα δίκτυα των
κρατών. Αυτή είναι η νέα µορφή πολέµου και γι’ αυτή θα πρέπει
να είµαστε προετοιµασµένοι. Μια κυβερνοεπίθεση είναι ικανή να
διαλύσει ένα ολόκληρο κράτος σε χρόνο µηδέν. Είναι, λοιπόν,
επιτακτική ανάγκη να ατσαλωθούµε έναντι αυτών των νέων απει-
λών. Ειδικά οι επαγγελµατίες αυτής της ροµποτικής και τεχνητής
νοηµοσύνης είναι πιο απαραίτητοι σήµερα από ποτέ. Γι’ αυτό και
θεωρώ θετικό το βήµα που γίνεται µε το υπό συζήτηση νοµοσχέ-
διο σήµερα. Παρ’ όλο που εξακολουθούν να υπάρχουν παθογέ-
νειες, παρ’ όλο που αυτές διαιωνίζονται είναι ξεκάθαρα προς το
συµφέρον του ελληνικού λαού η δηµιουργία ειδικού σώµατος
πληροφορικής στις Ένοπλες Δυνάµεις. Είναι προς το συµφέρον
της ελληνικής οικονοµίας να υπάρξει ένας φορέας που θα ενι-
σχύσει την ανάπτυξη της αµυντικής βιοµηχανίας, της έρευνας και
της καινοτοµίας σε αυτό τον τοµέα, όπως έχουν δείξει άλλωστε
και τα παραδείγµατα παρόµοιων φορέων σε άλλες χώρες, όπως
η Αµερική, το Ισραήλ, η Γαλλία και η Μεγάλη Βρετανία. Τα οφέλη
από την ανάπτυξη της αµυντικής βιοµηχανίας δεν αφορούν µόνο
στους στρατιωτικούς σε πεδία µάχης αλλά διαχέονται στο σύ-
νολο των οικονοµιών τους ενδυναµώνοντας τη θέση τους στο πα-
γκόσµιο οικονοµικό στερέωµα. Τυχόν προβλήµατα και παθογέ-
νειες µπορούν να επιλυθούν εύκολα µε νοµικοτεχνικές βελτιώ-
σεις ακόµα και σε δεύτερο χρόνο. 

Τέλος, αξίζει να αναφερθούµε και στα νέα προγράµµατα ειδι-
κής θητείας που εισάγονται για πρώτη φορά. Εµείς το βρίσκουµε
ένα πολύ καινοτόµο σχέδιο το οποίο θα βρει πάρα πολύ µεγάλη
απήχηση. Εξάλλου, προσωπικά από αυτό εδώ το Βήµα της Βου-
λής, στο νοµοσχέδιο µε τα ιδιωτικά πανεπιστήµια είχα πει ότι το
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µεγαλύτερο πρόβληµα της χώρας είναι ότι η παραγόµενη τεχνο-
λογία στα πανεπιστήµιά µας δεν εφαρµόζεται για εµπορικούς
σκοπούς. Και αυτό το νοµοσχέδιο νοµίζω ότι λύνει µία από αυτές
τις παθογένειες. 

Κλείνοντας, θα αναφερθώ στην ελληνική φρεγάτα στην Ερυ-
θρά Θάλασσα. Ορθώς, κύριε Υφυπουργέ, είναι η φρεγάτα εκεί
για δύο λόγους. Αποκτούµε πολεµική εµπειρία που είναι πάρα
πολύ σηµαντική. Δεν µένουµε µόνο στις ασκήσεις. Και το δεύ-
τερο είναι η προστασία του εµπορικού µας ναυτικού. Είναι πάρα
πολύ σηµαντικό για τα ελληνικά συµφέροντα. 

Τέλος, για την ανακήρυξη παλαιστινιακού κράτους, νοµίζω ότι
εάν δούµε τη Χαµάς, αυτή την τροµοκρατική οργάνωση, τους δο-
λοφόνους της Χαµάς, να ηγούνται ενός παλαιστινιακού κράτους,
αυτό είναι πάρα πολύ επικίνδυνο για τη χώρα µας και για την αν-
θρωπότητα ολόκληρη. Η Χαµάς έχει δείξει ότι είναι τροµοκράτες,
δολοφόνοι οι οποίοι είναι φιλοτούρκοι, εκπαιδεύονται, εξοπλίζο-
νται από την Τουρκία. Και κάτι τέτοιο δεν είναι προς τα ελληνικά
συµφέροντα. Αν επιλέξει ο παλαιστινιακός λαός να συνεχίσει
χωρίς τη Χαµάς, πολύ ευχαρίστως να το ξαναδούµε, να το συζη-
τήσουµε και ίσως η θέση µας να είναι διαφορετική. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο έχει ο κ. Διονύσιος Χατζηδάκης.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άκουσα πολ-

λές φιλοσοφίες σήµερα τις ατέλειωτες ώρες που ήµουν στη
Βουλή και αυτοµάτως µου ήρθε στο µυαλό η ρήση του Μπί-
σµαρκ. Δηλαδή, άκουσα φιλοσοφίες από ανθρώπους που έχουν
και τον τίτλο του καθηγητού. Τι έλεγε ο Μπίσµαρκ; Drei profes-
soren, vaterland verloren. Δηλαδή, «τρεις καθηγητές, απωλέσθη
η πατρίς». Το έχουµε διδαχτεί, κύριε Ναύαρχε, στη Σχολή Πολέ-
µου. 

Όσοι έχουµε υπηρετήσει στις Ένοπλες Δυνάµεις επαγγελµα-
τικά -είναι τέσσερις στην παρούσα Βουλή- γνωρίζουµε ότι η
άµυνα της χώρας είναι πραγµατικά αυτοσκοπός. Χωρίς Ένοπλες
Δυνάµεις δεν µπορείς να υπερασπιστείς την εδαφική ακεραι-
ότητα και τα κυριαρχικά δικαιώµατα όταν, µάλιστα, βρίσκεσαι σε
µία ταραγµένη περιοχή µε τις απρόβλεπτες κινήσεις και συχνά
την επιθετική ρητορική της διπλανής χώρας. Σας υπενθυµίζω, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα δέκα χρόνια της οικονοµικής κρί-
σης. Και γνωρίζει πολύ καλά ο συνάδελφος εν όπλοις και στη
Βουλή, ο κ. Αποστολάκης πως είχε ανατραπεί η ισορροπία της
ισχύος των Ενόπλων Δυνάµεων µε τη γείτονα χώρα από επτά
προς δέκα σε τρεις προς δέκα. Ο προϋπολογισµός των Ενόπλων
Δυνάµεων ήταν για να καλύψει µόνο τη µισθοδοσία, τα καύσιµα
και περιορισµένες ασκήσεις. Ήταν άθλος κατά τη γνώµη µου πως
κράτησαν τις Ένοπλες Δυνάµεις λειτουργικές, αλλά όχι επαρκώς
ετοιµοπόλεµες. Στέκοµαι µε σεβασµό σε όλους τους αρχηγούς
των επιτελείων και στα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων γι’ αυτή
την προσπάθειά τους αλλά πρέπει να σας πω, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, εµείς που τα ζήσαµε από κοντά το 2016, καννιβαλί-
ζαµε ορισµένα Μιράζ για να πετάξουν άλλα, αφού δεν υπήρχαν
ανταλλακτικά και τα περισσότερα κατευθυνόµενα βλήµατα Έξο-
σετ και Μίκα, είχαν ξεπεράσει το όριο ζωής τους. Έπρεπε κατά
τη δεκαετία της οικονοµικής κρίσης να είχαµε επενδύσει πάνω
από 20 δισεκατοµµύρια ευρώ για εξοπλιστικά προγράµµατα. Την
τελευταία πενταετία όταν κυβερνήσατε εσείς δαπανήθηκαν 500
εκατοµµύρια ευρώ για P3. Ποια είναι τα P3; Τα Οράιον ναυτικής
συνεργασίας και µέχρι στιγµής έχουµε πάρει ένα σε ενέργεια.

Τώρα πρέπει να ξαναπούµε τι έκανε η Νέα Δηµοκρατία όταν
ήρθε στην Κυβέρνηση. Πήρε τα Ραφάλ. Κύριε Ναύαρχε, να πείτε
στον κ. Καραµέρο ότι µία µοίρα αεροσκαφών έχει είκοσι τέσσερα
αεροπλάνα. Γι’ αυτό πήγαµε από τα δεκαοκτώ στα είκοσι τέσ-
σερα. Αφού υπήρξε κάποια οικονοµική δυνατότητα παραγγεί-
λαµε και άλλα έξι για να πάµε σε µία ετοιµοπόλεµη µοίρα. 

Πήραµε Έξοσετ, πήραµε Σκάλπ, πήραµε βλήµατα Μέτεορ και
υποστήριξη ανταλλακτικών στα Ραφάλ για τέσσερα χρόνια. Πα-
ραγγείλαµε τρεις φρεγάτες Μπελαρά µε πλήρη εξοπλισµό και
υποστήριξη ανταλλακτικών για πέντε χρόνια. 

Προχωρήσαµε το πρόγραµµα F-16, που γίνονται Viper, που
ήταν εν υπνώσει. Εφοδιαστήκαµε -και συνεχίζεται ο εφοδιασµός-
µε τορπίλες βαρέως τύπου. Αρχίσαµε να παραλαµβάνουµε τα αν-
θυποβρυχιακά ελικόπτερα Ροµέο. Πραγµατοποιήσαµε την εται-
ρική συµµαχία της Γαλλίας και ενισχύσαµε τη γεωπολιτική θέση
της χώρας, πολιτικά και διπλωµατικά. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, δύο λεπτά θα ήθελα ακόµη.
Όπως ξέρετε οι σηµερινοί πόλεµοι και η εξασφάλιση της κυ-

ριαρχίας της χώρας έχουν µπει σε άλλη φάση, στη φάση της
υψηλής τεχνολογίας. Και το παρόν νοµοσχέδιο αυτό επεξεργά-
ζεται, την ίδρυση Ελληνικού Κέντρου Αµυντικής Καινοτοµίας, τον
εκσυγχρονισµό του θεσµικού πλαισίου των στρατιωτικών εκπαι-
δευτικών ιδρυµάτων, το σύστηµα κοινού Σώµατος πληροφορικής
στις Ένοπλες Δυνάµεις και τις λοιπές διατάξεις. 

Θα µου επιτρέψετε, κύριε Πρόεδρε, να µιλήσω για ένα λεπτό
ακόµη. 

Τα τρία θέµατα τα ανέπτυξε ο εισηγητής της Πλειοψηφίας ο κ.
Δερµεντζόπουλος, όσο και ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας ο κ. Δέν-
διας, ο Υφυπουργός Εθνικής Άµυνας ο Γιάννης Κεφαλογιάννης
και ο Αρχηγός ΓΕΕΘΑ Στρατηγός Δηµήτρης Χούπης, στη συζή-
τηση που προηγήθηκε στην επιτροπή πριν έρθει το νοµοσχέδιο
στην Ολοµέλεια. Πρέπει να συµφωνήσουµε ότι αυτό το νοµοσχέ-
διο πέρασε από δεκαεννέα Υπουργεία και ασχολήθηκαν είκοσι
ένας Υπουργοί και Αναπληρωτές. Έχω µία πείρα και λέω ότι όταν
εµπλέκεται ο Υπουργός Οικονοµικών, τα πράγµατα ζορίζονται. 

Θέλω, όµως, να σταθώ στα άρθρα 59 και 60. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τα φτά-

σατε τα δύο λεπτά µε αυτά που είπατε. 
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Στα άρθρα 59 και 60 γίνεται η ρύθµιση των οφειλών του

ΕΟΠΥΥ προς τα στρατιωτικά νοσοκοµεία, όπου θα δώσουµε 106
εκατοµµύρια ευρώ. Οπότε, τα νοσοκοµεία -επειδή ενοχλούµαι
πάρα πολύ- δεν ενοποιούνται, έχουν την αυτοτέλειά τους και θα
διοικούνται από τον φορέα τους, από το Ναυτικό, από την Αερο-
πορία και από τον Στρατό. 

Για το άρθρο 62… 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Φτάσαµε

τα δέκα λεπτά.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Για τα πλεύσιµα του στόλου και

για τις ειδικές αποστολές δίνονται 40 εκατοµµύρια ευρώ.
Επιτρέψτε µου να τελειώσω µε το γεγονός ότι το 2% που δεν

έπαιρνε ο Στρατός από το 2002, το 2024 θα είναι 10 εκατοµµύρια
ευρώ, που θα µπουν στα ταµεία, και 12 εκατοµµύρια ευρώ τον
επόµενο χρόνο. Οπότε, αυτά τα λεφτά πάνε στο εφάπαξ του
Στρατού.

Και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, µε το εξής: Ελπίζω ότι παρά τις
µικροαντιρρήσεις που έχουν και οι υπόλοιπες παρατάξεις, θα κα-
ταφέρουµε να δείξουµε ότι η άµυνα της χώρας είναι εθνικό συµ-
φέρον και πρέπει να µας ενώνει. Ελπίζω ότι όλα θα γίνουν όπως
πρέπει. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε. 
Θα µιλήσει τώρα ο κ. Παρασκευαΐδης. 
Και µετά, κύριε Παφίλη, θα µιλήσει ο κ. Μάντζος και εσείς αµέ-

σως µετά. Έγιναν µερικές αλλαγές, γι’ αυτό.
Ορίστε, κύριε Παρασκευαΐδη, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΑΪΔΗΣ: Θα συµφωνήσω µε τον

ναύαρχο ότι η προτεραιότητα είναι η άµυνα της χώρας. Γι’ αυτό
και επί της αρχής το ψηφίζουµε το νοµοσχέδιο. Πλην, όµως, χρει-
άζεται να διευκρινίσουµε ορισµένα σηµεία και να κάνουµε και ορι-
σµένες προτάσεις. Αυτό επιβάλλει εξάλλου και η λογική. 

Η τεχνολογία και η πληροφορική είναι απαραίτητα σε έναν
σύγχρονο στρατό σήµερα. Σήµερα, χωρίς πληροφορική και
χωρίς τεχνολογία δεν µπορούν να λειτουργήσουν τα στρατεύ-
µατα. Είδαµε το Ισραήλ που έριξε πύραυλο και έπεσε πάνω στην
πρεσβεία του Ιράν. Καταλαβαίνετε, λοιπόν, πως αν δεν έχεις τε-
χνολογία, ώστε να µπορέσεις να αποκρούσεις όταν σε χτυπή-
σουν σε δύο - τρία σηµεία, είσαι τελειωµένος. Εποµένως ήταν
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επιβεβληµένο να γίνει πραγµατικότητα η πληροφορική στον
στρατό και όχι µόνο, αλλά να πλαισιώσει και ολόκληρο το στρά-
τευµα. 

Κύριε Υπουργέ, χωρίς αµυντική βιοµηχανία, όµως, τι να τα κά-
νεις όλα τα άλλα, τις πατέντες; Αυτό που κάνουµε σήµερα, δη-
λαδή, τον εκσυγχρονισµό των ανωτάτων σχολών, το Κέντρο
Ίδρυσης Αµυντικής Καινοτοµίας και όλα τα άλλα, όπως τη σύ-
σταση κοινού σώµατος πληροφορικής, όλα αυτά θα µας δώσουν
πατέντες. Εµείς θέλουµε βιοµηχανία, αµυντική βιοµηχανία. Και
λυπάµαι που κατά το παρελθόν, ενώ είχαµε και πήγαινε και πολύ
καλά, δεν ξέρω για ποιους λόγους τη διαλύσαµε και κρατήσαµε
ορισµένα µόνο. 

Τώρα χρειάζεται, λοιπόν, γενναία ανασυγκρότηση της εθνικής
αµυντικής βιοµηχανίας. Έτσι θα µπορέσουµε να σταθούµε απέ-
ναντι στον γνωστό κίνδυνο που µας απειλεί καθηµερινώς και είναι
η γείτονα µας Τουρκία, που µε τον λαό της Τουρκίας, θέλω να
ξέρετε, δεν έχουµε τίποτα, έχουµε φιλικές σχέσεις. 

Εγώ προέρχοµαι από το βόρειο Αιγαίο όπου κάθε µέρα τώρα
έρχονται Τούρκοι, οι οποίοι είναι πιο πολλοί από εµάς στο νησί
τώρα αυτή την περίοδο. Καταλαβαίνετε, λοιπόν, ποιες είναι οι
σχέσεις µας. Και χορεύουµε µαζί και πίνουµε µαζί και όλα τα
καλά. Δεν έχουµε τίποτα µε τον κόσµο. Έχουµε, όµως, πρόβληµα
µε την πολιτική της Τουρκίας, γιατί η πολιτική είναι επεκτατική
και το γνωρίζουµε όχι τώρα, αλλά από χρόνια. Το δόγµα της «γα-
λάζιας πατρίδας» το ακούσαµε και τώρα τελευταία, µέχρι και στα
σχολεία το έχουν βάλει. Θέλουν να ωριµάσουν τον κόσµο, να δι-
εισδύσουν στον ψυχισµό του Τούρκου ότι αυτά είναι δικά µας, το
Αιγαίο είναι δικό µας, ώστε να µπορέσουν και µε εξοπλισµούς
που κάνουν κάθε µέρα -και το βλέπετε- έχουν προχωρήσει πολύ
µπροστά. Όσο και να τρέξουµε, είναι δύσκολο να τους προλά-
βουµε. Αλλά πρέπει να προτείνουµε και άλλες λύσεις, ώστε να
µπορέσουµε  να τους προλάβουµε, γιατί αυτό φοβούνται. Φοβού-
νται την άµυνά µας. Και άµα έχουµε ισχυρή άµυνα, δεν πρόκειται
να κάνουν ποτέ τίποτα.

Ισχυρή άµυνα, όµως, δεν είναι µόνο αυτά που προτείνουµε στο
νοµοσχέδιο, είναι και η παλλαϊκή άµυνα που συνέχεια θα την προ-
τείνω µέχρι που να φύγω από εδώ πέρα. Η παλλαϊκή άµυνα θα
µας σώσει στο Αιγαίο. Δεν έχουµε άλλη λύση. Έχουµε τα αερο-
πλάνα, αλλά το εθνικό φρόνηµα και η οργάνωση του άµαχου πλη-
θυσµού θα βοηθήσει και θα πολλαπλασιάσει την ισχύ των
Ενόπλων Δυνάµεων ώστε να µπορέσουµε να αποκρούσουµε.
Γιατί την ευκαιρία ζητάει, κύριε ναύαρχε. Το ίδιο έκανε και στην
Κύπρο. Μας έβαλαν να διώξουµε τη µεραρχία της Κύπρου και
µετά, ευκαιρίας δοθείσης, έκαναν την εισβολή. 

Προσέξτε! Μην αποστρατικοποιείτε τα νησιά. Μη διώχνετε
όπλα από τα νησιά. Κρατηθείτε και οργανώστε τον άµαχο πλη-
θυσµό. Γιατί ο άµαχος πληθυσµός, κύριε Υπουργέ, είναι αυτός
που την πληρώνει κάθε φορά. Από το 1998 µε το ν.2641 έχει ψη-
φιστεί, είναι νόµος του κράτους, η παλλαϊκή άµυνα µε την οποία
κανείς δεν ασχολείται. Μα, είναι δυνατόν να έχουµε ψηφίσει νόµο
και να µην τον εφαρµόζουµε; Μήπως θα είναι και αυτός ο νόµος
που ψηφίζουµε σήµερα ένας σαν κι αυτούς; 

Πρέπει να εφαρµοστεί πάση θυσία η παλλαϊκή άµυνα, να εφαρ-
µοστεί ο ψηφισµένος νόµος της παλλαϊκής άµυνας η οποία είναι
η οργάνωση του άµαχου πληθυσµού, τη στιγµή που απειλού-
µεθα. Αν δεν απειλούµεθα, δεν θα είχαµε λόγο. Τη στιγµή, όµως,
που ακούς «τους πετάξαµε στη θάλασσα και θα προχωρήσουµε»,
ακούς ότι «θα πάµε µια νύχτα ξαφνικά», δεν βλάπτουµε κανέναν
όταν κάνουµε άµυνα και µάλιστα του λαού. Όταν οργανώσουµε
τον λαό ξέρουµε ότι αν συµβεί πού θα πάει πώς θα κρυφτεί τι θα
κάνει ο κάθε πολίτης. Δεν θα σφάξουµε τους πολίτες για να
πούµε αυτό που λένε τώρα και στη Γάζα ότι να, έχουµε τριάντα
πέντε χιλιάδες νεκρούς, βοηθήστε µας. Ε, όχι. Δεν θα φτάσουµε
εκεί. Πρέπει να τα προλάβουµε αυτά. 

Θέλω δύο πράγµατα µόνο να συµπληρώσω για τη διάθεση της
ακινήτου ιδιοκτησίας του Μετοχικού Ταµείου. Δεν συµφωνούµε
µε αυτό. Αυτό ανήκει στους στρατιωτικούς. Διότι θέλουν να πά-
ρουν από εκεί και να δώσουν να κάνουν στο κέντρο…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ποιοι της
Κυβέρνησης;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΑΪΔΗΣ: Ναι.

Επίσης, θα ήθελα να παρακαλέσω τον Υπουργό, αν είναι δυ-
νατόν, να λάβει µέριµνα γι’ αυτούς τους ΕΠΟΠ. Οι άνθρωποι µπο-
ρούν να ενταχθούν µέχρι τα είκοσι οκτώ τους. Στα πενήντα έξι
πρέπει να φύγουν. Έχουν δυνατότητα δηλαδή κάπου είκοσι έξι
χρόνια να παραµείνουν. Όταν φύγουν στα πενήντα τέσσερα θα
έχουν είκοσι έξι χρόνια. Η σύνταξη που θα τους δώσουν είναι
ελάχιστη και αν πρέπει να πάνε και µέχρι τα εξήντα πέντε και δεν
µπορούν να βρουν δουλειά µετά αυτοί και κινδυνεύουν. Σου λέει
πώς θα πάω να ενταχθώ και να παίρνω 2-3 κατοστάρικα που µου
ανάλογη η σύνταξη; Τι θα κάνει η οικογένεια µου µετά; Πώς θα
ζήσω που θα έχω µεγάλα παιδιά; Τουλάχιστον κάντε τους µέχρι
τα εξήντα ώστε να µπορούν να έχουν κάποια δυνατότητα να πά-
ρουν µια καλύτερη σύνταξη για να φτάσουν κοντά στη συντάξιµη
µε ηλικία. 

Ευχαριστώ που µε ανεχθήκατε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε τον κ. Παρασκευαΐδη.
Ο κ. Μάντζος έχει τον λόγο και µετά ο κ. Παφίλης και µετά ο κ.

Δαβάκης.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ση-

µερινή συζήτηση εξελίσσεται σε ένα διεθνές περιβάλλον καινο-
φανούς ρευστότητας και βιαιότητας, δυστυχώς. Στη Γάζα, η
έκδοση ενταλµάτων σύλληψης από το Διεθνές Ποινικό Δικαστή-
ριο εις βάρος του Ισραηλινού Πρωθυπουργού, του Ισραηλινού
Υπουργού Άµυνας, του επικεφαλής της Χαµάς αποτελεί µια πολύ
σοβαρή εξέλιξη ιστορικών διαστάσεων. 

Από θέση αρχής, είναι οφειλή κάθε ευνοµούµενου κράτους να
προστατέψει τη διεθνή δικαιοσύνη ως θεσµό απέναντι στην αµ-
φισβήτηση ώστε να µπορεί αυτή η διεθνής δικαιοσύνη σε όλες
τις περιπτώσεις, όχι κατ’ επιλογήν, να στέκεται απέναντι σε κάθε
δυνατή παραβίαση του διεθνούς ανθρωπιστικού δικαίου. Είναι
πολύ σηµαντικό ότι ο ύπατος Εκπρόσωπος της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης για την εξωτερική πολιτική έχει λάβει καθαρή θέση πάνω στο
θέµα αυτό υπέρ της διεθνούς δικαιοσύνης. 

Η αποκρουστική τροµοκρατική επίθεση της 7 Οκτώβρη του
2023, οι νεκροί, οι όµηροι που ακόµη κρατούνται από τη Χαµάς,
µια τροµοκρατική οργάνωση που µε όρους θρησκευτικού φανα-
τισµού πλήττει τα δίκαια αιτήµατα του παλαιστινιακού λαού, το
δίκαιο πολύχρονο αγώνα για κράτος στην Παλαιστίνη, κρατά δε-
σµώτη του θρησκευτικού φονταµενταλισµού έναν λαό χωρίς πα-
τρίδα. Η υπέρµετρα δυσανάλογη αντίδραση του κράτους του
Ισραήλ οδήγησε σε εκατόµβη αµάχων, πάνω από τριάντα πέντε
χιλιάδες νεκρούς, ασιτία, λιµό εις βάρος παιδιών, επιχειρήσεις
εκτοπισµού εκατοντάδων χιλιάδων Παλαιστινίων στην πιο πυκνο-
κατοικηµένη λωρίδα γης στον κόσµο, τη Γάζα. Ήδη σωρεύονται
άνθρωποι σε απάνθρωπες συνθήκες στο νότιο τµήµα της, στη
Ράφα. 

Την ίδια ώρα ο αντισιωνισµός, η αναβίωση του ολοκαυτώµα-
τος, τα αισθήµατα του µίσους προς καθετί το αραβικό αντίστοιχα,
είναι παθογένειες που έχουν ριζώσει βαθιά στους λαούς της πε-
ριοχής και θα αναπαράγονται αυτές οι παθογένειες σε νέους κύ-
κλους µίσους και βίας όσο το πρόβληµα παραµένει άλυτο, στα
χέρια τροµοκρατών και ακραίων εθνικιστών.

Για να ξεριζωθούν αυτές οι παθογένειες και να φυτρώσει επι-
τέλους σε αυτή την άνυδρη γη ο σπόρος της ειρήνης και της ευη-
µερίας χρειάζονται τολµηρές αποφάσεις. Η άµεση κατάπαυση
του πυρός συνιστά µονόδροµο, όµως, ο «γόρδιος δεσµός» θα
λυθεί µόνο µε έναν τρόπο, µε την ίδρυση παλαιστινιακού κρά-
τους, όπως ο Οργανισµός Ηνωµένων Εθνών είχε αποφασίσει εδώ
και δεκαετίες. 

Αυτή είναι µια πάγια εθνική θέση και είναι και µια θέση του
δικού µας κινήµατος, του ΠΑΣΟΚ. Και κρούει ανοιχτές θύρες
όποιος ρωτά το κίνηµα του Ανδρέα Παπανδρέου ποια είναι η
άποψή του για τα δίκαια αιτήµατα του παλαιστινιακού λαού.
Εµείς χωρίς «ναι µεν αλλά» λέµε «ναι» στην ίδρυση παλαιστινια-
κού κράτους στην περιοχή. Ο ΣΥΡΙΖΑ και η Νέα Αριστερά όσο
ήταν ΣΥΡΙΖΑ, όσο βρισκόταν στην κυβέρνηση και στην εξουσία
είχε τη δυνατότητα να αναγνωρίσει το παλαιστινιακό κράτος και
δεν το έπραξε. Και θα µπορούσε να το είχε κάνει η ελληνική
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Βουλή και η ελληνική Κυβέρνηση πριν τη µεγάλη τραγωδία του
2023 - 2024. 

Το σηµαντικό τώρα που άλλες ευρωπαϊκές χώρες ήδη ανακοι-
νώνουν την αναγνώριση του κράτους της Παλαιστίνης είναι η Ελ-
λάδα, µέσα στην Ευρωπαϊκή Ένωση, να ωθήσει για πρωτο-
βουλίες για ενιαία αντιµετώπιση, ενιαία προσέγγιση της Ευρώπης
απέναντι στο ζήτηµα αυτό. Θα κληθεί η Ευρωπαϊκή Ένωση σε
υψηλό επίπεδο άµεσα, τις επόµενες µέρες, εβδοµάδες, να πάρει
θέση. Η Ελλάδα οφείλει στο όνοµα αυτού του ιστορικού της
ρόλου που κέρδισε µέσα από σειρά διαδοχικών κυβερνήσεων, µε
πρώτες τις κυβερνήσεις του Ανδρέα Παπανδρέου για τη σύ-
γκλιση µε τον αραβικό κόσµο, αλλά και την κυβέρνηση του Γιώρ-
γου Παπανδρέου για τη σύµπηξη µιας στρατηγικής συµµαχίας
µεγάλης σηµασίας, µε το κράτος του Ισραήλ. Οφείλει η χώρα µας
στο όνοµα του ιστορικού της ρόλου ως εγγυητή σταθερότητας
και ειρήνης στην ευρύτερη περιοχή να αναλάβει πρωτοβουλίες
για την ειρηνική και ασφαλή συµβίωση των λαών στην περιοχή
µε δύο κράτη, για την αξιοπρέπεια των Παλαιστινίων και την
ασφάλεια του Ισραήλ. 

Την ίδια ώρα ο πόλεµος στην Ουκρανία έχει εισέλθει και δια-
νύει ήδη τον δεύτερο χρόνο χωρίς «φως στο τούνελ». Οι εθνικι-
σµοί στα Βαλκάνια βρίσκονται σε έξαρση ιδίως µετά την εκλογή
του εθνικιστικού VMRO στη Βόρεια Μακεδονία, οι συστηµατικές
προκλήσεις από τη νέα πολιτική ηγεσία της γειτονικής χώρας.
Αυτό είναι το διεθνές περιβάλλον µέσα στο οποίο συζητούµε σή-
µερα, µέσα στο οποίο η Ελλάδα συνεχίζει τον διάλογο µε τη γει-
τονική Τουρκία. Ήρεµα νερά στο Αιγαίο και ρητορική για
διχοτόµηση στην Κύπρο την ίδια στιγµή. Είναι ασύµβατες έννοιες
που δεν νοείται η σύµπλευσή τους.

Οι προκλήσεις της Τουρκίας ώρες πριν τη συνάντηση της
Άγκυρας µεταξύ του κ. Μητσοτάκη και του κ. Ερντογάν συζητού-
νται επίµονα σε αυτή εδώ τη Βουλή, τουλάχιστον από τα κόµµατα
της Αντιπολίτευσης, δυστυχώς όχι στην Ευρώπη όπως θα έπρε-
πε, διεθνοποιώντας αυτές τις προκλήσεις στον κρίσιµο χρόνο. Κι
όµως, σήµερα το πρωί ο κύριος Πρωθυπουργός σε τηλεοπτική
του συνέντευξη δεν βρήκε ούτε µια κουβέντα να πει για την κλι-
µάκωση. Αρνήθηκε ότι υπάρχει κλιµάκωση από την πλευρά της
Τουρκίας. Προσοχή, η διακήρυξη των Αθηνών είναι ένα έγγραφο
-πολιτικό έγγραφο- καλών προθέσεων, όχι συγχωροχάρτι για την
τουρκική προκλητικότητα. Διότι τελικά η απόσταση ανάµεσα στον
διάλογο και σε αυτό που ο Υπουργός Άµυνας ο κ. Δένδιας στην
Επιτροπή Άµυνας χαρακτήρισε ως «κακιά ώρα» για την οποία
πρέπει να είµαστε έτοιµοι ίσως πράγµατι να είναι µικρότερη από
την απόσταση της Σάµου από την απέναντι ακτή.

Εµείς θέλουµε τον διάλογο µε την Άγκυρα, αλλά µόνο στη
βάση της ειλικρίνειας, χωρίς αυταπάτες, χωρίς αφέλεια, χωρίς
βιασύνη. Και µόλις χθες, µέσα σε όλα αυτά, πληροφορηθήκαµε
και το διάβηµα του πρέσβη της Λιβύης για σεισµογραφικές έρευ-
νες νότια και νοτιοδυτικά της Κρήτης, άµεση συνέπεια του παρά-
νοµου τουρκολιβυκού µνηµονίου την υπογραφή και τις συνέπειες
του οποίου εδώ και χρόνια η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
δεν έχει καταφέρει να αποτρέψει, ούτε καν να προλάβει, αρνού-
µενη να συµµετάσχει τότε στις διασκέψεις του Βερολίνου του
2019.

Όλα αυτά µας διδάσκουν τι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι;
Πρώτον ότι η εξωτερική πολιτική οφείλει να χαράσσεται και να
υλοποιείται σε µακρό ιστορικό χρόνο, όχι µε το βλέµµα στις κάλ-
πες, όχι µε κριτήριο την εκλογική συγκυρία, όπως µας διδάσκει
και η υπόθεση Μπελέρη µε την τροπή των ελληνοαλβανικών σχέ-
σεων. Μόνο µια εθνική στρατηγική απαλλαγµένη από µικροκοµ-
µατικές στοχεύσεις µπορεί να αποπνέει τελικά εµπιστοσύνη, να
εµπνέει τις αναγκαίες συναινέσεις στο Κοινοβούλιο και να θερα-
πεύει το εθνικό συµφέρον.

Δεύτερον, ότι η Ελλάδα µέσα στην Ευρώπη µε ισχυρή φωνή
ξανά οφείλει να πιέσει ώστε να ενισχυθεί η εξωτερική πολιτική
της Ευρωπαϊκής Ένωσης µε όρους ευρωπαϊκής κυριαρχίας.
Εµείς οι σοσιαλδηµοκράτες χρόνια τώρα λέµε πως η Ευρώπη δεν
µπορεί να είναι ταυτόχρονα οικονοµικός γίγαντας και πολιτικός
νάνος, πως πρέπει να βρει τον δικό της ρόλο και τον διακριτό της
λόγο στην παγκόσµια πολιτική σκηνή. Η Ευρώπη ιδίως µετά τον
πόλεµο στην Ουκρανία, µετά τη βάρβαρη ρωσική εισβολή, προ-

σπαθεί να βρει µια νέα στρατηγική πυξίδα. Μπορούµε, όµως, και
πρέπει να γίνουν πολλά περισσότερα από όσα έχουµε ήδη επι-
τύχει για την κοινή εξωτερική πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
σε µια σειρά θεµάτων και πεδίων, νέα αρχιτεκτονική ασφαλείας,
νέα πολιτική γειτονίας, νέα προσέγγιση στη διεύρυνση µε ταυτό-
χρονη εµβάθυνση της Ευρώπης, ακόµη και ανάπτυξη κοινής
στρατιωτικής αµυντικής δύναµης του περίφηµου ευρωπαϊκού
στρατού. Η ανάγκη συµπλήρωσης και εξισορρόπησης του ευ-
ρωατλαντικού ισοζυγίου ισχύος είναι επιτακτική. Ιδίως στη σηµε-
ρινή εποχή δεν µπορεί να υπάρξει µονοµέρεια ισχύος ανάµεσα
στις δύο όχθες του Ατλαντικού, ιδίως αν αναλογιστεί κανείς ποιες
είναι οι ενδεχόµενες συνέπειες µιας εκλογής Τραµπ τον Νοέµ-
βριο του 2024 στις Ηνωµένες Πολιτείες.

Η Αθήνα οφείλει και πρέπει να στηρίξει χωρίς επιφυλάξεις την
εξέλιξη της κοινής εξωτερικής πολιτικής της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, ιδίως στον δρόµο προς τις ευρωπαϊκές εκλογές και πολλώ
δε µάλλον µετά από αυτές ως συλλογικό αίτηµα ασφάλειας της
ηπείρου µας και ως εγγύηση των ίδιων των εξωτερικών συνόρων
της χώρας µας. Οφείλουµε να µιλήσουµε ως χώρα για µόνιµα
χρηµατοδοτικά εργαλεία. Δεν θα περιορίζεται φυσικά µόνο στην
άµυνα. Εµείς διαφωνούµε ότι το ευρωοµόλογο, όπως λέει ο κύ-
ριος Πρωθυπουργός, πρέπει να πηγαίνει µόνο στην άµυνα. Εµείς
θεωρούµε ότι το ευρωοµόλογο πρέπει να είναι κυρίως για το κοι-
νωνικό κράτος και την άµβλυνση των ανισοτήτων. Αλλά ναι, να
υπάρξουν κοινά χρηµατοδοτικά εργαλεία µόνιµα, πόροι που να
µην πηγαίνουν µόνο στους παραγωγούς όπλων, όχι µόνο σε εκεί-
νους που παράγουν όπλα, αλλά σε εκείνους που τα χρειάζονται
επίσης, γιατί είναι στην ανατολική ή στη βορειοανατολική ή στη
νοτιοανατολική πλευρά της Ένωσης. Κι αυτό µας οδηγεί στην
ανάγκη για ένα πλαίσιο κοινών ή και συντονισµένων εξοπλισµών
µε επενδύσεις και αναβάθµιση ακριβώς της ευρωπαϊκής αµυντι-
κής βιοµηχανίας και την ανάπτυξη της εθνικής αµυντικής βιοµη-
χανίας. Διότι η ευρωπαϊκή αµυντική βιοµηχανία είναι ένα
άθροισµα επιµέρους εθνικών αµυντικών βιοµηχανιών.

Ειπώθηκε σωστά και από τον συνάδελφο τον κ. Μιχαηλίδη και
τον εισηγητή µας τον κ. Μπιάγκη στις επιτροπές ότι 1,5 τρισεκα-
τοµµύριο ευρώ υπολογίζει η Ευρωπαϊκή Ένωση για την πρόοδο
2025 - 2027, για την ευρωπαϊκή αµυντική βιοµηχανία. Εµείς πώς
θα συµµετάσχουµε σε αυτή ακριβώς την επενδυτική προσπάθεια;
Διότι εδώ υπάρχει πραγµατικά ο κίνδυνος να δηµιουργηθεί ένα
κλειστό κλαµπ ισχυρών παραγωγών όπλων και η Ελλάδα να µείνει
έξω από αυτό το κλαµπ. Αυτό ακριβώς είναι το πρίσµα, το εθνικό
πρίσµα, πατριωτικό πρίσµα µε το οποίο εµείς αναλύσαµε και εξε-
τάσαµε το παρόν σχέδιο νόµου. Ο ειδικός αγορητής µας, ο κ. Δη-
µήτρης Μπιάγκης σας ανέπτυξε όλους τους ισχυρισµούς µας και
εδώ στην Ολοµέλεια και στην επιτροπή. Είναι µια πολύ καθυστε-
ρηµένη πρωτοβουλία µε ανεπαρκή διαβούλευση που έρχεται
πράγµατι να απαντήσει, όπως απαντά, στην ανάγκη ανάπτυξης
της καινοτοµίας, µια πραγµατική ανάγκη να αναπτύξουµε καινο-
τοµία ως χώρα, που όλοι οµολογούµε, ανεξαρτήτως του πώς το-
ποθετούµαστε απέναντι στο σχέδιο νόµου.

Αλλά πέντε χρόνια τι έχει κάνει η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας του Κυριάκου Μητσοτάκη, αντικειµενικά και µε κριτήριο
τις προόδους, της τεχνολογίας διεθνώς, ακόµα και γειτονικών
ανταγωνιστικών κρατών; Μετρήσιµα, τι αντισταθµιστικά οφέλη
έλαβε η εγχώρια αµυντική βιοµηχανία από τις αναθέσεις σε ανα-
δόχους; Η συµµετοχή της ελληνικής βιοµηχανίας είναι 0,74% µε
τις αµυντικές δαπάνες της χώρας στο 3,7% του ΑΕΠ. Απογοη-
τευτική επίδοση. Πρέπει να επιµείνουµε στις µεγάλες ευκαιρίες
που χάνονται. Τις είπαµε στην επιτροπή, τις λέµε και εδώ. Η διε-
θνής ζήτηση για βλήµατα πυροβολικού έχει αυξηθεί σηµαντικά,
σηµαντικότατα. Εµείς θα µπορούσαµε να παράγουµε τόσο καιρό
και δεν το κάνουµε, διότι το εργοστάσιο στον Υµηττό έχει κλείσει
για να γίνει επένδυση real estate, η γραµµή παραγωγής έχει κλεί-
σει, δεν έχει µεταφερθεί πουθενά και χάνουµε προστιθέµενη αξία
χρόνια τώρα. Και όσο χάνονται αυτές οι ευκαιρίες, έρχονται τα
κυβερνητικά στελέχη ως καπέλο µε δηλώσεις τους και απαξιώ-
νουν ακριβώς την αµυντική βιοµηχανία στο όνοµα της οποίας
υποτίθεται ότι ορκίζονται, όπως κάνει η Κυβέρνηση συστηµατικά
µε κάθε πεδίο δηµόσιας πολιτικής και δηµόσιας διοίκησης και
στα δηµόσια νοσοκοµεία και στα δηµόσια πανεπιστήµια και
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αλλού. Τώρα µας λέει ότι µε αυτό το σχέδιο νόµου, µε δύο ορό-
φους στο κέντρο της Αθήνας, µια χώρα που δεν την έχουν αφή-
σει να παράξει ούτε ένα τρίκυκλο όχηµα στρατιωτικό, θα παράξει
άµεσα τεχνολογία αιχµής. Ή κάνει λόγο η Κυβέρνηση για «iron
dome», που µάλιστα εµφανίζεται ως πρωτοβουλία του Πρωθυ-
πουργού, του κ. Μητσοτάκη, την ώρα που ο κ. Τουσκ στην Πο-
λωνία µάς ενηµερώνει ότι ήδη έχει συζητηθεί µε οµολόγους του
Πρωθυπουργού στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Πώς υπηρετείται η
αµυντική βιοµηχανία, πώς εξυγιαίνεται, όταν εγκαταλείπεται;
Επειδή ακούσαµε τον κύριο Υπουργό να χρησιµοποιεί αυτές τις
δύο αυτές λέξεις, «υπηρετείται» και «εξυγιαίνεται».

Εποµένως, η θετική µας στάση επί της αρχής, κύριε Πρόεδρε,
κύριοι συνάδελφοι, δεν σηµαίνει ούτε ότι θα κλείσουµε τα µάτια
στην πραγµατικότητα που περιγράφουµε, ούτε ότι αποδεχόµα-
στε a priori» εσφαλµένες και επικίνδυνες διατάξεις που εισηγεί-
στε -τοποθετούµαστε επ’ αυτών και ψηφίζουµε επ’ αυτών-, ούτε
φυσικά ότι δίνουµε λευκή επιταγή στην Κυβέρνηση. Το αντίθετο
ακριβώς, έχουµε σφοδρές διαφωνίες, έχουµε ισχυρές επιφυλά-
ξεις και καταψηφίζουµε σειρά άρθρων και θέτουµε τα ερωτήµατα
εκ νέου. Γιατί δεν υπήρξαν εγγυήσεις για την αξιοκρατία επιλο-
γής στο ΕΛΚΑΚ; Στην Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας εµείς θα
επιµείνουµε, παρά την άρνηση του κυρίου Υπουργού, σύµφωνα
µε τον Κανονισµό της Βουλής θα µπορούσε και οφείλει να γίνει
η διαδικασία επιλογής και ακρόασης. Εξαλείφεται έτσι η όποια
ανησυχία και εξασφαλίζεται η αναγκαία διαφάνεια. Γιατί δεν βελ-
τιώθηκε η λογοδοσία; Στην Επιτροπή Εξοπλιστικών Προγραµµά-
των της Βουλής σάς ακούσαµε και χαιρόµαστε ότι δεχτήκατε την
πρόταση του ΠΑΣΟΚ -και άλλων πτερύγων της Βουλής- για να
υπάρξει λογοδοσία, αλλά αυτή η λογοδοσία -και περιµένουµε να
δούµε την τροπολογία σας- δεν πρέπει να είναι παθητική, αµυ-
ντική, αλλά ενεργητική, να υπάρξει ένα θεσµικό πλαίσιο ασφαλές,
µια συνέχεια, να ξέρει η Βουλή ακριβώς, να λογοδοτείτε σε µια
Βουλή που γνωρίζει, όχι σε µια Βουλή που αποδέχεται και χειρο-
κροτεί χωρίς να γνωρίζει τι συµβαίνει. Αυτό σηµαίνει Βουλή.

Γιατί δεν διασφαλίστηκε -πολύ κρίσιµο- ότι το 49% των µετο-
χών δεν θα περάσουν σε ιδιώτες που είτε θα είναι ανεπαρκείς -
στην καλύτερη περίπτωση- είτε -στη χειρότερη των περιπτώ-
σεων- θα υπηρετούν ανταγωνιστικά έως και εχθρικά προς το
εθνικό συµφέρον συµφέροντα; Γιατί διατηρείται το πολυµετοχικό
κεφάλαιο και µάλιστα σε ένα σηµαντικότατο ποσοστό συµµετέχει
το Υπερταµείο; Πώς λειτουργούν και πώς θα αλληλοεπιδρούν οι
θυγατρικές εταιρείες; Σε ποιον θα λογοδοτούν όταν θα διαχειρί-
ζονται και εκείνες δηµόσιο χρήµα; Γιατί δεν αποσαφηνίστηκε
ποιος χαράσσει τελικά τη στρατηγική;

Το ΕΛΚΑΚ απλώς υλοποιεί όπως λέει ο Υπουργός, ο κ. Δένδιας
τις εισηγήσεις και τις αποφάσεις του Πενταγώνου ή εισηγείται το
ίδιο το ΕΛΚΑΚ τον σχεδιασµό, όπως λέει το νοµοσχέδιο, αν δια-
βάζουµε σωστά ελληνικά; Διαφηµίζετε το κοινό σώµα πληροφο-
ρικής, αλλά δεν λέτε πουθενά όλες αυτές τις µέρες ότι η
πληροφορική υπάρχει στις Ένοπλες Δυνάµεις. Από το 1960 η Πο-
λεµική Αεροπορία έχει πληροφορική, υπάρχει τεχνογνωσία του-
λάχιστον στην Αεροπορία σε όλα τα σώµατα. Στο όνοµα αυτής
της διακλαδικότητας καταργείτε τους κλάδους αντί να τους βά-
λετε να συνεργάζονται στην πράξη και µε τα συντρίµµια αυτών
των κλάδων θέλετε να φτιάξετε κάτι καινούργιο, χωρίς να δια-
σφαλίζετε ούτε τη διοίκηση, για τα πρώτα χρόνια ιδίως µέχρι να
προσληφθούν αυτά τα επαρκή στελέχη που λέτε ότι θα υπάρ-
χουν ούτε καν διασφαλίζετε την παραµονή των στελεχών που
σωστά ο Υφυπουργός αποδέχεται ότι στην ιδιωτική αγορά θα
αµείβονταν παχυλά και σίγουρα πολύ περισσότερα από τον δη-
µόσιο τοµέα. 

Γιατί λοιπόν, αντί να απαντηθούν όλα αυτά και µε τροπολογίες
που καταθέσαµε και µε τον δηµόσιο λόγο σας και µε τη διαβού-
λευση και την υποµονή που έπρεπε να υπάρχει και όχι τη βια-
σύνη, επιµείνατε να δηµιουργήσετε αισθήµατα απαξίωσης σε
εκείνους που τιµούν το εθνόσηµο και έχουν επιλέξει να προσφέ-
ρουν στην πατρίδα; Και αυτό δεν έχει να κάνει µε τις εκλογές,
γιατί άκουσα τον κ. Δένδια να λέει ότι είναι προεκλογική περίο-
δος. Όχι, δεν έχει να κάνει µε τις εκλογές. Εµείς ζητήσαµε µάταια
να εξετάσετε τις τροπολογίες µας. Δεχτήκατε, και είναι πολύ ση-
µαντικό και το αναγνωρίζουµε, να ρυθµίσετε το ζήτηµα του

ΟΣΜΑΕΣ στη Μαλεσίνα Φθιώτιδας, µε την κρίσιµη, καθοριστική
συµβολή του Δήµου Λοκρών. Μια αναγκαία λύση, για ένα ζήτηµα
που χρόνιζε και το αναδείξαµε µε επιτυχία. Γιατί αδιαφορείτε
όµως, για τα λοιπά αιτήµατα του προσωπικού των Ενόπλων Δυ-
νάµεων; Τα συνταξιοδοτικά, τα µισθολογικά, της υπηρεσιακής
τους κατάστασης. Γιατί παραπέµπετε για παράδειγµα στις ελλη-
νικές καλένδες τις Ανώτατες Στρατιωτικές Σχολές των Υπαξιω-
µατικών, την αναγνώριση των πτυχίων τους, που σήµερα είναι
σαν µια απλή µεταλυκειακή εκπαίδευση, παρά την υψηλή βάση
εισαγωγής που έχουν σήµερα αυτές οι σχολές που είναι ήδη από
το 1993 στα µηχανογραφικά των πανελλαδικών εξετάσεων; 

Κύριε Πρόεδρε, για όλους αυτούς τους λόγους και τις επιφυ-
λάξεις µας και ακριβώς εξαιτίας της θετικής µας στάσης επί της
αρχής, εµείς στο ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής διατηρούµε ακέραιο
το δικαίωµα ελέγχου και το καθήκον ελέγχου της Κυβέρνησης,
καθηµερινά. Να ελέγχουµε καθηµερινά την εφαρµογή και κυρίως
να διεκδικούµε καθηµερινά την ενίσχυση της αµυντικής βιοµηχα-
νίας στο νέο ευρωπαϊκό περιβάλλον. Και θα επιµείνουµε, κλείνο-
ντας, στην ανάγκη λογοδοσίας µε όρους πατριωτισµού. Αυτή
είναι η λογοδοσία που εµείς ασκούµε, µε όρους πατριωτισµού
του 21ου αιώνα. Αυτό ζητούµε. Δύο φορές το ΠΑΣΟΚ έχει ζητήσει
για παράδειγµα ενηµέρωση και λογοδοσία για τις ενδεχόµενες
αµυντικές συµφωνίες της χώρας µας µε την Ουκρανία είτε σε δι-
µερές είτε σε πολυµερές επίπεδο στο προστατευµένο περιβάλ-
λον της Επιτροπής Εξωτερικών και Άµυνας. Εµείς θέλουµε να
γνωρίζουµε τις δεσµεύσεις της χώρας µας και το λέµε εµείς που
στηρίξαµε χωρίς αστερίσκους την υποστήριξη της αµυνόµενης
Ουκρανίας. Χωρίς αστερίσκους. Και το ζητήσαµε ακριβώς µέσα
στην επιτροπή. Εκτός αν η Κυβέρνηση θεωρεί πιο ασφαλές η
Αντιπολίτευση και η Βουλή να τα µαθαίνει όλα αυτά από τον τύπο,
από το Γερµανό Καγκελάριο ή από τον Ουκρανό Πρόεδρο. Κι
όµως ακόµα περιµένουµε, όπως περιµένουµε ενηµέρωση για την
κατάσταση στη βάση του Στεφανοβικείου µετά τις φυσικές κατα-
στροφές της Θεσσαλίας. Έχουµε βρεθεί στην Κάρλα επανειληµ-
µένως. Ακόµα καλύπτεται σηµαντικό τµήµα της βάσης από το
νερό της λίµνης. Ακόµα περιµένουµε την ενηµέρωση. Θα επιµεί-
νουµε, όµως, γιατί πράγµατι σωστά ειπώθηκε, ότι εδώ κάποιοι
πρέπει να προστατέψουν την εµπιστοσύνη των θεσµών, και των
Ενόπλων Δυνάµεων και της Βουλής. Και ναι, αυτό το κάνουµε
εµείς στο όνοµα του πατριωτισµού που είναι ρεαλιστικός, όχι
κατά φαντασίαν, ούτε εργαλειοποιείται µε βάση εκλογικές στο-
χεύσεις ούτε παραδίδεται σε ιδεοληψίες. Δεν θα παραδώσουµε
τον πατριωτισµό σε κανέναν και ιδίως στη Νέα Δηµοκρατία, διότι
-και κλείνω µε αυτή τη φράση- η ισχυρή αποτροπή συνιστά το
πρώτο διπλωµατικό µέσο για κάθε κράτος στο σύγχρονο πολύ-
πλοκο κόσµο. Και ισχυρή αποτροπή σηµαίνει ναι, εξοπλισµούς,
σηµαίνει καινοτοµία, σηµαίνει τεχνολογία, αλλά σηµαίνει και εκ-
παίδευση, αξιοπρέπεια, ετοιµότητα και υψηλό ηθικό του προσω-
πικού, των Ενόπλων Δυνάµεων. Δεν πρέπει να ξεχνάµε ποτέ ότι
οι Ένοπλες Δυνάµεις είναι οι άνθρωποί τους.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι έχουµε µια αίτηση χορήγησης άδειας από τον
κ. Βρεττάκο: «Θα ήθελα να αιτηθώ τη χορήγηση άδειας στο πρό-
σωπό µου και την αποχή από τα κοινοβουλευτικά µου καθήκοντα
για την περίοδο 24 έως και 27 Μαΐου 2024. Παρακαλώ όπως
εγκριθεί το αίτηµά µου σύµφωνα µε τα προβλεπόµενα στο άρθρο
86 του Κανονισµού της Βουλής.

Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΈΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεπώς,

η Βουλή ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Τον λόγο έχει ο κ. Παφίλης.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Και ξαφνικά, λοιπόν, µετά την από-

φαση του Διεθνούς Δικαστηρίου, πώς λέµε στο χωριό µου, βγή-
καν τα σαλιγκάρια στον ήλιο και αρχίζουν να µιλάνε για το δίκαιο
της Παλαιστίνης. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Όχι, όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Εγώ όταν µιλάγατε δεν είπα κουβέντα.
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Επειδή όµως, επιµένετε, τώρα θα δείτε.
Είσαστε εσείς όλοι που τρέξατε από την πρώτη στιγµή να νο-

µιµοποιήσετε το δικαίωµα στην αυτοάµυνα, όπως είπατε, του Ισ-
ραήλ. Είσαστε όλοι, πλην ΚΚΕ που ψηφίσατε στο Ευρωκοινοβού-
λιο ακριβώς αυτή την καταδίκη των Παλαιστινίων. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Τη Χαµάς.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Και να ξεκαθαρίσουµε, εµείς µε τη

Χαµάς είµαστε άβυσσος και το καταλαβαίνει και ο πιο απλός άν-
θρωπος. Όµως, εκατό χιλιάδες χιλιάδες νεκροί πριν την επέµ-
βαση, εποικισµοί. Εσείς που κόπτεστε για το Διεθνές Δίκαιο,
πόσα χρόνια υπάρχει απόφαση του ΟΗΕ για παλαιστινιακό κρά-
τος στα σύνορα, πριν το ’67, για ανεξάρτητο κράτος µε πρω-
τεύουσα την Ανατολική Ιερουσαλήµ, για επιστροφή των
προσφύγων. Αυτά δεν είναι αποφάσεις του ΟΗΕ; Τώρα τα ξεχά-
σατε; Και τώρα ξαφνικά τα θυµηθήκατε. Και τι λέτε; Στο Θεό σας!
Να ακούει ο ελληνικός λαός. Υπέρµετρη απάντηση. Πού είναι η
ανθρωπιά; Η αυτοάµυνα είναι οι τριάντα πέντε χιλιάδες νεκροί;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Η αυτοάµυνα είναι οι επτά χιλιάδες

αγνοούµενοι;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Η αυτοάµυνα είναι δέκα έξι χιλιάδες

παιδιά; 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Η αυτοάµυνα είναι οι επτά χιλιάδες

γυναίκες; Δεν βγάλατε άχνα όλο αυτό το διάστηµα όλοι σας,
πλην ΚΚΕ. Και τώρα θυµηθήκατε τα δικαιώµατα του παλαιστινια-
κού λαού, αλλά και πάλι αφήνετε περιθώρια. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Μην εκνευρίζεστε. Θα σας διαβάσω τι έχετε πει και τι έχετε

αποφασίσει όλοι για την υπέρµετρη απάντηση. Αυτό είναι το
θέµα. Απαντάω για το ΠΑΣΟΚ. 

Δεύτερο θέµα: Ουκρανία. Εκεί παραβιάζεται το Διεθνές Δίκαιο.
Σωστά. Εµείς από την πρώτη στιγµή καταδικάσαµε και ήµασταν
οι µόνοι που κάναµε και διαδήλωση, έξω από τη Ρωσική Πρε-
σβεία. Εσείς δεν κάνατε τίποτα. Φυσικά εσείς δεν τα έχετε καλά
µε τον κόσµο, τα έχετε καλά µε το να βγάζετε λόγους και να έρ-
χονται και τα τηλεοπτικά κανάλια. Ανεξάρτητα, λοιπόν, από αυτό,
τι συµβαίνει; Ποιος συγκρούεται στην Ουκρανία; Οι Ουκρανοί µε
τους Ρώσους; Όποιος το πει αυτό είναι αφελής ή δεν θέλει να το
αναγνωρίσει. Πλέον συγκρούεται το ΝΑΤΟ µε τη Ρωσία στο έδα-
φος της Ουκρανίας και την πληρώνουν ο λαός της Ουκρανίας και
ο λαός της Ρωσίας. Αλήθεια ή ψέµατα; Για ποιο λόγο; Για το µοί-
ρασµα της περιοχής. 

Εσείς λοιπόν, τι θέση παίρνετε σε αυτό και στη θέση της Ελ-
λάδας; Να σταλούν όπλα στην Ουκρανία. Ο ΣΥΡΙΖΑ υποτίθεται
ότι διαφώνησε, για να είµαι ειλικρινής. Τι είπε; «Δεν διαφωνούµε
να σταλούν αλλά µέσα από την Ευρωπαϊκή Ένωση και όχι απευ-
θείας». 

Τρίτο θέµα. Δεν απαντάω µόνο στο ΠΑΣΟΚ για να µη θεωρηθώ
µονοµέτωπος. Ποιο είναι το κύριο; Η Ευρωπαϊκή Ένωση να µη
δεχθεί τη µονοµερή ισχύ και εννοούµε Ηνωµένες Πολιτείες της
Αµερικής και να αναπτύξει την ίδια της πολιτική, ευρωστρατό,
κ.λπ.. Μάλιστα. Η Ευρωπαϊκή Ένωση λοιπόν, θα φτιάξει έναν ευ-
ρωστρατό ο οποίος δεν θα συµµετέχει στο µοίρασµα και στο ξα-
ναµοίρασµα των αγορών, ο οποίος δεν θα εξαπολύει πολέµους
µαζί µε το ΝΑΤΟ, ο οποίος θα είναι στρατός της ειρήνης και της
ασφάλειας. Κοροϊδεύετε τον κόσµο, ωµά και κανονικά. Δηλαδή
αν φτιάξει η Ευρωπαϊκή Ένωση τον ευρωστρατό θα έχουµε το
αντίπαλο δέος; Όχι. Αυτοί στο µόνο που διαφωνούν είναι ποιος
θα πάρει τα περισσότερα. Και όχι µόνο δεν θα έχουµε αντίπαλο
δέος, που δεν πρόκειται να γίνει, αλλά ξέρετε τι λέει η συνθήκη
της Λισαβόνας και όλα όσα ζήσαµε, τουλάχιστον και προσωπικά
που δεν έχει σηµασία, πέντε χρόνια εκεί;

Πυλώνας της ασφάλειας της Ευρωπαϊκής Ένωσης τι είναι; Το
ΝΑΤΟ. Άρα, λοιπόν, σταµατήστε αυτά τα παραµύθια.

Και για να πάµε στο νοµοσχέδιο, για να µη λέω περισσότερα.
Ο Νίκος ο Παπαναστάσης, συνταγµατάρχης των Ειδικών Δυνά-
µεων εν αποστρατεία -έχει  σηµασία που το λέω αυτό- και η
Αφροδίτη Κτενά, καθηγήτρια πανεπιστηµίου και ο Γιώργος ο Μα-
ρίνος, υπεύθυνος διεθνών σχέσεων νοµίζω ότι το έκαναν φύλλο

και φτερό. Αναφέρθηκαν -θα επαναλάβω πολύ γρήγορα- σε ποιο
περιβάλλον έρχεται αυτό το νοµοσχέδιο. Θα µου πείτε: Έχει ση-
µασία; Βεβαίως και έχει σηµασία. Και γιατί έρχεται τώρα, σε ένα
περιβάλλον, θα το πω απλά, που µυρίζει µπαρούτι; Μυρίζει µπα-
ρούτι, οι ανταγωνισµοί οξύνονται, όποιος δεν το βλέπει είναι τυ-
φλός, για το µοίρασµα των αγορών, τον έλεγχο της ενέργειας,
τους δρόµους µεταφοράς των προϊόντων, της ενέργειας και τον
γεωστρατηγικό έλεγχο. Ναι ή όχι; Όποιος δεν τα αναγνωρίζει,
δεν καταλαβαίνει τίποτα πλέον. 

Έχουν διαµορφωθεί πλέον στρατόπεδα και είναι ολοφάνερα.
Δεν θα πω ευρωασιατικό και ευρωδυτικό, αλλά στην πράξη αυτό
είναι. Υπάρχουν συµµαχίες, οι οποίες αλλάζουν. Θυµηθείτε, Α’
Παγκόσµιο Πόλεµο. Θυµηθείτε, Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο. Αλλάζουν,
έχουν ανοιχθεί πολεµικά µέτωπα στην Ουκρανία και στη Μέση
Ανατολή και διαµορφώνονται και άλλα, όπως στη Νοτιοανατολική
Ασία. 

Και δεύτερον, οικονοµικά στο καπιταλιστικό σύστηµα, συνο-
λικά, υπάρχει στασιµότητα στην ανάπτυξη. Τι κάνει η ελληνική
Κυβέρνηση µε τη συναίνεση των άλλων κοµµάτων -εδώ είναι το
ερώτηµα- ως µέλος του ΝΑΤΟ; Συµµετέχει στους σχεδιασµούς
των Ηνωµένων Πολιτειών - ΝΑΤΟ - Ευρωπαϊκής Ένωσης και πρα-
κτικά, όχι µόνο πολιτικά, συµµετέχει και στα δύο µέτωπα του πο-
λέµου και στης Ουκρανίας και στη Μέση Ανατολή. Και λέω
πρακτικά και στρατιωτικά. Συµµετέχει στην Ουκρανία; Θα πουν:
Όχι. Πώς δεν συµµετέχει; Αφού στέλνει οπλισµό, εδώ αφόπλισε
νησιά και έστειλε. Και αυτά τα κόλπα µέσω Τσεχίας και λοιπά
εντάξει, είναι για αφελείς. Τα πουλάω στην Τσεχία για να τα
δώσει η Τσεχία. Ωστόσο, όµως, συµµετέχει άµεσα στον πόλεµο
της Ουκρανίας. 

Συµµετέχει στον πόλεµο στη Μέση Ανατολή; Βεβαίως. Φρε-
γάτα «ΥΔΡΑ», τώρα «ΨΑΡΑ». Για ποιο λόγο; Γιατί πάνε εκεί; Για
να προστατέψουν µόνο τη ναυσιπλοΐα και τα συµφέροντα των
εφοπλιστών των Ελλήνων; Όχι, βέβαια. Για να διασφαλίσουν το
νότιο µέτωπο του Ισραήλ. Γιατί στέλνουµε -που είπε πριν  εδώ ο
κ. Δένδιας- στη Σαουδική Αραβία; Για ποιο λόγο; Τι υπερασπίζο-
νται οι Πάτριοτ στη Σαουδική Αραβία; Τα σύνορα της Ελλάδας;
Μην τρελαίνετε τον ελληνικό λαό. Υπερασπίζονται τη Σαουδική
Αραβία και τις επενδύσεις που υπάρχουν εκεί. Και υπερασπίζο-
νται γενικότερα το Ισραήλ που είναι η αιχµή του δόρατος, θα
έλεγα των αµερικανονατοϊκών συµφερόντων. 

Είναι πρώτη φορά που γίνεται αυτό; Γιατί πρέπει να εξηγη-
θούµε απέναντι στον ελληνικό λαό. Πρώτη φορά, δηλαδή, η Ελ-
λάδα βρίσκεται µέσα σε αυτό το περιβάλλον; Όχι. Υπάρχει
πόλεµος που εξαπολύθηκε µετά το 1990 που δεν συµµετείχαν
όλες, µα όλες, οι ελληνικές κυβερνήσεις; 

Αρχίζουµε. Γιουγκοσλαβία. Συµµετείχε ή όχι; Ακόµα έχει στρα-
τεύµατα στη Βοσνία. Έχει στο Κόσοβο. Έγινε χώρος διέλευσης
των νατοϊκών στρατευµάτων. Έστειλε καράβια και οι ναύτες ξε-
σηκώθηκαν προς τιµήν τους εκεί.

Αφγανιστάν. Συµµετείχε ή όχι; Έστειλε. Και ξέρετε, επειδή λένε
διάφορα, ότι δεν ήταν πρώτης γραµµής, ήταν πίσω, γιατί ο πόλε-
µος δεν γίνεται µε της πρώτης γραµµής, πρέπει να φάνε, πρέπει
να θεραπευτούν, όταν τραυµατίζονται, κ.λπ..

Ιράκ. Λιβύη. Φρεγάτα έξω από τη Λιβύη δεν έστειλε η τότε Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας - ΠΑΣΟΚ; Για ποιο λόγο; Για ποια
συµφέροντα στη Λιβύη; Παντού. Και τώρα; Το ίδιο ακριβώς κάνει. 

Άρα, όσοι, λοιπόν, µιλούν για φιλειρηνική πολιτική και για χώρα
ασφάλειας και ειρήνης, κυριολεκτικά κοροϊδεύουν και µε την
ιστορία, αλλά κοροϊδεύουν και τον ελληνικό λαό. 

Τι είναι αυτό το νοµοσχέδιο, λοιπόν, που ήρθε τώρα µε µεγάλη
προπαγάνδα; Εµείς λέµε ότι είναι ευθυγραµµισµένο µε τις απαι-
τήσεις των σχεδίων Ηνωµένων Πολιτειών - ΝΑΤΟ - Ευρωπαϊκής
Ένωσης µε σκοπό να υπηρετήσει την πολιτική την επιθετική, τη
δολοφονική αυτών των οργανισµών και να εµπλέξει ακόµα περισ-
σότερο τη χώρα µε τη θέλησή βέβαια όχι µόνο της Κυβέρνησης,
αλλά και των άλλων κοµµάτων στις επιδιώξεις, οι οποίες δεν φα-
ντάζοµαι να είναι φιλειρηνικές ή κανένας δεν µπορεί να τις υπο-
στηρίξει. 

Είναι, λοιπόν, ολοφάνερη η επιδίωξη όλων των αλλαγών. Έχει
προµετωπίδα το συντονισµό µε τις Ηνωµένες Πολιτείες της Αµε-
ρικής, το ΝΑΤΟ, την Ευρωπαϊκή Ένωση σε προκλητικό µάλιστα
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σηµείο. Εδώ υπάρχει και αντιγραφή, φωτοτυπία αµερικανικών µο-
ντέλων και αµερικανικού στρατού που βρίσκει απέναντι τα στε-
λέχη των Ενόπλων Δυνάµεων. 

Θέλω να σας πω κάτι και ας σας φανεί ζόρικο. Ο αµερικανικός
στρατός και η αµερικανική πολιτική δεν έχει κερδίσει κανέναν πό-
λεµο, ούτε έναν. Ποιον πόλεµο κέρδισε, κύριε Παπαναστάση; Κα-
νέναν κυριολεκτικά, γιατί στηρίζεται σε άλλα πράγµατα και όχι
στο πατριωτικό συναίσθηµα, γιατί πατρίδα δεν είναι να πηγαίνεις
να σκοτώνεις τους Άραβες, τους Βιετναµέζους και σε όλο τον
κόσµο που έχουν εξαπολύσει επιθέσεις. Και ξέρετε οι µισθοφό-
ροι στην Ελλάδα, γιατί έµµεσοι είναι, δεν περνάνε εύκολα. Έχει
παράδοση ο λαός µας. Οι µισθοφορικοί στρατοί έχουν ηττηθεί
σε όλη την ιστορία. Αυτό που έχει κερδίσει πάντα είναι αυτοί που
πολεµούν για το δίκιο. Και τώρα οι λαοί που θα πολεµούν για το
δίκιο τους και όχι για την κατάκτησή τους από τον αµερικανονα-
τοϊκό ιµπεριαλισµό. Ένα είναι αυτό, λοιπόν. 

Δεύτερη απόδειξη γι’ αυτά που λέµε είναι ότι το «όψιµο» εν-
διαφέρον για την ανάπτυξη της πολεµικής βιοµηχανίας και όχι
της αµυντικής -πολεµική είναι έτσι ή αλλιώς και αυτό να το ξεκα-
θαρίσουµε, γιατί όλοι µιλάτε για αµυντική βιοµηχανία- συνδέεται
µε τις αποφάσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης για στροφή και στή-
ριξη της πολεµικής βιοµηχανίας µε βάση τις δηλώσεις και ευρω-
παίων ηγετών για προετοιµασία για ένα γενικευµένο πόλεµο στην
Ευρώπη. Είναι έτσι ή όχι; Έτσι είναι.

Ήδη υπάρχει απόφαση της Ευρωπαϊκής Ένωσης για ενέργειες
υποστήριξης της παραγωγής πυροµαχικών. Αυτό δεν είναι; Το
ξέρετε; Γιατί άραγε ενδιαφέρεται η Ευρωπαϊκή Ένωση; Για να
τροφοδοτήσει την Ουκρανία. Και, βέβαια, για να µπουν στο παι-
χνίδι πιο δυνατά και ιδιωτικές εταιρείες. Αυτό δεν λένε πρέπει να
προετοιµαστούµε για γενικευµένο πόλεµο στην Ευρώπη; Η Ευ-
ρώπη της ειρήνης, που θα την κάνετε εσείς του ΣΥΡΙΖΑ, της Ελ-
ληνικής Λύσης, του ΠΑΣΟΚ κατά ένα µέρος αν και έχει παρα-
δοθεί άνευ όρων, της Πλεύσης Ελευθερίας. Αυτά λέει η Ευρω-
παϊκή Ένωση, γι’ αυτό και δίνει ενάµιση τρισεκατοµµύριο για αµυ-
ντικές. Ποιες αµυντικές τώρα; Μας δουλεύουν όλοι; Αµυντικές
είναι το δυσθεώρητο ποσό που το πληρώνουν οι ευρωπαϊκοί λαοί
µαζί και ο ελληνικός λαός;

Και τώρα επειδή µιλάµε για τις ελληνικές αµυντικές βιοµηχα-
νίες έχουµε κάνει φοβερή δουλειά όλα αυτά τα χρόνια για να στη-
ριχτούν και όχι, αλλά η κατεύθυνση ήταν οι υπεργολάβοι της
Ευρωπαϊκής Ένωσης. Ο κ. Καραµέρος είπε ότι εγκαταλείφθηκαν
-αυτό νιώθω ηθική υποχρέωση να το πω- τα ΕΑΣ και όλα τα λοιπά.
Τι θυµίζει αυτό; Την καµήλα που βλέπει την καµπούρα της µπρο-
στινής και δεν κοιτάει τη δικιά της. 

Λοιπόν, επί κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ -αυτό θέλω και να καταγραφεί
στα Πρακτικά- είχε τοποθετηθεί, ίσως κατ’ εξαίρεση, πρόεδρος
στα ΕΑΣ ο Γιώργος ο Ροΐδης, ναύαρχος. Ένας πολύ µεγάλος
αγωνιστής, ένας πολύ καλός άνθρωπος, ο οποίος σε χρόνο
µηδέν, έβαλε τα ΕΑΣ στη σειρά. Το αναγνωρίζουν όλοι. Και ανέ-
πτυξε την παραγωγή, παρά τις δυσκολίες που υπήρχαν. Υπέ-
γραψε συλλογική σύµβαση µε τους εργαζοµένους και είχε ένα
τεράστιο στοκ για εξαγωγή σε Ινδία κ.λπ.. Και ο ΣΥΡΙΖΑ τον απέ-
λυσε και τον άλλαξε! Συγχαρητήρια! Το λέω αποτίνοντας φόρο
τιµής στη µνήµη του, γιατί ήταν ένας µεγάλος παντογνώστης και
µεγάλος αγωνιστής! Αυτά είναι, για να µιλάτε για ΕΑΣ. Και όχι
µόνο για τα ΕΑΣ!

Τι εξυπηρετεί, λοιπόν, εκτός των άλλων; Εδώ είναι φανερά τα
πράγµατα. Γιατί δεν το λέτε; Να το πείτε ειλικρινά: «Εµείς πι-
στεύουµε ότι άµα µπουν οι ιδιωτικές εταιρείες µέσα, θα είναι κα-
λύτερα τα πράγµατα». Εξυπηρετούν συµφέροντα ιδιωτικών
οµίλων στον τοµέα της πολεµικής βιοµηχανίας και µάλιστα τώρα
επίσηµα µε τον νόµο, γιατί ακόµα και τώρα βασιλεύουν. Τους δί-
νετε έργα, τα οποία κοστίζουν δεκαπλάσια από ό,τι θα µπορού-
σαν να κάνουν τα στρατιωτικά εργοστάσια. 

Έχω πάει προσωπικά και µε τον Νίκο τον Παπαναστάση στη
Λάρισα και µας είπαν ότι µπορούν να κάνουν τα πάντα και πέντε
-λέω εγώ- φορές φθηνότερα. Όµως τα δίνετε στις ιδιωτικές εται-
ρείες. 

Να πω κι άλλο ένα παράδειγµα. Όταν ήταν να συντηρηθούν οι
κινητήρες των αεροπλάνων, κατέθεσε η ΕΑΒ προσφορά. Ο κ. Βε-
νιζέλος τότε, µε βάση το Ευρωπαϊκό Δίκαιο, έκανε διεθνή διαγω-

νισµό. Αποτέλεσµα: Tο πήραν οι Πορτογάλοι και κόστισε πέντε
φορές περισσότερο! Γιατί, η ΕΑΒ είχε πρόταση: «Όχι µόνο ό,τι
φαίνεται, αλλά και τα προβλήµατα και οι βλάβες που θα βγουν,
όταν ανοίξουµε τους κινητήρες». Να, αυτή είναι η πολιτική και
στον ιδιωτικό τοµέα.

Ζούµε σε µία κατάσταση, όπου υπάρχουν αµύθητα ποσά, που
ξοδεύονται για τους εξοπλισµούς. Δεν θέλω να κάνω ανάλυση.
Τι λέει ο ποιητής; «Να σκοτώνονται οι λαοί, για τ’ αφέντη το
ψωµί». Έτσι δεν λέει; «Άιντε θύµα, άιντε ψώνιο, άιντε σύµβολο αι-
ώνιο». 

Σήµερα, λοιπόν, ενώ δυστυχεί η ανθρωπότητα, το σύστηµά
σας, που είναι βάρβαρο και απάνθρωπο, δεν λογαριάζει τίποτα,
δεν λογαριάζει τη ζωή, δεν λογαριάζει τίποτα, παρά µόνο τα
κέρδη. Οι πολεµικές βιοµηχανίες σιγοντάρουν να συνεχιστεί ο
πόλεµος στην Ουκρανία γιατί εξασφαλίζουν τεράστια κέρδη.
Εκτός από τα κέρδη και λοιπά και λοιπά, σιγοντάρουν παντού να
ανοίξουν και άλλες εστίες, γιατί κερδίζουν. Το λένε «ωµά» πολλές
φορές!

Σε όλα αυτά, τι λέτε εσείς. Να έρθει το πρόγραµµα της Ευρω-
παϊκής Ένωσης για τα πυροµαχικά. Και εσείς στο ΣΥΡΙΖΑ, αλλά
και το ΠΑΣΟΚ, κατηγορείτε την Κυβέρνηση γιατί άργησε να µπει
σε αυτό το πρόγραµµα. Δηλαδή η Ελληνική Λύση που µας κάνει
τον καµπόσο εδώ -έφυγαν και δεν θέλω να τους τα πω απόντες-
τι λέει; «Κατά του να στέλνουµε πυροµαχικά, αλλά τα ΕΑΣ να πα-
ράγουν βλήµατα για να τα στέλνουµε στην Ουκρανία. Είναι ευ-
καιρία!». Αυτό πώς λέγεται; Αν δεν λέγεται πολιτική απάτη, τι
λέγεται; Δεν µπορώ να το χαρακτηρίσω διαφορετικά. Όπως
υπάρχουν και άλλοι που σε τελευταία ανάλυση συναινούν. Θα πω
στο τέλος. 

Η επιστήµη στην υπηρεσία της βαρβαρότητας. Αυτό είναι. Δεν
χρειάζονται περιγραφές πολλές. Πανεπιστήµια και µυαλά αντί να
σκέφτονται και να δουλεύουν για το πώς θα βοηθήσουν τον άν-
θρωπο, προσπαθείτε να τους κάνετε να δουλεύουν για το πώς
θα τον εξοντώσουν. Αυτή είναι η κατάσταση: Τα έξυπνα όπλα,
αυτά που χρησιµοποιούνται για την καταστροφή των υποδοµών. 

Βέβαια εδώ υπάρχει και µια παρένθεση. Τρίβουν τα χέρια τους,
µαχαιροπίρουνα έχουν απλώσει και για την Ουκρανία. Είναι απί-
στευτο. Γίνεται σφαγή δύο λαών και οι εταιρείες λογικά για τα
συµφέροντά τους από τώρα ετοιµάζονται για να πάνε για την
ανοικοδόµηση, όπως έγινε και στο Ιράκ. Ισοπέδωση από τους
Αµερικανούς και µετά µπήκαν όλες οι αµερικανικές εταιρείες και
ήταν ένας λόγος που εκτονώθηκε λίγο η κρίση στις Ηνωµένες
Πολιτείες της Αµερικής. 

Θα πω: Αυτοί είστε, που λέει ο Γραµµατέας µας ο Κουτσού-
µπας. Αυτοί είστε! Αντί η επιστήµη να σώζει τον άνθρωπο µπαίνει
στην υπηρεσία του να τον σκοτώνει. Αυτό λέγεται καπιταλισµός. 

Και τελειώνω για τα άλλα κόµµατα. Η Νέα δηµοκρατία εντάξει,
τα λέει. Για τον ΣΥΡΙΖΑ αυτά που λέω ισχύουν ή δεν ισχύουν; Τα
γνωρίζετε ή όχι; Για τη στροφή στην Ευρωπαϊκή Ένωση, στην πο-
λεµική βιοµηχανία, για τα σχέδια του ΝΑΤΟ κ.λπ.. Και τι λέτε; Ναι.
Άρα είσαστε ίδιοι στρατηγικά. 

Τι λέει το ΠΑΣΟΚ. Μετά βαΐων και κλάδων «Ζήτω». «Εµείς εί-
µαστε πατριώτες». Τι σηµαίνει πατριώτης; Να σκοτώνεσαι στην
Ερυθρά Θάλασσα; Για ποιανού συµφέροντα; Πατριώτης είναι
αυτός που υπερασπίζεται τα συµφέροντα της χώρας, που υπε-
ρασπίζεται τα συµφέροντα του λαού και όχι τα συµφέροντα των
σφαγέων των λαών. 

«Ναι» λέτε όλοι. Η Ελληνική Λύση, που λέει διάφορα, στην πρα-
γµατικότητα «ναι» λέει και σε αυτό. 

Η Πλεύση Ελευθερίας είναι υπέρ. Είναι δυνατόν, που µας πα-
ριστάνετε... 

ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Δεν είπαµε αυτό! Κάνετε
λάθος!

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Εγώ έτσι άκουσα τον εισηγητή σας.
Πείτε κατά και καταγγέλλετε αυτό το νοµοσχέδιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μισό λεπ-
τό! Όταν λέει ο κ. Παφίλης κάτι, θα πρέπει να απαντήσετε εσείς;
Μετά θα το πείτε.

ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Είναι τελείως λάθος! Δια-
στρεβλώνετε τα λεγόµενα του εισηγητή µας!

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Είναι εύθικτοι. Θέλουν ασυλία; Δεν
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πειράζει, δεν θα την έχουν από δω και στο εξής. 
Άρα, λοιπόν, εδώ µέσα είµαστε δύο στρατόπεδα κι ας κρίνει ο

ελληνικός λαό. Είσαστε όλοι σας µε τη βαρβαρότητα που υπάρ-
χει σήµερα. Είσαστε όλοι µε την εµπλοκή της Ελλάδας µε ή χωρίς
ενστάσεις. Και είµαστε απέναντι. Εµείς είµαστε µε τους λαούς
και δεν θα κάνουµε πίσω. 

Και καλούµε τον λαό να βγάλει συµπεράσµατα και στις 9 Ιούνη
να το εκφράζει και µε την ψήφο του, ώστε την άλλη µέρα να χα-
µογελάει και να είναι περήφανος που ένα ΚΚΕ ανεβασµένο θα
µπει µπροστά για τους αγώνες του λαού. 

Εσείς το πολύ-πολύ να βγάζετε λόγους στη Βουλή. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε. 
Τώρα θα συνεχίσουµε µε τον κ. Δαβάκη και αµέσως µετά θα

µιλήσει η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος από την Πλεύση Ελευ-
θερίας. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Δεν είπατε δύο Βουλευτές, κύριε
Πρόεδρε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας είπα
ένας-ένας, απλώς έδωσε τη θέση του, γι’ αυτό σας είπα ότι είναι
λάθος όταν δίνει τη θέση του το ΠΑΣΟΚ. Έδωσε τη θέση του το
ΠΑΣΟΚ και εµφανίστηκαν δύο Βουλευτές και έτσι έχουµε όλες
αυτές τις αντιδράσεις…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Μετά θα µιλήσει η κ. Καραγεωργοπούλου.
ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Μετά θα µιλήσει η Πρόεδρός

µας και µετά εγώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Δεν θέλατε

την κ. Καραγεωργοπούλου, έρχεται η Πρόεδρος τώρα.
Ορίστε, κύριε Δαβάκη, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Παρακολουθώ, αγαπητές και αγαπη-

τοί συνάδελφοι, τη συζήτηση αυτού του νοµοσχεδίου από το
πρωί. Όποιοι µας παρακολουθούν µπορούν εύκολα από τα λεγό-
µενα των αγορητών να βγάλουν τα συµπεράσµατά τους, σχετικά
µε τις στοχεύσεις, την πολιτική, εάν θέλετε, ιδιοτέλεια ή τις πα-
ρωπίδες που έχουν πολλοί, κυρίως τα κόµµατα της Αριστεράς
αλλά και τα κόµµατα της λιγότερο Αριστεράς που κάποτε κυβέρ-
νησαν, µε όλα αυτά που συνθέτουν τη δηµόσια ρητορική τους
πάνω στα ζητήµατα της άµυνας. 

Υπάρχουν αρκετοί οι οποίοι έχουν θητεύσει στον τοµέα της
εθνικής άµυνας ως στελέχη της και οι οποίοι γνωρίζουν καλύτερα
παντός άλλου την πραγµατική αλήθεια και όλη εκείνη την περιρ-
ρέουσα ατµόσφαιρα που υπάρχει, όταν τέτοιου είδους νοµοσχέ-
δια, όπως αυτό που σήµερα το πρωί εισηγήθηκαν ο Υπουργός
Εθνικής Άµυνας και ο κύριος Υφυπουργός, έρχονται, για να θε-
σµοθετηθούν σε αυτή την Αίθουσα. 

Νοµίζω ότι το Ελληνικό Κέντρο Αµυντικής Καινοτοµίας, το
οποίο εντάσσεται στη γενικότερη οραµατική αλλά πλήρως ρεα-
λιστική, κατά την άποψή µου, ιδέα της ατζέντας 2030 του κυρίου
Υπουργού, αποτελεί µία από τις σοβαρότερες και θα έλεγα,
σπουδαιότερες πολιτικές επιλογές πρωτοβουλίες αυτής της Κυ-
βέρνησης. Γιατί; Διότι συνθέτει όλο εκείνο το δυναµικό, το αφα-
νές και ηρωικό δυναµικό που έχουν οι Ένοπλες Δυνάµεις µας,
δηλαδή και τα στελέχη και τους αποφοίτους των παραγωγικών
σχολών αλλά και τους σπουδαστές µε τα διδακτορικά τους, τους
ικάρους µας, τους ευέλπιδες, τους δοκίµους µας, όπως επίσης
και τους υπαξιωµατικούς, προσωπική γνώµη και γνώση των
οποίων έχω, όσον αφορά και τους µεν και στους δε. 

Ας πάµε, για παράδειγµα, στο Στεφανοβίκι. Ανέφερε προηγου-
µένως ο κ. Παφίλης τη Λάρισα. Προφανώς, πήγατε στο Στεφα-
νοβίκι, που µε ιδιαίτερη εγκράτεια και θα έλεγα, µε ιδιαίτερο
ταλέντο αυτοί οι άνθρωποι κρατούν όρθια την εθνική µας άµυνα
και τις πλατφόρµες της, δηµιουργώντας µία τέτοια προοπτική,
ούτως ώστε πλέον µε αυτό το εργαλείο, το ΕΛΚΑΚ, όπως σχηµα-
τικά αναφέρεται, να µπορέσουµε να δηµιουργήσουµε κάτι που
έχει ανάγκη αυτός ο τόπος. Και τι είναι αυτό; Είναι µία ουσια-
στική, ρεαλιστική συνθήκη στον τοµέα της εθνικής µας άµυνας
και της εθνικής αµυντικής µας βιοµηχανίας.

Μόνον οι πτυχιακές εργασίες των ευέλπιδων, των δοκίµων και
των ικάρων µας, εάν τεθούν σε εφαρµογή και γίνουν πράξη µέσω
αυτού του οργάνου και µετασχηµατιστούν όλες αυτές οι ιδέες

των παιδιών µας σε επιχειρησιακές απαιτήσεις, όπως ανέφερε
στην επιτροπή και ο εξαίρετος Αρχηγός ΓΕΕΘΑ, ο Στρατηγός κ.
Χούπης, ο τόπος µας θα βγει ωφεληµένος και κυρίως η εθνική
µας άµυνα θα είναι ωφεληµένη. 

Όταν µιλάµε για επιχειρησιακή ανάγκη, ας µιλήσουµε µε το συ-
γκεκριµένο παράδειγµα του Αρχηγού ΓΕΕΘΑ. Το αναφέρω και
ως Πρόεδρος της Επιτροπής Εξοπλισµών. Ας πούµε ότι παίρ-
νουµε εξοπλιστικό πρόγραµµα πενήντα πολυβόλων. Αντιλαµβά-
νεστε ότι αυτοµάτως πρέπει να ιδρυθούν και οι αντίστοιχες
µονάδες. Όλα αυτά προκαλούν ένα πρόβληµα, ένα κενό ελλεί-
ψεως στελεχιακού δυναµικού. Αντιλαµβανόµαστε, λοιπόν, όλοι
ότι αυτού του είδους το όργανο ως µία συγκεκριµένη σηµατοδο-
τούσα αρχή θα µπορέσει κατ’ οικονοµία να δηµιουργήσει όλες
εκείνες τις συνθήκες που έχουµε ανάγκη, ακόµα και, όπως ανέ-
φερε προηγουµένως ο κύριος Υπουργός, στη δοµή δυνάµεων,
στην περιστολή των στρατοπέδων, στην καλύτερη εξοικονόµηση
ανθρώπινου δυναµικού, ούτως ώστε η χώρα µας να καταστεί µία
πλήρως δικτυοκεντρική δύναµη, όχι αύριο, αλλά ξεκινώντας από
σήµερα και µε αυτό το όργανο. 

Είναι ένα εγχείρηµα που θεσµοθετεί τη διαµόρφωση ενός οι-
κοσυστήµατος, όπως ελέχθη πολλές φορές, έρευνας, καινοτο-
µίας και ανάπτυξης των Ενόπλων Δυνάµεων. Ενός εγχειρήµατος,
που πρέπει, πιστεύω -και το λέω για µία ακόµη φορά-, να εµπλέξει
και τα στελέχη των υπαξιωµατικών σε αυτό, όχι µόνο των τριών
µεγάλων παραγωγικών σχολών. 

Το οικοσύστηµα καινοτοµίας απαιτεί εξωστρέφεια, που θα αλ-
ληλοεπιδρά µε αυτό που υπάρχει ήδη στον τόπο µας. Ποιο είναι
αυτό; Είναι το οικοσύστηµα πολλών νεοφυών επιχειρήσεων. Πα-
ράλληλα, απαιτείται θαρραλέα πολιτική που θα µοχλεύσει και
ιδιωτικά κεφάλαια προς τον τοµέα αυτό σε διάφορα πεδία, όπως
είναι η έρευνα και η τεχνολογία, πεδία τα οποία εξελίσσονται. 

Επίσης, πρέπει η εργαστηριακή έρευνα του ΕΛΚΑΚ να καταλή-
ξει σε ένα καινοτόµο προϊόν σύµφωνα µε την επιχειρησιακή ανά-
γκη, όπως την περιέγραψε, επαναλαµβάνω, ο κύριος Αρχηγός
ΓΕΕΘΑ στην επιτροπή. Επιχείρηση ανάγκη, που, πέραν αυτών,
πρέπει να περιστείλει και τα ζητήµατα της πνευµατικής ιδιοκτη-
σίας, της γραφειοκρατίας που θα συναντήσει αυτό το πρόγραµ-
µα µπροστά του, θέµατα ευκολίας υπογραφής συµβάσεων µε νε-
οφυείς επιχειρήσεις, που θα είναι καθοριστικά για την πορεία
αυτού του εγχειρήµατος. 

Επιπλέον, όπως ελέχθη από τον κύριο Υπουργό το πρωί, η χρη-
µατοδότηση του ΕΛΚΑΚ, πέραν του ποσού του 1,5 εκατοµµυρίου
ευρώ µε το οποίο προικοδοτείται -που πιστεύω ότι είναι συµβο-
λικό-, θα παίρνει και το 1,5% των εξοπλιστικών προγραµµάτων,
κάτι που είναι πολύ σηµαντικό για την περαιτέρω επιβίωσή του. 

Πιστεύω, επίσης, ότι δηµιουργείται έτσι σταθερή, ισχυρή βάση,
για να επιλέξει µε την ποιότητα και την ικανότητα των στελεχών
που θα το απαρτίζουν, µε πρώτο τον άξιο ναύαρχο κ. Λυµπέρη,
πρώην Αρχηγό Στόλου. Και µία ευοίωνος προοπτική, θα αναλάβει
διευθυντής της ΓΔΑΕΕ εν ενεργεία στέλεχος των Ενόπλων Δυ-
νάµεων, πέραν της συνήθους πρακτικής που µέχρι τώρα υπήρχε,
να ανακαλείται από την αποστρατεία ένα στέλεχος το οποίο είχε
αποστρατευθεί.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα χρειαστώ ένα λεπτό ακόµη, κύριε Πρόεδρε.
Θέλω να εξάρω την πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Άµυνας

για αυτή την επιλογή. Πιστεύω ότι πρέπει να ξεφύγουµε από την
κακοδαιµονία της θεσµοθέτησης -κύριε Αρχηγέ, απευθύνοµαι και
σε εσάς- διαφόρων οργάνων και θεσµών, τα οποία δυστυχώς, τε-
λικώς, δεν εφαρµόζονται. Ας θυµηθούµε την Εθνική Αµυντική Βιο-
µηχανική Στρατηγική και το όργανο που είχαµε θεσµοθετήσει
πριν από µερικά χρόνια και δεν λειτούργησε -νοµίζω- ποτέ, σχε-
τικά µε την έρευνα και την τεχνολογία.

Εν πάση περιπτώσει, αυτό το οποίο εντάσσεται στην οραµα-
τική ατζέντα της Ελλάδας 2030, µε τη σύµφωνη γνώµη όλων των
πτερύγων, νοµίζω ότι µπορεί να γίνει πραγµατικότητα. Χρειάζεται
οµοψυχία, οµόνοια και συντονισµός κινήσεων, πέρα από µικρο-
πολιτικές αναφορές και µικροπολιτικές βλέψεις. 

Αυτό που µας ενώνει στην εθνική άµυνα είναι το µέλλον, είναι
η άµυνα του τόπου µας και τα στελέχη, που την απαρτίζουν και
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είναι η ραχοκοκαλιά της εθνικής άµυνας: Οι γυναίκες και οι άν-
δρες των Ενόπλων µας Δυνάµεων, που από τον Έβρο µέχρι την
Κρήτη και τα νησιά µας στηρίζουν την ιδέα της πατρίδας, την ιδέα
της εθνικής και της εδαφικής µας ακεραιότητας και όλα αυτά που
συνθέτουν την ελευθερία και τη δηµοκρατία µας. 

Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, και πάλι συγχαρητήρια! Πι-
στεύω ότι σύντοµα, µε τη δηµιουργικότητα που σας διακρίνει, θα
γίνει πράξη αυτό που πολύ οραµατικά αλλά πολύ στοχευµένα και
ρεαλιστικά έχετε φέρει στη Βουλή για ψήφιση. Νοµίζω ότι πρέπει
να τύχει της εµπιστοσύνης όλων των συναδέλφων.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Και εµείς
σας ευχαριστούµε.

Επειδή δεν υπάρχει διαθέσιµος Kοινοβουλευτικός Eκπρόσω-
πος, θα προχωρήσουµε στον επόµενο οµιλητή, που είναι ο κ.
Χρυσοµάλλης.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΧΡΥΣΟΜΑΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το νοµοσχέδιο του Υπουργείου

Εθνικής Άµυνας που συζητούµε σήµερα, κατ’ εµέ, άργησε τριά-
ντα χρόνια. Τριάντα χρόνια που αποστέρησαν τις Ένοπλες Δυ-
νάµεις µας από τεχνολογικά εξελιγµένο εξοπλισµό, ο οποίος θα
τους έδινε ένα σαφές πλεονέκτηµα στο πεδίο. Επιτέλους, ήρθε
η ώρα να νοµοθετήσουµε τα πρώτα ουσιώδη βήµατα που θα
αναιρέσουν αυτή την καθυστέρηση και που ευελπιστώ ότι θα
αποδώσουν σύντοµα καρπούς. 

Προς αυτή την κατεύθυνση και επί δύο αξόνων κινείται σήµερα
η πολιτική και στρατιωτική ηγεσία του Υπουργείου Εθνικής Άµυ-
νας. Με τον πρώτο άξονα εισηγείται την ίδρυση του Ελληνικού
Κέντρου Αµυντικής Καινοτοµίας, µία ανώνυµη εταιρεία του δη-
µοσίου µε αποκλειστικό µέτοχο το δηµόσιο. Η αποστολή του είναι
απλή και ταυτόχρονα κεφαλαιώδους σηµασίας: Να λαµβάνει
µέσω της νεοσύστατης Διεύθυνσης Καινοτοµίας του ΥΠΕΘΑ τις
κατευθύνσεις των αναγκών των Ενόπλων µας Δυνάµεων σε νέες
και καινοτόµες τεχνολογίες -που αποτελούν πραγµατικούς πολ-
λαπλασιαστές ισχύος- και να τις διοχετεύει σε καινοτόµες αµυ-
ντικές επιχειρήσεις, οι οποίες, σε συνεργασία µε τα ελληνικά
αλλά και µε τα ξένα πανεπιστήµια, µε ερευνητικά κέντρα και βέ-
βαια τις στρατιωτικές σχολές, θα αναπτύσσουν τις αναγκαίες τε-
χνολογίες, οδηγώντας σε λειτουργικά πρωτότυπα.

Δεν ανακαλύπτουµε τον τροχό. Αυτό είναι αλήθεια. Υλοποι-
ούµε το αυτονόητο για µια χώρα µε κρίσιµες, διαρκείς και απαι-
τητικές ανάγκες σε τεχνολογικά εξελιγµένο στρατιωτικό υλικό.
Και το αυτονόητο επιβάλλει την καλλιέργεια ενός εγχώριου οικο-
συστήµατος αµυντικής καινοτοµίας µε έµφαση στις προηγµένες
τεχνολογίες διττής χρήσης, το οποίο θα υποστηρίζει τις Ένοπλες
Δυνάµεις µας στην προµήθεια καινοτόµων προϊόντων για αµυντι-
κές εφαρµογές. 

Συνεπώς ορθά εξασφαλίζεται η χρηµατοδότηση του κέντρου
από τις ετήσιες πιστώσεις που εγγράφονται στο εξοπλιστικό πρό-
γραµµα προµηθειών του Υπουργείου αλλά και τη δυνατότητα
χρηµατοδότησης του κέντρου από χορηγίες και επενδύσεις χρη-
µατοδοτικών οργάνων και οργανισµών της Ευρωπαϊκής Ένωσης
ή άλλων διεθνών οργανισµών, ερευνητικών κέντρων, φορέων του
δηµοσίου, φυσικών και νοµικών προσώπων του εσωτερικού και
του εξωτερικού. Μια χρηµατοδότηση που θα επενδύεται σε ελ-
ληνικά µυαλά, θα συνδέσει την έρευνα µε την αγορά που τόσος
λόγος γίνεται διαρκώς και θα αποδώσει καινοτοµία µε εθνική
προστιθέµενη αξία. 

Ο δεύτερος άξονας του νοµοσχεδίου του Υπουργείου αφορά
τον εκσυγχρονισµό των ανωτάτων στρατιωτικών εκπαιδευτικών
µας ιδρυµάτων µε στόχο ακριβώς να ενισχυθεί η προσπάθεια των
Ενόπλων Δυνάµεων για καινοτοµία. Η δυνατότητα αυτόνοµης
διοργάνωσης διδακτορικών σπουδών και η απλοποίηση της δια-
δικασίας ίδρυσης προγραµµάτων µεταπτυχιακών σπουδών, θα
δώσουν τη δυνατότητα στα στελέχη των Ενόπλων µας Δυνάµεων
να συµµετάσχουν σε ερευνητικά προγράµµατα και να εκπονή-
σουν διδακτορικές διατριβές σε αντικείµενα εφαρµοσµένου
στρατιωτικού ενδιαφέροντος, συνεισφέροντας µε τη σειρά τους

στο έργο του κέντρου. Και αυτό εντέλει πρέπει να είναι το ζητού-
µενο, η αξιοποίηση του ερευνητικού δυναµικού των ίδιων των
στελεχών των Ενόπλων µας Δυνάµεων προς όφελος της χώρας. 

Κύριε Υπουργέ, θα ήταν καλό να δώσουµε και την αντίστοιχη
δυνατότητα συµµετοχής στα µεταπτυχιακά των ανώτατων στρα-
τιωτικών σχολών και των στελεχών των προερχόµενων από τις
σχολές υπαξιωµατικών. Και εκεί έχουµε εξαιρετικά στελέχη µε
τεχνική συγκρότηση που θα µπορούσαν να προσφέρουν. Νοµίζω
ήδη το Υπουργείο δεσµεύτηκε ότι θα έρθει αυτή η νοµοθετική
πρωτοβουλία σύντοµα. Το ίδιο ισχύει και για τη δυνατότητα που
δίνεται µε το νοµοσχέδιο για τα ειδικά προγράµµατα θητείας σε
οπλίτες θητείας, που βρίσκονται στο πρώτο ή στο δεύτερο κύκλο
σπουδών ή εκπονούν το διδακτορικό τους σε αντικείµενα ενδια-
φέροντος των Ενόπλων Δυνάµεων. Μια ιδέα που την εφαρµό-
ζουµε και την πήραµε από το µεγαλύτερο φυτώριο καινοτοµίας
στον πλανήτη, που είναι οι Ηνωµένες Πολιτείες και σωστά το κά-
ναµε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η νοµοθετική πρωτοβουλία του
Υπουργού Εθνικής Άµυνας έρχεται σε µια στιγµή που τα διδά-
γµατα από τους εν εξελίξει πολέµους στη γειτονιά µας γίνονται
αντικείµενο ενδιαφέροντος από το σύνολο σχεδόν των στρατιω-
τικών επιτελείων. Η χρήση µη επανδρωµένων χαµηλού κόστους
και περιφερόµενων πυροµαχικών µονής κατεύθυνσης για τον κο-
ρεσµό της αεράµυνας και την προσβολή στόχων κάθε είδους -το
είδαµε και στην Ουκρανία και στο Ισραήλ αλλά και λίγο παλαι-
ότερα στην Αρµενία- απέδειξε στην πράξη ότι η ανάπτυξη αµυ-
ντικών εφαρµογών µε τη χρήση εµπορικών τεχνολογιών µπορεί
να αποδώσει επιτυχείς καρπούς ειδικά όταν το κόστος είναι κρί-
σιµος παράγοντας. 

Φτάσαµε πλέον στο σηµείο να χρησιµοποιούνται αντιαεροπο-
ρικοί πύραυλοι µε κόστος από 50.000 ως και εκατοµµύρια ευρώ
για να καταρρίψουν drone των 4.000 και 5.000 ευρώ. Δείτε το κό-
στος της επίθεσης του Ιράν και το κόστος αντιµετώπισής του από
το Ισραήλ πρόσφατα. Το ζουν αυτό στην πράξη τα στελέχη του
Πολεµικού µας Ναυτικού στην Ερυθρά Θάλασσα καθηµερινά.
Βλέπουµε εµπορικά τετρακόπτερα λίγων ευρώ να αναλαµβάνουν
τον ρόλο παρατηρητή πυροβολικού ή να προσβάλλουν και να κα-
ταστρέφουν µε ευκολία τεθωρακισµένα άρµατα µάχης στην Ου-
κρανία. Ακόµα και τα µη επανδρωµένα πολυβολεία στο περι-
βόητο ψηφιακό τείχος στη µεθόριο Ισραήλ-Γάζας εξουδετερώ-
θηκαν την 7η Οκτωβρίου από εµπορικά drone.

Και για να µην πάµε πιο µακριά, η επένδυση της Τουρκίας στην
ανάπτυξη µη επανδρωµένων ήδη από τα τέλη της δεκαετίας του
’90 έχει αποφέρει τεράστιους καρπούς όχι µόνο για τις ένοπλες
δυνάµεις της γείτονος αλλά και για την οικονοµία της µε εξαγω-
γές που φτάνουν σχεδόν τα 6 δισ. δολάρια. Η επένδυσή τους
στην έρευνα και την καινοτοµία δεν µένει µόνο στα drone, φτάνει
σε συστήµατα ραντάρ, έξυπνα πυροµαχικά, ηλεκτροπτικά συστή-
µατα και δορυφορικές κρυπτοεπικοινωνίες. Εµείς µπροστά σε
όλα αυτά δυστυχώς ακόµα παραµένουµε αγοραστές τεχνολο-
γίας από το ράφι για κάθε κύριο ή δευτερεύον οπλικό σύστηµα
που έχουν ανάγκη οι Ένοπλες Δυνάµεις. Και αυτό πλέον πρέπει
να σταµατήσει. 

Εκτιµώ πως το πρώτο σηµαντικό βήµα γίνεται σήµερα µε το
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. Οφείλουµε τάχιστα να δούµε όµως µε
την ίδια προσοχή τη δηµόσια αµυντική µας βιοµηχανία, να εφαρ-
µόσουµε τις αλλαγές που πρέπει για να µπορέσει να ακολουθή-
σει ως αρωγός σε αυτή την προσπάθεια, να υλοποιήσει την
παραγωγή των αποτελεσµάτων καινοτοµίας του κέντρου. Και σε
αυτό πρέπει να δώσουµε ιδιαίτερη προσοχή, ειδικά σε όσα πα-
ρατηρεί και ο σύνδεσµος ελλήνων κατασκευαστών πολεµικού
υλικού. 

Γιατί, τελικά, όπως αποδεικνύουν και τα προγράµµατα που ενέ-
κρινε το Ευρωπαϊκό Ταµείο Άµυνας, υπάρχει ήδη ένα σηµαντικό
οικοσύστηµα ελληνικών ιδιωτικών εταιρειών αµυντικού υλικού το
οποίο πρέπει να το ενεργοποιήσουµε προς όφελος των Ενόπλων
µας Δυνάµεων και για µένα αυτό αποτελεί µονόδροµο.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, οι Ένοπλες Δυνάµεις µας έχουν
ανάγκη την καινοτοµία, έχουν ανάγκη από σύγχρονο υλικό που
θα τους δώσει τεχνολογικό πλεονέκτηµα, έχουν ανάγκη από ένα
σύγχρονο δόγµα εκπαίδευσης, έχουν ανάγκη µέριµνας του προ-
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σωπικού εν ενεργεία και εν αποστρατεία. Γι’ αυτό και δεν µπορώ
να µην κάνω ειδική αναφορά στη διάταξη που διορθώνει το νο-
µοτεχνικό λάθος για το επίδοµα στόλου και αυξάνει τον σχετικό
προϋπολογισµό σε µια χρονική περίοδο που η χώρα διαθέτει
τρεις µονάδες επιφανείας σε διεθνείς αποστολές. Είναι το ελά-
χιστο οφειλόµενο προς τα στελέχη µας. Το ίδιο ισχύει και για την
επαναφορά του πόρου 2% υπέρ του Ταµείου Αλληλοβοήθειας
Στρατού Ξηράς επί των πληρωµών των Ενόπλων Δυνάµεων για
προµήθειες, επισκευές, κατασκευές κ.λπ.. Αυτή θα εισφέρει στο
ταµείο 10 εκατοµµύρια ευρώ για φέτος και 13 εκατοµµύρια για
το 2025. Είναι ένας πόρος που καταργήθηκε το 2000, όπως
σωστά αναφέρθηκε και επανέρχεται σήµερα προς όφελος των
απόστρατων στελεχών του στρατού. 

Συνεχίζουµε την προσπάθεια της αµυντικής θωράκισης της
χώρας έπειτα από δεκαετίες απραξίας, αυτή τη φορά όµως µε
σχέδιο που θα περιλαµβάνει και την ανάπτυξη της εγχώριας αµυ-
ντικής µας παραγωγής µε στόχο την τεχνολογική µας αυτονοµία.
Γι’ αυτό σας καλώ να το ψηφίσετε και ήδη το κάνετε και οφεί-
λουµε να το εξάρουµε αυτό. Παρ’ όλο που είναι παραµονή εκλο-
γών, τα περισσότερα κόµµατα ψηφίζουν έστω και επί της αρχής
το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο και δείχνουν µια ωριµότητα χωρίς
παρωπίδες και µικροκοµµατικές αγκυλώσεις. Αντίστοιχα το ψη-
φίζω και εγώ.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
τώρα έχει η Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Πλεύ-
σης Ελευθερίας κ. Κωνσταντοπούλου.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Σας ευχαριστώ. 

Σε αυτή την εξαιρετικά κρίσιµη διεθνή συγκυρία αισθάνοµαι
την ανάγκη να παρέµβω στην ολοµέλεια της Βουλής για ζητή-
µατα τα οποία αφορούν την εξωτερική µας πολιτική. Αφορούν το
πώς στέκεται η χώρα µας στο διεθνές στερέωµα και αφορούν µια
αξία υπέρτατη, πολύτιµη, αναντικατάστατη µε την οποία η
Πλεύση Ελευθερίας είναι άρρηκτα συνδεδεµένη, την ειρήνη. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σαν σήµερα το 1963 δέχθηκε δο-
λοφονική επίθεση και κατέληξε λίγες ηµέρες αργότερα, ο Γρη-
γόρης Λαµπράκης. Αυτή η ιστορική µορφή της δηµοκρατίας, του
αγώνα για την ελευθερία, της Αριστεράς, της ειρήνης. Αυτή η εµ-
βληµατική µορφή, αυτός ο άνθρωπος που δεν δίστασε ακόµη και
στην πιο ακραία απαγόρευση, την κυβερνητική απαγόρευση της
κυβέρνησης Καραµανλή τότε -λίγα χρόνια µετά την αποφυλάκιση
και αµνήστευση των ναζί από τον ίδιο Πρωθυπουργό- να αψηφή-
σει την απαγόρευση της πρώτης µαραθώνιας πορείας ειρήνης
και να βαδίσει µόνος του, έχοντας τα χέρια του ανοιχτά και απλω-
µένα, έχοντας στα χέρια του ένα πανό µε δύο σύµβολα, της ει-
ρήνης και µε τη λέξη «Ελλάς».

Γιατί η Ελλάδα είναι συνδεδεµένη µε την ειρήνη. Η πατρίδα
µας, η Ελλάδα, είναι συνδεδεµένη µε τους αγώνες κατά του πο-
λέµου, κατά των κατακτητών, µε την αντίσταση, µε τους αγώνες
κατά του ιµπεριαλισµού, µε τους αγώνες κατά της ξενόφερτης
αµερικανοκίνητης δικτατορίας, µε τους αγώνες για δηµοκρατία,
ανεξαρτησία, αυτεξούσια πατρίδα.

Εκείνοι οι οποίοι διαχρονικά υπηρέτησαν την ειρήνη πλήρωσαν
συχνά µε το αίµα τους, όπως και ο Γρηγόρης Λαµπράκης, πλή-
ρωσαν συχνά µε τη ζωή τους την επιµονή τους να µην ενδίδουν
ούτε στις ξενοκίνητες επιβεβληµένες συµφωνίες, ούτε στα ξενο-
κίνητα επιβεβληµένα µέτρα, ούτε σε κανενός είδους καταστρα-
τήγηση της λαϊκής κυριαρχίας και της δηµοκρατίας. 

Ο Γρηγόρης Λαµπράκης υπήρξε µια εµβληµατική προσωπικό-
τητα της σύγχρονης ιστορίας. Του πρέπει ειδική µνεία στη Βουλή
και είναι µεγάλο δυστύχηµα αυτή η αποφυγή ειδικής επετειακής
µνείας για τον Γρηγόρη Λαµπράκη στην ελληνική Βουλή. Του
πρέπει να τον θυµόµαστε µε περηφάνια ως έναν άνθρωπο που
τίµησε την πατρίδα µας, τη δηµοκρατία, την ελευθερία και το
βουλευτικό αξίωµα. Γιατί αψήφησε την απαγόρευση ως Βουλευ-
τής, συνελήφθη ως Βουλευτής, αψήφησε τους παρακρατικούς
µηχανισµούς ως Βουλευτής και επέµεινε στην ειρήνη και στην
αλληλεγγύη. Βεβαίως για όλα αυτά που συµβόλιζε αφαιρέθηκε
η ζωή του από παρακρατικούς µηχανισµούς. 

Και είναι σηµαντικό να µνηµονεύουµε σε αυτή τη χρονική στι-
γµή, που τα πάντα παρουσιάζονται ως ατυχήµατα, τα πάντα συ-
γκαλύπτονται ως ανύπαρκτα και θεωρίες συνωµοσίας, ότι και τη
δολοφονία Λαµπράκη επιχείρησαν να συγκαλύψουν οι τότε µη-
χανισµοί, και τη δολοφονία Λαµπράκη επιχείρησαν να παρουσιά-
σουν ως ένα ατύχηµα. Υπήρξε τότε προς τιµήν του ένας εισαγ-
γελέας, ο Παύλος Δελαπόρτας, που αψήφησε τις πιέσεις, αψή-
φησε τους µηχανισµούς, αψήφησε τις εξουσίες και έπραξε το κα-
θήκον του εναντίον των δολοφόνων του Γρηγόρη Λαµπράκη. 

Αισθάνοµαι την ανάγκη να τα θυµίσω όλα αυτά σε µία Αίθουσα
παραδοσιακά κενή από Βουλευτές και Υπουργούς της Πλει-
οψηφίας. Σήµερα είστε έξι οι Βουλευτές, είναι και αυτό µια πρό-
οδος σε σχέση µε τις προηγούµενες µέρες. Παραδοσιακά από
τους εξήντα Υπουργούς παρίσταται ένας Υφυπουργός, σήµερα
έχουµε την τύχη να είναι ο Υπουργός. Αυτή είναι δυστυχώς η κα-
τάσταση και η εικόνα όλους αυτούς τους έντεκα σχεδόν µήνες
από την ανάδειξη της νέας Βουλής. 

Με αυτή την απουσία και µε τη διάθεση συγκάλυψης αντιµε-
τωπίζετε και το καθήκον εκπροσώπησης αυτού του 41%, που δεν
θα σας το ξαναδώσουν οι πολίτες, και το καθήκον παρουσίας
εδώ, στη Βουλή, και το καθήκον τήρησης του Συντάγµατος. Αυτά
για τα οποία ορκιστήκαµε στην έναρξη της παρούσας κοινοβου-
λευτικής περιόδου και κάποιοι και κάποιες έχουµε αυτή την κακή
συνήθεια να θέλουµε αυτά και να τα θυµίζουµε και να τα τη-
ρούµε. 

Η µνήµη, λοιπόν, του Γρηγόρη Λαµπράκη είναι παρούσα σή-
µερα, είναι παρούσα στη συνείδηση των Βουλευτών της Πλεύσης
Ελευθερίας. Είναι παρούσα στη συνείδηση του ελληνικού λαού,
που διαχρονικά ουδέποτε αγάπησε τους κατακτητές, ουδέποτε
αγάπησε εκείνους που στραγγαλίζουν τη δηµοκρατία, ουδέποτε
αγάπησε τους ιµπεριαλιστές. Αντίθετα, ο ελληνικός λαός παρα-
δοσιακά αγάπησε και τάχθηκε υπέρ των καταπιεσµένων, υπέρ
των αδύναµων, υπέρ των θυµάτων, υπέρ των αθώων. 

Και είναι αυτό κάτι που πρέπει να πούµε σήµερα, καθώς η ευ-
θύνη πια της ελληνικής Κυβέρνησης για τη θέση που έχει πάρει
µέχρι στιγµής και για τη θέση που καλείται να πάρει πλέον για τη
γενοκτονία που διαπράττεται από το κράτος του Ισραήλ, από την
κυβέρνηση Νετανιάχου, σε βάρος του παλαιστινιακού λαού είναι
αδήριτη. 

Ήµουν εκείνη η πολιτική Αρχηγός που αυθηµερόν µε την επί-
σκεψη του κ. Μητσοτάκη στον Νετανιάχου στις 23 Οκτωβρίου
του 2023 κατέθεσα προς τον κ. Μητσοτάκη επίκαιρη ερώτηση µε
τίτλο «Η επίσκεψή σας στο Ισραήλ» και επεσήµαινα στην επίκαιρη
ερώτηση τα ακόλουθα, την έχω ξανακαταθέσει άλλες επτά
φορές και προχθές, και διαβάζω: «Σε συνθήκες άκρας µυστικό-
τητας για λόγους ασφαλείας, όπως ανακοινώθηκε από την ΕΡΤ,
µεταβήκατε σήµερα, 23-10-2023, αυθηµερόν στο Ισραήλ για επί-
σκεψη-αστραπή και δηλώσατε την υποστήριξη και θερµή συµπα-
ράστασή σας «έρχοµαι όχι απλώς ως σύµµαχος, αλλά ως
αληθινός φίλος» στον Μπέντζαµιν Νετανιάχου την ώρα που η Κυ-
βέρνησή του και το κράτος του Ισραήλ ετοιµάζονται για χερσαία
επίθεση στη Γάζα µε τα εγκλήµατα κατά της ανθρωπότητας να
εξακολουθούν να διαπράττονται σε βάρος αµάχων και πολιτικών
στόχων στην Παλαιστίνη. Παρά τα καταγεγραµµένα διεθνή
εγκλήµατα του κράτους του Ισραήλ σε βάρος αµάχων και σε
βάρος του παλαιστινιακού λαού, πολιτικών στόχων, νοσοκοµείων,
µνηµείων δεν πήρατε την παραµικρή δηµόσια θέση καταδίκης
των εγκληµάτων, αλλά αντίθετα ενθαρρύνατε τη συνέχισή τους
µε την αδιανόητη προτροπή «whatever happens happens without
too much of a humanitarian cost» από την οποία προκύπτει αφ’
ενός ότι γνωρίζετε τι θα συµβεί και αφ’ ετέρου αποδέχεστε το
ανθρωπιστικό κόστος αρκεί αυτό να µην είναι υπερβολικό». Αυτό
είπε ο κ. Μητσοτάκης, ό,τι είναι να γίνει να γίνει χωρίς υπερβολικό
ανθρωπιστικό κόστος. 

«Επιχαίροντας της εµπλοκής σας στην εγκληµατική πολιτική
του κράτους του Ισραήλ, ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπός σας κ.
Μαρινάκης δήλωσε µε υπερηφάνεια ότι η χώρα µας δεν έχει πια
το ρόλο του απλού θεατή, ενώ εσείς ακούσατε συγκατανεύοντας
την αποικιοκρατική και πολλαπλώς προβληµατική ρητορική Νε-
τανιάχου περί πολέµου του πολιτισµού κατά της βαρβαρότητας».
Αυτά είπε ο Νετανιάχου, ότι κάνει πόλεµο του πολιτισµού κατά
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της βαρβαρότητας. 
«Με αυτή τη στάση σας ήρθατε σε ευθεία ρήξη τόσο µε την

υπεράσπιση του Διεθνούς Δικαίου, όσο και µε την υπεράσπιση
του παλαιστινιακού λαού, ενώ ουδεµία υπηρεσία προσφέρατε
στους απλούς ανθρώπους στο Ισραήλ που είναι και αυτοί θύµατα
και της δικής τους κυβέρνησης. 

Ερωτάστε: Για ποιον λόγο επιλέξατε τη χώρα µας µε µονοµε-
ρείς προληπτικές κινήσεις στήριξης του κράτους του Ισραήλ σε
διεθνή εγκλήµατα; Για ποιον λόγο επισκεφθήκατε µόνο το κράτος
του Ισραήλ και δεν επιδιώξατε την παραµικρή επαφή µε την πα-
λαιστινιακή πλευρά ούτε µε οποιονδήποτε τρόπο δηλώσατε τη
στήριξή σας στο χειµαζόµενο παλαιστινιακό λαό; Ποια η θέση
σας για το γεγονός ότι το Ισραήλ καταψήφισε το καταστατικό
του Διεθνούς Ποινικού Δικαστηρίου και αρνείται να δεσµευθεί
στην ποινική απαγόρευση διάπραξης διεθνών εγκληµάτων, επι-
θετικού πολέµου, γενοκτονίας, εγκληµάτων κατά της ανθρωπό-
τητας, εγκληµάτων πολέµου».

Καταθέτω την ερώτησή µου αυτή στα Πρακτικά από 23-10-23,
καθώς και την εποµένη 30-10-23, καθώς και την εποµένη 6-11-23,
καθώς και την εποµένη 8-4-24 και ξανά 15-4-2024 και ξανά 22-4-
2024 και ξανά 13-5-2024 και ξανά 20-5-2024, δηλαδή προχθές. 

(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή
Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέ-
ντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Είµαστε στο σηµείο που πια µε τεράστια, πραγµατικά, συµβολή
της κοινωνίας των ανθρώπων και των πολιτών και πρώτα απ’ όλα
της νέας γενιάς και των φοιτητών και των καλλιτεχνών, µε τη συµ-
βολή, λοιπόν, της κοινωνίας των απλών ανθρώπων πια το σιωπη-
τήριο που έριξε και η ελληνική Κυβέρνηση και ο ίδιος ο κύριος
Μητσοτάκης για τα εγκλήµατα πολέµου, για τα εγκλήµατα κατά
της ανθρωπότητας, για τη γενοκτονία που διαπράττεται στην Πα-
λαιστίνη έχει σπάσει. Πριν από λίγες εβδοµάδες στην εκδήλωση
του γαλλικού κινηµατογράφου στο Μέγαρο Μουσικής έγινε µια
ακτιβιστική παρέµβαση για την Παλαιστίνη που καταχειροκροτή-
θηκε: «Unmute Palestine»: Βγάλτε από τη σίγαση την Παλαιστίνη. 

Και φτάσαµε χθες µια κορυφαία ηθοποιός, η Κέιτ Μπλάνσετ,
να εµφανίζεται στο Φεστιβάλ των Καννών µε τη σηµαία της Πα-
λαιστίνης συµβολίζοντας ότι ο κόσµος της ειρήνης, ο κόσµος της
κοινωνίας, ο κόσµος του πολιτισµού, ο κόσµος της τέχνης δεν
ήταν ποτέ µε τους φονιάδες των λαών, δεν ήταν ποτέ µε τους χα-
σάπηδες, δεν ήταν ποτέ µε τους καταπιεστές, δεν ήταν ποτέ µε
τους κατακτητές. Ο κόσµος ο απλός, οι πολίτες και ο ελληνικός
λαός ήταν πάντα µε τους πολίτες και µε τα θύµατα. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ)

Και εδώ στη χώρα µας τι; Τον Νοέµβρη ή τέλη Οκτώβρη συνε-
λήφθη ένας νεαρός Παλαιστίνιος που τόλµησε να σηκώσει τη ση-
µαία της χώρας του και κινήθηκε ολόκληρη διαδικασία. Θυµάστε,
κύριε Οικονόµου. Κινήθηκε ολόκληρη διαδικασία. Κάνατε και δη-
λώσεις ότι διαταράσσει τις διεθνείς σχέσεις της χώρας ο νεαρός
που ύψωσε τη σηµαία της πατρίδας του.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Κατεβάζοντας την ελληνική, κυρία
Κωνσταντοπούλου.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Δεν κατέβασε καµµία ελληνική…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ:… (Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Οικονόµου,

παρακαλώ.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Μην επιµένετε. Ζήτησε συγγνώµη η Βουλευτής σας που
είπε τα ίδια.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Στον ιστό της ελληνικής σηµαίας.
Δείτε και τη φωτογραφία.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): «Στον ιστό της ελληνικής σηµαίας». Αυτό λέτε, κύριε
Πλεύρη. Ότι τα λέτε εσείς, τα λέει όλα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, µη
διακόπτετε, παρακαλώ.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Δεν ντραπήκατε να πείτε ότι το να σηκώσει ένας νεαρός
τη σηµαία της πατρίδας του την ώρα που διαπράττονται διεθνή
εγκλήµατα σε βάρος του λαού, αυτό διαταράσσει τις διεθνείς
σχέσεις της χώρας µας!

Και επειδή επιµένετε, βλέπω, αν και δεν είστε πια Υπουργός,
θα ήθελα να µας εξηγήσετε ποιες σχέσεις και µε ποιους διατά-
ραξε το νεαρό αυτό παιδί. Τις σχέσεις µε τον Νετανιάχου; Τις
σχέσεις µε τον Υπουργό Άµυνας του Ισραήλ; Αυτό εννοείτε; Γιατί
είναι πρωτοφανές σε εκδήλωση διαµαρτυρίας για εγκλήµατα και
σε εκδήλωση γενικά κοινωνικής διαµαρτυρίας και άσκησης του
συνταγµατικού δικαιώµατος του συνέρχεσθαι και της ελευθερίας
της σκέψης και της παρέµβασης, είναι πρωτοφανές να παρεµ-
βαίνει η Κυβέρνηση και να λέει ότι διαταράσσονται οι διεθνείς
σχέσεις της χώρας. 

Αυτό που είπατε είναι ψευδές. Το παιδί αυτό δεν κατέβασε
καµµία σηµαία. Ανέβασε, σήκωσε τη σηµαία της πατρίδας του
και είχε το δικαίωµα να το κάνει, όπως είχε το δικαίωµα η Κέιτ
Μπλάνσετ χθες να διατρανώσει τη στήριξή της στον παλαιστι-
νιακό λαό, όπως είχε το δικαίωµα η Μαρίνα Σάττι να εκδηλώσει
τη δυσφορία της χωρίς να την µαλώνει ο Κυβερνητικός Εκπρό-
σωπος και να της πει ότι έπρεπε να προσέχει µια καλλιτέχνης πώς
εκφράζεται, όταν εκπροσωπεί τη χώρα.

Τώρα τα πράγµατα, όµως, είναι απλά και δεν είναι καθόλου εύ-
κολα για εσάς, κύριοι. Διότι ο Εισαγγελέας του Διεθνούς Ποινικού
Δικαστηρίου κινείται εναντίον του Πρωθυπουργού και του Υπουρ-
γού Άµυνας του Ισραήλ και κατά των ηγετών της Χαµάς και ζη-
τάει διώξεις για εγκλήµατα πολέµου και εγκλήµατα κατά της
ανθρωπότητας. Ο Καρίµ Χαν, ο Εισαγγελέας του Διεθνούς Ποι-
νικού Δικαστηρίου πράττει το καθήκον του και καταγγέλλει ήδη
χθες σε συνέντευξή του στο «CNN» ότι δέχθηκε πιέσεις και απει-
λές από ηγέτες. Για φανταστείτε, λοιπόν! Για φανταστείτε! Η διε-
θνής ποινική δικαιοσύνη κινείται, κινείται για να πράξει το
καθήκον της, κινείται για να προστατεύσει τα θύµατα -αυτό που
θα έπρεπε να κάνουν όλες οι κυβερνήσεις και η δική µας Κυβέρ-
νηση-, κινείται για να διαφυλάξει τη διεθνή νοµιµότητα από εγκλή-
µατα διεθνή και εγκληµατίες, και υπάρχουν κάποιοι ηγέτες που
παρεµβαίνουν. Γιατί οι παρεµβάσεις δεν γίνονται µόνο στην ελ-
ληνική επικράτεια, γίνονται και στο εξωτερικό, αλλά υπάρχουν
ευσυνείδητοι δικαστές παντού, και στο εσωτερικό και στο εξω-
τερικό, που δεν καταλαβαίνουν από παρεµβάσεις, που δεν κατα-
λαβαίνουν από απειλές, που δεν υπαναχωρούν, όταν τους λένε
αυτό είναι ένα δικαστήριο για την Αφρική και για τον Πούτιν µόνο. 

Είναι, λοιπόν, πια ευθύνη της ελληνικής Κυβέρνησης και του κ.
Μητσοτάκη προσωπικά, διότι προσωπικά ανέλαβε την ευθύνη να
αγκαλιάσει τον Νετανιάχου και να τον ενθαρρύνει στην τέλεση
εγκληµάτων, προσωπικά ανέλαβε την ευθύνη να θέσει τη χώρα
µας µε την πλευρά του αδίκου, που δεν ήταν ποτέ η Ελλάδα, προ-
σωπικά αποφάσισε σε ψηφοφορίες του ΟΗΕ να µην πάρει η ελ-
ληνική Κυβέρνηση και η ελληνική αντιπροσωπεία τη θέση του
δικαίου, της σωστής πλευράς της Ιστορίας, που είναι η πλευρά
της ειρήνης, και προσωπικά έχει ευθύνη διότι ήταν γνωστό, προ-
αναγγελµένο και απολύτως διαγνώσιµο µε βάση την πικρή πείρα
και ιστορία και τα διαρκή εγκλήµατα που διαπράττονται σε βάρος
του παλαιστινιακού λαού, κατά των οποίων εγκληµάτων εξεγεί-
ρονται και οι Εβραίοι στο Ισραήλ και οι Εβραίοι σε όλον τον
κόσµο και λένε «Not in my name», «Όχι στο όνοµά µου». 

Επειδή, λοιπόν, αυτό κανένας άνθρωπος που διακινείται από
τον ανθρωπισµό και από την αξία της ειρήνης δεν επιτρέπει να
γίνεται στο όνοµά του, εγώ καλώ τον κ. Μητσοτάκη, του λέω όχι
στο όνοµά µου, όχι στο όνοµά µας, όχι στο όνοµά µας άλλη
σιωπή, όχι στο όνοµά µας άλλη εφεκτική πολιτική. Πάρτε θέση
τώρα. Καταδικάστε τα εγκλήµατα που διαπράττουν οι επιτελείς
της κυβερνήσεως Νετανιάχου. Πάρτε θέση για την αναγνώριση
του παλαιστινιακού κράτους. Το κάνουν ήδη τρεις χώρες µέλη
της Ευρωπαϊκής Ένωσης και θα ακολουθήσουν και άλλες. Και
έχει πολύ µεγάλη σηµασία αν η χώρα µας θα αποµείνει και θα ξε-
µείνει µε αυτούς που καταψήφισαν το 1998 την ίδρυση του Διε-
θνούς Ποινικού Δικαστηρίου. Ήµουνα, ξέρετε, εκεί, φοιτήτρια
είκοσι ενός ετών, στη Ρώµη στις 17 Ιουλίου 1998 όταν ψηφίστηκε
το καταστατικό του Διεθνούς Ποινικού Δικαστηρίου. Συµµετείχα
στην Ένωση Φοιτητών Νοµικής που συµµετείχε στον συνασπισµό
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των µη κυβερνητικών οργανώσεων που παρακολουθούσαν και
πίεζαν για την ίδρυση του Διεθνούς Ποινικού Δικαστηρίου. Έκανα
και την πρώτη ανταπόκριση για την ίδρυσή του, ως φοιτήτρια.
Τότε, λοιπόν, η αντιπροσωπεία των Ηνωµένων Πολιτειών µετά
από µια οµόφωνη αποδοχή χωρίς αντιρρήσεις ζήτησε ονοµα-
στική καταγραφή και ψηφοφορία. Και βρέθηκαν επτά κράτη που
καταψήφισαν την ίδρυση του Διεθνούς Ποινικού Δικαστηρίου: το
Ισραήλ, οι Ηνωµένες Πολιτείες, η Κίνα, το Ιράκ, η Λιβύη, το Κατάρ
και η Υεµένη. 

Αυτή τη στιγµή η Κυβέρνησή µας, η Κυβέρνηση της Ελλάδας,
η Κυβέρνηση Μητσοτάκη τάσσεται µε αυτούς. Τάσσεται µε αυ-
τούς και µε µερικούς ακόµη που δήλωσαν αποχή, όπως είναι η
Τουρκία, όπως είναι η Ρωσία, όπως είναι άλλες χώρες που υπέ-
γραψαν κάποια στιγµή για να έχουν το δικαίωµα να συνδιαµορ-
φώσουν και να µπλοκάρουν τους ορισµούς του καταστατικού για
τα εγκλήµατα πολέµου. Και βέβαια ποτέ δεν κύρωσαν το κατα-
στατικό του Διεθνούς Ποινικού Δικαστηρίου. 

Κυρίες και κύριοι, σε αυτή την πάρα πολύ σηµαντική χρονική
συγκυρία δεν µπορεί το θέµα αυτό να µην τίθεται πρώτο στην
ατζέντα και δεν µπορεί βέβαια να µην τίθεται και το θέµα στον κ.
Μητσοτάκη στις τόσες συνεντεύξεις που δίνει. Δεν µπορεί να µην
ερωτάται επιτακτικά. Ντιµπέιτ των πολιτικών Αρχηγών αποφεύγει
να κάνει, άλλου είδους αντιπαράθεση αποφεύγει να κάνει, στις
επίκαιρες ερωτήσεις µου δεν απαντά, σε κανενός άλλου είδους
αντιπαράθεση δεν έρχεται για να µην εκτεθεί. Θα πρέπει να ερω-
τηθεί. Και προσκαλώ τους δηµοσιογράφους να τον ρωτήσουν µε
ποια πλευρά θα πάρει την απόφαση να θέσει τη χώρα. Με την
πλευρά εκείνων που µιλούν για διεθνή δικαιοσύνη και ειρήνη ή
µε την πλευρά εκείνων που ονειρεύονται χρυσές δουλειές µε εξο-
πλισµούς και συµµετοχή σε πολέµους σε διεθνές επίπεδο κάτι
που σας θυµίζω ότι παραβιάζει το Σύνταγµά µας. Η Ελλάδα δεν
δέχθηκε ποτέ και το Σύνταγµά µας δεν επιτρέπει τη συµµετοχή
σε εξωτερικούς πολέµους και σε επιθετικούς πολέµους. Και
όποιος αυτό το ξεχνά, ξεχνά τη συνταγµατική επιταγή για υπη-
ρέτηση της ειρήνης. Εµείς δεν το ξεχνάµε και δεν θα ξεχάσουµε
ποτέ τους αµάχους. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Και τους οµήρους. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Και τους οµήρους, κύριε Πλεύρη.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Πλεύρη, σας

παρακαλώ, µη διακόπτετε. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Πείτε µια κουβέντα στα τριάντα λεπτά

που µιλάτε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Πλεύρη, θα πά-

ρετε τον λόγο µετά και µπορείτε να µιλήσετε. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Είµαστε οι µόνοι που µιλούµε για όλους. Μάλλον ακούτε
επιλεκτικά, κύριε Πλεύρη. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Σήµερα δεν µιλήσατε καθόλου για
τους οµήρους. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ξέρετε, δεν υπάρχει µία αντιπαράθεση µεταξύ των θυ-
µάτων. Ούτε εµείς είµαστε υπερασπιστές κανενός θύτη. Έχετε
παρεξηγήσει και έχετε αλλιώς συνηθίσει. Ήσασταν άλλωστε
υπέρµαχος της ελευθερίας διατύπωσης σκέψεων και της ελευ-
θερίας να αρνείται κανείς το Ολοκαύτωµα. Έτσι δεν είναι; Άρα
είµαστε σαφώς σε διαφορετική θέση στην ιστορία. Είµαστε µε
εκείνους που δεν επιδιώκουν την αναθεώρηση της ιστορίας, ούτε
το ξέπλυµα των ναζί, ούτε το ξέπλυµα του ολοκαυτώµατος, ούτε
τη συγκάλυψη κανενός εγκλήµατος. 

Έχω σίγουρα πολλά ακόµη να πω σε σχέση µε τα ζητήµατα
που θίγονται στο νοµοσχέδιο. Υπενθυµίζω ότι η Πλεύση Ελευθε-
ρίας θεωρεί την άµυνα στοιχείο της κεντρικής εθνικής πολιτικής
και όχι πεδίο που επιτρέπεται να ιδιωτικοποιείται. Η Πλεύση Ελευ-
θερίας είναι εκείνη που έχει, κατ’ επανάληψη, µιλήσει και υπο-
γραµµίσει το πρόβληµα της ακραίας διαφθοράς που παρεισφρέει
στις εξοπλιστικές συµβάσεις. Είναι ένα πρόβληµα που επιδιώ-
κουµε, κύριε Υπουργέ, να συζητηθεί µε διαφάνεια και στην Επι-
τροπή Θεσµών και Διαφάνειας της Βουλής. Η Πλεύση Ελευ-
θερίας είναι µάλλον η µόνη κοινοβουλευτική δύναµη που υποστη-
ρίζει τον λογιστικό έλεγχο του χρέους και την αποτίναξη κάθε

τµήµατος παράνοµου χρέους συµπεριλαµβανοµένων και των
τµηµάτων εκείνων που συνδέονται µε συµβάσεις διαφθοράς. Και
είναι πάρα πολλές αυτές στο πεδίο των εξοπλισµών. Η Πλεύση
Ελευθερίας είναι εκείνη που ζητά, θα επιζητά και θα συνεχίσει να
επιζητά την ειρήνη. 

Ο κ. Μητσοτάκης διαµήνυσε στους φοιτητές και τις φοιτήτριες
ότι είναι γελασµένοι αν νοµίζουν ότι µπορούν εδώ να κάνουν αυτά
που κάνουν οι φοιτητές σε άλλα πανεπιστήµια, στο Κολούµπια,
στο MIT, στο Χάρβαρντ. Οι φοιτητές που εξανίστανται και ζητάνε
ειρήνη και ζητάνε αποεπένδυση και ζητάνε λογοδοσία και δεν θέ-
λουν τα πανεπιστήµια τους να συµβάλλονται µε εξοπλιστικές βιο-
µηχανίες, σε εκείνους, λοιπόν, τους φοιτητές είπε ο κ. Μητσο-
τάκης ότι είναι γελασµένοι αν νοµίζουν ότι µπορούν εδώ να κά-
νουν τα ίδια. Στον κ. Μητσοτάκη εγώ απαντώ, όχι για λογαριασµό
των φοιτητών αλλά στο δικό µου όνοµα -οι φοιτητές είναι ικανοί
να το απαντήσουν µόνοι τους- ότι είναι γελασµένος αν νοµίζει ότι
από τη θέση του Πρωθυπουργού µπορεί να κανοναρχήσει, να µα-
λώσει, να συλλάβει και να τραµπουκίσει τη νέα γενιά. Η νέα γενιά
παραδοσιακά εξεγειρόταν, παραδοσιακά τη δυσφηµούσαν, πα-
ραδοσιακά την παρουσίαζαν ως ταραξία ή εγκληµατία και παρα-
δοσιακά δικαιωνόταν. Εµείς είµαστε µε τη νέα γενιά. 

Να είστε καλά. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την Πρόεδρο της Πλεύσης Ελευθερίας. 
Καλείται στο βήµα ο κ. Ιωάννης Οικονόµου, Βουλευτής της

Νέας Δηµοκρατίας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαι υποχρεωµένος να αλλάξω

λίγο την έναρξη της οµιλίας µου. Να επισηµάνω για ένα λεπτό ότι
η Ελληνική Αστυνοµία και τότε και τώρα, στο περιστατικό που
αναφέρθηκε η κ. Κωνσταντοπούλου, είναι υποχρεωµένη να φρο-
ντίζει έτσι ώστε µέσα σε ένα εξαιρετικά ταραγµένο διεθνές περι-
βάλλον, σε µια θύελλα, η χώρα και η κοινωνία να διέλθουν µε τη
µεγαλύτερη ασφάλεια, µε τη µεγαλύτερη ισορροπία και µε τις λι-
γότερες δυνατές αρνητικές επιπτώσεις µε ό,τι αυτό συνεπάγεται.
Όποιος δεν το αντιλαµβάνεται αυτό είτε από ιδεολογική τύφλωση
είτε από αφέλεια είτε από άγνοια βασικών παραµέτρων και συ-
ντεταγµένων λειτουργίας µιας έκτακτης πολιτείας, ακόµη και του
δικαιώµατος υπεράσπισης διαδήλωσης έναντι του οποιουδήποτε
θέµατος -όπως των Παλαιστινίων γι’ αυτά που συµβαίνουν εκεί,
των Ισραηλινών για τα θύµατα και την τροµοκρατική οργάνωση,
ελληνικών πολιτικών δυνάµεων που τάσσονται υπέρ του ενός ή
του άλλου- δεν προσφέρει καλή υπηρεσία. Οι υπεραπλουστεύ-
σεις και οι απλοϊκές προσεγγίσεις, νοµίζω, ότι µόνο κακό κάνουν
σε ζητήµατα περισσότερο σοβαρά από µια επιφανειακή ανά-
γνωση για µια εργαλειοποίηση, προκειµένου να χαϊδέψουµε κά-
ποια αυτιά και να προχωρήσουµε σε συµπεράσµατα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πεποίθηση αυτής της Κυβέρνη-
σης ήταν και είναι ότι η οικονοµική και κοινωνική ανάπτυξη της
Ελλάδος πρέπει να πλαισιώνεται και από τη θωράκιση της ασφά-
λειας της χώρας, αλλά και από την αναβάπτιση της διεθνούς
ισχύος της. Η ασφάλεια, άλλωστε, είναι προϋπόθεση της ευηµε-
ρίας.

Γνωρίζουµε καλά ότι για να αναβαθµίσουµε τόσο την πολιτική
όσο και τη γεωστρατηγική µας θέση προς όφελος των εθνικών
µας συµφερόντων, η χώρα µας πρέπει αφ’ ενός να µεριµνά συ-
νεχώς για την ενίσχυση της αποτρεπτικής της δύναµης και αφ’
ετέρου να είναι µέρος των λύσεων και όχι των προβληµάτων, ιδι-
αιτέρως στο σηµερινό ταραγµένο περιβάλλον. 

Χάρη στο σχέδιο και τις θεµελιώδεις αρχές της Κυβέρνησής
µας, η Ελλάδα σήµερα είναι και ισχυρή και επιδραστική. Η πα-
τρίδα µας µέρα µε τη µέρα γινόταν και γίνεται περισσότερο
ισχυρή οικονοµικά, γεωπολιτικά αλλά και στρατιωτικά. Η ενί-
σχυση των Ενόπλων Δυνάµεων µε οπλικά συστήµατα και µέχρι
τώρα αλλά και µε τον σχεδιασµό που υπάρχει από τώρα και µετά
-αναφέρθηκε στην οµιλία του αναλυτικά ο κύριος Υπουργός- η
υπογραφή πέντε αµυντικών συµφωνιών µε τη Γαλλία, τις Ηνωµέ-
νες Πολιτείες της Αµερικής, το Ισραήλ, την Αίγυπτο και τα Ηνω-
µένα Αραβικά Εµιράτα, η καθαρή θέση της χώρας µας απέναντι
στη ρωσική εισβολή στην Ουκρανία, η σηµαντική καθοριστική
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µας συµβολή στην επιχείρηση αντιµετώπισης των τροµοκρατικών
επιθέσεων των Χούθι στην Ερυθρά Θάλασσα και η συνεπή µας
στάση ως µέλος της νατοϊκής συµµαχίας, είναι µερικές από τις
καθοριστικές πολιτικές επιλογές που ενισχύουν τη γεωστρατη-
γική σπουδαιότητα της χώρας στην αποτρεπτική µας ισχύ, αλλά
και το διεθνές µας κύρος.

Είναι αυτές οι επιλογές, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που µας
επέτρεψαν ανάµεσα στα υπόλοιπα να ανταποκριθούµε µε πρω-
τοφανή αποτελεσµατικότητα απέναντι σε κάθε κρίση που πυρο-
δότησε η τουρκική πλευρά όλο το προηγούµενο διάστηµα,
γεγονός, που κατά την άποψή µου, έπαιξε ανάµεσα στα άλλα κα-
θοριστικό ρόλο στην αλλαγή συµπεριφοράς της Τουρκίας σε ό,τι
αφορά τις προκλήσεις στο πεδίο, µε αποτέλεσµα εδώ και αρκετό
καιρό να έχουµε µια καταλλαγή στο Αιγαίο, που όσο περισσότερο
διαρκεί τόσο πιο επωφελής είναι και πιο επωφελή αποτελέσµατα
έχει σε πολλαπλά επίπεδα. 

Για να συνεχίσουµε σε αυτό το µήκος κύµατος, για να παρα-
µείνουµε ισχυροί, θα πρέπει να ακολουθήσουµε µε συνέπεια µια
µακροπρόθεσµη πολιτική που θα δυναµώνει και θα εξελίσσει συ-
νεχώς τις Ένοπλες Δυνάµεις µας. Και η ίδρυση του Ελληνικού
Κέντρου Αµυντικής Καινοτοµίας είναι µια πρωτοβουλία, η οποία
υπηρετεί απολύτως την επιδίωξη αυτή. Με την ίδρυση του Κέ-
ντρου Αµυντικής Καινοτοµίας η χώρα µας αποκτά ένα πολύτιµο
εργαλείο, κύριοι συνάδελφοι. Ένα εργαλείο για την υλοποίηση
προγραµµάτων έρευνας, ανάπτυξης στον τοµέα της ασφάλειας,
επιτάχυνσης της ανάπτυξης ενός οικοσυστήµατος, που θα προ-
σελκύει και θα ενσωµατώνει την καινοτοµία, προσέλκυσης επι-
στηµόνων και νεοφυών επιχειρήσεων.

Όπως επεσήµανα και παραπάνω, τα τελευταία χρόνια το αξιό-
µαχο των Ενόπλων µας Δυνάµεων έχει ενισχυθεί σε πολύ µεγάλο
βαθµό, ενσωµατώνοντας µάλιστα και επιτεύγµατα των τεχνολο-
γιών της σύγχρονης τεχνολογίας στις επιχειρησιακές µας δρα-
στηριότητες. Όµως, η τεχνολογία αυτή, κυρίες και κύριοι, ανακα-
λύπτεται, αναπτύσσεται και παράγεται αλλού. Και αυτό συµβαί-
νει, όχι γιατί εδώ στη χώρα µας δεν υπάρχουν λαµπερά µυαλά
που θα µπορούσαν να παίξουν έναν τέτοιον ρόλο. Κάθε άλλο.
Αυτό συµβαίνει, επειδή η αναζήτηση -και πολύ περισσότερο η
ανάπτυξη και η εφαρµογή της καινοτοµίας- απουσιάζει εντελώς.

Όλα αυτά τα χρόνια έλειψε εντελώς από την κουλτούρα µας,
σε ό,τι αφορά την ενίσχυση του αξιόµαχου της χώρας, η παρα-
γωγή και αναζήτηση της καινοτοµίας. Δεν ήταν στις προτεραι-
ότητες µας η δηµιουργία ενός τέτοιου οικοσυστήµατος. Και το
νοµοσχέδιο αυτό έρχεται να καλύψει, πλέον, ένα πολύ σηµαντικό
κενό: Με την ίδρυση του Κέντρου Αµυντικής Καινοτοµίας, η χώρα
µας θα έχει τη δυνατότητα και την ευκαιρία να µπει σε ένα πολύ
ενδιαφέρον και ανταγωνιστικό πεδίο, να συµµετέχει σε διεθνείς
συνεργασίες, σε διεθνείς συµµαχίες, να αποκοµίσει οφέλη και
εµπειρίες από τη σχέση της αυτή, να µπει στη διαδικασία να προ-
σελκύσει λαµπερά µυαλά, να παραγάγει τεχνογνωσία και γιατί
όχι να εξαγάγει και γνώση. 

Φυσικά, κύριε Υπουργέ, η ίδρυση του κέντρου είναι το απαραί-
τητο πρώτο βήµα. Το είπατε και εσείς. Οφείλουµε να προχωρή-
σουµε γρήγορα στις κατάλληλες επιλογές προσώπων και στις
αναγκαίες πρωτοβουλίες εξασφάλισης πόρων πολλαπλάσιων
από αυτούς που αναφέρονται στο αρχικό του µετοχικό κεφάλαιο,
προκειµένου να έχουµε τα αποτελέσµατα που προσδοκούµε και
που µας λείπουν. Και, φυσικά, αυτό το θεωρώ ιδιαίτερα σηµα-
ντικό: Οφείλουµε να µεριµνήσουµε ώστε το Ελληνικό Κέντρο
Αµυντικής Καινοτοµίας να αποτελέσει, κύριε Υπουργέ, τον κατα-
λύτη µεταµόρφωσης της αµυντικής βιοµηχανίας στη χώρα µας
τόσο σε επίπεδο φιλοσοφίας όσο και σε επίπεδο αποτελέσµατος. 

Γιατί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να µπορέσει η χώρα
να συνεχίσει να αντεπεξέρχεται µε επιτυχία στις προκλήσεις της
διεθνούς αστάθειας, αλλά και για να µπορέσει να παρακολουθεί
στρατιωτικά την Τουρκία στο µέλλον, οφείλει να στηρίξει αποτε-
λεσµατικά την ανάπτυξη µιας ισχυρής εγχώριας αµυντικής βιο-
µηχανίας. Και, µάλιστα, µέσα και από την ανάπτυξη της καινο-
τοµίας νεοφυών επιχειρήσεων υψηλής τεχνολογίας. 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως
ξεκίνησα: Η Ελλάδα την τελευταία πενταετία έχει ισχυροποιηθεί
και γεωπολιτικά και γεωστρατηγικά. Αλλάξαµε. Και η αλλαγή µας,

η αναβάθµισή µας, έκανε την Τουρκία να αλλάξει συµπεριφορά
στο επίπεδο του πεδίου. Όµως αυτό δεν σηµαίνει ότι η Τουρκία
άλλαξε πολιτική ή άλλαξε επιδιώξεις. Δεν πρέπει να είµαστε αφε-
λείς. Ούτε σηµαίνει ότι στην ταραγµένη γειτονιά µας δεν θα εµ-
φανίζονται κατά καιρούς καιροσκοπικές συµπεριφορές και
λεονταρισµοί, σαν κι αυτούς που παρακολουθούµε το τελευταίο
διάστηµα από την ηγεσία της Βορείου Μακεδονίας αλλά και από
τον Αλβανό Πρωθυπουργό. Γι’ αυτό δεν πρέπει ούτε να εφησυ-
χάζουµε ούτε να βαυκαλιζόµαστε. Και την ίδια στιγµή, δεν πρέπει
να αποµειώσουµε το εθνικό µας κεφάλαιο, κεφάλαιο που µε κό-
πους τώρα δηµιουργήσαµε, µε απερίσκεπτες ενέργειες και µε
αφελείς προσεγγίσεις. Κανείς γύρω µας δεν πρέπει να ξεχνά ότι
η Ελλάδα έχει το Διεθνές Δίκαιο µε το µέρος της, αλλά ταυτό-
χρονα έχει και την ισχύ να το υποστηρίξει. Και την ίδια στιγµή, ο
δρόµος προς την Ευρωπαϊκή Ένωση, µε τα οφέλη που αυτό συ-
νεπάγεται για τα γειτονικά κράτη και κυρίως για τους λαούς τους,
περνά µέσα από τον σεβασµό του Διεθνούς Δικαίου και του ευ-
ρωπαϊκού κεκτηµένου, θεµατοφύλακας των οποίων στην περιοχή
είναι η χώρα µας. 

Φτάσαµε ως εδώ, κυρίες και κύριοι, µε πολλή προσπάθεια και
µε συγκροτηµένη πολιτική και η πολιτική αυτή είναι η επιτοµή του
υπεύθυνου πατριωτισµού. Ο υπεύθυνος αυτός πατριωτισµός
αποτελεί τον ακρογωνιαίο λίθο της Νέας Δηµοκρατίας που υπη-
ρετούµε διαχρονικά, µε συνέπεια, µακριά και από κορώνες αλλά
και από εθνοµηδενισµούς. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Οικονόµου. 

Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Νικόλαος Βλαχάκος, Βουλευτής
της Νέας Δηµοκρατίας. Θα ακολουθήσει ο κ. Κουλκουδίνας, µετά
ο Υφυπουργός κ. Κεφαλογιάννης, στη συνέχεια ο κ. Κόκκαλης
και µετά ο κ. Πλεύρης, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας
Δηµοκρατίας.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Ο Υπουργός λέει να κλείσουν οι οµι-
λητές και µετά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Εντάξει.
Ορίστε, κύριε Βλαχάκο, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΛΑΧΑΚΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, σήµερα συζητάµε ένα πολύ σηµαντικό νοµοσχέδιο του
Υπουργείου Εθνικής Άµυνας µε τίτλο «Ίδρυση Ελληνικού Κέ-
ντρου Αµυντικής Καινοτοµίας, εκσυγχρονισµού του θεσµικού
πλαισίου των Ανωτάτων Στρατιωτικών Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων,
σύσταση Κοινού Σώµατος Πληροφορικής στις Ένοπλες Δυνάµεις
και λοιπές διατάξεις» και θα τολµούσα να πω ότι το παρόν νοµο-
σχέδιο, πράγµατι, αποτελεί µια εµβληµατική νοµοθετική πρωτο-
βουλία, η οποία, ιδιαίτερα στην παρούσα χρονική συγκυρία,
αποτελεί εθνική ανάγκη. 

Η συνεχής ενίσχυση της εθνικής άµυνας της χώρας µας και η
υπεράσπιση της εθνικής µας κυριαρχίας αποτελούσε πάντα πρω-
τεύον ζήτηµα της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας. Η αγορά
των υπερσύγχρονων αεροπλάνων, αεροσκαφών Ραφάλ, η ναυ-
πήγηση των φρεγατών Μπελαρά, είναι πλέον γεγονός, καθώς και
µε την πρόσφατη προσθήκη των σύγχρονων ελικοπτέρων Ρόµεο,
η χώρα µας έχει αποκτήσει ισχύ που την καθιστά υπολογίσιµη
δύναµη ανάµεσα στις χώρες κράτη του ΝΑΤΟ. 

Ωστόσο, οι έντονες γεωπολιτικές εξελίξεις που κλιµακώνονται
αυτή την περίοδο στην ευρύτερη περιοχή της Μεσογείου, σε συν-
δυασµό µε τα χρόνια ελληνοτουρκικά ζητήµατα, αποτελούν
αδιαµφισβήτητα περαιτέρω πρόκληση για την ελληνική Κυβέρ-
νηση, προκειµένου να δράσει άµεσα και στρατηγικά εξασφαλί-
ζοντας ένα περιβάλλον εµπιστοσύνης στον ελληνικό λαό. 

Το παρόν νοµοσχέδιο αποτελείται από τέσσερα µέρη. Αρχικά
θα αναφερθώ στο σηµείο του νοµοσχεδίου µε το οποίο προβλέ-
πεται η σύσταση του Ελληνικού Κέντρου Αµυντικής Καινοτοµίας
που αφορά στην ανάπτυξη ενός καινοτόµου οικοσυστήµατος
στις Ένοπλες Δυνάµεις, µε την αξιοποίηση όλων των διαθέσιµων
πόρων για έρευνα και ανάπτυξη, τη µεταφορά τεχνογνωσίας και
την αξιοποίηση όλων των διεθνών αµυντικών οργανισµών στους
οποίους συµµετέχει η χώρα µας, µε σκοπό να καταστήσει την Ελ-
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λάδα πιο ανταγωνιστική στον τοµέα της άµυνας και να αναπτύξει
τεχνολογίες που θα ενισχύσουν την εθνική µας ασφάλεια. 

Η ανάγκη και η ίδρυση και η λειτουργία του ΕΛΚΑΚ αποτελεί
πραγµατικά µια εξαιρετική πρωτοβουλία λόγω της αναγκαιότη-
τας ενίσχυσης της εθνικής µας άµυνας και είµαι σίγουρος ότι
µέσω της καινοτοµίας και τεχνολογικής ανάπτυξης θα συµβάλει
στην αντιµετώπιση δυσκολιών, σε συνεργασία µε εγχώρια και διε-
θνή επιστηµονικά ιδρύµατα και βιοµηχανίες, συγκεντρώνοντας
έτσι την έρευνα, την ανάπτυξη και µία καινοτοµία σε ένα ενιαίο
πλαίσιο και αυξάνοντας την αποδοτικότητα και την απόδοση των
σχετικών προγραµµάτων και επενδύσεων. 

Θέλω, επίσης, να αναφερθώ στο τέταρτο µέρος του σηµερινού
νοµοσχεδίου στο οποίο προβλέπεται η σύσταση του Κοινού Σώ-
µατος Πληροφορικής στις Ένοπλες Δυνάµεις, ένα εγχείρηµα
πολύ σηµαντικό και άκρως απαραίτητο, που στοχεύει στη θωρά-
κιση των Ενόπλων Δυνάµεων εν όψει των σύγχρονων προκλή-
σεων κυβερνοασφάλειας που αντιµετωπίζει καθηµερινά η χώρα
µας. Ειδικά το άρθρο 58, το οποίο αφορά την τεχνητή νοηµοσύνη
και αναλυτική δεδοµένων στις Ένοπλες Δυνάµεις, αποτελεί
αδιαµφισβήτητα πολύ σηµαντική πρωτοβουλία, καθώς η ανά-
πτυξη και ενσωµάτωση τεχνολογιών τεχνητής νοηµοσύνης σε
στρατιωτικά συστήµατα και εφαρµογές θα είχε ως αποτέλεσµα
τη βελτίωση της εσωτερικής λειτουργίας του Υπουργείου Εθνι-
κής Άµυνας και των Γενικών της Επιτελείων. 

Επιπλέον, η συνεργασία µε αρµόδιους φορείς και υπηρεσίες
θα συµβάλει στην ανάπτυξη εθνικής στρατηγικής. 

Τέλος, να αναφερθώ στο πέµπτο µέρος που αποσκοπεί, µε-
ταξύ άλλων, στην επίλυση ζητηµάτων υψηλής προτεραιότητας
για τις υγειονοµικές υπηρεσίες των Ενόπλων Δυνάµεων. Τα στρα-
τιωτικά νοσοκοµεία της χώρας µας επιτελούν υψηλό κοινωνικό
έργο και χρέος µας είναι να εξασφαλίσουµε την εύρυθµη και
απρόσκοπτη λειτουργία τους. 

Οι ρυθµίσεις που προβλέπονται στα άρθρα 59 και 60 αποσκο-
πούν στην αντιµετώπιση σηµαντικών δυσχερειών που αφορούν
τις προµήθειες φαρµακευτικού και υγειονοµικού υλικού, ενώ πα-
ράλληλα η εξασφάλιση της απαιτούµενης ρευστότητας µέσω της
καταβολής των ληξιπρόθεσµων οφειλών του ΕΟΠΥΥ θα επιτρέ-
ψει την απρόσκοπτη εξόφληση αυτών των οφειλών προς τρίτους
και θα αποφευχθεί περαιτέρω διόγκωση τους, που θα έχει ως συ-
νέπεια την επιβάρυνση των λειτουργικών προϋπολογισµών των
Γενικών Επιτελείων. 

Θα ήθελα, όµως, στο σηµείο αυτό λόγω προσωπικής ευαισθη-
σίας να σταθώ ιδιαίτερα, κύριε Υπουργέ, στο άρθρο 62 που προ-
βλέπει τη χορήγηση ειδικής αποζηµίωσης για τα πληρώµατα
πλοίων του Πολεµικού Ναυτικού που βρίσκονται σε αποστολή,
καθώς και ειδική αποζηµίωση του προσωπικού όλων των Ενό-
πλων Δυνάµεων που εκτελεί ειδικές αποστολές, όπως αυτές κα-
θορίζονται µε απόφαση του Υπουργού Εθνικής Άµυνας, κατόπιν
εισήγησης βέβαια του Συµβουλίου των Αρχηγών των Γενικών Επι-
τελείων. 

Θεωρώ πολύ δίκαιη και απαραίτητη τη συγκεκριµένη ρύθµιση
διότι όλοι µας γνωρίζουµε ότι οι αξιωµατικοί µας σε αυτές τις
αποστολές επιχειρούν µε αυτοθυσία και αυταπάρνηση, έχοντας
πάντα υψηλή αίσθηση του καθήκοντος, ενώ γνωρίζουν ότι πολλές
φορές θέτουν σε κίνδυνο την ίδια τους τη ζωή για την πατρίδα. 

Για όλους αυτούς τους παραπάνω λόγους, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, υπερψηφίζω το σηµερινό νοµοσχέδιο και θα πρό-
τεινα να το ψηφίσετε κι εσείς, διότι πρόκειται για ένα εξαιρετικό
νόµο νοµοθέτηµα που θα εγχειρίσει και θα εκσυγχρονίσει σηµα-
ντικά την εθνική µας άµυνα. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Βλαχάκο.

Καλείται στο Βήµα ο κ. Βασίλειος Κόκκαλης και µετά ο κ. Κουλ-
κουδίνας.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα συµφωνήσω µε αυτούς οι

οποίοι υποστηρίζουν ότι τα θέµατα της εθνικής άµυνας και της
εξωτερικής πολιτικής απαιτούν σοβαρότητα αλλά και συναινέ-
σεις. Δυστυχώς, όµως, δεν βλέπουµε τέτοιου είδους σοβαρότητα

από την Κυβέρνηση για το θέµα της Βόρειας Μακεδονίας. 
Επίσης, θα συµφωνήσω, κύριε Υπουργέ, µε αυτό το οποίο εί-

πατε ότι η Τουρκία πράγµατι είναι µια υπαρξιακή απειλή για τη
χώρα µας. Βέβαια, την ίδια άποψη δεν έχει ο Πρωθυπουργός.
Πώς είναι δυνατόν να χτιστεί ένα καλό κλίµα γειτονίας, φιλίας µε
την Τουρκία µετά και τις τελευταίες προκλητικές δηλώσεις του
Προέδρου Ερντογάν κατά την επέτειο γενοκτονίας των Ποντίων. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, ως δύναµη πατριωτικής ευ-
θύνης, στηρίζει το νοµοσχέδιο επί της αρχής, διατηρεί επιφυλά-
ξεις, όµως, πώς αυτό θα εξελιχθεί και αρκετούς προβληµατισ-
µούς. 

Θέλω να αναφέρω ότι η πλειοψηφία των σχολίων στη δηµόσια
διαβούλευση δεν αφορούσε το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου το
οποίο σήµερα καλείται η Βουλή να ψηφίσει, αλλά αφορούσε θέ-
µατα που απασχολούν τα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων. Κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, η δύναµη των Ενόπλων Δυνάµεων
είναι το προσωπικό, τα στελέχη, οι υπαξιωµατικοί, οι επαγγελµα-
τίες οπλίτες, οι αξιωµατικοί. Αυτή είναι πραγµατική δύναµη των
Ενόπλων Δυνάµεων.

Απασχολούν πολλά θέµατα, κύριε Υπουργέ, τα οποία δυστυ-
χώς από το 2019 έως και σήµερα χρονίζουν. Οι Ένοπλες Δυνά-
µεις είναι πανταχού παρούσες και µε κοινωνικό έργο. Ακόµα και
οδηγοί στα ασθενοφόρα. Υπάρχουν, όµως, θέµατα τα οποία δυ-
στυχώς δεν έχουν λυθεί. Ο πληθωρισµός στα τρόφιµα και το
υψηλό κόστος ζωής πλήττει ιδιαίτερα τα στελέχη και τις οικογέ-
νειες των στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων. 

Πρώτον, καταθέσαµε µια τροπολογία που αφορά τους ΕΠΟΠ.
Νοµίζω ότι πρέπει να την κάνετε αποδεκτή γιατί πρόκειται για ένα
αίτηµα νόµιµο, βάσιµο, αλλά και λογικό. Ο ν.2936/2001 προ-
έβλεπε δυνατότητα τριάντα πέντε χρόνια υπηρεσίας, ενώ το ζή-
τηµα του ασφαλιστικού των ΕΠΟΠ περιπλέκεται λόγω της
ύπαρξης µεγάλης µερίδας στελεχών που εισήλθαν στις Ένοπλες
Δυνάµεις σε ηλικία έως είκοσι οκτώ ετών. Συνεπώς αδυνατούν
να κατοχυρώσουν ικανό ασφαλιστικό χρόνο για αξιοπρεπή σύ-
νταξη. Κατά συνέπεια το δικαίωµα των ΕΠΟΠ για σύνταξη µε ισό-
τιµους όρους σε σχέση µε τα υπόλοιπα στελέχη των Ενόπλων
Δυνάµεων, δηλαδή ένα δικαίωµα που είναι κατοχυρωµένο και
από το Σύνταγµα, ακυρώνεται δυστυχώς στην πράξη. Όλες οι
προκηρύξεις του θεσµού των ΕΠΟΠ αναφέρουν και προβλέπουν
µέχρι και τη συµπλήρωση τριάντα πέντε χρόνια συντάξιµης υπη-
ρεσίας και ότι το συνταξιοδοτικό καθεστώς του θεσµού των
ΕΠΟΠ διέπεται από τις εκάστοτε ισχύουσες συνταξιοδοτικές δια-
τάξεις. Σηµειώνεται ότι µε την αυτεπάγγελτη αποστρατεία στα
πενήντα χρόνια στον βαθµό του αρχιλοχία και αντιστοίχων χάνε-
ται το δικαίωµα για χιλιάδες στελέχη ΕΠΟΠ που κατετάγησαν σε
µεγάλη ηλικία, δηλαδή είκοσι έξι, είκοσι επτά και είκοσι οκτώ
ετών. Το δικαίωµα χάνεται να αναγνωρίσουν τη µάχιµη πενταετία
καθώς απαιτείται η συµπλήρωση εικοσιπενταετούς πραγµατικής
παραµονής στην υπηρεσία. 

Συγκεκριµένα, αυτή τη στιγµή υφίστανται είκοσι πέντε χιλιάδες
ενεργοί ΕΠΟΠ που βρίσκονται τα τελευταία χρόνια στον αέρα και
δεν γνωρίζουν τι µέλλει γενέσθαι για τη θέση τους στο στρά-
τευµα. Τα υφιστάµενα όρια ηλικίας, οµολογουµένως ενός νόµου
παρωχηµένου, του ν.445/1974, θα οδηγήσουν εντός ολίγων µη-
νών στην αποστρατεία των στελεχών και κατά συνέπεια στην οι-
κονοµική επισφάλεια και εξόντωση των ιδίων, αλλά και των οικο-
γενειών τους. 

Γι’ αυτό, κύριε Υπουργέ, προτείνεται: Πρώτον οι επαγγελµα-
τίες οπλίτες, για τους οποίους προβλέπεται αυτεπάγγελτη απο-
στρατεία άνευ κρίσης λόγω κατάληψης των ηλικιακών ορίων της
ηλικίας του άρθρου 39, του ν.445/1974, του δύναται να παραµεί-
νουν στις Ένοπλες Δυνάµεις κατόπιν αιτήσεώς τους, η οποία
υποβάλλεται το αργότερο έξι µήνες πριν την κατάληψη των ανω-
τέρων ορίων. Για τους επαγγελµατίες οπλίτες που καταλαµβά-
νουν το εξηκοστό έτος της ηλικίας, σύµφωνα µε τις προβλέψεις
του άρθρου 20, του ν.3665/2010, και δεν έχουν συµπληρώσει τα
σαράντα χρόνια εργασίµου βίου παρέχεται κατ’ εξαίρεση η δυ-
νατότητα αναγνώρισης ως πραγµατική υπηρεσία των πέντε ετών
το άρθρο 23, του ν.4997/2022, υπό τους όρους και προϋποθέσεις
που ισχύουν επιπλέον της πρόβλεψης της παραγράφου 3 του
ν.3883/2010.
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Απασχολεί πάρα πολλά στελέχη, κύριε Υπουργέ, το συγκεκρι-
µένο θέµα οι οποίοι συµπληρώνουν τα πενήντα χρόνια και δεν θα
µπορούν να πάρουν σύνταξη και νοµίζω πρέπει να τοποθετηθείτε
και πρέπει να δώσετε µια δίκαιη και βιώσιµη λύση για όλα αυτά
τα στελέχη, τους ΕΠΟΠ, που βγαίνουν στην αποστρατεία. Υπάρ-
χουν και άλλα θέµατα, όπως η µισθολογική, η βαθµολογική εξέ-
λιξη, εξοµοίωση των αποφοίτων των στρατιωτικών σχολών, των
υπαξιωµατικών, των ειδικών καταστάσεων. Υπάρχουν θέµατα τα
οποία έχουν να κάνουν µε τις κρίσεις και τις προαγωγές σε αξιω-
µατικούς, αυτοί οι οποίοι προέρχονται από τις ανώτερες στρα-
τιωτικές σχολές υπαξιωµατικών. Είναι θέµατα, κύριε Υπουργέ, τα
οποία δυστυχώς επαναλαµβάνω έχουν από το 2019 και παρά τις
υποσχέσεις δεν έχουν λυθεί.

Επαναλαµβάνω, τα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων είναι ίσως
από τις πρώτες κοινωνικές οµάδες οι οποίες πλήττονται από αυτή
την ακρίβεια, από αυτό το υψηλό κόστος ζωής. Για εµάς, ως ΣΥ-
ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, είναι άµεση προτεραιότητα η επί-
λυση τουλάχιστον των ουσιωδών θεµάτων που έχουν να κάνουν
µε την αξιοπρεπή διαβίωση, επιβίωση και των ιδίων και των οικο-
γενειών τους.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Κόκκαλη.
Επόµενος οµιλητής ο κ. Σπυρίδων Κουλκουδίνας, Βουλευτής

της Νέας Δηµοκρατίας.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΚΟΥΛΚΟΥΔΙΝΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στη Βουλή έρ-

χεται σήµερα προς συζήτηση και ψήφιση ένα νοµοσχέδιο που
σηµατοδοτεί το πέρασµα των Ενόπλων Δυνάµεων σε µια νέα
εποχή. Καταλαβαίνουµε ότι τα προηγούµενα χρόνια δεν ήταν και
τόσο εύκολο να συµβεί αυτό καθώς ήταν χρόνια κρίσης, χρόνια
δύσκολα για την πατρίδα µας. Τώρα, όµως, έχει έρθει η ώρα µε
θεσµικές παρεµβάσεις που δίνουν τη δυνατότητα στις Ένοπλες
Δυνάµεις µας να ανταποκριθούν και να αντιµετωπίσουν τις αβε-
βαιότητες, αλλά και τις ασύµµετρες απειλές στο εγγύς µέλλον.

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας είναι αυτή που συνειδητά
επέλεξε να ενισχύσει αποφασιστικά τις Ένοπλες Δυνάµεις µας.
Ενισχύθηκε η αποτρεπτική ισχύς της χώρας µας όχι µόνο σε
στρατιωτικό, αλλά και σε διπλωµατικό επίπεδο τα τελευταία
πέντε χρόνια. Υπενθυµίζω τη συµφωνία στρατηγικής και αµυντι-
κής συνεργασίας µε ρήτρα αµοιβαίας συνδροµής µε τη Γαλλία,
µια συµφωνία που ο ΣΥΡΙΖΑ, αποτελώντας θλιβερή εξαίρεση, την
έχει καταψηφίσει. Ανάλογη συµφωνία σύναψε η χώρα µας µε τα
Αραβικά Εµιράτα, ενώ αναβαθµίστηκαν ουσιαστικά, αλλά κυρίως
ποιοτικά, οι σχέσεις µας µε τις Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής.
Μια παράλληλη αναβάθµιση, πέραν της προµήθειας των F-35,
είναι και η ξεχωριστή σηµασία που έχει πλέον η Αλεξανδρούπολη
στο πλαίσιο του ΝΑΤΟ, κάτι το οποίο δεν αρέσει στην Τουρκία
και αυτό φυσικά είναι γνωστό. Αυτή η Κυβέρνηση, λοιπόν, ενί-
σχυσε τις Ένοπλες Δυνάµεις µε την απόκτηση αεροσκαφών τε-
λευταίας τεχνολογίας, όπως είναι τα Ραφάλ, µε τη ναυπήγηση
φρεγατών Μπελαρά και την αναβάθµιση των F-16 σε Viper.

Είναι -καταλαβαίνω- δύσκολο να αντιληφθούν όσοι έχουν ιδε-
οληψίες την ανάγκη ενίσχυσης της αποτρεπτικής ισχύος της
χώρας. Και αυτόν τον στόχο υπηρετεί το νοµοσχέδιο που έρχεται
σήµερα προς συζήτηση και ψήφιση στη Βουλή. Μέσα από την
ίδρυση και λειτουργία του ελληνικού κέντρου αµυντικής καινοτο-
µίας η Ελλάδα φιλοδοξεί να αναπτύξει ένα οικοσύστηµα αµυντι-
κών βιοµηχανιών που θα δηµιουργεί καινοτόµα προϊόντα και
αµυντικά συστήµατα που θα εγγυώνται την ασφάλεια της χώρας
και θα αναβαθµίζουν την αµυντική της ισχύ.

Άκουσα µε ικανοποίηση τον κύριο Υπουργό Εθνικής Άµυνας
πριν από λίγες µέρες να αναφέρεται στη δηµιουργία δύο θόλων,
ενός αντιαεροπορικού και ενός αντι-drone θόλου για τους οποί-
ους έχει δεσµευτεί το ποσό των 2 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Όταν
αναθεωρητικές δυνάµεις αναπτύσσουν και εξελίσσουν προγράµ-
µατα παραγωγής drone, εµείς οφείλουµε να έχουµε την απά-
ντηση. Δύσκολο και αυτό να το αντιληφθούν κάποιοι που δυσκο-

λεύονται να αναγνωρίσουν σύνορα στη θάλασσα και κάποιοι που
εµφορούνται από ιδεοληψίες άλλων εποχών, λες και η χώρα µας
συνορεύει µε το Λιχτενστάιν ή µε το Λουξεµβούργο.

Από εκεί και πέρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέ-
διο αυτό έχει µια ξεχωριστή διάσταση για τις Ένοπλες Δυνάµεις
µας. Συνιστά τη µετάβασή τους σε µια νέα εποχή, συνδέοντας
τις Ένοπλες Δυνάµεις µε την έρευνα και την καινοτοµία µέσα από
την ίδρυση και ενεργοποίηση του ελληνικού κέντρου αµυντικής
καινοτοµίας. Στην κορυφή της ατζέντας 2030 για τις Ένοπλες Δυ-
νάµεις µας είναι η σύνδεσή τους µε την καινοτοµία. Οι στόχοι
τώρα που συνδέονται µε την ίδρυση του ελληνικού κέντρου αµυ-
ντικής καινοτοµίας είναι ευδιάκριτοι για όσους έχουν στοιχειώδη
ώσµωση µε τα ζητήµατα που αφορούν την άµυνα της χώρας,
αλλά και τα γεωπολιτικά δεδοµένα του παρόντος αλλά και του
µέλλοντος.

Πρώτον, η διαµόρφωση ενός οικοσυστήµατος αµυντικής και-
νοτοµίας που θα αξιοποιήσει τις σύγχρονες τεχνολογίες και θα
σηµατοδοτήσει την ανάπτυξη µιας νέας, ισχυρής και βιώσιµης
αµυντικής βιοµηχανίας. Δεύτερον, η µεταφορά τεχνολογίας ανά-
µεσα στις καινοτόµες και νεοφυείς επιχειρήσεις και στην αµυ-
ντική βιοµηχανία. Τρίτον, η δυνατότητα που θα έχουν πλέον οι
Ένοπλες Δυνάµεις να προµηθεύονται σύγχρονα οπλικά συστή-
µατα που θα έχουν δηµιουργηθεί στη χώρα µας. Και, τέταρτον,
οι ευρείες συνεργασίες που θα δροµολογηθούν ανάµεσα σε πα-
νεπιστήµια, ερευνητικά κέντρα και τις ανώτατες σχολές των Ενό-
πλων µας Δυνάµεων. Σε αυτό το νέο οικοσύστηµα αµυντικής
καινοτοµίας θα συµµετέχουν τα ανώτατα στρατιωτικά εκπαιδευ-
τικά ιδρύµατα και τα ερευνητικά κέντρα των Ενόπλων Δυνάµεων,
το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας, το ΓΕΕΘΑ, τα επιτελεία των τριών
Όπλων, εταιρείες καινοτοµίας, η αµυντική βιοµηχανία, αµυντικά
οικοσυστήµατα του εξωτερικού, ενώ θα υπάρχουν και εργαλεία
χρηµατοδότησης που θα ενισχύουν τη δράση του. Αναφέροµαι
χαρακτηριστικά στο ταµείο καινοτοµίας εθνικής άµυνας, στο τα-
µείο ανάπτυξης εθνικής άµυνας, σε ιδιωτικά επενδυτικά κεφάλαια
και σε διεθνή προγράµµατα χρηµατοδότησης στο πλαίσιο του
ΝΑΤΟ και της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Στην ίδια κατεύθυνση κινείται και η δηµιουργία του σώµατος
πληροφορικής µε ειδική διεύθυνση κυβερνοασφάλειας που θα
προστατεύσει την άµυνα της χώρας από κυβερνοεπιθέσεις, αλλά
και από σύγχρονες απειλές. Το σώµα αυτό θα αφορά και τους
τρεις κλάδους φυσικά των Ενόπλων Δυνάµεων και θα υπάγεται
στον Αρχηγό ΓΕΕΘΑ, ενώ θα εκπαιδεύει τα στελέχη των Ενόπλων
Δυνάµεων στις επιχειρήσεις κυβερνοάµυνας, στην ανάπτυξη λο-
γισµικού για τις ανάγκες των Ενόπλων Δυνάµεων, καθώς και τη
διαχείριση δικτύων για την αποτροπή κυβερνοαπειλών.

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να επιση-
µάνω το θετικό πρόσηµο που προκύπτει από τις διατάξεις του
νοµοσχεδίου που στοχεύουν στην αναβάθµιση των σπουδών και
στον εκσυγχρονισµό των ανώτατων στρατιωτικών εκπαιδευτικών
ιδρυµάτων. Τα ανώτατα στρατιωτικά εκπαιδευτικά ιδρύµατα θα
έχουν τη δυνατότητα εκπόνησης και οργάνωσης διδακτορικών
προγραµµάτων. Θα έχουν τη δυνατότητα σύναψης συνεργασιών
µε επιχειρήσεις ή βιοµηχανίες για την εκπόνηση βιοµηχανικών δι-
δακτορικών, ενώ εναρµονίζονται µε το πλαίσιο λειτουργίας των
πανεπιστηµίων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο αυτό αποτελεί
την πρώτη σοβαρή προσπάθεια ανάπτυξης µιας σύγχρονης ελ-
ληνικής αµυντικής βιοµηχανίας. Πρέπει να τρέξουµε πολύ γρή-
γορα το επόµενο διάστηµα για να µπορέσουµε να καλύψουµε το
χαµένο έδαφος των προηγούµενων ετών. Αυτή η Κυβέρνηση, λοι-
πόν, έχει και το σχέδιο και την αποφασιστικότητα να υλοποιήσει
αυτόν τον στόχο. 

Γι’ αυτό και να γνωρίζετε ότι η ψήφος του ελληνικού λαού στις
ευρωεκλογές που έρχονται έχει ξεχωριστή σηµασία. Η ψήφος
στη Νέα Δηµοκρατία στις ευρωεκλογές είναι µια ψήφος για
ισχυρή Ελλάδα. Και θα είµαστε εδώ και µετά τις 9 Ιουνίου, γιατί
άκουσα πολλούς συναδέλφους να ευαγγελίζονται την 9η Ιουνίου,
για να αναλύσουµε µια ακόµα απάντηση που θα έχει δώσει ο
λαός στις δυνάµεις του λαϊκισµού και της ανευθυνότητας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

16694 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Κουλκουδίνα.

Να σας ενηµερώσω πώς θα συνεχιστεί η συνεδρίαση. Τώρα θα
µιλήσει ο κ. Κεφαλογιάννης, µετά θα ακολουθήσουν ο κ. Πλεύ-
ρης, ο κ. Ξανθόπουλος, η κ. Καραγεωργοπούλου, µετά θα έχουµε
τις δευτερολογίες αντίστροφα και η συνεδρίαση θα κλείσει µε
τον Υπουργό.

Παρακαλώ πολύ, κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα ολοκληρώνεται στην

Ολοµέλεια ένας κύκλος ιδιαίτερα παραγωγικών συζητήσεων
τόσο στις επιτροπές όσο βεβαίως και στην πολύωρη σηµερινή
συνεδρίαση. Ένας κύκλος συζητήσεων που αφορούσε κυρίως
την αντίληψη όλων των κοινοβουλευτικών δυνάµεων της πατρί-
δας µας ως προς τον εκσυγχρονισµό των δοµών και των µέσων
των Ενόπλων Δυνάµεων, αλλά και τη σχέση που πρέπει να έχουν
αυτές τόσο µε την κοινωνία, την οικονοµία, την επιστήµη, την και-
νοτοµία και την έρευνα. 

Το προτεινόµενο σχέδιο νόµου έρχεται να δώσει µια πρώτη
απάντηση όσον αφορά τον εκσυγχρονισµό αυτής της σχέσης.
Μια ανάγκη, η οποία υπαγορεύεται από τις προκλήσεις που πα-
ράγει το σύγχρονο περιβάλλον ασφαλείας, αλµατώδη ανάπτυξη
της τεχνολογίας, αλλά βεβαίως και τα διδάγµατα τα οποία µας
προσφέρουν όσον αφορά τον τρόπο οργάνωσης των σύγχρονων
στρατών και της εφαρµογής διαφόρων δογµάτων επί του πεδίου.

Έχει ιδιαίτερη σηµασία ότι αυτή η συζήτηση διεξάγεται σε µία
χρονική στιγµή όπου η διεθνής παρουσία της χώρας µας ως στα-
θερού και αξιόπιστου πυλώνα ασφαλείας στην ευρύτερη περιοχή
της Νοτιοανατολικής Μεσογείου αναγνωρίζεται σήµερα από όλα
τα κράτη και από όλους τους συµµάχους µας τόσο στο ΝΑΤΟ
όσο και στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Και για τον λόγο αυτό έχει ιδι-
αίτερη σηµασία και µεγάλη αξία να αναληφθούν έγκαιρα όλες
εκείνες οι απαραίτητες πρωτοβουλίες, έτσι ώστε τα επόµενα χρό-
νια να µη συρόµαστε πίσω από τις τεχνολογικές εξελίξεις, ιδιαί-
τερα στην αµυντική βιοµηχανία, αλλά να είµαστε ένα ενεργό
µέλος µιας διεθνούς κοινότητας, η οποία παράγει ιδέες, γνώση,
οικονοµική και στρατιωτική ισχύ. Έχει µεγάλη αξία να στηρίξουµε
και να αναπτύξουµε µια εθνική κοινότητα αµυντικής καινοτοµίας,
όχι απλά για να τονώσουµε την επιχειρηµατικότητα σε έναν
τοµέα, ο οποίος έχει ήδη αποδείξει την ιδιαίτερη του αξία, αλλά
κυρίως επειδή είναι ζωτικής πλέον σηµασίας για την αποτελεσµα-
τικότητα των Ενόπλων Δυνάµεων, έτσι ώστε να µην επαναπαύο-
νται στα παραδοσιακά µέσα που τους παρέχουν µέχρι και
σήµερα. 

Προφανώς και αυτά θα εξακολουθήσουν να είναι απολύτως
αναγκαία και γι’ αυτό όπως έχει εξηγήσει και ο κύριος Υπουργός
συνεχίζουµε µε ένα πολύ συγκεκριµένο σχέδιο και για τα επόµενα
χρόνια να ενισχύουµε µέσα από αυτές τις πλατφόρµες που γίνε-
ται ο προγραµµατισµός και µέσα από τις εισηγήσεις βεβαίως και
των επιτελείων. 

Η χρήση όµως αυτόνοµων όπλων, τα προηγµένα συστήµατα
αντιπυραυλικής προστασίας, η χρήση τεχνητής νοηµοσύνης, οι
επιχειρήσεις στον κυβερνοχώρο είναι µόνο λίγα από τα παραδεί-
γµατα στα οποία η τεχνολογία όχι µόνο µπορεί να επηρεάσει την
ισορροπία δυνάµεων σε έναν σύγχρονο πόλεµο, αλλά και να κα-
θορίσει την έκβαση µιας σύρραξης. 

Με τον τρόπο αυτό, λοιπόν η σύσταση του Ελληνικού Κέντρου
Αµυντικής Καινοτοµίας, του ΕΛΚΑΚ, επιδιώκει να κινητοποιήσει
όλους τους διαθέσιµους εθνικούς πόρους προς την κατεύθυνση
της ανάκτησης της εµπιστοσύνης στις δικές µας δυνάµεις. Δεν
είµαστε µια χώρα, η οποία στερείται ιδεών διάθεσης συµµετοχής
των νέων ανθρώπων στο επιχειρείν, ειδικά µάλιστα στην παροχή
καινοτόµων λύσεων στις ανάγκες του κράτους. Το ζητούµενο
όµως είναι πώς θα προσανατολίσουµε όλες αυτές τις δυνάµεις
στις ανάγκες των Ενόπλων Δυνάµεων και των Σωµάτων Ασφα-
λείας. Είναι κρίσιµο ως εκ τούτου να βρεθεί ένας θεσµικός τρό-
πος διά του οποίου οι Ένοπλες Δυνάµεις της πατρίδας µας θα
επικοινωνούν τις ανάγκες τους µέσα από έναν µακροπρόθεσµο
εξοπλιστικό προγραµµατισµό ανάγκης κυρίως για νέα οπλικά συ-
στήµατα. Και µε τον τρόπο αυτό τόσο οι νεοφυείς επιχειρήσεις

όσο και οι αναπτυγµένες επιχειρήσεις της εγχώριας αµυντικής
βιοµηχανίας, θα µπορούν να καταστρώσουν τα δικά τους σχέδια
επιχειρηµατικά, έτσι ώστε να κατευθύνουν τις επενδύσεις, το αν-
θρώπινο δυναµικό, τις υποδοµές στις ανάγκες των ελληνικών
Ενόπλων Δυνάµεων.

Και βεβαίως δεν είχε κανένα νόηµα να µιλάµε σήµερα στην Αί-
θουσα της Εθνικής Αντιπροσωπείας για καινοτοµία στον τοµέα
της άµυνας αν αυτή η καινοτοµία δεν ξεκινούσε από τα ανώτατα
στρατιωτικά εκπαιδευτικά ιδρύµατα.

Σήµερα όµως χωρίς την ψήφιση του παρόντος νοµοσχεδίου
δεν θα µπορούσαµε να κάνουµε αυτή τη συζήτηση. Τα ιδρύµατα
αυτά είναι επιφορτισµένα µε µια κρίσιµη και ιδιαίτερα απαιτητική
αποστολή. Από τη µία οφείλουν να δηµιουργήσουν ικανούς µα-
χητές, αλλά βεβαίως και να εκπαιδεύσουν τους µελλοντικούς
ηγήτορες των ελληνικών Ενόπλων Δυνάµεων. Από την άλλη, πρέ-
πει να εκπαιδεύσουν επιστήµονες µε ένα υψηλό γνωστικό υπό-
βαθρο, που θα µπορούν αφ’ ενός να αξιοποιήσουν την αλµατώδη
ανάπτυξη της τεχνολογίας, ιδιαίτερα στον τοµέα σύγχρονων
οπλικών συστηµάτων αφ’ ετέρου να καταρτίσουν και να εφαρµό-
σουν νέα αµυντικά δόγµατα, που απορρέουν από τις τρέχουσες
και τις µελλοντικές εξελίξεις, αλλά και προκλήσεις. Και µέχρι στι-
γµής το κάνουν µε απόλυτη επιτυχία. Τα στελέχη των Ενόπλων
Δυνάµεων, άντρες και γυναίκες, το κάνουµε µε τεράστια επιτυχία
και µάλιστα υπό αντίξοες συνθήκες. 

Μέχρι σήµερα όµως δεν µπορούν να εκπονήσουν αυτόνοµα δι-
δακτορικά προγράµµατα σπουδών, προσανατολισµένα αποκλει-
στικά στις ανάγκες των Ενόπλων Δυνάµεων, οι φοιτητές των
παραγωγικών σχολών µας και των ΑΣΣΥ δεν έχουν πρόσβαση σε
σύγχρονα εκπαιδευτικά εγχειρίδια και δεν έχουν καν πρόσβαση
στον Σύνδεσµο Ελληνικών Ακαδηµαϊκών Βιβλιοθηκών. 

Η έγκριση και η ίδρυση ενός µεταπτυχιακού προγράµµατος
αυτή τη στιγµή πολλές φορές ξεπερνάει ακόµη και τα τρία χρό-
νια. Το στρατιωτικό εκπαιδευτικό προσωπικό δεν αµείβεται καν
για τη συµµετοχή του σε αυτοχρηµατοδοτούµενα ερευνητικά
προγράµµατα. Τα µέλη ΔΕΠ των ιδρυµάτων αυτών δεν αµείβο-
νται όπως τα µέλη ΔΕΠ των ΑΕΙ. Τα ελληνικά ΑΣΕΙ δεν έχουν τη
δυνατότητα να τροφοδοτήσουν µε την έρευνά τους την ελληνική
αµυντική βιοµηχανία, µέσα από βιοµηχανικά διδακτορικά, έρευνα
η οποία µάλιστα µπορεί να γυρίσει πίσω και µέσω του ΕΛΚΑΚ σε
ένα προηγµένο τεχνολογικό αµυντικό σύστηµα. Και βεβαίως, δεν
υπάρχει δυνατότητα να έρθουν επισκέπτες καθηγητές, κυρίως
Έλληνες του εξωτερικού, µάλιστα αναφέρθηκε από διάφορους
συναδέλφους αυτό το ζήτηµα, που διαπρέπουν σε τοµείς άµεσα
σχετιζόµενους µε την άµυνα.

Αναφέρθηκε ο κύριος Υπουργός στην επιτροπή στην εµπειρία
του από την επίσκεψή του στη Βοστώνη σε πολύ προηγµένα τε-
χνολογικά εκπαιδευτικά ιδρύµατα, όπως το MIT και το Χάρβαρντ
και τις συναντήσεις που είχε εκεί µε Έλληνες επιστήµονες που
παράγουν καινοτοµία για τις αµερικανικές ένοπλες δυνάµεις. Και
πρέπει να ξέρετε ότι όλοι αυτοί οι άνθρωποι δεν µπορούν µε το
υφιστάµενο θεσµικό πλαίσιο να έρθουν και να µεταλαµπαδεύ-
σουν τη γνώση τους στα ελληνικά ΑΣΕΙ πολύ απλά γιατί δεν
υπάρχει καν ο θεσµός του επισκέπτη καθηγητή, κάτι το οποίο µε
το παρόν σχέδιο νόµου επιλύεται.

Όλα αυτά τα ζητήµατα λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
καλούµαστε να τα αντιµετωπίσουµε σήµερα µε το σχέδιο νόµου
και µπορώ να πω ότι µε αφορµή και τη συζήτηση την οποία είχαµε
και στις επιτροπές αλλά και στην σηµερινή Ολοµέλεια, είχαµε
ήδη και την πρώτη επιτυχία, πριν από την ψήφιση του νόµου.
Μόλις την περασµένη Δευτέρα, δηλαδή προχθές, συνεδρίασε το
Συµβούλιο Ανώτατης Ακαδηµαϊκής και Στρατιωτικής Εκπαίδευ-
σης υπό την προεδρία βεβαίως του Αρχηγού ΓΕΕΘΑ, του στρα-
τηγού Χούπη, τη συµµετοχή των αρχηγών όλων των Γενικών
Επιτελείων των διοικητών και των κοσµητόρων στρατιωτικών σχο-
λών και έλαβε µία απόφαση, µεταξύ άλλων, για την ίδρυση και
λειτουργία αυτόνοµου προγράµµατος µεταπτυχιακών σπουδών
της Στρατιωτικής Σχολής Ευελπίδων µε τίτλο: «Τεχνητή Νοηµο-
σύνη και Αναλυτική Μεγάλων Δεδοµένων». Ήδη λοιπόν προετοι-
µαζόµαστε για την άµεση εφαρµογή αυτών των οποίων συζητάµε
σήµερα στο παρόν σχέδιο νόµου. 

Προφανώς έχουµε ακόµα να κάνουµε πάρα πολλά βήµατα. Το
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ανέφερε και ο κύριος Υπουργός, το επαναλαµβάνω και εγώ. Στο
παρόν σχέδιο νόµου δεν αναφερόµαστε στα ΑΣΣΥ. Είναι µια πρω-
τοβουλία η οποία θα ληφθεί σε επόµενα στάδια και βεβαίως επι-
βάλλεται και ο Έλληνας και η Ελληνίδα υπαξιωµατικός του 21ου

αιώνα να έχει τα κατάλληλα εφόδια όπως κάνουµε µε το παρόν
σχέδιο νόµου και για τον αξιωµατικό. 

Δυο λόγια και κλείνω µε αυτό, για το κοινό σώµα πληροφορι-
κής γιατί αναφέρθηκε αν θυµάµαι καλά ο Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος του ΠΑΣΟΚ-ΚΙΝΑΛ σε κάποια ζητήµατα. Κύριε συνά-
δελφε, η διεξαγωγή των επιχειρήσεων ειδικά στον σύγχρονο κυ-
βερνοχώρο, αλλά βεβαίως και τα ζητήµατα της κυβερνοασφά-
λειας προφανώς δεν είναι κάτι πρωτόγνωρο για τις ελληνικές
Ένοπλες Δυνάµεις. Υπάρχει ένα know how. Προφανώς και τα γε-
νικά επιτελεία έχουν ήδη µεριµνήσει στο πώς θα αποκτηθούν
όλες αυτές οι εξειδικευµένες γνώσεις και τα µέσα έτσι ώστε να
λειτουργούµε µε αποτελεσµατικότητα αλλά και µε επάρκεια ένα-
ντι των όποιων απειλών υπάρχουν. Όµως σε κάθε ζήτηµα το
οποίο απαιτεί επιστηµονικές γνώσεις είναι αναγκαία και η εξειδί-
κευση, αλλά και η διακλαδικότητα. Ας δώσουµε αρκετή σηµασία
στον όρο διακλαδικότητα. Νοµίζω ότι αν συζητήσετε µε στρατιω-
τικούς, θα σας πουν ότι είναι απαραίτητη ανάγκη ένας πολύ σύγ-
χρονος όρος έτσι ώστε να µπορούµε να ανταποκριθούµε στις
σύγχρονες ανάγκες. Εξάλλου το σύνολο των σύγχρονων µεγά-
λων δυνάµεων διαθέτουν εξειδικευµένες δοµές, το αντικείµενο
των οποίων είναι η ενίσχυση της κυβερνοασφάλειας, η αντικατα-
σκοπεία, η στρατιωτική επιτήρηση, η συλλογή πληροφοριών,
αλλά και οι επιχειρήσεις στον κυβερνοχώρο. Και η µεγάλη εικόνα
που πρέπει να έχουµε για τις Ένοπλες Δυνάµεις είναι ότι σήµερα
δεν βγάζουµε µαχητές στον τοµέα της πληροφορικής µε πλήρη
συνείδηση της αποστολής τους, όπως κάνουµε για παράδειγµα
µε τους πιλότους µας, τους καταδροµείς, τους µαυροσκούφη-
δες, οι οποίοι να ταυτίζουν µάλιστα την αποστολή τους από την
αρχή που µπαίνουν στη στρατιωτική σχολή µέχρι και την απο-
στρατεία. Αυτός είναι και ο λόγος που µε το παρόν σχέδιο νόµου
συστήνουµε το κοινό σώµα πληροφορικής.

Για όλους αυτούς τους λόγους και βεβαίως για ό,τι αναπτύ-
ξαµε στις επιτροπές, καλώ πραγµατικά όλες τις πτέρυγες της
Βουλής να στηρίξουν το παρόν σχέδιο νόµου. Είναι πολύ θετικό
ότι ακούστηκαν θετικά λόγια από το σύνολο σχεδόν των πτερύ-
γων της Βουλής και νοµίζω ότι σήµερα βγαίνει µια πολύ θετική
εικόνα από την Εθνική Αντιπροσωπεία.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον Υφυπουργό, τον κ. Κεφαλογιάννη. 

Τον λόγο έχει ο κ. Θανάσης Πλεύρης, Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι
πολύ σηµαντικό ότι κατά βάση για το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο,
που προάγει το αξιόµαχο και την ανάπτυξη των Ενόπλων Δυνά-
µεων επί της αρχής, σε µεγάλο βαθµό, υπάρχει µία αποδοχή από
τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης και δείχνει ακριβώς ότι σε κάποια
σηµεία, τα οποία σχετίζονται µε την άµυνα της χώρας, µπορούµε
να βρούµε κάποιες κοινές αναφορές και κοινούς βηµατισµούς
παρά τις διαφωνίες, τις οποίες µπορεί να έχουµε. 

Πριν µπω στο καθαυτό νοµοσχέδιο, θα ήθελα να απαντήσω σε
µερικά θέµατα, τα οποία αναπτύχθηκαν και δεν έχουν σχέση µε
το παρόν νοµοσχέδιο, αλλά ήταν κυρίως µε το κοµµάτι της εξω-
τερικής πολιτικής και της αµυντικής πολιτικής της χώρας, όπως
αναπτύχθηκαν. 

Πρώτα απ’ όλα, επειδή πάλι έγινε εδώ πέρα µια αναφορά και
από την Πρόεδρο της Πλεύσης Ελευθερίας αναφορικώς µε το
θέµα που έχει να κάνει µε το Ισραήλ και την Παλαιστίνη, πραγµα-
τικά εδώ πέρα θα πρέπει να επαναλαµβάνουµε συνεχώς τη θέση
της χώρας. Γιατί, δυστυχώς, πολλά από αυτά που ακούστηκαν
εδώ πέρα θυµίζουν τον διάλογο, ο οποίος έγινε µεταξύ του Πρω-
θυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη µε τον Πρόεδρο Ερντογάν πριν
λίγες µέρες αναφορικώς µε το πώς βλέπουµε το θέµα το συγκε-
κριµένο. Για εµάς η Χαµάς είναι τροµοκρατική οργάνωση και, κυ-
ρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, είναι µόνο τροµοκρατική οργάνωση.
Γιατί έχουµε και τη συνέντευξη, όπως θα δείτε τώρα του Προ-

έδρου, του κ. Κασσελάκη, ο οποίος αναφέρθηκε ότι ένα κοµµάτι
της Χαµάς κάνει τροµοκρατικές ενέργειες, αλλά αντίστοιχα κα-
λύπτει και ένα ανθρωπιστικό κενό και δίνει µια βοήθεια.

Δεν υπάρχει αυτό. Η τροµοκρατική οργάνωση είναι τροµοκρα-
τική οργάνωση και είµαστε απέναντί της. Και είµαστε απέναντί
της ειδικά, όταν βλέπουµε -που χρειάστηκε και η Πρόεδρος της
Πλεύσης Ελευθερίας να περάσει µισή ώρα να της επισηµάνουµε
τους οµήρους- µια µονοµερή προσέγγιση ότι ξαφνικά αναφερό-
µαστε σε µια ανθρωπιστική κρίση, αλλά ξεχνάµε ότι σήµερα,
αυτή τη στιγµή που µιλάµε, υπάρχουν όµηροι πολίτες αποκλει-
στικά και µόνο επειδή βρισκόντουσαν στα συγκεκριµένα σηµεία
και ήταν παντελώς άµαχοι. Και πρέπει όλοι να ενώνουµε τη φωνή
µας ότι αυτοί πρέπει να γυρίσουν πίσω. Και κάποιοι άλλοι είναι
αυτοί που προκαλούν την κρίση και τον πόλεµο. Και από εκεί και
πέρα πάντοτε σεβόµενοι ακριβώς τη διεθνή παρουσία της χώρας,
ζητάµε η όποια αντίδραση να είναι στο πλαίσιο ακριβώς που επι-
τάσσει το ίδιο το πλαίσιο του δικαίου. 

Έγινε µια αναφορά πάλι από τον αξιότιµο εισηγητή της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης σχετικά µε την κύρωση των πρωτοκόλ-
λων ή τη θέση της χώρας. Εκεί πέρα η θέση της Νέας Δηµοκρα-
τίας, η οποία δικαιώθηκε απόλυτα, είναι από την αρχή η ίδια ακρι-
βώς θέση: Ήµασταν κατά της Συµφωνίας των Πρεσπών και εξα-
ντλήσαµε τις δυνατότητες, οι οποίες υπήρχαν σε κοινοβουλευ-
τικό επίπεδο, ώστε αυτή η συµφωνία να µην ψηφιστεί, προκαλώ-
ντας ακόµα και πρόταση δυσπιστίας, αλλά ο ίδιος ο Πρωθυπουρ-
γός από τις 24 Ιανουαρίου του 2019, από αυτό εδώ το Βήµα, είχε
ξεκαθαρίσει -και αυτό ακριβώς πρέπει να λέµε µε ειλικρίνεια
στους πολίτες- ότι οι διεθνείς συµβάσεις άπαξ και ψηφιστούν,
ισχύουν. 

Και το πως ισχύουν οι διεθνείς συµβάσεις προβλέπεται από τις
ίδιες αυτές τις διεθνείς συµβάσεις και συνεπώς όσοι αναφέρο-
νται στον τρόπο απεγκλωβισµού από αυτή τη συµφωνία, θα πρέ-
πει να ξέρουν ότι αυτές οι συµφωνίες έχουν οι ίδιες τις διαδικα-
σίες. Και το άρθρο 19, γιατί πολλές φορές ακούµε τις συζητήσεις
που γίνονται, ακόµα και όταν παραβιάζεται, ορίζει συγκεκριµένα
στάδια, τα οποία είναι η επισήµανση, είναι η προσπάθεια για φι-
λική επίλυση, είναι εν συνεχεία η προσφυγή στον ΟΗΕ, είναι στο
Διεθνές Δικαστήριο.

Άρα, δεν υπάρχει διαφορετική θέση της Νέας Δηµοκρατίας. Η
θέση της Νέας Δηµοκρατίας είναι η ίδια: Είναι µια κακή συµφω-
νία, την οποία όµως προφανώς τηρούµε ως διεθνή δέσµευση της
χώρας και µέσα σ’ αυτό το πλαίσιο προσπαθούµε να εξαντλή-
σουµε τις δυνατότητες, τουλάχιστον αυτά τα οποία ορίζονται να
τηρούνται. Και αυτή είναι µια ειλικρινής σχέση, η οποία υπάρχει
µε τον ελληνικό λαό, η οποία ειπώθηκε από το 2019. 

Συνεπώς, µέσα σε αυτό το πλαίσιο θα περιµέναµε από την Αντι-
πολίτευση να µας πει ότι όταν έχουµε αυτές τις προκλήσεις από
την κυβέρνηση των Σκοπίων έναντι της Κυβέρνησης της Αθήνας,
δεν είναι δυνατόν σ’ αυτή τη φάση να συζητήσουµε για οποι-
αδήποτε κύρωση και γι’ αυτό ακριβώς, ο ίδιος ο Πρωθυπουργός
ανέφερε ότι πρώτα θα φανεί ότι από την άλλη πλευρά δεν υπάρ-
χει κανένα πλαίσιο αναθεωρητισµού και µόνο τότε θα οδηγη-
θούµε σε οτιδήποτε ορίζει η ίδια η συµφωνία, την οποία
επισηµάναµε ότι ήταν κακή, αλλά δεσµευτική για τη χώρα. 

Ένα τρίτο κοµµάτι, στο οποίο αναφέρθηκε και ο Υπουργός, ο
κ. Δένδιας και µάλιστα βλέπω ότι υπάρχουν και αναφορές, είναι
για την υπαρξιακή απειλή της Τουρκίας. Προφανώς είναι υπαρ-
ξιακή απειλή η Τουρκία για την Ελλάδα. Δεν λέµε ότι το γεγονός
ότι έχουµε καταφέρει να έχουµε κάποια αποκλιµάκωση και αυτή
τη στιγµή να µπορούµε να µην είµαστε σε ένα πλαίσιο, όπως ήµα-
σταν στο προηγούµενο στάδιο, τα οποία τα έζησε ο Υπουργός
εδώ πέρα και θυµόµαστε τις συζητήσεις που υπήρχαν µε τον
οµόλογό του ως Υπουργό Εξωτερικών και πώς πάντοτε ο ίδιος
προσπάθησε να διασφαλίσει τα συµφέροντα της χώρας και µε
την ένταση την οποία πρέπει ή αυτά τα οποία βιώσαµε στο Αιγαίο
το προηγούµενο διάστηµα. Το ότι δεν είµαστε σ’ αυτό το πλαίσιο
είναι πολύ σηµαντικό, αλλά προφανέστατα δεν έχουµε πει ποτέ
ότι λύσαµε τα προβλήµατα µε την Τουρκία. Και γι’ αυτό τον λόγο
ακριβώς και σήµερα βρισκόµαστε εδώ πέρα και συζητάµε για την
ενίσχυση των Ενόπλων Δυνάµεων, γιατί αν είχαν λυθεί όλα τα
προβλήµατα, όπως πολύ σωστά είπε προηγουµένως ο συνάδελ-
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φος τελικά είχαµε σχέσεις που έχει αυτή τη στιγµή η Γερµανία
µε το Βέλγιο, την Ολλανδία ή η Γαλλία µε το Λουξεµβούργο, προ-
φανέστατα δεν θα χρειαζόµασταν να µιλάµε για όλο αυτό το
πλαίσιο της ενίσχυσης. 

Άρα, η υπαρξιακή απειλή δεν έρχεται σε αντίθεση µε την προ-
σπάθεια δηµιουργίας ενός κλίµατος αποκλιµάκωσης, ώστε του-
λάχιστον να συζητάµε. Και πολύ σωστά ερχόµαστε εδώ πέρα
τώρα µε το παρόν νοµοσχέδιο, το οποίο έρχεται να απαντήσει σε
θέµατα, τα οποία συνδέονται µε την άµεση θωράκιση της χώρας
σε ένα ευαίσθητο κοµµάτι, το οποίο έχει να κάνει µε την αµυντική
καινοτοµία. Και ο ίδιος ο εισηγητής µας, αλλά και ο Υπουργός
και ο Υφυπουργός αναφέρθηκαν εκτενώς στο πώς αυτές οι συ-
γκεκριµένες διατάξεις µπορούν να καλύψουν ένα κενό, το οποίο
είχε η χώρα λόγω της δεκαετούς κρίσης και να βρεθούµε να
έχουµε ένα, όπως είπε ο κύριος Υπουργός, πλεονέκτηµα να συ-
ζητάµε αυτή τη στιγµή ότι τουλάχιστον άλλες χώρες έκαναν µια
σειρά από βήµατα για να φτάσουν εκεί και έχουµε εµείς τη δυ-
νατότητα τώρα να εκµεταλλευτούµε όλα αυτά τα βήµατα και να
µπορέσουµε να δηµιουργήσουµε ένα πλαίσιο αµυντικής καινοτο-
µίας, η οποία θα είναι προς όφελος και του αξιόµαχου και της
ενίσχυσης των Ενόπλων Δυνάµεων, αλλά και του επιστηµονικού
δυναµικού της χώρας που θα είναι σε συνάρτηση µε αυτή την
καινοτοµία, όπως επίσης και µε τα πανεπιστήµια και µε ένα ευ-
ρύτερο πλαίσιο, όπως αναπτύχθηκε προηγουµένως και περιµέ-
νουµε και τα επόµενα νοµοσχέδια που θα συνδέεται µε συνολική
ρύθµιση το πώς βλέπουµε και τη θητεία των οπλιτών. 

Άρα, είναι πολύ σηµαντικό το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο να
στηριχθεί. Είδατε ότι και στις ενστάσεις, στις οποίες αναπτύχθη-
καν σε µερικά θέµατα ο ίδιος ο κύριος Υπουργός αναφέρθηκε
εκτενώς και απάντησε και στον τρόπο που θα συνδεθεί η λογο-
δοσία, ώστε να µην υπάρχει ούτε µία επίφαση, προκειµένου κά-
ποιος να βρει µία µικρή δικαιολογία να µην ψηφίσει τουλάχιστον
επί της αρχής το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. 

Μέσα σε όλο αυτό το πλαίσιο θα ήθελα εγώ και µε την προ-
ηγούµενή µου ιδιότητα του Υπουργού Υγείας να κάνω µία ανα-
φορά στα άρθρα, τα οποία συνδέονται µε τα νοσοκοµεία, τόσο
τα νοσοκοµεία που ελέγχονται από το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας
ή του Μετοχικού Ταµείου Στρατού. 

Κύριε Υπουργέ και κύριε Υφυπουργέ, θα πρέπει για µια ακόµη
φορά να ευχαριστήσουµε όχι µόνο για τις υπηρεσίες που προ-
σφέρουν, αλλά για τη στήριξη την οποία αυτά όλα τα νοσηλευ-
τικά ιδρύµατα έδωσαν στη διάρκεια της πανδηµίας στη χώρα. Και
εδώ συνδέονται και µε τα ποσά τα οποία έχουν σωρευτεί, γιατί
ακριβώς δεν πήραν τους αντίστοιχους πόρους, ενώ σε µεγάλο
βαθµό, πέραν των αρµοδιοτήτων τις οποίες είχαν, υποχρεώθη-
καν, όπως πάντοτε οι Ένοπλες Δυνάµεις δείχνουν κοινωνικό πρό-
σωπο, να αναλάβουν ένα βάρος. Και οφείλω να σας πω ότι
υπήρξε και ένα πολύ πετυχηµένο εγχείρηµα µεταξύ του «Ευαγ-
γελισµού» και του «ΝΙΜΙΤΣ», όπου για πάνω από έναν χρόνο το
«ΝΙΜΙΤΣ», προκειµένου να υπάρξει αποσυµφόρηση στο κοµµάτι
των επειγόντων του «Ευαγγελισµού», τις ηµέρες που εφηµέρευε
ο «Ευαγγελισµός» συγκεκριµένα περιστατικά κατόπιν συνεννόη-
σης έπαιρνε το «ΝΙΜΙΤΣ», προκειµένου να ανακουφίζουν τον
«Ευαγγελισµό». Μάλιστα µε αυτό τον τρόπο είχαµε καταφέρει
για οκτώ µήνες περίπου να µην υπάρχει ούτε µία ανεπτυγµένη
κλίνη επικουρική, ράντζο όπως το λέµε, στον «Ευαγγελισµό»
ακριβώς γιατί συνεπικουρούσε το «ΝΙΜΙΤΣ».

Και επειδή άκουσα, κύριε αρχηγέ, την ένστασή σας για το 90%,
θα ήθελα να σας πω ότι αυτή είναι η πάγια τακτική του Υπουρ-
γείου Υγείας και αυτό ουσιαστικά ακολουθήθηκε εδώ πέρα, όταν
πληρώνει ακόµα και νοσοκοµεία του ΕΣΥ, ιδιώτες παρόχους
χωρίς εκκαθάριση πάντοτε η νοµοθεσία, ακριβώς επειδή από την
εκκαθάριση πάντοτε υπάρχει ένα πλαίσιο δαπανών, το οποίο
προκύπτει ότι αυτές οι δαπάνες δεν πρέπει να πληρωθούν για να
είναι συµβατό µε το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους και να δι-
καιολογηθεί η ρύθµιση, γιατί όλα αυτά παραµένουν χρήµατα των
φορολογουµένων, δικαιολογείται ότι από τη στιγµή που πληρώ-
νονται µη εκκαθαρισµένες απαιτήσεις θα πρέπει να υπάρξει ένα
ποσοστό το οποίο θα υπάρξει µείωση ακριβώς για να νοµιµοποι-
ηθούν αυτές.

Ήθελα, όµως, να κάνω τη συγκεκριµένη αναφορά, γιατί δεν

έχει αναδειχθεί στον βαθµό που πρέπει η συµβολή την οποία
είχαν οι Ένοπλες Δυνάµεις και το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας στη
διάρκεια της πανδηµίας, στο κοµµάτι που συνδέεται µε την υγει-
ονοµική περίθαλψη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θεωρώ ότι η συζήτηση κινήθηκε
σε ένα πλαίσιο αρκετά γόνιµο και οφείλω να πω ότι από καµµία
πλευρά -παρά µόνον ίσως λίγες στιγµές- δεν επιδιώχθηκε να
υπάρξει µια παραπάνω ένταση πράγµα, που δείχνει ότι έχουµε
όλοι αντίληψη εδώ πέρα, ότι το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο είναι
ένα θετικό νοµοσχέδιο. Είναι σηµαντικό που ψηφίζεται. Ενώνω κι
εγώ τη φωνή µου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να δώσουµε
ένα σαφές µήνυµα -ακόµη και όσοι είχατε κάποιες ενστάσεις- να
δείξουµε ότι επί της αρχής, συµφωνούµε µε την αµυντική καινο-
τοµία και τη στήριξη των Ενόπλων Δυνάµεων. 

Επειδή αναφερθήκατε, κύριε Υπουργέ, στις πολύ συγκινητικές
προτοµές που υπάρχουν στην Παλαιά Βουλή και του Θεόδωρου
Κολοκοτρώνη και του Κωνσταντίνου Παλαιολόγου, θα πρέπει να
θυµόµαστε ότι ο καλύτερος τρόπος για να διασφαλίζουµε την ει-
ρήνη, είναι οι Ένοπλες Δυνάµεις να δείχνουν πάντοτε ότι είναι
έτοιµες και για τον πόλεµο. Διότι, µόνο τότε σε σέβονται.

Συνεπώς, αυτή η Κυβέρνηση, από την προηγούµενή της θητεία
και συνεχίζει και τώρα, καλύπτει το δεκαετές κενό που υπάρχει,
ακριβώς για να δείχνουµε παντού ότι υπερασπιζόµαστε την ει-
ρήνη, θέλουµε την ειρήνη, αλλά δεν θα επιτρέψουµε σε καµµία
περίπτωση να αµφισβητηθεί η οποιαδήποτε εθνική µας κυριαρ-
χία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Πλεύρη.
Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Θεόφιλος Ξανθόπουλος, Κοινο-

βουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία. 
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Ο κ. Πλεύρης µε γύρισε στα

φοιτητικά και µαθητικά έδρανα: Si vis pacem, para bellum. Αυτή
είναι η λατινική απόδοση αυτού που λέτε, ότι «αν επιθυµείς την
ειρήνη, προετοιµάσου για τον πόλεµο». Βέβαια, αυτό είναι δόγµα
άλλων εποχών. 

Η ειρήνη είναι ένα ζητούµενο σήµερα, που έχει σχέση κυρίως
µε πολιτικές πρωτοβουλίες. Επικουρικά είναι το ζήτηµα της απο-
τρεπτικής ισχύος των Ενόπλων Δυνάµεων. Αλλά το ζήτηµα της
ειρήνης, τουλάχιστον για εµάς στην Αριστερά, είναι υπόθεση και
της κοινωνίας, των λαϊκών µαζών, των πρωτοβουλιών όλης της
κοινωνίας. Και είναι κραυγαλέα η ανάγκη για ένα κίνηµα ειρήνης,
το οποίο θα µπορέσει να επιβάλλει ή να αναδείξει την ανάγκη να
σταµατήσει αυτή η σφαγή στη Γάζα. 

Λέγοντας για την ειρήνη, ο νους µου δεν µπορεί παρά να πάει
σ’ αυτόν που στο «Μαρτυρολόγιο της Αριστεράς», έχει ταυτιστεί
µε την ειρήνη. Είναι ο µάρτυρας Γρηγόρης Λαµπράκης, ο οποίος
σαν σήµερα έπεφτε δολοφονηµένος από τα χτυπήµατα του τρι-
κύκλου Κοτζαµάνη-Εµµανουηλίδη, του εσµού των κατακαθιών
των ανθρώπων που ήταν τα σαπρόφυτα της κοινωνικής εξέλιξης
και παρίσταναν τους εθνικόφρονες, τους πατριώτες, τους στυ-
λοβάτες του έθνους, ενώ στην ουσία βυσσοδοµούσαν κατά της
δηµοκρατίας και τους έχει καταδικάσει και η κοινωνία και η ιστο-
ρική µνήµη στο περιθώριο. 

Σήµερα, λοιπόν, που κάναµε όλη αυτή την εισαγωγή για την ει-
ρήνη, θεωρούµε ότι είναι εξαιρετικά αναγκαίο να υπάρξουν ειρη-
νευτικές πρωτοβουλίες στο ζήτηµα της Γάζας. Συνεχίζεται µία
σφαγή από τον Οκτώβριο και θα πρέπει να είµαστε πάρα πολύ
καθαροί όταν µιλάµε στον ελληνικό λαό. 

Είναι προφανές ότι το ζήτηµα της Παλαιστίνης είναι ένα ζήτηµα
κατοχής. Εάν δεν βάλουµε το σωστό ιστορικό πλαίσιο, θα χτυ-
πάµε παράπλευρα και λανθασµένα. Βεβαίως υπάρχουν υπερβο-
λές. Βεβαίως υπάρχει αυτή η –πώς να το πούµε;- πολεµική
µηχανή του Ισραήλ η οποία µπαίνει και ρηµάζει ζωές και υποδο-
µές. Βεβαίως υπάρχουν οι όµηροι. Αλλά πρέπει να γίνει µια συ-
ζήτηση µε βάση τα ψηφίσµατα των Ηνωµένων Εθνών, να επανέλ-
θει η κατάσταση στην πρότερα κατάσταση, να επανέλθει η ει-
ρήνη. Για να επανέλθει η ειρήνη πρέπει να αποκατασταθεί το πε-
ριεχόµενο αυτών των ψηφισµάτων. 

Πρέπει να πάµε, λοιπόν, στο 47, όπως αποφάσισε το Συµβού-
λιο Ασφαλείας του ΟΗΕ, µε ανεξάρτητο παλαιστινιακό κράτος,
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µε πρωτεύουσα την Ανατολική Ιερουσαλήµ. Όσο δεν επισηµαί-
νουµε αυτό ως γενεσιουργό αιτία των προβληµάτων, τόσο θα λα-
θεύουµε στην εκτίµηση την πολιτική και βεβαίως στα µέσα µε τα
οποία πρέπει να αντιµετωπίσουµε την κρίση. 

Και βεβαίως έγινε ερώτηµα εδώ «Τι κάνει ο ΣΥΡΙΖΑ και δεν ζη-
τάει την αναγνώριση του παλαιστινιακού κράτους;» και παραπέ-
µπω κι εγώ, παρέπεµψε και ο Γιάννης ο Σαρακιώτης σε µια ρητή
δήλωση της Ρένας Δούρου η οποία µιλάει για την ανάγκη κατά-
παυσης του πυρός και τη συζήτηση ακριβώς στο πλαίσιο που
προδιέγραψα προηγουµένως. 

Βεβαίως, υπάρχει πια και µια κινητικότητα στο διεθνές πεδίο
που έχει σχέση και µε το ένταλµα του Διεθνούς Ποινικού Δικα-
στηρίου κατά του Μπέντζαµιν Νετανιάχου. Καταλαβαίνουµε όλοι
ότι ο συσχετισµός παύει να είναι τόσο ευνοϊκός για το Ισραήλ
ακριβώς διότι το Ισραήλ ακολουθεί µια αποστολή εθνοκάθαρσης
των Παλαιστινίων στις πατρογονικές τους εστίες και αυτό δεν
µπορεί να µείνει αναπάντητο. 

Υπάρχει ένα άλλο θέµα που δείχνει την διαφορετική, όχι αντί-
ληψη απλώς, αλλά κοσµοαντίληψη θα έλεγα που έχουµε εµείς
ως Αριστερά µε τη συντηρητική παράταξη στο ζήτηµα µε τη Βό-
ρεια Μακεδονία και τη Συµφωνία των Πρεσπών. 

Καταλαβαίνω και ακούω τον κ. Πλεύρη ο οποίος προηγουµέ-
νως µίλησε ότι δικαιώθηκε η τακτική µας, γιατί ακριβώς τώρα που
συµπεριφέρεται έτσι η Πρόεδρος της Βόρειας Μακεδονίας εµείς
έχουµε έναν τρόπο να πιέσουµε, γιατί αν δεν συµπεριφερθούν
όπως επιβάλλεται, δεν θα κυρώσουµε τα πρωτόκολλα της συµ-
φωνίας. 

Το πρώτο λογικό ερώτηµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι:
Πριν αναρριχηθεί στην εξουσία το VMRO, γιατί δεν προχώρησε
η Κυβέρνηση, όταν δεν υπήρχε µία τόσο ακραία κυβέρνηση στο
κράτος της Βόρειας Μακεδονίας και δεν επέσπευσε αυτή, διότι
είναι διεθνής µας υποχρέωση; Υπογράψαµε τη Συµφωνία των
Πρεσπών και έχουµε τα πρωτόκολλα της κύρωσης. Και το γεγο-
νός ότι δεν επικυρώνουµε τα πρωτόκολλα της κύρωσης, ουσια-
στικά δίνει άλλοθι και πάτηµα στους ακραίους της άλλης πλευ-
ράς. 

Άκουσα -δεν έχω τη δυνατότητα να το επιβεβαιώσω- ότι η Νέα
Δηµοκρατία άλλαξε και τους εµπειρογνώµονες των κοινών επι-
τροπών και µάλιστα τα νέα µέλη των επιτροπών δεν γνωρίζουν
τη γλώσσα της Βόρειας Μακεδονίας µε αποτέλεσµα να µην µπο-
ρούν να κρίνουν το περιεχόµενο των σχολικών βιβλίων. 

Εγώ είµαι από τη Δράµα και είναι γνωστό ότι εµείς έχουµε υπο-
φέρει -ως Δραµινοί εννοώ- πάρα πολύ την περίοδο της ψήφισης
της Συµφωνίας των Πρεσπών. Άνθρωποι µε τους οποίους γνωρι-
ζόµασταν από το σχολείο, από το γήπεδο, από το καφενείο, από
την παρέα, ήταν απέναντί µας, µας λοιδορούσαν, µας προπηλά-
κιζαν, ακριβώς διότι τα ακροδεξιά αντανακλαστικά που εξύψωνε
η τακτική της Νέας Δηµοκρατίας και οι «µακεδονοµάχοι» δηµι-
ούργησαν τέτοιες ακραίες καταστάσεις σε κοινωνίες και ανάµεσα
σε ανθρώπους που είχαν και έχουν κοινωνικές σχέσεις οι οποίες
δεν έπρεπε να επηρεάζονται από αυτά. Κι όµως, αυτή η κοντό-
φθαλµη λογική, η τακτική σας η προεκλογική που τα ενέταξε όλα
-και δικαιώθηκε δυστυχώς- στο προεκλογικό παιχνίδι, είχε αυτά
τα αποτελέσµατα. 

Σήµερα, λοιπόν, η χώρα –γι’ αυτό πήραµε εµείς την πρωτοβου-
λία- ολοκληρώνει, ενισχύει, αναζωπυρώνει το ενδιαφέρον για τη
Συµφωνία των Πρεσπών, εξαιτίας της δικής σας συµπεριφοράς.
Επειδή ακριβώς η Κυβέρνηση έχει δύο ψυχές, µία ακροδεξιά την
οποία ευθαρσώς εκφράζει και εισηγείται ο κ. Πλεύρης, ο κ. Βο-
ρίδης, ο κ. Γεωργιάδης και σηµαιοφόρος βεβαίως είναι ο κ. Σα-
µαράς, ο παλιός Πρωθυπουργός, και µία «εκσυγχρονιστική», ό,τι
υπέκλεψε από το άλλοτε κραταιό ΠΑΣΟΚ, που προσπαθούν να
συνυπάρξουν στο ίδιο κόµµα. Το καταλαβαίνω, αλλά αυτή κα-
θαυτή η κυβερνητική ευθύνη είναι απόλυτη γι’ αυτό και ασκούµε
την κριτική που ασκούµε.

Τρίτο ζήτηµα, για το οποίο θέλουµε µία απάντηση στην κατα-
ληκτική τοποθέτηση του κυρίου Υπουργού, είναι το εξής: Επειδή
µιλούµε για ζητήµατα εθνικής άµυνας, τι γίνεται µε το στρατιω-
τικό υλικό στο εξωτερικό; Οφείλετε να παράσχετε εξηγήσεις και
δικαιούνται η Εθνική Αντιπροσωπεία και ο λαός, µέσω της Βου-
λής, να γνωρίζουν πολύ καλά. 

Επί του νοµοσχεδίου. Σας εγκαλούµε για το εξής: Κατ’ αρχάς,
υπήρξε ελάχιστη διαβούλευση και αυτή µέσα στην περίοδο των
εορτών, µε αποτέλεσµα να µην γίνουν κατανοητά το ειδικό βάρος
που έχει το νοµοσχέδιο και η σηµασία του για το επόµενο µεγάλο
χρονικό διάστηµα. Βεβαίως και έχετε δίκιο όταν µιλάτε για την
αµυντική ικανότητα της χώρας, γι’ αυτό ακριβώς έχουµε και αυτή
την αυξηµένη ευαισθησία, γιατί πρέπει να αποτελέσει κτήµα και
αντικείµενο γνώσης και προβληµατισµού όλης της κοινωνίας. 

Η διαδικασία στις επιτροπές ήταν µία διαδικασία fast track. Στις
9 το πρωί συνεδριάσαµε µε τους φορείς και στις 12 το µεσηµέρι
συνεδριάσαµε για την κατ’ άρθρον συζήτηση. Είπαµε ότι δεν µπο-
ρεί να νοµοθετεί την Παρασκευή η Βουλή και τη Δευτέρα να είναι
η δεύτερη ανάγνωση. Δεν γίνεται η Βουλή µονίµως να κατεπεί-
γεται σαν να είναι µια διεκπεραιωτική διαδικασία. 

Κρατώ από τη συζήτηση των φορέων και το θέτω ξανά στη δη-
µόσια συζήτηση το γεγονός ότι έλειψε η συνεννόηση µε την εγ-
χώρια αµυντική βιοµηχανία. Ο άνθρωπος που ήρθε στις επιτρο-
πές κατά την ακρόαση των φορέων είπε ότι δεν διαβουλεύτηκε η
Κυβέρνηση µαζί τους, µε αυτούς που κατ’ εξοχήν στο επιχειρη-
σιακό κοµµάτι καλούνται να υλοποιήσουν τις όποιες τεχνολογικές
καινοτοµίες. 

Άρα, λοιπόν, βλέπουµε ότι η κριτική που σας ασκούµε, εδρά-
ζεται σε συγκεκριµένες παραλείψεις και µε αυτή την έννοια οφεί-
λετε να δώσετε συγκεκριµένες απαντήσεις, κύριε Υπουργέ.

Θέλω να µείνω στο άρθρο 15 και να ζητήσω και εδώ συγκεκρι-
µένες απαντήσεις, κύριε Υπουργέ. Το άρθρο 15 έχει σχέση µε το
διοικητικό συµβούλιο και καλείται «Σύνθεση του Διοικητικού Συµ-
βουλίου». Εδώ, λοιπόν, έχουµε το εξής πρόβληµα: Έχει µία αντί-
φαση στον αριθµό των µελών του διοικητικού συµβουλίου. Λέει
από πέντε έως επτά. Τι ακορντεόν είναι αυτό; Δηλαδή, εγώ δεν
έχω συναντήσει διοικητικό συµβούλιο που να έχει αυξοµειούµενο
αριθµό µελών. Εδώ, δηλαδή, χρειάζεται να υπάρξει µία σαφής
απάντηση τι εξυπηρετεί αυτό και κυρίως, ποιος είναι αυτός που
θα αποφασίζει και για ποιο χρονικό διάστηµα. Μπορεί να έχουµε
για έναν χρόνο πέντε µέλη και τον άλλο χρόνο επτά; Είναι βασικά
ζητήµατα, τα οποία πρέπει να απαντηθούν, για να µπορέσουµε
να συζητήσουµε πάρα πολύ συγκεκριµένα. 

Επίσης, στην παράγραφο 8 µιλάτε για τα µέλη του διοικητικού
συµβουλίου και λέτε ότι η σύνθεση του διοικητικού συµβουλίου
εξασφαλίζει ότι τα µέλη του διαθέτουν ευρύ φάσµα γνώσεων και
εµπειριών ως προς τα αντικείµενα του ΕΛΚΑΚ, ιδίως σε θέµατα
σχεδιασµού και άσκησης αναπτυξιακής πολιτικής, διαχείρισης
µηχανισµών, ανάπτυξης καινοτοµίας, χρηµατοοικονοµικά, τρα-
πεζικά, επενδυτικά, διοίκησης επιχειρήσεων. Αυτό, όµως, είναι
τόσο ασαφές, που µπορεί να έχετε από τη µία κατεύθυνση πέντε
και από την άλλη κατεύθυνση καθόλου. Για να είναι λειτουργικό,
θα περίµενα να λέτε ότι θα έχει τρεις από εδώ, δύο από εδώ και
έναν από εκεί, ώστε πραγµατικά να υλοποιείται ο σκοπός αυτής
της διάταξης. 

Ένα τελευταίο νοµικό, το οποίο έχει ενδιαφέρον, εκτός εάν
σας ξέφυγε, κύριοι Υπουργοί. Ενώ στο άρθρο 15 που αναφέρεται
στη σύνθεση του διοικητικού συµβουλίου, στο εδάφιο α’ λέτε ότι
δεν διορίζονται όσοι έχουν κώλυµα διορισµού ως δηµόσιοι υπάλ-
ληλοι, σύµφωνα µε το άρθρο 8 του κώδικα κατάστασης, που ση-
µαίνει δηλαδή ότι και µε τελεσίδικη παραποµπή δεν διορίζονται
στο διοικητικό συµβούλιο -σωστά, κατά την άποψή µας-, έρχεστε
στο άρθρο 9, που µιλάτε για το µέλος οργάνων όχι απλώς του
διοικητικού συµβουλίου, αλλά για τα λοιπά όργανα του Ελληνικού
Κέντρου Καινοτοµίας, και λέτε ότι δεν µπορεί να είναι πρόσωπο
που έχει καταδικαστεί µε αµετάκλητη απόφαση για κακούργηµα
ή σε οποιαδήποτε ποινή για µια σειρά αδικηµάτων. Αυτό σηµαίνει,
δηλαδή, ότι θα µπορεί να είναι µέλος αυτών των οργάνων άνθρω-
πος µε τελεσίδικη παραποµπή, διότι εδώ ζητάτε αµετάκλητη από-
φαση για κακούργηµα ή για οποιαδήποτε ποινή για µια σειρά
πληµµεληµάτων. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ-ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-
νας): Μας µπερδέψατε µε την αναφορά στα άρθρα. Σε ποιο
άρθρο αναφέρεστε;

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, επισηµαίνω την
αντίστιξη που υπάρχει στο άρθρο 15. Για το καταστατικό µιλώ,
για το διοικητικό συµβούλιο. Στο άρθρο 15 παράγραφος α’ λέτε
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ότι δεν διορίζονται όσοι έχουν κώλυµα διορισµού ως δηµόσιοι
υπάλληλοι, σύµφωνα µε το άρθρο 8. Αυτό έχει κώλυµα και την
αµετάκλητη παραποµπή, την τελεσίδικη παραποµπή για οποι-
οδήποτε αδίκηµα. Σωστό, κατά την άποψή µας. Μπορεί να είναι
µια επιλογή. Για τα λοιπά όργανα, όµως, στο άρθρο 9 λέτε ότι
δεν µπορεί να επιλέγεται ως µέλος οργάνων του ΕΛΚΑΚ -προ-
σέξτε, µέλος, όχι για το διοικητικό συµβούλιο, αλλά στα υπόλοιπα
όργανα- όποιο πρόσωπο έχει καταδικασθεί µε αµετάκλητη από-
φαση για κακούργηµα και σε οποιαδήποτε ποινή για µια σειρά
πληµµεληµάτων.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-
νας): Σωστά. Μας µπερδέψατε, γιατί είπατε άρθρο 9 και είναι πα-
ράγραφος.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Παράγραφος, ναι. 
Άρα, δηλαδή, εδώ µπορεί να είναι κάποιος µε τελεσίδικη πα-

ραποµπή. Αυτό είναι µια αντίφαση. 
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Κύριε Πρόεδρε, για να µην καταχρώµαι του χρόνου σας,

καθώς είµαστε από το πρωί εδώ, τελειώνω µε δύο τροπολογίες. 
Η µία είναι η τροπολογία που κατέθεσε ο εισηγητής µας, ο κ.

Αποστολάκης, για την τροποποίηση των ορίων ηλικίας αποστρα-
τείας και συνταξιοδότησης των ΕΠΟΠ. Είναι γνωστό το θέµα, το
έχουµε συζητήσει. Λέει, λοιπόν, η τροπολογία ότι µπορούν να πα-
ραµένουν, κατόπιν αιτήσεώς τους, µέχρι να συµπληρώσουν τη
συντάξιµη ηλικία και διαβιβάζεται το αίτηµα στην αρµόδια αρχή
αµελλητί. Θα δείτε την τροπολογία και περιµένουµε απάντηση. 

Η δεύτερη είναι µία τροπολογία κατεπείγουσα που έχουµε κα-
ταθέσει, η οποία έχει σχέση, επειδή ακριβώς αναµειγνύεται ο
ΕΟΠΥΥ, και µε τις οφειλές προς τα στρατιωτικά νοσοκοµεία. Η
τροπολογία λέει ότι επί ετησίων υποβολών προς τον ΕΟΠΥΥ έως
150.000 ευρώ δεν εφαρµόζεται ο µηχανισµός αυτόµατης επι-
στροφής, το clawback και το rebate, γιατί ακριβώς «δοκιµάζο-
νται» τα µικρά διαγνωστικά κέντρα. Οι γιατροί, οι οποίοι είναι
κυρίως στην επαρχία και έχουν εκεί τα εργαστήριά τους, ουσια-
στικά δεν µπορούν να ανταποκριθούν και αυτό θα είναι µία ανάσα
βιωσιµότητας. Έχει σχέση µε εµάς που είµαστε στην επαρχία,
γιατί εµείς δεν έχουµε µεγάλα διαγνωστικά κέντρα. Εµείς έχουµε
τον µικροβιολόγο της γειτονιάς, τον πυρηνικό γιατρό της γειτο-
νιάς. Άρα, λοιπόν, θα βοηθηθεί η κοινωνία και από αυτή την
άποψη, όχι µόνο αυτοί καθαυτοί οι πάροχοι των υπηρεσιών.

Σας ζητούµε να κάνετε αποδεκτές αυτές τις δύο τροπολογίες. 
Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Ξανθόπουλο.
Για µία παρέµβαση ενός λεπτού έχει ζητήσει τον λόγο ο κ. Πα-

φίλης.
Κύριε Παφίλη, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλουµε και εµείς να

αποτίσουµε φόρο τιµής σήµερα στον Γρηγόρη Λαµπράκη, που
δολοφονήθηκε από τις παρακρατικές οργανώσεις. Να θυµίσουµε
ότι ο Γρηγόρης Λαµπράκης πάλευε για την ειρήνη µε συνθήµατα
«Έξω το ΝΑΤΟ και οι βάσεις». Οπότε, χωρίς να θέλω να ανοίξω
µέτωπο, ορισµένοι που έχουν υπογράψει µε ογδόντα οκτώ υπο-
γραφές και τα δύο και θεωρούν µάλιστα το ΝΑΤΟ «ιερή συµµα-
χία» καλό είναι να είναι συµµαζεµένοι. 

Όµως, το κύριο είναι ότι σήµερα το πρωί πέθανε ο γιος του, ο
Γιώργος Λαµπράκης, ένας σεµνός αγωνιστής της ειρήνης, πρω-
τοπόρος στους αγώνες, που έχει κάνει όλους, απ’ όσο γνωρίζω -
γιατί ήµουν Γενικός Γραµµατέας στην Επιτροπή Ειρήνης αλλά
και στο Παγκόσµιο Συµβούλιο Ειρήνης-, όλες τις µαραθώνιες πο-
ρείες µετά τη Μεταπολίτευση. Ήταν µέλος του ΚΚΕ και ένας σε-
µνός αγωνιστής που δεν αξιοποίησε ποτέ αυτό το όνοµα.
Δούλευε εργάτης δήµου…

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Υπάλληλος στον Δήµο Πειραιώς.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Στον Πειραιά, εργάτης δήµου και στα

σκουπιδιάρικα.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Ακριβώς.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Είναι ένα δείγµα, παραδείγµατος

χάριν, του τι αγωνιστής ήταν.
Να εκφράσουµε τα συλλυπητήρια µας και προς την οικογένειά

του και γενικότερα. Είναι κρίµα που χάθηκε πρόωρα. Μεγάλος
αγωνιστής και κοµµουνιστής. Γιώργος Λαµπράκης, αιώνια η
µνήµη του! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Παφίλη.

Προφανώς, έχει τα συλλυπητήρια όλων µας η οικογένειά του. 
Κύριε Μάντζο, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Θέλουµε και εµείς από την πλευρά

του ΠΑΣΟΚ-Κινήµατος Αλλαγής και όλης της Κοινοβουλευτικής
µας Οµάδας να αποτίσουµε φόρο τιµής στη µνήµη του µεγάλου
δηµοκράτη αγωνιστή Γρηγόρη Λαµπράκη, που τέτοια ηµέρα πριν
από πολλά χρόνια -αλλά όχι τόσα πολλά, ώστε να ξεχαστεί η κλη-
ρονοµιά και η περπατησιά του- στον δρόµο της ειρήνης και της
συναδέλφωσης των λαών- δέχτηκε το θανάσιµο χτύπηµα από τις
ακροδεξιές παραφυάδες του παρακράτους της εποχής.

Και αποτίουµε φόρο τιµής όλο το Κοινοβούλιο και τουλάχιστον
εµείς χωρίς επιφυλάξεις, χωρίς αστερίσκους, χωρίς να θεωρούµε
ότι Γρηγόρης Λαµπράκης, όπως και κάθε ήρωας αυτής της πα-
τρίδας και αυτής της δηµοκρατίας, ανήκει σε συγκεκριµένους πο-
λιτικούς χώρους. Ανήκει στον λαό η µνήµη και κυρίως το καθήκον
υπεράσπισης της µνήµης και της παρακαταθήκης της ιστορικής
αυτού του µεγάλου αγωνιστή.

Και σε συνέχεια της ενηµέρωσης του Σώµατος από τον αξιό-
τιµο συνάδελφο, κ. Παφίλη, να πω και τα δικά µας θερµά και ει-
λικρινή συλλυπητήρια στην οικογένεια του Γιώργου Λαµπράκη
και στο Κοµµουνιστικό Κόµµα και σε όλους τους φορείς στους
οποίους συµµετείχε αυτός ο αγνός αγωνιστής και εργάτης της
ζωής και της ιδεολογίας του. Ειλικρινή συλλυπητήρια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Μάντζο.

Τον λόγο έχει η κ. Καραγεωργοπούλου, Κοινοβουλευτική Εκ-
πρόσωπος της Πλεύσης Ελευθερίας. 

ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ πολύ.
Κύριοι της Κυβέρνησης, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, µε διαδικασία επείγοντος ουσιαστικά εισάγεται σή-
µερα για ψήφιση στο ελληνικό Κοινοβούλιο το νοµοσχέδιο που
προβλέπει την ίδρυση του Ελληνικού Κέντρου Αµυντικής Καινο-
τοµίας. Οι περισσότεροι εκπρόσωποι φορέων που κλήθηκαν στη
σχετική συνεδρίαση ακρόασης όσο και εισηγητές κοµµάτων έθι-
ξαν την παραβίαση των αρχών της καλής νοµοθέτησης, εκθέτο-
ντας πόσο λίγο χρόνο διαβούλευσης διαθέσατε αφ’ ενός και
πόσο γρήγορα υποτιµητικά, βιαστικά συζητήθηκε ο δήθεν εκσυγ-
χρονισµός της άµυνας της χώρας µας στο πλαίσιο του παρόντος.

Οι λόγοι είναι προφανείς. Επιχειρείτε µε κάθε τρόπο τη θέ-
σπιση κανόνων που δηµιουργούν συνθήκες ανάπτυξης ιδιωτικής
οικονοµίας εκεί που κρίνεται και αναπτύσσεται το δηµόσιο συµ-
φέρον. Και αυτό από µόνο του εδραιώνει την πολιτική σας αντί-
ληψη αφορώσα στην κατεύθυνση της απόσυρσης ευθυνών του
κράτους µε την ανάθεσή του σε ιδιώτες. Μάλιστα το συγκεκρι-
µένο τόλµηµα νοµοθέτησης µοιάζει πως αποτελεί µια ανάγκη
προβολής στην Ευρωπαϊκή Ένωση της εικόνας χώρας που ορα-
µατίζεστε, εκθέτοντας την αµυντική καινοτοµία ως τρόπο έλξης
των ευρωπαίων επενδυτών και επιστηµόνων, παραγνωρίζοντας
όµως ότι ο φόντος της Ελλάδας που νοσεί συνολικά σε όλους
τους τοµείς της ανταγωνιστικότητας, παραγωγικότητας µε την
παρηκµασµένη οικονοµία της δεν µπορεί να υποστηρίξει τη ζη-
τούµενη ψήφο εµπιστοσύνης των ευρωπαϊκών θεσµών σε αυτό
το εγχείρηµα. 

Και δεν είναι ότι συζητάµε για την καινοτοµία στην αµυντική
πολιτική σε µια Ευρώπη που επί σειρά ετών εξωθεί την εξάρτηση
των οικονοµιών των κρατών-µελών από την βιοµηχανική παρα-
γωγή σε άλλες ηπείρους. Δεν είναι ότι οι αγρότες πρωτοστατώ-
ντας σε κινητοποιήσεις πανευρωπαϊκά αποκαλύπτουν µε δραµα-
τικό τρόπο την αποτυχία της Ένωσης στον πρωτογενή τοµέα.
Είναι που η ίδια η φτωχότερη χώρα σχεδόν όλων των ευρωπαϊ-
κών χωρών -µη γελιόµαστε- αδυνατεί να ελέγξει την ταχύτητα
πτώσης της στο µεγαλύτερης διάρκειας έρεβος ανασφάλειας. 

Και επειδή οι αρνητικές πρωτοπορίας της χώρας µας κάνει να
εκτίθενται ώστε να γίνεται κατανοητό το περιβάλλον της περιρ-
ρέουσας ατµόσφαιρας την οποία και συζητάµε, θα αναφερθώ σε
πολύ συγκεκριµένα παραδείγµατα της πολιτικής σας που ενι-
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σχύουν τις αµφιβολίες όλων µας για τις προθέσεις της Κυβέρνη-
σής σας. Η Πανελλήνια Οµοσπονδία Ένωσης Στρατιωτικών υπο-
γράµµισε πολύ διεξοδικά στο υπόµνηµά της τα προβλήµατα
προσωπικού των Ενόπλων Δυνάµεων, µιλώντας για την απογοή-
τευση των στρατιωτικών που βλέπουν ως µόνη ρεαλιστική λύση
στις δυσκολίες που αντιµετωπίζουν τη φυγή και την παραίτηση. 

Μιλούν για τη συρρίκνωση θεµελιωδών δικαιωµάτων των στρα-
τιωτικών, την υποστελέχωση µε ιδιαίτερη έµφαση στην ακριτική
Ελλάδα του Έβρου για τις απαράδεκτες συνθήκες εργασίας, την
έλλειψη κινήτρων παραµονής, την επιδείνωση οικονοµικών όρων
και την ταυτόχρονη µείωση της αγοραστικής τους δύναµης µε το
χρόνιο πρόβληµα στέγασης να καθιστά εφιαλτική τη σταδιοδρο-
µία και διαβίωσή τους. Και εννοείται ότι δεν εξαιρούνται οι στρα-
τιωτικοί από όσα προβλήµατα οικονοµικής δυσπραγίας µαστί-
ζουν τον µέσο Έλληνα, διότι και αυτοί βάλλονται από τα υπέρο-
γκα υψηλά επιτόκια των ρυθµισµένων χρεών προς το δηµόσιο,
που ο κ. Χατζηδάκης, καλοσύνη του, αναγνώρισε πρόσφατα σε
συνέντευξή του ότι είναι ιδιαίτερα υψηλά και θα φέρει νοµοθετική
πρωτοβουλία για τη µείωση επιτοκίων στα βεβαιωµένα χρέη. 

Και όλα βαίνουν καλώς για το Υπουργείο Οικονοµικών -θα τα
πούµε και αύριο στην αυριανή συνεδρίαση της ολοµέλειας- αλλά
και για το Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστα-
σίας, έχοντας µετατρέψει τις Ένοπλες Δυνάµεις σε δεξαµενή
διάθεσης εργαζοµένων στα ανοµολόγητα κενά του κρατικού µη-
χανισµού, που πλέον µε το παρόν νοµοσχέδιο προεκτείνεται συ-
µπεριλαµβάνοντας και ανώνυµες εταιρείες που µπορούν βεβαίως
να ιδρύουν και θυγατρικές άλλες εταιρείες -ευφάνταστα, καινο-
τόµα τα σχέδιά σας!- οι υπηρετούντες στις Ένοπλες Δυνάµεις
αλλά και οι οδηγοί ασθενοφόρων και προσωπικό συµπλήρωσης
της πυροσβεστικής υπηρεσίας αλλά και προσωπικό στην υπηρε-
σία του Υπουργείου Μεταφορών και Υποδοµών, όταν στα Κύ-
θηρα καµµιά εταιρεία δεν δύναται να εξυπηρετήσει τη µετακίνη-
ση των πολιτών κατοίκων του νησιού από και προς αυτό. 

Σε αυτό το πλαίσιο γίνεται κατανοητό πόσο προκλητικό και
ύποπτο είναι να καταργείτε την εκ του νόµου λειτουργία των δι-
οικητικών συµβουλίων των εποπτευόµενων νοµικών προσώπων
δηµοσίου δικαίου από το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας, όπως είναι
τα µετοχικά ταµεία των Ενόπλων Δυνάµεων και οι ενώσεις απο-
στράτων αξιωµατικών των Ενόπλων Δυνάµεων. Η παραχώρηση
χώρων ιδιοκτησίας εποπτευοµένων νοµικών προσώπων αποσκο-
πεί στην απίσχναση των δικαιωµάτων και εξουσιών των εν λόγω
νοµικών προσώπων που δεν ανήκουν στη γενική κυβέρνηση, δεν
συµµετέχουν στον κρατικό προϋπολογισµό, είναι αυτοχρηµατο-
δοτούµενα και η εποπτεία του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας εξα-
ντλείται σε έλεγχο νοµιµότητας των ενεργειών και αποφάσεων
των διοικητικών συµβουλίων. Είναι µία νοµική κατάσταση που δεν
επιτρέπει τη βάναυση προσβολή της περιουσίας αυτών σε κατα-
στρατήγηση των προϋποθέσεων εκµίσθωσης ακίνητης περιου-
σίας τους µε διενέργεια δηµόσιου πλειοδοτικού διαγωνισµού. 

Αυτού του είδους την καινοτοµία εντόπισαν σε υπόµνηµά τους
η Ένωση Αποστράτων Αξιωµατικών Ναυτικού και ουδέν απαντή-
σατε κύριε Υπουργέ για τα εύλογα ζητήµατα που παρέθεσαν σε
αυτό. Με αυτά τα δεδοµένα η συλλογιστική που υπαγορεύει τέ-
τοιου είδους σχεδιασµούς και στρατηγικές καθιστά την Κυβέρ-
νηση επικίνδυνη, υπόλογη στον ελληνικό λαό, όταν µάλιστα
οµολογείτε ότι αυτό το νοµοσχέδιο δεν έρχεται αποσπασµατικά
αλλά συνδυάζεται µε άλλα πράγµατα. 

Ποια είναι αυτά τα άλλα πράγµατα; Η άλλη άµυνα, το panic
button, όταν δολοφονούνται γυναίκες, bullying button όταν ανή-
λικοι σε σχολεία βιώνουν όλη αυτή τη βία, έξαρση, ενδοοικογε-
νειακή βία, προετοιµασία για την επερχόµενη εποχή των πυρκα-
γιών, πρόστιµα σε ιδιοκτήτες ακινήτων επειδή δεν δηλώσατε
υπευθύνως ότι φροντίσατε οι ίδιοι να µην καεί το δάσος ή απα-
γορεύουµε τη διέλευση πολιτών από δάση σε συγκεκριµένες
ηµεροµηνίες µε τη βοήθεια του Ελληνικού Στρατού. 

Ανεξέλεγκτη ή υποβοηθούµενη ακρίβεια; Μπορείτε να κάνετε
οικονοµία πίνοντας έναν καφέ την ηµέρα και σε εξήντα χρόνια
µπορεί και να έχετε το δώµα των ονείρων σας. 

Στο µεταξύ ο Πρωθυπουργός θα στείλει επιστολή στη φίλη του
Ούρσουλα ή µπορεί και να την έστειλε, για να λάβει κάποια συµ-
βουλή και εκεί εξαντλείται το καθήκον του. Πεθαίνετε εκτός ΜΕΘ,

εκτός νοσοκοµείου, εκτός σειράς απόβλητοι του ΕΣΥ; Να φρο-
ντίζατε να είστε οι VIP που είναι εφοδιασµένοι µε τα ειδικά δια-
κριτικά. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, έχω τρία λεπτά ακόµα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Δεν έχετε, αλλά δεν

πειράζει, υπάρχει ανοχή.
ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Όταν πραγµατικότητα ουρ-

λιάζει στα νοσοκοµεία, η Κυβέρνηση της βιτρίνας, της ψευδούς
εικόνας, φροντίζει για τη φίµωσή της µε περιφερόµενα από κα-
νάλι σε κανάλι υπουργικά στελέχη, πανελίστες, για να µας πείσει
ότι όλα βαίνουν καλώς. Ζητάτε για τα παιδιά σας δωρεάν σχολικά
γεύµατα; Αυτά που κάποιες εταιρείες µε τη γνωστή µέθοδο των
απευθείας αναθέσεων χρεώνουν ένα πιάτο µε φακές 12 ευρώ;
Αυτά που κάνουν τα παιδιά σας να καταλήγουν, στη Λαµία για
παράδειγµα, σε νοσοκοµεία λόγω τροφικής δηλητηρίασης; 

Κύριε Πρωθυπουργέ και κύριε Υπουργέ, µε την µπάλα στην
εξέδρα ό,τι δεν µπαζώνεται σ’ αυτή τη χώρα, πνίγεται και ό,τι δεν
πνίγεται, καίγεται. Πέντε εκατοµµύρια ευρώ είναι το ποσό ασφά-
λισης των εγκαταστάσεων του δικού σας στελέχους της Νέας
Δηµοκρατίας Γιαννίτση στη Λαµία. Ό,τι δεν καίγεται, συγκαλύ-
πτεται µε αδράνεια η αρνησιδικία των αρµόδιων φορέων. 

Τι να πει κανείς και για την καινοτοµία χιλιάδες άνθρωποι να
ζούνε σε σπίτια όπου το ενοίκιο είναι σχεδόν τα δύο τρίτα του µι-
σθού τους, όπου γιατροί στα νησιά µας όπως στη Σκιάθο -αίφνης
διαβάζω- πρέπει να καταβάλλουν 2.500 ευρώ µηνιαίο µίσθωµα,
ενώ ο µισθός τους είναι µικρότερος του µισού του ποσού αυτού. 

Τι πάει στραβά σ’ αυτή τη γωνιά της γης, κύριε Υπουργέ και
θέλετε να εισάγετε την αµυντική καινοτοµία, γιατί έχετε λύσει όλα
τα υπόλοιπα; Είµαστε τόσο έτοιµοι για την αµυντική καινοτοµία;
Μήπως οι κάµποι αυτής της λασπωµένης και πληµµυρισµένης
Θεσσαλίας που πουλιέται για ένα δυάρι στη Λάρισα όσο-όσο,
γιατί εκεί στον σιτοβολώνα της Ελλάδας δεν έχει πια ζωή και σε
λίγο θα φυτρώσουν φωτοβολταϊκά; Είναι έτοιµοι οι Θεσσαλοί;
Μήπως είναι και τα άπαρτα ψηλά βουνά αυτό του Ολύµπου, που
ο Πρωθυπουργός φαντάστηκε ότι έχει τριάντα χιλιάδες µέτρα
ύψος γιατί εκεί οραµατίζεται να ευδοκιµήσουν οι ανεµογεννή-
τριες του µέλλοντος;

Τέλος το νοµοσχέδιο «Ίδρυση Ελληνικού Κέντρου Αµυντικής
Καινοτοµίας, εκσυγχρονισµός θεσµικού πλαισίου των Ανωτάτων
Στρατιωτικών Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων, σύσταση Κοινού Σώµα-
τος Πληροφορικής στις Ένοπλες Δυνάµεις και λοιπές διατάξεις»
πέραν των πολλών ασαφειών και της πιθανότητας επικαλύψεων
αρµοδιοτήτων εισάγει ένα µόρφωµα ΣΔΙΤ ιδρύοντας µία εταιρεία
κέντρο του ΥΠΕΘΑ χρηµατοδοτούµενη κατά ποσοστό 1,5% από
τις προµήθειες εξοπλιστικών προγραµµάτων, έχουσα προσωπικό
από τις Ένοπλες Δυνάµεις, της όποιας εταιρείας το ΔΣ θα ορίζει
ο αρµόδιος Υπουργός Εθνικής Άµυνας. Θα χρηµατοδοτείται από
ταµεία όπου αναζητούνται οι πόροι τους, τα προγράµµατα θα διέ-
πονται από το απόρρητο του κέντρου αυτής διεποµένου από κα-
νόνες ιδιωτικής οικονοµίας. 

Θεωρούµε ότι η προσέγγισή σας είναι σκανδαλώδης, στον ίδιο
χρόνο που το Υπουργείο σας εκθέτει την ελληνική Κυβέρνηση µε
τη διπολική πολιτική αποστολής όπλων στην Ουκρανία κατά της
Ρωσίας, όταν το κόστος της φρεγάτας στον κόλπο του Άντεν για
την προστασία του ρωσικού πετρελαίου που µεταφέρεται από
Έλληνες εφοπλιστές φτάνει τα 500.000 ευρώ την ηµέρα, 43 εκα-
τοµµύρια τον µήνα, 516 εκατοµµύρια τον χρόνο. 

Είναι οµιχλώδες τοπίο, κύριε Υπουργέ, και η αλήθεια είναι ότι
δεν καταφέρνετε να πείσετε τον ελληνικό λαό για τις προθέσεις
σας µε το παρόν νοµοσχέδιο. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τη κ. Καραγεωργοπούλου. 
Θα ολοκληρώσουµε µε τους ειδικούς αγορητές και τους ειση-

γητές µε τις δευτερολογίες. Θα ξεκινήσουµε αντίστροφα. Τον
λόγο έχει ο κ. Αλέξανδρος Καζαµίας ειδικός αγορητής της Πλεύ-
σης Ελευθερίας. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν θα µακρυγο-
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ρήσω. Θα ήθελα όµως να αναφερθώ σε τρία συγκεκριµένα ση-
µεία και σε σχέση µε το νοµοσχέδιο και σε σχέση µε ζητήµατα
που τέθηκαν στη διάρκεια της συζήτησης. 

Αν θα µπορούσα να βάλω έναν γρήγορο τίτλο σε αυτή την πα-
ρέµβαση θα την ονόµαζα «ακούγοντας επιλεκτικά». Και στις τρεις
περιπτώσεις φοβάµαι ότι υπήρξε µια επιλεκτική επιλογή πραγµά-
των που είπαµε, ξεκινώντας από αυτά που ανέφερε η Πρόεδρος
µας, η Ζωή Κωνσταντοπούλου, λίγο νωρίτερα σε σχέση µε την
γενοκτονία που συντελείται αυτή τη στιγµή στη Γάζα εις βάρος
του παλαιστινιακού λαού. 

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ.
Πλεύρης, αναφέρθηκε σε αυτό πάλι στην παρέµβασή του, λέγο-
ντας ότι η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας -έτσι είπε- µιλούσε
αρκετή ώρα µέχρις ότου της επισηµάνει, λέει ο ίδιος, την υπό-
θεση των οµήρων. Κάποιοι άλλοι, είπε, προκαλούν την κρίση και
τον πόλεµο. Αυτό που δεν άκουσε ο κ. Πλεύρης και πρέπει να του
το πούµε και τώρα, και το έχουµε πει πολλές φορές στο παρελ-
θόν, για να το ακούσει σωστά, και το είπε και η Πρόεδρός µας
όταν µιλούσε: η Πλεύση Ελευθερίας ίσως είναι το µόνο κόµµα το
οποίο µιλάει µε ανθρωπιστικό λόγο και για όσα συµβαίνουν εις
βάρος των Παλαιστινίων και για τους οµήρους. Ποτέ δεν είπαµε
ότι δεν πρέπει να απελευθερωθούν οι όµηροι. Ωστόσο, το ζήτηµα
είναι πολύ ευρύτερο και είναι πολύ σοβαρότερο όσον αφορά την
υπόθεση της γενοκτονίας, για την οποία βρίσκεται τώρα το Ισ-
ραήλ στο Διεθνές Δικαστήριο της Χάγης. Και βεβαίως υπάρχει
µία κατάσταση παράνοµης κατοχής της Λωρίδας της Γάζας και
της Δυτικής Όχθης από το 1967. Αυτό είναι το πλαίσιο µέσα στο
οποίο εκτυλίσσεται η όλη υπόθεση. 

Αυτό που πρόσεξα όµως από την παρέµβαση του κ. Πλεύρη
και άλλων εκπροσώπων και Βουλευτών της Νέας Δηµοκρατίας
είναι ότι ποτέ δεν αναφέρονται στο θέµα της γενοκτονίας. Ποτέ
δεν λένε ευθαρσώς ότι πρόκειται για παράνοµη κατοχή και για
παραβιάσεις του Διεθνούς Δικαίου και διαπραγή ειδεχθών εγκλη-
µάτων πολέµου από την πλευρά του Ισραήλ σε παράνοµα κατε-
χόµενο έδαφος. Λοιπόν, για να µην υπάρξει παρεξήγηση, εµείς
έχουµε στο µυαλό µας και τους οµήρους, αλλά το πρόβληµα
είναι πολύ ευρύτερο και θα περιµέναµε από τη Νέα Δηµοκρατία
να µιλούσε και αυτή, όπως µιλάµε εµείς, για τους οµήρους, για
τη γενοκτονία που συντελείται εις βάρος του παλαιστινιακού
λαού. Δυστυχώς, δεν ακούµε τίποτα. Και δεν ακούµε επιλεκτικά
στη δική µας περίπτωση. 

Επίσης το δεύτερο σηµείο το οποίο ήθελα να τονίσω πάλι
αφορά την επιλεκτική ακοή στην προκειµένη περίπτωση του
πρώην Υπουργού Προστασίας του Πολίτη, του κ. Οικονόµου, που
καθόταν εδώ την ώρα που διεξαγόταν αυτή η συζήτηση. Ο κ. Οι-
κονόµου αναφέρθηκε στην απόφασή του όταν ήταν Υπουργός
τον περασµένο Νοέµβριο, να παρέµβει η δικαιοσύνη στην περί-
πτωση του Παλαιστίνιου νέου που ανέβασε την παλαιστινιακή ση-
µαία στην πλατεία Συντάγµατος. 

Ήµουν µπροστά, στις 16 Νοεµβρίου. Βουλευτής της Νέας Δη-
µοκρατίας, η κ. Παπακώστα, είπε αρχικώς εσφαλµένα, όπως οµο-
λόγησε η ίδια, ότι ο νέος αυτός κατέβασε την ελληνική σηµαία.
Κατόπιν ήρθε εδώ και παραδέχτηκε ότι αυτά ήταν fake news και
ότι είχε παραπλανηθεί και απέσυρε αυτά τα πράγµατα που είπε.
Ο κ. Οικονόµου δυστυχώς δεν είχε το θάρρος να κάνει το ίδιο
πράγµα. Απεναντίας συνέχισε να υποστηρίζει µία απόφαση που
είχε πάρει τότε ως Υπουργός, η οποία είναι εντελώς εσφαλµένη
και την οποία θα περιµέναµε τώρα, που πέρασε καιρός και έχει
τη δυνατότητα να ξαναδεί τα πράγµατα µε ψυχραιµία, να την
πάρει πίσω. 

επίσης, πρέπει να πω, ότι γνωρίζω καλά το θέµα διότι είχα
κάνει επίκαιρη ερώτηση τότε στον Υπουργό Προστασίας του Πο-
λίτη και ρώτησα γιατί παρενέβη ο Υπουργός στη δικαιοσύνη για
να γίνει η σύλληψη του συγκεκριµένου Παλαιστίνιου νέου. Και η
απάντηση που είχα πάρει από τον Υφυπουργό ήταν ότι εγώ του
ζητάω να παρέµβει στη δικαιοσύνη για να απελευθερώσει τον Πα-
λαιστίνιο νέο! Μιλάµε για τέτοια παρανόηση του τι λέµε και τέτοια
προσπάθεια αποφυγής των ευθυνών από µέρους της Κυβέρνη-
σης, για να κάνει αυτά που πρέπει. 

Έρχοµαι τέλος και στο ζήτηµα του νοµοσχεδίου. Κατέστησα
ξεκάθαρο νοµίζω από την αρχή, και διαβάζω από τα Πρακτικά

της πρωτολογίας µου για να µην υπάρχει καµµία αµφιβολία. Εί-
παµε ότι «το παρόν νοµοσχέδιο του Υπουργείου Άµυνας έρχεται
ασθµαίνοντας», είπα, «για να αρχίσει τώρα έναν άνισο αγώνα
δρόµου κάλυψης αυτού του κενού», εννοώ του κενού της ίδρυ-
σης ενός θεσµού αµυντικής καινοτοµίας, «µε τρόπο», είπα, «που
όπως θα δούµε παρακάτω είναι δυστυχώς απελπιστικά ελλιπής
και ανεπαρκής». Και συνέχισα κάνοντας κριτική του γεγονότος
ότι αυτός ο θεσµός ανήκει στο ιδιωτικό δίκαιο, ότι υπάρχει ζή-
τηµα όσον αφορά τη χρηµατοδότησή του και την κατοχή των δι-
καιωµάτων που έχει ο ΕΛΚΑΚ και κίνδυνος το κράτος να αρχίσει
να επιδοτεί ιδιωτικές επιχειρήσεις µέσα από την αλλαγή του άρ-
θρου 11 το οποίο άρθρο 11, έτσι όπως άλλαξε τώρα, δίνει τη δυ-
νατότητα να έχουν τα διανοητικά και πνευµατικά δικαιώµατα σε
αυτά που παράγει ο ΕΛΚΑΚ στις ιδιωτικές επιχειρήσεις. Άρα πώς
είναι δυνατό εγώ να υποστήριξα ότι θα υπερψηφίσουµε το νοµο-
σχέδιο επί της αρχής; Επίσης τονίζω ότι το ΕΛΚΑΚ αφορά τα
άρθρα 3 µε 13 ενός νοµοσχεδίου εβδοµήντα επτά άρθρων. 

Καταλαβαίνω, βεβαίως, ότι από την πλευρά του κυρίου Υπουρ-
γού υπάρχει επιθυµία να υπάρξει µεγαλύτερη υποστήριξη από
την Αντιπολίτευση για τις πρωτοβουλίες του, ωστόσο δεν είναι
αυτό εκείνο που είπα.

Θα είχα και άλλα να πω για το νοµοσχέδιο, δυστυχώς ο χρόνος
δεν αρκεί. Ωστόσο, παρακαλούµε θερµά όταν µιλάµε να µας
ακούτε προσεκτικά και να µη µας αποδίδετε πράγµατα τα οποία
δεν έχουµε πει. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Καζαµία. 
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής των Σπαρτιατών κ. Αλέξαν-

δρος Ζερβέας.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΖΕΡΒΕΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευ-

τές, όπως είπα και στην πρωτολογία µου, το παρόν νοµοσχέδιο
ιδίως όσον αφορά την ίδρυση του Ελληνικού Κέντρου Αµυντικής
Καινοτοµίας αποτελεί επιτακτική ανάγκη. Όχι χθες, αλλά προ-
χθές έπρεπε να είχε συσταθεί. 

Και επειδή υπήρξαν φωνές περί εξάρσεως του µιλιταρισµού,
πρέπει τουλάχιστον σε αυτή την Αίθουσα να πατάµε στη γη και
να µην βρισκόµαστε στα ιδεοληπτικά µας σύννεφα. Είτε αρέσει
η πραγµατικότητα είτε δεν αρέσει ζούσαµε, ζούµε και µόνο εάν
προσαρµοστούµε στα σύγχρονα πολιτικοστρατιωτικά και γεωπο-
λιτικά δεδοµένα της εποχής µας, θα συνεχίσουµε να ζούµε σε
αυτή την ανέκαθεν ταραχώδη περιοχή της υφηλίου. 

Μια εύρωστη, ανταγωνιστική αµυντική βιοµηχανία αποτελεί
εθνική ανάγκη. Η ίδρυση του Ελληνικού Κέντρου Αµυντικής Και-
νοτοµίας αποτελεί το πρώτο βήµα, το θεωρητικό βήµα προς αυτή
την κατεύθυνση. Διατυπώσαµε και στην αρµόδια επιτροπή, αλλά
και εδώ, ενώπιον της Ολοµέλειας, τις ενστάσεις µας για επιµέ-
ρους άρθρα του εν λόγω νοµοσχεδίου µε µοναδικό γνώµονα την
βελτίωση των προβλέψεών του και την αποφυγή προβληµάτων
κατά την εφαρµογή του. 

Πέραν λοιπόν κοµµατικών, πολιτικών και ιδεολογικών διαφο-
ρών και ξέχωρα από τις επιµέρους επιφυλάξεις και ανησυχίες
µας για άρθρα του εν λόγω νοµοσχεδίου, το υπερψηφίζουµε. Η
υπερψήφιση όµως αυτή ας µην δώσει λάθος µήνυµα προς την
Κυβέρνηση. Η υπερψήφιση εκ µέρους µας δεν αποτελεί λευκή
επιταγή. Αντιθέτως, θα είµαστε σε εγρήγορση για τον εντοπισµό
προβληµάτων στην εφαρµογή του παρόντος και εφόσον τα εντο-
πίσουµε θα τα θέσουµε µετ’ επιτάσεως στον δηµόσιο διάλογο. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Ζερβέα.
Καλείται στο Βήµα ο κ. Τάσος Οικονοµόπουλος, ειδικός αγο-

ρητής της Νίκης.
ΤΑΣΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από τα προ-

αναφερθέντα κατά τη σηµερινή συζήτηση στην Ολοµέλεια αλλά
και από τις προηγούµενες στις επιτροπές είναι φανεροί οι λόγοι
για τους οποίους δεν µπορούµε να ψηφίσουµε ένα τέτοιο νοµο-
σχέδιο. «Η γυναίκα του Καίσαρα δεν αρκεί να είναι τίµια, αλλά
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και να το δείχνει» έλεγε ένα παλιό ρητό. Μόνο που στην παρούσα
περίπτωση η γυναίκα του Καίσαρα, δηλαδή η Κυβέρνηση, προ-
σπαθεί το αντίθετο. Ενώ δηλαδή δεν φαίνεται να είναι και τόσο
τίµια, προσπαθεί µε σπασµωδικές κινήσεις να δείξει το αντίθετο.
Επικαλείται δήθεν την ανάγκη για πρόοδο και καινοτοµία συκο-
φαντώντας µάλιστα τις υπηρεσίες του Υπουργείου Εθνικής Άµυ-
νας ότι δεν πέτυχαν, τη στιγµή που αυτό συνέβη επί Υπουργίας
σας, κύριε Υπουργέ, και γενικά Υπουργών της ίδιας Κυβέρνησης,
ενώ από την άλλη ιδρύει εταιρεία την οποία δεν θα µπορεί να
ελέγχει καν. Έλυσε το πρόβληµα κατά το κοινώς λεγόµενο µε τη
µέθοδο «πονάει κεφάλι, κόβει κεφάλι». Το κεφάλι, δηλαδή το
Υπουργείο Εθνικής Άµυνας, αυτό καταργείται δια του νοµοσχε-
δίου αυτού σε πολλά σηµεία, καθώς απεµπολεί τα δικαιώµατά
του και τον ελεγκτικό ρόλο του. 

Δεν γνωρίζατε, κύριε Υπουργέ, ότι εκτός των όσων αναφέραµε
υπάρχουν και δύο αποφάσεις, η 190 και η 191 του 2022 της ολο-
µέλειας του Συµβουλίου Επικρατείας, που απέτρεψαν το ξεπού-
ληµα της ΕΥΔΑΠ στο Υπερταµείο που επιχειρήθηκε µε τον
ν.4389/2016; Δεν γνωρίζατε την ακύρωση ως αντισυνταγµατικών
άρθρων του νόµου αυτού που µεταβίβαζαν πλειοψηφικό πακέτο
µετοχών της ΕΥΔΑΠ και της ΕΕΣΥΠ, ακριβώς επειδή η ΕΕΣΥΠ
δεν ελέγχεται από το ελληνικό δηµόσιο και µε τη βούλα της ολο-
µέλειας του Συµβουλίου Επικρατείας; Δεν το γνώριζαν ούτε οι
σύµβουλοι σας ή σας εξαπάτησαν αποκρύπτοντάς το; Το Συµ-
βούλιο της Επικρατείας ρητά αναφέρει στην 191 του 2022 από-
φασή του ότι η µεταβίβαση δυνάµει του ν.4389/2016 από το
δηµόσιο στην ΕΕΣΥΠ είναι η ίδια εταιρεία που βάζουνε και τώρα
µέσα στην ΕΛΚΑΚ- ποσοστού µεγαλύτερου του 50% του µετοχι-
κού κεφαλαίου της ΕΥΑΘ ΑΕ αντίκειται στο Σύνταγµα, καθόσον
το δηµόσιο, καίτοι είναι ο µοναδικός µέτοχος της ΕΕΣΥΠ, της µε-
τόχου εφεξής της «ΕΥΑΘ Α.Ε.», δεν ασκεί έλεγχο επί του διοικη-
τικού συµβουλίου της ΕΕΣΥΠ και δεν πληρούται ως εκ τούτου η
συνταγµατική προϋπόθεση, σύµφωνα µε την οποία είναι επιβε-
βληµένος ο έλεγχός της και λοιπά και λοιπά.

Σας καταθέσαµε σχετική τροπολογία -λείπατε προχθές, αλλά
φαντάζοµαι ότι σας ενηµέρωσαν οι σύµβουλοί σας- σύµφωνα µε
την οποία το µετοχικό κεφάλαιο ανήκει στο ελληνικό δηµόσιο, το
οποίο δύναται να διαθέτει σε επενδυτές ποσοστό έως 49% του
εκάστοτε µετοχικού κεφαλαίου. 

Καταθέτουµε στα Πρακτικά τη σχετική απόφαση της ολοµέ-
λειας του Συµβουλίου Επικρατείας. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Τάσος Οικονοµόπουλος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Μήπως έκαναν λάθος και οι ανώτατοι δικαστές, όταν ρητά δη-
λώνουν τα αντίθετα από όσα µας είπατε στην επιτροπή; Γιατί και
η ΕΛΚΑΚ είναι όµοια µε την ΕΕΣΥΠ σε πάρα πολλά σηµεία, κυ-
ριότερα δε στον τρόπο σύστασης και ελέγχου και γενικά στο σκε-
πτικό ίδρυσής της. Θα πρέπει να καταφύγει κάποιος ενδιαφερό-
µενος στο Συµβούλιο Επικρατείας και να ακυρωθούν ως αντισυ-
νταγµατικά διάφορα άρθρα, για να πειστείτε; Αυτή είναι η επιτά-
χυνση που θα προσφέρετε στους ενδιαφερόµενους επιχειρη-
µατίες;

Για ποιον λόγο να γινόµαστε τυφλά και πρόθυµα παρακολου-
θήµατα της ΕΕΣΥΠ και κυριολεκτικά να αυτοεξευτελιζόµαστε ως
κράτος εισάγοντας και στην εθνική άµυνα τους µνηµονιακούς µη-
χανισµούς; Ποια ευρωπαϊκή απαίτηση άραγε τρέχουµε να καλύ-
ψουµε, την οποία δεν γνωρίζουµε ακόµα, τη στιγµή που, τουλά-
χιστον, έως τώρα δεν υπάρχει ενιαία άµυνα στην Ευρωπαϊκή
Ένωση;

Δεν µπορούµε ούτε τους βεβιασµένους σχεδιασµούς για το
προσωπικό να ψηφίσουµε, γιατί θα πλήξουν πολλά στελέχη αδί-
κως, ενδεχοµένως. Τα καλύψαµε αυτά τα θέµατα αυτά στην τρο-
πολογία.

Θα έπρεπε, επίσης, να ενηµερώσετε την Ολοµέλεια για την
απόφασή σας να καταργήσετε το π.δ.151/1997, που προέβλεπε
την αποστολή και οργάνωση του Σώµατος Πληροφορικής του
Στρατού Ξηράς. 

Κύριε Υπουργέ, και εµείς θα θέλαµε να υπάρχουν τα όσα επαγ-
γέλλεται το νοµοσχέδιο αλλά δεν υπάρχει ούτε ένα που να µπο-

ρεί να υλοποιηθεί χωρίς να βλάψει είτε το δηµόσιο συµφέρον είτε
το προσωπικό µε τον τρόπο που έχετε συντάξει το νοµοσχέδιο.
Η αφαίρεση ορισµένων άρθρων ήταν πράξη σοφίας και θα προ-
τείναµε πριν την κατάθεση ενός νοµοσχεδίου να λαµβάνετε υπ’
όψιν τις απόψεις των ενδιαφεροµένων µερών και όχι µόνο ορι-
σµένων εξ αυτών. 

Η Ελλάδα, ευτυχώς, δεν στερείται επιστηµόνων ή εφευρετών.
Δυστυχώς, όµως, στερείται συγκροτηµένων πολιτικών αξιοποί-
ησής τους. Τέτοιες πολιτικές, όµως, δεν σχεδιάζονται πίσω από
κλειστά γραφεία επιτελικών στελεχών ή δικηγορικών γραφείων
που γράφουν νόµους κατ’ ανάθεση όπου κυριαρχεί η άγνοια του
πεδίου εφαρµογής τους. Οµοίως, δεν υλοποιούνται µε διατάξεις
για αυθαίρετες και δραστικές µεταβολές των εργασιακών σχέ-
σεων ή των αρµοδιοτήτων υπηρεσιών.

Για τη Νίκη, το δηµόσιο συµφέρον, που δεν είναι µόνο οικονο-
µικό αλλά και αξιακό µέγεθος, ήταν είναι και θα είναι σταθερά ο
άξονας όλων των ενεργειών µας και θεωρούµε παρά τις περί του
αντιθέτου διακηρύξεις ότι αυτό δεν υπηρετείται µε το παρόν νο-
µοσχέδιο. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Οικονοµόπουλο.
Καλείται στο Βήµα η κ. Αθανασία Αναγνωστοπούλου, ειδική

αγορήτρια της Νέας Αριστεράς. 
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Εκ µέρους της Νέας Αριστεράς αποτίνουµε φόρο τιµής στη

µνήµη του δολοφονηµένου Γρηγόρη Λαµπράκη σε µία εποχή
όπου το παρακράτος, το σκοτεινό παρακράτος έδινε πιστοποι-
ητικά πατριωτισµού, ακόµα και ζωής ή θανάτου, στους δηµοκρά-
τες αριστερούς ανθρώπους. Συλλυπητήρια, βέβαια, και για τον
γιο του, Γιώργο Λαµπράκη, που πέθανε σήµερα, ηµέρα της επε-
τείου του πατέρα του. 

Καταγγέλλω, επίσης, από αυτό το Βήµα της Βουλής αυτά τα
φασιστοειδή που βεβήλωσαν το µνηµείο του Νίκου Τεµπονέρα
στην Πάτρα χθες το βράδυ, αν δεν κάνω λάθος. Αυτά που ζούµε
και ξαναζούµε τα τελευταία χρόνια θα πρέπει να λήξουν και να
καταδικάζονται µε τον πιο κατηγορηµατικό τρόπο παντού αλλά
κυρίως εδώ στο Κοινοβούλιο.

Άκουσα πολλά, ακούσαµε πολλά σήµερα. Εγώ θέλω να τονίσω
ένα πράγµα ως Νέα Αριστερά: Όποιος θέλει την ειρήνη προετοι-
µάζεται για την ειρήνη. Όταν προετοιµάζεται για τον πόλεµο,
προετοιµάζεται για τον πόλεµο. Είναι άλλο έχω ικανή αµυντική,
αποτρεπτική ικανότητα κι άλλο ετοιµάζοµαι για τον πόλεµο. Σε
µία Ευρώπη που είναι σε ιστορική καµπή, σε µεγάλη ιστορική
καµπή, αν δεν ενώσουµε τις δυνάµεις µας ο δηµοκρατικός κό-
σµος για την ειρήνη θα το βρούµε µπροστά µας και θα βρούµε
και πολλά άλλα µπροστά µας. 

Δεν µπορεί, τουλάχιστον, οι αριστερές δυνάµεις ή αυτές που
θέλουν να αποκαλούνται αριστερές να µην είναι ξεκάθαρες σε
µερικά πράγµατα. Δεν υπάρχει πατριωτική και µη Αριστερά.
Υπάρχει Αριστερά και υπάρχουν πατριώτες και πατριώτισσες σε
αυτήν τη χώρα. Και λύθηκε µε τη Μεταπολίτευση άπαξ διά πα-
ντός αυτό το θέµα. Έχουµε διαφορετικές γνώµες, διαφορετικές
ιδεολογίες. Και οι ιδεολογίες ναι µεν δεν τρώγονται, αλλά οι ιδε-
ολογίες δίνουν φαΐ, τροφοδοτούν τις πολιτικές οι οποίες αποφα-
σίζουν για το ποιοι θα φάνε και ποιοι όχι. Για να είµαστε ξεκά-
θαροι. Άρα, λοιπόν, θέµατα πατριωτισµού, ότι κάποιοι είναι πα-
τριώτες και κάποιοι δεν είναι πατριώτες δεν πρέπει να µπαίνουν
ειδικά από τους χώρους που κάποιοι άνθρωποι τους στο παρελ-
θόν υπέφεραν. 

Κύριε Υπουργέ, εγώ θα σας πω ένα πράγµα. Σας το είπα και
το πρωί και το εννοώ. Κατορθώσατε εσείς, τουλάχιστον, όπως
και ο Υφυπουργός, να γίνει µια συζήτηση ήρεµη µε όλες µας τις
διαφωνίες. Να γίνει µια συζήτηση η οποία αξίζει στην κοινοβου-
λευτική διαδικασία. Και γιατί το λέω αυτό; Επειδή είµαι και υπεύ-
θυνη για τον πολιτισµό. Είδα επιτέλους τον Υπουργό να απαντάει
µετά τους εισηγητές και τους ειδικούς αγορητές για να έχουµε
όλοι µετά το δικαίωµα και τον χρόνο να ανταπαντήσουµε, να επα-
νέλθει ο Υπουργός κι όχι ο Υπουργός να περιµένει στο τέλος και
να µιλάει επί δύο ώρες χωρίς να απαντάει σε κανέναν και χωρίς
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να έχουµε δικαίωµα να παρεµβαίνουµε.
Θέλω να πω, κύριε Υπουργέ, και το λέω και στους κυρίους και

τις κυρίες συναδέλφους ότι δεν µπορούµε να µη διεκδικήσουµε
σ’ αυτή τη Βουλή τη λογοδοσία που πρέπει να έχει ο οποιοσδή-
ποτε φορέας. Οτιδήποτε, ειδικά σε ό,τι αφορά στα εξοπλιστικά
και τις αµυντικές δαπάνες, ένα θεσµικό πλαίσιο λογοδοσίας στη
Βουλή. Δεν γίνεται. Έχουµε µία τραυµατική εµπειρία οικονοµικής
κρίσης. Το οφείλουµε στον ελληνικό λαό. Είναι ο κύριος λόγος,
εκτός από όλα τα άλλα, που ως Νέα Αριστερά θέτουµε το ερώ-
τηµα τι χώρα θέλουµε σε έξι χρόνια. Λέω το 2030 επειδή µιλή-
σατε για το 2030. Τι είδους χώρα θέλουµε; Αυτή η χώρα θα έχει
ένα θεσµικό πλαίσιο λογοδοσίας; Εάν δεν το έχει έχουµε αποτύ-
χει ακόµα µία φορά. 

Άκουσα ότι θα πάρουµε στα διάφορα εξοπλιστικά τις Μπελαρά
και διάφορα άλλα. Θέλω να ρωτήσω, αλλά αυτό πρέπει να γίνει
στην ειδική επιτροπή, στην Επιτροπή Εξοπλισµών ή στην Επι-
τροπή Άµυνας και ας γίνει µυστικά κ.λπ.. Θέλω να ρωτήσω, ανά
πάσα στιγµή είµαστε ενηµερωµένοι ως Βουλή, ειδική επιτροπή,
τι διαθεσιµότητα έχουµε; Φεύγουν λεφτά έτσι. Τι διαθεσιµότητα
έχουµε; Διαβάζουµε συνέχεια σε διάφορα δηµοσιεύµατα. Εάν
δεν έχουµε σηµαίνει ότι έχουµε κάποια προβλήµατα τα οποία
πρέπει να επιλυθούν; Είναι πάρα πολύ σηµαντικό. Γιατί είχαµε
στο Στεφανοβίκειο τέτοια καταστροφή; Χρήµατα του ελληνικού
λαού. 

Πετάµε πατριωτικές κορώνες είµαστε πατριώτες γι’ αυτό ψη-
φίζουµε. Επειδή θεωρώ τον εαυτό µου πατριώτισσα και δεν εκ-
χωρώ σε κανέναν άλλο να µου αποδώσει ή να µη µου αποδώσει
ρόλο, θεωρώ ότι πρέπει να ξέρω. Εκτιµώ τον ναύαρχο, κ. Χατζη-
δάκη. Και ακούω µε προσοχή τους ειδικούς. Κάγχασε για τους
επιστήµονες, για τους καθηγητές. Επικαλέστηκε και τον άλλο
ναύαρχο της Βουλής, τον κ. Αποστολάκη. Σας ακούω µε σεβασµό
πάντα όλους και όλες. Δεν µου αρέσουν όµως αυτοί οι καγχα-
σµοί. Εδώ το Κοινοβούλιο έχει κανόνες ισότητας. Φανταστείτε
εγώ που είµαι η µόνη γυναίκα στην επιτροπή αυτή, πως αισθάνο-
µαι όταν το ακούω αυτό. Είµαι καθηγήτρια, είµαι και γυναίκα. Πού
να µιλήσω για τόσο σοβαρά θέµατα; Το Κοινοβούλιο δεν είναι
εδώ για να µετράµε τις γνώσεις µας. Είναι για να πιέζουµε, για
να µπορούµε να έχουµε τα εργαλεία να λογοδοτήσουµε σε αυ-
τούς που µας έχουν εκλέξει.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Τι εννοείτε διαθεσιµότητα;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, µη

διακόπτετε.
Κυρία συνάδελφε, ολοκληρώστε. 
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Θέλω να τελειώσω

µε ένα πράγµα. Τις αντιρρήσεις µας τις εκφράσαµε, τις ξαναεκ-
φράσαµε. Δεν νοµοθετούµε σε κενό αέρος. Γίνεται της τρελής -
συγχωρήστε µου την έκφραση. Γίνεται της τρελής στην Ευρώπη,
στον χώρο γύρω µας. Βλέπουµε µια στρατιωτικοποίηση άνευ
προηγουµένου. Δεν θα δώσουµε σηµασία; Τι θέση παίρνουµε ως
πολιτικά κόµµατα, ως Εθνικό Κοινοβούλιο, γι’ αυτό που γίνεται;
Άρα, λοιπόν, εδώ θα πρέπει να έχουµε οπωσδήποτε θέση, να την
εκφράζουµε και να µπορούµε να µιλάµε.

Κλείνω µε ένα πράγµα. Είναι στοιχείο υπαρξιακής επιβίωσης
της χώρας µας το να µπορεί να στηρίζει µε όλες δυνάµεις της
όχι εκεί που είναι το δίκαιο της ιστορίας αλλά εκεί που παλεύουµε
λαοί και όχι µόνο για λόγους θεωρητικούς, ιδεοληπτικούς, όπως
άκουσα από κάποιους. Εκεί που παλεύουν λαοί για την ελευθερία
τους. Είναι υπαρξιακό θέµα για τη χώρα µας. Το καταλαβαίνουµε
ή όχι, για εµάς ως Νέα Αριστερά είναι έτσι.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Αναγνωστοπούλου.
Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι η Διαρκής Επι-

τροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέτει τις εκθέσεις της επί
των σχεδίων νόµων: 

Α. Του Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής «Κύ-
ρωση της από 23 Νοεµβρίου 2023 Σύµβασης Υπο-Παραχώρησης
µεταξύ αφενός του Ελληνικού Δηµοσίου, της εταιρείας «Ταµείο
Αξιοποίησης Ιδιωτικής Περιουσίας του Δηµοσίου Α.Ε.» και της
εταιρείας «Οργανισµός Λιµένος Καβάλας Α.Ε» και αφετέρου της
εταιρείας «ΣΑΡΙΣΑ Υπο-Παραχώρηση Λιµένος Καβάλας Φίλιππος

ΙΙ Ανώνυµη Εταιρεία», της εταιρείας «Blacksummit Financial
Group Inc», της εταιρίας ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ Ανώνυµη Εταιρεία Συµµε-
τοχών Ακινήτων Κατασκευών» και της εταιρείας «Ευρωπαϊκές
Επενδύσεις και Επιχειρήσεις Αεροδιαστηµικής Μονοπρόσωπη
Ανώνυµος Εταιρεία».

Β. Του Υπουργείου Ανάπτυξης «Διατάξεις για την ενίσχυση της
προστασίας του καταναλωτή, της ανάπτυξης και της εύρυθµης
λειτουργίας της αγοράς, ρυθµίσεις για την ενίσχυση των επιχει-
ρήσεων που πλήττονται από καταστροφές και άλλες διατάξεις».

Τον λόγο έχει ο κ. Παύλος Σαράκης, ειδικός αγορητής της Ελ-
ληνικής Λύσης.

ΠΑΥΛΟΣ ΣΑΡΑΚΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, είναι αλήθεια ότι εµείς στην Ελληνική Λύση συντασσόµαστε
ότι για την πατρίδα µας υφίσταται υπαρξιακή απειλή και βλέ-
πουµε µε θλίψη ότι όταν συζητείται ένα τόσο σοβαρό νοµοσχέδιο
που αφορά την εθνική µας άµυνα ελάχιστοι συνάδελφοι Βουλευ-
τές παρίστανται στη συζήτηση του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου.
Είναι πολύ λίγοι εκείνοι οι οποίοι έλαβαν τον λόγο για να τοποθε-
τηθούν. Είναι ποτέ δυνατόν να συζητείται ένα νοµοσχέδιο ζωτι-
κής σηµασίας για την εθνική άµυνα, για την ανασυγκρότηση της
αµυντικής βιοµηχανίας, για να αντιµετωπίσουµε την υπαρξιακή
απειλή και να βλέπουµε αυτή την αδιαφορία από τους πατέρες
του έθνους; Και µη µου πείτε ότι βρισκόµαστε σε προεκλογική
περίοδο. Η αγωνία για το µέλλον της πατρίδας, για την ύπαρξή
της, δεν πρέπει να µπαίνει σε δεύτερη µοίρα. 

Θα θυµίσω στο Σώµα τι είπε ο Πρόεδρος Ερντογάν της Τουρ-
κίας, αυτός που απειλεί την ύπαρξή µας ως πατρίδα και ως
έθνος, πριν από δύο µήνες. Είπε, λοιπόν, απευθυνόµενος στους
Τούρκους πολίτες: «Εµείς δεν µπορούσαµε να παράγουµε ούτε
µια καρφίτσα. Οι Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής και η Δύση
δεν µας έδιναν ούτε πιστόλι. Μας απέκλεισαν. Μα, ήµασταν σύµ-
µαχοι. Δεν το άκουγαν. Αλλά σήµερα όµως εµείς τους πουλάµε
εγχώριας κατασκευής όπλα. Εκείνοι περιµένουν στη σειρά. Εκεί
φτάσαµε» υπερηφανευόµενος για την εξέλιξη της τουρκικής αµυ-
ντικής βιοµηχανίας και ότι είναι ένα κράτος αυθύπαρκτο σε ό,τι
αφορά στον οπλισµό του και τον εξοπλισµό του. Συνέχισε «είδατε
πώς ναυπηγήσαµε το αεροπλανοφόρο µας; Τώρα έχουµε την
αποφασιστικότητα να ναυπηγήσουµε το δεύτερο και µεγαλύτερο
αεροπλανοφόρο. Ο αρχηγός του ναυτικού µε την οµάδα του ερ-
γάζονται για τον σκοπό αυτό». Και συµπλήρωσε «Όπως ξέρετε,
υπάρχουν τα µη επανδρωµένα αεροσκάφη µας. Και δεν µένουµε
εδώ. Τώρα προσπαθούµε να ναυπηγήσουµε και µη επανδρωµένα
υποβρύχια. Κι αν θέλει ο Θεός θα το καταφέρουµε κι αυτό». Και
αναρωτήθηκε τι; «Μπορεί να το καταφέρουν τα παιδιά των ξένων
και δεν µπορούµε εµείς;» 

Αυτό, λοιπόν, το ερώτηµα θέτει και η Ελληνική Λύση. Μπορούν
να το καταφέρουν οι Τούρκοι και δεν µπορούµε να το καταφέ-
ρουµε εµείς; Και βέβαια µπορούµε. Αλλά για να το πετύχουµε θα
πρέπει να καθορίσουµε ένα νοµοσχέδιο που, πράγµατι, θα ιδρύει
το Ελληνικό Κέντρο Αµυντικής Καινοτοµίας αλλά θα ανήκει απο-
κλειστικά στην ελληνική πολιτεία. Δεν συµφωνούµε µε το να εκ-
χωρηθεί το 33% της εταιρείας στο Υπερταµείο, στους δανειστές
και µάλιστα µε την προοπτική, όπως αναγράφεται στο υπό ψή-
φιση νοµοσχέδιο, να περιοριστεί το ελληνικό δηµόσιο στο 51%. 

Εάν θέλουµε να ανασυγκροτήσουµε την εθνική αµυντική βιο-
µηχανία, θα πρέπει εµείς να στηριχθούµε σε αυτό το µεγάλο κε-
φάλαιο του πνεύµατος των Ελλήνων, τα µυαλά των Ελλήνων, που
είναι διασκορπισµένα σε όλη τη γη. Να λειτουργήσουµε, ναι, µε
επιχειρηµατικά κριτήρια. Να δώσουµε σε αυτούς που αξίζουν την
ευκαιρία, αλλά και τις αντίστοιχες αµοιβές, να υπηρετήσουν
αυτόν τον σκοπό ώστε να αποκτήσουµε, πραγµατικά, εκείνον τον
οπλισµό που δεν θα εξαρτάται η λειτουργία του από τους συµ-
µάχους µας, που για µας είναι «σύµµαχοι» εντός εισαγωγικών.
Και το βλέπουµε αυτό και έχουµε την εµπειρία στον πόλεµο της
Ουκρανίας. Η Ρωσία κερδίζει τον πόλεµο διότι ακριβώς είναι αυ-
θύπαρκτη σε ό,τι αφορά την παραγωγή των οπλικών συστηµά-
των, ενώ η Ουκρανία στηρίζεται στην προαίρεση των συµµάχων
της. 

Επειδή ξέρουµε πάρα πολύ καλά από την ιστορία, ξέρουµε
πολύ καλά γιατί χάσαµε στη Μικρά Ασία, γιατί επήλθε η Μικρα-
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σιατική καταστροφή, ποια ήταν η στάση των συµµάχων µας, δη-
λαδή, τι θα γίνει στο µέλλον. Εάν όλα αυτά τα οπλικά συστήµατα
που τα έχουµε αγοράσει µε τον ιδρώτα και το αίµα του Έλληνα
φορολογούµενου πολίτη, αν θα µπορέσουν να είναι λειτουργικά
σε βάθος χρόνου σε µια πολεµική σύρραξη µε την Τουρκία ή θα
εξαρτόµαστε για τα ανταλλακτικά -και αν θέλετε και για την προ-
µήθεια πυροµαχικών- από τους συµµάχους µας. 

Ποιο είναι το δικό µας όνειρο; Είναι το εθνικό όνειρο. Για να εί-
µαστε και αύριο και να παραδώσουµε την πατρίδα µας ούτε κατά
ένα ελάχιστο στις επόµενες γενιές, θα πρέπει να ανασυγκροτή-
σουµε την αµυντική βιοµηχανία, θα πρέπει να είµαστε αυθύπαρ-
κτοι, να έχουµε δικά µας οπλικά συστήµατα και να ανταγωνιστού-
µε εκείνον που απειλεί την ύπαρξή µας ως έθνος και ως πατρίδα. 

Κυρίες και κύριοι, είπα στην πρωτολογία µου ότι θα πρέπει να
ανασυγκροτήσουµε και το Διπλωµατικό Σώµα και το είπα, κύριε
Υπουργέ, γιατί έχετε υπηρετήσει και ως Υπουργός Εξωτερικών.
Ξέρουµε πάρα πολύ καλά πως ό,τι κερδίσαµε στα πεδία των
µαχών τα χάσαµε στα διπλωµατικά πεδία, διότι δεν σεβάστηκαν
οι ξένοι σύµµαχοί µας το αίµα των συµπατριωτών µας, αλλά
υπήρξε η µελάνη που κάλυψε τη θυσία τους. 

Θέλουµε να ανασυγκροτήσουµε, λοιπόν, το Διπλωµατικό Σώ-
µα, να έχουµε µία σχολή πανεπιστηµιακή οι απόφοιτοι της
οποίας, πράγµατι, να είναι στο Διπλωµατικό Σώµα και όχι µια ακα-
δηµία που κάνει σεµινάρια για να µπορέσει να είναι απόφοιτη στο
Διπλωµατικό Σώµα. Η Ελλάδα, η γεωπολιτική της θέση, απαιτεί
να έχει µία ανώτατη πανεπιστηµιακή σχολή διπλωµατίας, όπου οι
διπλωµάτες θα υπηρετούν το εθνικό συµφέρον. Γιατί εµείς θέ-
λουµε στρατιωτικούς οι οποίοι να είναι εραστές της εθνικής ιδέας
και το ίδιο να είναι και οι διπλωµάτες.

Γι’ αυτό, ενώ συµφωνούµε στην ίδρυση του ελληνικού κέντρου,
επειδή υπάρχει το Υπερταµείο µέσα σε αυτήν την εταιρεία, θα το
καταψηφίσουµε. Θα υπερψηφίσουµε εκείνες τις διατάξεις οι
οποίες είναι ευνοϊκές για τις Ένοπλες Δυνάµεις. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Σαράκη.
Καλείται στο Βήµα ο κ. Νικόλαος Παπαναστάσης, ειδικός αγο-

ρητής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν θα κάνω

χρήση του χρόνου της δευτερολογίας µου.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Παπαναστάση.
Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Δηµήτριος Μπιάγκης, ειδικός

αγορητής του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής. 
Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΙΑΓΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι και εγώ θα είµαι πάρα πολύ σύντοµος. Θεωρώ ότι έγινε µια
συζήτηση κατά την οποία δόθηκε στον καθένα η δυνατότητα να
εκφέρει την άποψή του. Είχαµε την τύχη να παρευρίσκεται και ο
κύριος Υπουργός και ο κύριος Υφυπουργός, που µέσα από τις
απαντήσεις τους, τουλάχιστον, καλύψανε τις όποιες ερωτήσεις
είχαµε, πέραν του αν ταυτίστηκαν ή δεν ταυτίστηκαν µε τις αµφι-
βολίες και τις ανασφάλειες τις οποίες για εµάς προκύπτουν µέσα
από το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. 

Με δυο λόγια, λοιπόν: Από την πρώτη µέρα που ξεκίνησε η συ-
ζήτηση αυτή στις επιτροπές, το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής στά-
θηκε στο ύψος των περιστάσεων. Για άλλη µια φορά θεώρησε
-και συνεχίζει να θεωρεί- ως καλοδεχούµενη και ευπρόσδεκτη
αυτήν την πρόσκληση - πρόκληση για τη σύσταση του Ελληνικού
Κέντρου Αµυντικής Καινοτοµίας. 

Θεωρούµε ότι οι καιροί είναι τέτοιοι που, αν και καθυστερη-
µένα, επιβάλλουν µε τη µεγαλύτερη δυνατή ταχύτητα να κινη-
θούµε σε µια τέτοια κατεύθυνση. Σε µια τέτοια κατεύθυνση που
θα µας δώσει τη δυνατότητα να βλέπουµε από µια άλλη οπτική
γωνία την επόµενη µέρα για την άµυνα της πατρίδας µας και για
την πατρίδα µας γενικότερα. 

Θεωρώ, κύριε Υπουργέ -και επιτρέψτε µου να επιµείνω για
άλλη µια φορά- ότι µέσα από τις τοποθετήσεις µας οι ενστάσεις
που κάναµε και οι οποίες αφορούσαν το κυρίως κοµµάτι του νο-

µοσχεδίου και είχαν να κάνουν µε το ΕΚΑΚ, µε το Κέντρο Αµυντι-
κής Καινοτοµίας, ήταν ερωτήµατα που είχαν να κάνουν µε τη δια-
φάνεια, µε την αξιολόγηση και τη λογοδοσία. Όχι γιατί αµφι-
βάλλουµε ως προς το πρόσωπό σας ή προς την ηγεσία γενικό-
τερα του Υπουργείου αλλά γιατί θεωρούµε ότι στην ίδια την κοι-
νωνία θα πρέπει να αποδεικνύουµε καθηµερινά ότι αυτά που λέµε
τα εννοούµε και τα κάνουµε πολιτική πράξη.

Στα πλαίσια αυτά, λοιπόν, είχαµε ζητήσει -και κάποια από αυτά
αποδεχθήκατε- να µπει το θέµα της λογοδοσίας όσον αφορά µια
απολογιστική ετήσια διαδικασία, η οποία θα γίνεται στην επι-
τροπή εξοπλιστικών προγραµµάτων. Επίσης, ένα αίτηµα το οποίο
προκύπτει και µέσα από τις τροπολογίες που σας έχουµε κατα-
θέσει -απλώς για να ολοκληρώσω την τοποθέτησή µου- είχε να
κάνει µε τον γνωµοδοτικό ρόλο που θα µπορούσε να παίξει η Επι-
τροπή Θεσµών και Διαφάνειας στην πρόταση την οποία εσείς θα
κάνατε, η ηγεσία του Υπουργείου σας και αφορά την προεδρία
του συγκεκριµένου φορέα που θέλουµε να δηµιουργήσουµε.

Ένα τρίτο θέµα το οποίο θέσαµε µε τη µορφή ερωτήµατος και
δεν µου απαντήσατε -προφανώς δεν έγινα κατανοητός- έχει να
κάνει, κύριε Υπουργέ, µε το άρθρο 8. Στο άρθρο 8, λοιπόν, σύµ-
φωνα µε όσα εγώ κατάλαβα στην τοποθέτησή σας στις επιτρο-
πές, µας διαβεβαιώσατε ότι πρόθεσή σας είναι ο ειδικός στρα-
τηγικός σχεδιασµός προγραµµάτων έρευνας και ανάπτυξης να
είναι αρµοδιότητα των υπηρεσιών του Υπουργείου Εθνικής Άµυ-
νας. Εν τούτοις, εµείς, σύµφωνα µε τα όσα διαβάζουµε στο
άρθρο 8, προβλέπεται ότι εδώ είναι ευθύνη της εισήγησης, η
οποία ανατίθεται στο ΕΛΚΑΚ. 

Αν έχετε την καλοσύνη, στη δευτερολογία σας, πιάστε το θέµα
αυτό. Θεωρούµε, δηλαδή, ότι όπως πολύ σωστά -έτσι καταλά-
βαµε εµείς κατά την τοποθέτησή σας- τον πρώτο και τον τελευ-
ταίο λόγο πρέπει να τον έχει η ηγεσία των Ενόπλων Δυνάµεων
τόσο η στρατιωτική όσο και η πολιτική, τόσο και σε αυτήν την πε-
ρίπτωση θα πρέπει να έχει τον τελικό λόγο στα θέµατα µε τα
οποία θα πρέπει να ασχοληθεί και να δείξει το ενδιαφέρον του ο
συγκεκριµένος φορέας. 

Δεν θα σας κουράσω άλλο, κύριε Πρόεδρε. Θα επαναλάβω για
άλλη µία φορά ότι τα υπόλοιπα µέρη του νοµοσχεδίου είναι στη
σωστή κατεύθυνση. Καταλάβατε τόσο από τη διαδικασία της δια-
βούλευσης όσο και από τη διαδικασία της ακρόασης των φο-
ρέων, την αναγκαιότητα που υπάρχει ώστε να συζητήσουµε τα
θέµατα που αφορούν το έµψυχο δυναµικό του στρατού µας. 

Θέλω να πιστεύω -και είµαι σχεδόν σίγουρος, θα έλεγα- ότι η
δέσµευσή σας και η εικόνα σήµερα από όλους τους πολιτικούς
χώρους σε ένα γόνιµο διάλογο, είναι µια πρόσκληση - πρόκληση
για εσάς, έτσι ώστε να έχουµε τον χρόνο εκείνο µέσα από µια
διαβούλευση για άλλη µια φορά να πρωτοτυπήσουµε. Και το επό-
µενο νοµοσχέδιο που είναι τόσο σηµαντικό κατά τη γνώµη µας
και αφορά το έµψυχο δυναµικό των Ενόπλων Δυνάµεων, να έχει
συζητηθεί σε βάθος και να έχουµε βρει εκείνες τις θέσεις και τις
γέφυρες που θα µπορούν, πραγµατικά, να µας δώσουν µια άλλη
προοπτική για την πατρίδα µας, για το κράτος µας, για τις Ένο-
πλες Δυνάµεις.

Η θέση µου, επιµένω, παραµένει σταθερή. Ψηφίζουµε θετικά
επί της αρχής το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,

τον κ. Μπιάγκη. 
Καλείται στο Βήµα ο κ. Ευάγγελος Αποστολάκης, εισηγητής

του ΣΥΡΙΖΑ.
Παρακαλώ, κύριε Αποστολάκη έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, θα ξε-

κινήσω µε κάποια σηµεία που κρατάω από την απάντηση σας,
κύριε Υπουργέ, προηγουµένως. Και θα πω ότι, κατ’ αρχάς, δεν
θεωρώ ότι είναι δικαιολογία πως χρειάζεται πολύς χρόνος για να
ρυθµίσουµε τα θέµατα του προσωπικού. Η προηγούµενη τετρα-
ετία ήταν όλη δική σας. Αν υπήρχε πρόθεση νοµίζω ότι θα είχε
γίνει. 

Για τα θέµατα των στρατοπέδων και της οργάνωσης των Ενό-
πλων Δυνάµεων συµφωνούµε ότι πρέπει να γίνει. Να ξέρετε ότι
έχει γίνει πάρα πολλή δουλειά από την προηγούµενη κυβέρνηση
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και θα σας παρακαλέσουµε να αναζητήσετε τις µελέτες που
έχουν γίνει και είχε ξεκινήσει ήδη η εφαρµογή τους. Ήταν µελέ-
τες µε τις νοµοθετικές προβλέψεις, µε µια διαδικασία για το πώς
θα έπρεπε να εξελιχθούν όλα αυτά τα πράγµατα κοστολογηµένα.
Μάλιστα είχαν ξεκινήσει µε την υπόθεση της αλλαγής του τρόπου
προσκλήσεως των στρατευσίµων. Είχαµε κλείσει απ’ ό,τι θυµάστε
κάµποσα κέντρα εκπαιδεύσεως και στην προηγούµενη τετραετία
-δεν κατάλαβα για ποιον λόγο- ξεκίνησε πάλι η ίδια διαδικασία.
Άρα, έγινε µια τρύπα στο νερό.

Για να µην πω για το θέµα του Bόλου στο οποίο η πρόταση
ήταν να συγκροτηθεί όλη η ταξιαρχία πεζοναυτών στον χώρο του
«Κανελλόπουλου». Είχαν όλα ετοιµαστεί. Και αντί αυτού ξεκινή-
σαµε να φτιάχνουµε µελέτες για να φτιάξουµε έναν ναύσταθµο
στον Βόλο. Αυτό, προς τιµήν σας, σταµάτησε, αλλά θέλω να πω
ότι έχει γίνει πολύ σοβαρή δουλειά σε αυτό το κοµµάτι και από
τα επιτελεία. Θα σας παρακαλούσα να µην πάει χαµένη αυτή η
δουλειά. 

Θα ήθελα επίσης να κάνω µια σηµείωση ή τουλάχιστον να επι-
σηµάνω ότι η υποστήριξη των Ενόπλων Δυνάµεων είναι µια υπό-
θεση που θεωρώ ότι την έχετε πάρει σοβαρά. Όλοι έχουµε την
ανησυχία και όλοι θέλουµε να γίνεται η καλύτερη αξιοποίηση των
χρηµάτων. 

Ωστόσο, θα πρέπει να πω κάποιες ανησυχίες µου. Είναι πολύς
ο χρόνος µέχρι το 2035 που θα ξεκινήσουµε -γιατί εκεί το βλέπω
να ξεκινήσει- τη διαδικασία των Constellation. Η δε προσπάθεια
να καλύψουµε το κενό µε την αναβάθµιση των ΜΕΚΟ θα µου επι-
τρέψετε να πω ότι θα πρέπει να το ξαναεξετάσουµε. Τα καράβια
είναι πάρα πολύ παλιά. Δεν ξέρω αν αξίζει τον κόπο να δώσουµε
τόσα χρήµατα. Όπως θα έπρεπε, επιτρέψτε µου να πω, να µην
περιµένουµε τις δωρεές. Να συνεχίσουµε ένα πρόγραµµα που
θα καλύψει το κενό και την αντικατάσταση των πλοίων που έτσι
και αλλιώς πρέπει να γίνει, και θα έλεγα ένα πρόγραµµα φρεγα-
τών.

Νοµίζω, επίσης, ότι η επίκληση του πατριωτικού καθήκοντος
των στρατιωτικών και δη των αποστράτων σε σχέση µε τις οικο-
νοµικές τους αποδοχές και τα δικαιώµατα τους από τα ταµεία,
θα µου επιτρέψετε να πω ότι δεν είναι το καλύτερο επιχείρηµα
για να µη διεκδικούν τα δικαιώµατα. Θα πρέπει να το δούµε λίγο
σοβαρά και να συζητήσουµε µαζί τους και να δώσουµε λύσεις οι
οποίες µπορούν να δοθούν µε συναίνεση και των ταµείων και των
αποστράτων. 

Θα ήθελα επίσης να τονίσω παρ’ όλο που ειπώθηκαν εδώ αρ-
κετά πράγµατα, ότι η προσοχή µας και η υποστήριξη της αµυντι-
κής βιοµηχανίας θα πρέπει να είναι νοµίζω στις προτεραιότητες
-καταλαβαίνουµε όλοι για ποιον λόγο- και ότι Ένοπλες Δυνάµεις
χωρίς ισχυρή αµυντική βιοµηχανία δεν έχουν την ανάλογη στή-
ριξη και δεν είναι τόσο ισχυρές. 

Δεν θα επαναλάβω το γεγονός ότι µε τα τελευταία εξοπλιστικά
προγράµµατα τα οποία πλησίασαν τα 20 δισεκατοµµύρια αυτά
που έχουµε δώσει στην αµυντική βιοµηχανία είναι τα ελάχιστα,
µέχρι τίποτα. 

Μπαίνουµε στο νοµοσχέδιο. Εκφράσαµε τις θέσεις µας, εκ-
φράσαµε τις απόψεις µας, είπαµε τις ανησυχίες µας. Μένει να
δούµε ότι αυτό θα υλοποιηθεί και θα πραγµατωθεί µε τον τρόπο
και τη φιλοδοξία που έχετε να γίνει. 

Ψηφίζουµε επί της αρχής θετικά αλλά δεν δίνουµε λευκή επι-
ταγή στην Κυβέρνηση. Θα παρακολουθούµε και θα παίρνουµε
θέσεις για τις εξελίξεις και την απόδοση αυτού του εγχειρήµα-
τος. Ελπίζουµε και επειδή θεωρούµε ό,τι είναι να γίνει για τις
Ένοπλες Δυνάµεις πρέπει να το υποστηρίζουµε όλοι, αλλά πρέ-
πει και η Κυβέρνηση, όπως καταλαβαίνετε, να επιδιώκει τη δια-
κοµµατική συναίνεση σε αυτά, καλό θα ήταν ενδεχοµένως σε
κάθε τέτοια κίνηση να υπάρχει µια βαθύτερη διαβούλευση µε
τους φορείς και µε αυτούς που εµπλέκονται σε όλη αυτή τη δια-
δικασία.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Αποστολάκη.  
Τον λόγο ο κ. Χρήστος Δερµεντζόπουλος εισηγητής της Νέας

Δηµοκρατίας. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΔΕΡΜΕΝΤΖΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Δεν θα µακρηγορήσω ούτε εγώ και θέλω να διατηρήσω το συ-
ναινετικό κλίµα που έχει διαµορφωθεί, αλλά δεν µπορώ να µη
σχολιάσω κάτι που ανέφερε ο καλός συνάδελφος από την Ελλη-
νική Λύση. Ουσιαστικά µας κατηγόρησε για αδιαφορία και για το
γεγονός ότι δεν υπήρχαν αρκετοί Βουλευτές στην Αίθουσα ή δεν
τοποθετήθηκαν για ένα σηµαντικό ζήτηµα για το σηµερινό σχέδιο
νόµου. Και κοιτάω τον κατάλογο οµιλητών και δεν έχει γραφτεί
ούτε ένας από την Ελληνική Λύση. Κανένας.

Όπως και να ‘χει, είναι θετικό πως τα περισσότερα κόµµατα,
οι περισσότερες Κοινοβουλευτικές Οµάδες ψηφίζουν επί της
αρχής και είναι λογικό καθώς αναλύσαµε διεξοδικά την αναγκαιό-
τητα του σηµερινού υπό συζήτηση σχεδίου νόµου. Οι Ένοπλες
Δυνάµεις περνάνε σε µία εποχή µε τις δικές της προκλήσεις που
τα στελέχη µας καλούνται να αντιµετωπίσουν. Τα στελέχη µας
είναι που υποστηρίζουµε µέσα από αυτό το νοµοσχέδιο, µέσα σε
ένα πλαίσιο, σε ένα οικοσύστηµα που προωθεί την έρευνα και
την καινοτοµία, που θα µπορούν να καταρτιστούν ή ακόµα περισ-
σότερο να αξιοποιήσει η πατρίδα τις ικανότητες τους, να συνερ-
γαστούν µε επιστήµονες εκτός των Ενόπλων Δυνάµεων, να
συνεργαστούν µε τα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα, µε ερευ-
νητικά κέντρα. Είναι µεγάλη ευκαιρία και ανάγκη να αποκτήσουµε
τη δική µας τεχνογνωσία, συστήµατα και εφαρµογές τεχνητής
νοηµοσύνης, ζητήµατα κυβερνοασφάλειας, ανάλυσης δεδοµέ-
νων, κάθε αποτροπής κυβερνοαπειλών. Γι’ αυτά νοµοθετούµε,
µεταξύ άλλων, σήµερα και γι’ αυτά έπρεπε όλοι να συµφωνούµε
σήµερα. 

Η ιστορία, λοιπόν, θα γράψει και σήµερα, όπως η ιστορία έχει
καταγράψει, πως µε Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας έχουµε
προχωρήσει σε σηµαντικές αµυντικές συµφωνίες, σε ένα σηµα-
ντικό εξοπλιστικό πρόγραµµα, σε προσλήψεις και φυσικά σήµερα
σε µια σηµαντική νοµοθετική πρωτοβουλία. Να τρέξουµε, λοιπόν,
να δώσουµε τη δυνατότητα στα άξια στελέχη µας να ξεχωρίσουν
και κυρίως να διαφυλάξουν την εθνική µας κυριαρχία και ανεξαρ-
τησία ακόµα πιο αποτελεσµατικά. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Δερµεντζόπουλο.

Τη συνεδρίαση θα κλείσει ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας ο κ.
Δένδιας.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-
νας): Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ.

Ήταν µια µακρά συνεδρίαση, πολλών ωρών, εξαιρετικά χρή-
σιµη. Θα προσπαθήσω καταληκτικά να απαντήσω σε ορισµένες
παρατηρήσεις που λέχθηκαν, αφού καλωσορίσω βεβαίως µε ιδι-
αίτερη χαρά, δεν µπορώ να το κρύψω, το γεγονός ότι η συντρι-
πτική πλειοψηφία της Εθνικής Αντιπροσωπείας τάσσεται υπέρ
του νοµοθετήµατος και µάλιστα -θα το ξαναπώ- σε προεκλογική
περίοδο. Δεν έχουµε παρελθόν τέτοιων συναινέσεων. Είναι κάτι
το εξαιρετικά ελπιδοφόρο και ακόµα και κόµµατα τα οποία δια-
φώνησαν, το σκεπτικό τους νοµίζω είναι απολύτως συµβατό, του-
λάχιστον ορισµένων εξ αυτών. 

Πάντοτε εξαιρώ, βεβαίως, αγαπητέ κύριε συνάδελφε, το Κοµ-
µουνιστικό Κόµµα Ελλάδος. Έχετε µια τελείως διαφορετική θε-
ώρηση των πραγµάτων. Δεν φανταζόµουν ποτέ όταν κατέθετα το
νοµοθέτηµα ότι θα  συµφωνήσουµε να συνυπογράψετε την προ-
σπάθεια για την αµυντική καινοτοµία. 

Έρχοµαι στην Αξιωµατική Αντιπολίτευση και στις παρατηρή-
σεις του ναυάρχου, του κ. Αποστολάκη, και του συναδέλφου στη
δικηγορία, πέραν της Βουλής, του κ. Ξανθόπουλου. Ναύαρχε, βε-
βαίως, στο πλαίσιο της συζήτησης για τη νέα δοµή και για τα θέ-
µατα του προσωπικού των Ενόπλων Δυνάµεων το ΓΕΕΘΑ
προφανώς δεν θα αγνοήσει υπάρχουσες µελέτες, αλλά δεν πρό-
κειται να πω κάποιο µυστικό λέγοντας ότι και οι δικές σας από-
ψεις, προϊόν της µακράς σας εµπειρίας στην υπηρεσία της
χώρας, είναι απολύτως χρήσιµες και αξιοποιήσιµες. Άρα, νοµίζω
ότι οποτεδήποτε κρίνετε και οτιδήποτε θέλετε ή ακόµα και µε
δική µου πρόσκληση θα ήταν χρήσιµο να υπάρχει και η δική σας
άποψη µέσα σε αυτό το οποίο θα παρουσιαστεί, όπως ελπίζω, το
φθινόπωρο. 

Συµµερίζοµαι αυτό το οποίο είπατε για τις Constellation. Είναι
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µακρού χρόνου λύση. Θα τα συζητήσουµε στην Επιτροπή Εξο-
πλιστικών µετά από λίγες µέρες. Όπως είπα προηγουµένως και
του είπα γιατί δεν θέλω να εκπλήξω κανέναν, θα συζητήσουµε
για τις Constellation, θα συζητήσουµε για τα F-35 και θα συζητή-
σουµε και για την έναρξη του προγράµµατος των υποβρυχίων το
οποίο επίσης όπως ξέρετε είναι µακρού χρόνου. Τα υποβρύχια
δεν παραδίδονται αύριο το πρωί, είναι φανερό όµως ότι δεν µπο-
ρούµε να επιτρέψουµε στο Αιγαίο να ανατραπεί η ισορροπία για
την ακρίβεια κάτω από τη θάλασσα. 

Όσον αφορά τώρα τις παρατηρήσεις του Κοινοβουλευτικού
Εκπροσώπου του κ. Ξανθόπουλου, συµµερίζοµαι την παρατή-
ρησή σας, κύριε συνάδελφε, για τη Μεγάλη Τρίτη. Εξήγησα και
µε απολογητικό ύφος και διάθεση ότι κατετέθη τη Μεγάλη Τρίτη
γιατί, πράγµατι, άργησε πάρα πολύ η επεξεργασία από τα Υπουρ-
γεία. Εάν δεν γινόταν αυτό θα πηγαίναµε µετά τις ευρωεκλογές,
το οποίο σηµαίνει πολύ µακρός χρόνος. Γιατί µέσα στο καλοκαίρι
δεν θα µπορούσαν να ετοιµαστούν οι διοικητικές πράξεις οι
οποίες είναι παρακολούθηµα του νοµοθετήµατος, το οποίο ήδη
κατά την ταπεινή µου κρίση -και νοµίζω, όµως, συµφωνήσαµε
όλοι σ’ αυτό- έχει καθυστερήσει πάρα πολύ. Και δεν έχει καθυ-
στερήσει στο χρόνο της παρούσας ή της προηγούµενης κυβέρ-
νησης. Έχει καθυστερήσει ως αντίληψη και στις ελληνικές Ένο-
πλες Δυνάµεις και στην κοινωνία και στην παραγωγική διαδικασία
και στην αµυντική βιοµηχανία. 

Θεώρησα, λοιπόν, ότι βιάζουν τα πράγµατα. Θα ήθελα, πρα-
γµατικά, να έχετε άνεση χρόνου µεγαλύτερη. Νοµίζω, όµως, ότι
σε όποιον βαθµό ήταν αυτό δυνατόν αποζηµιώθηκε η έλλειψη
χρόνου µε την κοινοβουλευτική διαδικασία και στις επιτροπές και
εδώ.

Όσον αφορά το θέµα του αριθµού των µελών του διοικητικού
συµβουλίου το οποίο σας ξένισε, νοµίζω ότι αυτό που λέτε δεν
είναι σωστό. Για τη σύνθεση του διοικητικού συµβουλίου γράφει
επτά έως εννέα µέλη. Θα έχουµε εννέα µέλη. Εάν θέλετε να δια-
γράψουµε το επτά. Η αντιγραφή, όµως, αυτού του επτά έως
εννέα, στην πραγµατικότητα το εύρος και όχι ο απόλυτος αριθ-
µός, ακολουθούµε το παράδειγµα του νόµου περί ανωνύµων
εταιρειών και γι’ αυτό υπάρχει το εύρος. Αν θα σας έκανα να αι-
σθάνεστε καλύτερα, βγάζουµε το επτά. Θα είναι εννιά τα µέλη τα
οποία θα συµµετέχουν εδώ.

Όσον αφορά το άλλο το οποίο παρατηρήσατε, οφείλω να ανα-
γνωρίσω µε νοµική διαύγεια τη διαφορά του 5α, δηλαδή τι απαι-
τείται για τα µέλη του διοικητικού συµβουλίου, να µην έχει
ασκηθεί ούτε δίωξη σε σχέση µε το εννιά που πρέπει να υπάρχει
η τελεσίδικη η εξήγηση είναι απλή. Στα µέλη του διοικητικού συµ-
βουλίου βάζουµε τις υψηλότατες προϋποθέσεις. Δεν µπορεί να
σου έχει ασκηθεί ούτε κατηγορία. Αυτό είναι. Μην το λέµε πολύ
νοµικά για να παρακολουθούν οι µη νοµικοί εκ των συναδέλφων.
Αντίθετα για τα άλλα όργανα θα µπορούσε να είναι η επενδυτική
επιτροπή ή η συµβουλευτική επιτροπή κυρίως που καλούµε
άτοµα καθηγητές και από το εσωτερικό και από το εξωτερικό.
Από εκεί και πέρα µπορούµε να βασιστούµε µόνο σε ένα ποινικό
µητρώο καταδίκης. Δεν µπορούµε να έχουµε τόσο αυστηρές
προϋποθέσεις να µην έχει ασκηθεί καν ποινική δίωξη.

Να σας πω ακόµα κάτι. Υπήρχε εδώ µια δική µου αυτοσυγκρά-
τηση στο εξής. Έχουµε σκοπό µέσα σ’ αυτήν τη συµβουλευτική
επιτροπή να υπάρχουν και καθηγητές ιατρικής από το εξωτερικό.
Υπάρχει µια ολόκληρη σχολή για το τραύµα την οποία θα θέλαµε
να εισάγουµε ως καινοτοµία στη χώρα. Είθισται πάντοτε, ιδίως
στις Ηνωµένες Πολιτείες, οποιοσδήποτε έχει χειρουργική ιδιό-
τητα να έχει σωρεία ποινικών διώξεων και σωρεία αγωγών. Το ξέ-
ρετε έτσι συµβαίνει. Άρα, έτσι θα έκλειναν σε πολύ µεγάλο
αριθµό πιθανόν και θα αναλάµβαναν ρίσκο οι υπηρεσίες του
Υπουργείου στο οποίο δεν µπορούν να ανταποκριθούν. Γι’ αυτό
υπάρχει η απόκλιση που νοµικά ορθά διαγνώσατε, αλλά νοµίζω
είναι επαρκή και τα δύο για να διαφυλάξουν το δηµόσιο συµφέ-
ρον.

Έπρεπε ευθύς εξαρχής -και µε παρέσυρε η σειρά των απαντή-
σεων- εξ ονόµατος της Κυβερνήσεως να διατυπώσω και εγώ τα
συλλυπητήρια στην οικογένεια του Γιώργου Λαµπράκη. Δεν γνω-
ρίζαµε ότι σήµερα αποβίωσε. Ειλικρινά η Κυβέρνηση λυπάται για
τον θάνατό του. Διατυπώνει τα συλλυπητήρια στους οικείους του.

Όσον αφορά τον πατέρα του, τον Γρηγόρη Λαµπράκη, είναι µια
ιστορική φυσιογνωµία. Νοµίζω ότι του έχουν αποδοθεί τα δίκαια
µέσα στη µακρά σειρά των ετών που ακολούθησαν τον βίαιο και
αδόκητο θάνατό του.

Επανέρχοµαι στο νοµοθέτηµα και τις παρατηρήσεις που ακού-
στηκαν, κυρίως από την ελάσσονα Aντιπολίτευση, στο θέµα των
ΕΠΟΠ και γενικότερα στα θέµατα προσωπικού. Δεν χρειάζεται
να νοµοθετήσουµε επί του γονάτου της επικαιρότητας. Έχουµε
καιρό. Δεν αφορά άτοµα φέτος. Μόνο δύο έως τέσσερα άτοµα
εξαρτάται φέτος και πάλι δεν µιλάµε για το τέλος του χρόνου.
Ελπίζω ότι το φθινόπωρο θα µπορέσουµε να το αντιµετωπίσουµε
το θέµα. Δεν µένει κανείς στον δρόµο, δεν µένει κανείς χωρίς σύ-
νταξη. Μάλιστα η αρχική σκέψη του Υπουργείου να υπάρξει δί-
χρονη παράταση αντιµετωπίστηκε απολύτως αρνητικά -και ορθά-
και από τους ενδιαφερόµενους και από όλους τους συνδικαλιστι-
κούς φορείς. Δεν ήθελαν µια δίχρονη παράταση. Ήθελαν µια σο-
βαρή προσέγγιση οριστικής λύσης του θέµατος και αυτό θα
πράξουµε. Θα συζητήσουµε και θα καταλήξουµε στη βέλτιστη
λύση και για τους ενδιαφερόµενους και για τις ελληνικές Ένο-
πλες Δυνάµεις.

Έρχοµαι στο άρθρο 8 τώρα που έθιξε ο κ. Μπιάγκης. Κύριοι
συνάδελφοι, και στη δικηγορία κύριε συνάδελφε, νοµίζω ότι είναι
επαρκής η διατύπωση. Τι λέει; «Με εισήγηση του ελληνικού κέ-
ντρου το Γενικό Επιτελείο Ναυτικού και Αεροπορίας καταρτίζουν
ετησίως υπό τον συντονισµό του Γενικού Επιτελείου Εθνικής
Άµυνας και µε τη συµµετοχή της Γενικής Διεύθυνσης Αµυντικών
Εξοπλισµών ειδικό στρατηγικό σχεδιασµό προγραµµάτων». Το
ΕΛΚΑΚ ερχόµενο και λόγω της συµβουλευτικής επιτροπής σε
στενότερη επαφή µε την καινοτοµία και τις διεθνείς τάσεις, ειση-
γείται στα Γενικά Επιτελεία και στο ΓΕΕΘΑ. Δεν έχει καµµία απο-
φασιστική αρµοδιότητα. Δεν αποφασίζει το ΕΛΚΑΚ ούτε η
εισήγηση του έχει -όπως είναι γραµµένο το άρθρο- δεσµευτικό
χαρακτήρα για τα Γενικά Επιτελεία και το Γενικό Επιτελείο Εθνι-
κής Άµυνας. Είναι απλή εισήγηση. Είναι λογικό να προέρχεται
από το ΕΛΚΑΚ. Για ποιον λόγο;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΙΑΓΚΗΣ: Εισηγείται µε τι θα ασχοληθεί, κύριε
Υπουργέ;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-
νας): Εισηγείται προς τα Γενικά Επιτελεία ποια προγράµµατα,
ποιες νέες τάσεις µπορούν να υπηρετήσουν τις ανάγκες των ελ-
ληνικών Ενόπλων Δυνάµεων.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΙΑΓΚΗΣ: Συγγνώµη για τη διακοπή.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Παρακαλώ, διακόψτε µε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΙΑΓΚΗΣ: Δεν θα µπορούσε να ήταν ενηµέ-

ρωση και όχι εισήγηση; Γιατί µορφή της εισήγησης δίνει την εντύ-
πωση ότι από πάνω έρχεται κάτι προς τα κάτω.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-
νας): Θα µπορούσε πιθανόν. Αλλά η λέξη ενηµέρωση συνιστά,
το καταλαβαίνετε. Εισήγηση σηµαίνει ότι είναι υποχρεωτικό να
στείλω σε κάποιον κάτι. Ενηµέρωση είναι απλώς του λέω κάτι αν
θέλω. Έτσι το προσλαµβάνω εγώ. Πάντως η αποφασιστική αρ-
µοδιότητα εδώ δεν είναι.

Να το εξηγήσω για να γίνει σαφές. Όλα αυτά έχουµε µια αί-
σθηση διαφόρων αλλοδαπών προτύπων. Πάνω από το ΕΛΚΑΚ και
το διοικητικό του συµβούλιο θα κάθονται µια σειρά από συµβου-
λευτικές επιτροπές ανθρώπων που θεωρούµε ότι είναι τα πιο φω-
τισµένα ελληνικά µυαλά που υπάρχουν σε πάρα πολλούς τοµείς.
Θέλουµε αυτά τα µυαλά να µας δώσουν και ιδέες πραγµάτων
που δεν είναι προφανείς σε εµάς σήµερα. Καταλαβαίνετε; Δεν µι-
λάµε για κοινά εξοπλιστικά προγράµµατα τα οποία παρά πολύ
καλά γνωρίζουν τα επιτελεία. Μιλάµε για νέες τεχνολογίες και βή-
µατα στο αύριο τα οποία δεν είναι κατ’ ανάγκη γνωστά ήδη στις
Ένοπλες Δυνάµεις. Γι’ αυτό προϋποθέτει και γράφει το άρθρο
την εισήγηση. Δεν εµποδίζει αυτό τα Γενικά Επιτελεία, είτε να την
απορρίψουν είτε να µην τη δεχθούν είτε να ζητήσουν άλλη. Δεν
υπάρχει κανένας περιοριστικός χώρος εδώ στη διατύπωση του
άρθρου, γι’ αυτό νοµίζω ότι δεν διαφωνούµε επί της ουσίας.

Έρχοµαι στο ζήτηµα το οποίο έθεσε η Νέα Αριστερά και η ει-
σηγήτρια. Γνωρίζουµε ότι είστε καθηγήτρια, προς θεού δεν
υπάρχει καµµία αµφισβήτηση πάνω σε αυτό. Εγώ προσπαθώ να
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αντιληφθώ από ό,τι είπατε, ποια λογοδοσία δεν έχει δοθεί µέσα
στο πλαίσιο του παρόντος νοµοθετήµατος που εσάς θα σας
έκανε να αισθάνεστε ασφαλέστερη για το δηµόσιο χρήµα. Το γε-
γονός ότι δεν ψηφίζετε επί της αρχής δεν µε εµποδίζει να ζητήσω
την άποψή σας ούτε εσάς. Θεωρώ ότι ήδη στην Αίθουσα, αν το
παρατηρήσατε, άλλος συνάδελφος άλλου κόµµατος διατύπωσε
ακριβώς την αντίστροφη κριτική ότι µε όλα αυτά τα επίπεδα ελέγ-
χου που έχουν µπει µέσα σ’ αυτό το νοµοθέτηµα εµποδίζουµε το
ΕΛΚΑΚ να λειτουργήσει και ότι θα ακυρωθεί η λειτουργία του
ακριβώς λόγω των πολλαπλών ελέγχων. Διότι υπάρχει και ορκω-
τός ελεγκτής και εσωτερικός έλεγχος και έλεγχος των εσωτερι-
κών υποθέσεων και έλεγχος από τις οικονοµικές υπηρεσίες του
Υπουργείου και έλεγχος από το ΓΕΕΘΑ και έλεγχος από τον
Υπουργό και κατόπιν αιτήµατος και της Μείζονος και της Ελάσ-
σονος Αντιπολίτευσης τοποθετήσαµε και ακρόαση - ελεγκτική
διαδικασία και από την Επιτροπή Εξοπλιστικών της Βουλής. Τι
άλλο θα µπορούσα να κάνω, δεδοµένου ότι εδώ πρέπει να τηρεί-
ται µια µυστικότητα και άρα δεν µπορεί να ανεβάζουµε στη «ΔΙ-
ΑΥΓΕΙΑ» τα προγράµµατα νέας τεχνογνωσίας των ελληνικών
Ενόπλων Δυνάµεων; Αυτό δεν µπορεί να γίνει. Νοµίζω ότι σε επί-
πεδο διαύγειας τουλάχιστον είµαστε η πιο ανοιχτή χώρα στον
κόσµο ή από τις πιο ανοιχτές χώρες στον κόσµο. Δεν αγνοώ ότι
υπήρξαν στο παρελθόν σηµαντικά θέµατα διαφθοράς. Αυτό είναι
γνωστό τοις πάσι. Εγώ θα ήθελα να ακούσω στο επίπεδο συµ-
βουλών καλής νοµοθέτησης τι επιπλέον θα µπορούσα να προ-
βλέψω εδώ για να προστατέψω το δηµόσιο χρήµα.

Μάλιστα δε σας παρακαλώ λάβετε υπ’ όψιν σας -ξαναλέω
χωρίς να σηµαίνει ότι τα χρήµατα αυτά είναι λίγα, είναι ποσοτι-
κοποιηµένα απολύτως- δεν είναι αυτά τα µεγάλα χρήµατα των
εξοπλιστικών. Εδώ είναι χρήµατα που αφορούν την καινοτοµία.
Μου ασκήθηκε µάλιστα από τον κ. Καζαµία -δεν είναι τώρα εδώ,
θα απαντήσω µετά σε µερικά πράγµατα- ότι δεν είναι αρκετό το
ενάµισι εκατοµµύριο και συν, βεβαίως, το 1,5% του προϋπολογι-
σµού των εξοπλιστικών που δεσµεύεται.

Και γιατί δεσµεύεται συγκεκριµένο ποσό; Ρωτήθηκε από κά-
ποιον συνάδελφο κι αυτό. Γιατί 1,5%; Θα εξηγήσω γιατί 1,5%. Για
να είναι υποχρεωτικό. Εδώ γίνεται µια προσπάθεια εισαγωγής και
στις Ένοπλες Δυνάµεις και στα Γενικά Επιτελεία και στο Υπουρ-
γείο, της καινοτοµίας ως ανάγκης και της ελληνικής παραγωγής
ως ανάγκης. Εάν δεν υπάρχει δεσµευµένο ποσό τότε η εύκολη
λύση είναι απλή. Γιατί να τα κάνουµε όλα αυτά; Πάµε και αγορά-
ζουµε από το εξωτερικό και τελειώνουµε. Δεσµεύοντας το ποσό
-και προσέξτε, µε ποιον τρόπο δεσµεύοντας το;- λέγοντας ξεκά-
θαρα ότι αν δεν δαπανηθεί αυτόν το χρόνο θα πάει στον επόµενο
χρόνο για να δαπανηθεί προς την εγχώρια παραγωγή, δεν θα
προσαυξήσει τα υπόλοιπα εξοπλιστικά του εξωτερικού. Άρα νο-
µίζω ότι εδώ υπάρχει επαρκής, επαρκέστατη και ίσως πολυτελής
διαδικασία ελέγχου. Και πάλι η νοµοθεσία δεν τελειώνει εδώ. Δεν
θα διαλυθεί η Βουλή αύριο το πρωί. Αν υπάρχει κάποια άλλη
σκέψη στο µέλλον ή αν η πρακτική µας δείξει ότι απαιτείται κά-
ποια άλλη ασφαλιστική δικλίδα, µε µεγάλη χαρά να την βάλω.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Αν µου επιτρέπετε,
κύριε Υπουργέ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-
νας): Βεβαίως, παρακαλώ.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Διαφώνησα επί της
αρχής καταψηφίζω επί της αρχής για το ίδιο το κέντρο και τη συ-
γκρότησή του, δηλαδή πολυµετοχική ανώνυµη εταιρεία µε όρους
ιδιωτικής οικονοµίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Αναγνωστοπού-
λου, ευχαριστούµε πολύ.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Όχι, απλώς το λέω.
Τα άλλα όλα έπονται και αφορούν και όλα τα εξοπλιστικά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Συνεχίστε, κύριε
Υπουργέ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-
νας): Θα έρθω σε αυτό. Νοµίζω το θέµα της νοµικής επιλογής το
εξήγησα στις επιτροπές. Δεν υπάρχει. Ξέρετε οποιοσδήποτε νο-
µοθετούσε, πάλι ανώνυµη εταιρεία θα έκανε. Στο πλαίσιο του ελ-
ληνικού δικαίου άλλη επιλογή δεν υφίσταται για να έχει τις
ελευθερίες που απαιτείται να έχει ώστε να µπορέσει να διοικήσει

ταµεία. Διότι, ανοίγω παρένθεση εδώ, δεν πρόκειται το ΕΛΚΑΚ
να χρηµατοδοτήσει κατευθείαν εταιρείες. Θα χρηµατοδοτήσει
ταµεία που θα χρηµατοδοτήσουν εταιρείες. Γι’ αυτό και είναι
άτοπη η αγωνία που εκφράστηκε από τον εκπρόσωπο των κατα-
σκευαστών περί ανταγωνισµού. Δεν πρόκειται για κάτι τέτοιο.
Εµείς θέλουµε να χρηµατοδοτήσουµε δυνατότητες, όχι συγκε-
κριµένα προϊόντα 1, 2, 3. Να χρηµατοδοτήσουµε κάλυψη ανα-
γκών όχι χρηµατοδότηση κατευθείαν εταιρειών. Και σας εξήγησα
ότι υπάρχουν δύο διαφορετικά ταµεία, γιατί θα υπάρχει και δια-
φορετική προσέγγιση. Το ένα µεν ταµείο αφορά νέες τεχνολο-
γίες, το άλλο τεχνολογίες που έχουν υψηλό readiness level ήδη
και µπορούν να υπηρετήσουν.

Άρα το θέµα της ανώνυµης εταιρείας, συγχωρήστε µε σας λέω
ειλικρινά, είναι πέραν συζήτησης. Και οποιοσδήποτε έκανε µια
άλλη επιλογή µετά θα κατέληγε σε αυτή την επιλογή. Εδώ δεν µι-
λάµε για µια χώρα µε ένα µεγάλο και αναπτυγµένο οικοσύστηµα
το οποίο µπορεί να έχει µια κρατική υπηρεσία που να συνδιαλέ-
γεται µε αυτό το οικοσύστηµα. Μιλάµε για την ανάγκη δηµιουρ-
γίας οικοσυστήµατος. Αυτό το οποίο κάνουµε εδώ στην πραγ-
µατικότητα είναι πως προσπαθούµε να παρέµβουµε εκεί που η
αγορά για όποιους λόγους, δεν έχει καµµία σηµασία, απέτυχε να
δώσει λύσεις στην εθνική ανάγκη. Αυτό είναι που κάνουµε εδώ.
Άρα πρέπει να έχουµε αυτό στο µυαλό µας πριν συζητήσουµε
για το skip. 

Όσον αφορά την έντονη αντίδραση από τον συνάδελφο κ. Σα-
ράκη και τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Ελληνικής Λύσης
για το θέµα του Υπερταµείου, εγώ το διαβάζω τελείως ανάποδα
από εσάς, κύριοι συνάδελφοι. Αντί τα χρήµατα αυτά να κάθονται
οπουδήποτε υπό τον έλεγχο των δανειστών, γιατί να µην επεν-
δύονται στις δικές µας ανάγκες, της ελληνικής αµυντικής βιοµη-
χανίας; Γιατί η µη επένδυση από αυτούς είναι όφελος για εµάς
και όχι όφελος γι’ αυτούς; Νοµίζω κάνετε ανάποδη ανάγνωση.
Και επίσης υπάρχει -και είναι γεγονός- η διάθεση µας να προσπα-
θήσουµε να απορροφήσουµε τα χρήµατα που ήδη έχουν διατεθεί
από την Ευρωπαϊκή Ένωση και θα διατεθούν ακόµη περισσότερα
για τη δηµιουργία ενός ευρωπαϊκού αµυντικού οικοσυστήµατος
και θεωρούµε ότι η συµµετοχή του Υπερταµείου είναι εισιτήριο
του ΕΛΚΑΚ σε αυτές τις πολύ µεγάλες δυνατότητες. Άρα θεωρώ
ότι είµαστε και µε τους δύο τρόπους ωφεληµένοι και θα ήµασταν
και για τους δύο λόγους χαµένοι εάν δεν το κάναµε. Αυτή είναι η
ratio της επιλογής που έχει γίνει εδώ. Όχι προς Θεού, ratio ελάσ-
σονος πατριωτισµού από την πλευρά µας. Δεν εκχωρούµε τί-
ποτα. Χρήµατα παίρνουµε. 

Όσον αφορά δε –καταλήγω- στην Πλεύση Ελευθερίας, κύριε
Καζαµία, ούτως ή άλλως η συµµετοχή σας ήταν εξαιρετικά θετική
στη συζήτηση και οι ιδέες σας. Είναι απόλυτο δικαίωµά σας να
ψηφίζετε ή να µην ψηφίζετε. Κανείς δεν ελέγχει ένα κόµµα για
τις επιλογές τις οποίες κάνει. Είστε καθηγητής, έχετε διδάξει στο
εξωτερικό, δεν είναι το γνωστικό σας αντικείµενο αυτό αλλά
έχετε νοµίζω -φάνηκε από τις τοποθετήσεις σας- µια σαφή αί-
σθηση του µηχανισµού καινοτοµίας και πώς δηµιουργείται. Κατά
συνέπεια δεν χρειάζεται να µας εξηγήσετε την άποψή σας. Χρει-
άζεται απλώς να τη διατυπώσετε και είναι ούτως η άλλως απο-
λύτως σεβαστή. 

Επανέρχοµαι ως την τελική παρατήρηση µόνο για κάτι το
οποίο είπε η κ. Κωνσταντοπούλου. Θεωρώ ότι προφανώς δεν
αφορά την υπουργία µου διότι δεν έχω υπογράψει κανένα εξο-
πλιστικό, αλλά εάν υπάρχει ένας κανόνας ο οποίος πρέπει απο-
λύτως να τηρείται, είναι η απόλυτη διαφάνεια. Εάν θέλετε οποια-
δήποτε εξήγηση, για οποιοδήποτε θέµα, υπάρχει κατ’ αρχάς η
επιτροπή, υπάρχει ο κοινοβουλευτικός έλεγχος, υπάρχει η κα-
τευθείαν αν θέλετε συνάντηση µαζί µου εφόσον γνωρίζω επαρ-
κώς το αντικείµενο, υπάρχει ο Αρχηγός ΓΕΕΘΑ ο οποίος ήρθε
στην επιτροπή και έδωσε τις εξηγήσεις που έδωσε. Στα εξοπλι-
στικά, βεβαίως, πρέπει να υπάρχει µυστικότητα. Δεν πρόκειται να
πάµε και να τα γράψουµε στα πρωτοσέλιδα σε εφηµερίδες. Αλλά
επειδή δεν υπάρχουν πιστοποιητικά πατριωτισµού -και πάντως
εµένα ουδείς µου έχει εκχωρήσει το δικαίωµα να τα εκδίδω και
αν υπήρχαν- δεν έχω πρόθεση να αποκρύψω από την Εθνική Αντι-
προσωπεία οποιοδήποτε στοιχείο του εξοπλισµού της χώρας, για
να µπορέσει να διαφυλάξει την ανεξαρτησία της, είναι υπαρκτό.
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Στη διάθεσή σας για οτιδήποτε να αναλυθεί. Άρα δεν νοµίζω ότι
υπάρχει οποιοδήποτε κενό ή οποιαδήποτε αδιαφανής διαδικασία
που καλύπτει τα εξοπλιστικά. Ξέρω και το επανέλαβα και προ-
ηγουµένως ότι στο παρελθόν, στο απώτατο παρελθόν υπήρχαν
µεγάλες αµαρτίες στα εξοπλιστικά της χώρας. Το ξέρουµε αυτό.
Το ξέρουµε όλοι. Ακριβώς για να τα αποφύγουµε αυτά υπάρχουν
µια σειρά από θεσµικές δικλίδες. Αλλά και πάλι, ξαναλέω, µε την
γαλήνη της συνείδησης που µου δίνει το γεγονός ότι µέχρι στι-
γµής δεν έχω υπογράψει ούτε ένα, είµαι πάντως απολύτως στη
διάθεσή σας για οτιδήποτε χρειάζεστε και για οποιαδήποτε συ-
ζήτηση κρίνετε σε οποιοδήποτε πλαίσιο. 

Και πάλι, επειδή η εθνική άµυνα δεν ανήκει σε κανέναν…
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ…
ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Ορίστε, κύριε Ξανθόπουλε.
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Με την άδεια του Προεδρείου…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Ξανθόπουλε,

δεν γίνεται και το ξέρετε. 
Ορίστε, µισό λεπτό και κλείστε. Να µη συνεχίσει αυτό. Θα θέ-

λουν όλοι να ρωτήσουν µετά.
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Μισό λεπτό.
Στο άρθρο 68, τελευταίο εδάφιο διαπιστώνω εδώ ότι λέτε για

την ξύλευση, για την προστασία από τις πυρκαγιές, ότι προηγεί-
ται αναγκαστική απαλλοτρίωση τους ή σύσταση δουλείας ξύλευ-
σης σε βάρος αυτών. Νοµίζω ότι είναι υπερβολή η αναγκαστική
απαλλοτρίωση. Αφού µπορεί να γίνει σύσταση δουλείας ξύλευ-
σης γιατί να υπάρξει;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Ξανθόπουλε,
αυτά ήταν για τις επιτροπές. Τι συζητάµε τώρα;

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Τώρα το ανακαλύψαµε, κύριε
Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ολοκληρώστε, παρα-
καλώ. 

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Ολοκλήρωσα. Είναι µια παρα-
τήρηση που τώρα την είδα και νοµίζω ότι θα βοηθήσει για να µην
είναι υπερβολική η αντιµετώπιση του πολίτη της ιδιοκτησίας του
πολίτη. Αφού µπορούµε να τα κόψουµε τα ξύλα γιατί να τα απαλ-
λοτριώσουµε; Να µη χαθεί αυτή η ευκαιρία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε.
Ολοκληρώσατε, κύριε Υπουργέ;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Αναφέρεστε στο τελευταίο εδάφιο. Είναι ultimum refugium,
για να θυµηθούµε το Ρωµαϊκό Δίκαιο που κάναµε στο σχολείο.
Δεν είναι απαραίτητο αλλά αν δεν γίνεται αλλιώς; Αυτό όλο το
άρθρο, το άρθρο 68, είναι για να προβλέψουµε τις πυρκαγιές
κοντά σε στρατόπεδα και ιδίως όταν υπάρχουν πυροµαχικά. Πρέ-
πει να υπάρξει αποτροπή αυτού του κινδύνου. Το άρθρο είναι
διατυπωµένο ακριβώς γι’ αυτόν το λόγο. Και οι προϋποθέσεις
που γράφονται εδώ είναι για την περίπτωση που δεν συναινέσει,
είτε ο ιδιοκτήτης είτε ο δήµος ή οιοσδήποτε άλλος σ’ αυτή τη
διαδικασία για να είναι µέσα στο νόµο, να είναι διαπιστωµένο το
δηµόσιο συµφέρον, ώστε να µην αντιµετωπίζουµε προσφυγές. 

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Είναι υπερβολική η απαλλο-
τρίωση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Ξανθόπουλε,
παρακαλώ.

Κύριε Υπουργέ, ολοκληρώστε, παρακαλώ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Για την τροπολογία που αφορά –σας την ανήγγειλα και στην

επιτροπή- τους νέους αξιωµατικούς και υπαξιωµατικούς. Τι επι-
διώκουµε εδώ; Οι δύο ναύαρχοι το ξέρουν σίγουρα. Είναι η χρο-
νική περίοδος καταβολής των κρατήσεων για την αναγνώριση της
µετοχικής τους σχέσης µε το µετοχικό ταµείο. Τα τέσσερα χρόνια
που είναι στις σχολές και δεν καταβάλλουν, να µην καταβάλλο-
νται τα επόµενα τέσσερα χρόνια αλλά να υπάρχει επέκταση καθ’
όλη τη διάρκεια της καριέρας τους, ώστε να είναι ο µισθός των
οποίων εισπράττουν µεγαλύτερος. Για να έχετε µια εικόνα
ποσού, δεν είναι καθόλου ασήµαντο, στον ανθυπολοχαγό παρα-
δείγµατος χάριν, θα προσφέρει αυτό 80 περίπου ευρώ τον µήνα.
Είναι πολύ σηµαντικό.

Και το δεύτερο για τον οικισµό Μαλεσίνας είναι η παράταση
αυτή, που σας είχα επίσης προαναγγείλει, των δύο και κάτι ετών,
ώστε να µπορέσουµε να ολοκληρωθεί η διαδικασία, είτε παρα-
χώρησης των υπολειπόµενων κτηµάτων σε ιδιώτες είτε στο δήµο
για να αναλάβει µετά ο Δήµος Λοκρών µε τη σειρά του το κόστος
των κοινωφελών εγκαταστάσεων γι’ αυτό.

Και πάλι ευχαριστώ θερµά για το επίπεδο της συζήτησης, κύ-
ριοι συνάδελφοι. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον Υπουργό Άµυνας, τον κ. Δένδια.
Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής και επί των

άρθρων του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας:
«Ίδρυση Ελληνικού Κέντρου Αµυντικής Καινοτοµίας, εκσυγχρο-
νισµός θεσµικού πλαισίου των Ανωτάτων Στρατιωτικών Εκπαιδευ-
τικών Ιδρυµάτων, σύσταση Κοινού Σώµατος Πληροφορικής στις
Ένοπλες Δυνάµεις και λοιπές διατάξεις». 

Προχωρούµε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων των
τροπολογιών και του συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωρι-
στά. 

Θέλω να επισηµάνω ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή
του νοµοσχεδίου, εβδοµήντα έξι άρθρα, µία τροπολογία, το
ακροτελεύτιο άρθρο, καθώς και το σύνολο του νοµοσχεδίου. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ να κλείσει

το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.
(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Οι θέσεις των κοµµά-

των, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνεδρία-
σης και έχουν ως εξής:
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Ίδρυση Ελληνικού Κέντρου Αµυντικής Καινοτοµίας, εκσυγχρο-
νισµός θεσµικού πλαισίου των Ανωτάτων Στρατιωτικών Εκπαιδευ-
τικών Ιδρυµάτων, σύσταση Κοινού Σώµατος Πληροφορικής στις
Ένοπλες Δυνάµεις και λοιπές διατάξεις

Επί της Αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 1 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 2 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 3 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 4 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 5 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 6 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 7 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 8 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 9 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 10 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 11 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 12 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 13 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
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ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 14 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 15 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 16 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 17 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 18 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 19 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 20 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ
Άρθρο 21 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 22 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 23 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 24 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 25 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 26 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 27 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
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Άρθρο 28 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 29 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 30 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 31 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 32 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 33 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 34 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 35 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 36 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 37 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 38 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 39 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 40 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 41 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 42 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
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ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 43 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 44 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 45 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 46 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 47 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 48 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 49 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 50 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 51 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 52 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 53 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 54 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 55 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 56 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ
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Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 57 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 58 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 59 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 60 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 61 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 62 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 63 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 64 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 65 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 66 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 67 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 68 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 69 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 70 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
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Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ
ΝΙΚΗ: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 71 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 72 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 73 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 74 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 75 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ
ΝΙΚΗ: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 76 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Υπ. τροπ. 174/5     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Ακροτελεύτιο Άρθρο     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Επί του Συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

(Στο σηµείο αυτό καταχωρίζεται έγγραφο της Βουλευτού της
Νέας Αριστεράς κ. Αθανασίας (Σίας) Αναγνωστοπούλου, σύµ-
φωνα µε το άρθρο 72Α του Κανονισµού της Βουλής, το οποίο
αφορά διευκρίνιση ψήφου επί του άρθρου 66 του εν λόγω νοµο-
σχεδίου, το οποίο έχει ως εξής: 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Συνεπώς το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας: «Ίδρυση Ελληνικού Κέ-
ντρου Αµυντικής Καινοτοµίας, εκσυγχρονισµός θεσµικού πλαι-
σίου των Ανωτάτων Στρατιωτικών Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων,
σύσταση Κοινού Σώµατος Πληροφορικής στις Ένοπλες Δυνάµεις
και λοιπές διατάξεις» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συ-
ζήτηση, επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει ως
εξής:

«Ίδρυση Ελληνικού Κέντρου Αµυντικής Καινοτοµίας, εκσυγ-
χρονισµός θεσµικού πλαισίου των Ανωτάτων Στρατιωτικών Εκ-
παιδευτικών Ιδρυµάτων, σύσταση Κοινού Σώµατος Πληροφορι-
κής στις Ένοπλες Δυνάµεις και λοιπές διατάξεις

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ
ΜΕΡΟΣ Α’ ΣΚΟΠΟΣ - ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ
Άρθρο 1 Σκοπός
Άρθρο 2 Αντικείµενο
ΜΕΡΟΣ Β’ ΕΛΛΗΝΙΚΟ ΚΕΝΤΡΟ ΑΜΥΝΤΙΚΗΣ ΚΑΙΝΟΤΟΜΙΑΣ
Άρθρο 3 Σύσταση Ελληνικού Κέντρου Αµυντικής Καινοτοµίας
Άρθρο 4 Σκοπός και αντικείµενο Ελληνικού Κέντρου Αµυντικής

Καινοτοµίας
Άρθρο 5 Μετοχικό κεφάλαιο
Άρθρο 6 Πόροι
Άρθρο 7 Απαλλαγές και προνόµια
Άρθρο 8 Οργάνωση προγραµµάτων έρευνας και ανάπτυξης
Άρθρο 9 Εποπτεία και έλεγχος
Άρθρο 10 Αρµοδιότητες
Άρθρο 11 Διανοητική ιδιοκτησία
Άρθρο 12 Προσωπικό Ελληνικού Κέντρου Αµυντικής Καινοτο-

µίας και ερευνητικών κέντρων των Ενόπλων Δυνάµεων
Άρθρο 13 Καταστατικό
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’ ΝΟΜΙΚΗ ΜΟΡΦΗ - ΕΠΩΝΥΜΙΑ - ΕΔΡΑ - ΣΚΟΠΟΣ

- ΔΙΑΡΚΕΙΑ
Άρθρο πρώτο Νοµική µορφή
Άρθρο δεύτερο Επωνυµία
Άρθρο τρίτο Έδρα
Άρθρο τέταρτο Σκοπός και αντικείµενο
Άρθρο πέµπτο Αρµοδιότητες
Άρθρο έκτο Διάρκεια
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’ ΜΕΤΟΧΙΚΟ ΚΕΦΑΛΑΙΟ - ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΚΟΙ ΠΟΡΟΙ
Άρθρο έβδοµο Κεφάλαιο
Άρθρο όγδοο Μετοχές
Άρθρο ένατο Έσοδα
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’ ΟΡΓΑΝΑ ΔΙΟΙΚΗΣΗΣ
Άρθρο δέκατο Όργανα διοίκησης
Άρθρο ενδέκατο Γενική Συνέλευση
Άρθρο δωδέκατο Αρµοδιότητες της Γενικής Συνέλευσης
Άρθρο δέκατο τρίτο Συνεδριάσεις της Γενικής Συνέλευσης
Άρθρο δέκατο τέταρτο Αρµοδιότητες του Διοικητικού Συµβου-

λίου
Άρθρο δέκατο πέµπτο Σύνθεση του Διοικητικού Συµβουλίου
Άρθρο δέκατο έκτο Συνεδριάσεις του Διοικητικού Συµβουλίου
Άρθρο δέκατο έβδοµο Απαρτία - λήψη αποφάσεων
Άρθρο δέκατο όγδοο Αµοιβές και αποζηµιώσεις του Διοικητι-

κού Συµβουλίου
Άρθρο δέκατο ένατο Ευθύνη και υποχρεώσεις του Διοικητικού

Συµβουλίου
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’ ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗ - ΕΛΕΓΚΤΕΣ
Άρθρο εικοστό Διαχείριση
Άρθρο εικοστό πρώτο Ελεγκτές
Άρθρο εικοστό δεύτερο Σύστηµα εσωτερικού ελέγχου
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’ ΛΟΙΠΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ
Άρθρο εικοστό τρίτο Αξιολόγηση προτάσεων έρευνας και ανά-

πτυξης
Άρθρο εικοστό τέταρτο Δοκιµή προϊόντος έρευνας και ανάπτυ-

ξης
Άρθρο εικοστό πέµπτο Εµπιστευτικότητα και απόρρητο
Άρθρο εικοστό έκτο Εσωτερικοί κανονισµοί
Άρθρο εικοστό έβδοµο Επιτροπές
Άρθρο εικοστό όγδοο Ταµεία

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΣΤ’ ΛΥΣΗ ΚΑΙ ΕΚΚΑΘΑΡΙΣΗ
Άρθρο εικοστό ένατο Λύση
Άρθρο τριακοστό  Εκκαθάριση
ΜΕΡΟΣ Γ’ ΕΚΣΥΓΧΡΟΝΙΣΜΟΣ ΘΕΣΜΙΚΟΥ ΠΛΑΙΣΙΟΥ ΑΝΩΤΑ-

ΤΩΝ ΣΤΡΑΤΙΩΤΙΚΩΝ ΕΚΠΑΙΔΕΥΤΙΚΩΝ ΙΔΡΥΜΑΤΩΝ (Α.Σ.Ε.Ι.) -
ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗ Ν. 3187/2003 ΚΑΙ           Ν. 4940/2022

Άρθρο 14 Διοργάνωση προγραµµάτων τρίτου κύκλου σπου-
δών από τα Ανώτατα Στρατιωτικά Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα - Τρο-
ποποίηση άρθρου 1 ν. 3187/2003

Άρθρο 15 Εκπαίδευση - Κέντρα Αριστείας - Τροποποίηση άρ-
θρου 2 ν. 3187/2003

Άρθρο 16 Προσθήκη κατεύθυνσης στη Σχολή Ικάρων - Τροπο-
ποίηση παρ. 1 και 3 άρθρου 3 ν. 3187/2003

Άρθρο 17 Οργάνωση και λειτουργία προγραµµάτων δευτέρου
και τρίτου κύκλου σπουδών από τα Ανώτατα Στρατιωτικά Εκπαι-
δευτικά Ιδρύµατα - Αντικατάσταση άρθρου 4 ν. 3187/2003

Άρθρο 18 Όργανα διοίκησης των Ανωτάτων Στρατιωτικών Εκ-
παιδευτικών Ιδρυµάτων - Τροποποίηση άρθρου 5 ν. 3187/2003

Άρθρο 19 Συµβούλιο Ανώτατης Ακαδηµαϊκής και Στρατιωτικής
Εκπαίδευσης - Διασχολικό Συµβούλιο - Τροποποίηση άρθρου 6
ν. 3187/2003

Άρθρο 20 Κατηγορίες Διδακτικού Εκπαιδευτικού Προσωπικού
- Τροποποίηση άρθρου 7 ν. 3187/2003

Άρθρο 21 Επανακαθορισµός προϋποθέσεων εκλογής µελών
Διδακτικού Ερευνητικού Προσωπικού χωρίς διδακτορικό δί-
πλωµα - Τροποποίηση άρθρου 9 ν. 3187/2003

Άρθρο 22 Προγραµµατισµός και προκήρυξη θέσεων των
µελών Διδακτικού Ερευνητικού Προσωπικού - Αντικατάσταση άρ-
θρου 10 ν. 3187/2003

Άρθρο 23 Εκλογή και εξέλιξη των µελών Διδακτικού Ερευνητι-
κού Προσωπικού - Τροποποίηση άρθρου 11 ν. 3187/2003

Άρθρο 24 Έργο των µελών Διδακτικού Ερευνητικού Προσωπι-
κού - Τροποποίηση περ. α) άρθρου 12  ν. 3187/2003

Άρθρο 25 Απασχόληση των µελών Διδακτικού Ερευνητικού
Προσωπικού - Τροποποίηση άρθρου 13  ν. 3187/2003

Άρθρο 26 Ασυµβίβαστα µελών Διδακτικού Ερευνητικού Προ-
σωπικού - Αντικατάσταση παρ. 3 άρθρου 16 ν. 3187/2003

Άρθρο 27 Πειθαρχικές διατάξεις - Τροποποίηση άρθρου 20 ν.
3187/2003

Άρθρο 28 Στρατιωτικό Διδακτικό Προσωπικό και Στρατιωτικοί
Εκπαιδευτές - Τροποποίηση άρθρου 21 ν. 3187/2003

Άρθρο 29 Μέλη Ειδικού Εκπαιδευτικού Προσωπικού και Μέλη
Εργαστηριακού Διδακτικού Προσωπικού - Αντικατάσταση άρ-
θρου 22 ν. 3187/2003

Άρθρο 30 Ειδικό Τεχνικό Εργαστηριακό Προσωπικό - Τροπο-
ποίηση άρθρου 23 ν. 3187/2003

Άρθρο 31 Εκπαιδευτικό Προσωπικό µε Σύµβαση - Τροποποί-
ηση παρ. 1 άρθρου 24 ν. 3187/2003

Άρθρο 32 Όργανα εκλογής, επιλογής και εξέλιξης του Διδα-
κτικού Εκπαιδευτικού Προσωπικού - Τροποποίηση άρθρου 25 ν.
3187/2003

Άρθρο 33 Οµότιµοι καθηγητές - Αντικατάσταση άρθρου 28 ν.
3187/2003

Άρθρο 34 Επιτροπή Ηθικής και Δεοντολογίας της Έρευνας -
Προσθήκη άρθρου 29Α στον ν. 3187/2003

Άρθρο 35 Εξαίρεση του Διδακτικού Ερευνητικού Προσωπικού,
του Ειδικού Εκπαιδευτικού Προσωπικού και του Εργαστηριακού
Διδακτικού Προσωπικού των Ανώτατων Στρατιωτικών Εκπαιδευ-
τικών Ιδρυµάτων από το σύστηµα αξιολόγησης του ν. 4940/2022
- Τροποποίηση   περ. γ) παρ. 2 άρθρου 5 ν. 4940/2022

Άρθρο 36 Ηλεκτρονικό σύστηµα ολοκληρωµένης διαχείρισης
εκλογής και εξέλιξης των µελών Διδακτικού Ερευνητικού Προ-
σωπικού - Τροποποίηση άρθρου 142        ν. 4957/2022

Άρθρο 37 Μητρώα Εσωτερικών και Εξωτερικών Εκλεκτόρων -
Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 145 ν. 4957/2022

Άρθρο 38 Εφαρµογή συστήµατος «ΑΠΕΛΛΑ» στα µέλη Διδα-
κτικού Ερευνητικού Προσωπικού των Ανώτατων Στρατιωτικών Εκ-
παιδευτικών Ιδρυµάτων - Εξουσιοδοτική διάταξη - Τροποποίηση
άρθρου 426 ν. 4957/2022

Άρθρο 39 Συµµετοχή στρατιωτικών σε ερευνητικά προγράµ-
µατα - Προσθήκη περ. δ) στο άρθρο 63 του ν.δ. 1400/1973
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Άρθρο 40 Συµµετοχή στρατιωτικού προσωπικού των Ενόπλων
Δυνάµεων σε µετεκπαιδευτικά προγράµµατα εξειδίκευσης (fel-
lowships) και εκπόνηση µεταδιδακτορικής έρευνας - Τροποποί-
ηση παρ. 1 άρθρου 21 ν. 4361/2016

Άρθρο 41 Οργάνωση και λειτουργία των Ανώτατων Στρατιωτι-
κών Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων - Εξουσιοδοτικές διατάξεις - Προ-
σθήκη παρ. 3, 4, 5, 6 και 7 στο άρθρο 26 του ν. 3187/2003

Άρθρο 42 Εκπαιδευτικό Προσωπικό µε Σύµβαση των Ανώτατων
Στρατιωτικών Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων - Μεταβατικές διατάξεις
- Προσθήκη παρ. 22 και 23 στο άρθρο 31 του ν. 3187/2003

ΜΕΡΟΣ Δ’ ΙΔΡΥΣΗ ΤΜΗΜΑΤΟΣ ΠΛΗΡΟΦΟΡΙΚΗΣ ΣΤΗ ΣΤΡΑ-
ΤΙΩΤΙΚΗ ΣΧΟΛΗ ΑΞΙΩΜΑΤΙΚΩΝ ΣΩΜΑΤΩΝ ΚΑΙ ΣΥΣΤΑΣΗ ΚΟΙ-
ΝΟΥ ΣΩΜΑΤΟΣ ΠΛΗΡΟΦΟΡΙΚΗΣ ΣΤΙΣ ΕΝΟΠΛΕΣ ΔΥΝΑΜΕΙΣ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’ ΙΔΡΥΣΗ ΤΜΗΜΑΤΟΣ ΠΛΗΡΟΦΟΡΙΚΗΣ ΣΤΗ
ΣΤΡΑΤΙΩΤΙΚΗ ΣΧΟΛΗ ΑΞΙΩΜΑΤΙΚΩΝ ΣΩΜΑΤΩΝ

Άρθρο 43 Ίδρυση τµήµατος πληροφορικής στη Στρατιωτική
Σχολή Αξιωµατικών Σωµάτων (Σ.Σ.Α.Σ.) - Τροποποίηση άρθρου 1
ν.δ. 562/1970

Άρθρο 44 Οργάνωση της Στρατιωτικής Σχολής Αξιωµατικών
Σωµάτων - Τροποποίηση άρθρου 2 ν.δ. 562/1970

Άρθρο 45 Ονοµασία και αρχαιότητα - Τροποποίηση άρθρου 20
ν.δ. 562/1970

Άρθρο 46 Επιστράτευση - Τροποποίηση άρθρου 24 ν.δ. 562/
1970

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’ ΣΥΣΤΑΣΗ ΚΟΙΝΟΥ ΣΩΜΑΤΟΣ ΠΛΗΡΟΦΟΡΙΚΗΣ
ΣΤΙΣ ΕΝΟΠΛΕΣ ΔΥΝΑΜΕΙΣ

Άρθρο 47 Σύσταση Κοινού Σώµατος Πληροφορικής
Άρθρο 48 Αποστολή του Κοινού Σώµατος Πληροφορικής
Άρθρο 49 Στελέχωση του Κοινού Σώµατος Πληροφορικής
Άρθρο 50 Μονάδες υπηρεσίας προσωπικού Κοινού Σώµατος

Πληροφορικής
Άρθρο 51 Ιεραρχία και εξέλιξη των αξιωµατικών του Κοινού

Σώµατος Πληροφορικής
Άρθρο 52 Στολές - Βαθµοί - Έµβληµα - Ηθικές αµοιβές
Άρθρο 53 Οικονοµική και διοικητική µέριµνα
Άρθρο 54 Αποστρατευτικός βαθµός - Τροποποίηση περ. γ)

παρ. 1 άρθρου 22 ν. 2439/1996
Άρθρο 55 Διακρίσεις και ειδικότητες - Τροποποίηση άρθρου 3

ν. 3883/2010 
Άρθρο 56 Καταληκτικός βαθµός - Τροποποίηση περ. α), γ) και

δ) άρθρου 23 ν. 3883/2010
Άρθρο 57 Αποστρατευτικός βαθµός - Αντικατάσταση περ. δ)

παρ. 1 άρθρου 32 ν. 3883/2010
Άρθρο 58 Τεχνητή νοηµοσύνη και αναλυτική δεδοµένων στις

Ένοπλες Δυνάµεις
ΜΕΡΟΣ Ε’ ΛΟΙΠΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ
Άρθρο 59 Ρύθµιση ληξιπρόθεσµων οφειλών του Εθνικού Ορ-

γανισµού Παροχής Υπηρεσιών Υγείας προς τα στρατιωτικά νο-
σοκοµεία για το χρονικό διάστηµα 2012 - 2022

Άρθρο 60 Εξόφληση δαπανών στρατιωτικών νοσοκοµείων και
Νοσηλευτικού Ιδρύµατος Μετοχικού Ταµείου Στρατού - Προ-
σθήκη παρ. 2 στο άρθρο 25 του ν. 4494/2017

Άρθρο 61 Προσδιορισµός της µέγιστης προσαύξησης για τον
υπολογισµό του ύψους του εφάπαξ βοηθήµατος - Τροποποίηση
άρθρου 17 ν.δ. 398/1974

Άρθρο 62 Ειδική αποζηµίωση πληρωµάτων πλοίων του Πολε-
µικού Ναυτικού που βρίσκονται σε αποστολή και ειδική αποζη-
µίωση προσωπικού των Ενόπλων Δυνάµεων που εκτελεί ειδικές
αποστολές - Τροποποίηση άρθρων  127 και 153 ν. 4472/2017

Άρθρο 63 Παράβολο υπέρ του Ενιαίου Μητρώου Επιχειρήσεων
Αµυντικού Τοµέα - Προσθήκη παρ. 14 στο άρθρο 64 του ν. 3978/
2011

Άρθρο 64 Εγγραφή εσόδων στον προϋπολογισµό του Υπουρ-
γείου Εθνικής Άµυνας από την αξιοποίηση µη επιχειρησιακά ανα-
γκαίου στρατιωτικού εξοπλισµού - Τροποποίηση παρ. 3 άρθρου
107 ν. 3978/2011

Άρθρο 65 Ειδικά Προγράµµατα Θητείας
Άρθρο 66 Σύστηµα αναδοχής φάρων - Τροποποίηση άρθρου

20 ν. 4278/2014
Άρθρο 67 Αναγκαστική απαλλοτρίωση πλησίον στρατιωτικών

εγκαταστάσεων - Προσθήκη άρθρου 65Α στον ν. 4442/1929

Άρθρο 68 Κοπή δένδρων από τη στρατιωτική υπηρεσία
Άρθρο 69 Ατελείς και άνευ αδείας υλοτοµίες - Τροποποίηση

άρθρου 177 ν.δ. 86/1969
Άρθρο 70 Στρατηγική Ασφάλειας Εθνικών Διαβαθµισµένων

Πληροφοριών
Άρθρο 71 Συµµετοχή Ανωτάτων Στρατιωτικών Εκπαιδευτικών

Ιδρυµάτων και Ανώτερων Στρατιωτικών Σχολών Υπαξιωµατικών
στην ηλεκτρονική υπηρεσία «ΕΥΔΟΞΟΣ» - Τροποποίηση παρ. 3
άρθρου 440 ν. 4957/2022

Άρθρο 72 Παράταση εποπτείας του Οικοδοµικού Συνεταιρι-
σµού Μονίµων Αξιωµατικών Ελληνικού Στρατού (Ο.Σ.Μ.Α.Ε.Σ.)
από το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας

Άρθρο 73 Αναγνώριση χρόνου µετοχικής σχέσης στο Μετοχικό
Ταµείο Στρατού και στον Ειδικό Κλάδο Οικονοµικής Ενίσχυσης
Μερισµατούχων Στρατού - Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 1 και
προσθήκη παρ. 1Α στο άρθρο 3 του ν. 2913/2001

Άρθρο 74 Αναγνώριση χρόνου µετοχικής σχέσης στα Μετοχικά
Ταµεία Ναυτικού και Αεροπορίας - Τροποποίηση παρ. 5 άρθρου
70 π.δ. 21/1932 και παρ. 5 άρθρου 43   ν. 3943/2011

Άρθρο 75 Αναγνώριση χρόνου µετοχικής σχέσης στον Ειδικό
Λογαριασµό Οικονοµικής Αλληλοβοήθειας Στρατού, Ναυτικού
και Αεροπορίας - Τροποποίηση άρθρου 10 ν.δ. 398/1974

Άρθρο 76 Επανυπολογισµός του ποσού κράτησης για την ανα-
γνώριση ετών σπουδών σε στρατιωτικές σχολές των Ενόπλων
Δυνάµεων ως χρόνου µετοχικής σχέσης

Άρθρο 77 Ρύθµιση θεµάτων του οικισµού Μαλεσίνας του Οι-
κοδοµικού Συνεταιρισµού Μονίµων Αξιωµατικών Ελληνικού Στρα-
τού (Ο.Σ.Μ.Α.Ε.Σ.)

ΜΕΡΟΣ ΣΤ’ ΤΕΛΙΚΕΣ, ΜΕΤΑΒΑΤΙΚΕΣ, ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΙΚΕΣ ΚΑΙ
ΚΑΤΑΡΓΟΥΜΕΝΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 78 Εξουσιοδοτικές διατάξεις
Άρθρο 79 Τελικές διατάξεις
Άρθρο 80 Μεταβατικές διατάξεις
Άρθρο 81 Καταργούµενες διατάξεις
ΜΕΡΟΣ Ζ’ ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ
Άρθρο 82 Έναρξη ισχύος

ΜΕΡΟΣ Α’
ΣΚΟΠΟΣ - ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ

Άρθρο 1
Σκοπός

Σκοπός του παρόντος είναι:
α) η ανάπτυξη ενός οικοσυστήµατος καινοτοµίας µε τη δηµι-

ουργία του νοµικού προσώπου «Ελληνικό Κέντρο Αµυντικής Και-
νοτοµίας», 

β) ο εκσυγχρονισµός των Ανωτάτων Στρατιωτικών Εκπαιδευτι-
κών Ιδρυµάτων µε τη δυνατότητα διοργάνωσης διδακτορικών
σπουδών, την απλοποίηση της ίδρυσης Προγραµµάτων Μεταπτυ-
χιακών Σπουδών και τη συµµετοχή των στελεχών των Ενόπλων
Δυνάµεων σε ερευνητικά προγράµµατα και

γ) η αναβάθµιση των ηλεκτρονικών υπηρεσιών των Ενόπλων
Δυνάµεων, του επιπέδου κυβερνοασφάλειας και η ενίσχυση της
αξιοπιστίας των πληροφοριακών συστηµάτων.

Άρθρο 2
Αντικείµενο

Αντικείµενο του παρόντος είναι:
α) η σύσταση ανώνυµης εταιρείας µε την επωνυµία «Ελληνικό

Κέντρο Αµυντικής Καινοτοµίας»,
β) ο εκσυγχρονισµός του θεσµικού πλαισίου λειτουργίας των

Ανωτάτων Στρατιωτικών Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων και η ένταξή
τους στο ελληνικό οικοσύστηµα έρευνας, καινοτοµίας και ανά-
πτυξης,

γ) η ίδρυση νέου τµήµατος Πληροφορικής στη Στρατιωτική
Σχολή Αξιωµατικών Σωµάτων και η σύσταση Κοινού Σώµατος
Πληροφορικής στις Ένοπλες Δυνάµεις και

δ) η ρύθµιση λοιπών ζητηµάτων οικονοµικής, υγειονοµικής και
διοικητικής φύσης στις Ένοπλες Δυνάµεις.
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ΜΕΡΟΣ Β’
ΕΛΛΗΝΙΚΟ ΚΕΝΤΡΟ ΑΜΥΝΤΙΚΗΣ ΚΑΙΝΟΤΟΜΙΑΣ

Άρθρο 3
Σύσταση Ελληνικού Κέντρου Αµυντικής Καινοτοµίας

1. Συστήνεται ανώνυµη εταιρεία µε την επωνυµία «Ελληνικό Κέ-
ντρο Αµυντικής Καινοτοµίας» και τον διακριτικό τίτλο «ΕΛΚΑΚ
ΑΕ», που εποπτεύεται από τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας.

2. Το Ελληνικό Κέντρο Αµυντικής Καινοτοµίας λειτουργεί χάριν
του δηµοσίου συµφέροντος, κατά τους κανόνες της ιδιωτικής οι-
κονοµίας και διέπεται από τις ρυθµίσεις του παρόντος σε θέµατα
οργάνωσης, λειτουργίας, διοίκησης, κρατικής εποπτείας και προ-
σωπικού και από τον ν. 4548/2018 (Α’ 104) περί ανωνύµων εται-
ρειών.

3. Άµεσες θυγατρικές του Ελληνικού Κέντρου Αµυντικής Και-
νοτοµίας είναι οι εταιρείες επί των οποίων ασκεί άµεσα ή έµµεσα
αποφασιστική επιρροή υπό την έννοια της παρ. 2 του άρθρου 1
του ν. 3429/2005 (Α’ 314). Οι θυγατρικές του Ελληνικού Κέντρου
Αµυντικής Καινοτοµίας υπάγονται στις ίδιες διατάξεις που εφαρ-
µόζονται για το Ελληνικό Κέντρο Αµυντικής Καινοτοµίας.

4. Το Ελληνικό Κέντρο Αµυντικής Καινοτοµίας αποκτά νοµική
προσωπικότητα µε την καταχώριση του καταστατικού του στο Γε-
νικό Εµπορικό Μητρώο.

Άρθρο 4
Σκοπός και αντικείµενο του Ελληνικού Κέντρου 

Αµυντικής Καινοτοµίας

1. Σκοπός του Ελληνικού Κέντρου Αµυντικής Καινοτοµίας είναι:
α) Η παρακολούθηση και ο συντονισµός των διακρατικών προ-

γραµµάτων, συµπεριλαµβανοµένων των Διακρατικών Ολοκληρω-
µένων Προγραµµάτων Ερευνητικής και Αναπτυξιακής Συνεργα-
σίας του άρθρου 75 του ν. 3978/2011 (Α’ 137), για λογαριασµό
του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας. Το Ελληνικό Δηµόσιο εκπρο-
σωπείται στα προγράµµατα αυτά από τον Υπουργό Εθνικής Άµυ-
νας και την αρµόδια υπηρεσία του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας.

β) Η ανάληψη και η υλοποίηση πρωτοβουλιών για την καλλιέρ-
γεια εγχώριου οικοσυστήµατος ανάπτυξης καινοτόµων τεχνολο-
γιών, προϊόντων, διαδικασιών ή εφαρµογών οι οποίες επιτρέπουν
την αξιοποίησή τους στον τοµέα της άµυνας και ασφάλειας και
για µη στρατιωτικούς σκοπούς, ιδίως αυτών του Λιµενικού Σώµα-
τος - Ελληνικής Ακτοφυλακής, της Ελληνικής Αστυνοµίας και του
Πυροσβεστικού Σώµατος και εν γένει της πολιτικής προστασίας.

γ) Ο σχεδιασµός, η ανάπτυξη, η αξιολόγηση και η διαχείριση
χρηµατοδοτικών και µη χρηµατοδοτικών εργαλείων, έργων και
συναφών προγραµµάτων για την ενίσχυση του οικοσυστήµατος
αµυντικής καινοτοµίας, τη µεταφορά τεχνολογίας µεταξύ καινο-
τόµων ή νεοφυών επιχειρήσεων και των αµυντικών βιοµηχανιών
και τη συνεργασία µε άλλους φορείς και ιδίως µε Ανώτατα Εκ-
παιδευτικά Ιδρύµατα, µε Ανώτατα Στρατιωτικά Εκπαιδευτικά
Ιδρύµατα, µε σχολές των Ενόπλων Δυνάµεων και µε ερευνητικά
κέντρα.

δ) Η επιτάχυνση της ανάπτυξης και της υιοθέτησης νέων τε-
χνολογιών από τις Ένοπλες Δυνάµεις και η υποβολή εισηγήσεων
για τη διαµόρφωση του Ειδικού Στρατηγικού Σχεδιασµού Προ-
γραµµάτων Έρευνας και Ανάπτυξης του άρθρου 8.

ε) Η υποστήριξη των νεοφυών και καινοτόµων επιχειρήσεων
που δραστηριοποιούνται στον τοµέα της άµυνας και της ασφά-
λειας, καθώς και της πολιτικής προστασίας, των ερευνητικών κέ-
ντρων και των αµυντικών βιοµηχανιών σε όλον τον κύκλο της
ανάπτυξης των προϊόντων, των υπηρεσιών και των ερευνητικών
τους προγραµµάτων, καθώς και η διασύνδεσή τους µε τις Ένο-
πλες Δυνάµεις, τα Ανώτατα Στρατιωτικά Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα,
το Λιµενικό Σώµα - Ελληνική Ακτοφυλακή, την Ελληνική Αστυνο-
µία, το Πυροσβεστικό Σώµα αλλά και µεταξύ τους.

στ) Η δηµιουργία θερµοκοιτίδων επιχειρηµατικότητας, γρα-
φείων µεταφοράς τεχνολογίας και φορέων στήριξης της επιχει-
ρηµατικότητας, συµπεριλαµβανοµένης της συµµετοχής σε
τέτοιες επιχειρήσεις και της σύστασης νέων, καθώς και η χρηµα-
τοδότηση υφιστάµενων ή νέων τέτοιων δοµών.

ζ) Η ίδρυση θυγατρικών εταιρειών µε αντικείµενο την παρα-
γωγή καινοτόµων τεχνολογικών προϊόντων, ειδικά στον τοµέα
των µη επανδρωµένων συστηµάτων, µε σκοπό τον σχεδιασµό και
την ανάπτυξη νέων τεχνολογικών προϊόντων και υπηρεσιών, τη
µεταφορά τεχνολογίας και τεχνογνωσίας, την εκπόνηση σχεδίων
και την κατασκευή πειραµατικών πρωτοτύπων, την πιστοποίηση
συστηµάτων, τη δηµιουργία κατάλληλης υλικοτεχνικής τεχνολο-
γικής υποδοµής για τη θεωρητική και πειραµατική διερεύνηση
νέων καινοτόµων τεχνολογιών και την αξιοποίηση του επιστηµο-
νικού δυναµικού της χώρας για την εξυπηρέτηση των αναγκών
των Ενόπλων Δυνάµεων, των Σωµάτων Ασφαλείας και της πολι-
τικής προστασίας.

η) Η διασύνδεση και συνεργασία µε τρίτους φορείς, ηµεδα-
πούς ή αλλοδαπούς, δηµόσιους ή ιδιωτικούς, που δραστηριοποι-
ούνται σε ζητήµατα έρευνας και ανάπτυξης, µε στόχο την
ανάπτυξη και την αξιοποίηση προϊόντων και υπηρεσιών στο πλαί-
σιο είτε κοινής λειτουργίας προγραµµάτων επιταχυντών (accele-
rators) είτε άλλης συµφωνίας υποστήριξης και ανταλλαγής
γνώσεων επί βέλτιστων µεθόδων και πρακτικών.

θ) Η υλοποίηση προγραµµάτων έρευνας και ανάπτυξης στον
τοµέα της άµυνας και της ασφάλειας, της πολιτικής προστασίας
και σε προϊόντα διττής χρήσης.

ι) Η ανάπτυξη καινοτόµων προϊόντων ή υπηρεσιών στον τοµέα
της άµυνας και ασφάλειας και της πολιτικής προστασίας και η
επακόλουθη προµήθειά τους για τις ανάγκες των Ενόπλων Δυ-
νάµεων, του Λιµενικού Σώµατος - Ελληνικής Ακτοφυλακής, της
Ελληνικής Αστυνοµίας και του Πυροσβεστικού Σώµατος, υπό την
προϋπόθεση ότι έχουν τις συµφωνηµένες ιδιότητες και τα επί-
πεδα επιδόσεων. 

ια) Η συνεργασία µε αντίστοιχους φορείς της Ελλάδας και του
εξωτερικού, µε στόχο τη διασύνδεση των οικοσυστηµάτων.

ιβ) Η διαχείριση των ταµείων του άρθρου εικοστού όγδοου του
καταστατικού του Ελληνικού Κέντρου Αµυντικής Καινοτοµίας και
η αναζήτηση πόρων από άλλες πηγές.

ιγ) Η ανάπτυξη συστηµάτων προστασίας κρίσιµων υποδοµών.
2. Για την επιδίωξη των παραπάνω σκοπών, τα προγράµµατα

έρευνας και ανάπτυξης:
α) Δύναται να αφορούν σε κάθε δραστηριότητα παραγωγής

προϊόντων, παροχής υπηρεσιών ή κατασκευής έργων:
αα) Στον τοµέα της άµυνας και ασφάλειας και της πολιτικής

προστασίας.
αβ) Διττής χρήσης, η έννοια της οποίας περιλαµβάνει:
i) Όσα έχουν σχεδιαστεί αρχικά για πολιτική χρήση, αλλά αρ-

γότερα προσαρµόστηκαν ή µπορούν να προσαρµοστούν σε
στρατιωτικούς σκοπούς για να χρησιµοποιηθούν ως όπλα, πυρο-
µαχικά ή πολεµικό υλικό, σύµφωνα µε όσα ορίζονται στον ν.
3978/2011.

ii) Όσα έχουν σχεδιαστεί χωρίς προσανατολισµό χρήσης και
µπορούν να αποκτήσουν στρατιωτική και µη στρατιωτική εφαρ-
µογή.

β) Δύναται να περιλαµβάνουν:
βα) Βασική έρευνα, η οποία συνίσταται σε πειραµατική ή θεω-

ρητική εργασία, που αναλαµβάνεται κυρίως για την παραγωγή
νέων γνώσεων σχετικά µε τα βασικά αίτια φαινοµένων και παρα-
τηρήσιµων γεγονότων, χωρίς να προβλέπεται πρακτική εφαρ-
µογή ή χρήση. 

ββ) Εφαρµοσµένη έρευνα, η οποία συνίσταται σε πρωτότυπα
έργα µε σκοπό την παραγωγή νέας γνώσης και κατευθύνεται
πρωτίστως προς έναν συγκεκριµένο πρακτικό στόχο ή σκοπό.

βγ) Πειραµατική ανάπτυξη, η οποία συνίσταται σε έργο που
βασίζεται σε υφιστάµενη γνώση που έχει ληφθεί από έρευνα ή
εµπειρία στην πράξη, µε σκοπό την παρασκευή νέων υλικών, προ-
ϊόντων ή συσκευών, την εισαγωγή νέων διεργασιών, συστηµάτων
ή υπηρεσιών ή τη σηµαντική βελτίωση εκείνων που ήδη υπάρ-
χουν, συµπεριλαµβανοµένης της κατασκευής πρωτοτύπων ή
προϊόντων ή ανάπτυξης υπηρεσιών υπό µορφή δοκιµαστικής σει-
ράς, καθώς και εργαλείων, βιοµηχανικής µηχανοτεχνίας ή σχε-
διασµού.

3. Στο πλαίσιο της αποστολής του, το Ελληνικό Κέντρο Αµυ-
ντικής Καινοτοµίας:

α) Αναλαµβάνει ως αναθέτουσα αρχή το σύνολο των αρµοδιο-
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τήτων που αφορούν στην προκήρυξη, ανάθεση και εκτέλεση δη-
µόσιων συµβάσεων µε αντικείµενο την υλοποίηση προγραµµάτων
έρευνας και ανάπτυξης και τον συντονισµό διακρατικών προ-
γραµµάτων, συµπεριλαµβανοµένων των Διακρατικών Ολοκληρω-
µένων Προγραµµάτων Ερευνητικής και Αναπτυξιακής Συνεργα-
σίας, κατ’ εντολή και για λογαριασµό του Υπουργείου Εθνικής
Άµυνας και των Ενόπλων Δυνάµεων, του Υπουργείου Προστα-
σίας του Πολίτη, του Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πο-
λιτικής και του Υπουργείου Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής
Προστασίας, τα οποία είναι και ο τελικός αποδέκτης των προ-
ϊόντων των υλοποιούµενων προγραµµάτων.

β) Υποστηρίζει τις Ένοπλες Δυνάµεις σε κάθε θέµα παροχής
υπηρεσιών έρευνας και ανάπτυξης σε ζητήµατα επιχειρησιακού
τους ενδιαφέροντος, σε µέσα και υπηρεσίες διευκόλυνσης τεχνι-
κού διαλόγου µε την εγχώρια αµυντική βιοµηχανία, καθώς και για
κάθε θέµα που αφορά στην υλοποίηση, την προώθηση και τη
χρηµατοδότηση προγραµµάτων έρευνας και ανάπτυξης.

γ) Μεσολαβεί για την επαφή των Ανώτατων Εκπαιδευτικών
Ιδρυµάτων και των Ανώτατων Στρατιωτικών Εκπαιδευτικών Ιδρυ-
µάτων µεταξύ τους, µε κρατικούς φορείς, µε επιχειρήσεις καινο-
τόµου τεχνολογίας και νεοφυείς επιχειρήσεις, µε βιοµηχανίες και
εταιρείες του αµυντικού οικοσυστήµατος και µε χρηµατοδοτι-
κούς οργανισµούς και τους παρέχει συµβουλές και καθοδήγηση
σχετικά µε την ένταξή τους σε εθνικά, ευρωπαϊκά ή άλλα προ-
γράµµατα χρηµατοδότησης.

δ) Λειτουργεί ως Γραφείο Μεταφοράς Τεχνολογίας της περ.
ζ) του άρθρου 52 του ν. 4864/2021 (Α’ 237), µε αρµοδιότητα την
υποστήριξη των Ανώτατων Στρατιωτικών Εκπαιδευτικών Ιδρυµά-
των και των ερευνητών τους στην εµπορική αξιοποίηση ερευνη-
τικών αποτελεσµάτων και γνώσεων και στη µεταφορά τεχνολο-
γίας επί των υλοποιούµενων προγραµµάτων έρευνας και ανάπτυ-
ξης. 

ε) Ιδρύει θυγατρικές εταιρείες µε αντικείµενο την παραγωγή
καινοτόµων τεχνολογικών προϊόντων, ειδικά στον τοµέα των µη
επανδρωµένων συστηµάτων, µε σκοπό τον σχεδιασµό και την
ανάπτυξη νέων τεχνολογικών προϊόντων και υπηρεσιών, τη µετα-
φορά τεχνολογίας και τεχνογνωσίας, την εκπόνηση σχεδίων και
την κατασκευή πειραµατικών πρωτοτύπων, την πιστοποίηση συ-
στηµάτων, τη δηµιουργία κατάλληλης υλικοτεχνικής τεχνολογι-
κής υποδοµής για τη θεωρητική και πειραµατική διερεύνηση
νέων καινοτόµων τεχνολογιών και την αξιοποίηση του επιστηµο-
νικού δυναµικού της χώρας για την εξυπηρέτηση των αναγκών
των Ενόπλων Δυνάµεων, των Σωµάτων Ασφαλείας και της πολι-
τικής προστασίας.

στ) Ιδρύει εταιρείες-τεχνοβλαστούς, για τις οποίες εφαρµόζο-
νται αναλόγως οι διατάξεις του Μέρους Γ’ του ν. 4864/2021 ως
προς τα Ανώτατα Στρατιωτικά Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα, τα ερευ-
νητικά κέντρα των Ενόπλων Δυνάµεων και το πολιτικό και στρα-
τιωτικό προσωπικό των Ενόπλων Δυνάµεων.

ζ) Διαχειρίζεται την περιουσία των ταµείων του άρθρου εικο-
στού όγδοου του καταστατικού του.

η) Διαχειρίζεται τα δικαιώµατα διανοητικής ιδιοκτησίας του Ελ-
ληνικού Δηµοσίου, σύµφωνα µε το άρθρο 11.

Άρθρο 5
Μετοχικό κεφάλαιο

1. Το µετοχικό κεφάλαιο του Ελληνικού Κέντρου Αµυντικής
Καινοτοµίας ορίζεται σε ένα εκατοµµύριο πεντακόσιες χιλιάδες
(1.500.000) ευρώ, διαιρείται σε χίλιες πεντακόσιες (1.500) ονο-
µαστικές µετοχές, ονοµαστικής αξίας χιλίων (1.000) ευρώ η κα-
θεµία.

2. Το µετοχικό κεφάλαιο αναλαµβάνεται και καλύπτεται εντός
τριών (3) µηνών από την έναρξη ισχύος του παρόντος από:

α) Το Ελληνικό Δηµόσιο σε ποσοστό εξήντα επτά τοις εκατό
(67%), από το ποσό της παρ. 5 του άρθρου 7 του ν. 2919/2001
(Α’ 128).

β) Την «Ελληνική Εταιρεία Συµµετοχών και Περιουσίας Α.Ε.»
που έχει συσταθεί µε τον ν. 4389/2016 (Α’ 94) σε ποσοστό τριάντα
τρία τοις εκατό (33%).

3. Το Ελληνικό Δηµόσιο κατά την άσκηση των δικαιωµάτων του

ως µετόχου εκπροσωπείται στη Γενική Συνέλευση του Ελληνικού
Κέντρου Αµυντικής Καινοτοµίας από τον Υπουργό Εθνικής Άµυ-
νας ή τον νόµιµο εκπρόσωπό του.

4. Το συνδυασµένο ποσοστό της συµµετοχής του Ελληνικού
Δηµοσίου στο Ελληνικό Κέντρο Αµυντικής Καινοτοµίας, όπως εκ-
προσωπείται για την άσκηση των µετοχικών του δικαιωµάτων από
τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας ή τον νόµιµο εκπρόσωπό του, και
οποιουδήποτε άλλου φορέα του οποίου την απόλυτη πλειοψηφία
του µετοχικού κεφαλαίου κατέχει το Ελληνικό Δηµόσιο, δεν δύ-
ναται να είναι κατώτερο του πενήντα ένα τοις εκατό (51%) επί
του συνόλου των µετοχών του Ελληνικού Κέντρου Αµυντικής Και-
νοτοµίας µε δικαίωµα ψήφου.

Άρθρο 6
Πόροι

1. Το Ελληνικό Κέντρο Αµυντικής Καινοτοµίας χρηµατοδοτείται
από τις ετήσιες πιστώσεις που εγγράφονται στο εξοπλιστικό πρό-
γραµµα προµηθειών του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας, αφού
αφαιρεθεί το προβλεπόµενο στην παρ. 5 του άρθρου 7 του ν.
2919/2001 (Α’ 128) ποσό, διατίθεται ποσοστό τουλάχιστον ενά-
µισι τοις εκατό (1,5%) µε τίτλο «Νέες τεχνολογίες µέσω ΕΛΚΑΚ»,
το οποίο διαχειρίζεται το Ελληνικό Κέντρο Αµυντικής Καινοτοµίας
για τη χρηµατοδότηση των δηµόσιων συµβάσεων του Ταµείου
Καινοτοµίας Εθνικής Άµυνας του άρθρου εικοστού όγδοου του
καταστατικού του και το οποίο συµπεριλαµβάνεται ως πρό-
γραµµα στον Κυλιόµενο Προγραµµατισµό Συµβάσεων Στρατιω-
τικού Εξοπλισµού του άρθρου 74 του ν. 3883/2010 (Α’ 167). Η
απόδοση του ποσού του προηγούµενου εδαφίου γίνεται µε την
έναρξη κάθε οικονοµικού έτους µε έκδοση Τακτικού Χρηµατικού
Εντάλµατος, εξαιρουµένου από κάθε είδους κράτηση, από την
Υπηρεσία Πληρωµής Εξοπλιστικών Προγραµµάτων του Υπουρ-
γείου Εθνικής Άµυνας προς το Ελληνικό Κέντρο Αµυντικής Και-
νοτοµίας.

2. Τα ταµεία του άρθρου εικοστού όγδοου του καταστατικού
του Ελληνικού Κέντρου Αµυντικής Καινοτοµίας χρηµατοδοτού-
νται ως εξής:

α) Το Ταµείο Καινοτοµίας Εθνικής Άµυνας µε ποσοστό ογδό-
ντα τοις εκατό (80%) επί του ποσού της παρ. 5 του άρθρου 7 του
ν. 2919/2001 για την ανάπτυξη της αµυντικής έρευνας και τεχνο-
λογίας. Η απόδοση του ποσού του προηγούµενου εδαφίου γίνε-
ται µε την έναρξη κάθε οικονοµικού έτους µε έκδοση Τακτικού
Χρηµατικού Εντάλµατος, το οποίο εξαιρείται από κάθε είδους
κράτηση, από την Υπηρεσία Πληρωµής Εξοπλιστικών Προγραµ-
µάτων του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας προς το Ταµείο Καινοτο-
µίας Εθνικής Άµυνας.

β) Το Ταµείο Ανάπτυξης Εθνικής Άµυνας από χορηγήσεις και
επενδύσεις χρηµατοδοτικών οργάνων και οργανισµών της Ευρω-
παϊκής Ένωσης ή άλλων διεθνών οργανισµών, χορηγήσεις, δω-
ρεές και λοιπές χρηµατοδοτήσεις και επενδύσεις ερευνητικών
κέντρων, φορέων του Δηµοσίου, Οργανώσεων της Κοινωνίας των
Πολιτών του ν. 4873/2021 (Α’ 248), κλαδικών φορέων και φυσικών
και νοµικών προσώπων του εσωτερικού και του εξωτερικού. 

Άρθρο 7
Απαλλαγές και προνόµια

1. Σε δάνεια και πιστώσεις που χορηγούνται στο πλαίσιο συνε-
πένδυσης κεφαλαίων, τα οποία προέρχονται από προγράµµατα
συγχρηµατοδοτούµενα από την Ευρωπαϊκή Ένωση και διαχειρί-
ζεται το Ελληνικό Κέντρο Αµυντικής Καινοτοµίας και τα ταµεία
του άρθρου εικοστού όγδοου του καταστατικού του Ελληνικού
Κέντρου Αµυντικής Καινοτοµίας, καθώς και κεφαλαίων που προ-
έρχονται από πιστωτικά ιδρύµατα, δεν επιβάλλεται η εισφορά της
παρ. 3 του άρθρου 1 του ν. 128/1975 (Α’ 178) στο µέρος των κε-
φαλαίων που προέρχονται από τα συγχρηµατοδοτούµενα από
την Ευρωπαϊκή Ένωση προγράµµατα.

2. Οι συµβάσεις έρευνας και ανάπτυξης και οι επακόλουθες
συµβάσεις προµήθειας που υλοποιούνται µέσω του Ελληνικού
Κέντρου Αµυντικής Καινοτοµίας εξαιρούνται από κάθε είδους
κράτηση, πλην όσων προβλέπονται στο άρθρο ένατο του κατα-
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στατικού του.
3. Για τη στέγαση του Ελληνικού Κέντρου Αµυντικής Καινοτο-

µίας και των ταµείων του άρθρου εικοστού όγδοου του καταστα-
τικού του παραχωρείται χώρος ιδιοκτησίας του Υπουργείου
Εθνικής Άµυνας ή εποπτευόµενου από αυτό νοµικού προσώπου
κατόπιν απόφασης του αρµόδιου οργάνου διοίκησής του.

Άρθρο 8
Οργάνωση προγραµµάτων έρευνας και ανάπτυξης

1. Με εισήγηση του Ελληνικού Κέντρου Αµυντικής Καινοτο-
µίας, τα Γενικά Επιτελεία Στρατού, Ναυτικού και Αεροπορίας κα-
ταρτίζουν ετησίως, υπό τον συντονισµό του Γενικού Επιτελείου
Εθνικής Άµυνας και µε τη συµµετοχή της Γενικής Διεύθυνσης
Αµυντικών Εξοπλισµών και Επενδύσεων, Ειδικό Στρατηγικό Σχε-
διασµό Προγραµµάτων Έρευνας και Ανάπτυξης, µε τον οποίο κα-
θορίζονται οι γενικές κατευθύνσεις, οι τοµείς ενδιαφέροντος, ο
προτεινόµενος σχεδιασµός και η προτεραιότητα των προγραµ-
µάτων για τα επόµενα τέσσερα (4) έτη, συµπεριλαµβάνοντας ει-
σήγηση ως προς το εκτιµώµενο ύψος χρηµατοδότησης, σύµφω-
να µε τις επιχειρησιακές ανάγκες των Κλάδων των Ενόπλων Δυ-
νάµεων και τις υφιστάµενες και τις εκτιµώµενες τεχνολογικές εξε-
λίξεις.

2. Ο Ειδικός Στρατηγικός Σχεδιασµός Προγραµµάτων Έρευ-
νας και Ανάπτυξης αφορά τους τοµείς της άµυνας, της ασφά-
λειας και της πολιτικής προστασίας, εγκρίνεται από τον Υπουργό
Εθνικής Άµυνας και τροποποιείται εκτάκτως, όταν το επιβάλλουν
λόγοι εθνικής ασφάλειας.

3. Το Ελληνικό Κέντρο Αµυντικής Καινοτοµίας εντάσσει σε
προγραµµατισµό υλοποίησης τα προγράµµατα που περιλαµβά-
νονται στον Ειδικό Στρατηγικό Σχεδιασµό Προγραµµάτων Έρευ-
νας και Ανάπτυξης, εκτός αν αιτιολογηµένα το Διοικητικό
Συµβούλιο αποφασίσει τη µη υλοποίηση κάποιου προγράµµατος.

4. Στη συνέχεια το Ελληνικό Κέντρο Αµυντικής Καινοτοµίας συ-
ντάσσει και δηµοσιεύει προσκλήσεις εκδήλωσης ενδιαφέροντος,
µε τις οποίες καλεί τους ενδιαφερόµενους φορείς να υποβάλουν
προτάσεις υλοποίησης των προγραµµάτων έρευνας και ανάπτυ-
ξης οι οποίες αναρτώνται στην ιστοσελίδα του Ελληνικού Κέ-
ντρου Αµυντικής Καινοτοµίας και της Γενικής Διεύθυνσης
Αµυντικών Εξοπλισµών και Επενδύσεων του Υπουργείου Εθνικής
Άµυνας και κοινοποιούνται στις οικείες επαγγελµατικές ενώσεις
της εγχώριας αµυντικής βιοµηχανίας.

5. Το Ελληνικό Κέντρο Αµυντικής Καινοτοµίας γνωρίζει σε κάθε
ενδιαφερόµενο φορέα τα δελτία τεχνικών απαιτήσεων, τα στοι-
χεία των οποίων του διαβιβάζονται µε µέριµνα των οικείων Γενι-
κών Επιτελείων.

6. Η προτεραιότητα των προγραµµάτων έρευνας και ανάπτυ-
ξης που εντάσσονται στο έργο του Ελληνικού Κέντρου Αµυντικής
Καινοτοµίας καθορίζεται µε απόφαση του Διοικητικού Συµβου-
λίου και σύµφωνα µε τα κριτήρια και τις διαδικασίες που καθορί-
ζονται στο καταστατικό του.

7. Το Διοικητικό Συµβούλιο του Ελληνικού Κέντρου Αµυντικής
Καινοτοµίας δύναται να προτείνει στις Επενδυτικές Επιτροπές
των ταµείων του άρθρου εικοστού όγδοου του καταστατικού του
τη χρηµατοδότηση προγραµµάτων έρευνας και ανάπτυξης, µε τη
χρήση των κατάλληλων χρηµατοοικονοµικών εργαλείων χρηµα-
τοδότησης.

8. Για τα προγράµµατα έρευνας και ανάπτυξης επιχειρησιακού
ενδιαφέροντος των Ενόπλων Δυνάµεων, το Ελληνικό Κέντρο
Αµυντικής Καινοτοµίας µεριµνά, όποτε αυτό είναι απαραίτητο και
σε συνεργασία µε τα Γενικά Επιτελεία, για τις αναγκαίες διαπρα-
γµατεύσεις µεταξύ των εµπλεκόµενων φορέων, την εξειδίκευση
των φάσεων ανάπτυξης και των επιµέρους αντικειµένων τους, την
κατάρτιση σχεδίου σύµβασης, για τον καθορισµό χρονοδιαγραµ-
µάτων πληρωµών και κάθε άλλη αναγκαία προπαρασκευαστική
λεπτοµέρεια.

9. Το Ελληνικό Κέντρο Αµυντικής Καινοτοµίας δύναται να ανα-
θέτει την υλοποίηση προγραµµάτων έρευνας και ανάπτυξης επι-
χειρησιακού ενδιαφέροντος των Ενόπλων Δυνάµεων απευθείας
σε Ανώτατα Στρατιωτικά Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα, στη Στρατιω-
τική Σχολή Αξιωµατικών Σωµάτων, στη Σχολή Αξιωµατικών Νο-

σηλευτικής και σε ερευνητικά κέντρα των Ενόπλων Δυνάµεων, τα
οποία λειτουργούν είτε αυτόνοµα, είτε ως µέλος κοινοπραξίας
µε Ανώτατα Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα και Ερευνητικά Κέντρα, έχο-
ντας την ιδιότητα του συντονιστή.  

10. Προγράµµατα έρευνας και ανάπτυξης στον τοµέα της άµυ-
νας και ασφάλειας, τα οποία δεν συµπεριλαµβάνονται στον Ει-
δικό Στρατηγικό Σχεδιασµό Προγραµµάτων Έρευνας και
Ανάπτυξης και για τα οποία δεν υπάρχει άµεσο επιχειρησιακό εν-
διαφέρον των Ενόπλων Δυνάµεων, δύναται να χρηµατοδοτούνται
από κονδύλια που προέρχονται από τα ταµεία του άρθρου εικο-
στού όγδοου του καταστατικού του, όταν το Ελληνικό Κέντρο
Αµυντικής Καινοτοµίας εκτιµά αιτιολογηµένα ότι οι γνώσεις που
πρόκειται να παραχθούν από την υλοποίησή τους ενδέχεται να
καταστούν χρήσιµες για τις Ένοπλες Δυνάµεις και το αµυντικό
οικοσύστηµα στο µέλλον. Η υλοποίηση των προγραµµάτων
αυτών δεν γεννά οποιαδήποτε υποχρέωση προµήθειας ή αξιο-
ποίησης των προϊόντων τους από τις Ένοπλες Δυνάµεις.

11. Το Ελληνικό Κέντρο Αµυντικής Καινοτοµίας, ως αναθέ-
τουσα αρχή των συµβάσεων που υλοποιεί, είναι αρµόδιο για τον
προσδιορισµό και τη διεκπεραίωση του συνόλου των επιµέρους
φάσεων και σταδίων της διαδικασίας, όπως της διαπραγµάτευ-
σης, της επιλογής και της απόρριψης των προτάσεων, της κατα-
κύρωσης, της σύναψης, της τροποποίησης και της ολοκλήρωσης
των συµβάσεων, καθώς και της παραλαβής των προϊόντων τους,
σύµφωνα µε τους οικείους εσωτερικούς κανονισµούς και ειδικά
τον Εσωτερικό Κανονισµό της περ. β) της παρ. 1 του άρθρου ει-
κοστού έκτου του καταστατικού του.

12. Αν η υλοποίηση της πρότασης έρευνας και ανάπτυξης πε-
ριλαµβάνει την ανάγκη συνδροµής σε είδος (µέσα και υπηρεσίες)
εκ µέρους των Ενόπλων Δυνάµεων, η αποτίµηση της συνδροµής
γίνεται από τα Γενικά Επιτελεία, υπό τον συντονισµό της Γενικής
Διεύθυνσης Αµυντικών Εξοπλισµών και Επενδύσεων του Υπουρ-
γείου Εθνικής Άµυνας και συµπεριλαµβάνεται στον υπολογισµό
του κόστους της πρότασης.

Άρθρο 9
Εποπτεία και έλεγχος

1. Η εποπτεία του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας επί του Ελληνι-
κού Κέντρου Αµυντικής Καινοτοµίας και των θυγατρικών του
ασκείται από τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας δια της Γενικής Διεύ-
θυνσης Αµυντικών Εξοπλισµών και Επενδύσεων και συνίσταται
στην παρακολούθηση της υλοποίησης της στρατηγικής ανάπτυ-
ξης των σκοπών τους.

2. Η εποπτεία του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας επί των ταµείων
του άρθρου εικοστού όγδοου του καταστατικού του Ελληνικού
Κέντρου Αµυντικής Καινοτοµίας ασκείται από τον Υπουργό Εθνι-
κής Άµυνας δια της Γενικής Διεύθυνσης Οικονοµικού Σχεδιασµού
και Υποστήριξης.

3. Η Γενική Διεύθυνση Αµυντικών Εξοπλισµών και Επενδύσεων:
α) Συντονίζει την υλοποίηση και την παρακολούθηση διακρα-

τικών προγραµµάτων, συµπεριλαµβανοµένων των Διακρατικών
Ολοκληρωµένων Προγραµµάτων Ερευνητικής και Αναπτυξιακής
Συνεργασίας, από το Ελληνικό Κέντρο Αµυντικής Καινοτοµίας,
καθώς και των εθνικών προγραµµάτων έρευνας και ανάπτυξης,
στο πλαίσιο υλοποίησης της Εθνικής Αµυντικής Βιοµηχανικής
Στρατηγικής.

β) Αιτείται από το Ελληνικό Κέντρο Αµυντικής Καινοτοµίας
εκτάκτως και οποτεδήποτε την υποβολή της έκθεσης της παρ. 3
του άρθρου 10.

Άρθρο 10
Αρµοδιότητες

1. Το Ελληνικό Κέντρο Αµυντικής Καινοτοµίας: 
α) Εισηγείται στο Υπουργείο Εθνικής Άµυνας, µέσω της Γενι-

κής Διεύθυνσης Αµυντικών Εξοπλισµών και Επενδύσεων, νέα
προγράµµατα έρευνας και ανάπτυξης. 

β) Συνεπικουρεί τη Γενική Διεύθυνση Αµυντικών Εξοπλισµών
και Επενδύσεων και τα Γενικά Επιτελεία των Ενόπλων Δυνάµεων
όποτε απαιτηθεί σε θέµατα αρµοδιότητάς του και τους ενηµερώ-
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νει σε θέµατα τεχνολογικού και βιοµηχανικού ενδιαφέροντος του
Υπουργείου Εθνικής Άµυνας και των Ενόπλων Δυνάµεων, τεχνο-
λογικών τάσεων στον χώρο της άµυνας και της ασφάλειας, προ-
γραµµάτων εργασίας και σχετικά µε τις δράσεις διεθνών και
ευρωπαϊκών οργανισµών.

γ) Προτείνει βελτιώσεις του τρόπου λειτουργίας του εγχώριου
οικοσυστήµατος αµυντικής καινοτοµίας και των δρώντων σε
αυτό, καθώς και των τοµέων τεχνολογικού και βιοµηχανικού εν-
διαφέροντος στους οποίους δραστηριοποιείται.

2. Το Ελληνικό Κέντρο Αµυντικής Καινοτοµίας και οι θυγατρι-
κές του περιλαµβάνονται στους φορείς που ελέγχονται από την
Υπηρεσία Εσωτερικών Υποθέσεων του Υπουργείου Εθνικής Άµυ-
νας, σύµφωνα µε το π.δ. 91/2018 (Α’ 171).

3. Το Διοικητικό Συµβούλιο του Ελληνικού Κέντρου Αµυντικής
Καινοτοµίας διαβιβάζει στη Γενική Διεύθυνση Αµυντικών Εξοπλι-
σµών και Επενδύσεων και στο Συµβούλιο Αρχηγών Γενικών Επι-
τελείων τον Μάρτιο κάθε έτους έκθεση µε τον οικονοµικό
απολογισµό και τα πεπραγµένα του προηγουµένου έτους, µε
αναφορά προόδου των τρεχόντων προγραµµάτων, της διαχειρι-
στικής επάρκειας και της κατάστασης των Ταµείων του άρθρου
εικοστού όγδοου του καταστατικού του, µε περιγραφή της κατά-
στασης της αµυντικής βιοµηχανίας και της σχετικής αγοράς,
καθώς και µε ενηµέρωση, εκτιµήσεις και προτάσεις για κάθε
θέµα αρµοδιότητάς του. Εντός του πρώτου τριµήνου κάθε έτους
ενηµερώνει, επίσης, την ειδική διαρκή Επιτροπή Εξοπλιστικών
Προγραµµάτων και Συµβάσεων της Βουλής σχετικά µε τα πεπρα-
γµένα του προηγούµενου έτους, σύµφωνα µε όσα ειδικότερα
ορίζονται στον Κανονισµό της Βουλής.

Άρθρο 11
Διανοητική ιδιοκτησία

1. Με την επιφύλαξη των παρ. 2 και 3 δικαιούχος των δικαιω-
µάτων πνευµατικής και βιοµηχανικής ιδιοκτησίας επί των έργων
και των προϊόντων που υλοποιούνται στο πλαίσιο προγραµµάτων
έρευνας και ανάπτυξης, εξαιρουµένων των Διακρατικών Ολοκλη-
ρωµένων Προγραµµάτων Ερευνητικής και Αναπτυξιακής Συνερ-
γασίας, είναι ο ανάδοχος.

2. Το Ελληνικό Δηµόσιο, όπως εκπροσωπείται από το Ελληνικό
Κέντρο Αµυντικής Καινοτοµίας, έχει δικαιώµατα πνευµατικής και
βιοµηχανικής ιδιοκτησίας για τη χρήση ή την εκµετάλλευση ή την
αξιοποίηση των έργων και των προϊόντων της παρ. 1 στον τοµέα
της άµυνας, της ασφάλειας και της πολιτικής προστασίας.

3. Στη σχετική σύµβαση ανάθεσης µπορεί να καθορίζονται:
α) Όροι, συµπεριλαµβανοµένων δικαιωµάτων προαίρεσης, υπό

τους οποίους το Ελληνικό Δηµόσιο, όπως εκπροσωπείται από το
Ελληνικό Κέντρο Αµυντικής Καινοτοµίας, καθίσταται δικαιούχος
ή συνδικαιούχος δικαιωµάτων πνευµατικής και βιοµηχανικής ιδιο-
κτησίας επί των έργων και προϊόντων της παρ. 1.

β) Όροι απαγόρευσης άσκησης των δικαιωµάτων της παρ. 1
από τον ανάδοχο κατά τρόπο αντίθετο προς το δηµόσιο συµφέ-
ρον.

4. Η παραχώρηση της χρήσης ή της εκµετάλλευσης ή της αξιο-
ποίησης των έργων και των προϊόντων της     παρ. 1 σχετικά µε
τα δικαιώµατα πνευµατικής και βιοµηχανικής ιδιοκτησίας από το
Ελληνικό Κέντρο Αµυντικής Καινοτοµίας στο Λιµενικό Σώµα - Ελ-
ληνική Ακτοφυλακή, στην Ελληνική Αστυνοµία ή στο Πυροσβε-
στικό Σώµα πραγµατοποιείται µε κοινή απόφαση του Υπουργού
Εθνικής Άµυνας και των συναρµοδίων υπουργών, στην οποία κα-
θορίζονται οι επιµέρους όροι, συµπεριλαµβανοµένου τυχόν
ανταλλάγµατος.

5. Τα έσοδα του Ελληνικού Δηµοσίου από οποιαδήποτε χρήση
ή εκµετάλλευση ή αξιοποίηση των δικαιωµάτων της παρ. 1 κατα-
νέµονται κατά ίσα µέρη στο Ελληνικό Κέντρο Αµυντικής Καινο-
τοµίας και στο Ταµείο Καινοτοµίας Εθνικής Άµυνας.

Άρθρο 12
Προσωπικό Ελληνικού Κέντρου Αµυντικής Καινοτοµίας

και ερευνητικών κέντρων των Ενόπλων Δυνάµεων

1. Το Ελληνικό Κέντρο Αµυντικής Καινοτοµίας, τα ταµεία του

άρθρου εικοστού όγδοου του καταστατικού του και οι άµεσες
θυγατρικές του προσλαµβάνουν προσωπικό µε συµβάσεις εργα-
σίας ιδιωτικού δικαίου, έργου και έµµισθης εντολής, σύµφωνα µε
τις διαδικασίες και τα κριτήρια του οικείου κανονισµού, µε ανά-
λογη εφαρµογή των άρθρων 30 έως 32 του ν. 4972/2022 (Α’ 181),
περί της πρόσληψης προσωπικού και της πλήρωσης θέσεων γε-
νικών διευθυντών και διευθυντών της Ελληνικής Εταιρείας Συµ-
µετοχών και Περιουσίας. Κατά παρέκκλιση του προηγουµένου
εδαφίου και του άρθρου 51 του ν. 4622/2019 (Α’ 133), περί του
ετήσιου προγραµµατισµού ανθρώπινου δυναµικού του δηµόσιου
τοµέα, το Ελληνικό Κέντρο Αµυντικής Καινοτοµίας µπορεί να
απασχολεί έως δέκα (10) άτοµα µε σύµβαση εργασίας ιδιωτικού
δικαίου ορισµένου χρόνου διάρκειας δύο (2) ετών, µε δυνατότητα
παράτασης για ένα (1) επιπλέον έτος. Με απόφαση του Υπουρ-
γού Εθνικής Άµυνας, η οποία εκδίδεται κατόπιν πρόσκλησης εκ-
δήλωσης ενδιαφέροντος, αξιολόγησης των προσόντων τους και
σχετικής πρότασης του Διοικητικού Συµβουλίου του Ελληνικού
Κέντρου Αµυντικής Καινοτοµίας, προσλαµβάνεται το ως άνω
προσωπικό και καθορίζονται τα καθήκοντα, η αµοιβή τους και
κάθε άλλο σχετικό θέµα µε την εφαρµογή του παρόντος.

2. Πολιτικό και στρατιωτικό προσωπικό του Υπουργείου Εθνι-
κής Άµυνας δύναται να µετατίθεται, µε απόφαση του Υπουργού
Εθνικής Άµυνας και κατά παρέκκλιση της παρ. 1 του άρθρου 8
του ν. 3883/2010 (Α’ 167) και των κατ’ εξουσιοδότηση αυτού εκ-
διδόµενων κανονιστικών πράξεων σχετικά µε τις υπηρεσιακές µε-
ταβολές στρατιωτικού προσωπικού του Υπουργείου Εθνικής
Άµυνας, στο Ελληνικό Κέντρο Αµυντικής Καινοτοµίας, στα ταµεία
του άρθρου εικοστού όγδοου του καταστατικού του ή στις θυγα-
τρικές του ως εξής:

α) Ως προς το πολιτικό προσωπικό ισχύουν τα εξής:
αα) Το Διοικητικό Συµβούλιο του Ελληνικού Κέντρου Αµυντικής

Καινοτοµίας δηµοσιεύει πρόσκληση εκδήλωσης ενδιαφέροντος,
µε την οποία καθορίζει τη διαδικασία και τους όρους συµµετοχής
και εξειδικεύει τα προσόντα των υποψηφίων.

αβ) Οι αιτήσεις των ενδιαφεροµένων υποβάλλονται απευθείας
στο Ελληνικό Κέντρο Αµυντικής Καινοτοµίας, µε κοινοποίηση
στον φορέα προέλευσης.

αγ) Εξαιρείται από το Ενιαίο Σύστηµα Κινητικότητας στη δη-
µόσια διοίκηση του ν. 4440/2016 (Α’ 224) και δεν απαιτείται η πρό-
τερη γνώµη του οικείου υπηρεσιακού συµβουλίου του φορέα
προέλευσης.

αδ) Το κόστος µισθοδοσίας του αναλαµβάνεται από το Ελλη-
νικό Κέντρο Αµυντικής Καινοτοµίας.

β) Ως προς το στρατιωτικό προσωπικό ισχύουν τα εξής:
βα) Το Ελληνικό Κέντρο Αµυντικής Καινοτοµίας γνωστοποιεί,

όποτε κρίνει αναγκαίο, τις ανάγκες στελέχωσής του µε στρατιω-
τικό προσωπικό στο Γενικό Επιτελείο Εθνικής Άµυνας, εξειδικεύο-
ντας τα απαιτούµενα προσόντα, την επιδιωκόµενη αξιοποίηση
του προσωπικού και κάθε σχετικό θέµα. Το Γενικό Επιτελείο Εθνι-
κής Άµυνας προτείνει στον Υπουργό Εθνικής Άµυνας το προσω-
πικό που πληροί τα προσόντα του προηγουµένου εδαφίου.

ββ) Η απόφαση µετάθεσης εκδίδεται µε τη σύµφωνη γνώµη
του Αρχηγού του οικείου Γενικού Επιτελείου.

βγ) Το κόστος µισθοδοσίας του προσωπικού καλύπτεται από
το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας.

βδ) Κατά τη διάρκεια της υπηρεσίας του στο Ελληνικό Κέντρο
Αµυντικής Καινοτοµίας υπάγεται στη Μονάδα Υποστήριξης του
Υπουργείου Εθνικής Άµυνας για θέµατα διοικητικής µέριµνας.

γ) Οι τακτικές αποδοχές του µετατιθέµενου προσωπικού δεν
µεταβάλλονται από τη µετάθεση.

δ) Η διάρκεια της µετάθεσης είναι τρία (3) έτη και δύναται να
παρατείνεται µία φορά για τρία (3) επιπλέον έτη, κατόπιν αίτησης
του µετατιθεµένου και µε τη σύµφωνη γνώµη του Διοικητικού
Συµβουλίου του Ελληνικού Κέντρου Αµυντικής Καινοτοµίας και
του Αρχηγού του οικείου Γενικού Επιτελείου.

ε) Ο χρόνος υπηρεσίας των µετατιθέµενων στο Ελληνικό Κέ-
ντρο Αµυντικής Καινοτοµίας λογίζεται για κάθε έννοµη συνέπεια
ως:

εα) Χρόνος υπηρεσίας στην οργανική θέση που κατείχαν στον
φορέα προέλευσης και εξελίσσονται κανονικά στους βαθµούς
και τα µισθολογικά κλιµάκια της κατηγορίας τους, συνυπολογι-
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ζόµενου του χρόνου υπηρεσίας τους στο Ελληνικό Κέντρο Αµυ-
ντικής Καινοτοµίας.

εβ) Χρόνος διοίκησης ή ειδικής υπηρεσίας, αναλόγως του βαθ-
µού και της ειδικότητάς τους, σύµφωνα µε το άρθρο 28 του ν.
3883/2010, περί του χρόνου διοίκησης και ειδικής υπηρεσίας.

στ) Η λήξη των µεταθέσεων αποφασίζεται εκτάκτως οποτεδή-
ποτε.

3. Κατά παρέκκλιση του ν. 4361/2016 (Α’ 10) και των κατ’ εξου-
σιοδότησή του εκδιδοµένων κανονιστικών πράξεων σχετικά µε
τις µεταθέσεις και τις εν γένει υπηρεσιακές µεταβολές των οπλι-
τών θητείας, στο Ελληνικό Κέντρο Αµυντικής Καινοτοµίας, σε
Κλάδους και υπηρεσίες του Γενικού Επιτελείου Εθνικής Άµυνας
και στα ερευνητικά κέντρα των Ενόπλων Δυνάµεων τοποθετού-
νται και υπηρετούν τη στρατεύσιµη στρατιωτική τους υποχρέωση
ειδικοί επιστήµονες, οι οποίοι είναι κάτοχοι διδακτορικών διπλω-
µάτων σε τεχνολογικούς κλάδους και κατά προτίµηση έχουν
ερευνητική εµπειρία ή εµπειρία στην ίδρυση και λειτουργία νεο-
φυών εταιρειών τεχνολογικού τοµέα ενός (1), τουλάχιστον, έτους
µετά από την ολοκλήρωση της διδακτορικής τους διατριβής, ως
Δόκιµοι Έφεδροι Αξιωµατικοί του Στρατού Ξηράς αµέσως µετά
από τη βασική τους εκπαίδευση. Ως προς τους Δόκιµους Έφε-
δρους Αξιωµατικούς του πρώτου εδαφίου ισχύουν τα εξής:

α) Η διάρκεια της στρατεύσιµης στρατιωτικής τους υποχρέω-
σης είναι αυτή των οπλιτών θητείας.

β) Όσοι υπηρετούν στο Ελληνικό Κέντρο Αµυντικής Καινοτο-
µίας παρακολουθούνται για διοικητικά θέµατα από τη Μονάδα
Υποστήριξης του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας και όσοι υπηρε-
τούν στα ερευνητικά κέντρα των Ενόπλων Δυνάµεων ή στο Γενικό
Επιτελείο Εθνικής Άµυνας από την αντίστοιχη µονάδα του οικείου
Γενικού Επιτελείου.

γ) Μετά από τη συµπλήρωση έξι (6) µηνών στρατεύσιµης στρα-
τιωτικής υποχρέωσης τους απονέµεται ο βαθµός του Εφέδρου
Ανθυπολοχαγού.

δ) Μετά από την εκπλήρωση της στρατεύσιµης στρατιωτικής
τους υποχρέωσης µπορούν, εφόσον το επιθυµούν και µε σύµ-
φωνη γνώµη του Διοικητικού Συµβουλίου του Ελληνικού Κέντρου
Αµυντικής Καινοτοµίας ή της διοίκησης των Ερευνητικών Κέ-
ντρων των Ενόπλων Δυνάµεων ή του διευθυντή του οικείου Κλά-
δου του Γενικού Επιτελείου Εθνικής Άµυνας, να παρέχουν σε
αυτούς αµισθί υπηρεσίες για χρονικό διάστηµα έως δύο (2) ετών
ως σύµβουλοι µερικής απασχόλησης, µετά το πέρας των οποίων:

δα) Απονέµεται σε αυτούς ο βαθµός του εφέδρου Υπολοχα-
γού.

δβ) Με σύµφωνη γνώµη του Διοικητικού Συµβουλίου του Ελ-
ληνικού Κέντρου Αµυντικής Καινοτοµίας ή της διοίκησης των
ερευνητικών κέντρων ή του διευθυντή του οικείου Κλάδου του
Γενικού Επιτελείου Εθνικής Άµυνας, µπορούν να παρέχουν σε
αυτούς αµισθί υπηρεσίες για επιπλέον χρονικό διάστηµα έως έξι
(6) ετών από την ηµεροµηνία κατάταξης τους στις Ένοπλες Δυ-
νάµεις, ως σύµβουλοι µερικής απασχόλησης.

δγ) Με τη συµπλήρωση πέντε (5) ετών υπηρεσίας από την ηµε-
ροµηνία κατάταξης τους στις Ένοπλες Δυνάµεις τους απονέµε-
ται ο βαθµός του εφέδρου Λοχαγού.

ε) Για όσα θέµατα δεν ρυθµίζονται στις περ. α) έως και δ) του
παρόντος και στις κανονιστικές πράξεις που εκδίδονται κατ’
εξουσιοδότηση του άρθρου 78 του παρόντος, εφαρµόζεται ο α.ν.
833/1937 (Α’ 351).

4. Το Ελληνικό Κέντρο Αµυντικής Καινοτοµίας και οι άµεσες
θυγατρικές του µπορούν να αποφασίζουν τον µεταξύ τους δα-
νεισµό εργαζοµένων µετά από τη σύµφωνη γνώµη τους, τηρου-
µένων των όρων των οικείων συµβάσεων και σύµφωνα µε τους
όρους των οικείων Εσωτερικών Κανονισµών Προσωπικού και
Αποδοχών.

5. Επιτρέπεται η διάθεση στρατιωτικού και πολιτικού προσω-
πικού µεταξύ του Ελληνικού Κέντρου Αµυντικής Καινοτοµίας και
των θυγατρικών του. Για τα θέµατα του προσωπικού του Ελληνι-
κού Κέντρου Αµυντικής Καινοτοµίας και των άµεσων θυγατρικών
του δεν εφαρµόζεται η παρ. 4 του άρθρου 8 του ν. 3978/2011 (Α’
137), περί της απασχόλησης στρατιωτικού και πολιτικού προσω-
πικού των Ενόπλων Δυνάµεων, το οποίο χειρίζεται συµβάσεις
προµηθειών, υπηρεσιών ή έργων στον τοµέα της άµυνας, σε οι-

κονοµικούς φορείς που συµµετέχουν σε διαδικασίες σύναψης και
εκτέλεσης των συµβάσεων αυτών.

Άρθρο 13
Καταστατικό

Κυρώνεται το αρχικό καταστατικό του Ελληνικού Κέντρου Αµυ-
ντικής Καινοτοµίας, το οποίο έχει ως εξής:

«ΚΑΤΑΣΤΑΤΙΚΟ  

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΝΟΜΙΚΗ ΜΟΡΦΗ - ΕΠΩΝΥΜΙΑ -

ΕΔΡΑ - ΣΚΟΠΟΣ - ΔΙΑΡΚΕΙΑ

Άρθρο πρώτο
Νοµική µορφή

Το Ελληνικό Κέντρο Αµυντικής Καινοτοµίας «ΕΛΚΑΚ ΑΕ» λει-
τουργεί σύµφωνα µε τους κανόνες του παρόντος και τον ν.
4548/2018 (Α’ 104), για την εξυπηρέτηση του δηµοσίου συµφέ-
ροντος και κατά τους κανόνες της ιδιωτικής οικονοµίας.

Άρθρο δεύτερο
Επωνυµία

Η επωνυµία της ανώνυµης εταιρείας είναι «Ελληνικό Κέντρο
Αµυντικής Καινοτοµίας» και έχει διακριτικό τίτλο «ΕΛΚΑΚ ΑΕ».
Στις διεθνείς συναλλαγές η Εταιρεία χρησιµοποιεί την επωνυµία
«Hellenic Centre for Defence Innovation SA» ή πιστή µετάφρασή
της σε οποιαδήποτε άλλη γλώσσα και διακριτικό τίτλο «HCDI».

Άρθρο τρίτο
Έδρα

1. Έδρα του Ελληνικού Κέντρου Αµυντικής Καινοτοµίας είναι
ο Δήµος Αθηναίων. Με απόφαση της Γενικής Συνέλευσης µπορεί
ως έδρα να ορίζεται άλλος δήµος της Περιφέρειας Αττικής. 

2. Το Ελληνικό Κέντρο Αµυντικής Καινοτοµίας µπορεί να ιδρύει
υποκαταστήµατα, γραφεία ή πρακτορεία οπουδήποτε στην Ελ-
λάδα και στην αλλοδαπή µε αποφάσεις του Διοικητικού Συµβου-
λίου, οι οποίες καθορίζουν τις αρµοδιότητες και τους όρους
σύστασης και λειτουργίας τους. 

Άρθρο τέταρτο
Σκοπός και αντικείµενο

Σκοπός του Ελληνικού Κέντρου Αµυντικής Καινοτοµίας είναι:
α) Η παρακολούθηση και ο συντονισµός των διακρατικών προ-

γραµµάτων, συµπεριλαµβανοµένων των Διακρατικών Ολοκληρω-
µένων Προγραµµάτων Ερευνητικής και Αναπτυξιακής Συνερ-
γασίας του άρθρου 75 του  ν. 3978/2011 (Α’ 137), για λογαριασµό
του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας. Το Ελληνικό Δηµόσιο εκπρο-
σωπείται στα προγράµµατα αυτά από τον Υπουργό Εθνικής Άµυ-
νας και την αρµόδια υπηρεσία του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας.

β) Η ανάληψη και η υλοποίηση πρωτοβουλιών για την καλλιέρ-
γεια εγχώριου οικοσυστήµατος ανάπτυξης καινοτόµων τεχνολο-
γιών, προϊόντων, διαδικασιών ή εφαρµογών οι οποίες επιτρέπουν
την αξιοποίησή τους στον τοµέα της άµυνας και ασφάλειας και
για µη στρατιωτικούς σκοπούς, ιδίως αυτών του Λιµενικού Σώµα-
τος - Ελληνικής Ακτοφυλακής, της Ελληνικής Αστυνοµίας και του
Πυροσβεστικού Σώµατος και εν γένει της πολιτικής προστασίας.

γ) Ο σχεδιασµός, η ανάπτυξη, η αξιολόγηση και η διαχείριση
χρηµατοδοτικών και µη χρηµατοδοτικών εργαλείων, έργων και
συναφών προγραµµάτων για την ενίσχυση του οικοσυστήµατος
αµυντικής καινοτοµίας, τη µεταφορά τεχνολογίας µεταξύ καινο-
τόµων ή νεοφυών επιχειρήσεων και των αµυντικών βιοµηχανιών
και τη συνεργασία µε άλλους φορείς και ιδίως µε Ανώτατα Εκ-
παιδευτικά Ιδρύµατα, µε Ανώτατα Στρατιωτικά Εκπαιδευτικά
Ιδρύµατα, µε σχολές των Ενόπλων Δυνάµεων και µε ερευνητικά
κέντρα.
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δ) Η επιτάχυνση της ανάπτυξης και της υιοθέτησης νέων τε-
χνολογιών από τις Ένοπλες Δυνάµεις και η υποβολή εισηγήσεων
για τη διαµόρφωση του Ειδικού Στρατηγικού Σχεδιασµού Προ-
γραµµάτων έρευνας και ανάπτυξης του άρθρου 8 του κυρωτικού
νόµου.

ε) Η υποστήριξη των νεοφυών και καινοτόµων επιχειρήσεων
που δραστηριοποιούνται στον τοµέα της άµυνας και της ασφά-
λειας και της πολιτικής προστασίας, των ερευνητικών κέντρων
και των αµυντικών βιοµηχανιών σε όλον τον κύκλο της ανάπτυξης
των προϊόντων, των υπηρεσιών και των ερευνητικών τους προ-
γραµµάτων, καθώς και η διασύνδεσή τους µε τις Ένοπλες Δυνά-
µεις, τα Ανώτατα Στρατιωτικά Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα, το
Λιµενικό Σώµα - Ελληνική Ακτοφυλακή, την Ελληνική Αστυνοµία,
το Πυροσβεστικό Σώµα αλλά και µεταξύ τους.

στ) Η δηµιουργία θερµοκοιτίδων επιχειρηµατικότητας, γρα-
φείων µεταφοράς τεχνολογίας και φορέων στήριξης της επιχει-
ρηµατικότητας, συµπεριλαµβανοµένης της συµµετοχής σε
τέτοιες επιχειρήσεις και της σύστασης νέων, καθώς και η χρηµα-
τοδότηση υφιστάµενων ή νέων τέτοιων δοµών.

ζ) Η διασύνδεση και συνεργασία µε τρίτους φορείς, ηµεδα-
πούς ή αλλοδαπούς, δηµόσιους ή ιδιωτικούς, που δραστηριοποι-
ούνται σε ζητήµατα έρευνας και ανάπτυξης, µε στόχο την
ανάπτυξη και την αξιοποίηση προϊόντων και υπηρεσιών στο πλαί-
σιο είτε κοινής λειτουργίας προγραµµάτων επιταχυντών (accele-
rators) είτε άλλης συµφωνίας υποστήριξης και ανταλλαγής
γνώσεων επί βέλτιστων µεθόδων και πρακτικών.

η) Η υλοποίηση προγραµµάτων έρευνας και ανάπτυξης στον
τοµέα της άµυνας και της ασφάλειας, της πολιτικής προστασίας
και σε προϊόντα διττής χρήσης.

θ) Η ανάπτυξη καινοτόµων προϊόντων ή υπηρεσιών στον τοµέα
της άµυνας και ασφάλειας και της πολιτικής προστασίας και η
επακόλουθη προµήθειά τους για τις ανάγκες των Ενόπλων Δυ-
νάµεων, του Λιµενικού Σώµατος - Ελληνικής Ακτοφυλακής, της
Ελληνικής Αστυνοµίας και του Πυροσβεστικού Σώµατος, υπό την
προϋπόθεση ότι έχουν τις συµφωνηµένες ιδιότητες και τα επί-
πεδα επιδόσεων.

ι) Η συνεργασία µε αντίστοιχους φορείς της Ελλάδας και του
εξωτερικού, µε στόχο τη διασύνδεση των οικοσυστηµάτων.

ια) Η διαχείριση των ταµείων του άρθρου εικοστού όγδοου και
η αναζήτηση πόρων από άλλες πηγές.

ιβ) Η ανάπτυξη συστηµάτων προστασίας κρίσιµων υποδοµών.
2. Για την επιδίωξη των παραπάνω σκοπών, τα προγράµµατα

έρευνας και ανάπτυξης:
α) Δύναται να αφορούν σε κάθε δραστηριότητα παραγωγής

προϊόντων, παροχής υπηρεσιών ή κατασκευής έργων:
αα) Στον τοµέα της άµυνας και ασφάλειας και της πολιτικής

προστασίας.
αβ) Διττής χρήσης, η έννοια της οποίας περιλαµβάνει:
i) Όσα έχουν σχεδιαστεί αρχικά για πολιτική χρήση, αλλά αρ-

γότερα προσαρµόστηκαν ή µπορούν να προσαρµοστούν σε
στρατιωτικούς σκοπούς για να χρησιµοποιηθούν ως όπλα, πυρο-
µαχικά ή πολεµικό υλικό, σύµφωνα µε όσα ορίζονται στον ν.
3978/2011.

ii) Όσα έχουν σχεδιαστεί χωρίς προσανατολισµό χρήσης και
µπορούν να αποκτήσουν στρατιωτική και µη στρατιωτική εφαρ-
µογή.

β) Δύναται να περιλαµβάνουν:
βα) Βασική έρευνα, η οποία συνίσταται σε πειραµατική ή θεω-

ρητική εργασία, που αναλαµβάνεται κυρίως για την παραγωγή
νέων γνώσεων σχετικά µε τα βασικά αίτια φαινοµένων και παρα-
τηρήσιµων γεγονότων, χωρίς να προβλέπεται πρακτική εφαρ-
µογή ή χρήση. 

ββ) Εφαρµοσµένη έρευνα, η οποία συνίσταται σε πρωτότυπα
έργα µε σκοπό την παραγωγή νέας γνώσης και κατευθύνεται
πρωτίστως προς έναν συγκεκριµένο πρακτικό στόχο ή σκοπό.

βγ) Πειραµατική ανάπτυξη, η οποία συνίσταται σε έργο που
βασίζεται σε υφιστάµενη γνώση που έχει ληφθεί από έρευνα ή
εµπειρία στην πράξη, µε σκοπό την παρασκευή νέων υλικών, προ-
ϊόντων ή συσκευών, την εισαγωγή νέων διεργασιών, συστηµάτων
ή υπηρεσιών ή τη σηµαντική βελτίωση εκείνων που ήδη υπάρ-
χουν, συµπεριλαµβανοµένης της κατασκευής πρωτοτύπων ή

προϊόντων ή ανάπτυξης υπηρεσιών υπό µορφή δοκιµαστικής σει-
ράς, καθώς και εργαλείων, βιοµηχανικής µηχανοτεχνίας ή σχε-
διασµού.

3. Στο πλαίσιο της αποστολής του, το Ελληνικό Κέντρο Αµυ-
ντικής Καινοτοµίας:

α) Αναλαµβάνει ως αναθέτουσα αρχή το σύνολο των αρµοδιο-
τήτων που αφορούν στην προκήρυξη, ανάθεση και εκτέλεση δη-
µόσιων συµβάσεων µε αντικείµενο την υλοποίηση προγραµµάτων
έρευνας και ανάπτυξης και τον συντονισµό διακρατικών προ-
γραµµάτων, συµπεριλαµβανοµένων των Διακρατικών Ολοκληρω-
µένων Προγραµµάτων Ερευνητικής και Αναπτυξιακής Συνεργα-
σίας, κατ’ εντολή και για λογαριασµό του Υπουργείου Εθνικής
Άµυνας και των Ενόπλων Δυνάµεων, του Υπουργείου Προστα-
σίας του Πολίτη, του Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πο-
λιτικής και του Υπουργείου Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής
Προστασίας, τα οποία είναι και ο τελικός αποδέκτης των προ-
ϊόντων των υλοποιούµενων προγραµµάτων.

β) Υποστηρίζει τις Ένοπλες Δυνάµεις σε κάθε θέµα παροχής
υπηρεσιών έρευνας και ανάπτυξης σε ζητήµατα επιχειρησιακού
τους ενδιαφέροντος, σε µέσα και υπηρεσίες διευκόλυνσης τεχνι-
κού διαλόγου µε την εγχώρια αµυντική βιοµηχανία, καθώς και για
κάθε θέµα που αφορά στην υλοποίηση, την προώθηση και τη
χρηµατοδότηση προγραµµάτων έρευνας και ανάπτυξης.

γ) Μεσολαβεί για την επαφή των Ανώτατων Εκπαιδευτικών
Ιδρυµάτων και των Ανώτατων Στρατιωτικών Εκπαιδευτικών Ιδρυ-
µάτων µεταξύ τους, µε κρατικούς φορείς, µε επιχειρήσεις καινο-
τόµου τεχνολογίας και νεοφυείς επιχειρήσεις, µε βιοµηχανίες και
εταιρείες του αµυντικού οικοσυστήµατος και µε χρηµατοδοτι-
κούς οργανισµούς και τους παρέχει συµβουλές και καθοδήγηση
σχετικά µε την ένταξή τους σε εθνικά, ευρωπαϊκά ή άλλα προ-
γράµµατα χρηµατοδότησης.

δ) Λειτουργεί ως Γραφείο Μεταφοράς Τεχνολογίας της περ.
ζ) του άρθρου 52 του ν. 4864/2021 (Α’ 237), µε αρµοδιότητα την
υποστήριξη των Ανώτατων Στρατιωτικών Εκπαιδευτικών Ιδρυµά-
των και των ερευνητών τους στην εµπορική αξιοποίηση ερευνη-
τικών αποτελεσµάτων και γνώσεων και στη µεταφορά τεχνο-
λογίας επί των υλοποιούµενων προγραµµάτων έρευνας και ανά-
πτυξης.

ε) Ιδρύει θυγατρικές εταιρείες µε αντικείµενο την παραγωγή
καινοτόµων τεχνολογικών προϊόντων, ειδικά στον τοµέα των µη
επανδρωµένων συστηµάτων, µε σκοπό τον σχεδιασµό και την
ανάπτυξη νέων τεχνολογικών προϊόντων και υπηρεσιών, τη µετα-
φορά τεχνολογίας και τεχνογνωσίας, την εκπόνηση σχεδίων και
την κατασκευή πειραµατικών πρωτοτύπων, την πιστοποίηση συ-
στηµάτων, τη δηµιουργία κατάλληλης υλικοτεχνικής τεχνολογι-
κής υποδοµής για τη θεωρητική και πειραµατική διερεύνηση
νέων καινοτόµων τεχνολογιών και την αξιοποίηση του επιστηµο-
νικού δυναµικού της χώρας για την εξυπηρέτηση των αναγκών
των Ενόπλων Δυνάµεων, των Σωµάτων Ασφαλείας και της πολι-
τικής προστασίας.

στ) Ιδρύει εταιρείες-τεχνοβλαστούς, για τις οποίες εφαρµόζο-
νται αναλόγως οι διατάξεις του Μέρους Γ’ του ν. 4864/2021 ως
προς τα Ανώτατα Στρατιωτικά Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα, τα ερευ-
νητικά κέντρα των Ενόπλων Δυνάµεων και το πολιτικό και στρα-
τιωτικό προσωπικό των Ενόπλων Δυνάµεων.

ζ) Διαχειρίζεται την περιουσία των ταµείων του άρθρου εικο-
στού όγδοου.

η) Διαχειρίζεται τα δικαιώµατα διανοητικής ιδιοκτησίας του Ελ-
ληνικού Δηµοσίου, σύµφωνα µε το άρθρο 11 του κυρωτικού
νόµου. 

Άρθρο πέµπτο
Αρµοδιότητες

1. Στο πλαίσιο των ανωτέρω σκοπών και µε βάση τις διεθνείς
καλές πρακτικές, το Ελληνικό Κέντρο Αµυντικής Καινοτοµίας ει-
σηγείται στον Υπουργό Εθνικής Άµυνας την ερευνητική και τε-
χνολογική πολιτική του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας που ενσω-
µατώνει τις βασικές επιλογές αµυντικής έρευνας και τεχνολογίας.
Οµοίως συµµετέχει στην κατάρτιση του Ειδικού Στρατηγικού Σχε-
διασµού Προγραµµάτων Έρευνας και Ανάπτυξης που εγκρίνεται
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από τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας. 
2. Στο πλαίσιο της υλοποίησης του Ειδικού Στρατηγικού Σχε-

διασµού Προγραµµάτων Έρευνας και Ανάπτυξης, το Ελληνικό
Κέντρο Αµυντικής Καινοτοµίας ασκεί τις αρµοδιότητες που προ-
βλέπονται στον ιδρυτικό του νόµο και αναλαµβάνει ιδίως: 

α) Την αξιολόγηση και διαχείριση εθνικών και συγχρηµατοδο-
τούµενων προγραµµάτων αµυντικής έρευνας, ανάπτυξης και και-
νοτοµίας, τεχνολογιών αµυντικής και διττής χρήσης, καθώς και
την εκπόνηση µελετών επί συναφών θεµάτων.

β) Την παρακολούθηση των τρεχουσών εξελίξεων και την ανα-
γνώριση των µελλοντικών τάσεων στις τεχνολογίες αµυντικής και
διττής χρήσης, συµπεριλαµβανοµένων των αναδυόµενων τεχνο-
λογιών αιχµής (emerging and disruptive technologies), καθώς και
την υποβολή ετησίως προς τη Γενική Διεύθυνση Αµυντικών Εξο-
πλισµών και Επενδύσεων του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας σχε-
τικής έκθεσης.

γ) Τη χαρτογράφηση και την κατηγοριοποίηση του ελληνικού
αµυντικού οικοσυστήµατος µε βάση τις κατηγορίες που χρησι-
µοποιούνται από τους διεθνείς οργανισµούς.

δ) Τον συντονισµό µε τα Γενικά Επιτελεία, τα ερευνητικά κέ-
ντρα των Ενόπλων Δυνάµεων και τα Ανώτατα Στρατιωτικά Εκπαι-
δευτικά Ιδρύµατα και ειδικότερα: 

δα) Την υποβοήθηση των αρµόδιων διευθύνσεων των Γενικών
Επιτελείων, τα οποία εντοπίζουν και καταγράφουν υφιστάµενα
προβλήµατα και ελλείψεις επί των αµυντικών εν γένει συστηµά-
των των Ενόπλων Δυνάµεων προς επίλυση και κάλυψη από το Ελ-
ληνικό Κέντρο Αµυντικής Καινοτοµίας.

δβ) Τη συνεργασία µε τα ερευνητικά κέντρα των Ενόπλων Δυ-
νάµεων.

δγ) Την ενίσχυση και απευθείας χρηµατοδότηση της ερευνη-
τικής δραστηριότητας που διεξάγεται από τα Ανώτατα Στρατιω-
τικά Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα.

δδ) Την υποστήριξη των Γενικών Επιτελείων στον τεχνολογικό
διάλογο µε το εγχώριο οικοσύστηµα για ανάπτυξη νέων προ-
ϊόντων και εξεύρεση καινοτόµων λύσεων. 

ε) Τη διασύνδεση και συνεργασία µε τρίτους φορείς, ηµεδα-
πούς ή αλλοδαπούς, δηµόσιους ή ιδιωτικούς, που δραστηριοποι-
ούνται σε ζητήµατα έρευνας και ανάπτυξης µε στόχο την
ανάπτυξη και αξιοποίηση προϊόντων και υπηρεσιών είτε στο πλαί-
σιο κοινής λειτουργίας προγραµµάτων επιταχυντών (accelera-
tors) είτε στο πλαίσιο άλλης συµφωνίας υποστήριξης και
ανταλλαγής γνώσεων επί βέλτιστων µεθόδων και πρακτικών.

στ) Τη συµµετοχή σε ευρωπαϊκά και διεθνή δίκτυα για την
ανταλλαγή τεχνογνωσίας και εµπειρίας, καθώς και την παρουσία
σε ερευνητικά, τεχνικά, εκπαιδευτικά ή άλλα προγράµµατα, συ-
νέδρια, εκθέσεις, εκδηλώσεις δηµοσιότητας ή άλλες συναφείς
δραστηριότητες.

ζ) Τη µεταφορά διεθνούς τεχνογνωσίας αιχµής στην Ελλάδα,
τη διάδοση βέλτιστων µεθόδων και πρακτικών, την υποβοήθηση
ανταλλαγής εµπειριών, τεχνογνωσίας και πληροφόρησης µεταξύ
ηµεδαπών και αλλοδαπών φορέων σε θέµατα και πολιτικές σχε-
τικά µε την αµυντική έρευνα, την ανάπτυξη και την καινοτοµία.

η) Τη διοργάνωση και εκδήλωση προσκλήσεων προς το ελλη-
νικό αµυντικό οικοσύστηµα για την επίλυση προβληµάτων, την
κάλυψη ελλείψεων ή τη βελτίωση επιδόσεων των αµυντικών εν
γένει συστηµάτων των Ενόπλων Δυνάµεων, για την αντιµετώπιση
των οποίων δεν υφίστανται διαθέσιµες ή τεχνοοικονοµικά συµ-
φέρουσες λύσεις, καθώς και τη διεξαγωγή κοινών προσκλήσεων
µε κρατικούς ή µη φορείς του εξωτερικού, σε θεµατικές ενότητες
που αποτελούν ελληνικά ή ευρωπαϊκά πεδία ενδιαφέροντος. 

θ) Την υποδοχή και αξιολόγηση των προτάσεων, τη δοκιµή και-
νοτόµων τεχνολογιών, τη διαπραγµάτευση και την υπογραφή
συµβάσεων για την υλοποίηση και ανάπτυξή τους, καθώς και την
παρακολούθησή τους µέχρι την ολοκλήρωση των προγραµµάτων
και την παράδοση των τελικών προϊόντων ή υπηρεσιών. Στο πλαί-
σιο αυτό είναι αρµόδιο για: 

θα) Την αξιολόγηση των προσφερόµενων λύσεων, χρησιµοποι-
ώντας διαπιστευµένους αξιολογητές.

θβ) Την υποβολή αιτήµατος µέσω της Γενικής Διεύθυνσης Αµυ-
ντικών Εξοπλισµών και Επενδύσεων στο αρµόδιο Γενικό Επιτε-
λείο για διεξαγωγή δοκιµών των παραγόµενων αµυντικών προϊό-

ντων ή υπηρεσιών µε αξιοποίηση των στρατιωτικών πεδίων δοκι-
µών, εφόσον απαιτείται.

θγ) Τη διαπραγµάτευση και σύναψη συµβάσεων για την εµπο-
ρική αξιοποίηση των ερευνητικών αποτελεσµάτων και των σχετι-
κών γνώσεων που παράγουν τα µέλη διδακτικού και ερευνητικού
προσωπικού και το ερευνητικό προσωπικό των Ανώτατων Στρα-
τιωτικών Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων και των ερευνητικών κέντρων
των Ενόπλων Δυνάµεων και τη διαµόρφωση στρατηγικής κατο-
χύρωσης πνευµατικών δικαιωµάτων όπου απαιτείται, σε συνερ-
γασία µε εσωτερικούς ή εξωτερικούς συνεργάτες.

ι) Τον σχεδιασµό, την παροχή και τη διαχείριση χρηµατοδοτι-
κών εργαλείων για τη στήριξη της έρευνας και ανάπτυξης στον
τοµέα της άµυνας και ασφάλειας και της πολιτικής προστασίας.
Ιδίως:

ια) Την αξιολόγηση και επιλογή των προτάσεων προς χρηµα-
τοδότηση από το Ταµείο Καινοτοµίας Εθνικής Άµυνας και το Τα-
µείο Ανάπτυξης Εθνικής Άµυνας ή από άλλους χρηµατοδοτικούς
φορείς, για την υποστήριξη της υλοποίησης των προγραµµάτων
που ανέλαβαν οι ανάδοχοι.

ιβ) Τη στήριξη, προώθηση και ενίσχυση της επιχειρηµατικότη-
τας και καινοτοµίας των επιχειρήσεων και τη διασύνδεση των
πηγών χρηµατοδότησης µε τα διαθέσιµα χρηµατοδοτικά εργα-
λεία.

ιγ) Τη δηµιουργία νέων χρηµατοδοτικών εργαλείων συνδυάζο-
ντας δανεισµό, εγγυοδοσία, συγχρηµατοδοτήσεις, επιχορηγή-
σεις, κεφαλαιακές συµµετοχές και συνεπικουρώντας τη Γενική
Διεύθυνση Αµυντικών Εξοπλισµών και Επενδύσεων στις επαφές
της µε τους εθνικούς, ευρωπαϊκούς και διεθνείς χρηµατοδοτι-
κούς οργανισµούς, µε στόχο την απορρόφηση των υφιστάµενων
εφαρµογών χρηµατοδότησης στον τοµέα της άµυνας και ασφά-
λειας και πολιτικής προστασίας ή τον σχεδιασµό, την ανάπτυξη
και την υλοποίηση νέων. Σε περιπτώσεις δράσεων και έργων που
υλοποιούνται στο πλαίσιο προγραµµάτων και χρηµατοδοτικών
µέσων, τα οποία χρηµατοδοτούνται ολικώς ή µερικώς µέσω του
Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων (ΠΔΕ), εφαρµόζεται το
οικείο θεσµικό πλαίσιο.

ιδ) Την αξιολόγηση, διαχείριση και υλοποίηση χρηµατοδοτικών
προγραµµάτων της αµυντικής βιοµηχανίας, τα οποία χρηµατο-
δοτούνται από τον τακτικό προϋπολογισµό ή συγχρηµατοδοτού-
νται από την Ευρωπαϊκή Ένωση ή άλλα ευρωπαϊκά και διεθνή
προγράµµατα, εφόσον τα έργα και προγράµµατα αυτά αφορούν
σε θέµατα έρευνας και καινοτοµίας στον τοµέα της άµυνας και
ασφάλειας ή της πολιτικής προστασίας.

ιε) Τον σχεδιασµό, την ίδρυση και τη διαχείριση ταµείων, κε-
φαλαίων και µέσων χρηµατοοικονοµικής τεχνικής, σύµφωνα µε
το εθνικό, ενωσιακό και διεθνές δίκαιο.

ιστ)  Την ίδρυση ή συµµετοχή σε εταιρείες ή άλλα νοµικά πρό-
σωπα που επιδιώκουν τους ίδιους ή παρεµφερείς σκοπούς µε το
Ελληνικό Κέντρο Αµυντικής Καινοτοµίας.

ιζ)  Την υλοποίηση κάθε αρµοδιότητας που προκύπτει από τον
ιδρυτικό νόµο του Ελληνικού Κέντρου Αµυντικής Καινοτοµίας ή
που είναι συναφής µε τις περιγραφόµενες στο παρόν. 

3. Ειδικά για τη διαχείριση προγραµµάτων ΕΣΠΑ εφαρµόζονται
οι διατάξεις του ν. 4914/2022 (Α’  61).

Άρθρο έκτο
Διάρκεια

Η διάρκεια της Εταιρείας είναι αορίστου χρόνου. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΜΕΤΟΧΙΚΟ ΚΕΦΑΛΑΙΟ - ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΚΟΙ ΠΟΡΟΙ

Άρθρο έβδοµο
Κεφάλαιο

Το µετοχικό κεφάλαιο του Ελληνικού Κέντρου Αµυντικής Και-
νοτοµίας ορίζεται σε ένα εκατοµµύριο πεντακόσιες χιλιάδες
(1.500.000) ευρώ, διαιρείται σε χίλιες πεντακόσιες (1.500) ονο-
µαστικές µετοχές, ονοµαστικής αξίας χιλίων (1.000) ευρώ η κα-
θεµία, αναλαµβάνεται δε και καλύπτεται σε ποσοστό εξήντα επτά
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τοις εκατό (67%) από το Ελληνικό Δηµόσιο και σε ποσοστό τριά-
ντα τρία τοις εκατό (33%) από την Ελληνική Εταιρεία Συµµετοχών
και Περιουσίας Α.Ε. που έχει συσταθεί µε τον       ν. 4389/2016
(Α’  94). Το ελληνικό Δηµόσιο κατά την άσκηση των δικαιωµάτων
του ως µετόχου εκπροσωπείται στη Γενική Συνέλευση από τον
Υπουργό Εθνικής Άµυνας ή τον νόµιµο εκπρόσωπό του. 

Άρθρο όγδοο
Μετοχές

1. Οι µετοχές του Ελληνικού Κέντρου Αµυντικής Καινοτοµίας
είναι ονοµαστικές και δεσµευµένες. Κάθε µεταβίβαση µετοχών
του Ελληνικού Κέντρου Αµυντικής Καινοτοµίας εγκρίνεται από τη
Γενική Συνέλευση. 

2. Σε περίπτωση µεταβίβασης των µετοχών, το Ελληνικό Δη-
µόσιο διατηρεί αποφασιστική επιρροή επί του Ελληνικού Κέντρου
Αµυντικής Καινοτοµίας µε συµµετοχή στο µετοχικό του κεφάλαιο,
µε χρηµατοοικονοµική συµµετοχή στη δραστηριότητά του, µε
συµµετοχή στη διαµόρφωση των κανόνων που το διέπουν, µε
άσκηση εποπτείας και µε οποιονδήποτε άλλον τρόπο. Το συνδυα-
σµένο ποσοστό της συµµετοχής του Ελληνικού Δηµοσίου στο Ελ-
ληνικό Κέντρο Αµυντικής Καινοτοµίας, όπως εκπροσωπείται για
την άσκηση των µετοχικών του δικαιωµάτων από τον Υπουργό
Εθνικής Άµυνας ή τον νόµιµο εκπρόσωπό του, και οποιουδήποτε
άλλου φορέα του οποίου την απόλυτη πλειοψηφία του µετοχικού
κεφαλαίου κατέχει το Ελληνικό Δηµόσιο, δεν δύναται να είναι κα-
τώτερο του ποσοστού πενήντα ενός τοις εκατό (51%) επί του συ-
νόλου των µετοχών του Ελληνικού Κέντρου Αµυντικής Καινοτο-
µίας µε δικαίωµα ψήφου. 

3. Οι τίτλοι των µετοχών φέρουν αύξοντα αριθµό τίτλου και µε-
τοχών, πλήρη στοιχεία κατόχου, τη σφραγίδα της «ΕΛΚΑΚ ΑΕ»
και τις υπογραφές του Προέδρου του Διοικητικού Συµβουλίου
και ενός µέλους του Διοικητικού Συµβουλίου, που ορίζεται από
το Διοικητικό Συµβούλιο. Οι υπογραφές αυτές µπορούν να απο-
τυπωθούν και µε µηχανικό µέσο. Κάθε τίτλος µετοχών δύναται
να παριστά περισσότερες από µία µετοχές, όπως ορίζεται ειδι-
κότερα από το Διοικητικό Συµβούλιο. 

4. Είναι δυνατή η έκδοση προσωρινών τίτλων µετοχών, οι
οποίοι ανταλλάσσονται µε τους οριστικούς, αµέσως µόλις εκδο-
θούν οι τελευταίοι. Οι προσωρινοί τίτλοι µετοχών φέρουν όλα τα
στοιχεία των οριστικών, πλην µερισµαταποδείξεων. 

Άρθρο ένατο
Έσοδα

1. Τα έσοδα του Ελληνικού Κέντρου Αµυντικής Καινοτοµίας
χρησιµοποιούνται για την κάλυψη των αναγκών λειτουργίας και
ανάπτυξής του, καθώς και για την επίτευξη της αποστολής του.
Ειδικότερα προέρχονται από:

α) Τιµολόγηση υπηρεσιών: 
αα) Ποσοστό δυόµισι τοις εκατό (2,5%) επί του ποσού των χρη-

µατοδοτήσεων που λαµβάνουν οι επιλεγέντες φορείς από τα τα-
µεία που διαχειρίζεται το Ελληνικό Κέντρο Αµυντικής Καινοτοµίας
για την υλοποίηση προγραµµάτων έρευνας και ανάπτυξης, ως
διαχειριστική αµοιβή.

αβ) Ποσοστό δυόµισι τοις εκατό (2,5%) επί όλων των συµβά-
σεων έρευνας και ανάπτυξης για τις οποίες µεσολάβησε το Ελ-
ληνικό Κέντρο Αµυντικής Καινοτοµίας, ανεξάρτητα από την πηγή
προέλευσης της χρηµατοδότησης, ως διαχειριστική αµοιβή.

αγ) Ποσοστό δυόµισι τοις εκατό (2,5%) επί όλων των συµβά-
σεων προµήθειας τεχνολογικών προϊόντων και παροχής τεχνο-
λογικών λύσεων, ως διαχειριστική αµοιβή.

β) Ενισχύσεις και άλλους πόρους από την Ευρωπαϊκή Ένωση
ή φορείς της.

γ) Προγράµµατα της Ευρωπαϊκής Ένωσης και διεθνών οργα-
νισµών. 

δ) Ποσοστό πενήντα τοις εκατό (50%) επί της εκµετάλλευσης
διπλωµάτων ευρεσιτεχνίας, προϊόντων έρευνας και εν γένει δι-
καιωµάτων πνευµατικής και βιοµηχανικής ιδιοκτησίας των οποίων
το Ελληνικό Κέντρο Αµυντικής Καινοτοµίας είναι διαχειριστής.

ε) Δωρεές, κληρονοµιές και κληροδοσίες,

στ) Ποσοστό είκοσι τοις εκατό (20%) επί των ετήσιων καθαρών
κερδών των ταµείων που διαχειρίζεται το Ελληνικό Κέντρο Αµυ-
ντικής Καινοτοµίας.

ζ) Κάθε άλλη νόµιµη αιτία. 
2. Η τιµολογιακή πολιτική και οι χρεώσεις του Ελληνικού Κέ-

ντρου Αµυντικής Καινοτοµίας είναι σύµφωνες µε τους κανόνες
της αγοράς, κατά τη συνήθη συναλλακτική πρακτική. Με από-
φαση του Διοικητικού Συµβουλίου καθορίζεται η πολιτική χορη-
γήσεων και γενικότερα η πιστοληπτική και τιµολογιακή πολιτική. 

3. Από τους πόρους του Ταµείου Καινοτοµίας Εθνικής Άµυνας
χρηµατοδοτούνται οι δράσεις για την ανάπτυξη του οικοσυστή-
µατος καινοτοµίας και η λειτουργία επιταχυντών και θερµοκοιτί-
δων καινοτοµίας.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΟΡΓΑΝΑ ΔΙΟΙΚΗΣΗΣ

Άρθρο δέκατο
Όργανα διοίκησης

Όργανα διοίκησης του Ελληνικού Κέντρου Αµυντικής Καινοτο-
µίας είναι η Γενική Συνέλευση και το Διοικητικό Συµβούλιο.

Άρθρο ενδέκατο
Γενική Συνέλευση

1. Η Γενική Συνέλευση είναι το ανώτατο όργανο του Ελληνικού
Κέντρου Αµυντικής Καινοτοµίας. 

2. Το Ελληνικό Δηµόσιο κατά την άσκηση των δικαιωµάτων του
ως µετόχου εκπροσωπείται στη Γενική Συνέλευση από τον
Υπουργό Εθνικής Άµυνας ή τον νόµιµο εκπρόσωπό του. 

Άρθρο δωδέκατο
Αρµοδιότητες της Γενικής Συνέλευσης

Η Γενική Συνέλευση έχει τις αρµοδιότητες που προβλέπονται
στον ν. 4548/2018 (Α’ 101). Ειδικότερα, είναι αρµόδια: 

α) Να εκλέγει το Διοικητικό Συµβούλιο.
β) Να διορίζει:
βα) Τα µέλη της Επιτροπής Ελέγχου.
ββ) Τους εκκαθαριστές. 
γ) Να εγκρίνει:
γα) Την τροποποίηση του καταστατικού.
γβ) Την αύξηση ή µείωση του µετοχικού κεφαλαίου.
γγ) Την εκλογή ελεγκτών.
γδ) Την έγκριση των ετήσιων οικονοµικών καταστάσεων.
γε) Τη διάθεση των ετήσιων κερδών.
γστ) Το Στρατηγικό και Επιχειρησιακό Σχέδιο του Ελληνικού

Κέντρου Αµυντικής Καινοτοµίας και των άµεσων θυγατρικών του,
λαµβάνοντας υπόψη τα τρέχοντα Διακρατικά Ολοκληρωµένα
Προγράµµατα Ερευνητικής και Αναπτυξιακής Συνεργασίας του
Υπουργείου Εθνικής Άµυνας.

δ) Να καθορίζει, κατόπιν τεκµηριωµένης εισήγησης του Διοι-
κητικού Συµβουλίου και µε απόφασή της που λαµβάνεται εφόσον
εκπροσωπούνται στη συνεδρίαση µέτοχοι που κατέχουν ποσοστό
τουλάχιστον πενήντα ένα τοις εκατό (51%) του µετοχικού κεφα-
λαίου, τους όρους, τις προϋποθέσεις και το ύψος ειδικού κινή-
τρου παραγωγικότητας για τους εργαζοµένους, τα µέλη του
Διοικητικού Συµβουλίου του Ελληνικού Κέντρου Αµυντικής Και-
νοτοµίας και των θυγατρικών του εταιρειών και των επενδυτικών
επιτροπών των Ταµείων Καινοτοµίας και Ανάπτυξης Εθνικής Άµυ-
νας, το οποίο συνδέεται µε την επίτευξη στόχων υλοποίησης του
επιχειρησιακού σχεδίου τους, ιδίως όσον αφορά στην παράδοση
έργων και χρηµατοδοτήσεων στο πλαίσιο του εξοπλιστικού προ-
γράµµατος του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας. Το ύψος του ανω-
τέρω κινήτρου κλιµακώνεται, έχοντας υπόψη τον εγκεκριµένο
προϋπολογισµό της εταιρείας και αναλόγως της εµπλοκής εκά-
στης υπηρεσίας και θέσης εργασίας στην παραγωγική διαδικα-
σία.

Άρθρο δέκατο τρίτο
Συνεδριάσεις της Γενικής Συνέλευσης
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1. Η Γενική Συνέλευση συγκαλείται από το Διοικητικό Συµβού-
λιο. Συνέρχεται τακτικά στην έδρα του Ελληνικού Κέντρου Αµυ-
ντικής Καινοτοµίας µία (1) φορά τον χρόνο, το αργότερο έως τη
10η ηµερολογιακή ηµέρα του ένατου µήνα µετά από τη λήξη της
εταιρικής χρήσης.

2. Το Διοικητικό Συµβούλιο, όποτε κρίνει αναγκαίο, δύναται να
συγκαλεί τη Γενική Συνέλευση σε έκτακτη συνεδρίαση.

3. Η Γενική Συνέλευση µπορεί να συγκληθεί και από τους µε-
τόχους που κατέχουν ποσοστό τουλάχιστον πέντε τοις εκατό
(5%) του µετοχικού κεφαλαίου.

4. Η Γενική Συνέλευση, µε εξαίρεση τις επαναληπτικές συνε-
λεύσεις και αυτές που θεωρούνται ως τέτοιες, πρέπει να συγκα-
λείται είκοσι (20) τουλάχιστον ηµέρες προ της ηµεροµηνίας που
έχει οριστεί για τη συνεδρίαση αυτή. Η ηµέρα της δηµοσίευσης
της πρόσκλησης της Γενικής Συνέλευσης και η ηµέρα της συνε-
δρίασης αυτής δεν υπολογίζονται. 

5. Πρόσκληση για σύγκληση της Γενικής Συνέλευσης δεν απαι-
τείται όταν στη συνέλευση παρίστανται ή αντιπροσωπεύονται µέ-
τοχοι που εκπροσωπούν το σύνολο του κεφαλαίου και κανείς από
αυτούς δεν αντιλέγει στην πραγµατοποίησή της και στη λήψη
αποφάσεων (καθολική Γενική Συνέλευση).

6. Ο Πρόεδρος του Διοικητικού Συµβουλίου προεδρεύει στη
Γενική Συνέλευση προσωρινά, επιλέγει δε έναν Γραµµατέα µέχρι
να επικυρωθεί από τη Γενική Συνέλευση ο οριστικός κατάλογος
των µετόχων που δικαιούνται να µετέχουν στη Συνέλευση και να
εκλεγεί το οριστικό προεδρείο, που αποτελείται από τον Πρό-
εδρο και τον Γραµµατέα που εκτελεί και χρέη ψηφολέκτη. Η
εκλογή του Προέδρου της Γενικής Συνέλευσης γίνεται από αυτήν
µε µυστική ψηφοφορία, εκτός και αν η Γενική Συνέλευση αποφα-
σίζει οµόφωνα την εκλογή του χωρίς ψηφοφορία.

Άρθρο δέκατο τέταρτο
Αρµοδιότητες του Διοικητικού Συµβουλίου

1. Το Διοικητικό Συµβούλιο ασκεί τη διοίκηση και διαχείριση
των υποθέσεων του Ελληνικού Κέντρου Αµυντικής Καινοτοµίας.
Αποφασίζει και ενεργεί κάθε πράξη για τη διαχείριση των υποθέ-
σεων και της περιουσίας του, καθώς και την πραγµατοποίηση του
εταιρικού σκοπού. 

2. Το Διοικητικό Συµβούλιο µπορεί να αναθέτει µέρος των αρ-
µοδιοτήτων του, περιλαµβανοµένης της εξουσίας εκπροσώπη-
σης και δέσµευσης του Ελληνικού Κέντρου Αµυντικής Καινο-
τοµίας, µε εξαίρεση τις εξουσίες εκείνες που ασκούνται συλλο-
γικά, στον Πρόεδρο, στον Αντιπρόεδρο, καθώς επίσης σε ένα ή
περισσότερα πρόσωπα, µέλη ή µη του Διοικητικού Συµβουλίου,
καθορίζοντας συγχρόνως στην παραπάνω απόφασή του και την
έκταση της σχετικής εξουσιοδότησης.

3. Το Διοικητικό Συµβούλιο µπορεί µε απόφασή του να αποφα-
σίζει την τροποποίηση των ποσοστών των περ. α), δ) και στ) της
παρ. 1 του ένατου άρθρου.

Άρθρο δέκατο πέµπτο
Σύνθεση του Διοικητικού Συµβουλίου

1. Το Διοικητικό Συµβούλιο απαρτίζεται από επτά (7) έως εννέα
(9) µέλη, που εκλέγονται από τη Γενική Συνέλευση σύµφωνα µε
το Τµήµα Έκτο του ν. 4548/2018     (Α’ 101), µε θητεία πέντε (5)
ετών.

2. Στο Διοικητικό Συµβούλιο συµµετέχει ο προϊστάµενος της
Γενικής Διεύθυνσης Αµυντικών Εξοπλισµών και Επενδύσεων του
Υπουργείου Εθνικής Άµυνας και ο προϊστάµενος του ΣT’ Κλάδου
του Γενικού Επιτελείου Εθνικής Άµυνας, στους οποίους δεν κα-
ταβάλλεται οποιαδήποτε αµοιβή ή αποζηµίωση.

3. Η Γενική Συνέλευση ορίζει µεταξύ των µελών του Διοικητι-
κού Συµβουλίου τον Πρόεδρο, τον Διευθύνοντα Σύµβουλο, εντε-
ταλµένους συµβούλους και τον Αντιπρόεδρο.

4. Ο Διευθύνων Σύµβουλος εκπροσωπεί δικαστικά και εξώδικα
το Ελληνικό Κέντρο Αµυντικής Καινοτοµίας.

5. Μέλη του Διοικητικού Συµβουλίου, διευθυντές και ανώτεροι
υπάλληλοι και µέλη των Επενδυτικών Επιτροπών των ταµείων του
άρθρου εικοστού όγδοου:

α) Δεν διορίζονται όσοι έχουν κώλυµα διορισµού ως δηµόσιοι
υπάλληλοι σύµφωνα µε το άρθρο 8 του Κώδικα Κατάστασης Δη-
µοσίων Πολιτικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων Νοµικών Προσώ-
πων Δηµοσίου Δικαίου (ν. 3528/2007, Α’ 26).

β) Απαγορεύεται να ασκούν κατ’ επάγγελµα, είτε µόνοι είτε σε
συνεργασία µε τρίτους, δραστηριότητες ανταγωνιστικές µε
αυτές του Ελληνικού Κέντρου Αµυντικής Καινοτοµίας και να συµ-
µετέχουν µε οποιαδήποτε σχέση ή ιδιότητα σε επιχειρήσεις ή
εταιρείες ή κοινοπραξίες ή κερδοσκοπικά νοµικά πρόσωπα, στα
οποία δύναται να ανατεθεί η εκπόνηση µελετών ή προγραµµάτων
ή η εκτέλεση συγκεκριµένου έργου ή η προµήθεια υλικού ή πα-
ροχή υπηρεσιών από το Ελληνικό Κέντρο Αµυντικής Καινοτοµίας.

6. Σε περίπτωση συνδροµής κωλυµάτων και ασυµβιβάστων της
παρ. 5 σε µέλος του Διοικητικού Συµβουλίου, αυτό εκπίπτει της
ιδιότητάς του µε απόφαση της Γενικής Συνέλευσης.

7. Τα µέλη του Διοικητικού Συµβουλίου είναι κάτοχοι πτυχίου
ιδρύµατος ανώτατης εκπαίδευσης ή αρµοδίως αναγνωρισµένου
ιδρύµατος της αλλοδαπής και έχουν άριστη γνώση της αγγλικής
γλώσσας, η οποία διαπιστώνεται σύµφωνα µε το άρθρο 10 του
π.δ. 85/2022 (Α’ 232).

8. Τα µέλη του Διοικητικού Συµβουλίου έχουν εµπειρία σε θέση
ευθύνης πέντε (5) τουλάχιστον ετών και τα απαιτούµενα εχέγγυα
αξιοπιστίας, ακεραιότητας και πείρας, ώστε να εξασφαλίζεται η
ορθή και συνετή διαχείριση του Ελληνικού Κέντρου Αµυντικής
Καινοτοµίας, καθώς και επαρκή χρόνο για την ενασχόληση µε τις
υποθέσεις του. Η σύνθεση του Διοικητικού Συµβουλίου ως συνό-
λου εξασφαλίζει ότι τα µέλη του διαθέτουν ευρύ φάσµα γνώσεων
και εµπειριών ως προς τα αντικείµενα του Ελληνικού Κέντρου
Αµυντικής Καινοτοµίας, ιδίως σε θέµατα σχεδιασµού και άσκη-
σης αναπτυξιακής πολιτικής, διαχείρισης µηχανισµών ανάπτυξης
καινοτοµίας, χρηµατοοικονοµικά, τραπεζικά, επενδυτικά, διοίκη-
σης επιχειρήσεων και διαχείρισης κεφαλαίων, αµυντικής έρευνας
και ανάπτυξης και αµυντικής βιοµηχανίας, ώστε να καθίσταται
δυνατή η οµαλή λειτουργία του Ελληνικού Κέντρου Αµυντικής
Καινοτοµίας και η άσκηση εποπτείας επί του συνόλου των λει-
τουργιών του.

9. Δεν µπορεί να επιλέγεται ως µέλος οργάνων του Ελληνικού
Κέντρου Αµυντικής Καινοτοµίας ή να είναι µέλος των οργάνων
αυτού πρόσωπο που έχει καταδικαστεί µε αµετάκλητη απόφαση
για κακούργηµα και σε οποιαδήποτε ποινή για: 

α) Τοκογλυφία, απιστία, απάτη, κλοπή, υπεξαίρεση, εκβίαση,
πλαστογραφία ή δωροδοκία ή

β) φορολογικά αδικήµατα και αδικήµατα της νοµοθεσίας:

βα) νοµιµοποίησης εσόδων από εγκληµατικές δραστηριότητες,
ββ) περί εταιρειών,
βγ) πτώχευσης και αφερεγγυότητας,
βδ) αγοράς τίτλων ή κινητών αξιών ή µέσων πληρωµής, στα

οποία συµπεριλαµβάνονται τα αδικήµατα χειραγώγησης της αγο-
ράς και αξιόποινες πράξεις προσώπων που κατέχουν προνοµια-
κές πληροφορίες. 

10. Η αµετάκλητη καταδίκη µέλους οργάνου της εταιρείας για
τις πράξεις της παρ. 9 έχει ως συνέπεια την έκπτωσή του από τη
θέση µέλους του οργάνου. 

11. Τα µέλη του Διοικητικού Συµβουλίου, ο Διευθύνων Σύµβου-
λος και τα µέλη των επιτροπών κατά την άσκηση των καθηκόντων
τους δεσµεύονται από τον νόµο, τους εσωτερικούς κανονισµούς
του Ελληνικού Κέντρου Αµυντικής Καινοτοµίας και τη συνείδησή
τους. 

12. Οι Σύµβουλοι είναι επανεκλέξιµοι από τη Γενική Συνέλευση
και ανακαλούνται ελευθέρως από αυτήν. 

13. Το Διοικητικό Συµβούλιο, αµέσως µετά από την εκλογή του
από τη Γενική Συνέλευση, συνέρχεται και συγκροτείται σε σώµα. 

14. Χρέη Γραµµατέα του Διοικητικού Συµβουλίου ασκεί πρό-
σωπο που ορίζεται από αυτό. 

Άρθρο δέκατο έκτο
Συνεδριάσεις του Διοικητικού Συµβουλίου

1. Το Διοικητικό Συµβούλιο συνέρχεται σε συνεδρίαση κατόπιν
πρόσκλησης του Προέδρου µία (1) τουλάχιστον φορά τον µήνα
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στον τόπο της έδρας του Ελληνικού Κέντρου Αµυντικής Καινο-
τοµίας. Συνεδριάζει έγκυρα και εκτός της έδρας του, είτε στην
ηµεδαπή είτε στην αλλοδαπή, εφόσον στη συνεδρίαση αυτή πα-
ρίστανται ή αντιπροσωπεύονται όλα τα µέλη του και κανένα
µέλος δεν αντιλέγει στην πραγµατοποίηση της συνεδρίασης. 

2. Η πρόσκληση του Προέδρου γνωστοποιείται µε οποιονδή-
ποτε πρόσφορο τρόπο στα µέλη, δύο (2) τουλάχιστον εργάσιµες
ηµέρες πριν από τη συνεδρίαση. Στην πρόσκληση αυτή αναγρά-
φονται µε σαφήνεια τα θέµατα της ηµερήσιας διάταξης, διαφο-
ρετικά η λήψη αποφάσεων επιτρέπεται µόνον εφόσον παρί-
στανται ή αντιπροσωπεύονται όλα τα µέλη του και κανένα δεν
αντιλέγει στη λήψη αποφάσεων.

3. Τη σύγκληση του Διοικητικού Συµβουλίου µπορούν, επίσης,
να ζητήσουν δύο (2) από τα µέλη του, µε αίτησή τους προς τον
Πρόεδρο, η οποία περιλαµβάνει όλα τα θέµατα της ηµερήσιας
διάταξης. Ο Πρόεδρος του Διοικητικού Συµβουλίου υποχρεούται
να συγκαλέσει το Διοικητικό Συµβούλιο εντός προθεσµίας δέκα
(10) ηµερών από την υποβολή της αίτησης. Σε περίπτωση άρνη-
σης του Προέδρου να συγκαλέσει το Διοικητικό Συµβούλιο µέσα
στην ανωτέρω προθεσµία ή σε περίπτωση εκπρόθεσµης σύγκλη-
σής του, επιτρέπεται στα µέλη που ζήτησαν τη σύγκληση να συ-
γκαλέσουν το Διοικητικό Συµβούλιο εντός πέντε (5) ηµερών από
τη λήξη του δεκαηµέρου, γνωστοποιώντας τη σχετική πρό-
σκληση στα λοιπά µέλη του Διοικητικού Συµβουλίου. 

4. Οι συζητήσεις και αποφάσεις του Διοικητικού Συµβουλίου
καταχωρίζονται περιληπτικά σε ειδικό βιβλίο, το οποίο µπορεί να
τηρείται και ηλεκτρονικά. Κατόπιν αίτησης µέλους του Διοικητι-
κού Συµβουλίου, ο Πρόεδρος υποχρεούται να καταχωρίσει στα
πρακτικά ακριβή περίληψη της γνώµης του. Στο βιβλίο αυτό κα-
ταχωρίζεται, επίσης, κατάλογος των παραστάντων ή αντιπροσω-
πευθέντων κατά τη συνεδρίαση µελών του Διοικητικού Συµ-
βουλίου. Τα πρακτικά των συνεδριάσεων υπογράφονται από όλα
τα παρόντα µέλη. Αν ένας ή περισσότεροι Σύµβουλοι αρνούνται
να υπογράψουν τα πρακτικά, η άρνησή τους καταγράφεται στα
πρακτικά.

5. Τα αντίγραφα και τα αποσπάσµατα των πρακτικών του Διοι-
κητικού Συµβουλίου επικυρώνονται από τον Πρόεδρο του Διοι-
κητικού Συµβουλίου ή άλλο µέλος του Διοικητικού Συµβουλίου,
που ορίζεται ειδικά από τον ίδιο για τον σκοπό αυτόν.

6. Η έγκριση από το Διοικητικό Συµβούλιο της εισήγησης περί
του Ειδικού Στρατηγικού Σχεδιασµού Προγραµµατισµού Έρευ-
νας και Ανάπτυξης ή κάθε τακτικής επικαιροποίησής του, λαµβά-
νει χώρα µέχρι το τέλος Οκτωβρίου εκάστου έτους. Για τον λόγο
αυτόν η σύνταξη και η ετήσια επικαιροποίησή του λαµβάνουν
χώρα µέχρι το τέλος Ιουλίου.

Άρθρο δέκατο έβδοµο
Απαρτία - λήψη αποφάσεων

1. Το Διοικητικό Συµβούλιο βρίσκεται σε απαρτία και συνεδριά-
ζει έγκυρα, όταν παρίστανται αυτοπροσώπως ή αντιπροσωπεύο-
νται το ήµισυ πλέον ενός των µελών του, ουδέποτε όµως τα
αυτοπροσώπως παριστάµενα µέλη δύνανται να είναι λιγότερα
των πέντε (5).

2. Οι αποφάσεις του Διοικητικού Συµβουλίου λαµβάνονται µε
την πλειοψηφία των παριστάµενων και αντιπροσωπευόµενων
µελών. Σε περίπτωση ισοψηφίας, κατισχύει η ψήφος του Προ-
έδρου του Διοικητικού Συµβουλίου. Επί προσωπικών ζητηµάτων,
οι αποφάσεις λαµβάνονται µε µυστική ψηφοφορία διά ψηφοδελ-
τίων. 

3. Κάθε µέλος έχει µία (1) ψήφο, όταν όµως αντιπροσωπεύει
απόν µέλος µπορεί να έχει δύο (2) ψήφους, εφόσον είναι ειδικά
εξουσιοδοτηµένο µε έγγραφη, συµπεριλαµβανοµένης της ηλε-
κτρονικής, εντολή του απουσιάζοντος µέλους. Η εξουσιοδότηση
αυτή µπορεί να αφορά σε περισσότερες από µία συνεδριάσεις.
Κάθε µέλος του Διοικητικού Συµβουλίου µπορεί να αντιπροσω-
πεύει µόνο ένα απόν µέλος. 

4. Απαγορεύεται η αντιπροσώπευση µέλους στο Διοικητικό
Συµβούλιο από πρόσωπο που δεν είναι µέλος του Συµβουλίου. 

Άρθρο δέκατο όγδοο

Αµοιβές και αποζηµιώσεις του Διοικητικού Συµβουλίου

Με απόφαση της Γενικής Συνέλευσης καθορίζεται η αποζη-
µίωση του Προέδρου, του Διευθύνοντος Συµβούλου, του Αντι-
προέδρου, των µελών και του Γραµµατέα του Διοικητικού
Συµβουλίου, καθώς και οποιαδήποτε άλλη αµοιβή ή αποζηµίωση
των µελών του Διοικητικού Συµβουλίου για τη συµµετοχή τους
σε άλλα συλλογικά όργανα του Ελληνικού Κέντρου Αµυντικής
Καινοτοµίας ή οµάδες εργασίας, εντός των ορίων του τελευταίου
εδάφιου της παρ. 3 του άρθρου 11 του ν. 4972/2022 (Α’ 181) και
µε την επιφύλαξη της παρ. 2 του άρθρου δέκατου πέµπτου του
παρόντος.

Άρθρο δέκατο ένατο
Ευθύνη και υποχρεώσεις του Διοικητικού Συµβουλίου

1. Τα µέλη του Διοικητικού Συµβουλίου έχουν τις υποχρεώσεις
που προβλέπονται στο Τµήµα Έκτο του ν. 4548/2018 (Α’ 101). 

2. Κάθε µέλος του Διοικητικού Συµβουλίου ευθύνεται έναντι
του Ελληνικού Κέντρου Αµυντικής Καινοτοµίας, σύµφωνα µε το
άρθρο 102 του ν. 4548/2018. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗ - ΕΛΕΓΚΤΕΣ

Άρθρο εικοστό
Διαχείριση

1. Η διαχειριστική χρήση του Ελληνικού Κέντρου Αµυντικής
Καινοτοµίας συµπίπτει µε το ηµερολογιακό έτος. Η πρώτη δια-
χειριστική χρήση περιλαµβάνει τη χρονική περίοδο από τη σύ-
σταση της Εταιρείας µέχρι την 31η Δεκεµβρίου του επόµενου
έτους από τη σύστασή της.

2. Στο τέλος κάθε εταιρικής χρήσης το Διοικητικό Συµβούλιο
καταρτίζει τους ετήσιους λογαριασµούς (ετήσιες οικονοµικές κα-
ταστάσεις), σύµφωνα µε τον ν. 4548/2018 (Α’ 101). Οι ετήσιες οι-
κονοµικές καταστάσεις πρέπει να εµφανίζουν µε απόλυτη
σαφήνεια την πραγµατική εικόνα της περιουσιακής διάρθρωσης,
της χρηµατοοικονοµικής θέσης και των αποτελεσµάτων χρήσης
του Ελληνικού Κέντρου Αµυντικής Καινοτοµίας. 

Άρθρο εικοστό πρώτο
Ελεγκτές

1. Ο τακτικός έλεγχος της οικονοµικής διαχείρισης και των ετή-
σιων λογαριασµών (ετήσιων οικονοµικών καταστάσεων) του Ελ-
ληνικού Κέντρου Αµυντικής Καινοτοµίας ασκείται από ορκωτούς
ελεγκτές - λογιστές, οι οποίοι είναι εγγεγραµµένοι στα µητρώα
της παρ. 5 του άρθρου 13 του π.δ. 226/1992 (Α’ 120).

2. Η τακτική Γενική Συνέλευση επιλέγει, κάθε έτος, µία από τις
εταιρείες ή κοινοπραξίες ορκωτών ελεγκτών - λογιστών που είναι
εγγεγραµµένες στην ιδιαίτερη µερίδα του µητρώου ορκωτών ελε-
γκτών - λογιστών, εγκρίνοντας συγχρόνως και το ποσό της αµοι-
βής της, η οποία οφείλει να αναθέτει, σύµφωνα µε την κείµενη
νοµοθεσία, την ευθύνη του ελέγχου σε έναν ορκωτό ελεγκτή -
λογιστή, διορίζοντάς τον για τον σκοπό αυτόν, καθώς και τον ανα-
πληρωτή του.

3. Κατά τη διάρκεια της εταιρικής χρήσης, οι ορκωτοί ελεγκτές
- λογιστές παρακολουθούν τη λογιστική και διαχειριστική κατά-
σταση του Ελληνικού Κέντρου Αµυντικής Καινοτοµίας και δι-
καιούνται να λαµβάνουν γνώση κάθε βιβλίου, λογαριασµού ή
εγγράφου, περιλαµβανοµένων και των πρακτικών της Γενικής Συ-
νέλευσης και του Διοικητικού Συµβουλίου. Οι ελεγκτές υποδει-
κνύουν στο Διοικητικό Συµβούλιο, µε κοινοποίηση στη Γενική
Διεύθυνση Αµυντικών Εξοπλισµών και Επενδύσεων του Υπουρ-
γείου Εθνικής Άµυνας και στο Συµβούλιο Αρχηγών Γενικών Επι-
τελείων, µέτρα που πρέπει να λάβει και, σε περίπτωση παρά-
βασης των διατάξεων της νοµοθεσίας ή του Καταστατικού, υπο-
βάλλουν αναφορά στον Υπουργό Εθνικής Άµυνας.

4. Μετά από τη λήξη της χρήσης, ελέγχουν τον ισολογισµό και
τον λογαριασµό αποτελεσµάτων χρήσης και υποβάλλουν στην
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τακτική Γενική Συνέλευση έκθεση µε τα πορίσµατα του ελέγχου
τους. Στην έκθεση αυτή, αφού ελεγχθούν η ακρίβεια και η νοµι-
µότητα των εγγραφών, εκτίθεται µε σαφήνεια εάν ο ισολογισµός
απεικονίζει πράγµατι την οικονοµική κατάσταση του Ελληνικού
Κέντρου Αµυντικής Καινοτοµίας κατά την ηµεροµηνία λήξης της
ελεγχόµενης χρήσης και ο λογαριασµός αποτελεσµάτων χρήσης
τα αποτελέσµατα που προέκυψαν κατά τη διάρκεια της χρήσης.

5. Οι ορκωτοί ελεγκτές - λογιστές του Ελληνικού Κέντρου Αµυ-
ντικής Καινοτοµίας οφείλουν να ασκούν το έργο τους µε επιµέ-
λεια και ευθύνονται έναντι αυτού και των τρίτων σε αποζηµίωση
για κάθε ζηµία που προκάλεσαν µε πράξεις ή παραλείψεις τους.
Η ευθύνη των ορκωτών ελεγκτών - λογιστών δεν δύναται να πε-
ριοριστεί ή να αποκλειστεί. 

Άρθρο εικοστό δεύτερο
Σύστηµα εσωτερικού ελέγχου

1. Το Ελληνικό Κέντρο Αµυντικής Καινοτοµίας αναπτύσσει και
υιοθετεί:

α) Σύστηµα Εσωτερικού Ελέγχου, το οποίο αποτελεί το σύνολο
των διαδικασιών που τίθενται σε εφαρµογή από τη διοίκηση και
το προσωπικό του Ελληνικού Κέντρου Αµυντικής Καινοτοµίας, µε
σκοπό τη διασφάλιση της αποτελεσµατικότητας και της αποδο-
τικότητας των εταιρικών εργασιών, την αξιοπιστία της χρηµατο-
οικονοµικής πληροφόρησης και τη συµµόρφωση µε τους εφαρ-
µοστέους νόµους και κανονισµούς.

β) Ολοκληρωµένο πλαίσιο καταπολέµησης της απάτης και της
διαφθοράς, µε σκοπό την αποτελεσµατική πρόληψη, τον εντοπι-
σµό και την αποτροπή φαινοµένων και πράξεων απάτης και δια-
φθοράς σε συνεργασία µε την Εθνική Αρχή Διαφάνειας.

2. Στο Ελληνικό Κέντρο Αµυντικής Καινοτοµίας λειτουργεί Υπη-
ρεσία Εσωτερικού Ελέγχου, ως ανεξάρτητη υπηρεσία της εται-
ρείας, η οποία αποτελείται από έναν (1) τουλάχιστον εσωτερικό
ελεγκτή, ο οποίος επιλέγεται από το µητρώο εσωτερικών ελε-
γκτών του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών και
ορίζεται µε απόφαση της Γενικής Συνέλευσης, κατόπιν εισήγη-
σης της Επιτροπής Ελέγχου.

3. Οι εσωτερικοί ελεγκτές, κατά την άσκηση των καθηκόντων
τους, είναι ανεξάρτητοι, δεν υπάγονται ιεραρχικά σε καµία άλλη
υπηρεσιακή µονάδα του Ελληνικού Κέντρου Αµυντικής Καινοτο-
µίας και εποπτεύονται από την Επιτροπή Ελέγχου του Ελληνικού
Κέντρου Αµυντικής Καινοτοµίας. Οι οριζόµενοι ως εσωτερικοί
ελεγκτές δεν αποκτούν καθ’ οιονδήποτε τρόπο την υπαλληλική
ιδιότητα και δεν τελούν σε σχέση εξαρτηµένης εργασίας, ενώ πα-
ρέχουν τις υπηρεσίες τους µε σύµβαση παροχής ανεξάρτητων
υπηρεσιών.

4. Η Επιτροπή Ελέγχου του Ελληνικού Κέντρου Αµυντικής Και-
νοτοµίας υποβάλλει κάθε τρεις (3) µήνες στην Υπηρεσία Εσωτε-
ρικών Υποθέσεων του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας αναλυτικές
εκθέσεις των ελέγχων που έχουν διεξαχθεί οι οποίες κοινοποι-
ούνται και στο Διοικητικό Συµβούλιο.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’
ΛΟΙΠΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ

Άρθρο εικοστό τρίτο
Αξιολόγηση προτάσεων έρευνας και ανάπτυξης

1. Το Ελληνικό Κέντρο Αµυντικής Καινοτοµίας αξιολογεί τις
προτάσεις προγραµµάτων έρευνας και ανάπτυξης του άρθρου 8
του κυρωτικού νόµου µε βάση τα παρακάτω κριτήρια:

α) Την καταλληλότητα του συνόλου των συµµετεχόντων φο-
ρέων, σύµφωνα µε τα κριτήρια ποιοτικής επιλογής που προβλέ-
πονται στο άρθρο 77 του ν. 3978/2011 (Α’ 137) και µε όσα πε-
ραιτέρω κριτήρια καθορίζονται στην πρόσκληση εκδήλωσης εν-
διαφέροντος. Η καταλληλότητα τεκµαίρεται για τους φορείς που
κατά τον χρόνο υποβολής της πρότασης είναι εγγεγραµµένοι στο
Ενιαίο Μητρώο Επιχειρήσεων Αµυντικού Τοµέα του άρθρου 64
του ν. 3978/2011 ή στο Μητρώο Κατασκευαστών Αµυντικού Υλι-
κού του π.δ. 3/2008 (Α’ 3).

β) Την εκτίµησή του ως προς την τεχνική και οικονοµική ικανό-

τητα ή επάρκεια υλοποίησης της πρότασης. Το Διοικητικό Συµ-
βούλιο αναθέτει σε επιτροπή του άρθρου εικοστού έβδοµου την
υποβολή σχετικής εισήγησης, σύµφωνα µε τα ειδικότερα χαρα-
κτηριστικά και τις επιµέρους απαιτήσεις της πρότασης.

γ) Τις τεχνολογικές δυνατότητες που αναµένεται ή ενδέχεται
να αναπτυχθούν µέσω της πρότασης, το επίπεδο και τον βαθµό
της προτεινόµενης καινοτοµίας, αλληλεπικαλύψεις µε άλλα προ-
γράµµατα έρευνας και ανάπτυξης, τον εκτιµώµενο κίνδυνο µη
επιτυχούς έκβασης του προγράµµατος, τη συµβατότητά του µε
τους σκοπούς της Εθνικής Αµυντικής και Βιοµηχανικής Στρατη-
γικής του άρθρου 3 του ν. 3978/2011, την αναλογία κόστους-οφέ-
λους και άλλους δείκτες αξιολόγησης της επένδυσης που
κρίνονται ως σχετικοί από το Διοικητικό Συµβούλιο. 

δ) Κάθε άλλο κριτήριο που καθορίζεται στους εσωτερικούς του
κανονισµούς.

2. Το Ελληνικό Κέντρο Αµυντικής Καινοτοµίας ενηµερώνει τα
Γενικά Επιτελεία και τη Γενική Διεύθυνση Αµυντικών Εξοπλισµών
και Επενδύσεων για τις αποφάσεις του επί των αξιολογήσεων.

Άρθρο εικοστό τέταρτο
Δοκιµή προϊόντος έρευνας και ανάπτυξης

1. Οι δοκιµές των προϊόντων έρευνας και ανάπτυξης σε κάθε
στάδιο της διαδικασίας διεξάγονται µε τη σύµφωνη γνώµη της
Γενικής Διεύθυνσης Αµυντικών Εξοπλισµών και Επενδύσεων του
Υπουργείου Εθνικής Άµυνας και υπό την εποπτεία των Γενικών
Επιτελείων των Ενόπλων Δυνάµεων και σχεδιάζονται και εκτελού-
νται µε τρόπο ώστε να επιτρέπουν την εξαγωγή µετρήσιµων συ-
µπερασµάτων επί των χαρακτηριστικών και των επιχειρησιακών
δυνατοτήτων των προϊόντων, καθώς και µε τυποποιηµένες διαδι-
κασίες και βιοµηχανικά πρότυπα που ενσωµατώνονται στη διαδι-
κασία.

2. Για τη διεξαγωγή των δοκιµών και την αξιολόγηση των απο-
τελεσµάτων τους, συστήνονται στο Ελληνικό Κέντρο Αµυντικής
Καινοτοµίας επιτροπές ελέγχου και αξιολόγησης, στις οποίες
συµµετέχουν στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων που επιλέγονται
από το οικείο Γενικό Επιτελείο ή των υπουργείων επ’ ωφελεία των
υπηρεσιών των οποίων διεξάγονται οι δοκιµές.

3. Το κόστος των δοκιµών υπολογίζεται από τη Γενική Διεύ-
θυνση Αµυντικών Εξοπλισµών και Επενδύσεων και βαρύνει τον
ανάδοχο, εκτός αν στη σύµβαση προβλέπεται διαφορετικά.

4. Το Ελληνικό Κέντρο Αµυντικής Καινοτοµίας µπορεί να ανα-
θέτει σε τρίτους φορείς την πιστοποίηση των δοκιµών, οι οποίοι
αναλαµβάνουν υποχρέωση τήρησης της εµπιστευτικότητας και
του απορρήτου σύµφωνα µε το εικοστό πέµπτο άρθρο.

Άρθρο εικοστό πέµπτο
Εµπιστευτικότητα και απόρρητο

1. Το Ελληνικό Κέντρο Αµυντικής Καινοτοµίας:
α) Μεριµνά για τη λήψη µέτρων διαφύλαξης του απορρήτου

και της εµπιστευτικότητας των πληροφοριών που διαχειρίζεται
σε κάθε στάδιο των προγραµµάτων έρευνας και ανάπτυξης που
υλοποιεί και σε κάθε ενέργεια που εντάσσεται στην εκτέλεση των
αρµοδιοτήτων του βάσει του παρόντος, σύµφωνα µε τις διατά-
ξεις περί ασφάλειας πληροφοριών και εφοδιασµού των Ενόπλων
Δυνάµεων και σύµφωνα µε τον οικείο εσωτερικό κανονισµό και

β) περιλαµβάνει στις συµβάσεις και στις συµφωνίες που συνά-
πτει, συµπεριλαµβανοµένων αυτών µε εταιρείες ορκωτών ελε-
γκτών-λογιστών και εσωτερικούς ελεγκτές, κατάλληλους όρους
διαφύλαξης της εµπιστευτικότητας και του απορρήτου, λαµβά-
νοντας υπόψη τις διατάξεις περί ασφάλειας πληροφοριών και
εφοδιασµού των Ενόπλων Δυνάµεων και ιδίως τον Εθνικό Κανο-
νισµό Βιοµηχανικής Ασφάλειας, όπως κυρώθηκε µε την υπό στοι-
χεία Φ.120/402565/Σ.3497/22.9.2020 απόφαση του Υπουργού
Εθνικής Άµυνας (Β’ 4071), καθώς και ειδικές διατάξεις περί
ασφάλειας πληροφοριών που περιλαµβάνονται σε διµερείς και
διεθνείς συµφωνίες.

2. Το Ελληνικό Κέντρο Αµυντικής Καινοτοµίας εξαιρείται από
τις υποχρεώσεις που ορίζονται στο άρθρο 12 του ν. 4548/2018
(Α’ 101) ως προς τις πράξεις και τα στοιχεία που υποβάλλονται
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σε δηµοσιότητα στο Γενικό Εµπορικό Μητρώο, όταν το Γενικό
Επιτελείο Εθνικής Άµυνας κρίνει ότι αυτό επιβάλλεται για λόγους
διαφύλαξης της εµπιστευτικότητας και του απορρήτου των πλη-
ροφοριών.

Άρθρο εικοστό έκτο
Εσωτερικοί κανονισµοί

1. Κατά παρέκκλιση του Κεφαλαίου Β’ του Μέρους Α’ του ν.
4972/2022 (Α’ 181) σχετικά µε την εταιρική διακυβέρνηση ανω-
νύµων εταιρειών του ελληνικού Δηµοσίου, µε απόφαση του
Υπουργού Εθνικής Άµυνας, η οποία εκδίδεται µε πρόταση του
Διοικητικού Συµβουλίου του Ελληνικού Κέντρου Αµυντικής Και-
νοτοµίας και µε εισήγηση της Γενικής Διεύθυνσης Αµυντικών
Εξοπλισµών και Επενδύσεων του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας,
εκδίδονται οι παρακάτω Εσωτερικοί Κανονισµοί:

α) Εσωτερικός Κανονισµός Λειτουργικών Προµηθειών, µε τον
οποίο καθορίζεται η διαδικασία προκήρυξης, διαπραγµάτευσης,
κατακύρωσης, σύναψης, εκτέλεσης, τροποποίησης και ολοκλή-
ρωσης συµβάσεων προµηθειών προϊόντων και υπηρεσιών και κα-
τασκευής έργων για την κάλυψη των λειτουργικών του αναγκών
και κάθε άλλο αναγκαίο σχετικό θέµα.

β) Εσωτερικός Κανονισµός Συµβάσεων έρευνας και ανάπτυ-
ξης, µε τον οποίο καθορίζονται η διαδικασία και κάθε άλλο θέµα
σχετικό µε τη διαπραγµάτευση, την κατακύρωση, τη σύναψη, την
εκτέλεση και τα επιµέρους στάδιά τους, την τροποποίηση και την
ολοκλήρωση των συµβάσεων και γενικά µε την υλοποίηση των
προγραµµάτων έρευνας και ανάπτυξης και κάθε άλλου σκοπού
του Ελληνικού Κέντρου Αµυντικής Καινοτοµίας. 

2. Κατά παρέκκλιση του Κεφαλαίου Β’ του Μέρους Α’ του ν.
4972/2022, µε κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Άµυνας και
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, η οποία εκδίδεται µε ειδικά
αιτιολογηµένη εισήγηση του Διοικητικού Συµβουλίου και έγκριση
της Γενικής Συνέλευσης, εκδίδονται οι παρακάτω Εσωτερικοί Κα-
νονισµοί:

α) Εσωτερικός Κανονισµός Πολιτικής Αµοιβών των µελών του
Διοικητικού Συµβουλίου, εντός των ορίων του τελευταίου εδα-
φίου της παρ. 3 του άρθρου 11 του ν. 4972/2022. 

β) Εσωτερικός Κανονισµός Πολιτικής Αποδοχών του προσωπι-
κού, των διευθυντών και των γενικών διευθυντών, σύµφωνα µε
τα άρθρα 22 και 23 του ν. 4972/2022.

3. Με τους Εσωτερικούς Κανονισµούς του παρόντος δύναται
να καθορίζονται οι όροι και οι προϋποθέσεις, καθώς και το ύψος
ειδικού κινήτρου παραγωγικότητας για τους εργαζοµένους, τα
µέλη του Διοικητικού Συµβουλίου και των θυγατρικών εταιρειών
και των επενδυτικών επιτροπών των ταµείων του άρθρου εικο-
στού όγδοου, το οποίο συνδέεται µε την επίτευξη στόχων υλο-
ποίησης του επιχειρησιακού σχεδίου τους, ιδίως όσον αφορά
στην παράδοση έργων και χρηµατοδοτήσεων στο πλαίσιο του
εξοπλιστικού προγράµµατος του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας.
Το ύψος του ανωτέρω κινήτρου κλιµακώνεται, έχοντας υπόψη
τον εγκεκριµένο προϋπολογισµό της εταιρείας και αναλόγως της
εµπλοκής εκάστης υπηρεσίας και θέσης εργασίας στην παραγω-
γική διαδικασία.

4. Με απόφαση του Υπουργού Εθνικής Άµυνας, η οποία εκδί-
δεται κατόπιν πρότασης του Διοικητικού Συµβουλίου του Ελλη-
νικού Κέντρου Αµυντικής Καινοτοµίας και έγκρισης της Γενικής
Συνέλευσης, εκδίδονται:

α) Εσωτερικός Κανονισµός Ασφάλειας, µε αντικείµενο τη δια-
φύλαξη του απορρήτου, την προστασία δεδοµένων και φυσικής
ασφάλειας εγκαταστάσεων και υλικού και τους ελάχιστους υπο-
χρεωτικούς όρους εµπιστευτικότητας και φύλαξης του απορρή-
του που υποχρεούται να τηρεί το Ελληνικό Κέντρο Αµυντικής
Καινοτοµίας ως φορέας υλοποίησης προγραµµάτων έρευνας και
ανάπτυξης των Ενόπλων Δυνάµεων, καθώς και τα ταµεία του άρ-
θρου εικοστού όγδοου.

β) Εσωτερικός Κανονισµός Οργάνωσης και Λειτουργίας, µε τον
οποίο ρυθµίζονται η διάρθρωση, το οργανόγραµµα, οι προσλή-
ψεις και η διαχείριση του προσωπικού του, η επιλογή συνεργα-
τών και συνεπενδυτών και ο κώδικας δεοντολογίας, κατά
παρέκκλιση του ν. 4369/2016 (Α’ 33) σχετικά µε τα επιτελικά στε-

λέχη της δηµόσιας διοίκησης, τη βαθµολογική διάρθρωση θέ-
σεων, τα συστήµατα αξιολόγησης και επιλογής προϊσταµένων και
του ν. 5062/2023 (Α’ 183) σχετικά µε το σύστηµα επιλογής διοι-
κήσεων φορέων του δηµοσίου τοµέα.

5. Με εσωτερικούς κανονισµούς που εκδίδονται από το Διοι-
κητικό Συµβούλιο ρυθµίζονται:

α) Το σύστηµα εσωτερικού ελέγχου, το οποίο αποτελεί το σύ-
νολο των διαδικασιών που τίθενται σε εφαρµογή από το Διοικη-
τικό Συµβούλιο, τη διοίκηση και το υπόλοιπο προσωπικό, µε
σκοπό τη διασφάλιση της αποτελεσµατικότητας και της αποδο-
τικότητας των εταιρικών εργασιών, την αξιοπιστία της χρηµατο-
οικονοµικής πληροφόρησης και τη συµµόρφωση µε τους
εφαρµοστέους νόµους και κανονισµούς.

β) Κάθε άλλο ζήτηµα που είναι αναγκαίο για την εσωτερική λει-
τουργία του Ελληνικού Κέντρου Αµυντικής Καινοτοµίας.

6. Οι ρυθµίσεις των εσωτερικών κανονισµών της παρ. 1 ακο-
λουθούν τις διατάξεις του ενωσιακού δικαίου και ιδίως της Οδη-
γίας 2009/81/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµ-
βουλίου της 13ης Ιουλίου 2009 σχετικά µε τον συντονισµό των
διαδικασιών σύναψης ορισµένων συµβάσεων έργων, προµηθειών
και παροχής υπηρεσιών που συνάπτονται από αναθέτουσες
αρχές ή αναθέτοντες φορείς στους τοµείς της άµυνας και της
ασφάλειας καθώς και την τροποποίηση των Οδηγιών 2004/17/ΕΚ
και 2004/18/ΕΚ (L 216), καθώς και των Οδηγιών που αναφέρονται
στην παρ. 1 του άρθρου 1 του ν. 4412/2016 (Α’ 147). O Εσωτερι-
κός Κανονισµός της περ. β) της παρ. 1 δύναται να περιλαµβάνει
διατάξεις που παρεκκλίνουν από τις ρυθµίσεις του ν. 3978/2011
(Α’ 137) σχετικά µε την εναρµόνιση του εθνικού δικαίου µε την
Οδηγία 2009/81/ΕΚ και των κανονιστικών πράξεων που εκδίδο-
νται κατ’ εξουσιοδότησή του, υπό την επιφύλαξη των διατάξεων
του ενωσιακού δικαίου.

7. Για τις άµεσες θυγατρικές του Ελληνικού Κέντρου Αµυντικής
Καινοτοµίας εκδίδονται, κατ’ ανάλογη εφαρµογή του παρόντος
άρθρου, δικοί τους εσωτερικοί κανονισµοί, προσαρµοσµένοι στη
φύση και την αποστολή τους.

Άρθρο εικοστό έβδοµο
Επιτροπές

1. Στο Ελληνικό Κέντρο Αµυντικής Καινοτοµίας συστήνονται οι
παρακάτω µόνιµες επιτροπές, οι οποίες αναφέρονται απευθείας
στο Διοικητικό Συµβούλιο:

α) Η Επιτροπή Ελέγχου, µε έργο την αντικειµενική και ανεξάρ-
τητη εποπτεία των λειτουργιών του Ελληνικού Κέντρου Αµυντικής
Καινοτοµίας και τη διενέργεια ελέγχων, προκειµένου να διασφα-
λίζονται η σύννοµη λειτουργία του και η επάρκεια και η αποτελε-
σµατικότητα του συστήµατος εσωτερικού ελέγχου του. Απο-
τελείται από τρία (3) µέλη, τα οποία ορίζονται από τη Γενική Συ-
νέλευση.

β) Η Εκτελεστική Επιτροπή, µε έργο που της ανατίθεται από
το Διοικητικό Συµβούλιο. Αποτελείται από τρία (3) έως πέντε (5)
µέλη, τα οποία ορίζονται από το Διοικητικό Συµβούλιο.

γ) Η Συµβουλευτική Επιτροπή, µε αντικείµενο την παροχή συµ-
βουλών προς το Διοικητικό Συµβούλιο για τη στρατηγική ανάπτυ-
ξης της εταιρείας, τους τοµείς έρευνας και ανάπτυξης προϊόντων
και υπηρεσιών χρήσιµων για τις Ένοπλες Δυνάµεις και για την
αξιολόγηση τεχνολογιών και επενδύσεων. Τα µέλη της Συµβου-
λευτικής Επιτροπής ορίζονται από το Διοικητικό Συµβούλιο.

2. Με απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου µπορεί να συστή-
νονται και άλλες επιτροπές, όπως Επιτροπές Αξιολόγησης Προ-
τάσεων και Επιτροπές Ελέγχου και Αξιολόγησης Δοκιµών. Με την
ίδια απόφαση καθορίζονται και οι επιµέρους αρµοδιότητές τους.

3. Τα µέλη των παραπάνω επιτροπών µπορεί να είναι και µέλη
του Διοικητικού Συµβουλίου.

Άρθρο εικοστό όγδοο
Ταµεία

1. Για την υλοποίηση των σκοπών του στο Ελληνικό Κέντρο
Αµυντικής Καινοτοµίας συστήνονται ως ανεξάρτητες µονάδες
του τα παρακάτω ταµεία:
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α) Ταµείο Καινοτοµίας Εθνικής Άµυνας, οι πόροι του οποίου
καθορίζονται στην περ. α) της παρ. 2 του άρθρου 6 του παρόντος
νόµου, µε σκοπό τη χρηµατοδότηση της υλοποίησης προγραµ-
µάτων έρευνας και ανάπτυξης. 

β) Ταµείο Ανάπτυξης Εθνικής Άµυνας, το οποίο χρηµατοδοτεί-
ται από κεφάλαια τρίτων, µε σκοπό τη χρηµατοδότηση της υλο-
ποίησης προγραµµάτων έρευνας και ανάπτυξης επενδυτικού
ενδιαφέροντος ιδίως φορέων εκτός Υπουργείου Εθνικής Άµυνας.

2. Σε κάθε Ταµείο της παρ. 1 συστήνεται και λειτουργεί Επεν-
δυτική Επιτροπή µε έργο τον καθορισµό της στρατηγικής επεν-
δύσεων του Ταµείου και την έγκριση των χρηµατοδοτήσεων που
εισηγείται η αρµόδια υπηρεσία του Ελληνικού Κέντρου Αµυντικής
Καινοτοµίας. Ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας ορίζει µε απόφασή
του τα µέλη της ως άνω επιτροπής, ο αριθµός των οποίων µπορεί
να είναι από τρία (3) έως πέντε (5), ενώ ένα (1) εξ αυτών είναι
αξιωµατικός της Γενικής Διεύθυνσης Οικονοµικού Σχεδιασµού
και Υποστήριξης του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας. Ειδικά για την
Επενδυτική Επιτροπή του Ταµείου Ανάπτυξης Εθνικής Άµυνας
και στις περιπτώσεις που έχει συναφθεί σχετική σύµβαση επέν-
δυσης µεταξύ του Ελληνικού Κέντρου Αµυντικής Καινοτοµίας και
των φορέων της περ. β) της παρ. 2 του άρθρου 6 του κυρωτικού
νόµου, το σύνολο των µελών της µπορεί να ορίζεται µε απόφαση
του Υπουργού Εθνικής Άµυνας, που εκδίδεται κατόπιν εισήγησης
του Ελληνικού Κέντρου Αµυντικής Καινοτοµίας και πρότασης των
ως άνω φορέων. 

3. Προγράµµατα έρευνας και ανάπτυξης του Ελληνικού Κέ-
ντρου Αµυντικής Καινοτοµίας µπορούν να συγχρηµατοδοτούνται
από Ταµεία της παρ. 1.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΣΤ’
ΛΥΣΗ ΚΑΙ ΕΚΚΑΘΑΡΙΣΗ

Άρθρο εικοστό ένατο
Λύση

Η Εταιρεία λύεται αποκλειστικά µε την κήρυξή της σε πτώ-
χευση και, σε περίπτωση απόρριψης της αίτησης πτώχευσης,
λόγω ανεπάρκειας της περιουσίας του οφειλέτη για την κάλυψη
των εξόδων της διαδικασίας. Τα άρθρα 165 και 166 του ν.
4548/2018 (Α’ 101), περί λύσης της εταιρείας µε δικαστική από-
φαση ύστερα από αίτηση του έχοντος έννοµο συµφέρον ή των
µετόχων, δεν εφαρµόζονται.

Άρθρο τριακοστό 
Εκκαθάριση

1. Εκτός από την περίπτωση της πτώχευσης, τη λύση του Ελ-
ληνικού Κέντρου Αµυντικής Καινοτοµίας ακολουθεί η εκκαθάρισή
του. 

2. Οι εκκαθαριστές ορίζονται από τη Γενική Συνέλευση. Κατά
τη διάρκεια της εκκαθάρισης οι εκκαθαριστές ασκούν όλες τις
αρµοδιότητες του Διοικητικού Συµβουλίου, τις συναφείς µε τη
διαδικασία και τον σκοπό της εκκαθάρισης, σύµφωνα µε τις απο-
φάσεις της Γενικής Συνέλευσης.

3. Στην περίπτωση λύσης της εταιρείας για τους λόγους της
περ. δ) της παρ. 1 του άρθρου 164 του                ν. 4548/2018 (Α’
104), το Διοικητικό Συµβούλιο εκτελεί χρέη εκκαθαριστή µέχρι
τον διορισµό εκκαθαριστών από τη Γενική Συνέλευση.»

ΜΕΡΟΣ Γ’
ΕΚΣΥΓΧΡΟΝΙΣΜΟΣ ΘΕΣΜΙΚΟΥ ΠΛΑΙΣΙΟΥ ΑΝΩΤΑΤΩΝ

ΣΤΡΑΤΙΩΤΙΚΩΝ ΕΚΠΑΙΔΕΥΤΙΚΩΝ ΙΔΡΥΜΑΤΩΝ (Α.Σ.Ε.Ι.) -
ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗ Ν. 3187/2003

ΚΑΙ Ν. 4940/2022

Άρθρο 14
Διοργάνωση προγραµµάτων τρίτου κύκλου σπουδών 

από τα Ανώτατα Στρατιωτικά Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα - Τρο-
ποποίηση άρθρου 1 ν. 3187/2003

Στο άρθρο 1 του ν. 3187/2003 (Α’ 233), περί της αποστολής και

της οργάνωσης των Ανώτατων Στρατιωτικών Εκπαιδευτικών
Ιδρυµάτων (Α.Σ.Ε.Ι.), επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α)
στην παρ. 1, οι λέξεις «ιδρύµατα του πανεπιστηµιακού τοµέα της
ανώτατης εκπαίδευσης, όπως αυτή ορίζεται» αντικαθίστανται
από τις λέξεις «Ανώτατα Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα (Α.Ε.Ι.), όπως
αυτά ορίζονται», β) η περ. γ’ της παρ. 2 αντικαθίσταται, γ) στην
παρ. 4, γα) προστίθενται οι λέξεις «του πρώτου κύκλου» και γβ)
προστίθεται η λέξη «ακαδηµαϊκά», δ) προστίθεται παρ. 6, και το
άρθρο 1, κατόπιν νοµοτεχνικών βελτιώσεων, διαµορφώνεται ως
εξής:

«Άρθρο 1
Αποστολή και Οργάνωση Α.Σ.Ε.Ι.

1. Τα Ανώτατα Στρατιωτικά Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα (Α.Σ.Ε.Ι.)
είναι ισότιµα µε τα Ανώτατα Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα (Α.Ε.Ι.) όπως
αυτά ορίζονται κάθε φορά από την κείµενη νοµοθεσία, παρέχο-
ντας ισότιµη εκπαίδευση και χορηγώντας ισότιµα πτυχία µε αυτά.

2. Τα Α.Σ.Ε.Ι. έχουν ως αποστολή:
α. Να παράγουν και να µεταδίδουν τη γνώση στους σπουδα-

στές τους µε την έρευνα και διδασκαλία της στρατιωτικής, ναυ-
τικής, αεροπορικής επιστήµης και τεχνολογίας, καθώς και των
συναφών θεωρητικών, θετικών και εφαρµοσµένων επιστηµών.

β. Να αναπτύσσουν τις στρατιωτικές αρετές και τη στρατιωτική
αγωγή ώστε να διαµορφώνουν αξιωµατικούς των Ενόπλων Δυ-
νάµεων µε στρατιωτική συνείδηση, µόρφωση ανώτατου επιπέ-
δου, καθώς και κοινωνική, πολιτιστική και πολιτική παιδεία και
αγωγή, παρέχοντάς τους τα εφόδια για να καταστούν ικανοί ηγή-
τορες µε άρτια επαγγελµατική και επιστηµονική κατάρτιση.

γ. Να διοργανώνουν αυτοτελώς, ή από κοινού µε τα Α.Ε.Ι., προ-
γράµµατα δευτέρου και τρίτου κύκλου σπουδών [Προγράµµατα
Μεταπτυχιακών Σπουδών (Π.Μ.Σ.) και Προγράµµατα Διδακτορι-
κών Σπουδών (Π.Δ.Σ.), αντίστοιχα], σύµφωνα µε τις προδιαγρα-
φές και τις κατευθύνσεις της Εθνικής Αρχής Ανώτατης
Εκπαίδευσης (ΕΘ.Α.Α.Ε.), καθώς και να διεξάγουν επιστηµονική
έρευνα σε τοµείς ενδιαφέροντος των Ενόπλων Δυνάµεων.

3. Α.Σ.Ε.Ι. είναι: Η Στρατιωτική Σχολή Ευελπίδων (Σ.Σ.Ε.), η
Σχολή Ναυτικών Δοκίµων (Σ.Ν.Δ.) και η Σχολή Ικάρων (Σ.Ι.).

4. Η διάρκεια του πρώτου κύκλου σπουδών στα Α.Σ.Ε.Ι. είναι
τέσσερα (4) τουλάχιστον ακαδηµαϊκά έτη και οι σπουδές οργα-
νώνονται σε ακαδηµαϊκά εξάµηνα.

5. Η εποπτεία στα Α.Σ.Ε.Ι. ασκείται από τον Υπουργό Εθνικής
Άµυνας (Υ.ΕΘ.Α.) δια των οικείων Γενικών Επιτελείων (Γ.Ε.).

6. Τα Α.Σ.Ε.Ι. υπόκεινται σε αξιολόγηση και πιστοποίηση από
την ΕΘ.Α.Α.Ε., µε αναλογική εφαρµογή των διατάξεων περί αξιο-
λόγησης των Α.Ε.Ι. του ν. 3374/2005 (Α’ 189) και του ν. 4653/2020
(Α’  12).»

Άρθρο 15
Εκπαίδευση - Κέντρα Αριστείας -

Τροποποίηση άρθρου 2 ν. 3187/2003

Στο άρθρο 2 του ν. 3187/2003 (Α’ 233), περί της εκπαίδευσης
που παρέχεται στα Ανώτατα Στρατιωτικά Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα
(Α.Σ.Ε.Ι.), επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στον τίτλο,
προστίθενται οι λέξεις      «- Κέντρα Αριστείας», β) προστίθεται
παρ. 3, και το άρθρο 2 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 2
Εκπαίδευση - Κέντρα Αριστείας

1. Στα Ανώτατα Στρατιωτικά Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα (Α.Σ.Ε.Ι.)
παρέχεται στρατιωτική (θεωρητική και πρακτική) και ακαδηµαϊκή
εκπαίδευση προσαρµοσµένη στις απαιτήσεις του κάθε Κλάδου
των Ενόπλων Δυνάµεων (Ε.Δ.).

2. Η στρατιωτική εκπαίδευση αφορά στις θεωρητικές, τεχνικές
και πρακτικές γνώσεις και δεξιότητες, καθώς και στην πρακτική
εξάσκηση και εφαρµογή της στρατιωτικής, ναυτικής και αεροπο-
ρικής επιστήµης και τεχνολογίας στο οικείο επιχειρησιακό περι-
βάλλον. Η ακαδηµαϊκή εκπαίδευση αφορά στην επιστηµονική
γνώση των αντικειµένων των θετικών, εφαρµοσµένων, τεχνολο-
γικών, κοινωνικών, ανθρωπιστικών και θεωρητικών επιστηµών, οι
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οποίες διδάσκονται στα Α.Σ.Ε.Ι. και σε αυτήν υπάγονται όλα τα
µαθήµατα επιστηµονικού χαρακτήρα τα οποία υποστηρίζουν
γνωσιολογικά την εκπαίδευση των σπουδαστών (θεωρητική και
πρακτική) στο πεδίο της στρατιωτικής εκπαίδευσης.

3. Τα Α.Σ.Ε.Ι. δύναται να αναδειχθούν σε Κέντρα Αριστείας µε
βάση όσα ορίζονται στο άρθρο 19 του ν. 4653/2020 (Α’ 12). Κρι-
τήρια για την ανάδειξη των Κέντρων Αριστείας είναι ιδίως η εξαι-
ρετική ποιότητα και αποτελεσµατικότητα του διδακτικού και
ερευνητικού έργου, η αποτελεσµατική δοµή και οργάνωση των
συναφών προγραµµάτων σπουδών, η σύνδεση διδασκαλίας και
έρευνας και η υψηλή ποιότητα των υποστηρικτικών υπηρεσιών.»

Άρθρο 16
Προσθήκη κατεύθυνσης στη Σχολή Ικάρων -

Τροποποίηση παρ. 1 και 3 άρθρου 3 ν. 3187/2003

Στο άρθρο 3 του ν. 3187/2003 (Α’ 233), περί των Τµηµάτων και
των Τοµέων των Ανωτάτων Στρατιωτικών Εκπαιδευτικών Ιδρυµά-
των (Α.Σ.Ε.Ι.), επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στο
τρίτο εδάφιο της περ. β’ της παρ. 1, προστίθενται οι λέξεις «,
Εφοδιαστών, Διοικητικών και Μετεωρολόγων», β) στην περ. ε’ της
παρ. 1,    βα) στο πρώτο εδάφιο, η λέξη «µαθητές» αντικαθίσταται
από τις λέξεις «σπουδαστές από άλλο Α.Σ.Ε.Ι. ή»,         ββ) στο
δεύτερο εδάφιο, η λέξη «µαθητών» αντικαθίσταται από τη λέξη
«σπουδαστών» και  βγ) το τέταρτο εδάφιο καταργείται, γ) στο
πρώτο εδάφιο της περ. στ’ της παρ. 1, γα) προστίθενται οι λέξεις
«που συνοδεύεται από αιτιολογηµένη γνώµη του Εκπαιδευτικού
Συµβουλίου (Ε.Σ.),» και γβ) οι λέξεις «είτε σε νέα Κατεύθυνση,
σύµφωνα µε την περίπτωση γ’, είτε στην ήδη λειτουργούσα Κα-
τεύθυνση των Ελεγκτών Αεράµυνας» αντικαθίστανται από τις λέ-
ξεις «είτε σε υφιστάµενη ή νέα κατεύθυνση, πλην της κατεύ-
θυνσης των Μηχανικών σύµφωνα µε την περ. γ’», δ) στην παρ. 3,
δα) οι λέξεις «Με προεδρικά διατάγµατα» αντικαθίστανται από
τις λέξεις «Με προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται µετά από πρό-
ταση του Υπουργού Εθνικής Άµυνας,» και δβ) προστίθενται οι λέ-
ξεις «των Α.Σ.Ε.Ι.», και το άρθρο 3, κατόπιν νοµοτεχνικών
βελτιώσεων, διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 3
Τµήµατα - Τοµείς

1.α. Στα Ανώτατα Στρατιωτικά Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα (Α.Σ.Ε.Ι.)
λειτουργούν Τµήµατα. Τµήµα είναι η βασική εκπαιδευτική µονάδα
που καλύπτει το γνωστικό αντικείµενο µιας επιστήµης.

β. Στη Στρατιωτική Σχολή Ευελπίδων (Σ.Σ.Ε.) λειτουργεί Τµήµα
Στρατιωτικών Επιστηµών µε κατευθύνσεις Όπλων και Σωµάτων.
Στη Σχολή Ναυτικών Δοκίµων (Σ.Ν.Δ.) λειτουργεί Τµήµα Ναυτι-
κών Επιστηµών µε κατευθύνσεις Μαχίµων και Μηχανικών. Στη
Σχολή Ικάρων (Σ.Ι.) λειτουργεί Τµήµα Αεροπορικών Επιστηµών
µε Κατευθύνσεις Ιπταµένων, Μηχανικών, Ελεγκτών Αεράµυνας,
Εφοδιαστών, Διοικητικών και Μετεωρολόγων.

γ. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Άµυνας και Παι-
δείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, που εκδίδεται ύστερα από
εισήγηση του Ανώτατου Αεροπορικού Συµβουλίου (Α.Α.Σ.), είναι
δυνατή η ίδρυση, η λειτουργία, η µετονοµασία ή η κατάργηση
στο Τµήµα Αεροπορικών Επιστηµών που λειτουργεί στη Σ.Ι. νέων
Κατευθύνσεων οι οποίες θα λειτουργούν από το πρώτο έτος
σπουδών.

δ. Οι σπουδαστές της Κατεύθυνσης Ιπταµένων της Σ.Ι. οι
οποίοι κατά τη διάρκεια του πρώτου έτους σπουδών αποτυγχά-
νουν στις πτήσεις ή κρίνονται υγειονοµικά ακατάλληλοι, διαγρά-
φονται από τη Σ.Ι. απολυόµενοι, µε την επιφύλαξη της περ. στ’. 

ε. Οι σπουδαστές της κατεύθυνσης Ιπταµένων της Σ.Ι., οι
οποίοι, προκειµένου να ενταχθούν σε αυτή, διεγράφησαν είτε ως
σπουδαστές από άλλο Α.Σ.Ε.Ι. ή από άλλη παραγωγική σχολή
των Ε.Δ. είτε ως µόνιµοι στρατιωτικοί από τις τάξεις των Ε.Δ. και
κατά τη διάρκεια του πρώτου έτους σπουδών αποτυγχάνουν στις
πτήσεις και διαγράφονται από τη Σχολή Ικάρων, µπορούν µε αί-
τησή τους, η οποία υποβάλλεται εντός δεκαπέντε (15) ηµερών
από τη διαγραφή τους, να επανεντάσσονται στην κατηγορία που
ανήκαν. Η επανεγγραφή των σπουδαστών  στη σχολή από την

οποία είχαν διαγραφεί γίνεται στο έτος σπουδών που έπεται του
έτους διαγραφής τους, εφόσον πληρούν τις λοιπές προϋποθέ-
σεις για τη συνέχιση της φοίτησής τους, σύµφωνα µε τον οικείο
οργανισµό της σχολής, η δε φοίτησή τους αρχίζει από την επό-
µενη της διαγραφής τους από τη Σ.Ι. ακαδηµαϊκή περίοδο. Η επα-
νεγγραφή όσων υπηρετούσαν ως µόνιµοι στρατιωτικοί στις
τάξεις των Ε.Δ. γίνεται στην ίδια επετηρίδα από την οποία διε-
γράφησαν και καθίστανται νεότεροι όσων απέκτησαν τον βαθµό
κατά το ίδιο έτος. 

στ. Οι σπουδαστές της Κατεύθυνσης Ιπταµένων της Σ.Ι., οι
οποίοι κατά τη διάρκεια της εκπαίδευσής τους αποτυγχάνουν
στις πτήσεις ή κρίνονται υγειονοµικά ακατάλληλοι, πλην όµως κα-
τάλληλοι για ειδικότητες εδάφους, µπορούν ύστερα από αίτησή
τους, που συνοδεύεται από αιτιολογηµένη γνώµη του Εκπαιδευ-
τικού Συµβουλίου (Ε.Σ.), να παραµείνουν στη Σ.Ι. µετατασσόµενοι
είτε σε υφιστάµενη ή νέα κατεύθυνση πλην της κατεύθυνσης των
Μηχανικών, σύµφωνα µε την περ. γ’, καθ’ υπέρβαση του αριθµού
των εισακτέων του αντίστοιχου έτους, εφόσον υφίστανται υπη-
ρεσιακές ανάγκες, ύστερα από εισήγηση του Α.Α.Σ. και απόφαση
του Υπουργού Εθνικής Άµυνας. Για τους σπουδαστές του πρώ-
του έτους, η διάταξη του προηγούµενου εδαφίου εφαρµόζεται
µετά την πάροδο του χρονικού διαστήµατος που καθορίζεται µε
την παρ. 5 του άρθρου 11 του ν. 3648/2008 (Α’ 38).

ζ. Η διαδικασία µετάταξης αυτών, τα αφορώντα στην εκπαί-
δευσή τους, όπως και κάθε άλλη σχετική λεπτοµέρεια, ρυθµίζο-
νται µε τον Οργανισµό της Σ.Ι..

2. Τα Τµήµατα κάθε Α.Σ.Ε.Ι. µπορούν να λειτουργούν µε κοι-
νούς Τοµείς οι οποίοι καλύπτουν αποκλειστικά την ακαδηµαϊκή
εκπαίδευση. Ο Τοµέας έχει ως έργο τη διδασκαλία, έρευνα και
εκπαίδευση µέρους του γνωστικού αντικειµένου του Τµήµατος. 

3. Με προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται µετά από πρόταση
του Υπουργού Εθνικής Άµυνας, ιδρύονται, συγχωνεύονται, µετο-
νοµάζονται ή καταργούνται Τµήµατα και Τοµείς των Α.Σ.Ε.Ι..»

Άρθρο 17
Οργάνωση και λειτουργία προγραµµάτων δευτέρου 

και τρίτου κύκλου σπουδών από τα Ανώτατα 
Στρατιωτικά Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα - 

Αντικατάσταση άρθρου 4 ν. 3187/2003

Ο τίτλος και το άρθρο 4 του ν. 3187/2003 (Α’ 233), περί του
τρόπου οργάνωσης και λειτουργίας των προγραµµάτων µεταπτυ-
χιακών σπουδών (Π.Μ.Σ.) των Ανωτάτων Στρατιωτικών Εκπαιδευ-
τικών Ιδρυµάτων (Α.Σ.Ε.Ι.), αντικαθίστανται ως εξής:

«Άρθρο 4
Οργάνωση και λειτουργία προγραµµάτων δευτέρου 

και τρίτου κύκλου σπουδών

1. Στα Ανώτατα Στρατιωτικά Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα (Α.Σ.Ε.Ι.)
δύνανται να οργανώνονται, να λειτουργούν, να συγχωνεύονται,
να µετονοµάζονται ή να καταργούνται προγράµµατα δεύτερου
κύκλου σπουδών [Προγράµµατα Μεταπτυχιακών Σπουδών
(Π.Μ.Σ.)]. Τα Π.Μ.Σ. διέπονται από επιστηµονική συνοχή, έχουν
αντικείµενο συγγενές προς τα επιστηµονικά πεδία του τµήµατος
που τα οργανώνει και πληρούν τις προϋποθέσεις που εγγυώνται
υψηλό επίπεδο σπουδών, σε γνωστικά αντικείµενα, που άπτονται
θεµάτων στρατιωτικής, ναυτικής και αεροπορικής επιστήµης και
τεχνολογίας. 

2. Τα Α.Σ.Ε.Ι. δύνανται να συµπράττουν για την οργάνωση
Π.Μ.Σ. µε Ανώτατα Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα (Α.Ε.Ι.) καθώς και µε
ερευνητικούς και τεχνολογικούς φορείς του άρθρου 13Α του ν.
4310/2014 (Α’ 258), ερευνητικά πανεπιστηµιακά ινστιτούτα, την
Ακαδηµία Αθηνών, το Ίδρυµα Ιατροβιολογικών Ερευνών της Ακα-
δηµίας Αθηνών, ιδρύµατα και ερευνητικούς οργανισµούς της αλ-
λοδαπής, ευρωπαϊκούς και διεθνείς φορείς και οργανισµούς,
καθώς και αναγνωρισµένους επιστηµονικούς φορείς και ενώσεις
που λειτουργούν υπό τη µορφή νοµικού προσώπου δηµοσίου δι-
καίου. Δεν επιτρέπεται η σύµπραξη µε εκπαιδευτικούς φορείς µη
τυπικής µεταλυκειακής εκπαίδευσης του ν. 3696/2008 (Α’ 177). 

3. Για τις διαδικασίες ίδρυσης και λειτουργίας, καθώς και για
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τη σύνθεση, τις αρµοδιότητες των οργάνων διοίκησης, τους δι-
δάσκοντες και την αξιολόγηση των Π.Μ.Σ., που οργανώνονται
από τα Α.Σ.Ε.Ι. είτε αυτοδύναµα είτε σε συνεργασία µε τους φο-
ρείς της παρ. 2 του παρόντος, εφαρµόζονται αναλόγως τα άρθρα
79 έως 89 του ν. 4957/2022 (Α’ 141), που οργανώνονται από τα
Α.Ε.Ι., µε την επιφύλαξη της παρ. 18 του παρόντος.

4. Τα Α.Σ.Ε.Ι. δύνανται να διοργανώνουν αυτόνοµα προγράµ-
µατα τρίτου κύκλου σπουδών [Προγράµµατα Διδακτορικών
Σπουδών (Π.Δ.Σ.)], τα οποία αποσκοπούν στην προαγωγή της
πρωτότυπης επιστηµονικής έρευνας και στην ουσιαστική συνει-
σφορά στην εξέλιξη της γνώσης σε γνωστικό αντικείµενο ενδια-
φέροντος των Α.Σ.Ε.Ι. και οδηγούν στην απόκτηση διδακτορικού
διπλώµατος µετά από την εκπόνηση και επιτυχή υποστήριξη δι-
δακτορικής διατριβής. Τα προγράµµατα σπουδών τρίτου κύκλου
περιλαµβάνουν την υποχρεωτική εκπόνηση διδακτορικής διατρι-
βής σε αντικείµενο που σχετίζεται µε την επιστηµονική περιοχή
του οικείου Α.Σ.Ε.Ι. και δύνανται να περιλαµβάνουν αυτοτελές
πρόγραµµα µαθηµάτων διδακτορικών σπουδών, το οποίο περι-
λαµβάνει την παρακολούθηση και επιτυχή περάτωση ολοκληρω-
µένου κύκλου µαθηµάτων ή άλλων εκπαιδευτικών ή ερευνητικών
δραστηριοτήτων, που αντιστοιχούν κατ’ ελάχιστο σε τριάντα (30)
πιστωτικές µονάδες (European Credit Transfer and Accumulation
System - ECTS).

5. Προγράµµατα σπουδών τρίτου κύκλου για την εκπόνηση δι-
δακτορικής διατριβής µε συνεπίβλεψη, διοργανώνονται από ένα
Τµήµα Α.Σ.Ε.Ι. σε συνεργασία µε ένα ή περισσότερα Τµήµατα του
ίδιου ή άλλου Α.Σ.Ε.Ι., ή Α.Ε.Ι. καθώς και µε ερευνητικούς και τε-
χνολογικούς φορείς του άρθρου 13Α του ν. 4310/2014, ερευνη-
τικά πανεπιστηµιακά ινστιτούτα, την Ακαδηµία Αθηνών, το
Ίδρυµα Ιατροβιολογικών Ερευνών της Ακαδηµίας Αθηνών, καθώς
και µε Πανεπιστηµιακά Ιδρύµατα της αλλοδαπής. Δεν επιτρέπεται
η σύµπραξη µε εκπαιδευτικούς φορείς µη τυπικής µεταλυκειακής
εκπαίδευσης του ν. 3696/2008.

6. Με απόφαση του Εκπαιδευτικού Συµβουλίου (Ε.Σ.) του
Α.Σ.Ε.Ι., η οποία εκδίδεται κατόπιν εισήγησης της Ακαδηµαϊκής
Συνέλευσης (Α.Σ.) του Α.Σ.Ε.Ι., καθορίζονται το πρόγραµµα και ο
κανονισµός του Π.Δ.Σ., οι προϋποθέσεις και η διαδικασία επιλο-
γής υποψηφίων διδακτόρων, η ελάχιστη και η µέγιστη χρονική
διάρκεια εκπόνησης διδακτορικής διατριβής, οι υποχρεώσεις και
τα δικαιώµατα των υποψηφίων διδακτόρων, καθώς και η διαδικα-
σία επίβλεψης, υποστήριξης και αξιολόγησης της διδακτορικής
διατριβής. Για τα παραπάνω θέµατα, εφαρµόζονται αναλόγως τα
άρθρα 90 έως 97 του ν. 4957/2022 για τα προγράµµατα τρίτου
κύκλου σπουδών που οργανώνονται από τα Α.Ε.Ι..

7. Προτάσεις εκπόνησης διδακτορικής διατριβής, οι οποίες
είναι µέρος προγράµµατος Έρευνας και Ανάπτυξης (Ε.Α.) των
Ενόπλων Δυνάµεων, δύνανται να χρηµατοδοτούνται σύµφωνα µε
τις ισχύουσες για τα προγράµµατα διατάξεις. Μέρος της έρευ-
νας, η οποία διεξάγεται στο πλαίσιο εκπόνησης διδακτορικής δια-
τριβής, µπορεί να πραγµατοποιείται στα κέντρα έρευνας των
τριών Κλάδων των Ενόπλων Δυνάµεων.

8. Υποψήφιοι που πληρούν τις προϋποθέσεις εγγραφής σε
προγράµµατα διδακτορικών σπουδών δύνανται να υποβάλουν αί-
τηση για την εκπόνηση διδακτορικής διατριβής σε συνεργασία
µε επιχείρηση ή βιοµηχανία που εδρεύει ή παράρτηµά της λει-
τουργεί στην ηµεδαπή, η οποία αφορά στη διεξαγωγή βιοµηχα-
νικής ή εφαρµοσµένης έρευνας, µε σκοπό την εξαγωγή
ερευνητικών αποτελεσµάτων για την παραγωγή καινοτόµων προ-
ϊόντων ή υπηρεσιών. 

9. Η συνεργαζόµενη επιχείρηση ή βιοµηχανία υποδεικνύει έναν
εκπρόσωπό της µε εµπειρία και γνώση σχετική µε το αντικείµενο
της διδακτορικής διατριβής, που έχει ως καθήκοντα την καθοδή-
γηση του υποψήφιου διδάκτορα σε θέµατα που αφορούν στις ιδι-
αιτερότητες της κάθε περίπτωσης. Ακαδηµαϊκός Υπεύθυνος και
επιβλέπων της διδακτορικής διατριβής είναι αποκλειστικά µέλος
Διδακτικού Ερευνητικού Προσωπικού (Δ.Ε.Π.) του αντίστοιχου
Α.Σ.Ε.Ι. στο οποίο εκπονείται η διδακτορική διατριβή, σύµφωνα
µε όσα καθορίζονται στο άρθρο 96 του ν. 4957/2022. Ο εκπρό-
σωπος της επιχείρησης ή βιοµηχανίας δύναται να συµµετέχει,
χωρίς δικαίωµα ψήφου, στις συνεδριάσεις της τριµελούς συµ-
βουλευτικής επιτροπής και στην επταµελή εξεταστική επιτροπή,

εκφράζοντας τις απόψεις του επί της γενικότερης πορείας της
διατριβής κατά το µέρος που αφορά στη συνεργαζόµενη επιχεί-
ρηση ή βιοµηχανία. 

10. Με πρωτόκολλο συνεργασίας µεταξύ του Α.Σ.Ε.Ι., της συ-
νεργαζόµενης επιχείρησης ή βιοµηχανίας και του υποψήφιου δι-
δάκτορα, το οποίο εγκρίνεται από το Ε.Σ. του Α.Σ.Ε.Ι., κατόπιν
εισήγησης της Α.Σ., καθορίζονται οι ειδικότεροι όροι συνεργα-
σίας για την εκπόνηση διδακτορικής διατριβής στην επιχείρηση
ή τη βιοµηχανία και την εξαγωγή των ερευνητικών αποτελεσµά-
των, τη χρήση υποδοµών του εξοπλισµού του Α.Σ.Ε.Ι., αν η
έρευνα διεξάγεται εντός του Α.Σ.Ε.Ι., τις υποχρεώσεις και τα δι-
καιώµατα κάθε συµβαλλόµενου µέρους, συµπεριλαµβανοµένου
του καθορισµού των δικαιωµάτων πνευµατικής και βιοµηχανικής
ιδιοκτησίας επί του έργου που διεξάγεται κατά τη διάρκεια εκπό-
νησης της διδακτορικής διατριβής. 

11. Κατά τη διάρκεια εκπόνησης της διδακτορικής διατριβής ο
υποψήφιος διδάκτορας δύναται να διεξάγει, εν όλω ή εν µέρει,
την ερευνητική του δραστηριότητα σε χώρους της επιχείρησης
ή βιοµηχανίας, µετά από σύµφωνη γνώµη της τριµελούς συµβου-
λευτικής επιτροπής, υπό την προϋπόθεση ότι εξασφαλίζονται η
υποστήριξη και η καθοδήγηση από τον επιβλέποντα και εφαρµό-
ζονται οι διατάξεις του εσωτερικού οργανισµού λειτουργίας του
Α.Σ.Ε.Ι. και του εσωτερικού κανονισµού σπουδών. 

12. Οι υποψήφιοι διδάκτορες του παρόντος έχουν όλα τα δι-
καιώµατα και τις υποχρεώσεις, συµπεριλαµβανοµένης της υπο-
βολής προόδων, που προβλέπονται από τον εσωτερικό οργα-
νισµό του Α.Σ.Ε.Ι. και τον εσωτερικό κανονισµό σπουδών. 

13. Επιχειρήσεις ή βιοµηχανίες που εδρεύουν ή έχουν παράρ-
τηµα στην ηµεδαπή δύναται να χρηµατοδοτούν, εν όλω ή εν
µέρει, την εκπόνηση βιοµηχανικού διδακτορικού. Η οικονοµική
διαχείριση της χρηµατοδότησης πραγµατοποιείται µέσω του Ελ-
ληνικού Κέντρου Αµυντικής Καινοτοµίας. Ο Επιστηµονικός Υπεύ-
θυνος του έργου ή προγράµµατος καθορίζεται µε το πρωτόκολ-
λο συνεργασίας της παρ. 10 και είναι µέλος Δ.Ε.Π. του αντίστοι-
χου Α.Σ.Ε.Ι. στο οποίο εκπονείται η διδακτορική διατριβή. 

14. Η εκπόνηση βιοµηχανικού διδακτορικού σύµφωνα µε το
παρόν δύναται να χρηµατοδοτείται από πόρους του Ταµείου Ανά-
καµψης και Ανθεκτικότητας, του Ταµείου Χρηµατοδότησης Αµυ-
ντικής Έρευνας, Ανάπτυξης και Καινοτοµίας και από επιχειρήσεις
ή βιοµηχανίες, που εδρεύουν ή λειτουργούν παράρτηµα στην
ηµεδαπή. 

15. Τα Α.Σ.Ε.Ι. δύνανται να ιδρύουν, να οργανώνουν και να λει-
τουργούν Κοινά Διεθνή Διιδρυµατικά Προγράµµατα Σπουδών
(Κ.Δ.Δ.Π.Σ) σύντοµης διάρκειας, πρώτου, δεύτερου και τρίτου
κύκλου σπουδών µε αντίστοιχα ιδρύµατα της αλλοδαπής.

16. Για την ίδρυση, οργάνωση και λειτουργία των Κ.Δ.Δ.Π.Σ
των Α.Σ.Ε.Ι. εφαρµόζεται αναλόγως το άρθρο 111 του ν. 4957/
2022, περί ίδρυσης, οργάνωσης και λειτουργίας των Κ.Δ.Δ.Π.Σ
των Α.Ε.Ι..

17. Στα Π.Μ.Σ. και Π.Δ.Σ. των Α.Σ.Ε.Ι. δύνανται να φοιτούν από-
φοιτοι των Α.Σ.Ε.Ι., της Στρατιωτικής Σχολής Αξιωµατικών Σωµά-
των (Σ.Σ.Α.Σ.), της Σχολής Αξιωµατικών Νοσηλευτικής (Σ.Α.Ν.),
καθώς και απόφοιτοι Α.Ε.Ι. της ηµεδαπής και οµοταγών Ιδρυµά-
των της αλλοδαπής.

18. Προϋπόθεση για τη λειτουργία προγραµµάτων δεύτερου
και τρίτου κύκλου σπουδών στα Α.Σ.Ε.Ι. είναι η τήρηση των δια-
δικασιών αξιολόγησης και πιστοποίησης της ΕΘ.Α.Α.Ε..»

Άρθρο 18
Όργανα διοίκησης των Ανωτάτων Στρατιωτικών 

Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων - Τροποποίηση άρθρου 5 
ν. 3187/2003

Στο άρθρο 5 του ν. 3187/2003 (Α’ 233), περί των οργάνων διοί-
κησης των Ανωτάτων Στρατιωτικών Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων
Α.Σ.Ε.Ι., επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: 

α) στην παρ. 3, αα) στην υποπερ. (γγ) της περ. α’, οι λέξεις
«Πρόεδρο Ακαδηµαϊκών Θεµάτων» αντικαθίστανται από τη λέξη
«Κοσµήτορα», αβ) στην υποπερ. (ββ) της περ. δ’, οι λέξεις «Προ-
έδρου Ακαδηµαϊκών Θεµάτων» αντικαθίστανται από τη λέξη «Κο-
σµήτορα» και αγ) στην υποπερ. (στστ) της περ. δ’, οι λέξεις
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«Προέδρου Ακαδηµαϊκών Θεµάτων» αντικαθίστανται, οµοίως,
από τη λέξη «Κοσµήτορα»,

β) στην υποπερ. (ββ) της περ. β’ της παρ. 5, βα) οι λέξεις «Πρό-
εδρο Ακαδηµαϊκών Θεµάτων» αντικαθίσταται από τη λέξη «Κο-
σµήτορα» και ββ) οι λέξεις «, τα προπτυχιακά και µεταπτυχιακά
προγράµµατα σπουδών» αντικαθίστανται από τις λέξεις «και τα
προγράµµατα σπουδών», 

γ) στο πρώτο εδάφιο της περ. α’ της παρ. 6, προστίθενται οι
λέξεις «ή του Αναπληρωτή Καθηγητή», 

δ) στην περ. β’ της παρ. 6, δα) οι λέξεις «Πρόεδρος Ακαδηµαϊ-
κών Θεµάτων» αντικαθίστανται από τη λέξη «Κοσµήτορας», δβ)
στην υποπερ. (ββ), προστίθενται οι λέξεις «και διδακτορικά» και
δγ) στην υποπερ. (εε), προστίθενται οι λέξεις «και διδακτορικών»,

ε) στην περ. γ’ της παρ. 6, εα) οι λέξεις «το αρχαιότερο µέλος
ΔΕΠ µεταξύ των Διευθυντών Τοµέων» αντικαθίστανται από τις λέ-
ξεις «µέλος Δ.Ε.Π. του οικείου Α.Σ.Ε.Ι., στη βαθµίδα του Καθη-
γητή ή του Αναπληρωτή Καθηγητή» και εβ) προστίθεται νέο,
δεύτερο, εδάφιο,

στ) στην παρ. 7, αντικαθίσταται η περ. α’,
ζ) στην παρ. 9, αντικαθίσταται η περ. α’,
η) στην υποπερ. (αα) της περ. δ’ της παρ. 9, προστίθενται οι

λέξεις «, τον Αναπληρωτή Κοσµήτορα» και 
θ) στην υποπερ. (γγ) της περ. δ’ της παρ. 9, θα) οι λέξεις «Προ-

πτυχιακών και Μεταπτυχιακών Σπουδών» αντικαθίστανται από τις
λέξεις «πρώτου, δεύτερου και τρίτου κύκλου σπουδών», θβ) οι
λέξεις «πανεπιστήµια και ερευνητικά κέντρα» αντικαθίστανται
από τις λέξεις «Ανώτατα Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα (Α.Ε.Ι.) και ερευ-
νητικούς φορείς της ηµεδαπής ή της αλλοδαπής» και θγ) προ-
στίθενται οι λέξεις «της ακαδηµαϊκής εκπαίδευσης», και το άρθρο
5, κατόπιν νοµοτεχνικών βελτιώσεων, διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 5
Όργανα διοίκησης των Α.Σ.Ε.Ι.

1. Όργανα διοίκησης του Ανώτατου Στρατιωτικού Εκπαιδευτι-
κού Ιδρύµατος (Α.Σ.Ε.Ι.) για την εκπαιδευτική του λειτουργία
είναι: 

α. Συλλογικά:
(αα) Το Εκπαιδευτικό Συµβούλιο (Ε.Σ.)
(ββ) Η Ακαδηµαϊκή Συνέλευση (Α.Σ.) 
β. Μονοπρόσωπα: 
(αα) ο Διοικητής 
(ββ) ο Υποδιοικητής
(γγ) ο Διευθυντής Στρατιωτικής Εκπαίδευσης
(δδ) ο Κοσµήτορας 
(εε) οι Διευθυντές Τοµέων.
2. Ο Διοικητής είναι εν ενεργεία αξιωµατικός του οικείου Κλά-

δου, φέρει τον βαθµό του Υποστρατήγου ή αντιστοίχου των
άλλων Κλάδων των Ε.Δ., είναι απόφοιτος του οικείου Α.Σ.Ε.Ι. και
κάτοχος µεταπτυχιακών τίτλων σπουδών κατά προτίµηση. Τοπο-
θετείται κατά τις κείµενες διατάξεις και έχει τις αρµοδιότητες που
προβλέπουν οι σχετικοί νόµοι, κανονισµοί και διαταγές για τις
Ε.Δ., καθώς επίσης και ο Οργανισµός του οικείου Α.Σ.Ε.Ι. και
ιδίως:

α. Τη Διοίκηση του οικείου Α.Σ.Ε.Ι., την ευθύνη της εκπλήρω-
σης της αποστολής του και την τήρηση της σχετικής µε αυτό νο-
µοθεσίας και του Οργανισµού του.

β. Τη Διοίκηση του στρατιωτικού και πολιτικού προσωπικού,
ενώ επί του Διδακτικού Εκπαιδευτικού Προσωπικού έχει διοικη-
τικές και λοιπές αρµοδιότητες που ορίζουν ο νόµος αυτός και ο
Οργανισµός του οικείου Α.Σ.Ε.Ι..

γ. Την ευθύνη για την εκπαίδευση των φοιτούντων στα Α.Σ.Ε.Ι.,
σύµφωνα µε τα ισχύοντα προγράµµατα σπουδών και τον Οργα-
νισµό του Α.Σ.Ε.Ι. και την εφαρµογή των αποφάσεων του Εκπαι-
δευτικού Συµβουλίου.

δ. Την επίβλεψη, παρακολούθηση και έλεγχο της εφαρµογής
των αποφάσεων του Ε.Σ. και των προβλεπόµενων στον Οργανι-
σµό του Α.Σ.Ε.Ι..

ε. Την παρακολούθηση των θεµάτων υγείας, φυσικής κατάστα-
σης, ενδιαίτησης, διατροφής, ψυχαγωγίας και της εν γένει αγω-
γής των φοιτούντων.

3. α. Το Εκπαιδευτικό Συµβούλιο (Ε.Σ.) είναι η ανώτατη εκπαι-
δευτική αρχή του Α.Σ.Ε.Ι. Αποτελείται από τον Διοικητή του
Α.Σ.Ε.Ι. ως πρόεδρο και µέλη:

(αα) Τον Υποδιοικητή του Α.Σ.Ε.Ι..
(ββ) Τον Διευθυντή Στρατιωτικής Εκπαίδευσης.
(γγ) Τον Κοσµήτορα.
(δδ) Τρεις εν ενεργεία αξιωµατικούς από το επιτελείο του

Α.Σ.Ε.Ι., κατόχους µεταπτυχιακού τίτλου σπουδών, τους οποίους
ορίζει ο Διοικητής του οικείου Α.Σ.Ε.Ι, µε θητεία δύο ετών.

(εε) Τέσσερις Διευθυντές Τοµέων µε θητεία δύο ετών. Εκλέγο-
νται από την Α.Σ., µε µυστική ψηφοφορία, σε ειδική συνεδρίαση,
που συγκαλεί ο Κοσµήτορας τουλάχιστον ένα µήνα πριν από την
ανάληψη των καθηκόντων τους στο Ε.Σ.. Σε περίπτωση ισοψη-
φίας διενεργείται κλήρωση. Εάν οι Διευθυντές Τοµέων δεν επαρ-
κούν για την κάλυψη των κενών θέσεων ή για οποιονδήποτε λόγο
αποβεί άκαρπη η διαδικασία εκλογής και είναι αδύνατη η συγκρό-
τηση του Ε.Σ., τότε για την κάλυψη των κενών θέσεων υποβάλ-
λουν υποψηφιότητα Καθηγητές, Αναπληρωτές Καθηγητές ή
Επίκουροι Καθηγητές. Εκλέγονται από την Α.Σ. µε µυστική ψη-
φοφορία, σε ειδική συνεδρίαση που συγκαλεί ο Κοσµήτορας του-
λάχιστον ένα µήνα πριν από την ανάληψη των καθηκόντων τους
στο Ε.Σ.. Σε περίπτωση ισοψηφίας διενεργείται κλήρωση.

β. Το Ε.Σ. συγκαλείται εγγράφως από τον πρόεδρο ή τον νό-
µιµο αναπληρωτή του. Ευρίσκεται σε απαρτία όταν είναι παρό-
ντες ο πρόεδρος και πέντε από τα µέλη του, µεταξύ των οποίων
τουλάχιστον ένα µέλος των υποπερ. (γγ), (δδ) και (εε) της περ.
(α) της παρούσας παραγράφου. Οι αποφάσεις του Ε.Σ. λαµβά-
νονται µε απόλυτη πλειοψηφία των παρόντων, ενώ σε περίπτωση
ισοψηφίας υπερισχύει η ψήφος του προέδρου.

γ. Ο Πρόεδρος του Ε.Σ. µπορεί, όταν απαιτείται, να καλεί στις
συνεδριάσεις οποιοδήποτε µέλος Διδακτικού Εκπαιδευτικού
Προσωπικού ή του Επιτελείου του Α.Σ.Ε.Ι. για να εκφράσει τη
γνώµη του χωρίς δικαίωµα ψήφου.

δ. Το Ε.Σ. έχει τις εξής αρµοδιότητες:
(αα) Αποφασίζει ή εισηγείται στον εποπτεύοντα Υπουργό Εθνι-

κής Άµυνας, µέσω του οικείου Γενικού Επιτελείου, σύµφωνα µε
τον Οργανισµό του Α.Σ.Ε.Ι., επί όλων των θεµάτων που αφορούν
στην εκπαίδευση.

(ββ) Εγκρίνει το πρόγραµµα σπουδών του Α.Σ.Ε.Ι., καθώς και
τα ωρολόγια προγράµµατα µαθηµάτων, µετά από πρόταση του
Διευθυντή Στρατιωτικής Εκπαίδευσης για τη στρατιωτική εκπαί-
δευση και του Κοσµήτορα για την ακαδηµαϊκή εκπαίδευση. Το
Πρόγραµµα Σπουδών περιέχει τους τίτλους των µαθηµάτων, το
περιεχόµενο αυτών, τις εβδοµαδιαίες ώρες διδασκαλίας, στις
οποίες περιλαµβάνεται το κάθε µορφής διδακτικό - εκπαιδευτικό
έργο και τη χρονική αλληλουχία ή αλληλεξάρτηση των µαθηµά-
των.

(γγ) Ορίζει, µετά από εισήγηση του Διευθυντή του οικείου
Τοµέα, τους Διευθυντές των εργαστηρίων, οι οποίοι είναι Καθη-
γητές ή Αναπληρωτές Καθηγητές ή Επίκουροι Καθηγητές και
είναι υπεύθυνοι για την οργάνωση και λειτουργία των εργαστη-
ρίων. Στην περίπτωση κατά την οποία δεν υπάρχει Διευθυντής
Τοµέα, εισηγείται ο Κοσµήτορας.

(δδ) Εισηγείται στον εποπτεύοντα Υπουργό Εθνικής Άµυνας,
µέσω του οικείου Γενικού Επιτελείου, για θέµατα που αφορούν
στην ίδρυση, κατάργηση ή τις εν γένει µεταβολές Τοµέων ή
Π.Μ.Σ., καθώς και τις θέσεις προσωπικού.

(εε) Αποφασίζει για την κατανοµή του διδακτικού εκπαιδευτι-
κού έργου µεταξύ των µελών των Τοµέων, ύστερα από εισήγηση
των Διευθυντών Τοµέων.

(στστ) Καταρτίζει, µετά από εισήγηση του Κοσµήτορα, σχέδιο
προϋπολογισµού του κατ’ άρθρο 27 ειδικού λογαριασµού του
Α.Σ.Ε.Ι. το οποίο υποβάλλει δια του οικείου Α.Σ.Ε.Ι. προς έγκριση
στο αντίστοιχο Γ.Ε..

(ζζ) Καταρτίζει µετά από εισήγηση του Υποδιοικητή του Α.Σ.Ε.Ι.
σχέδιο προϋπολογισµού για τις εκπαιδευτικές ανάγκες του
Α.Σ.Ε.Ι. το οποίο προωθεί στο αντίστοιχο Γενικό Επιτελείο προς
έγκριση, δια του οικείου Α.Σ.Ε.Ι..

(ηη) Επιλέγει, µετά από εισήγηση του Διευθυντή Στρατιωτικής
Εκπαίδευσης, τους Στρατιωτικούς Εκπαιδευτές (Σ.Ε.).

ε. Οι ψηφοφορίες του Ε.Σ. είναι φανερές και οι αποφάσεις του
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αιτιολογηµένες, εκτός των περιπτώσεων της µυστικής ψηφοφο-
ρίας, που αναφέρονται στον νόµο αυτόν.

στ. Τη γραµµατειακή υποστήριξη του Ε.Σ. αναλαµβάνει η Γραµ-
µατεία του Ε.Σ.. Η Γραµµατεία του Ε.Σ. υπάγεται στον Διοικητή
της Σχολής.

ζ. Ειδικότερα θέµατα οργάνωσης, λειτουργίας και αρµοδιοτή-
των του Ε.Σ., καθώς και θέµατα οργάνωσης και λειτουργίας της
Γραµµατείας του Ε.Σ. ρυθµίζονται από τον Οργανισµό του οι-
κείου Α.Σ.Ε.Ι..

4. Ο Υποδιοικητής είναι αξιωµατικός του οικείου Κλάδου, φέρει
τον βαθµό του Ταξιάρχου ή αντιστοίχου των άλλων Κλάδων των
Ε.Δ., είναι απόφοιτος του οικείου Α.Σ.Ε.Ι. και κάτοχος µεταπτυ-
χιακού τίτλου σπουδών κατά προτίµηση. Τοποθετείται κατά τις
κείµενες διατάξεις για δύο έτη τουλάχιστον και έχει τις εξής αρ-
µοδιότητες:

α. Είναι άµεσος βοηθός και ο νόµιµος αναπληρωτής του Διοι-
κητή όταν απουσιάζει.

β. Έχει τις αρµοδιότητες που προβλέπονται από τον νόµο και
τον Οργανισµό του οικείου Α.Σ.Ε.Ι..

5. α. Ο Διευθυντής Στρατιωτικής Εκπαίδευσης είναι αξιωµατι-
κός του οικείου Κλάδου βαθµού Ταξιάρχου ή Συνταγµατάρχη και
αντίστοιχων των άλλων Κλάδων των ΕΔ, απόφοιτος του οικείου
ανώτατου στρατιωτικού εκπαιδευτικού ιδρύµατος (Α.Σ.Ε.Ι.), κά-
τοχος µεταπτυχιακού τίτλου σπουδών κατά προτίµηση και τοπο-
θετείται κατά τις κείµενες διατάξεις για περίοδο δύο τουλάχιστον
ετών.

β. Ο Διευθυντής Στρατιωτικής Εκπαίδευσης έχει τις ακόλουθες
αρµοδιότητες:

(αα) Προΐσταται της Διεύθυνσης Στρατιωτικής Εκπαίδευσης,
διευθύνει και εποπτεύει την παρεχόµενη στρατιωτική εκπαί-
δευση, σύµφωνα µε τον νόµο αυτόν και τον οικείο Οργανισµό.

(ββ) Συνεργάζεται µε τον Κοσµήτορα για τον συντονισµό των
δραστηριοτήτων που σχετίζονται µε την έρευνα και τα προγράµ-
µατα σπουδών στο Α.Σ.Ε.Ι..

(γγ) Υποβάλλει πρόταση στον Υποδιοικητή του οικείου Α.Σ.Ε.Ι.
σχετικά µε τον ετήσιο προϋπολογισµό των εκπαιδευτικών ανα-
γκών του Α.Σ.Ε.Ι. ως προς τη στρατιωτική εκπαίδευση.

(δδ) Μεριµνά για την εφαρµογή των αποφάσεων του Ε.Σ. ως
προς τη στρατιωτική εκπαίδευση.

(εε) Εκπροσωπεί το Α.Σ.Ε.Ι. σε δραστηριότητες στρατιωτικής
εκπαίδευσης.

(στστ) Έχει κάθε άλλη αρµοδιότητα που προβλέπεται από τον
νόµο αυτόν και τον οικείο Οργανισµό.

6. α. Ο Κοσµήτορας είναι µέλος του Διδακτικού Ερευνητικού
Προσωπικού (Δ.Ε.Π.) του οικείου Α.Σ.Ε.Ι., στη βαθµίδα του Κα-
θηγητή ή του Αναπληρωτή Καθηγητή και εκλέγεται µε µυστική
ψηφοφορία από την Α.Σ.. Ο Κοσµήτορας έχει θητεία τεσσάρων
ακαδηµαϊκών ετών. Δεν επιτρέπεται η εκλογή Κοσµήτορα για δύο
συνεχείς θητείες, καθώς και η εκλογή για περισσότερες από δύο
θητείες συνολικά. Ως θητεία για την εφαρµογή της διάταξης
αυτής νοείται η χρονική περίοδος ανάµεσα σε δύο εκλογικές δια-
δικασίες. Η θητεία στο παραπάνω αξίωµα πριν από την έναρξη
ισχύος του παρόντος νόµου δεν λαµβάνεται υπόψη για τους πε-
ριορισµούς αυτής της παραγράφου.

β. Ο Κοσµήτορας έχει τις ακόλουθες αρµοδιότητες:
(αα) Προΐσταται της Κοσµητείας, διευθύνει και εποπτεύει την

παρεχόµενη ακαδηµαϊκή εκπαίδευση, σύµφωνα µε τον νόµο
αυτόν και τον οικείο Οργανισµό.

(ββ) Συνεργάζεται µε τον Διευθυντή Στρατιωτικής Εκπαίδευ-
σης για τον συντονισµό των δραστηριοτήτων σχετικά µε την
έρευνα και τα προπτυχιακά, µεταπτυχιακά και διδακτορικά προ-
γράµµατα σπουδών στο Α.Σ.Ε.Ι..

(γγ) Υποβάλλει πρόταση στον Υποδιοικητή του οικείου Α.Σ.Ε.Ι.
σχετικά µε τον ετήσιο προϋπολογισµό των εκπαιδευτικών ανα-
γκών του Α.Σ.Ε.Ι. ως προς την ακαδηµαϊκή εκπαίδευση.

(δδ) Μεριµνά για την εφαρµογή των αποφάσεων του Εκπαιδευ-
τικού Συµβουλίου ως προς την ακαδηµαϊκή εκπαίδευση.

(εε) Εκπροσωπεί το Α.Σ.Ε.Ι. στην ακαδηµαϊκή και ερευνητική
κοινότητα σε θέµατα προπτυχιακών, µεταπτυχιακών και διδακτο-
ρικών σπουδών και σε θέµατα έρευνας.

(στστ) Έχει κάθε άλλη αρµοδιότητα που προβλέπεται από τον

νόµο αυτόν και τον οικείο Οργανισµό.
γ. Ο Κοσµήτορας, σε περίπτωση απουσίας ή κωλύµατος, ανα-

πληρώνεται από τον Αναπληρωτή Κοσµήτορα, ο οποίος είναι
µέλος Δ.Ε.Π. του οικείου Α.Σ.Ε.Ι., στη βαθµίδα του Καθηγητή ή
του Αναπληρωτή Καθηγητή. Ο Αναπληρωτής Κοσµήτορας εκλέ-
γεται µε µυστική ψηφοφορία από την Α.Σ., η οποία πραγµατοποι-
είται ταυτόχρονα µε τη διαδικασία εκλογής Κοσµήτορα. Η
αναπλήρωση αφορά σε κάθε αρµοδιότητα του Κοσµήτορα πλην
εκείνων της συµµετοχής του στο Ε.Σ., στο Σ.Α.Α.Σ.Ε. και στα όρ-
γανα εκλογής, επιλογής και εξέλιξης του διδακτικού προσωπι-
κού.

7. α. Ο Διευθυντής Τοµέα είναι µέλος Δ.Ε.Π. στη βαθµίδα του
Καθηγητή ή του Αναπληρωτή Καθηγητή. Εκλέγεται για δύο ακα-
δηµαϊκά έτη, µε δυνατότητα επανεκλογής, από σώµα εκλεκτόρων
που αποτελείται από το σύνολο των µελών Δ.Ε.Π. του Τοµέα και
από ένα µέλος του Ειδικού Εκπαιδευτικού Προσωπικού (Ε.Ε.Π.),
ένα µέλος του Εργαστηριακού Διδακτικού Προσωπικού (Ε.ΔΙ.Π.)
και ένα µέλος του Ειδικού Τεχνικού Εργαστηριακού Προσωπικού
(Ε.Τ.Ε.Π.) του Τοµέα που εκλέγονται από το σύνολο του Ε.Ε.Π.,
Ε.ΔΙ.Π. και Ε.Τ.Ε.Π. του Τοµέα αντίστοιχα.

β. Αν στον Τοµέα δεν υπάρχει Καθηγητής ή Αναπληρωτής Κα-
θηγητής, το Εκπαιδευτικό Συµβούλιο αναθέτει τον συντονισµό
του Τοµέα σε ένα µέλος Δ.Ε.Π. του Τοµέα αυτού, κατά προτεραι-
ότητα σε µόνιµο Επίκουρο Καθηγητή, ο οποίος, ως Συντονιστής
Τοµέα, δεν δικαιούται να είναι µέλος του Ε.Σ..

γ. Ο Διευθυντής Τοµέα έχει τις ακόλουθες αρµοδιότητες:
(αα) Διευθύνει τις δραστηριότητες του Τοµέα και εισηγείται

στο Ε.Σ. την κατανοµή του διδακτικού εκπαιδευτικού έργου µε-
ταξύ των µελών του Τοµέα.

(ββ) Εισηγείται στο Εκπαιδευτικό Συµβούλιο για θέµατα σχε-
τικά µε τα προγράµµατα σπουδών, τη δηµιουργία θέσεων προ-
σωπικού, την πρόσληψη προσωπικού και κάθε άλλο θέµα που
αφορά στον Τοµέα.

(γγ) Μεριµνά για την εύρυθµη λειτουργία του Τοµέα και για την
προώθηση του ερευνητικού του έργου.

(δδ) Έχει κάθε άλλη αρµοδιότητα που προβλέπεται από τον
νόµο αυτόν και τον οικείο Οργανισµό.

8. Ειδικότερα θέµατα σχετικά µε την εκλογή των ανωτέρω αι-
ρετών οργάνων, τη συµµετοχή τους στο Ε.Σ., τη διοικητική υπο-
στήριξή τους, την αναπλήρωσή τους, καθώς και θέµατα οργά-
νωσης, λειτουργίας και διοικητικής υποστήριξης της Κοσµητείας
και της Διεύθυνσης Στρατιωτικής Εκπαίδευσης καθορίζονται
στον Οργανισµό του οικείου Α.Σ.Ε.Ι..

9. α. Η Α.Σ. απαρτίζεται από το σύνολο των µελών του Δ.Ε.Π.
του Α.Σ.Ε.Ι., από έναν εκπρόσωπο του Ε.Ε.Π., έναν εκπρόσωπο
του Ε.ΔΙ.Π. και έναν εκπρόσωπο του Ε.Τ.Ε.Π., οι οποίοι εκλέγο-
νται µε ετήσια θητεία, σε ειδικές συνεδριάσεις των µελών Ε.Ε.Π.
, των µελών Ε.ΔΙ.Π. και των µελών Ε.Τ.Ε.Π. του Α.Σ.Ε.Ι. αντί-
στοιχα, που συγκαλεί ο Κοσµήτορας τουλάχιστον έναν µήνα πριν
από την έναρξη του ακαδηµαϊκού έτους.

β. Της Α.Σ. προεδρεύει ο Κοσµήτορας. Τη γραµµατειακή υπο-
στήριξη της Α.Σ. αναλαµβάνει η Γραµµατεία του Ε.Σ.. Απαρτία
επιτυγχάνεται όταν παρευρίσκονται, κατ’ ελάχιστον, τα µισά συν
ένα µέλη της Α.Σ.. Η απαρτία διαπιστώνεται από τον προεδρεύο-
ντα πριν από την έναρξη της συνεδρίασης. Εάν δεν υπάρχει
απαρτία, συντάσσεται σχετικό πρακτικό, µε µέριµνα του προ-
εδρεύοντα, και η συνεδρίαση αναβάλλεται. Στην περίπτωση αυτή
το όργανο συγκαλείται εκ νέου µέσα σε δέκα ηµέρες από την
πρώτη σύγκληση και ευρίσκεται σε απαρτία ανεξάρτητα από τον
αριθµό των παρόντων µελών.

γ. Η Α.Σ. συνέρχεται σε τουλάχιστον τέσσερις τακτικές συνε-
δριάσεις εντός του ακαδηµαϊκού έτους. Η Α.Σ. συνέρχεται και
εκτάκτως, κατόπιν πρόσκλησης του προεδρεύοντα ή εφόσον το
ζητήσει εγγράφως το ένα τρίτο τουλάχιστον του συνόλου των
µελών της. Στην τελευταία περίπτωση η έκτακτη σύγκληση του
οργάνου είναι υποχρεωτική για τον προεδρεύοντα.

δ. Η Α.Σ. έχει τις ακόλουθες αρµοδιότητες:
(αα) Εκλέγει τον Κοσµήτορα, τον Αναπληρωτή Κοσµήτορα και

τα αιρετά µέλη του Ε.Σ. του Α.Σ.Ε.Ι..
(ββ) Ορίζει τα µέλη των Εκλεκτορικών Σωµάτων για την εκλογή,

επιλογή, εξέλιξη και µονιµοποίηση των µελών Δ.Ε.Π..
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(γγ) Εισηγείται προς το Ε.Σ., δια του Κοσµήτορα, επί θεµάτων
που αφορούν στη στρατηγική ακαδηµαϊκής ανάπτυξης του
Α.Σ.Ε.Ι. και ειδικότερα επί των προγραµµάτων πρώτου, δευτέρου
και τρίτου κύκλου σπουδών, του ερευνητικού προσανατολισµού,
των ακαδηµαϊκών συνεργασιών µε Ανώτατα Εκπαιδευτικά Ιδρύ-
µατα (Α.Ε.Ι.) και ερευνητικούς φορείς της ηµεδαπής ή της αλλο-
δαπής, της ίδρυσης και κατάργησης Τοµέων και Εργαστηρίων,
του προγραµµατισµού προκήρυξης νέων θέσεων διδακτικού εκ-
παιδευτικού προσωπικού και της διασφάλισης της ποιότητας της
ακαδηµαϊκής εκπαίδευσης. Επιπλέον, εισηγείται για την ανακή-
ρυξη των οµότιµων καθηγητών και των επίτιµων διδακτόρων του
Α.Σ.Ε.Ι. µετά από πρόταση που υπογράφεται τουλάχιστον από
τρία µέλη Δ.Ε.Π..»

Άρθρο 19
Συµβούλιο Ανώτατης Ακαδηµαϊκής και Στρατιωτικής 

Εκπαίδευσης - Διασχολικό Συµβούλιο - Τροποποίηση άρ-
θρου 6 ν. 3187/2003

Στο άρθρο 6 του ν. 3187/2003 (Α’ 233), περί της ίδρυσης και
των αρµοδιοτήτων του Συµβουλίου Ανώτατης Ακαδηµαϊκής και
Στρατιωτικής Εκπαίδευσης (Σ.Α.Α.Σ.Ε.), επέρχονται οι ακόλουθες
τροποποιήσεις: α) στον τίτλο, προστίθενται οι λέξεις «- Διασχο-
λικό Συµβούλιο των Ανώτατων Στρατιωτικών Εκπαιδευτικών Ιδρυ-
µάτων (ΔΙ.Σ.Α.Σ.Ε.Ι.)», β) στην παρ. 1, οι περ. γ’, ζ’, η’, θ’ και ι’
καταργούνται, γ) στην παρ. 2, γα) η λέξη «αποτελείται» αντικαθί-
σταται από τις λέξεις «συγκροτείται» και γβ) στην περ. ε’, οι λέ-
ξεις «Προέδρους Ακαδηµαϊκών Θεµάτων» αντικαθίστανται από
τις λέξεις «Κοσµήτορες», δ) στην παρ. 3, οι λέξεις «και Πανεπι-
στήµια» αντικαθίστανται από τις λέξεις «Ανώτατα Εκπαιδευτικά
Ιδρύµατα (Α.Ε.Ι.)», ε) στην παρ. 5, προστίθενται οι λέξεις «και ο
καθορισµός των κατευθύνσεων επιστηµονικής έρευνας που διε-
ξάγεται εντός των Α.Σ.Ε.Ι.» και το άρθρο 6, κατόπιν νοµοτεχνικών
βελτιώσεων, διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 6
Συµβούλιο Ανώτατης Ακαδηµαϊκής και Στρατιωτικής Εκπαί-

δευσης (Σ.Α.Α.Σ.Ε.) - Διασχολικό Συµβούλιο Α.Σ.Ε.Ι.
(ΔΙ.Σ.Α.Σ.Ε.Ι.)

1. Ιδρύεται Συµβούλιο Ανώτατης Ακαδηµαϊκής και Στρατιωτι-
κής Εκπαίδευσης (Σ.Α.Α.Σ.Ε.) µε σκοπό:

α. Τον συντονισµό των δραστηριοτήτων των Aνώτατων Στρα-
τιωτικών Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων (Α.Σ.Ε.Ι.) στο πλαίσιο των
προγραµµάτων συνεχούς αναβάθµισης της παρεχόµενης εκπαί-
δευσης.

β. Την παρακολούθηση, αναθεώρηση και προσαρµογή της πα-
ρεχόµενης εκπαίδευσης στα Α.Σ.Ε.Ι. στις σύγχρονες απαιτήσεις
της Στρατιωτικής/Ναυτικής/Αεροπορικής Επιστήµης και Τεχνο-
λογίας, µετά από σχετικές προτάσεις των Α.Σ.Ε.Ι. µέσω των οι-
κείων Γενικών Επιτελείων.

γ. [Καταργείται]
δ. Την αξιοποίηση του επιστηµονικού δυναµικού των Ε.Δ..
ε. Την κατανοµή των πιστώσεων και ίδρυση θέσεων προσωπι-

κού στα Α.Σ.Ε.Ι. και λοιπές Στρατιωτικές Σχολές.
στ. Την πρόταση αριθµού των εισακτέων για φοίτηση στα

Α.Σ.Ε.Ι. µετά από σχετικές εισηγήσεις των Γενικών Επιτελείων.
ζ. [Καταργείται]
η. [Καταργείται]
2. Το Σ.Α.Α.Σ.Ε. συγκροτείται από:
α. Τους Αρχηγούς Γ.Ε.Ε.Θ.Α./ Γ.Ε.Σ./ Γ.Ε.Ν./ Γ.Ε.Α. ή τους νό-

µιµους αναπληρωτές τους.
β. Έναν εκπρόσωπο του ΥΠ.ΕΘ.Α., αναγνωρισµένου επιστηµο-

νικού και εκπαιδευτικού κύρους ή τον αναπληρωτή του, που ορί-
ζονται από τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας.

γ. Έναν εκπρόσωπο του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων
και Αθλητισµού αναγνωρισµένου επιστηµονικού και εκπαιδευτι-
κού κύρους ή τον αναπληρωτή του, που ορίζονται από τον
Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού.

δ. Τους Διοικητές των Α.Σ.Ε.Ι..
ε. Τους Διευθυντές Στρατιωτικής Εκπαίδευσης και τους Κο-

σµήτορες των Α.Σ.Ε.Ι..
3. Το Σ.Α.Α.Σ.Ε. µπορεί να καλεί εκπροσώπους από άλλα

Υπουργεία ή Οργανισµούς ή Ανώτατα Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα
(Α.Ε.Ι.).

4. Με απόφαση του Υπουργού Εθνικής Άµυνας, κατόπιν πρό-
τασης των Γενικών Επιτελείων των Κλάδων και του Γ.Ε.Ε.Θ.Α.,
καθορίζονται ο τρόπος λειτουργίας και η εκτέλεση των αποφά-
σεων του Σ.Α.Α.Σ.Ε..

5. Στο πλαίσιο του Σ.Α.Α.Σ.Ε. συγκροτείται Διασχολικό Συµβού-
λιο Α.Σ.Ε.Ι. (ΔΙ.Σ.Α.Σ.Ε.Ι.) αποτελούµενο από τους Διοικητές, τους
Διευθυντές Στρατιωτικής Εκπαίδευσης και τους Κοσµήτορες των
Α.Σ.Ε.Ι. Αρµοδιότητες του Συµβουλίου είναι: ο συντονισµός των
δραστηριοτήτων και η γενικότερη συνεργασία µεταξύ των
Α.Σ.Ε.Ι., η από κοινού εξέταση θεµάτων, που αφορούν στην εκ-
παίδευση στα Α.Σ.Ε.Ι., η υποβολή εισηγήσεων στο Σ.Α.Α.Σ.Ε. και
ο καθορισµός των κατευθύνσεων επιστηµονικής έρευνας που διε-
ξάγεται εντός των Α.Σ.Ε.Ι.. Του Διασχολικού Συµβουλίου προ-
εδρεύει ο αρχαιότερος µεταξύ των Διοικητών των Α.Σ.Ε.Ι. και
βρίσκεται σε απαρτία όταν παρίστανται ο Πρόεδρος και τέσσερα
µέλη του, µεταξύ των οποίων υποχρεωτικά δύο εκ των Κοσµητό-
ρων. Οι συνεδριάσεις πραγµατοποιούνται εκ περιτροπής στις
εγκαταστάσεις των τριών Α.Σ.Ε.Ι., τουλάχιστον τρεις φορές µέσα
σε κάθε ακαδηµαϊκό έτος και οι αποφάσεις λαµβάνονται κατ’
απόλυτη πλειοψηφία των παρόντων µελών. Σε περίπτωση ισοψη-
φίας υπερισχύει η ψήφος του Προέδρου.»

Άρθρο 20
Κατηγορίες Διδακτικού Εκπαιδευτικού Προσωπικού - Τρο-

ποποίηση άρθρου 7 ν. 3187/2003

Στο άρθρο 7 του ν. 3187/2003 (Α’ 233), περί των κατηγοριών
Διδακτικού Εκπαιδευτικού Προσωπικού των Ανώτατων Στρατιω-
τικών Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων (Α.Σ.Ε.Ι.), επέρχονται οι ακόλου-
θες τροποποιήσεις: α) η περ. γ’ αντικαθίσταται, β) προστίθεται
περ. στ’, και το άρθρο 7, κατόπιν νοµοτεχνικών βελτιώσεων, δια-
µορφώνεται ως εξής: 

«Άρθρο 7
Κατηγορίες Διδακτικού Εκπαιδευτικού Προσωπικού

Το προσωπικό του Α.Σ.Ε.Ι. αποτελείται από: 
α. Το Διδακτικό Ερευνητικό Προσωπικό (Δ.Ε.Π.). 
β. Το Στρατιωτικό Διδακτικό Προσωπικό (Σ.Δ.Π.) και τους Στρα-

τιωτικούς Εκπαιδευτές (Σ.Ε.).
γ. Το Ειδικό Εκπαιδευτικό Προσωπικό (Ε.Ε.Π.) και το Εργαστη-

ριακό Διδακτικό Προσωπικό (Ε.ΔΙ.Π.).
δ. Το Ειδικό Τεχνικό Εργαστηριακό Προσωπικό (Ε.Τ.Ε.Π.).
ε. Το Εκπαιδευτικό Προσωπικό µε Σύµβαση (Ε.Π.Σ.). 
στ. Επισκέπτες Καθηγητές.»

Άρθρο 21
Επανακαθορισµός προϋποθέσεων εκλογής µελών

Διδακτικού Ερευνητικού Προσωπικού χωρίς 
διδακτορικό δίπλωµα - Τροποποίηση

άρθρου 9 ν. 3187/2003

Στο άρθρο 9 του ν. 3187/2003 (Α’  233), περί των προϋποθέ-
σεων εκλογής των µελών Διδακτικού Ερευνητικού Προσωπικού
(Δ.Ε.Π.) των Ανώτατων Στρατιωτικών Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων
(Α.Σ.Ε.Ι.) χωρίς την κατοχή διδακτορικού διπλώµατος, επέρχονται
οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) η παρ. 2 καταργείται, β) η παρ.
8 αντικαθίσταται και το άρθρο 9 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 9
Θέσεις και Βαθµίδες

1. Προϋπόθεση για την εκλογή σε θέση Διδακτικού Ερευνητι-
κού Προσωπικού (Δ.Ε.Π.) είναι η κατοχή διδακτορικού διπλώµα-
τος. Η διαπίστωση της συνάφειας της διδακτορικής διατριβής ή
του όλου ερευνητικού ή επιστηµονικού έργου των υποψηφίων µε
το γνωστικό αντικείµενο της υπό πλήρωση θέσης Δ.Ε.Π. αποτελεί
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ευθύνη της τριµελούς εισηγητικής επιτροπής και του εκλεκτορι-
κού σώµατος.

2. [Καταργείται]
3. Για την εκλογή ή εξέλιξη σε θέση Επίκουρου Καθηγητή απαι-

τούνται:
α. Δύο τουλάχιστον έτη αυτοδύναµης διδασκαλίας µετά την

απόκτηση του διδακτορικού διπλώµατος στο γνωστικό αντικεί-
µενο του Τοµέα ή δύο τουλάχιστον έτη εργασίας σε αναγνωρι-
σµένα ερευνητικά κέντρα της ηµεδαπής ή της αλλοδαπής ή
αναγνωρισµένο επαγγελµατικό έργο σε σχετικό επιστηµονικό
πεδίο ή διετής εργασία σε ερευνητικά κέντρα της ηµεδαπής ή
της αλλοδαπής ή συνδυασµός των παραπάνω.

β. Πρωτότυπες δηµοσιεύσεις σε επιστηµονικά περιοδικά είτε
αυτοδύναµες ή σε συνεργασία µε άλλους ερευνητές ή πρωτό-
τυπη επιστηµονική µονογραφία, εκτός από τη διδακτορική δια-
τριβή ή συνδυασµός των παραπάνω. Για την εκλογή συνεκτιµάται
κατά πόσο το συνολικό έργο του υποψηφίου θεµελιώνει προοπτι-
κές ακαδηµαϊκής εξέλιξής του.

4. Για την εκλογή ή εξέλιξη σε θέση Αναπληρωτή Καθηγητή
απαιτούνται:

α. Τέσσερα τουλάχιστον έτη αυτοδύναµης διδασκαλίας, µετά
την απόκτηση του διδακτορικού διπλώµατος, στο γνωστικό αντι-
κείµενο του Τοµέα ή τουλάχιστον τέσσερα έτη εργασίας σε ανα-
γνωρισµένα ερευνητικά κέντρα της ηµεδαπής ή της αλλοδαπής
ή αναγνωρισµένο επαγγελµατικό έργο σε σχετικό επιστηµονικό
πεδίο ή συνδυασµός των παραπάνω.

β. Πρωτότυπες δηµοσιεύσεις σε επιστηµονικά περιοδικά, από
τις οποίες ένας αριθµός πρέπει να είναι αυτοδύναµες ή πρωτό-
τυπες επιστηµονικές µονογραφίες, εκτός από τη διδακτορική δια-
τριβή. Για την εκλογή συνεκτιµάται κατά πόσο το συνολικό
ερευνητικό έργο του υποψηφίου έχει συµβάλει στην πρόοδο της
επιστήµης και αναγνωρίζεται από άλλους ερευνητές.

5. Για την εκλογή ή εξέλιξη σε θέση Καθηγητή απαιτούνται:
α. Τουλάχιστον έξι έτη αυτοδύναµης διδασκαλίας, µετά την

απόκτηση του διδακτορικού διπλώµατος, στο γνωστικό αντικεί-
µενο του Τοµέα µε τεκµηριωµένη συµβολή στη διαµόρφωση και
διδασκαλία της ύλης δύο τουλάχιστον µαθηµάτων ή τουλάχιστον
έξι έτη σε αναγνωρισµένα ερευνητικά κέντρα της ηµεδαπής ή της
αλλοδαπής µε τεκµηριωµένη συµβολή στην ανάπτυξη των ερευ-
νητικών προγραµµάτων ή εκτεταµένο επαγγελµατικό έργο σε
σχετικό επιστηµονικό πεδίο ή συνδυασµός των παραπάνω.

β. Πρωτότυπες δηµοσιεύσεις σε επιστηµονικά περιοδικά από
τις οποίες ορισµένες πρέπει να είναι αυτοδύναµες ή πρωτότυπες
επιστηµονικές µονογραφίες, εκτός από τη διδακτορική διατριβή.

γ. Τουλάχιστον τρία έτη διδασκαλίας ή εποπτείας ερευνητικού
έργου σε µεταπτυχιακό πρόγραµµα σε Α.Σ.Ε.Ι. ή πανεπιστήµιο
της ηµεδαπής ή της αλλοδαπής. Για την εκλογή συνεκτιµάται
κατά πόσο το συνολικό ερευνητικό έργο του υποψηφίου έχει ανα-
γνωριστεί διεθνώς για τη συµβολή του στην πρόοδο της επιστή-
µης και έχει χρησιµοποιηθεί και αναγνωρισθεί από άλλους
ερευνητές.

6. Η κρίση για εξέλιξη ή εκλογή µελών Δ.Ε.Π. βασίζεται στο συ-
νολικό διδακτικό έργο των κρινοµένων, στη συνολική τους επι-
στηµονική και ερευνητική δραστηριότητα, µε έµφαση στη διεθνή
τους παρουσία, ικανό µέρος των οποίων πρέπει να έχει συντελε-
σθεί κατά τα τελευταία πέντε έτη από την υποβολή της αίτησης
για εξέλιξη ή εκλογή.

7. Στοιχεία τα οποία συνεκτιµώνται ιδιαίτερα κατά την κρίση
για κατάληψη θέσης Δ.Ε.Π. είναι το ήθος, η προσωπικότητα του
υποψηφίου και η κοινωνική του προσφορά. Είναι δυνατή η
εκλογή και εν ενεργεία αξιωµατικών, υπό τις προϋποθέσεις των
διατάξεων του άρθρου αυτού, οι οποίοι καταλαµβάνουν την αντί-
στοιχη θέση, αφού προηγουµένως παραιτηθούν από την ενεργό
υπηρεσία µετά την εκλογή τους.

8. Η προϋπόθεση κατοχής διδακτορικού διπλώµατος για την
εκλογή σε θέση µέλους Δ.Ε.Π. δεν απαιτείται για γνωστικά αντι-
κείµενα εξαιρετικής και αδιαµφισβήτητης ιδιαιτερότητας, για τα
οποία δεν είναι δυνατή ή συνήθης η εκπόνηση διδακτορικής δια-
τριβής κατά τους κανόνες της οικείας τέχνης ή επιστήµης (de
lege artis). Σε κάθε περίπτωση, η κατοχή διδακτορικού διπλώµα-
τος ή µεταπτυχιακού διπλώµατος ειδίκευσης από τον υποψήφιο

συνεκτιµάται ως ουσιαστικό προσόν. Προϋπόθεση για την εκλογή
στις περιπτώσεις της παρούσας αποτελεί το αναγνωρισµένο
έργο που είναι συναφές µε το γνωστικό αντικείµενο της θέσης,
όπως βραβεύσεις σε διεθνείς ή εθνικούς διαγωνισµούς, συµµε-
τοχή σε διεθνείς ή εθνικές εκθέσεις και αυτοδύναµη διδασκαλία
σε µαθήµατα που εµπίπτουν στο γνωστικό αντικείµενο της προς
πλήρωση θέσης.»

Άρθρο 22
Προγραµµατισµός και προκήρυξη θέσεων των µελών Διδα-

κτικού Ερευνητικού Προσωπικού - Αντικατάσταση άρθρου 10
ν. 3187/2003

Το άρθρο 10 του ν. 3187/2003 (Α’ 233), περί του προγραµµα-
τισµού της προκήρυξης των θέσεων των µελών Διδακτικού Ερευ-
νητικού Προσωπικού (Δ.Ε.Π.) των Ανώτατων Στρατιωτικών
Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων (Α.Σ.Ε.Ι.), αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 10
Προγραµµατισµός προκήρυξης θέσεων Μελών Δ.Ε.Π.

1. Με απόφαση του Εκπαιδευτικού Συµβουλίου (Ε.Σ.) του Ανώ-
τατου Στρατιωτικού Εκπαιδευτικού Ιδρύµατος (Α.Σ.Ε.Ι.), που λαµ-
βάνεται το αργότερο έως την 31η Μαρτίου κάθε έτους, κατόπιν
εισήγησης της Ακαδηµαϊκής Συνέλευσης (Α.Σ.), σύµφωνα µε την
παρ. 2, καταρτίζεται το αίτηµα ετήσιου προγραµµατισµού προσ-
λήψεων µελών Διδακτικού Ερευνητικού Προσωπικού (Δ.Ε.Π.) του
Α.Σ.Ε.Ι. για το επόµενο οικονοµικό έτος, λαµβάνοντας υπόψη τις
εκπαιδευτικές και ερευνητικές ανάγκες του Α.Σ.Ε.Ι.. Η απόφαση
κοινοποιείται στο Υπουργείο Εθνικής Άµυνας, µέσω του οικείου
Γενικού Επιτελείου (Γ.Ε.), προκειµένου να ληφθεί υπόψη κατά την
κατάρτιση του ετήσιου προγραµµατισµού προσλήψεων.

2. Η εισήγηση της Α.Σ. υποβάλλεται στο Ε.Σ. δια του Κοσµή-
τορα το αργότερο έως την 1η Μαρτίου κάθε έτους. Στην εισή-
γηση του πρώτου εδαφίου, για κάθε αιτούµενη θέση µέλους
Δ.Ε.Π., καθορίζονται η βαθµίδα και το γνωστικό αντικείµενο της
θέσης, το οποίο προέρχεται από το Μητρώο Γνωστικών Αντικει-
µένων του Τµήµατος. Επιπλέον, η εισήγηση περιλαµβάνει τεκµη-
ρίωση της αναγκαιότητας πλήρωσης του γνωστικού αντικειµένου
και κατάταξη, κατά φθίνουσα προτεραιότητα, των γνωστικών
αντικειµένων των αιτούµενων θέσεων, λαµβάνοντας υπόψη τον
Οργανισµό του οικείου Α.Σ.Ε.Ι., τις εκπαιδευτικές και ερευνητικές
ανάγκες του Τµήµατος και τον βαθµό κάλυψης των γνωστικών
αντικειµένων του Τµήµατος από τα µέλη Δ.Ε.Π. που υπηρετούν. 

3. Οι θέσεις µελών Δ.Ε.Π. όλων των βαθµίδων, που κενώνονται
για οποιαδήποτε αιτία, επαναπροκηρύσσονται από το Α.Σ.Ε.Ι.,
σύµφωνα µε την έγκριση του ετήσιου προγραµµατισµού προσ-
λήψεων. Η επαναπροκήρυξη της θέσης δύναται να πραγµατοποι-
ηθεί και σε διαφορετική βαθµίδα από αυτή που κατείχε το µέλος
Δ.Ε.Π. που αποχώρησε. Με απόφαση του Ε.Σ., η οποία εκδίδεται
κατόπιν εισήγησης της Α.Σ., καθορίζονται η βαθµίδα και το γνω-
στικό αντικείµενο της προκηρυσσόµενης θέσης, το οποίο προ-
έρχεται από το Μητρώο Γνωστικών Αντικειµένων του Τµήµατος.
Η εισήγηση περιλαµβάνει τεκµηρίωση της αναγκαιότητας πλή-
ρωσης του γνωστικού αντικειµένου, λαµβάνοντας υπόψη τον Ορ-
γανισµό του οικείου Α.Σ.Ε.Ι., τις εκπαιδευτικές και ερευνητικές
ανάγκες του Τµήµατος και τον βαθµό κάλυψης των γνωστικών
αντικειµένων του Τµήµατος από τα µέλη Δ.Ε.Π. που υπηρετούν. 

4. Η προκήρυξη των θέσεων µελών Δ.Ε.Π. γίνεται από το οικείο
Α.Σ.Ε.Ι., µετά από έγκριση του Αρχηγού του οικείου Γ.Ε.. Στην
προκήρυξη αναφέρονται η βαθµίδα και το γνωστικό αντικείµενο
της υπό πλήρωση θέσης, το οποίο καλύπτει έναν κλάδο της οι-
κείας επιστήµης, µιας τουλάχιστον αναγνωρισµένης ειδικότητας. 

5. Με µέριµνα της Κοσµητείας του Α.Σ.Ε.Ι., η προκήρυξη δη-
µοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, αναρτάται στο
πρόγραµµα «ΔΙΑΥΓΕΙΑ», στο ηλεκτρονικό σύστηµα ολοκληρωµέ-
νης διαχείρισης «ΑΠΕΛΛΑ», σύµφωνα µε τον ν. 4405/2016 (Α’
129), στον επίσηµο ιστότοπο του Α.Σ.Ε.Ι. καθώς και στον ιστό-
τοπο του οικείου Γ.Ε..

6. Η προθεσµία υποβολής υποψηφιοτήτων καθώς και τα απαραί-
τητα για την κρίση δικαιολογητικά καθορίζονται στην προκήρυξη.»

16736 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Άρθρο 23
Εκλογή και εξέλιξη των µελών Διδακτικού

Ερευνητικού Προσωπικού - Τροποποίηση άρθρου 11
ν. 3187/2003

Στο άρθρο 11 του ν. 3187/2003 (Α’ 233), περί της εκλογής και
της εξέλιξης των µελών Διδακτικού Ερευνητικού Προσωπικού
(Δ.Ε.Π.) των Ανώτατων Στρατιωτικών Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων
(Α.Σ.Ε.Ι.), επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) η παρ. 2
καταργείται, β) η   παρ. 8 καταργείται, γ) η παρ. 9 αντικαθίσταται,
δ) η  παρ. 10 αντικαθίσταται, ε) προστίθενται παρ. 10Α, 10Β, 10Γ
και 10Δ, στ) η παρ. 11 αντικαθίσταται, και το άρθρο 11, κατόπιν
νοµοτεχνικών βελτιώσεων, διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 11
Εκλογή και εξέλιξη Μελών Δ.Ε.Π.

1. Η εκλογή µέλους Διδακτικού Ερευνητικού Προσωπικού
(Δ.Ε.Π.) γίνεται µε προκήρυξη της αντίστοιχης θέσης και µε ανοι-
κτή διαδικασία. Η προκήρυξη αφορά είτε πλήρωση νέων θέσεων
Δ.Ε.Π. στο πλαίσιο του ετήσιου προγραµµατισµού είτε πλήρωση
θέσεων, ύστερα από αίτηση µέλους Δ.Ε.Π. για εξέλιξη. Τα µέλη
Δ.Ε.Π. έχουν δικαίωµα να ζητήσουν την προκήρυξη της θέσης
τους στην αµέσως επόµενη βαθµίδα µετά τη συµπλήρωση τριών
ετών παραµονής στη θέση της βαθµίδας που κατέχουν, σύµφωνα
µε όσα ορίζονται κατωτέρω.

2. [Καταργείται]
3. Επίκουροι Καθηγητές:
α. Οι Επίκουροι Καθηγητές εκλέγονται µε θητεία. Μετά τη συ-

µπλήρωση τριών ετών παραµονής στη βαθµίδα αυτή, οι Επίκου-
ροι Καθηγητές έχουν δικαίωµα να υποβάλουν αίτηση για
µονιµοποίηση στη θέση της βαθµίδας που κατέχουν µέσα σε
αποκλειστική προθεσµία δύο µηνών από την παρέλευση της τριε-
τίας. Σε αντίθετη περίπτωση λήγει αυτοδικαίως η θητεία τους.

β. Αν η κρίση για µονιµοποίηση είναι θετική, οι Επίκουροι Κα-
θηγητές µονιµοποιούνται στη θέση που κατέχουν.

γ. Αν η κρίση για µονιµοποίηση είναι αρνητική, λήγει η θητεία
τους.

δ. Η κρίση για µονιµοποίηση βασίζεται κυρίως στο συνολικό δι-
δακτικό και ερευνητικό έργο των κρινοµένων, αφού ληφθεί
υπόψη και το διοικητικό τους έργο.

ε. Μετά τη µονιµοποίησή τους, οι Επίκουροι Καθηγητές έχουν
το δικαίωµα να ζητήσουν την προκήρυξη της θέσης τους στη
βαθµίδα του Αναπληρωτή Καθηγητή µέχρι δύο φορές, που απέ-
χουν τουλάχιστον τρία έτη µεταξύ τους.

4. Αναπληρωτές Καθηγητές:
α. Οι Αναπληρωτές Καθηγητές και οι Καθηγητές εκλέγονται ως

µόνιµοι.
β. Οι Αναπληρωτές Καθηγητές, µετά τη συµπλήρωση τριών

ετών στη βαθµίδα που βρίσκονται, έχουν το δικαίωµα να ζητή-
σουν την προκήρυξη της θέσης τους στη βαθµίδα του Καθηγητή
µέχρι δύο φορές, που απέχουν τουλάχιστον τρία έτη µεταξύ
τους.

5. Το χρονικό διάστηµα της τριετίας για τη δεύτερη κρίση εξέ-
λιξης των Επίκουρων Καθηγητών και Αναπληρωτών Καθηγητών
υπολογίζεται από την υποβολή της αίτησης υποψηφιότητας για
την πρώτη κρίση.

6. Αρµόδιο όργανο για την κρίση εκλογής ή εξέλιξης των
µελών Δ.Ε.Π. και για την κρίση µονιµοποίησης των Επίκουρων
Καθηγητών είναι το εκλεκτορικό σώµα, όπως αυτό ορίζεται από
το άρθρο 25.

7. Κατά τη διαδικασία της ψηφοφορίας η άρνηση ψήφου ή η
λευκή ψήφος θεωρούνται ψήφοι αρνητικού περιεχοµένου.

8. [Καταργείται] 
9. Ο διορισµός, η µονιµοποίηση και κάθε είδους λύση της ερ-

γασιακής σχέσης µέλους Δ.Ε.Π. των Α.Σ.Ε.Ι. γίνεται µε απόφαση
του Υπουργού Εθνικής Άµυνας, µετά από εισήγηση του Αρχηγού
του οικείου Γενικού Επιτελείου και δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα
της Κυβερνήσεως, µε βάση τη διαδικασία εκλογής ή µονιµοποί-
ησης κατά τις διατάξεις του νόµου αυτού. 

10. Όσοι διορίζονται ή εξελίσσονται σε θέσεις Δ.Ε.Π. των

Α.Σ.Ε.Ι. οφείλουν µέσα σε δύο µήνες από τη δηµοσίευση της από-
φασης της παρ. 9 να αναλάβουν τα καθήκοντά τους. Η κοινοποί-
ηση της σχετικής απόφασης διορισµού γίνεται µε έγγραφη
πρόσκληση υπογεγραµµένη από τον Διοικητή του Α.Σ.Ε.Ι.. Μετά
την πάροδο της προθεσµίας αυτής θεωρείται ότι οι παραπάνω
δεν έχουν αποδεχθεί τον διορισµό τους οπότε και ανακαλείται η
σχετική απόφαση. Σε περίπτωση µη αποδοχής, η Ακαδηµαϊκή Συ-
νέλευση (Α.Σ.) του Α.Σ.Ε.Ι. δύναται να επιλέξει τον επόµενο σε
σειρά κατάταξης υποψήφιο, αν υπάρχει. Αν δεν υπάρχει επόµε-
νος υποψήφιος στη σειρά κατάταξης, ο Διοικητής του οικείου
Α.Σ.Ε.Ι., δύναται να προκηρύξει εκ νέου τη θέση σε βαθµίδα και
γνωστικό αντικείµενο που καθορίζονται µε απόφαση του Εκπαι-
δευτικού Συµβουλίου (Ε.Σ.), η οποία εκδίδεται κατόπιν σχετικής
εισήγησης της Α.Σ. του οικείου Α.Σ.Ε.Ι.. 

10Α. Εντός τριάντα (30) ηµερών από την κοινοποίηση του πρα-
κτικού εκλογής διενεργείται έλεγχος νοµιµότητας της διαδικα-
σίας από το Ε.Σ. του οικείου Α.Σ.Ε.Ι.. Κατά τη διαδικασία
ελέγχονται, ιδίως, πληµµέλειες της αιτιολογίας ως προς την αξιο-
λόγηση των προσόντων των υποψηφίων. Ο Κοσµήτορας οικείου
Α.Σ.Ε.Ι. ή ο υποψήφιος που συµµετείχε στη διαδικασία εκλογής
ή οποιοσδήποτε άλλος έχει έννοµο συµφέρον, δύναται να υπο-
βάλει ένσταση κατά του πρακτικού του Εκλεκτορικού Σώµατος
ενώπιον του Ε.Σ. του οικείου Α.Σ.Ε.Ι., εντός αποκλειστικής προ-
θεσµίας τριάντα (30) ηµερών από την κοινοποίηση του πρακτικού
του Εκλεκτορικού Σώµατος. Αν υποβληθεί ένσταση κατά του
πρακτικού του Εκλεκτορικού Σώµατος, η προθεσµία ολοκλήρω-
σης του ελέγχου νοµιµότητας από το Ε.Σ. του οικείου Α.Σ.Ε.Ι. πα-
ρατείνεται αυτοδικαίως για άλλες τριάντα (30) ηµέρες. Με
απόφαση του Ε.Σ. του οικείου Α.Σ.Ε.Ι., µετά από τη διενέργεια
ελέγχου νοµιµότητας, δύναται να αναπέµπεται αιτιολογηµένα το
πρακτικό εκλογής και να ζητείται η επανάληψη της διαδικασίας
από το σηµείο όπου παρουσιάστηκε η πληµµέλεια. Αν παρέλθει
άπρακτη η ανωτέρω προθεσµία, θεωρείται ότι οι ενστάσεις έχουν
απορριφθεί και εκδίδεται η απόφαση διορισµού σύµφωνα µε την
παρ. 9.

10Β. Ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας ασκεί έλεγχο νοµιµότητας
των διαδικασιών εκλογής ή εξέλιξης µελών Δ.Ε.Π. των Α.Σ.Ε.Ι.
µέσω της τριµελούς Επιτροπής της παρ. 10Γ, κατόπιν προσφυ-
γής κατά της πράξης διορισµού ή εξέλιξης οποιουδήποτε έχει
έννοµο συµφέρον για θέµατα νοµιµότητας. Η προσφυγή ασκείται
εντός προθεσµίας εξήντα (60) ηµερών από τη δηµοσίευση της
απόφασης περί εκλογής ή εξέλιξης και δεν αναστέλλει τα έννοµα
αποτελέσµατα της προσβαλλόµενης πράξης. Ο έλεγχος νοµιµό-
τητας από τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας ολοκληρώνεται εντός
αποκλειστικής προθεσµίας έξι (6) µηνών από την περιέλευση του
φακέλου εκλογής ή εξέλιξης στο Υπουργείο Εθνικής Άµυνας. 

10Γ. Με απόφαση του Υπουργού Εθνικής Άµυνας συγκροτείται
τριµελής Επιτροπή µε τετραετή θητεία και αντικείµενο τον έλεγχο
νοµιµότητας των διαδικασιών εκλογής ή εξέλιξης των µελών
Δ.Ε.Π. των Α.Σ.Ε.Ι., την εξέταση των προσφυγών που υποβάλλο-
νται για την ακύρωση των πρακτικών εκλογής και την υποβολή
εισηγήσεων για την αναποµπή των φακέλων εκλογής ή εξέλιξης,
όπου παρουσιάζεται παράβαση της νοµοθεσίας και πληµµέλεια
σχετικά µε την τήρηση των διαδικασιών εκλογής ή εξέλιξης και
την υποβολή γνώµης προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας µετά
από την εξέταση του φακέλου. Η Επιτροπή αποτελείται από δύο
(2) Νοµικούς Συµβούλους του Κράτους και τον Διευθυντή Εκπαί-
δευσης του οικείου Γενικού Επιτελείου (Γ.Ε.). 

10Δ. Μέλη Δ.Ε.Π. των Α.Σ.Ε.Ι., ανεξαρτήτως βαθµίδας στην
οποία υπηρετούν, δύνανται να αιτηθούν τη µεταβολή του γνωστι-
κού τους αντικειµένου, εάν πληρούνται οι προϋποθέσεις που
προβλέπονται στο άρθρο 152 του       ν. 4957/2022 (Α’ 141), περί
της µεταβολής του γνωστικού αντικειµένου µελών Δ.Ε.Π. των
Ανώτατων Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων (Α.Ε.Ι.). Η µεταβολή του
γνωστικού αντικειµένου πραγµατοποιείται µε απόφαση του Αρ-
χηγού του οικείου Γ.Ε., κατόπιν σύµφωνης γνώµης του Ε.Σ. του
Α.Σ.Ε.Ι., ύστερα από εισήγηση της Α.Σ.. Η εισήγηση της Α.Σ. υπο-
βάλλεται στο Ε.Σ. δια του Κοσµήτορα.

11. Επί θεµάτων διαδικασιών προκήρυξης, εκλογής, επιλογής
και εξέλιξης των µελών Δ.Ε.Π., τα οποία δεν ρυθµίζονται από τον
παρόντα νόµο, εφαρµόζονται αναλόγως τα άρθρα 138 έως 151
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του ν. 4957/2022, περί των διαδικασιών εκλογής και εξέλιξης των
µελών Δ.Ε.Π. των Α.Ε.Ι..»

Άρθρο 24
Έργο των µελών Διδακτικού Ερευνητικού Προσωπικού -

Τροποποίηση περ. α) άρθρου 12 ν. 3187/2003

Στην περ. α’ του άρθρου 12 του ν. 3187/2003 (Α’ 233), περί του
έργου των µελών Διδακτικού Ερευνητικού Προσωπικού (Δ.Ε.Π.)
των Ανώτατων Στρατιωτικών Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων (Α.Σ.Ε.Ι.),
επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) οι λέξεις «προπτυ-
χιακών και µεταπτυχιακών µαθηµάτων» αντικαθίστανται από τις
λέξεις «µαθηµάτων σε προγράµµατα πρώτου, δεύτερου και τρί-
του κύκλου σπουδών», β) προστίθενται οι λέξεις «,καθώς και µε
υποψήφιους διδάκτορες», και το άρθρο 12, κατόπιν νοµοτεχνικών
βελτιώσεων, διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 12
Έργο των µελών Δ.Ε.Π.

Τα µέλη Διδακτικού Ερευνητικού Προσωπικού (Δ.Ε.Π.) των
Ανώτατων Στρατιωτικών Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων (Α.Σ.Ε.Ι.) πα-
ρέχουν διδακτικό, ερευνητικό επιστηµονικό και διοικητικό έργο.

α. Το διδακτικό έργο περιλαµβάνει κυρίως:
Διδασκαλία µαθηµάτων σε προγράµµατα πρώτου, δεύτερου

και τρίτου κύκλου σπουδών.
Οργάνωση, επίβλεψη και λειτουργία εργαστηρίων, εργαστη-

ριακών ασκήσεων και εργασιών.
Συµµετοχή σε φροντιστηριακά µαθήµατα και σεµινάρια.
Συγγραφή εκπαιδευτικών βοηθηµάτων.
Συνεργασία µε προπτυχιακούς και µεταπτυχιακούς σπουδα-

στές, καθώς και µε υποψήφιους διδάκτορες.
Διεξαγωγή εξετάσεων και αξιολόγηση φοιτητών, καθώς και

εποπτικά καθήκοντα στην εξεταστική διαδικασία.
β. Το ερευνητικό επιστηµονικό έργο περιλαµβάνει κυρίως:
Βασική ή εφαρµοσµένη έρευνα.
Καθοδήγηση διπλωµατικών εργασιών, µεταπτυχιακών διπλω-

µάτων ειδίκευσης και διδακτορικών διατριβών.
Συµµετοχή σε συνέδρια και ερευνητικά σεµινάρια.
γ. Το διοικητικό έργο περιλαµβάνει κυρίως:
Συµµετοχή στα όργανα διοίκησης του Α.Σ.Ε.Ι..
Συµµετοχή σε επιτροπές και συµβούλια του Α.Σ.Ε.Ι..
Κατοχή θέσης Διευθυντή Τοµέα και Κοσµήτορα του Α.Σ.Ε.Ι..
Συµµετοχή σε εκλεκτορικά σώµατα και εισηγητικές επιτρο-

πές.»

Άρθρο 25
Απασχόληση των µελών Διδακτικού Ερευνητικού

Προσωπικού - Τροποποίηση άρθρου 13 ν. 3187/2003

Στο άρθρο 13 του ν. 3187/2003 (Α’ 233), περί της απασχόλησης
των µελών Διδακτικού Ερευνητικού Προσωπικού (Δ.Ε.Π.) των
Ανώτατων Στρατιωτικών Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων (Α.Σ.Ε.Ι.),
επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στην περ. β’ της παρ.
1, οι λέξεις «προπτυχιακά και µεταπτυχιακά µαθήµατα» αντικαθί-
στανται από τις λέξεις «µαθήµατα σε προγράµµατα πρώτου, δεύ-
τερου και τρίτου κύκλου σπουδών», β) στην παρ. 2, βα) στην περ.
γ’, διαγράφεται η φράση «, εφόσον δεν αµείβονται για την υπε-
ρωριακή τους απασχόληση» και ββ) στην περ. ε’, οι λέξεις «συγ-
γραφικά δικαιώµατα» αντικαθίστανται από τις λέξεις «δικαιώµατα
διανοητικής ιδιοκτησίας», γ) η παρ. 3 αντικαθίσταται, δ) προστί-
θεται παρ. 3Α, ε) προστίθεται παρ. 6, και το άρθρο 13, κατόπιν
νοµοτεχνικών βελτιώσεων, διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 13
Απασχόληση Μελών Δ.Ε.Π.

1. Τα µέλη Διδακτικού Ερευνητικού Προσωπικού (Δ.Ε.Π.) των
Ανώτατων Στρατιωτικών Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων (Α.Σ.Ε.Ι.) υπο-
χρεούνται:

α. Να εγκαθίστανται και διαµένουν στην περιφερειακή ενότητα

όπου εδρεύει το Α.Σ.Ε.Ι., στο οποίο υπηρετούν.
β. Να παραδίδουν µαθήµατα σε προγράµµατα πρώτου, δεύτε-

ρου και τρίτου κύκλου σπουδών, καθώς και να διδάσκουν σε φρο-
ντιστήρια ή σεµινάρια σε εργαστήρια, ενταγµένα στο Πρόγραµµα
Σπουδών του Τµήµατος, στο οποίο ανήκουν ή σε άλλο Τµήµα ή
σε Πρόγραµµα Σπουδών του οικείου Α.Σ.Ε.Ι. κατ’ ελάχιστο όριο
έξι (6) ώρες εβδοµαδιαίως, σύµφωνα µε τις σχετικές αποφάσεις
των αρµόδιων οργάνων.

γ. Να ακολουθούν τις ώρες του εκπαιδευτικού προγράµµατος,
να παρευρίσκονται στους χώρους του Α.Σ.Ε.Ι. δεκατέσσερις (14)
ώρες εβδοµαδιαίως κατ’ ελάχιστο όριο, πέραν των έξι (6) ωρών
διδασκαλίας, και να παρέχουν κάθε µορφής διδακτικό, ερευνη-
τικό επιστηµονικό, καθώς και διοικητικό έργο, το οποίο προκύπτει
από τη συµµετοχή τους στα διοικητικά όργανα του Α.Σ.Ε.Ι.. Ο Κο-
σµήτορας µπορεί να απαλλάσσεται µερικώς ή ολικώς από τα δι-
δακτικά του καθήκοντα µε απόφαση του Εκπαιδευτικού
Συµβουλίου (Ε.Σ.). Όποιος κατέχει θέση Διευθυντή Τοµέα µπορεί
να έχει µειωµένη διδακτική απασχόληση, όχι όµως µικρότερη από
δύο (2) ώρες διδασκαλίας την εβδοµάδα. Οι ώρες διδασκαλίας
και παρουσίας των µελών Δ.Ε.Π. στους χώρους των Α.Σ.Ε.Ι. δεν
µπορεί να πραγµατοποιούνται σε λιγότερο από τρεις (3) ηµέρες
εβδοµαδιαίως. Ο έλεγχος γίνεται από τον Διευθυντή του οικείου
Τοµέα του Α.Σ.Ε.Ι..

2. Στα µέλη Δ.Ε.Π. των Α.Σ.Ε.Ι. επιτρέπεται:
α. Να αµείβονται από χρηµατοδοτούµενα ερευνητικά προ-

γράµµατα ή από Ερευνητικά Ινστιτούτα ή Κέντρα υπό την επο-
πτεία του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας ή υπό την εποπτεία άλλων
Υπουργείων.

β. Να αµείβονται για κάθε είδους έργο που εκτελούν.
γ. Να απασχολούνται υπερωριακώς εκτός του Α.Σ.Ε.Ι..
δ. Να ασκούν ελευθέριο επάγγελµα.
ε. Να αµείβονται από δικαιώµατα διανοητικής ιδιοκτησίας.
στ. Να διδάσκουν σε άλλα Α.Σ.Ε.Ι. και Σχολές του Υπουργείου

Εθνικής Άµυνας , σε δηµόσιες σχολές, σε δηµόσιες Σ.Α.Ε.Κ. και
Κ.Ε.Κ..

ζ. Να τοποθετούνται σε αµειβόµενες θέσεις, συµπεριλαµβανο-
µένης και της κατ’ αποκοπή αποζηµίωσης, Προέδρου, Αντιπρο-
έδρου, Διοικητή, Υποδιοικητή και των αναπληρωτών τους σε
Ν.Π.Δ.Δ. και Ν.Π.Ι.Δ. που υπάγονται στον δηµόσιο τοµέα, τράπε-
ζες, οργανισµούς, δηµόσιες επιχειρήσεις, επιχειρήσεις κοινής
ωφέλειας και κερδοσκοπικά ιδρύµατα.

η. Να συµµετέχουν ως έµµισθα µέλη σε δύο κατ’ ανώτατο όριο
επιτροπές και Διοικητικά Συµβούλια του δηµόσιου και ιδιωτικού
τοµέα στις οποίες προβλέπεται υποχρεωτικά από τον νόµο η συµ-
µετοχή τους, καθώς και ως µέλη του Επιστηµονικού Συµβουλίου
της Βουλής, σύµφωνα µε τα οριζόµενα στον Κανονισµό της Βου-
λής, καθώς και ως µέλη σε οµάδες εργασίας του δηµόσιου τοµέα
και των ανεξάρτητων διοικητικών αρχών, εξαιρουµένων των Προ-
έδρων τους.

3. Τα µέλη Δ.Ε.Π., που ασκούν τις δραστηριότητες των περ. α’,
β’, γ’ και δ’ της παρ. 2, υποχρεούνται να αποδίδουν ετησίως στον
Ειδικό Λογαριασµό του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας του άρθρου
27, υπέρ του οικείου Α.Σ.Ε.Ι., ποσοστό που ορίζεται σε πέντε τοις
εκατό (5%) επί του ακαθάριστου ποσού της αµοιβής τους για τις
δραστηριότητες των περ. α’, β’ και γ’ και επτά τοις εκατό (7%)
επί του ετήσιου καθαρού εισοδήµατος που προέρχεται από την
άσκηση επαγγελµατικής δραστηριότητας της περ. δ’ της παρ. 2.
Οι αποδοχές των περ. α’, β’ και γ’ της παρ. 2 εκκαθαρίζονται από
τον Ειδικό Λογαριασµό του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας και κα-
ταβάλλονται µέσω της Ενιαίας Αρχής Πληρωµών. Η παρακρά-
τηση επί των αµοιβών της περ. δ’ της παρ. 2 αποτελεί πόρο του
Α.Σ.Ε.Ι., παρακρατείται απευθείας από την Ανεξάρτητη Αρχή Δη-
µοσίων Εσόδων (Α.Α.Δ.Ε.) µετά από την εκκαθάριση της δήλω-
σης φορολογίας του υπόχρεου και αποδίδεται στον Ειδικό
Λογαριασµό του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας. 

3Α. α) Δεν είναι υπόχρεοι απόδοσης της κράτησης της παρ. 3
τα µέλη Δ.Ε.Π. κατά το χρονικό διάστηµα που: αα) βρίσκονται σε
καθεστώς αναστολής καθηκόντων, αβ) τελούν σε άδεια άνευ
αποδοχών, αγ) τελούν σε άδεια παράλληλης απασχόλησης σε
ίδρυµα της αλλοδαπής. 

β) Για τον προσδιορισµό του ύψους της κράτησης, η Α.Α.Δ.Ε.
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δύναται να αντλεί στοιχεία από το οικείο Γενικό Επιτελείο (Γ.Ε.)
σχετικά µε την υπηρεσιακή κατάσταση του υπόχρεου κατά το
έτος αναφοράς για τον ακριβή προσδιορισµό του ποσού της κρά-
τησης ανά οικονοµικό έτος. Ειδικότερα, η Α.Α.Δ.Ε. αντλεί τα ακό-
λουθα στοιχεία:

βα) την ιδιότητα του φυσικού προσώπου για να διακριβώσει αν
είχε την ιδιότητα του υπόχρεου απόδοσης της κράτησης κατά το
οικονοµικό έτος αναφοράς,

ββ) τις υπηρεσιακές µεταβολές, την ένταξη σε καθεστώς µε-
ρικής απασχόλησης και αναστολής καθηκόντων, που επηρεάζουν
την ιδιότητα του υπόχρεου και το χρονικό διάστηµα που αφο-
ρούν,

βγ) τη χορήγηση αδειών, άνευ αποδοχών και παράλληλης απα-
σχόλησης σε ίδρυµα της αλλοδαπής, που επηρεάζουν την ιδιό-
τητα του υπόχρεου απόδοσης της κράτησης και το χρονικό
διάστηµα που αφορούν.

γ) Αν κάποιο µέλος Δ.Ε.Π. δεν είναι υπόχρεο απόδοσης της
κράτησης για ολόκληρο το έτος, ως συνολικό ετήσιο εισόδηµα
λαµβάνεται υπόψη µόνο το εισόδηµα που έχει αποκτηθεί κατά το
χρονικό διάστηµα κατά το οποίο έχει την ιδιότητα του υπόχρεου.
Αν δεν είναι εφικτός ο ακριβής υπολογισµός, λαµβάνεται υπόψη
το συνολικό ετήσιο καθαρό εισόδηµα του υπόχρεου, πολλαπλα-
σιαζόµενο µε τον λόγο του αριθµού των µηνών που είναι υπό-
χρεος διά του αριθµού δώδεκα (12), που αντιστοιχεί στους µήνες
του έτους.

δ) Η είσπραξη της κράτησης πραγµατοποιείται εφάπαξ ή σε
έως έξι (6) δόσεις. Αν η οφειλή δεν εξοφληθεί εµπροθέσµως, επι-
βάλλονται µηνιαίως τόκοι υπερηµερίας.

ε) Μέλη Δ.Ε.Π., που ασκούν επιχειρηµατική δραστηριότητα
κατά το χρονικό διάστηµα των δύο (2) πρώτων µηνών από την
ηµεροµηνία διορισµού τους σε Α.Σ.Ε.Ι. δεν υποχρεούνται στην
απόδοση της εν λόγω κράτησης, υπό την προϋπόθεση ότι διέκο-
ψαν την επιχειρηµατική τους δραστηριότητα εντός δύο (2) µηνών
από την ηµεροµηνία διορισµού τους.

4. Η εκτός των Α.Σ.Ε.Ι. δραστηριότητα των µελών Δ.Ε.Π. κατά
την περ. γ’ της παρ. 2 και την παρούσα παράγραφο δεν µπορεί
να υπερβαίνει τις οκτώ (8) ώρες εβδοµαδιαίως οι οποίες κατανέ-
µονται σε δύο (2) ηµέρες κατ’ ανώτατο όριο. Αποκλίσεις από το
ελάχιστο όριο διδασκαλίας, όπως προσδιορίζεται στην περ. β’
της        παρ. 1, επιτρέπονται µετά από έγκριση του Ε.Σ. που πα-
ρέχεται ύστερα από αίτηση του µέλους Δ.Ε.Π. και αιτιολογηµένη
εισήγηση του Διευθυντή του Τοµέα προς το Ε.Σ., για κάθε µέλος
Δ.Ε.Π. στην αρχή κάθε διδακτικού εξαµήνου. Η πιο πάνω έγκριση
χορηγείται µόνο:

α) Αν υπάρχει πλεονάζον διδακτικό προσωπικό.
β) Για τα µέλη Δ.Ε.Π. που συµµετέχουν σε όργανα Διοίκησης

του Α.Σ.Ε.Ι. (Κοσµήτορας, Διευθυντής Τοµέα) και σε επιτροπές
που έχουν συσταθεί µε απόφαση του Ε.Σ. του Α.Σ.Ε.Ι.. Αν έτσι
µειώνεται το ελάχιστο όριο διδασκαλίας, όπως προσδιορίζεται
στην περ. β’ της       παρ. 1, το µέλος Δ.Ε.Π. οφείλει να καλύπτει
το ελάχιστο όριο διδασκαλίας µε συναφή επιστηµονική απασχό-
ληση που του ανατίθεται από το Ε.Σ..

5. Με απόφαση του Ε.Σ. του Α.Σ.Ε.Ι., ύστερα από αιτιολογη-
µένη αίτηση των ενδιαφεροµένων και εισήγηση του Κοσµήτορα,
είναι δυνατόν να χορηγείται άδεια µε αποδοχές µέχρι δύο εβδο-
µάδες ανά εξάµηνο σε µέλη Δ.Ε.Π. για τη συµµετοχή τους σε επι-
στηµονικά συνέδρια ή βραχύχρονη διδασκαλία σε Πανεπιστήµια
του εξωτερικού ή και για τη συµµετοχή τους σε πρόγραµµα
ανταλλαγών µεταξύ Πανεπιστηµίων του εξωτερικού. Με αιτιολο-
γηµένη απόφαση του Ε.Σ. καθορίζεται ο τρόπος αναπλήρωσης
των ωρών διδασκαλίας.

6. Τα µέλη Δ.Ε.Π. ενός Α.Σ.Ε.Ι. δύνανται να διδάσκουν µαθή-
µατα συναφούς γνωστικού αντικειµένου και σε άλλα Α.Σ.Ε.Ι., εφό-
σον δεν επαρκεί το εκπαιδευτικό προσωπικό τους, µε απόφαση
του Ε.Σ. του Α.Σ.Ε.Ι. στο οποίο υπάγονται, κατόπιν πρόσκλησης
του Ε.Σ. του Α.Σ.Ε.Ι. που αιτείται την παροχή διδακτικού έργου.»

Άρθρο 26
Ασυµβίβαστα µελών Διδακτικού Ερευνητικού 

Προσωπικού - Αντικατάσταση παρ. 3 άρθρου 16 
ν. 3187/2003

Η παρ. 3 του άρθρου 16 του ν. 3187/2003 (Α’  233), περί των
ασυµβιβάστων των µελών Διδακτικού Ερευνητικού Προσωπικού
(Δ.Ε.Π.) των Ανώτατων Στρατιωτικών Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων
(Α.Σ.Ε.Ι.), αντικαθίσταται ως εξής: 

«3. Η ιδιότητα του Κοσµήτορα είναι ασυµβίβαστη µε κάθε
επαγγελµατική απασχόληση εκτός Α.Σ.Ε.Ι., καθώς και µε την κα-
τοχή έµµισθης θέσης στον δηµόσιο ή ιδιωτικό τοµέα, πλην της
άσκησης διδακτικού ή ερευνητικού έργου σε άλλα Α.Σ.Ε.Ι., Ανώ-
τατα Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα (Α.Ε.Ι.), εκπαιδευτικά ιδρύµατα, Σχο-
λές και Κέντρα Εκπαίδευσης αρµοδιότητας του Υπουργείου
Εθνικής Άµυνας ή ερευνητικούς και τεχνολογικούς φορείς της
ηµεδαπής ή αλλοδαπής. Το ασυµβίβαστο συνεπάγεται την άµεση
παραποµπή µέσω του Διοικητή του Α.Σ.Ε.Ι. ή του Υπουργού Εθνι-
κής Άµυνας στο Πειθαρχικό Συµβούλιο και την ενεργοποίηση της
πειθαρχικής διαδικασίας του άρθρου 20.»

Άρθρο 27
Πειθαρχικές διατάξεις - Τροποποίηση άρθρου 20 

ν. 3187/2003

Στο άρθρο 20 του ν. 3187/2003 (Α’ 233), περί των πειθαρχικών
διατάξεων των µελών Διδακτικού Ερευνητικού Προσωπικού
(Δ.Ε.Π.) των Ανώτατων Στρατιωτικών Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων
(Α.Σ.Ε.Ι.), επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στο τέ-
ταρτο εδάφιο της περ. β’ της παρ. 2, οι λέξεις «του σώµατος των
Ακαδηµαϊκών δασκάλων» αντικαθίστανται από τις λέξεις «των δι-
δασκόντων στα Α.Σ.Ε.Ι.», β) η παρ. 3 αντικαθίσταται, γ) στο τρίτο
εδάφιο της παρ. 5, οι λέξεις «στο άρθρο 37 παρ. 1 περίπτωση ε’
του Κώδικα Οργανισµού Δικαστηρίων και Κατάστασης Δικαστι-
κών Λειτουργών, που κυρώθηκε µε τον ν. 1756/1988» αντικαθί-
στανται από τις λέξεις «στην περ. ε) της παρ. 1 του άρθρου 44
του Κώδικα Οργανισµού Δικαστηρίων και Κατάστασης Δικαστι-
κών Λειτουργών (ν. 4938/2022, Α’ 109)» και το άρθρο 20, κατόπιν
νοµοτεχνικών βελτιώσεων, διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 20
Πειθαρχικές διατάξεις

1. Τα µέλη Διδακτικού Ερευνητικού Προσωπικού (Δ.Ε.Π.) των
Ανώτατων Στρατιωτικών Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων (Α.Σ.Ε.Ι.)
παύονται εξαιτίας ποινικής καταδίκης ή σοβαρού πειθαρχικού πα-
ραπτώµατος, ύστερα από απόφαση του Πειθαρχικού Συµβου-
λίου, σύµφωνα µε τη διαδικασία του παρόντος άρθρου.

2. α. Πειθαρχικά παραπτώµατα µελών Δ.Ε.Π. των Α.Σ.Ε.Ι. είναι:
(αα) η παράβαση των κατά την παρ. 1 του άρθρου 13 υποχρε-

ώσεών τους,
(ββ) η αδικαιολόγητη αποχή από την εκτέλεση των καθηκόντων

τους συνεχώς ή διακεκοµµένα,
(γγ) η επίδειξη διαγωγής που δεν αρµόζει στην αξιοπρέπεια

του Διδακτικού Προσωπικού του Α.Σ.Ε.Ι.,
(δδ) η ανακριβής ή µη πλήρης χρήση του καθηγητικού τίτλου

των µελών Δ.Ε.Π. των Α.Σ.Ε.Ι. από τα ίδια τα µέλη Δ.Ε.Π. των
Α.Σ.Ε.Ι.,

(εε) η κατά τη διάρκεια του διδακτικού έτους υπαίτια απουσία
µέλους Δ.Ε.Π. για περισσότερες από τριάντα (30) εργάσιµες ηµέ-
ρες χωρίς την άδεια του Υπουργού Εθνικής Άµυνας,

(στστ) η παράβαση των κατά τις παρ. 1 και 3 του άρθρου 16
ασυµβιβάστων, 

(ζζ) η δηµοσίευση ή µετάδοση απορρήτων πληροφοριών που
αφορούν στο Α.Σ.Ε.Ι. ή τις Ένοπλες Δυνάµεις.

β. Πειθαρχικές ποινές που επιβάλλονται σε µέλη Δ.Ε.Π. των
Α.Σ.Ε.Ι. είναι:

(αα) έγγραφη επίπληξη,
(ββ) πρόστιµο, το οποίο δεν µπορεί να είναι κατώτερο του ενός

δεκάτου (1/10) ούτε ανώτερο ολόκληρου του µηνιαίου µισθού,
(γγ) προσωρινή παύση διάρκειας ενός (1) µηνός µέχρις ενός

(1) έτους,
(δδ) οριστική παύση.
Οι ανωτέρω πειθαρχικές ποινές επιβάλλονται ανάλογα µε τη

σοβαρότητα του παραπτώµατος. Είναι δυνατόν να επιβάλλονται
και σωρευτικά, πλην της ποινής της οριστικής παύσης. Η πειθαρ-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΗ’ - 22 ΜΑΪΟΥ 2024 16739



χική ποινή της οριστικής παύσης επιβάλλεται σε ιδιαιτέρως σο-
βαρές περιπτώσεις, όπως η παράβαση των κατά τις παρ. 1 και 3
του άρθρου 16 ασυµβιβάστων, ή εφόσον διαπιστώνεται έλλειψη
συνείδησης των βασικών υποχρεώσεων του µέλους Δ.Ε.Π. ή η
τέλεση πράξεων που πλήττουν σοβαρά το κύρος των διδασκό-
ντων στα Α.Σ.Ε.Ι.. Οι ανωτέρω ποινές επιβάλλονται µετά από προ-
ηγούµενη έγγραφη απολογία. Η οριστική παύση ενεργείται µε
προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται ύστερα από πρόταση του
Υπουργού Εθνικής Άµυνας.

3. Η πειθαρχική δίωξη ασκείται είτε αυτεπάγγελτα είτε κατόπιν
αναφοράς µέσα σε χρονικό διάστηµα ενός (1) µηνός από της
γνώσεως της καταγγελλόµενης πράξης από τον Διοικητή ή τον
Κοσµήτορα του Α.Σ.Ε.Ι.. Ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας µπορεί να
ασκήσει πειθαρχική δίωξη, µετά από γνώµη του Εκπαιδευτικού
Συµβουλίου του Α.Σ.Ε.Ι.. Η πειθαρχική ποινή επιβάλλεται από το
Πειθαρχικό Συµβούλιο εντός αποκλειστικής προθεσµίας έξι (6)
µηνών από την παραποµπή της υπόθεσης στο Πειθαρχικό Συµ-
βούλιο. Το Πειθαρχικό Συµβούλιο είναι πενταµελές και συγκρο-
τείται από τα ακόλουθα µέλη:

α. Έναν (1) Σύµβουλο της Επικρατείας ως πρόεδρο, ο οποίος
ορίζεται µε τον αναπληρωτή του από το οικείο δικαστικό συµβού-
λιο.

β. Έναν (1) Αρεοπαγίτη, ο οποίος ορίζεται µε τον αναπληρωτή
του από το οικείο δικαστικό συµβούλιο.

γ. Τον Πρόεδρο του Αναθεωρητικού Δικαστηρίου, ο οποίος σε
περίπτωση απουσίας ή κωλύµατος αναπληρώνεται από τον αµέ-
σως αρχαιότερο αναθεωρητικό δικαστή.

δ. Τον Αρχηγό του οικείου Γενικού Επιτελείου (Γ.Ε.), ο οποίος
σε περίπτωση απουσίας ή κωλύµατος αναπληρώνεται από τον
Υπαρχηγό του οικείου Γ.Ε..

ε. Τον Κοσµήτορα του οικείου Α.Σ.Ε.Ι. µε αναπληρωτή του τον
Αναπληρωτή Κοσµήτορα του Α.Σ.Ε.Ι.. Αν ο Κοσµήτορας είναι ο
πειθαρχικά ελεγχόµενος, ως πέµπτο µέλος του Πειθαρχικού Συµ-
βουλίου ορίζεται ο Διοικητής του Α.Σ.Ε.Ι..

Χρέη γραµµατέα του Πειθαρχικού Συµβουλίου ασκεί ο Γραµ-
µατέας του Συµβουλίου της Επικρατείας ή ο νόµιµος αναπληρω-
τής του.

4. Η παράλειψη άσκησης πειθαρχικής δίωξης από τα αρµόδια
όργανα του οικείου Α.Σ.Ε.Ι. αποτελεί πειθαρχικό παράπτωµα.

5. Η πειθαρχική δίωξη δεν αναστέλλεται από την άσκηση ποι-
νικής δίωξης, εκτός εάν το Πειθαρχικό Συµβούλιο αποφασίσει
διαφορετικά. Σε αυτήν την περίπτωση το Πειθαρχικό Συµβούλιο
µπορεί να αποφασίσει να απέχει ο εγκαλούµενος από την άσκηση
των καθηκόντων του. Το µέλος Δ.Ε.Π. υποχρεούται να απέχει από
την άσκηση των καθηκόντων του εάν εκδοθεί κατ’ αυτού αµετά-
κλητο παραπεµπτικό βούλευµα για κακούργηµα ή πληµµέληµα
από τα προβλεπόµενα στην περ. ε) της    παρ. 1 του άρθρου 44
του Κώδικα Οργανισµού Δικαστηρίων και Κατάστασης Δικαστι-
κών Λειτουργών (ν. 4938/2022, Α’ 109) ή ένταλµα προσωρινής
κράτησης και του καταβάλλεται το ήµισυ των αποδοχών του. Η
αποχή από την άσκηση των καθηκόντων παύει είτε µε απόφαση
του Πειθαρχικού Συµβουλίου είτε µε αθωωτική απόφαση του ποι-
νικού δικαστηρίου είτε µε βούλευµα µε το οποίο αποφασίζεται
ότι δεν πρέπει να γίνει κατηγορία. Σε αυτήν την περίπτωση, είναι
δυνατόν να αποδοθεί στο µέλος Δ.Ε.Π., το υπόλοιπο ήµισυ των
αποδοχών του ή µέρος αυτού, µετά από ειδικά αιτιολογηµένη
απόφαση του Πειθαρχικού Συµβουλίου. Τα πειθαρχικά παραπτώ-
µατα παραγράφονται µετά την παρέλευση πενταετίας από τότε
που τελέσθηκαν, εκτός εάν αποτελούν και αξιόποινες πράξεις,
οπότε παραγράφονται, µε τη συµπλήρωση των χρονικών ορίων
παραγραφής που ορίζει ο Ποινικός Κώδικας.»

Άρθρο 28
Στρατιωτικό Διδακτικό Προσωπικό και Στρατιωτικοί Εκπαι-

δευτές - Τροποποίηση άρθρου 21 ν. 3187/2003

Στο άρθρο 21 του ν. 3187/2003 (Α’ 233), περί του Στρατιωτικού
Διδακτικού Προσωπικού (Σ.Δ.Π.) και των Στρατιωτικών Εκπαιδευ-
τών (Σ.Ε.) των Ανώτατων Στρατιωτικών Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων
(Α.Σ.Ε.Ι.), επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στην παρ.
1, οι λέξεις «ή Στρατιωτικούς Δικαστές» διαγράφονται, β) στην

παρ. 2, βα) στην περ. α’, η λέξη «Πανεπιστηµίου» αντικαθίσταται
από τις λέξεις «Ανώτατου Εκπαιδευτικού Ιδρύµατος (Α.Ε.Ι.)» και
προστίθενται οι λέξεις « ή της Σχολής Αξιωµατικών Νοσηλευτικής
(Σ.Α.Ν.)» και ββ) στην περ. β’, προστίθενται οι λέξεις «ή των Σω-
µάτων Ασφαλείας», γ) στην παρ. 3, γα) οι λέξεις «µε απόφαση
του Υπουργού Εθνικής Άµυνας» αντικαθίστανται από τις λέξεις
«µε απόφαση του Αρχηγού του οικείου Γενικού Επιτελείου» και
οι λέξεις «σύµφωνα µε το άρθρο 5 του π.δ. 407/1980 (ΦΕΚ
112/Α’)» διαγράφονται, δ) στην παρ. 6, προστίθενται οι λέξεις «και
ερευνητικό», ε) στο πρώτο εδάφιο της παρ. 7, η λέξη «Πανεπι-
στηµίου» αντικαθίσταται από το αρκτικόλεξο «Α.Ε.Ι.», στ) προστί-
θεται παρ. 9, και το άρθρο 21, κατόπιν νοµοτεχνικών βελτιώσεων,
διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 21
Στρατιωτικό Διδακτικό Προσωπικό (Σ.Δ.Π.) 

και Στρατιωτικοί Εκπαιδευτές (Σ.Ε.)

1. Το Στρατιωτικό Διδακτικό Προσωπικό (Σ.Δ.Π.) των Ανώτατων
Στρατιωτικών Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων (Α.Σ.Ε.Ι.) αποτελείται
από αξιωµατικούς εν ενεργεία των Ενόπλων Δυνάµεων και των
Σωµάτων Ασφαλείας, οι οποίοι διορίζονται για τη διδασκαλία µα-
θηµάτων της ακαδηµαϊκής εκπαίδευσης.

2. Τα µέλη του Σ.Δ.Π. των Α.Σ.Ε.Ι. πρέπει να έχουν τα εξής προ-
σόντα:

α. Να είναι κάτοχοι πτυχίου Ανώτατου Εκπαιδευτικού Ιδρύµα-
τος (Α.Ε.Ι.), Α.Σ.Ε.Ι., της Στρατιωτικής Σχολής Αξιωµατικών Σω-
µάτων (Σ.Σ.Α.Σ.) ή της Σχολής Αξιωµατικών Νοσηλευτικής
(Σ.Α.Ν.).

β. Να φέρουν τον βαθµό τουλάχιστον του Λοχαγού ή αντιστοί-
χου των άλλων Κλάδων των Ενόπλων Δυνάµεων ή των Σωµάτων
Ασφαλείας.

3. Ο διορισµός των µελών Σ.Δ.Π. του Α.Σ.Ε.Ι. γίνεται µε από-
φαση του Αρχηγού του οικείου Γενικού Επιτελείου, µε σύµβαση
ορισµένου χρόνου µερικής απασχόλησης. 

4. Οι µεταπτυχιακοί τίτλοι σπουδών, το διδακτορικό δίπλωµα,
το επιστηµονικό έργο και η εµπειρία του υποψήφιου µέλους
Σ.Δ.Π. πρέπει να είναι συναφή µε το γνωστικό αντικείµενο της
θέσης και µε τα διδακτικά καθήκοντα που θα αναλάβει.

5. Τα µέλη του Σ.Δ.Π. τοποθετούνται και ανήκουν σε Τοµείς.
6. Το έργο του Σ.Δ.Π. είναι κατ’ εξοχήν διδακτικό και ερευνη-

τικό και περιλαµβάνει:
α. Διδασκαλία προπτυχιακών και µεταπτυχιακών µαθηµάτων.
β. Διεξαγωγή φροντιστηριακών µαθηµάτων.
γ. Διεξαγωγή εξετάσεων, αξιολόγηση σπουδαστών και επο-

πτικά καθήκοντα στην εξεταστική διαδικασία.
δ. Διεξαγωγή εργαστηριακών ασκήσεων σε συνεργασία µε τον

Διευθυντή του οικείου Εργαστηρίου.
ε. Επίβλεψη διπλωµατικών εργασιών.
7. Οι Στρατιωτικοί Εκπαιδευτές (Σ.Ε.) των Α.Σ.Ε.Ι. είναι αξιωµα-

τικοί εν ενεργεία των Ενόπλων Δυνάµεων ή των Σωµάτων Ασφα-
λείας, κάτοχοι τουλάχιστον πτυχίου Α.Σ.Ε.Ι. ή Α.Ε.Ι., που
παρέχουν εκπαιδευτικό έργο σε αντικείµενα της στρατιωτικής εκ-
παίδευσης και αµείβονται, µε την επιφύλαξη της παρ. 8, µε ωρι-
αία αντιµισθία, το ύψος της οποίας καθορίζεται µε κοινή
απόφαση των Υπουργών Εθνικής Άµυνας και Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών. Το εκπαιδευτικό έργο ανατίθεται στους Σ.Ε. µε
απόφαση του Αρχηγού του οικείου Γενικού Επιτελείου (Γ.Ε.), που
εκδίδεται ύστερα από εισήγηση του Διευθυντή Στρατιωτικής Εκ-
παίδευσης και πρόταση του Εκπαιδευτικού Συµβουλίου (Ε.Σ.) του
Α.Σ.Ε.Ι..

8. Οι εν ενεργεία στρατιωτικοί των Ενόπλων Δυνάµεων, οι
οποίοι υπηρετούν στα Α.Σ.Ε.Ι. µε τοποθέτηση, µετάθεση, από-
σπαση, διάθεση ή προσκόλληση, δεν δικαιούνται αποζηµίωση για
το εκπαιδευτικό έργο που παρέχουν σε αντικείµενα της στρατιω-
τικής εκπαίδευσης.

9. Τα µαθήµατα των Ανώτερων Στρατιωτικών Σχολών Υπαξιω-
µατικών (Α.Σ.Σ.Υ.) διδάσκονται, κατόπιν προκήρυξης που εκδίδε-
ται από την οικεία Σχολή, από στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων,
τα οποία αµείβονται ως στρατιωτικοί εκπαιδευτές. Σε περίπτωση
αδυναµίας κάλυψης της θέσης διδασκαλίας για οποιονδήποτε
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λόγο από στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων, η θέση καλύπτεται
κατ’ εξαίρεση, κατόπιν όµοιας προκήρυξης, από ωροµίσθιο διδα-
κτικό προσωπικό µε σύµβαση εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµέ-
νου χρόνου, που συνάπτεται από την οικεία Σχολή.»

Άρθρο 29
Μέλη Ειδικού Εκπαιδευτικού Προσωπικού 

και µέλη Εργαστηριακού Διδακτικού Προσωπικού - 
Αντικατάσταση άρθρου 22 ν. 3187/2003

Ο τίτλος και το άρθρο 22 του ν. 3187/2003 (Α’ 233), περί των
µελών Ειδικού και Εργαστηριακού Διδακτικού Προσωπικού
(Ε.Ε.ΔΙ.Π.) των Ανώτατων Στρατιωτικών Εκπαιδευτικών Ιδρυµά-
των (Α.Σ.Ε.Ι.), αντικαθίστανται ως εξής:

«Άρθρο 22
Μέλη Ειδικού Εκπαιδευτικού Προσωπικού και µέλη 

Εργαστηριακού Διδακτικού Προσωπικού

1. Τα µέλη Ειδικού και Εργαστηριακού Διδακτικού Προσωπικού
(Ε.Ε.ΔΙ.Π.) κλάδου Ι των Ανώτατων Στρατιωτικών Εκπαιδευτικών
Ιδρυµάτων (Α.Σ.Ε.Ι.) εντάσσονται αυτοδίκαια στην αντίστοιχη
βαθµίδα µε αυτή που ήδη υπηρετούν στην κατηγορία µελών Ει-
δικού Εκπαιδευτικού Προσωπικού (Ε.Ε.Π.) του οικείου Α.Σ.Ε.Ι..
Για την ένταξη του πρώτου εδαφίου εκδίδεται διαπιστωτική
πράξη του Αρχηγού του οικείου Γενικού Επιτελείου (Γ.Ε.).

2. Τα µέλη Ε.Ε.Π. επιτελούν ειδικό εκπαιδευτικό διδακτικό έργο
στα Α.Σ.Ε.Ι., το οποίο συνίσταται ιδίως στη διδασκαλία ξένων
γλωσσών, ή της ελληνικής ως ξένης γλώσσας, φυσικής αγωγής,
σχεδίου, καλών και εφαρµοσµένων τεχνών. Στα µέλη Ε.Ε.Π. δύ-
ναται να ανατίθεται  αυτοδύναµο διδακτικό έργο, καθώς και η επί-
βλεψη προπτυχιακών και µεταπτυχιακών εργασιών, µετά από
απόφαση του Εκπαιδευτικού Συµβουλίου (Ε.Σ.). 

3. Η προκήρυξη των θέσεων των µελών Ε.Ε.Π., καθώς και ο
διορισµός τους γίνονται από τον Αρχηγό του οικείου Γ.Ε., κατόπιν
εισήγησης του αντίστοιχου Α.Σ.Ε.Ι.. Τα ελάχιστα προσόντα που
απαιτούνται για τον διορισµό σε θέσεις µελών Ε.Ε.Π. είναι η κα-
τοχή πτυχίου Ανώτατου Εκπαιδευτικού Ιδρύµατος (Α.Ε.Ι.) και δι-
δακτορικού διπλώµατος συναφούς µε το γνωστικό αντικείµενο
της προς πλήρωση θέσης. Στην προκήρυξη δύνανται να ορίζο-
νται επιπλέον τυπικά και ουσιαστικά προσόντα. 

4. Τα µέλη Ε.Ε.Π. δικαιούνται εκπαιδευτική άδεια σύµφωνα µε
τα άρθρα 58 έως 60 του Κώδικα Κατάστασης Δηµοσίων Πολιτι-
κών Διοικητικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ. (ν. 3528/
2007, Α’ 26).

5. Τα µέλη Ε.Ε.ΔΙ.Π. κλάδου ΙΙ των Α.Σ.Ε.Ι. εντάσσονται αυτο-
δίκαια στην αντίστοιχη βαθµίδα µε αυτήν που ήδη υπηρετούν
στην κατηγορία µελών Εργαστηριακού Διδακτικού Προσωπικού
(Ε.ΔΙ.Π.) του οικείου Α.Σ.Ε.Ι.. Για την ένταξη του πρώτου εδαφίου
εκδίδεται διαπιστωτική πράξη του Αρχηγού του οικείου Γ.Ε..

6. Τα µέλη Ε.ΔΙ.Π. των Α.Σ.Ε.Ι. επιτελούν εργαστηριακό - εφαρ-
µοσµένο διδακτικό έργο, το οποίο συνίσταται, ιδίως, στη διεξα-
γωγή εργαστηριακών και κλινικών ασκήσεων, καθώς επίσης και
στη διεξαγωγή πρακτικών ασκήσεων στα πεδία εφαρµογής των
οικείων επιστηµών, καθώς και κάθε είδος επιστηµονικό και ερευ-
νητικό έργο. Στα µέλη Ε.ΔΙ.Π. που είναι κάτοχοι διδακτορικού δι-
πλώµατος δύναται να ανατίθεται αυτοδύναµο διδακτικό έργο,
καθώς και η επίβλεψη προπτυχιακών και µεταπτυχιακών εργα-
σιών, µετά από απόφαση του Ε.Σ..

7. Η προκήρυξη των θέσεων των µελών Ε.ΔΙ.Π., καθώς και ο
διορισµός τους γίνεται από τον Αρχηγό του οικείου Γ.Ε., κατόπιν
εισήγησης του αντίστοιχου Α.Σ.Ε.Ι.. Τα ελάχιστα προσόντα που
απαιτούνται για τον διορισµό σε θέσεις µελών Ε.ΔΙ.Π. είναι η κα-
τοχή πτυχίου Α.Ε.Ι. και µεταπτυχιακού τίτλου σπουδών συναφούς
µε το γνωστικό αντικείµενο της προς πλήρωση θέσης. Στην προ-
κήρυξη δύνανται να ορίζονται επιπλέον τυπικά και ουσιαστικά
προσόντα.

8. Τα µέλη Ε.Ε.Π. και Ε.ΔΙ.Π. υποχρεούνται:
α) Να παρευρίσκονται στους χώρους των Α.Σ.Ε.Ι. είκοσι δύο

(22) τουλάχιστον ώρες εβδοµαδιαίως, οι οποίες κατανέµονται σε
τέσσερις (4) τουλάχιστον εργάσιµες ηµέρες και να παρέχουν

κάθε µορφής διδακτικό έργο µε αριθµό διδακτικών ωρών ανά-
λογο µε αυτό των µελών Δ.Ε.Π., καθώς και κάθε µορφής επιστη-
µονικό και ερευνητικό έργο.

β) Να διεξάγουν το διδακτικό και εργαστηριακό έργο που τους
ανατίθεται.

γ) Να υποβάλλουν και να ενηµερώνουν το εκπαιδευτικό υλικό
των µαθηµάτων που τους έχουν ανατεθεί από το Ε.Σ..

δ) Να συµµετέχουν στην επιτήρηση των εξετάσεων των προ-
γραµµάτων πρώτου και δεύτερου κύκλου σπουδών.

ε) Να ασκούν εν γένει τα διοικητικά καθήκοντα.
9. Τα µέλη Ε.Ε.Π. και Ε.ΔΙ.Π. δύνανται:
α) Να αναλαµβάνουν την επιστηµονική ευθύνη έργων και προ-

γραµµάτων και να συµµετέχουν µε αµοιβή σε ερευνητικά, ανα-
πτυξιακά και εκπαιδευτικά προγράµµατα του οικείου ή άλλου
Α.Σ.Ε.Ι., υπό την προϋπόθεση ότι εκπληρώνουν τα εκπαιδευτικά
και λοιπά καθήκοντά τους.

β) Να αµείβονται από δικαιώµατα διανοητικής ιδιοκτησίας.
10. Οι θέσεις Ε.Ε.Π. και Ε.ΔΙ.Π. ανήκουν στο Α.Σ.Ε.Ι., είναι πλή-

ρους απασχόλησης, και κατανέµονται στους Τοµείς και τα Εργα-
στήρια σύµφωνα µε τις ανάγκες τους, µε απόφαση του Ε.Σ..

11. Για τα πειθαρχικά ζητήµατα των µελών Ε.Ε.Π. και Ε.ΔΙ.Π.
εφαρµόζεται αναλόγως το άρθρο 20.

12. Τα µέλη Ε.Ε.Π. και Ε.ΔΙ.Π. κατατάσσονται σε τέσσερις (4)
βαθµίδες, ως εξής: 

α) Βαθµίδα Δ’,
β) Βαθµίδα Γ’,
γ) Βαθµίδα Β’,
δ) Βαθµίδα Α’. 
Εισαγωγική βαθµίδα για όλες τις κατηγορίες και για όλους

τους Κλάδους είναι η Βαθµίδα Δ’ και καταληκτική η Βαθµίδα Α’.
Οι θέσεις είναι οργανικά ενιαίες από την εισαγωγική µέχρι την
καταληκτική βαθµίδα. Στις εισαγωγικές βαθµίδες οι θέσεις είναι
µε τριετή θητεία, ενώ στις λοιπές βαθµίδες οι θέσεις είναι µόνι-
µες. Για την εξέλιξη µέλους Ε.Ε.Π. και µέλους Ε.ΔΙ.Π. από βαθ-
µίδα σε βαθµίδα, απαιτείται συµπλήρωση πενταετούς υπηρεσίας
σε κάθε βαθµίδα, εκτός από την εξέλιξη από την εισαγωγική Βαθ-
µίδα Δ’ προς την επόµενη, για την οποία απαιτείται τριετής υπη-
ρεσία. Στην περίπτωση αυτή, η θετική κρίση για εξέλιξη προς τη
Βαθµίδα Γ’ συνεπάγεται τη µονιµοποίησή τους, ενώ τυχόν αρνη-
τική κρίση τερµατίζει την υπηρεσία τους.»

Άρθρο 30
Ειδικό Τεχνικό Εργαστηριακό Προσωπικό - 

Τροποποίηση άρθρου 23 ν. 3187/2003

Στο άρθρο 23 του ν. 3187/2003 (Α’ 233), περί του Ειδικού Τε-
χνικού Εργαστηριακού Προσωπικού (Ε.Τ.Ε.Π.) των Ανώτατων
Στρατιωτικών Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων (Α.Σ.Ε.Ι.), επέρχονται οι
ακόλουθες τροποποιήσεις: 

α) στην παρ. 3, προστίθενται οι λέξεις «µε απόφαση του Εκπαι-
δευτικού Συµβουλίου (Ε.Σ.), η οποία εκδίδεται ύστερα από εισή-
γηση της Ακαδηµαϊκής Συνέλευσης (Α.Σ.) του οικείου Α.Σ.Ε.Ι.»,
β) στην παρ. 5, βα) στο πρώτο εδάφιο, οι λέξεις «του οικείου Κλά-
δου και του Υπουργού Εθνικής Άµυνας» αντικαθίστανται από τις
λέξεις «του Αρχηγού του οικείου Γενικού Επιτελείου (Γ.Ε.)», ββ)
στο δεύτερο εδάφιο, οι λέξεις «και τα τυπικά» αντικαθίστανται
από τις λέξεις «τα τυπικά και ουσιαστικά» και βγ) προστίθεται
τρίτο εδάφιο, γ) στην παρ. 7, οι λέξεις «κατά τις διατάξεις των
άρθρων 58 έως 60 του Ν. 2683/1999 (ΦΕΚ 19 Α’) αντικαθίστανται
από τις λέξεις «κατά τα άρθρα 58 έως 60 του Κώδικα Κατάστα-
σης Δηµοσίων Πολιτικών Διοικητικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων
Ν.Π.Δ.Δ. (ν. 3528/2007, Α’ 26)», δ) στην παρ. 8, οι λέξεις «στα
άρθρα 106 - 147 του Ν. 2683/1999 (ΦΕΚ 19 Α’)» αντικαθίστανται
από τις λέξεις «στα άρθρα 106 έως 147 του Κώδικα Κατάστασης
Δηµοσίων Πολιτικών Διοικητικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων
Ν.Π.Δ.Δ.», και το άρθρο 23, κατόπιν νοµοτεχνικών βελτιώσεων,
διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 23
Ειδικό Τεχνικό Εργαστηριακό Προσωπικό (Ε.Τ.Ε.Π.)
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1. Τα µέλη του Ειδικού Τεχνικού Εργαστηριακού Προσωπικού
(Ε.Τ.Ε.Π.) παρέχουν εξειδικευµένες τεχνικές εργαστηριακές υπη-
ρεσίες για την αποτελεσµατική επιτέλεση του εκπαιδευτικού και
ερευνητικού έργου των Ανώτατων Στρατιωτικών Εκπαιδευτικών
Ιδρυµάτων (Α.Σ.Ε.Ι.). 

2. Οι θέσεις Ε.Τ.Ε.Π. διακρίνονται στις κατηγορίες του Πανε-
πιστηµιακού Τοµέα της Ανώτατης Εκπαίδευσης (Π.Ε.), του Τε-
χνολογικού Τοµέα της Ανώτατης Εκπαίδευσης (Τ.Ε.) και της
Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης (Δ.Ε.). 

3. Οι θέσεις Ε.Τ.Ε.Π. ανήκουν οργανικά στο Α.Σ.Ε.I., είναι πλή-
ρους απασχόλησης και κατανέµονται στους Τοµείς και τα Εργα-
στήρια µε απόφαση του Εκπαιδευτικού Συµβουλίου (Ε.Σ.), η
οποία εκδίδεται ύστερα από εισήγηση της Ακαδηµαϊκής Συνέλευ-
σης (Α.Σ.) του οικείου Α.Σ.Ε.Ι.. 

4. Αρµόδιο όργανο για όλα τα θέµατα που αφορούν τα µέλη
του Ε.Τ.Ε.Π., πλην των θεµάτων επιλογής τους ως τέτοια, είναι
το Ε.Σ. του Α.Σ.Ε.Ι.. 

5. Η προκήρυξη των θέσεων Ε.Τ.Ε.Π. γίνεται από το οικείο
Α.Σ.Ε.Ι., ύστερα από έγκριση του Αρχηγού του οικείου Γενικού
Επιτελείου (Γ.Ε.). Στην προκήρυξη αναφέρονται τα τυπικά και ου-
σιαστικά προσόντα που απαιτούνται για την κατάληψη της κάθε
θέσης. Το ελάχιστο προσόν που απαιτείται για τον διορισµό σε
θέσεις µελών Ε.Τ.Ε.Π. είναι η κατοχή πτυχίου Ανώτατου Εκπαι-
δευτικού Ιδρύµατος (Α.Ε.Ι.). 

6. Τα µέλη του Ε.Τ.Ε.Π. διορίζονται µε τριετή θητεία, µετά από
τη λήξη της οποίας κρίνονται για µονιµοποίηση. 

7. Τα µέλη του Ε.Τ.Ε.Π. δικαιούνται εκπαιδευτική άδεια, κατά
τα άρθρα 58 έως 60 του Κώδικα Κατάστασης Δηµοσίων Πολιτι-
κών Διοικητικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ. (ν. 3528/
2007, Α’ 26).

8. Η πειθαρχική διαδικασία για τα µέλη Ε.Τ.Ε.Π. των Α.Σ.Ε.Ι.
είναι η προβλεπόµενη στα άρθρα 106 έως 147 του Κώδικα Κατά-
στασης Δηµοσίων Πολιτικών Διοικητικών Υπαλλήλων και Υπαλ-
λήλων Ν.Π.Δ.Δ..»

Άρθρο 31
Εκπαιδευτικό Προσωπικό µε Σύµβαση - Τροποποίηση παρ.

1 άρθρου 24 ν. 3187/2003

Στο άρθρο 24 του ν. 3187/2003 (Α’ 233), περί του Εκπαιδευτι-
κού Προσωπικού µε Σύµβαση (Ε.Π.Σ.) των Ανώτατων Στρατιωτι-
κών Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων (Α.Σ.Ε.Ι.), επέρχονται οι
ακόλουθες τροποποιήσεις: α) η παρ. 1 αντικαθίσταται, β) προστί-
θεται παρ. 1Α και το άρθρο 24, κατόπιν νοµοτεχνικών βελτιώ-
σεων, διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 24
Εκπαιδευτικό Προσωπικό µε Σύµβαση (Ε.Π.Σ.)

1. Η κάλυψη του διδακτικού ερευνητικού έργου στις περιπτώ-
σεις που δεν επαρκεί το προβλεπόµενο στον Οργανισµό του οι-
κείου Ανώτατου Στρατιωτικού Εκπαιδευτικού Ιδρύµατος (Α.Σ.Ε.Ι.)
Διδακτικό Εκπαιδευτικό Προσωπικό ή απουσιάζουν µέλη αυτού
ή δεν έχουν πληρωθεί θέσεις προσωπικού, µπορεί να γίνει µε
πρόσκληση ή πρόσληψη προσωπικού των παρακάτω κατηγο-
ριών:

α. Επισκεπτών Καθηγητών οι οποίοι είτε κατέχουν θέση Καθη-
γητή ή Αναπληρωτή Καθηγητή σε Ανώτατο Εκπαιδευτικό Ίδρυµα
(Α.Ε.Ι.) της ηµεδαπής ή της αλλοδαπής είτε θέση ερευνητή σε
ερευνητικό οργανισµό της ηµεδαπής ή της αλλοδαπής και δια-
θέτουν κατ’ ελάχιστο τα προσόντα που απαιτούνται για την
εκλογή σε θέση Αναπληρωτή Καθηγητή σε Α.Σ.Ε.Ι.. Η πρόσκληση
των Επισκεπτών Καθηγητών πραγµατοποιείται µε απόφαση του
Εκπαιδευτικού Συµβουλίου (Ε.Σ.) του Α.Σ.Ε.Ι., το οποίο είναι αρ-
µόδιο για τον έλεγχο συνδροµής των ανωτέρω προϋποθέσεων,
κατόπιν εισήγησης της Ακαδηµαϊκής Συνέλευσης (Α.Σ.) του Τµή-
µατος του Α.Σ.Ε.Ι.. Η αποδοχή της πρόσκλησης γίνεται εγγρά-
φως και αποστέλλεται εντός µηνός από την πρόσκληση στο Ε.Σ.
του Α.Σ.Ε.Ι.. Η πρόσληψη των Επισκεπτών Καθηγητών γίνεται µε
απόφαση του Αρχηγού του οικείου Γενικού Επιτελείου (Γ.Ε.) στην
οποία καθορίζεται το διδακτικό, ερευνητικό και διοικητικό έργο

που τους ανατίθεται και συνάπτεται σύµβαση εργασίας ιδιωτικού
δικαίου ορισµένου χρόνου ή σύµβαση έργου.

β. Ειδικών επιστηµόνων, οι οποίοι είναι κάτοχοι διδακτορικού
διπλώµατος ή εξαιρετικής τεχνικής εµπειρίας, µε σύµβαση που
µπορεί να διαρκεί έως και δύο (2) διδακτικά εξάµηνα και στη συ-
νέχεια να ανανεώνεται ανά ακαδηµαϊκό έτος, χωρίς η συνολική
της διάρκεια να µπορεί να υπερβεί τα τρία (3) ακαδηµαϊκά έτη.

1Α. Για τα ζητήµατα εισόδου και διαµονής των προσώπων της
παρ. 1 που είναι πολίτες τρίτων χωρών εφαρµόζονται αναλόγως
οι διατάξεις του Κώδικα Μετανάστευσης (ν. 5038/2023, Α’ 81).

2. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Άµυνας και Οι-
κονοµίας και Οικονοµικών καθορίζονται οι αµοιβές του προσωπι-
κού που προσλαµβάνεται κατά το άρθρο αυτό.»

Άρθρο 32
Όργανα εκλογής, επιλογής και εξέλιξης 

του Διδακτικού Εκπαιδευτικού Προσωπικού - 
Τροποποίηση άρθρου 25 ν. 3187/2003

Στο άρθρο 25 του ν. 3187/2003 (Α’ 233), περί των οργάνων
εκλογής, επιλογής και εξέλιξης των µελών Διδακτικού Ερευνητι-
κού Προσωπικού (Δ.Ε.Π.) των Ανώτατων Στρατιωτικών Εκπαιδευ-
τικών Ιδρυµάτων (Α.Σ.Ε.Ι.), επέρχονται οι ακόλουθες
τροποποιήσεις: α) στην παρ. 1, η λέξη «Πανεπιστηµίων» αντικα-
θίσταται από τις λέξεις «Ανώτατων Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων
(Α.Ε.Ι.)», β) στην παρ. 2, προστίθεται τέταρτο εδάφιο, γ) η παρ. 3
αντικαθίσταται, δ) η παρ. 4 καταργείται, και το άρθρο 25, κατόπιν
νοµοτεχνικών βελτιώσεων, διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 25
Όργανα εκλογής, επιλογής και εξέλιξης του

Διδακτικού - Εκπαιδευτικού Προσωπικού

1. Για την προκήρυξη θέσεων, εκλογή, µονιµοποίηση και εξέ-
λιξη των µελών Διδακτικού Ερευνητικού Προσωπικού (Δ.Ε.Π.)
των Ανώτατων Στρατιωτικών Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων (Α.Σ.Ε.Ι.)
ισχύουν αναλόγως οι διατάξεις που ισχύουν κάθε φορά για την
εκλογή, µονιµοποίηση και εξέλιξη των µελών Δ.Ε.Π. των Ανώτα-
των Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων (Α.Ε.Ι.).

2. Τα Α.Σ.Ε.Ι. λογίζονται σε κάθε περίπτωση ως αυτοδύναµα
Τµήµατα. Ως Πρόεδρος του Τµήµατος νοείται ο Κοσµήτορας του
Α.Σ.Ε.Ι.. Ως Γενική Συνέλευση του Τµήµατος νοείται η Ακαδη-
µαϊκή Συνέλευση (Α.Σ.) του Α.Σ.Ε.Ι.. Ως Σύγκλητος νοείται το Εκ-
παιδευτικό Συµβούλιο (Ε.Σ.) του Α.Σ.Ε.Ι..

3. Το όργανο εκλογής, επιλογής, εξέλιξης και µονιµοποίησης
των µελών Ειδικού Εκπαιδευτικού Προσωπικού (Ε.Ε.Π.) και των
µελών Εργαστηριακού Διδακτικού Προσωπικού (Ε.ΔΙ.Π.) είναι η
Α.Σ. του οικείου Α.Σ.Ε.Ι.. Το όργανο για την εκλογή και επιλογή
του Εκπαιδευτικού Προσωπικού µε Σύµβαση (Ε.Π.Σ.), του Ειδικού
Τεχνικού Εργαστηριακού Προσωπικού (Ε.Τ.Ε.Π.) και του Στρα-
τιωτικού Διδακτικού Προσωπικού (Σ.Δ.Π.), είναι η Α.Σ. του οικείου
Α.Σ.Ε.Ι.. 

4.[Καταργείται]
5. Με απόφαση του Υπουργού Εθνικής Άµυνας ρυθµίζονται

όλες οι αναγκαίες λεπτοµέρειες για την εφαρµογή του παρόντος
άρθρου.»

Άρθρο 33
Οµότιµοι καθηγητές - Αντικατάσταση

άρθρου 28 ν. 3187/2003

Το άρθρο 28 του ν. 3187/2003 (Α’ 233), περί των Οµότιµων Κα-
θηγητών των Ανώτατων Στρατιωτικών Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων
(Α.Σ.Ε.Ι.), αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 28
Οµότιµοι Καθηγητές

1. Το Εκπαιδευτικό Συµβούλιο (Ε.Σ.) του Ανώτατου Στρατιωτι-
κού Εκπαιδευτικού Ιδρύµατος (Α.Σ.Ε.Ι.), ύστερα από πρόταση
του Κοσµήτορα, συνεκτιµώντας το έργο και την προσφορά, δύ-
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ναται να απονείµει τον τίτλο του Οµότιµου Καθηγητή σε όσα µέλη
Διδακτικού Ερευνητικού Προσωπικού (Δ.Ε.Π.) της βαθµίδας του
Καθηγητή εξέρχονται της υπηρεσίας.

2. Οι Οµότιµοι Καθηγητές των Α.Σ.Ε.Ι. δύνανται:
α) Να παρέχουν χωρίς αµοιβή διδακτικό έργο, µετά από από-

φαση της Ακαδηµαϊκής Συνέλευσης (Α.Σ.) του οικείου Α.Σ.Ε.Ι., σε
προγράµµατα πρώτου και δεύτερου κύκλου σπουδών, µε συνο-
λικό ανώτατο όριο έξι (6) ωρών εβδοµαδιαίως.

β) Να επιβλέπουν διπλωµατικές εργασίες προγραµµάτων  πρώ-
του και δεύτερου κύκλου, καθώς και διδακτορικές διατριβές τρί-
του κύκλου σπουδών και να συµµετέχουν σε επιτροπές παρακο-
λούθησης και κρίσης διδακτορικών διατριβών.

γ) Να διεξάγουν ερευνητικό, εν γένει επιστηµονικό έργο και να
συµµετέχουν επ’ αµοιβή σε ερευνητικά έργα/προγράµµατα στα
οποία συµµετέχει το οικείο Α.Σ.Ε.Ι. χωρίς επιβάρυνση του κρατι-
κού προϋπολογισµού.»

Άρθρο 34
Επιτροπή Ηθικής και Δεοντολογίας της Έρευνας - Προ-

σθήκη άρθρου 29Α στον ν. 3187/2003

Στον ν. 3187/2003 (Α’ 233) προστίθεται άρθρο 29Α ως εξής:

«Άρθρο 29Α
Επιτροπή Ηθικής και Δεοντολογίας της Έρευνας (Ε.Η.Δ.Ε.)

των Α.Σ.Ε.Ι.

1. Σε κάθε Ανώτατο Στρατιωτικό Εκπαιδευτικό Ίδρυµα (Α.Σ.Ε.Ι.)
συστήνεται και λειτουργεί Επιτροπή Ηθικής και Δεοντολογίας της
Έρευνας (Ε.Η.Δ.Ε.).

2. Σκοπός της Ε.Η.Δ.Ε. είναι να παρέχει σε ηθικό και δεοντο-
λογικό επίπεδο εγγύηση αξιοπιστίας των ερευνητικών έργων που
διεξάγονται στα Α.Σ.Ε.Ι.. Η Ε.Η.Δ.Ε. ελέγχει αν ένα ερευνητικό
έργο διενεργείται µε σεβασµό στην αξία των ανθρώπινων όντων,
στην αυτονοµία των προσώπων που συµµετέχουν, στην ιδιωτική
ζωή και τα προσωπικά τους δεδοµένα, καθώς και στο φυσικό και
πολιτιστικό περιβάλλον. Η Ε.Η.Δ.Ε. ελέγχει, επίσης, την τήρηση
των γενικά παραδεδεγµένων αρχών της ακεραιότητας της έρευ-
νας και των κριτηρίων της ορθής επιστηµονικής πρακτικής.

3. Η Ε.Η.Δ.Ε. αποτελείται από πέντε (5) τακτικά και ισάριθµα
αναπληρωµατικά µέλη. Ως µέλη ορίζονται επιστήµονες µε ειδί-
κευση σε θέµατα έρευνας, ηθικής και δεοντολογίας της έρευνας.
Ένα (1) τουλάχιστον µέλος  δεν υπηρετεί καθ’ οιονδήποτε τρόπο
στο οικείο Α.Σ.Ε.Ι.. Τα γνωστικά αντικείµενα των µελών εξασφα-
λίζουν, κατά το µέτρο του δυνατού, την εκπροσώπηση των γνω-
στικών αντικειµένων του Α.Σ.Ε.Ι..

4. Η ιδιότητα του µέλους Ε.Η.Δ.Ε. είναι ασυµβίβαστη µε τις
ιδιότητες του Κοσµήτορα, καθώς και του µέλους της Επιτροπής
Ερευνών του οικείου Α.Σ.Ε.Ι.. Μέλος της Ε.Η.Δ.Ε. έχει κώλυµα
συµµετοχής στη συνεδρίαση σε κάθε περίπτωση κατά την οποία
µπορεί να προκύψει σύγκρουση συµφερόντων. Σύγκρουση συµ-
φερόντων προκύπτει, όταν µέλος της Ε.Η.Δ.Ε. έχει συµφέρον το
οποίο µπορεί να επηρεάσει ή φαίνεται να επηρεάζει την αµερό-
ληπτη και αντικειµενική εκτέλεση των καθηκόντων του. Ως τέτοιο
νοείται οποιοδήποτε πιθανό πλεονέκτηµα υπέρ του ιδίου ή
του/της συζύγου, του συµβιούντος ή της συµβιούσας ή συγγε-
νούς πρώτου βαθµού. Σε περίπτωση δήλωσης τέτοιου κωλύµα-
τος αναφορικά µε συγκεκριµένη υπό αξιολόγηση πρόταση, το
µέλος που δηλώνει το κώλυµα αντικαθίσταται από τον αναπλη-
ρωτή του.

5. H Ε.Η.Δ.Ε. συγκροτείται µε απόφαση του Εκπαιδευτικού
Συµβουλίου (Ε.Σ.), η οποία εκδίδεται κατόπιν αιτιολογηµένης ει-
σήγησης της Επιτροπής Ερευνών του Α.Σ.Ε.Ι.. Στην απόφαση συ-
γκρότησης της Ε.Η.Δ.Ε. ορίζονται ο Πρόεδρος και ο Αντι-
πρόεδρος της Επιτροπής. Η διάρκεια της θητείας των µελών της
Ε.Η.Δ.Ε. είναι τριετής και µπορεί να ανανεωθεί µία (1) µόνο φορά.
Αν κάποιο µέλος της Ε.Η.Δ.Ε. παραιτηθεί, ελλείψει ή µε οποι-
ονδήποτε άλλο τρόπο λήξει πρόωρα η θητεία του, αντικαθίσταται
για το υπόλοιπο της θητείας του από το αναπληρωµατικό του
µέλος.

6. Τα µέλη της Ε.Η.Δ.Ε. και οι εισηγητές έχουν υποχρέωση τή-

ρησης εχεµύθειας για τις υπό αξιολόγηση ερευνητικές προτά-
σεις. 

7. Η Ε.Η.Δ.Ε. συνεδριάζει τακτικά µία (1) φορά τον µήνα και
εκτάκτως όποτε ζητηθεί αυτό από τον Πρόεδρό της ή τον Πρό-
εδρο της Επιτροπής Ερευνών του Α.Σ.Ε.Ι.. Ο Πρόεδρος της
Ε.Η.Δ.Ε. έχει την ευθύνη για την εύρυθµη λειτουργία της Επιτρο-
πής, συγκαλεί και διευθύνει τις συνεδριάσεις της. Η Ε.Η.Δ.Ε. βρί-
σκεται σε απαρτία όταν είναι παρόντα τρία (3) τουλάχιστον µέλη
της, συµπεριλαµβανοµένου του Προέδρου ή του Αντιπροέδρου
της, καθώς και ενός από τα µέλη της που δεν ανήκουν στο
Α.Σ.Ε.Ι., και αποφασίζει µε την πλειοψηφία των παρόντων. Οι συ-
νεδριάσεις της Ε.Η.Δ.Ε. µπορεί να διεξάγονται εξ αποστάσεως
µε ηλεκτρονικά µέσα.

8. Τα µέλη της Ε.Η.Δ.Ε. δεν δικαιούνται αµοιβή ή άλλη αποζη-
µίωση για τη συµµετοχή τους στις συνεδριάσεις της.

9. Η Επιτροπή Ερευνών του Α.Σ.Ε.Ι. καταρτίζει Κανονισµό
Αρχών και Λειτουργίας της Ε.Η.Δ.Ε., στον οποίο εξειδικεύονται
οι βασικές αρχές ηθικής και ακεραιότητας της έρευνας που διε-
ξάγεται στο οικείο Α.Σ.Ε.Ι., η διαδικασία υποβολής των ερευνητι-
κών προτάσεων και τα συνοδευτικά έγγραφα αυτής, η διαδικασία
αξιολόγησής της ερευνητικής πρότασης από την Ε.Η.Δ.Ε., καθώς
και κάθε άλλο θέµα σχετικό µε τη λειτουργία της Ε.Η.Δ.Ε..

10. Αρµοδιότητα της Ε.Η.Δ.Ε. είναι να διαπιστώνει ότι συγκε-
κριµένο ερευνητικό έργο που πρόκειται να εκπονηθεί στο Α.Σ.Ε.Ι.
δεν αντιβαίνει στην κείµενη νοµοθεσία και συνάδει µε γενικά πα-
ραδεδεγµένους κανόνες ηθικής και δεοντολογίας της έρευνας
ως προς το περιεχόµενο και τον τρόπο διεξαγωγής της.

11. Η Ε.Η.Δ.Ε. αξιολογεί την ερευνητική πρόταση και είτε την
εγκρίνει είτε προβαίνει σε ειδικά αιτιολογηµένες συστάσεις και
εισηγήσεις για την αναθεώρησή της, εφόσον προκύπτουν ηθικά
και δεοντολογικά ζητήµατα. Η Ε.Η.Δ.Ε. µπορεί, όποτε κρίνει σκό-
πιµο, να ζητήσει περαιτέρω πληροφορίες ή διευκρινίσεις από τον
επιστηµονικό υπεύθυνο του ερευνητικού έργου και να παρακο-
λουθεί την εξέλιξη των ερευνητικών έργων που έχει εγκρίνει. Οι
αποφάσεις της Ε.Η.Δ.Ε. είναι δεσµευτικές για το Α.Σ.Ε.Ι.. Αν η νο-
µοθεσία προβλέπει έγκριση ή αδειοδότηση του έργου από άλλη
αρµόδια δηµόσια υπηρεσία, διοικητικό όργανο ή ανεξάρτητη
αρχή, η σχετική απόφαση της Ε.Η.Δ.Ε. δεν υποκαθιστά την εν
λόγω έγκριση ή αδειοδότηση.

12. Οι χρηµατοδοτούµενες ερευνητικές προτάσεις ή τα ερευ-
νητικά έργα που αφορούν άρθρο προς δηµοσίευση σε επιστηµο-
νικό περιοδικό ή υπό εκπόνηση διπλωµατική εργασία µετα-
πτυχιακού κύκλου σπουδών ή υπό εκπόνηση διδακτορική δια-
τριβή, τα οποία, κατά δήλωση του επιστηµονικού υπευθύνου, πε-
ριλαµβάνουν προσωπικά δεδοµένα σπουδαστών ή αφορούν σε
έρευνες που απαιτούν την πρόσβαση σε διαβαθµισµένο υλικό ή
που τα αποτελέσµατά τους έχουν διαβαθµισµένο χαρακτήρα ή
που απαιτούν την αυτόνοµη χρήση της τεχνητής νοηµοσύνης σε
στρατιωτικές εφαρµογές και συστήµατα χωρίς ανθρώπινη πα-
ρέµβαση, υποβάλλονται υποχρεωτικά για έγκριση στην Ε.Η.Δ.Ε.
και το έργο δεν µπορεί να αρχίσει να υλοποιείται στο Α.Σ.Ε.Ι. αν
δεν λάβει προηγουµένως τη σχετική έγκριση.

13. Η Ε.Η.Δ.Ε. αποφασίζει, εντός προθεσµίας, η οποία δεν µπο-
ρεί να υπερβαίνει τις δεκαπέντε (15) ηµέρες από την υποβολή
της αίτησης και τη συγκέντρωση όλων των απαραίτητων συνο-
δευτικών εγγράφων. Αν παρέλθει άπρακτη η προθεσµία του πρώ-
του εδαφίου, η αίτηση θεωρείται εγκεκριµένη. Σε περίπτωση
καταγγελίας, η Ε.Η.Δ.Ε. αποφασίζει το αργότερο εντός προθε-
σµίας δεκαπέντε (15) ηµερών από την υποβολή της καταγγελίας.
Αν παρέλθει άπρακτη η προθεσµία του τρίτου εδαφίου, η καταγ-
γελία θεωρείται ότι έχει απορριφθεί.

14. Η πρόταση ερευνητικού έργου που υποβάλλεται για
έγκριση στην Ε.Η.Δ.Ε. περιλαµβάνει ερωτηµατολόγιο και συνο-
πτική έκθεση σχετικά µε την καταλληλότητα και συµβατότητα του
ερευνητικού έργου µε την κείµενη νοµοθεσία. Στην έκθεση αυτή,
ο επιστηµονικός υπεύθυνος προσδιορίζει αν ο σκοπός και η µε-
θοδολογία του ερευνητικού έργου συµβιβάζονται µε τις αρχές
της ηθικής, της δεοντολογίας και τη νοµοθεσία. Οι αιτήσεις και
τα συνοδευτικά έγγραφα µπορούν να υποβάλλονται ηλεκτρονικά
µέσω της Γραµµατείας της Κοσµητείας του οικείου Α.Σ.Ε.Ι. στην
Ε.Η.Δ.Ε. από τον επιστηµονικό υπεύθυνο του έργου και να κοι-
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νοποιούνται ταυτόχρονα στην Επιτροπή Ερευνών του οικείου
Α.Σ.Ε.Ι.. Ο Πρόεδρος της Ε.Η.Δ.Ε. ορίζει για κάθε αίτηση που
υποβάλλεται εισηγητή, κατά προτεραιότητα µέλος της Ε.Η.Δ.Ε.,
ανάλογα µε το επιστηµονικό αντικείµενο του ερευνητικού έργου.
Αν το γνωστικό αντικείµενο του έργου δεν µπορεί να καλυφθεί
από τα µέλη της Ε.Η.Δ.Ε., ορίζεται ως εξωτερικός εµπειρογνώ-
µονας µέλος Δ.Ε.Π. του οικείου Α.Σ.Ε.Ι., ο οποίος γνωµοδοτεί.»

Άρθρο 35
Εξαίρεση του Διδακτικού Ερευνητικού Προσωπικού, του

Ειδικού Εκπαιδευτικού Προσωπικού και του
Εργαστηριακού Διδακτικού Προσωπικού 

των Ανώτατων Στρατιωτικών Εκπαιδευτικών 
Ιδρυµάτων από το σύστηµα αξιολόγησης 

του ν. 4940/2022 - Τροποποίηση περ. γ) παρ. 2
άρθρου 5 ν. 4940/2022

Στην περ. γ) της παρ. 2 του άρθρου 5 του ν. 4940/2022 (Α’ 112),
περί των εξαιρέσεων από το πεδίο εφαρµογής του συστήµατος
αξιολόγησης του δηµοσίου τοµέα, προστίθενται οι λέξεις «του
Κεφαλαίου Α’» και οι λέξεις «τα µέλη Διδακτικού Ερευνητικού
Προσωπικού (Δ.Ε.Π.) και τα µέλη Ειδικού Εκπαιδευτικού Προσω-
πικού (Ε.Ε.Π.) και Εργαστηριακού Διδακτικού Προσωπικού
(Ε.ΔΙ.Π.) των Ανώτατων Στρατιωτικών Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων
(Α.Σ.Ε.Ι.),» και η παρ. 2 διαµορφώνεται ως εξής:

«2. Στο σύστηµα αξιολόγησης του παρόντος Μέρους δεν υπά-
γονται:

α) Οι εκπαιδευτικοί της πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκ-
παίδευσης. Εξαιρούνται οι εκπαιδευτικοί, που υπηρετούν µε από-
σπαση σε υπηρεσίες του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων
και Αθλητισµού, στο Ινστιτούτο Εκπαιδευτικής Πολιτικής (Ι.Ε.Π.)
ή σε άλλες υπηρεσίες και φορείς του Υπουργείου Παιδείας, Θρη-
σκευµάτων και Αθλητισµού και ασκούν διοικητικά καθήκοντα. Οι
υπάλληλοι αυτοί υπάγονται στο σύστηµα αξιολόγησης του πα-
ρόντος, για τον χρόνο της απόσπασής τους,

β) οι θρησκευτικοί λειτουργοί των νοµικών προσώπων της Ανα-
τολικής Ορθόδοξης Εκκλησίας του Χριστού και των λοιπών εκ-
κλησιών, δογµάτων και κατά το άρθρο 13 του Συντάγµατος
γνωστών θρησκειών, που επιβαρύνουν τον Κρατικό Προϋπολο-
γισµό,

γ) οι υπάλληλοι και λειτουργοί που υπάγονται στο πεδίο εφαρ-
µογής του Κεφαλαίου Α’ του Μέρους Β’ του         ν. 3205/2003 (Α’
297), τα µέλη Διδακτικού Ερευνητικού Προσωπικού (Δ.Ε.Π.) και
τα µέλη Ειδικού Εκπαιδευτικού Προσωπικού (Ε.Ε.Π.) και Εργα-
στηριακού Διδακτικού Προσωπικού (Ε.ΔΙ.Π.) των Ανώτατων Στρα-
τιωτικών Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων (Α.Σ.Ε.Ι.), καθώς και το Ειδικό
Τεχνικό Εργαστηριακό Προσωπικό των Α.Ε.Ι..»

Άρθρο 36
Ηλεκτρονικό σύστηµα ολοκληρωµένης διαχείρισης

εκλογής και εξέλιξης των µελών Διδακτικού 
Ερευνητικού Προσωπικού - Τροποποίηση άρθρου 142 

ν. 4957/2022

Στο άρθρο 142 του ν. 4957/2022 (Α’ 141), περί του ηλεκτρονι-
κού συστήµατος ολοκληρωµένης διαχείρισης, εκλογής και εξέ-
λιξης των µελών Διδακτικού Ερευνητικού Προσωπικού (Δ.Ε.Π.)
των Ανώτατων Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων (Α.Ε.Ι.), προστίθενται οι
λέξεις «και των Ανωτάτων Στρατιωτικών Εκπαιδευτικών Ιδρυµά-
των (Α.Σ.Ε.Ι.)» και το άρθρο 142 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 142
Ηλεκτρονικό σύστηµα ολοκληρωµένης διαχείρισης 

εκλογής και εξέλιξης µελών Διδακτικού Ερευνητικού Προσω-
πικού

Η οργάνωση, παρακολούθηση και δηµοσιοποίηση των διαδι-
κασιών εκλογής και εξέλιξης των µελών Διδακτικού Ερευνητικού
Προσωπικού (Δ.Ε.Π.) των Ανώτατων Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων
(Α.Ε.Ι.) και των Ανωτάτων Στρατιωτικών Εκπαιδευτικών Ιδρυµά-
των (Α.Σ.Ε.Ι.), καθώς και η υποβολή υποψηφιοτήτων διενεργού-

νται υποχρεωτικά µέσω του ηλεκτρονικού συστήµατος ολοκλη-
ρωµένης διαχείρισης «ΑΠΕΛΛΑ» του Υπουργείου Παιδείας, Θρη-
σκευµάτων και Αθλητισµού, το οποίο υλοποιείται από την
ανώνυµη εταιρεία του Ελληνικού Δηµοσίου µε την επωνυµία
«Εθνικό Δίκτυο Υποδοµών Τεχνολογίας και Έρευνας Α.Ε.»
(Ε.Δ.Υ.Τ.Ε. Α.Ε.) που εποπτεύεται από το Υπουργείο Ψηφιακής
Διακυβέρνησης.»

Άρθρο 37
Μητρώα Εσωτερικών και Εξωτερικών Εκλεκτόρων - Τροπο-

ποίηση παρ. 1 άρθρου 145 ν. 4957/2022

Στο δεύτερο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 145 του ν. 4957/
2022 (Α’ 141), περί των Μητρώων Εσωτερικών και Εξωτερικών
Εκλεκτόρων, προστίθενται οι λέξεις «µέλη Δ.Ε.Π. των Ανώτατων
Στρατιωτικών Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων (Α.Σ.Ε.Ι.), » και η παρ. 1
διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Με απόφαση της Συνέλευσης του Τµήµατος καταρτίζονται:
α) Μητρώο Εσωτερικών Εκλεκτόρων και β) Μητρώο Εξωτερικών
Εκλεκτόρων ανά γνωστικό αντικείµενο που θεραπεύει το Τµήµα
σύµφωνα µε το εγκεκριµένο Μητρώο Γνωστικών Αντικειµένων.
Για την κατάρτιση των µητρώων, ως εσωτερικοί εκλέκτορες λο-
γίζονται µέλη Διδακτικού Ερευνητικού Προσωπικού (Δ.Ε.Π.) του
Τµήµατος και ως εξωτερικοί εκλέκτορες λογίζονται µέλη Δ.Ε.Π.
άλλων Τµηµάτων του ίδιου ή άλλου Α.Ε.Ι. της ηµεδαπής και ιδρυ-
µάτων της αλλοδαπής, µέλη Δ.Ε.Π. των Ανώτατων Στρατιωτικών
Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων (Α.Σ.Ε.Ι.), καθώς και αντίστοιχης βαθ-
µίδας ερευνητές των ερευνητικών κέντρων και τεχνολογικών ιν-
στιτούτων του άρθρου 13Α του ν. 4310/2014 (Α’ 258) ή λοιπών
ερευνητικών οργανισµών της ηµεδαπής και αλλοδαπής. Δεν
εντάσσονται στα Μητρώα εκλεκτόρων όσα µέλη Δ.Ε.Π. των Α.Ε.Ι.
υπηρετούν σε προσωποπαγείς θέσεις και δεν έχουν κριθεί κατ’
ελάχιστον µία (1) φορά στο πλαίσιο ανοιχτής διαδικασίας εκλο-
γής ή εξέλιξης.»

Άρθρο 38
Εφαρµογή συστήµατος «ΑΠΕΛΛΑ» στα µέλη 

Διδακτικού Ερευνητικού Προσωπικού των Ανώτατων Στρα-
τιωτικών Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων - 
Εξουσιοδοτική διάταξη - Τροποποίηση

άρθρου 426 ν. 4957/2022

Στο άρθρο 426 του ν. 4957/2022 (Α’ 141), περί των εξουσιοδο-
τικών διατάξεων του Κεφαλαίου ΙΖ’ του Μέρους Α’ του νόµου
αυτού, προστίθεται παρ. 5, και το άρθρο 426 διαµορφώνεται ως
εξής:

«Άρθρο 426
Εξουσιοδοτικές διατάξεις Κεφαλαίου ΙΖ’

1. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού ρυθµίζονται θέµατα που αφορούν στη διαδικασία
εκλογής και εξέλιξης των µελών Διδακτικού Ερευνητικού Προ-
σωπικού (Δ.Ε.Π.) των Ανώτατων Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων
(Α.Ε.Ι.), τον τρόπο υποβολής των υποψηφιοτήτων, τον έλεγχο νο-
µιµότητας της διαδικασίας, την κατάρτιση και τήρηση του µη-
τρώου γνωστικών αντικειµένων και των µητρώων εσωτερικών και
εξωτερικών µελών κάθε Τµήµατος, τη διαδικασία της αυτοµατο-
ποιηµένης κλήρωσης για την ανάδειξη των τακτικών και αναπλη-
ρωµατικών µελών των εκλεκτορικών σωµάτων, τον έλεγχο
νοµιµότητας της διαδικασίας και κάθε άλλο αναγκαίο θέµα σχε-
τικά µε τη διαδικασία εκλογής και εξέλιξης των µελών Δ.Ε.Π. των
Α.Ε.Ι..

2. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Παιδείας, Θρησκευµάτων
και Αθλητισµού και Ψηφιακής Διακυβέρνησης καθορίζονται οι λε-
πτοµέρειες και ο χρόνος εφαρµογής των οριζόµενων στα άρθρα
144, 145 και 146, οι κατηγορίες δεδοµένων προσωπικού χαρα-
κτήρα που υποβάλλονται σε επεξεργασία, οι κατηγορίες των
υποκειµένων, οι ρόλοι ως προς την επεξεργασία δεδοµένων προ-
σωπικού χαρακτήρα, τα τεχνικά και οργανωτικά µέτρα για την
ασφάλεια της επεξεργασίας αυτών, και κάθε άλλη αναγκαία, τε-
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χνική ή λεπτοµέρεια για την εφαρµογή του άρθρου 142.
3. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού δύναται να παρατείνονται οι προθεσµίες του άρθρου
463 και του αιτήµατος ετήσιου προγραµµατισµού προσλήψεων
του άρθρου 138, και να ρυθµίζεται κάθε θέµα που προκύπτει από
τις παρατάσεις αυτές.

4. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών, Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού και Εσω-
τερικών ρυθµίζονται τα θέµατα κατανοµής νέας θέσης µέλους
Δ.Ε.Π. στο Α.Ε.Ι. της παρ. 3 του άρθρου 141, την οποία καταλαµ-
βάνει το µέλος Δ.Ε.Π., κατόπιν έγκρισης από την Επιτροπή της
Πράξης Υπουργικού Συµβουλίου 33/2006, σύµφωνα µε την παρ.
5 του άρθρου 51 του ν. 4622/2019 (Α’ 133).

5. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Άµυνας, Παι-
δείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού και Ψηφιακής Διακυβέρ-
νησης ρυθµίζονται τα θέµατα που αφορούν στην εκλογή και
εξέλιξη των µελών Δ.Ε.Π. των Ανώτατων Στρατιωτικών Εκπαιδευ-
τικών Ιδρυµάτων (Α.Σ.Ε.Ι.) µέσω του συστήµατος «ΑΠΕΛΛΑ».»

Άρθρο 39
Συµµετοχή στρατιωτικών σε ερευνητικά προγράµµατα -

Προσθήκη περ. δ) στο άρθρο 63 
του ν.δ. 1400/1973

Στην παρ. 4 του άρθρου 63 του ν.δ. 1400/1973 (Α’ 114), περί
των υποχρεώσεων των αξιωµατικών των ενόπλων δυνάµεων,
προστίθεται περ. δ) και η παρ. 4, κατόπιν µεταφοράς στη δηµο-
τική, διαµορφώνεται ως εξής: 

«4. Κατ’ εξαίρεση επιτρέπεται: 
α) Στους υγειονοµικούς αξιωµατικούς, η άσκηση του ιατρικού

επαγγέλµατος ιδιωτικά και κατά τις εκτός υπηρεσίας ώρες, σύµ-
φωνα µε την ιατρική δεοντολογία, κατά τις διατάξεις του κώδικα
άσκησης του ιατρικού επαγγέλµατος, κατόπιν εγκριτικής διατα-
γής του Αρχηγού του οικείου Κλάδου, ο οποίος δύναται να µετα-
βιβάσει τη σχετική αρµοδιότητα σε διοικητές Σχηµατισµών. 

β) Σε αξιωµατικούς του Μουσικού Σώµατος, η δηµόσια διεύ-
θυνση ορχηστρών ή η συµµετοχή σε ιδιωτικές ορχήστρες και θε-
άµατα επ’ αµοιβή, µε πολιτική περιβολή, κατόπιν εγκριτικής
διαταγής του οικείου Σχηµατισµού. 

γ) Σε εν ενεργεία αξιωµατικούς, να διδάσκουν σε δηµόσιες ή
ιδιωτικές σχολές ή εκπαιδευτικά εν γένει ιδρύµατα κατόπιν
άδειας Αρχηγού του οικείου Κλάδου, ο οποίος δύναται να µετα-
βιβάσει τη σχετική αρµοδιότητα σε διοικητές Σχηµατισµών. 

δ) Στους στρατιωτικούς, να συµµετέχουν µε άδεια του οικείου
Γενικού Επιτελείου σε ερευνητικά προγράµµατα των Ανωτάτων
Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων (Α.Ε.Ι.) ή των Ανωτάτων Στρατιωτικών
Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων (Α.Σ.Ε.Ι.), επ’ αµοιβή και σύµφωνα µε
τους όρους του ερευνητικού προγράµµατος, χωρίς επιβάρυνση
του Κρατικού Προϋπολογισµού.»

Άρθρο 40
Συµµετοχή στρατιωτικού προσωπικού των Ενόπλων Δυνά-

µεων σε µετεκπαιδευτικά προγράµµατα
εξειδίκευσης (fellowships) και εκπόνηση 

µεταδιδακτορικής έρευνας - Τροποποίηση παρ. 1 
άρθρου 21 ν. 4361/2016

Στο άρθρο 21 του ν. 4361/2016 (Α’ 10), περί των προπτυχιακών
και µεταπτυχιακών σπουδών του στρατιωτικού προσωπικού των
ενόπλων δυνάµεων, επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α)
στον τίτλο, οι λέξεις «Προπτυχιακές και µεταπτυχιακές σπουδές»
αντικαθίστανται από τη λέξη «Σπουδές», β) στην παρ. 1, βα) οι
λέξεις «προπτυχιακών και µεταπτυχιακών σπουδών» αντικαθίστα-
νται από τις λέξεις «προπτυχιακών, µεταπτυχιακών και διδακτο-
ρικών σπουδών» και ββ) προστίθενται οι λέξεις «σε µετεκ-
παιδευτικά προγράµµατα εξειδίκευσης (fellowships) και σε εκπό-
νηση µεταδιδακτορικής έρευνας», γ) στο πρώτο εδάφιο της παρ.
2, οι λέξεις «(απόκτηση κύριων, µεταπτυχιακών και διδακτορικών
τίτλων σπουδών)» αντικαθίστανται από τις λέξεις «της παρ. 1»,
και το άρθρο 21 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 21
Σπουδές του στρατιωτικού προσωπικού 

των Ενόπλων Δυνάµεων

1. Το µόνιµο στρατιωτικό προσωπικό των Ενόπλων Δυνάµεων
µπορεί να συµµετέχει σε προγράµµατα προπτυχιακών, µεταπτυ-
χιακών και διδακτορικών σπουδών ανώτατων εκπαιδευτικών ιδρυ-
µάτων, του εσωτερικού ή του εξωτερικού, σε µετεκπαιδευτικά
προγράµµατα εξειδίκευσης (fellowships) και σε εκπόνηση µετα-
διδακτορικής έρευνας µε τη δυνατότητα λήψης εκπαιδευτικής
άδειας ή µετάβασης για υπηρεσιακή εκπαίδευση, εφόσον η εκ-
παίδευση αποσκοπεί στην επιστηµονική του κατάρτιση και το
αντικείµενο σπουδών είναι άµεσα συνυφασµένο µε την ειδικότητα
ή τα καθήκοντα τα οποία ασκεί.

2. Με απόφαση του Υπουργού Εθνικής Άµυνας καθορίζονται
ανά Κλάδο και για τα Κοινά Σώµατα, ο αριθµός, ο βαθµός και η
ειδικότητα των σπουδαστών, τα είδη της εκπαίδευσης της παρ.
1, τα αντικείµενα σπουδών, οι προϋποθέσεις µετάβασης για υπη-
ρεσιακή εκπαίδευση ή για τη χορήγηση εκπαιδευτικής άδειας, η
χρονική διάρκεια της εκπαίδευσης, η αντικειµενική και διαφανής
διαδικασία επιλογής του προσωπικού, η δυνατότητα κάλυψης ή
µη των διδάκτρων, καθώς και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια.
Η αρµοδιότητα έγκρισης σπουδών και καθορισµού των αντικει-
µένων των σπουδών, µπορεί να µεταβιβάζεται στους Αρχηγούς
των ΓΕ.»

Άρθρο 41
Οργάνωση και λειτουργία των Ανώτατων Στρατιωτικών Εκ-

παιδευτικών Ιδρυµάτων - Εξουσιοδοτικές διατάξεις - Προ-
σθήκη παρ. 3, 4, 5, 6 και 7 στο άρθρο 26 

του ν. 3187/2003

Στο άρθρο 26 του ν. 3187/2003 (Α’ 233), περί εξουσιοδοτικών
διατάξεων, προστίθενται παρ. 3, 4, 5, 6 και 7 και το άρθρο 26, κα-
τόπιν νοµοτεχνικής βελτίωσης, διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 26
Εξουσιοδοτικές διατάξεις

1. Ο Οργανισµός κάθε Ανώτατου Στρατιωτικού Εκπαιδευτικού
Ιδρύµατος (Α.Σ.Ε.Ι.) εκδίδεται µέσα σε έξι (6) µήνες από την ισχύ
του νόµου αυτού και κυρώνεται µε προεδρικό διάταγµα, που εκ-
δίδεται ύστερα από πρόταση του Υπουργού Εθνικής Άµυνας.
Στον Οργανισµό καθορίζονται ιδιαιτέρως:

α. Η οργάνωση του Α.Σ.Ε.Ι..
β. Τα Τµήµατα, οι Τοµείς, τα γνωστικά τους αντικείµενα και οι

θέσεις των µελών του Διδακτικού Εκπαιδευτικού Προσωπικού
κατά Τοµέα, γνωστικό αντικείµενο και κατηγορία.

γ. Ο Κανονισµός Σπουδών, τα αντικείµενα της ακαδηµαϊκής και
στρατιωτικής εκπαίδευσης, τα κριτήρια αξιολόγησης και επιτυ-
χίας των εκπαιδευοµένων, καθώς και κάθε άλλη σχετική λεπτο-
µέρεια.

δ. Τα θέµατα που αφορούν στο προσωπικό Διοικητικής Υπο-
στήριξης του Α.Σ.Ε.Ι..

ε. Οι αρµοδιότητες του Διοικητή του Α.Σ.Ε.Ι..
στ. Τα θέµατα οργάνωσης και λειτουργίας και οι αρµοδιότητες

του Εκπαιδευτικού Συµβουλίου (Ε.Σ.).
ζ. Οι αρµοδιότητες του Διευθυντή Εκπαίδευσης.
η. Τα θέµατα εκλογής και οι αρµοδιότητες του Κοσµήτορα και

των Διευθυντών Τοµέων και η δυνατότητα συµµετοχής τους στο
Ε.Σ..

θ. Η αναπλήρωση και διοικητική υποστήριξη των οργάνων του
Α.Σ.Ε.Ι..

ι. Οι προϋποθέσεις και οι διαδικασίες αξιολόγησης από τους
σπουδαστές του διδακτικού εκπαιδευτικού έργου που παρέχεται
στο Α.Σ.Ε.Ι..

ια. Η οργάνωση και λειτουργία των Εργαστηρίων και των Βι-
βλιοθηκών του Α.Σ.Ε.Ι., τα κριτήρια και η διαδικασία εκλογής του
Διευθυντή Εργαστηρίου και η κατανοµή προσωπικού στα Εργα-
στήρια και τις Βιβλιοθήκες.

ιβ. Τα προσόντα και η διαδικασία επιλογής του Στρατιωτικού
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Διδακτικού Προσωπικού (Σ.Δ.Π.) και το διδακτικό εκπαιδευτικό
έργο που τους ανατίθεται.

ιγ. Οι λεπτοµέρειες της διαδικασίας επιλογής, εκλογής και εξέ-
λιξης των µελών Διδακτικού Ερευνητικού Προσωπικού (Δ.Ε.Π.)
των Α.Σ.Ε.Ι. και της λειτουργίας των σχετικών οργάνων και ειση-
γητικών επιτροπών.

ιδ. Οι λεπτοµέρειες της πειθαρχικής διαδικασίας για τα µέλη
Δ.Ε.Π. των Α.Σ.Ε.Ι..

ιε. Οι προϋποθέσεις και οι διαδικασίες πλήρωσης των θέσεων
των µελών Ειδικού Εκπαιδευτικού Προσωπικού (Ε.Ε.Π.) και Ερ-
γαστηριακού Διδακτικού Προσωπικού (Ε.ΔΙ.Π.), της µονιµοποί-
ησής τους, της χορήγησης των εκπαιδευτικών τους αδειών και η
ρύθµιση της υπηρεσιακής τους κατάστασης και της εξέλιξής
τους.

ιστ. Οι προϋποθέσεις και οι διαδικασίες πλήρωσης των θέσεων
των µελών Ειδικού Τεχνικού Εργαστηριακού Προσωπικού
(Ε.Τ.Ε.Π.), της µονιµοποίησής τους, της χορήγησης των εκπαι-
δευτικών τους αδειών και η ρύθµιση της υπηρεσιακής τους κα-
τάστασης και της εξέλιξής τους.

ιζ. Θέµατα σχετικά µε τις συµβάσεις του Εκπαιδευτικού Προ-
σωπικού µε Σύµβαση (Ε.Π.Σ.), τις προσκλήσεις των Επισκεπτών
Καθηγητών, τα προσόντα επιλογής των λοιπών µελών του Ε.Π.Σ.,
καθώς και τη διαδικασία προκήρυξης και πλήρωσης των θέσεων
αυτών.

2. Τα ζητήµατα της παρ. 1 ρυθµίζονται από τους Οργανισµούς
των Α.Σ.Ε.Ι. κατά ενιαίο τρόπο, εκτός εάν το γνωστικό αντικείµενο
των σπουδών επιβάλλει διαφορετική ρύθµιση.

3. Με απόφαση του Υπουργού Εθνικής Άµυνας καθορίζονται
οι διαδικασίες για την οργάνωση της έρευνας και των ερευνητι-
κών προγραµµάτων των Α.Σ.Ε.Ι., καθώς και της λειτουργίας των
σχετικών οργάνων και επιτροπών. 

4. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Άµυνας και Παι-
δείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, που εκδίδεται ύστερα από
πρόταση του Ανώτατου Συµβουλίου της Εθνικής Αρχής Ανώτα-
της Εκπαίδευσης, εξειδικεύονται τα κριτήρια αξιολόγησης για την
ποιότητα των προσφερόµενων προγραµµάτων σπουδών ανά πε-
ρίπτωση, καθορίζεται ο συντελεστής βαρύτητας εκάστου κριτη-
ρίου αξιολόγησης των υποψηφιοτήτων και ορίζονται η ειδικότερη
διαδικασία και οι λεπτοµέρειες ανάδειξης των Κέντρων Αρι-
στείας, η πρόσθετη στήριξή τους και κάθε άλλο θέµα σχετικό µε
την εφαρµογή της παρ. 3 του άρθρου 2.

5. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Άµυνας και Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών καθορίζονται ειδικότερα ζητή-
µατα σχετικά µε την εκπόνηση βιοµηχανικών διδακτορικών που
χρηµατοδοτούνται από πόρους του Ταµείου Ανάκαµψης και Αν-
θεκτικότητας.

6. Με απόφαση του Υπουργού Εθνικής Άµυνας, η οποία εκδί-
δεται µετά από εισήγηση του Εκπαιδευτικού Συµβουλίου (Ε.Σ.),
ιδρύονται, οργανώνονται, λειτουργούν, συγχωνεύονται, µετονο-
µάζονται ή καταργούνται Προγράµµατα Μεταπτυχιακών Σπου-
δών (Π.Μ.Σ.) στα Α.Σ.Ε.Ι..

7. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Άµυνας και Παι-
δείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού ιδρύονται, οργανώνονται,
λειτουργούν, συγχωνεύονται, µετονοµάζονται ή καταργούνται
Π.Μ.Σ. σε περίπτωση συµπράξεων των Α.Σ.Ε.Ι. µε άλλους επιστη-
µονικούς φορείς.»

Άρθρο 42
Εκπαιδευτικό Προσωπικό µε Σύµβαση των Ανώτατων Στρα-

τιωτικών Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων - Μεταβατικές διατάξεις -
Προσθήκη παρ. 22 και 23 στο άρθρο 31 

του ν. 3187/2003

Στο άρθρο 31 του ν. 3187/2003 (Α’ 233), περί µεταβατικών δια-
τάξεων, προστίθενται παρ. 22 και 23 ως εξής:

«22. Οι συµβάσεις του Εκπαιδευτικού Προσωπικού µε Σύµβαση
(Ε.Π.Σ.) κατηγορίας Ειδικών Επιστηµόνων, που παρείχε υπηρε-
σίες στα Α.Σ.Ε.Ι. κατά το ακαδηµαϊκό έτος 2023-2024, δύνανται
να ανανεωθούν έως και για ολόκληρη τη διάρκεια του ακαδηµαϊ-
κού έτους 2024-2025, κατόπιν έγκρισης σύµφωνα µε το άρθρο
51 του ν. 4622/2019 (Α’ 133).

23. Οι λέκτορες που υπηρετούν κατά το ακαδηµαϊκό έτος
2023-2024 στα Α.Σ.Ε.Ι., διατηρούν τις θέσεις τους µέχρι την µε
οποιονδήποτε τρόπο αποχώρησή τους από την υπηρεσία, και δύ-
νανται να υποβάλλουν οποτεδήποτε, εφόσον έχουν παρέλθει
τουλάχιστον τρία (3) έτη από τον διορισµό τους, αίτηση εξέλιξης
στη βαθµίδα του Επίκουρου Καθηγητή. Σε περίπτωση αποχώρη-
σης ή εξέλιξης στην επόµενη βαθµίδα, η θέση του λέκτορα κα-
ταργείται.»

ΜΕΡΟΣ Δ’
ΙΔΡΥΣΗ ΤΜΗΜΑΤΟΣ ΠΛΗΡΟΦΟΡΙΚΗΣ

ΣΤΗ ΣΤΡΑΤΙΩΤΙΚΗ ΣΧΟΛΗ ΑΞΙΩΜΑΤΙΚΩΝ ΣΩΜΑΤΩΝ ΚΑΙ
ΣΥΣΤΑΣΗ ΚΟΙΝΟΥ ΣΩΜΑΤΟΣ ΠΛΗΡΟΦΟΡΙΚΗΣ ΣΤΙΣ ΕΝΟ-

ΠΛΕΣ ΔΥΝΑΜΕΙΣ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΙΔΡΥΣΗ ΤΜΗΜΑΤΟΣ ΠΛΗΡΟΦΟΡΙΚΗΣ 

ΣΤΗ ΣΤΡΑΤΙΩΤΙΚΗ ΣΧΟΛΗ ΑΞΙΩΜΑΤΙΚΩΝ ΣΩΜΑΤΩΝ

Άρθρο 43
Ίδρυση τµήµατος πληροφορικής στη Στρατιωτική 

Σχολή Αξιωµατικών Σωµάτων (Σ.Σ.Α.Σ.) - 
Τροποποίηση άρθρου 1 ν.δ. 562/1970

Το άρθρο 1 του ν.δ. 562/1970 (Α’ 127), περί του σκοπού και της
έδρας της Στρατιωτικής Σχολής Αξιωµατικών Σωµάτων (Σ.Σ.Α.Σ.),
αντικαθίσταται ως εξής: 

«Άρθρο 1
Σκοπός και έδρα της Σχολής

1. Ιδρύεται Στρατιωτική Σχολή Αξιωµατικών Σωµάτων
(Σ.Σ.Α.Σ.), η οποία υπάγεται στο Γενικό Επιτελείο Εθνικής Άµυνας
(Γ.Ε.ΕΘ.Α.). 

2. Σκοπός της Σχολής είναι η παροχή της κατάλληλης επιστη-
µονικής και στρατιωτικής εκπαίδευσης για την κατάρτιση συγκε-
κριµένων ειδικοτήτων αξιωµατικών, µε στόχο την κάλυψη των
αναγκών και των τριών Κλάδων των Ενόπλων Δυνάµεων. Η εκπαί-
δευση του πρώτου εδαφίου παρέχεται για τις εξής ειδικότητες
αξιωµατικών: 

α. Υγειονοµικού (ιατρών, οδοντιάτρων, φαρµακοποιών, κτηνιά-
τρων, ψυχολόγων). 

β. Νοµικού.
γ. Οικονοµικού.
δ. Πληροφορικής.
3. Στη Σχολή δύνανται να φοιτήσουν και υποψήφιοι προς κά-

λυψη των αναγκών της Ελληνικής Αστυνοµίας (ΕΛ.ΑΣ.), µετά από
απόφαση του Υπουργού Εθνικής Άµυνας και µε την προϋπόθεση
της καταβολής της δαπάνης του άρθρου 25 από το Υπουργείο
Προστασίας του Πολίτη στο Υπουργείο Εθνικής Άµυνας. 

4. Η Σχολή εδρεύει στη Θεσσαλονίκη.
5. Η Σχολή δύναται σε περίπτωση επιστράτευσης να µεταφερ-

θεί προσωρινά στην Αθήνα, µετά από απόφαση του Υπουργού
Εθνικής Άµυνας. Στην περίπτωση αυτή, όπου στον παρόντα γίνε-
ται αναφορά σε «Θεσσαλονίκη», «Πανεπιστήµιο Θεσσαλονίκης»
και «Φρουρά Θεσσαλονίκης», νοούνται, αντίστοιχα, «Αθήνα»,
«Εθνικό και Καποδιστριακό Πανεπιστήµιο Αθηνών» και «Φρουρά
Αθηνών».»

Άρθρο 44
Οργάνωση της Στρατιωτικής Σχολής Αξιωµατικών 
Σωµάτων - Τροποποίηση άρθρου 2 ν.δ. 562/1970

Το άρθρο 2 του ν.δ. 562/1970 (Α’ 127), περί της οργάνωσης
της Στρατιωτικής Σχολής Αξιωµατικών Σωµάτων (Σ.Σ.Α.Σ.), αντι-
καθίσταται ως εξής: 

«Άρθρο 2
Οργάνωση της Σχολής

Η Σχολή περιλαµβάνει δύο πτέρυγες, ήτοι:
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α. Πτέρυγα Υγειονοµικού (ιατροί, φαρµακοποιοί, οδοντίατροι,
κτηνίατροι, ψυχολόγοι).

β. Πτέρυγα λοιπών Σωµάτων (νοµικού, οικονοµικού, πληροφο-
ρικής).»

Άρθρο 45
Ονοµασία και αρχαιότητα - Τροποποίηση 

άρθρου 20 ν.δ. 562/1970

Το άρθρο 20 του ν.δ. 562/1970 (Α’ 127), περί της ονοµασίας
και της αρχαιότητας των αποφοίτων, αντικαθίσταται ως εξής: 

«Άρθρο 20
Ονοµασία και αρχαιότητα

1. Μετά από την επιτυχή περάτωση των σπουδών τους και µε
προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται µε πρόταση του Υπουργού
Εθνικής Άµυνας, οι πτυχιούχοι της οικείας σχολής του Αριστοτε-
λείου Πανεπιστηµίου Θεσσαλονίκης ονοµάζονται αξιωµατικοί των
Ενόπλων Δυνάµεων ως εξής: 

α) Οι πτυχιούχοι των τµηµάτων Ιατρικής και Οδοντιατρικής
ονοµάζονται Ανθυπίατροι. 

β) Οι πτυχιούχοι του τµήµατος Φαρµακευτικής ονοµάζονται Αν-
θυποφαρµακοποιοί. 

γ) Οι πτυχιούχοι του τµήµατος Κτηνιατρικής ονοµάζονται Αν-
θυποκτηνίατροι. 

δ) Οι πτυχιούχοι των τµηµάτων Ψυχολογίας, Νοµικής, Οικονο-
µικών και Πληροφορικής ονοµάζονται Ανθυπολοχαγοί. 

2. Η σειρά αρχαιότητας των αξιωµατικών της παρ. 1 εντός του
Κλάδου τους καθορίζεται βάσει της βαθµολογίας τους στο τε-
λευταίο έτος του πανεπιστηµίου και στο τελευταίο έτος της Σχο-
λής, καθώς και των στρατιωτικών τους προσόντων, η αξιολόγηση
των οποίων υπολογίζεται σύµφωνα µε τα καθοριζόµενα στον ορ-
γανισµό της Σχολής.»

Άρθρο 46
Επιστράτευση - Τροποποίηση άρθρου 24 ν.δ. 562/1970

Το άρθρο 24 του ν.δ. 562/1970 (Α’ 127), περί της λειτουργίας
της Στρατιωτικής Σχολής Αξιωµατικών Σωµάτων (Σ.Σ.Α.Σ.) σε
καιρό επιστράτευσης, αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 24
Επιστράτευση

1. Σε καιρό επιστράτευσης η λειτουργία της Σχολής µπορεί να
διακόπτεται, µε διαταγή του Αρχηγού του Γενικού Επιτελείου
Εθνικής Άµυνας για όλες ή για ορισµένες τάξεις, και οι µαθητές
διατίθενται για την κάλυψη αναγκών των Ενόπλων Δυνάµεων σε
αντικείµενα των ειδικοτήτων τους. Στην περίπτωση αυτή οι µαθη-
τές των δύο τελευταίων τάξεων ονοµάζονται προσωρινά Ανθυ-
πασπιστές και των λοιπών τάξεων Λοχίες. 

2. Σε περίπτωση διακοπής της λειτουργίας της Σχολής λήγει η
θητεία του διδακτικού της προσωπικού που προέρχεται από απο-
στράτους αξιωµατικούς και ιδιώτες. 

3. Η Σχολή επαναλειτουργεί µε διαταγή του Αρχηγού του Γε-
νικού Επιτελείου Εθνικής Άµυνας.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΣΥΣΤΑΣΗ ΚΟΙΝΟΥ ΣΩΜΑΤΟΣ ΠΛΗΡΟΦΟΡΙΚΗΣ 

ΣΤΙΣ ΕΝΟΠΛΕΣ ΔΥΝΑΜΕΙΣ

Άρθρο 47
Σύσταση Κοινού Σώµατος Πληροφορικής

Συστήνεται Κοινό Σώµα Πληροφορικής (ΠΛΗ) των Ενόπλων
Δυνάµεων, το οποίο υπάγεται στον Αρχηγό του Γενικού Επιτε-
λείου Εθνικής Άµυνας (Γ.Ε.ΕΘ.Α.).

Άρθρο 48
Αποστολή του Κοινού Σώµατος Πληροφορικής

Αποστολή του Κοινού Σώµατος Πληροφορικής (ΠΛΗ) είναι η
παροχή υποστήριξης στις µονάδες των Ενόπλων Δυνάµεων σε
θέµατα πληροφορικής, η αποτροπή κυβερνοαπειλών στον τοµέα
της Εθνικής Άµυνας, η ενίσχυση της κυβερνοασφάλειας, ο εντο-
πισµός και η αντιµετώπιση κυβερνοεπιθέσεων, η σχεδίαση, ανά-
πτυξη και υποστήριξη πληροφοριακών συστηµάτων και
λογισµικού, η παροχή υπηρεσιών τεχνολογίας πληροφορικής, η
ανάπτυξη, διαχείριση και ασφάλεια των τοπικών δικτύων πληρο-
φορικής, ο σχεδιασµός και η υλοποίηση διαδικτυακών εφαρµο-
γών, η δηµιουργία, η υλοποίηση και διαχείριση συστηµάτων
βάσεων δεδοµένων, η ηλεκτρονική διακυβέρνηση, καθώς και η
έρευνα, ανάπτυξη και αξιοποίηση αναδυόµενων και ανατρεπτι-
κών τεχνολογιών συµπεριλαµβανοµένων των κβαντικών, της τε-
χνητής νοηµοσύνης, των µεγάλων δεδοµένων, της ροµποτικής,
τεχνικές εξόρυξης δεδοµένων (data-mining) και τα αυτόνοµα συ-
στήµατα.

Άρθρο 49
Στελέχωση του Κοινού Σώµατος Πληροφορικής

1. Το Κοινό Σώµα Πληροφορικής (ΠΛΗ) στελεχώνεται ως εξής:
α) Από τους απόφοιτους της κατεύθυνσης Έρευνας Πληροφο-

ρικής του Τµήµατος Αεροπορικών Επιστηµών της Σχολής Ικάρων.
β) Από τους απόφοιτους του Τµήµατος Πληροφορικής της

Στρατιωτικής Σχολής Αξιωµατικών Σωµάτων.
γ) Από τους απόφοιτους της ειδικότητας Τεχνίτη Δικτύων και

Συστηµάτων Ηλεκτρονικών Υπολογιστών της Σχολής Μονίµων
Υπαξιωµατικών. 

δ) Από τους απόφοιτους της ειδικότητας Πληροφορικής της
κατεύθυνσης της Τεχνολογικής Υποστήριξης της Σχολής Μονί-
µων Υπαξιωµατικών Αεροπορίας. 

ε) Από το σύνολο των υπηρετούντων αξιωµατικών του Σώµα-
τος Έρευνας - Πληροφορικής και της γενικής ειδικότητας Αρχι-
τεχνίτη Έρευνας - Πληροφορικής των Αρχιτεχνιτών Σωµάτων του
Στρατού Ξηράς, καθώς και του Σώµατος Έρευνας - Πληροφορι-
κής και του Σώµατος Τεχνικής Υποστήριξης ειδικότητας Έρευνας
- Πληροφορικής της Πολεµικής Αεροπορίας.

στ) Από το σύνολο των υπηρετούντων Ανθυπασπιστών, υπα-
ξιωµατικών και Επαγγελµατιών Οπλιτών του Σώµατος Έρευνας -
Πληροφορικής του Στρατού Ξηράς.

ζ) Από το σύνολο των υπηρετούντων, Ανθυπασπιστών, υπαξιω-
µατικών και Επαγγελµατιών Οπλιτών ειδικότητας Ηλεκτρονικών
Υπολογιστών και Δικτύων και Επιχειρήσεων Επικοινωνιών µε εξει-
δίκευση Πληροφορικής/Λογισµικού και Κυβερνοάµυνας του Πο-
λεµικού Ναυτικού.

η) Από το σύνολο των υπηρετούντων, Ανθυπασπιστών, υπαξιω-
µατικών και Επαγγελµατιών Οπλιτών της ειδικότητας Πληροφο-
ρικής του Τεχνικού Σώµατος της Πολεµικής Αεροπορίας.

θ) Με µετατάξεις στελεχών µέχρι τον βαθµό του Συνταγµα-
τάρχη, και αντιστοίχων, των τριών Κλάδων των Ενόπλων Δυνά-
µεων.

2. Με απόφαση της Διεύθυνσης Πληροφορικής του Γενικού
Επιτελείου Εθνικής Άµυνας συντάσσονται πίνακες µε τη σειρά
αρχαιότητας των εντασσόµενων στο Κοινό Σώµα Πληροφορικής
(ΠΛΗ) στελεχών των περ. ε) έως η) της παρ. 1, οι οποίοι κυρώνο-
νται από τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας.

3. Με απόφαση του Υπουργού Εθνικής Άµυνας, η οποία εκδί-
δεται µετά από εισήγηση του Αρχηγού του Γενικού Επιτελείου
Εθνικής Άµυνας (Γ.Ε.ΕΘ.Α.), που εκδίδεται εντός δύο (2) µηνών
από την έναρξη ισχύος του παρόντος, προκηρύσσονται οι θέσεις
του Κοινού Σώµατος Πληροφορικής (ΠΛΗ) προς πλήρωση µε µε-
τάταξη, καθορίζονται η διαδικασία, οι λοιπές προϋποθέσεις
πέραν της προϋπόθεσης του δεύτερου εδαφίου της παρούσας,
τα δικαιολογητικά και κάθε άλλο θέµα σχετικό µε τη στελέχωση
θέσεων της περ. θ) της παρ. 1. Στις προϋποθέσεις των προκηρύ-
ξεων περιλαµβάνεται σε κάθε περίπτωση η προϋπηρεσία για του-
λάχιστον δύο (2) έτη κατά την τελευταία δεκαετία σε θέσεις
πληροφορικής, µηχανογράφησης ή διαχείρισης δικτύων και βά-
σεων δεδοµένων. Μόνο για την αρχική στελέχωση των θέσεων
του Κοινού Σώµατος Πληροφορικής (ΠΛΗ) σύµφωνα µε την περ.
θ) της παρ. 1 του παρόντος, προϋπόθεση αποτελεί η κατοχή πτυ-
χίου Ανώτατου Εκπαιδευτικού Ιδρύµατος της ηµεδαπής στον
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τοµέα της Πληροφορικής σύµφωνα µε τον Πίνακα 1 του Παραρ-
τήµατος Α’ του π.δ. 85/2022 (Α’ 232) ή αρµοδίως αναγνωρισµέ-
νου πτυχίου της αλλοδαπής. 

4. Μετά από την ολοκλήρωση της διαδικασίας των µετατάξεων
σύµφωνα µε την παρ. 3, το Συµβούλιο Αρχηγών Γενικών Επιτε-
λείων (ΣΑΓΕ) καταρτίζει µε απόφασή του πίνακα µετατασσόµε-
νων µε σειρά αρχαιότητας και πίνακα µη µετατασσόµενων. Η
απόφασή του ΣΑΓΕ κοινοποιείται στους ενδιαφερόµενους εντός
δέκα (10) ηµερών από την έκδοσή της. Αυτοί έχουν δικαίωµα
άσκησης ενδικοφανούς προσφυγής κατά της απόφασης προς
τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας εντός προθεσµίας πέντε (5) ηµε-
ρών από την κοινοποίησή της. Μετά από την άπρακτη πάροδο
της προθεσµίας υποβολής της παραπάνω προσφυγής ή την απά-
ντηση επί της προσφυγής που έχει υποβληθεί, οι πίνακες µετα-
τασσόµενων και µη µετατασσόµενων κυρώνονται από τον
Υπουργό Εθνικής Άµυνας.

5. Η µετάταξη στο Κοινό Σώµα Πληροφορικής (ΠΛΗ) και η
ένταξη των µετατασσόµενων στην επετηρίδα του Σώµατος ενερ-
γείται µε προεδρικό διάταγµα, το οποίο εκδίδεται ύστερα από
πρόταση του Υπουργού Εθνικής Άµυνας. Οι µετατασσόµενοι στο
Κοινό Σώµα µεταφέρουν σε αυτό την οργανική θέση του Κλάδου
τους όταν δεν υφίσταται αντίστοιχη κενή σε αυτό.

6. Το σύνολο των υφιστάµενων, κατά την έναρξη ισχύος του
παρόντος, οργανικών θέσεων, στις οποίες υπηρετούν τα στελέχη
των περ. ε), στ), ζ) και η) της παρ. 1, µεταφέρεται στο Κοινό Σώµα
Πληροφορικής (ΠΛΗ).

7. Το σύνολο των υπηρετούντων, κατά την έναρξη ισχύος του
παρόντος, στελεχών των περ. ε), στ), ζ) και η) της παρ. 1, εντάσ-
σονται από την έναρξη ισχύος του παρόντος στο Κοινό Σώµα
Πληροφορικής (ΠΛΗ), διατηρώντας τη µεταξύ τους σειρά αρχαι-
ότητας. 

Άρθρο 50
Μονάδες υπηρεσίας προσωπικού Κοινού Σώµατος 

Πληροφορικής

Το στρατιωτικό προσωπικό του Κοινού Σώµατος Πληροφορι-
κής (ΠΛΗ) των Ενόπλων Δυνάµεων τοποθετείται, διατίθεται, µε-
τατίθεται και αποσπάται αποκλειστικά στις Διευθύνσεις Πλη-
ροφορικής και Κυβερνοασφάλειας (Μονάδα 1864) του Γενικού
Επιτελείου Εθνικής Άµυνας και σε διευθύνσεις, τµήµατα, γραφεία
πληροφορικής και κέντρα υποστήριξης πληροφορικών συστηµά-
των και ανάπτυξης λογισµικού στο Υπουργείο Εθνικής Άµυνας,
στα Γενικά Επιτελεία, στις µείζονες διοικήσεις, στους µείζονες
σχηµατισµούς και στις λοιπές µονάδες και υπηρεσίες των Ενό-
πλων Δυνάµεων, καθώς και σε θέσεις στο εξωτερικό συναφείς
µε την ειδικότητά του.

Άρθρο 51
Ιεραρχία και εξέλιξη των αξιωµατικών
του Κοινού Σώµατος Πληροφορικής

1. Για τα συµβούλια κρίσεων και προαγωγών των στελεχών του
Κοινού Σώµατος Πληροφορικής (ΠΛΗ) εφαρµόζονται αναλόγως
οι διατάξεις του Κεφαλαίου Δ’ του ν. 3883/2010 (Α’ 167) σχετικά
µε τα συµβούλια κρίσεων και προαγωγών των Κοινών Σωµάτων
των Ενόπλων Δυνάµεων.

2. Τα στελέχη που µετατάσσονται στο Κοινό Σώµα Πληροφο-
ρικής (ΠΛΗ) διατηρούν τον βαθµό τους και ο χρόνος που έχουν
διανύσει σε αυτόν πριν από τη µετάταξη λογίζεται ως χρόνος
υπηρεσίας στον αντίστοιχο βαθµό του Κοινού Σώµατος Πληρο-
φορικής (ΠΛΗ). Ο υπολογισµός του συνολικού χρόνου υπηρε-
σίας τους εξακολουθεί να ισχύει και µετά από τη µετάταξή τους
στο Κοινό Σώµα Πληροφορικής (ΠΛΗ). Ειδικά για την αρχαιότητα
µεταξύ των µετατασσόµενων στο Κοινό Σώµα Πληροφορικής
(ΠΛΗ) λαµβάνεται υπόψη η σειρά αρχαιότητας που είχαν µεταξύ
τους οι µετατασσόµενοι προ της µετάταξης. Οι µετατασσόµενοι
στο Κοινό Σώµα Πληροφορικής (ΠΛΗ) σύµφωνα µε την περ. θ’
της παρ. 1 του άρθρου 49 καθίστανται νεότεροι όσων οµοιοβάθ-
µων τους έχουν ήδη ενταχθεί σε αυτό, εφόσον απέκτησαν τον
βαθµό που φέρουν κατά το ίδιο έτος.

3. Ειδικά για την προαγωγή των στελεχών του Κοινού Σώµατος
Πληροφορικής (ΠΛΗ) στον επόµενο βαθµό δεν απαιτείται η συ-
µπλήρωση του τυπικού προσόντος του χρόνου διοίκησης ή ειδι-
κής υπηρεσίας.

4. Τα άρθρα 3 και 5 του ν. 2439/1996 (Α’ 219), περί των βαθµών
και της εξέλιξης και του ελάχιστου χρόνου παραµονής στον
βαθµό, αντιστοίχως, καθώς και το άρθρο 23 και η παρ. 4 του άρ-
θρου 27 του ν. 3883/2010, περί του καταληκτικού βαθµού και του
χρόνου προαγωγής, αντιστοίχως, των αξιωµατικών που προέρχο-
νται από Ανώτερες Στρατιωτικές Σχολές Υπαξιωµατικών, εξακο-
λουθούν να εφαρµόζονται για τους αξιωµατικούς αυτούς µετά
από την ένταξη ή τη µετάταξή τους στο Κοινό Σώµα Πληροφορι-
κής (ΠΛΗ). 

Άρθρο 52
Στολές - Βαθµοί - Έµβληµα - Ηθικές αµοιβές

1. Η στολή, η ονοµασία των βαθµών και τα διακριτικά των βαθ-
µών των στελεχών του Κοινού Σώµατος Πληροφορικής (ΠΛΗ)
είναι αυτά των στελεχών των Κοινών Σωµάτων των Ενόπλων Δυ-
νάµεων. Το διακριτικό οπλόσηµο του Σώµατος στις στολές και το
έµβληµα του Κοινού Σώµατος Πληροφορικής (ΠΛΗ) είναι το ίδιο
µε αυτό του Σώµατος Έρευνας - Πληροφορικής του Στρατού
Ξηράς.

2. Όσοι εντάσσονται ή µετατάσσονται στο Κοινό Σώµα Πληρο-
φορικής (ΠΛΗ) εξακολουθούν να φέρουν τα παράσηµα, τα µε-
τάλλια, τις διαµνηµονεύσεις και τα διακριτικά σήµατα που τους
είχαν απονεµηθεί προ της, κατά περίπτωση, ένταξης ή µετάταξης
σε αυτό.

Άρθρο 53
Οικονοµική και διοικητική µέριµνα

1. Ως προς τα θέµατα οικονοµικής και διοικητικής µέριµνας,
υγειονοµικής περίθαλψης, ασφάλισης, µετοχικής σχέσης στα Με-
τοχικά Ταµεία, στους Ειδικούς Λογαριασµούς Αλληλοβοήθειας
και στους Ειδικούς Κλάδους Οικονοµικής Ενίσχυσης Μερισµα-
τούχων των Ενόπλων Δυνάµεων και συµµετοχής σε οικοδοµικούς
συνεταιρισµούς αξιωµατικών, τα στελέχη του Κοινού Σώµατος
Πληροφορικής (ΠΛΗ) εξακολουθούν να διέπονται από τα ισχύο-
ντα στον Κλάδο προέλευσής τους.

2. Ως προς τα θέµατα οικονοµικής και διοικητικής µέριµνας,
υγειονοµικής περίθαλψης, ασφάλισης και µετοχικής σχέσης στα
ταµεία των Ενόπλων Δυνάµεων και συµµετοχής σε οικοδοµικούς
συνεταιρισµούς αξιωµατικών, τα στελέχη του Κοινού Σώµατος
Πληροφορικής (ΠΛΗ) που αποφοιτούν από τη Στρατιωτική Σχολή
Αξιωµατικών Σωµάτων, τη Σχολή Ικάρων, τη Σχολή Μονίµων Υπα-
ξιωµατικών και τη Σχολή Μονίµων Υπαξιωµατικών Αεροπορίας
µετά από την έναρξη ισχύος του παρόντος διέπονται από τις δια-
τάξεις που εφαρµόζονται για τα στελέχη του Στρατού Ξηράς. 

Άρθρο 54
Αποστρατευτικός βαθµός - Τροποποίηση περ. γ)

παρ. 1 άρθρου 22 ν. 2439/1996

Στο δεύτερο εδάφιο της περ. γ’ της παρ. 1 του άρθρου 22 του
ν. 2439/1996 (Α’ 219), περί των αποστρατευτικών βαθµών και των
τιµητικών διακρίσεων των αξιωµατικών των ενόπλων δυνάµεων,
επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) η λέξη «Ιατρού» αντι-
καθίσταται από τις λέξεις «Υγειονοµικού Ιατρού», β) η λέξη
«Στρατολογικού» αντικαθίσταται από τη λέξη «Νοµικού», γ) προ-
στίθενται οι λέξεις «και Πληροφορικής», και η περ. γ’, κατόπιν νο-
µοτεχνικών βελτιώσεων, διαµορφώνεται ως εξής:

«γ. Ο ανώτερος βαθµός προβλέπεται εν ενεργεία γι’ αυτούς,
όπως ορίζεται στο άρθρο 3 και στην παρ. 17 του άρθρου 20. Οι
προϋποθέσεις αυτές δεν απαιτούνται για τους Υποστρατήγους
Σωµάτων του Σ.Ξ. Τεχνικού, Εφοδιασµού και Μεταφορών, Υλικού
Πολέµου, τους Υποστρατήγους και αντιστοίχους των άλλων Κλά-
δων της ειδικότητας Οικονοµικού, Υποπτεράρχους Ελεγκτές Αε-
ράµυνας, τους Υποστρατήγους και αντιστοίχους των άλλων
Κλάδων της ειδικότητας Υγειονοµικού Ιατρού και τους Υποστρα-
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τήγους Νοµικού, Οικονοµικών Επιθεωρητών και Πληροφορικής,
οι οποίοι κατ’ εξαίρεση δύναται να προαχθούν στον εν αποστρα-
τεία βαθµό του Αντιστράτηγου - Αντιναυάρχου - Αντιπτεράρχου,
αντίστοιχα.»

Άρθρο 55
Διακρίσεις και ειδικότητες - Τροποποίηση 

άρθρου 3 ν. 3883/2010

Στο άρθρο 3 του ν. 3883/2010 (Α’ 167), περί των διακρίσεων
και των ειδικοτήτων των αξιωµατικών των ενόπλων δυνάµεων,
επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) η υποπερ. (4) της
περ. β’ της παρ. 1 καταργείται, β) το στοιχείο (δ) της υποπερ. (14)
της περ. β’ της παρ. 1 καταργείται, γ) η υποπερ. (6) της περ. δ’
της παρ. 3 καταργείται, δ) στην υποπερ. (8) της περ. δ’ της παρ.
3, διαγράφονται οι λέξεις «, Έρευνας Πληροφορικής», ε) η παρ.
4 αντικαθίσταται, και το άρθρο 3, κατόπιν νοµοτεχνικών βελτιώ-
σεων, διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 3
Διακρίσεις - Ειδικότητες

1. Οι Αξιωµατικοί του Σ.Ξ. διακρίνονται σε:
α. Όπλων:
(1) Πεζικού
(2) Ιππικού-Τεθωρακισµένων
(3) Πυροβολικού
(4) Μηχανικού
(5) Διαβιβάσεων - Ηλεκτρονικού Πολέµου
(6) Αεροπορίας Στρατού
β. Σωµάτων:
(1) Τεχνικού
(2) Εφοδιασµού - Μεταφορών
(3) Υλικού Πολέµου, µε τις γενικές ειδικότητες:
(α) Υλικού Πολέµου
(β) Πυροτεχνουργών
(4) [Καταργείται]
(5) Υγειονοµικού, µε τις γενικές ειδικότητες:
(α) Ιατρού
(β) Οδοντιάτρου
(γ) Κτηνιάτρου
(δ) Φαρµακοποιού
(ε) Ψυχολόγου
(στ) Νοσηλευτικής
(ζ) Λοιπών Ειδικοτήτων, µε τις γενικές ειδικότητες:
(1) Διαχειριστών Υγειονοµικού
(2) Διοικητικών Υγειονοµικού
(6) Οικονοµικού
(7) Γεωγραφικού, µε τις γενικές ειδικότητες:
(α) Γεωγραφικού
(β) Αρχιτεχνιτών Τυπογράφων
(8) [Έχει καταργηθεί]
(9) Στρατιωτικών Γραµµατέων, µε τις γενικές ειδικότητες:
(α) Στρατιωτικών Γραµµατέων 
(β) Διερµηνέων
(10) Ταχυδροµικού
(11) Μουσικού
(12) Φροντιστών, µε τις γενικές ειδικότητες που υπάγονται στα

αντίστοιχα Όπλα:
(α) Πεζικού
(β) Ιππικού - Τεθωρακισµένων
(γ) Πυροβολικού
(δ) Μηχανικού
(ε) Διαβιβάσεων - Ηλεκτρονικού Πολέµου
(στ) Αεροπορίας Στρατού
(13) Αρχιτεχνιτών Όπλων, µε τις γενικές ειδικότητες που υπά-

γονται στα αντίστοιχα Όπλα:
(α) Πεζικού
(β) Ιππικού - Τεθωρακισµένων
(γ) Πυροβολικού
(δ) Μηχανικού

(ε) Διαβιβάσεων - Ηλεκτρονικού Πολέµου
(στ) Αεροπορίας Στρατού
(14) Αρχιτεχνιτών Σωµάτων, µε τις γενικές ειδικότητες που

υπάγονται στα αντίστοιχα Σώµατα:
(α) Τεχνικού
(β) Εφοδιασµού και Μεταφορών
(γ) Υλικού Πολέµου
(δ) [Καταργείται]
(ε) Υγειονοµικού και Κτηνιατρικού Υλικού.
2. Οι Αξιωµατικοί του ΠΝ διακρίνονται σε:
α. Μαχίµους
β. Μηχανικούς
γ. Σωµάτων:
(1) Οικονοµικού
(2) Υγειονοµικού, µε τις γενικές ειδικότητες:
(α) Ιατρού
(β) Οδοντιάτρου
(γ) Κτηνιάτρου
(δ) Φαρµακοποιού
(ε) Ψυχολόγου
(στ) Νοσηλευτικής
(2Α) Ειδικών Επιστηµόνων
(3) Ειδικοτήτων.
3. Οι Αξιωµατικοί της ΠΑ διακρίνονται σε:
α. Ιπτάµενους
β. Μηχανικούς (Αεροσκαφών, Τηλεπικοινωνιών - Ηλεκτρονικών

και Αεροπορικών Εγκαταστάσεων)
γ. Αεράµυνας
δ. Σωµάτων:
(1) Οικονοµικών
(2) Υγειονοµικών, µε τις γενικές ειδικότητες:
(α) Ιατρού
(β) Οδοντιάτρου
(γ) Κτηνιάτρου
(δ) Φαρµακοποιού
(ε) Ψυχολόγου
(στ) Νοσηλευτικής
(3) Εφοδιαστών
(4) Διοικητικών
(5) Μετεωρολόγων
(6) [Καταργείται]
(6Α) Ειδικών Επιστηµόνων
(7) Ραδιοναυτίλων
(8) Τεχνικής Υποστήριξης (Μηχανικών, Οπλουργών, Αεράµυ-

νας, Ηλεκτρολόγων, Τηλεπικοινωνιών - Ηλεκτρονικών, Συντηρη-
τών Αεροπορικών Εγκαταστάσεων, Εφοδιαστών)

(9) Υπηρεσιών Υποστήριξης (Διοικητικών, Πληροφοριών, Με-
τεωρολόγων, Οικονοµικών, Άµυνας Αεροδροµίων)

(10) Μουσικών.
4. Οι Αξιωµατικοί των ΚΣ διακρίνονται σε:
α. Νοµικού (ΝΟΜ)
β. Οικονοµικών Επιθεωρητών (ΟΕ)
γ. Πληροφορικής (ΠΛΗ)
δ. Στρατιωτικών Δικαστικών Γραµµατέων (ΣΔΓ)
ε. Στρατιωτικών Ιερέων.»

Άρθρο 56
Καταληκτικός βαθµός - Τροποποίηση περ. α), γ) 

και δ) άρθρου 23 ν. 3883/2010

Στο άρθρο 23 του ν. 3883/2010 (Α’ 167), περί του καταληκτικού
βαθµού των αξιωµατικών των Ενόπλων Δυνάµεων, επέρχονται οι
ακόλουθες τροποποιήσεις: 

α) στο στοιχείο (α) της υποπερ. (2) της περ. α’, αα) οι λέξεις
«Ιατρούς Υγειονοµικού» αντικαθίστανται από τις λέξεις «Υγει-
ονοµικού Ιατρούς» και αβ) διαγράφονται οι λέξεις «και Έρευνας
Πληροφορικής», β) στο στοιχείο (β) της υποπερ. (2) της περ. α’,
βα) η λέξη «Οδοντιάτρους» αντικαθίσταται από τις λέξεις «Υγει-
ονοµικού Οδοντιάτρους» και ββ) οι λέξεις «Κτηνιάτρους Υγει-
ονοµικού» αντικαθίστανται από τη λέξη «Κτηνιάτρους», γ) στην
υποπερ. (3) της περ. β’, οι λέξεις «Ιατρούς Υγειονοµικού» αντικα-
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θίστανται από τις λέξεις «Υγειονοµικού Ιατρούς», δ) στην υποπερ.
(3) της περ. γ’, δα) η λέξη «Οδοντιάτρους» αντικαθίσταται από
τις λέξεις «Υγειονοµικού Οδοντιάτρους» και δβ) διαγράφονται οι
λέξεις «και Έρευνας Πληροφορικής», ε) στην υποπερ. (4) της
περ. β’, η λέξη «Οδοντιάτρους» αντικαθίσταται από τις λέξεις
«Υγειονοµικού Οδοντιάτρους», στ) στην υποπερ. (1) της περ. δ’,
προστίθενται οι λέξεις «και Πληροφορικής», και το άρθρο 23, κα-
τόπιν νοµοτεχνικών βελτιώσεων, διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 23
Καταληκτικοί βαθµοί

Οι καταληκτικοί βαθµοί των Αξιωµατικών είναι οι εξής:
α. Για τους Αξιωµατικούς του ΣΞ:
(1) Στρατηγός, για τους Αξιωµατικούς Όπλων.
(2) Για τους Αξιωµατικούς Σωµάτων:
(α) Υποστράτηγος για τους Αξιωµατικούς Τεχνικού, Εφοδια-

σµού - Μεταφορών, Υλικού Πολέµου, Υγειονοµικού Ιατρούς, Οι-
κονοµικού και Γεωγραφικού.

(β) Ταξίαρχος για τους Αξιωµατικούς Υγειονοµικού Οδοντιά-
τρους, Φαρµακοποιούς, Ψυχολόγους, Κτηνιάτρους και Νοσηλευ-
τικής.

(3) Συνταγµατάρχης για τους Αξιωµατικούς που:
(α) Δεν κρίνονται κατάλληλοι για την άσκηση διοίκησης µονά-

δας εκστρατείας.
(β) Προέρχονται από Υπαξιωµατικούς αποφοίτους ΑΣΣΥ πτυ-

χιούχους Α.Ε.Ι..
(γ) Έχουν καταταγεί µε διαγωνισµό.
(4) Αντισυνταγµατάρχης για τους Αξιωµατικούς που προέρχο-

νται από Υπαξιωµατικούς αποφοίτους ΑΣΣΥ και δεν είναι πτυχι-
ούχοι Α.Ε.Ι..

(5) Ταγµατάρχης για τους λοιπούς Αξιωµατικούς.
(6) Υπολοχαγός για τους εθελοντές µακράς θητείας.
β. Για τους Αξιωµατικούς του ΠΝ:
(1) Ναύαρχος για τους Μαχίµους Αξιωµατικούς.
(2) Αντιναύαρχος για τους Μηχανικούς (ως Γενικούς Επιθεω-

ρητές ΠΝ, είτε Διοικητές Διοίκησης Διοικητικής Μέριµνας Ναυτι-
κού (ΔΔΜΝ) είτε Διοικητές Διοίκησης Ναυτικής Εκπαίδευσης
(ΔΝΕ)).

(3) Υποναύαρχος για τους λοιπούς Μηχανικούς Αξιωµατικούς,
τους Αξιωµατικούς Οικονοµικού και τους Υγειονοµικού Ιατρούς.

(4) Αρχιπλοίαρχος για τους Αξιωµατικούς Οδοντιάτρους, Κτη-
νιάτρους, Φαρµακοποιούς, Ψυχολόγους και Νοσηλευτικής.

(5) Πλοίαρχος για τους Αξιωµατικούς Ειδικούς Επιστήµονες
και αποφοίτους ΑΣΣΥ πτυχιούχους Α.Ε.Ι..

(6) Αντιπλοίαρχος για τους Αξιωµατικούς που προέρχονται από
Υπαξιωµατικούς αποφοίτους ΑΣΣΥ και δεν είναι πτυχιούχοι Α.Ε.Ι..

(7) Πλωτάρχης για τους λοιπούς Αξιωµατικούς.
(8) Ανθυποπλοίαρχος για τους εθελοντές µακράς θητείας.
γ. Για τους Αξιωµατικούς της ΠΑ:
(1) Πτέραρχος για τους Ιπταµένους Αξιωµατικούς.
(2) Αντιπτέραρχος για τους Μηχανικούς Αξιωµατικούς (µόνο

ως Γενικούς Επιθεωρητές ΠΑ).
(3) Υποπτέραρχος για τους Αξιωµατικούς Αεράµυνας, Υγει-

ονοµικού Ιατρούς, Οικονοµικών, Εφοδιαστών, Διοικητικών και Με-
τεωρολόγων.

(4) Ταξίαρχος για τους Αξιωµατικούς Υγειονοµικού Οδοντιά-
τρους, Κτηνιάτρους, Φαρµακοποιούς, Ψυχολόγους και Νοσηλευ-
τικής.

(5) Σµήναρχος για τους Αξιωµατικούς Ειδικούς Επιστήµονες
και τους αποφοίτους ΑΣΣΥ πτυχιούχους Α.Ε.Ι..

(6) Αντισµήναρχος για τους Αξιωµατικούς που προέρχονται
από Υπαξιωµατικούς αποφοίτους ΑΣΣΥ και δεν είναι πτυχιούχοι
Α.Ε.Ι..

(7) Επισµηναγός για τους λοιπούς Αξιωµατικούς.
(8) Υποσµηναγός για τους εθελοντές µακράς θητείας.
δ. Για τους Αξιωµατικούς των ΚΣ:
(1) Υποστράτηγος για τους Αξιωµατικούς Νοµικού, Οικονοµι-

κών Επιθεωρητών και Πληροφορικής.
(2) Υποστράτηγος για τους Αξιωµατικούς Στρατιωτικούς Δικα-

στικούς Γραµµατείς και Ταξίαρχος για τους Στρατιωτικούς Ιερείς,

εφόσον είναι πτυχιούχοι Α.Σ.Ε.Ι. ή Α.Ε.Ι..
(3) Συνταγµατάρχης για τους Αξιωµατικούς Δικαστικούς Γραµ-

µατείς και τους Στρατιωτικούς Ιερείς, εφόσον δεν είναι πτυχιού-
χοι Α.Σ.Ε.Ι. ή Α.Ε.Ι..

(4) Ταγµατάρχης για τους Αξιωµατικούς Διοικητικού Στρατο-
λογικού.

ε. Για τους Αξιωµατικούς Ειδικών Καταστάσεων όλων των Κλά-
δων των ΕΔ:

(1) Ταξίαρχος και αντίστοιχοι για τους Αξιωµατικούς Υπηρε-
σίας Γραφείου, αποφοίτους της Ανώτατης Διακλαδικής Σχολής
Πολέµου.

(2) Συνταγµατάρχης και αντίστοιχοι για τους Αξιωµατικούς
Υπηρεσίας Γραφείου και για τους Αξιωµατικούς:

(α) Ελαφράς Υπηρεσίας του ΣΞ, αποφοίτους Σχολής Πολέµου
Στρατού Ξηράς (ΣΠΣΞ).

(β) Υπηρεσίας Ξηράς του ΠΝ, αποφοίτους Σχολής Πολέµου
Πολεµικού Ναυτικού (ΣΠΠΝ).

(γ) Υπηρεσίας Εδάφους της ΠΑ, αποφοίτους Σχολής Πολέµου
Πολεµικής Αεροπορίας (ΣΠΠΑ).

(δ) Ελαφράς Υπηρεσίας των ΚΣ.
(3) Αντισυνταγµατάρχης και αντίστοιχοι για τους κάτωθι Αξιω-

µατικούς που δεν είναι απόφοιτοι ΣΠΣΞ, ΣΠΠΝ ή ΣΠΠΑ, ή είναι
απόφοιτοι µε βαθµό χαµηλότερο του «λίαν καλώς»:

(α) Ελαφράς Υπηρεσίας του ΣΞ.
(β) Υπηρεσίας Ξηράς του ΠΝ.
(γ) Υπηρεσίας Εδάφους της ΠΑ.
(4) Λοχαγός και αντίστοιχοι για τους Αξιωµατικούς Υπηρεσίας

Γραφείου που προέρχονται από Υπαξιωµατικούς αποφοίτους
ΑΣΣΥ.

(5) Υπολοχαγός και αντίστοιχοι για τους Αξιωµατικούς Ελα-
φράς Υπηρεσίας του ΣΞ, Υπηρεσίας Ξηράς του ΠΝ και Υπηρε-
σίας Εδάφους της ΠΑ που προέρχονται από Υπαξιωµατικούς
αποφοίτους ΑΣΣΥ.

(6) Οι Αξιωµατικοί Υπηρεσίας Γραφείου, Ελαφράς Υπηρεσίας
του ΣΞ και των ΚΣ, Υπηρεσίας Ξηράς του ΠΝ και Υπηρεσίας Εδά-
φους της ΠΑ παραµένουν εντεταγµένοι στις επετηρίδες τους και
δεν καταλαµβάνουν οργανικές θέσεις. Κρίνονται, όπως και οι λοι-
ποί οµοιόβαθµοί τους και, αν κριθούν προακτέοι, προάγονται µε
την προαγωγή του αµέσως αρχαιοτέρου τους. Η φοίτησή τους
στη ΣΠΣΞ, στη ΣΠΠΝ, στη ΣΠΠΑ και στην ΑΔΙΣΠΟ είναι προαιρε-
τική και γίνεται µόνο µετά από επιθυµία τους και σύµφωνη γνώµη
- γνωµοδότηση της Ανωτάτης Υγειονοµικής Επιτροπής του οι-
κείου Κλάδου.»

Άρθρο 57
Αποστρατευτικός βαθµός - Αντικατάσταση περ. δ) 

παρ. 1 άρθρου 32 ν. 3883/2010

Η περ. δ’ της παρ. 1 του άρθρου 32 του ν. 3883/2010 (Α’ 167),
περί του αποστρατευτικού βαθµού των αξιωµατικών των ενόπλων
δυνάµεων, αντικαθίσταται ως εξής: 

«δ. Η προϋπόθεση αυτή δεν απαιτείται για τους Υποστρατή-
γους Σωµάτων του ΣΞ Τεχνικού, Εφοδιασµού - Μεταφορών και
Υλικού Πολέµου, Υποστρατήγους, Υποναυάρχους ή Υποπτεράρ-
χους της ειδικότητας Οικονοµικού, Υποπτεράρχους Αεράµυνας,
Εφοδιαστές, Διοικητικούς και Μετεωρολόγους, Υποστρατήγους,
Υποναυάρχους ή Υποπτεράρχους ειδικότητας Ιατρού, τους Υπο-
στρατήγους Νοµικού, τους Υποστρατήγους Οικονοµικών Επιθε-
ωρητών και τους Υποστρατήγους Πληροφορικής, οι οποίοι κατ’
εξαίρεση δύνανται να προαχθούν στο βαθµό του Αντιστράτηγου
και αντιστοίχων.»

Άρθρο 58
Τεχνητή νοηµοσύνη και αναλυτική δεδοµένων

στις Ένοπλες Δυνάµεις

1. Στη Διεύθυνση Πληροφορικής του Γενικού Επιτελείου Εθνι-
κής Άµυνας συστήνεται Τµήµα Τεχνητής Νοηµοσύνης. Το Τµήµα
Τεχνητής Νοηµοσύνης είναι αρµόδιο για:

α) Την ανάπτυξη και ενσωµάτωση τεχνολογιών Τεχνητής Νοη-
µοσύνης σε στρατιωτικά συστήµατα και εφαρµογές. 
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β) Την προώθηση της καινοτοµίας και της τεχνολογικής ανά-
πτυξης στον τοµέα της Τεχνητής Νοηµοσύνης µε στόχο την ενί-
σχυση της εθνικής ασφάλειας.

γ) Τη συνεργασία µε τους αρµόδιους φορείς και υπηρεσίες και
τη συµβολή στην ανάπτυξη της εθνικής στρατηγικής στον τοµέα
της Τεχνητής Νοηµοσύνης.

δ) Την ανάπτυξη εφαρµογών Τεχνητής Νοηµοσύνης µε σκοπό
τη βελτίωση της εσωτερικής λειτουργίας των Γενικών Επιτελείων
και του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας, µε ειδική έµφαση στην αυ-
τοµατοποίηση, ανάλυση δεδοµένων και αναγνώριση προτύπων.

ε) Την εκπόνηση ερευνητικών έργων και µελετών στον τοµέα
της Τεχνητής Νοηµοσύνης που σχετίζονται µε την εθνική άµυνα
και ασφάλεια. 

στ) Την παρακολούθηση και αξιολόγηση των παγκόσµιων τά-
σεων και εξελίξεων στον τοµέα της Τεχνητής Νοηµοσύνης και τη
συµµετοχή σε διεθνή προγράµµατα και συνεργασίες.

ζ) Τη διασφάλιση της συµµόρφωσης των συστηµάτων Τεχνη-
τής Νοηµοσύνης µε την εθνική και ευρωπαϊκή νοµοθεσία σχετικά
µε την Τεχνητή Νοηµοσύνη, καθώς και µε τις αρχές της ηθικής
ακεραιότητας, υπεύθυνης ανάπτυξης και χρήσης της Τεχνητής
Νοηµοσύνης.

2. Στη Διεύθυνση Πληροφορικής του Γενικού Επιτελείου Εθνι-
κής Άµυνας συστήνεται Τµήµα Αναλυτικής Δεδοµένων (Data
Science). Το Τµήµα Αναλυτικής Δεδοµένων είναι αρµόδιο για τη
συλλογή, αποθήκευση, ανάλυση, ασφάλεια, επεξεργασία, διαχεί-
ριση και ορθή χρήση µεγάλων δεδοµένων (Big Data), µε σκοπό
την επιχειρησιακή αξιοποίησή τους και την εξαγωγή συµπερα-
σµάτων και γνώσης στον τοµέα της εθνικής άµυνας.

3. Τα Τµήµατα των παρ. 1 και 2 στελεχώνονται από εξειδικευ-
µένο προσωπικό των τριών Κλάδων των Ενόπλων Δυνάµεων, το
οποίο κατέχει συναφείς τίτλους σπουδών.

4. Το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας δύναται να συµπράττει µε εκ-
παιδευτικά ιδρύµατα του εσωτερικού ή του εξωτερικού για την
εκπαίδευση στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων στον τοµέα της
τεχνητής νοηµοσύνης και της αναλυτικής δεδοµένων, συνάπτο-
ντας µνηµόνια συνεργασίας.

5. Τα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων δύνανται να λαµβάνουν
εκπαιδευτική άδεια µε αποδοχές για την απόκτηση τίτλου σπου-
δών ή και τη διενέργεια µετεκπαίδευσης (fellowship) στον τοµέα
της τεχνητής νοηµοσύνης και της αναλυτικής δεδοµένων.

ΜΕΡΟΣ E’
ΛΟΙΠΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ

Άρθρο 59
Ρύθµιση ληξιπρόθεσµων οφειλών του Εθνικού 

Οργανισµού Παροχής Υπηρεσιών Υγείας 
προς τα στρατιωτικά νοσοκοµεία

για το χρονικό διάστηµα 2012 - 2022

Ποσοστό ενενήντα τοις εκατό (90%) επί των οφειλών του Εθνι-
κού Οργανισµού Παροχής Υπηρεσιών Υγείας (Ε.Ο.Π.Υ.Υ.) προς
τα στρατιωτικά νοσοκοµεία, πλην του Νοσηλευτικού Ιδρύµατος
Μετοχικού Ταµείου Στρατού (Ν.Ι.Μ.Τ.Σ.), που αφορούν στο χρο-
νικό διάστηµα από το έτος 2012 έως το έτος 2022, συνολικού
ύψους εκατόν έξι εκατοµµυρίων οκτακοσίων πενήντα χιλιάδων
πεντακοσίων πενήντα ενός (106.850.551) ευρώ, που δεν έχουν
ήδη αποπληρωθεί σύµφωνα µε την ισχύουσα διαδικασία εξόφλη-
σης, καταβάλλεται από τον Ε.Ο.Π.Υ.Υ. εντός ενός (1) έτους από
την έναρξη ισχύος του παρόντος και το υπόλοιπο δέκα τοις εκατό
(10%) των ανωτέρω οφειλών, διαγράφεται. 

Άρθρο 60
Εξόφληση δαπανών στρατιωτικών νοσοκοµείων 
και Νοσηλευτικού Ιδρύµατος Μετοχικού Ταµείου

Στρατού - Προσθήκη παρ. 2 στο άρθρο 25
του ν. 4494/2017

Στο άρθρο 25 του ν. 4494/2017 (Α’ 165), περί της εξόφλησης δα-
πανών των Στρατιωτικών Νοσοκοµείων και του Νοσηλευτικού Ιδρύ-
µατος Μετοχικού Ταµείου Στρατού, προστίθεται παρ. 2 ως εξής: 

«2. Οι δαπάνες προµήθειας φαρµάκων, υγειονοµικού υλικού,
ορθοπεδικού υλικού, χηµικών αντιδραστηρίων και παροχής υπη-
ρεσιών των στρατιωτικών νοσοκοµείων και του Νοσηλευτικού
Ιδρύµατος Μετοχικού Ταµείου Στρατού (Ν.Ι.Μ.Τ.Σ.), που πραγµα-
τοποιήθηκαν από τις 8.4.2023, ήτοι από την έναρξη ισχύος του
ν. 5041/2023 (Α’ 87), έως και τη δηµοσίευση του παρόντος, δύ-
νανται να εξοφληθούν, κατά παρέκκλιση των άρθρων 66, 68 και
132 του ν. 4270/2014 (Α’ 143), του ν. 4412/2016 (Α’147) και του
π.δ. 80/2016 (Α’ 145).» 

Άρθρο 61
Προσδιορισµός της µέγιστης προσαύξησης 
για τον υπολογισµό του ύψους του εφάπαξ 

βοηθήµατος -Τροποποίηση άρθρου 17 ν.δ. 398/1974

1. Στο άρθρο 17 του ν.δ. 398/1974 (Α’ 116), περί καθορισµού
του ποσού του εφάπαξ βοηθήµατος που χορηγείται στους µετό-
χους των Ταµείων Αλληλοβοήθειας Στρατού, Ναυτικού και Αερο-
πορίας, επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στην παρ. 1,
αα) στην περ. α’, διαγράφεται το δεύτερο εδάφιο, αβ) προστίθε-
ται περ. γ’, και το άρθρο 17, κατόπιν νοµοτεχνικών βελτιώσεων,
διαµορφώνεται ως εξής: 

«Άρθρο 17
Καθορισµός ποσού βοηθήµατος

1. Για τον προσδιορισµό του ύψους του εφάπαξ βοηθήµατος
που χορηγείται στους µετόχους που εξέρχονται από την υπηρε-
σία αθροιστικά, σύµφωνα µε τις διατάξεις της παρ. 9 του άρθρου
35 του ν. 4387/2016 (Α’ 85), ισχύουν τα εξής:

α. Για χρόνο µετοχικής σχέσης έως τις 31.12.2014, το ύψος
του βοηθήµατος προκύπτει από τον πολλαπλασιασµό των ετών
συµµετοχής τους στον Ειδικό Λογαριασµό επί του αθροίσµατος
του βασικού µισθού του µισθολογικού κλιµακίου στο οποίο είναι
ενταγµένοι και του επιδόµατος ιδιαίτερων συνθηκών εργασίας
που λαµβάνουν κατά την ηµεροµηνία εξόδου τους από την υπη-
ρεσία, προσαυξηµένου µε το ποσό των εκατόν εβδοµήντα έξι
(176) ευρώ. Χρόνος συµµετοχής στον Ειδικό Λογαριασµό µικρό-
τερος του έτους προσµετράται αναλόγως των µηνών συµµετο-
χής στο έτος αυτό. Για την εφαρµογή του προηγούµενου
εδαφίου τυχόν χρόνος συµµετοχής ίσος ή µεγαλύτερος των δε-
καπέντε (15) ηµερών λογίζεται ως πλήρης µήνας, ενώ τυχόν χρό-
νος συµµετοχής µικρότερος των δεκαπέντε (15) ηµερών δεν
υπολογίζεται.

β. Για χρόνο µετοχικής σχέσης από την 1.1.2015 και εξής, το
ύψος του βοηθήµατος υπολογίζεται σύµφωνα µε την τεχνική
βάση διανεµητικού συστήµατος προκαθορισµένων εισφορών µε
νοητή κεφαλαιοποίηση κατά τον µαθηµατικό τύπο της περ. γ’ της
παρ. 4 του άρθρου 35 του ν. 4387/2016.

γ. Για την εφαρµογή της παρούσας παραγράφου, το επίδοµα
ιδιαιτέρων συνθηκών εργασίας λαµβάνεται υπόψη για τον υπο-
λογισµό του ύψους του εφάπαξ βοηθήµατος, αποκλειστικά, µε
τη µέγιστη προσαύξηση που προβλέπεται στο δεύτερο και τρίτο
εδάφιο της περ. Β’ του άρθρου 127 του ν. 4472/2017 (Α’ 74), την
οποία έλαβαν οι µέτοχοι κατά τα έτη συµµετοχής τους στον Ει-
δικό Λογαριασµό και αφορά την οικογενειακή τους κατάσταση.

2. Με απόφαση του Υπουργού Εθνικής Άµυνας, που εκδίδεται
κατόπιν εισήγησης της οικείας Διοικούσας Επιτροπής, το ύψος
του βοηθήµατος που υπολογίζεται σύµφωνα µε την περ. α’ της
παρ. 1, µπορεί να περιορίζεται αναλόγως της οικονοµικής κατά-
στασης του Ειδικού Λογαριασµού.

3. Η ως άνω απόφαση περί µειώσεως του βοηθήµατος, δέον
όπως εκδίδεται έναν (1) τουλάχιστον µήνα προ της ενάρξεως του
εις ο αναφέρεται οικονοµικού έτους.

4. Για µετόχους που αποβιώνουν, φονεύονται ή εξαφανίζονται
σε πολεµική περίοδο ή σε διατεταγµένη υπηρεσία σε ειρηνική πε-
ρίοδο και δεν έχουν συµπληρώσει εικοσιπενταετή συµµετοχή
στον οικείο Ειδικό Λογαριασµό, το εφάπαξ βοήθηµα που υπολο-
γίζεται σύµφωνα µε την περ. α’ της παρ. 1 προσαυξάνεται ως
εξής:

α) Διά τους έχοντας συµµετοχήν µέχρι 15 ετών, κατά 30%.
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β) Διά τους έχοντας συµµετοχήν άνω των 15 και µέχρι 20 ετών,
κατά 25%. 

γ) Διά τους έχοντας συµµετοχήν άνω των 20 και 25 ετών, κατά
20%.

5. Το κατά την προηγουµένην παράγραφον υπολογιζόµενον
βοήθηµα, συµπεριλαµβανοµένης και της προσαυξήσεως, δεν δύ-
ναται να είναι µικρότερον του αντιστοιχούντος εις 15ετή συµµε-
τοχήν ουδέ µεγαλύτερον του αντιστοιχούντος εις 25ετή τοιαύτην.

6. Για µετόχους, οι οποίοι πριν από τη συµπλήρωση εικοσαε-
τούς συµµετοχής στον οικείο Ειδικό Λογαριασµό εξέρχονται από
το στράτευµα λόγω σωµατικής ανικανότητας ή πεθαίνουν σε µη
διατεταγµένη υπηρεσία, το βοήθηµα που υπολογίζεται, σύµφωνα
µε την περ. α’ της παρ. 1 προσαυξάνεται ως εξής:

α) Διά τους έχοντας συµµετοχήν µέχρι 10 ετών, κατά 20%.
β) Διά τους έχοντας συµµετοχήν άνω των 10 και µέχρι 15 ετών,

κατά 15%.
γ) Διά τους έχοντας συµµετοχήν άνω των 15 και µέχρι 20 ετών,

κατά 10%.
7. Το κατά τα ανωτέρω υπολογιζόµενον βοήθηµα, συµπεριλαµ-

βανοµένης της προσαυξήσεως ταύτης, δεν δύναται να είναι µι-
κρότερον του αντιστοιχούντος εις 10ετή συµµετοχήν, ουδέ
µεγαλύτερον του αντιστοιχούντος εις 20ετή.

8. Οι µέτοχοι της καταστάσεως πολεµικής διαθεσιµότητος Β’
Κατηγορίας δικαιούνται εφ’ άπαξ βοηθήµατος, υπολογιζοµένου
επι τη βάσει των ακεραίων αποδοχών του βαθµού των.»

2. Η ισχύς του παρόντος αρχίζει από 1.1.2023.

Άρθρο 62
Ειδική αποζηµίωση πληρωµάτων πλοίων 

του Πολεµικού Ναυτικού που βρίσκονται σε αποστολή και
ειδική αποζηµίωση προσωπικού των Ενόπλων

Δυνάµεων που εκτελεί ειδικές αποστολές - 
Τροποποίηση άρθρων 127 και 153 ν. 4472/2017 

1. Στο άρθρο 127 του ν. 4472/2017 (Α’ 74), περί επιδοµάτων,
προστίθενται περ. ΚΓ’ και ΚΔ’ ως εξής: 

«ΚΓ. Στα πληρώµατα πλοίων του Πολεµικού Ναυτικού που βρί-
σκονται σε αποστολή χορηγείται ειδική αποζηµίωση. Με κοινή
απόφαση των Υπουργών Εθνικής Άµυνας και Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών καθορίζονται οι δικαιούχοι και το ύψος της ως
άνω αποζηµίωσης ανάλογα µε τον κατεχόµενο βαθµό και τον
τύπο του πλοίου, καθώς και οι όροι και οι προϋποθέσεις χορήγη-
σής της. Η δαπάνη δεν µπορεί να υπερβαίνει ετησίως το ποσό
των είκοσι τεσσάρων εκατοµµυρίων (24.000.000) ευρώ.

ΚΔ. Στο προσωπικό των Ενόπλων Δυνάµεων που εκτελεί ειδι-
κές αποστολές, όπως αυτές καθορίζονται µε απόφαση του
Υπουργού Εθνικής Άµυνας κατόπιν εισήγησης του Συµβουλίου
Αρχηγών Γενικών Επιτελείων (Σ.Α.Γ.Ε.), χορηγείται ειδική αποζη-
µίωση. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Άµυνας και
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών καθορίζονται το ύψος, οι
όροι και οι προϋποθέσεις χορήγησης της ως άνω αποζηµίωσης.
H αποζηµίωση αυτή δεν καταβάλλεται σωρευτικά µε κανενός εί-
δους ηµερήσια αποζηµίωση εκτός έδρας. Η δαπάνη δεν µπορεί
να υπερβαίνει ετησίως το ποσό των δεκαέξι εκατοµµυρίων
(16.000.000) ευρώ. Το  ανωτέρω ποσό δύναται να προσαυξάνεται
µε κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Άµυνας και Εθνικής
Οικονοµίας και Οικονοµικών σε εξαιρετικές περιπτώσεις ειδικών
αποστολών στο εξωτερικό που πραγµατοποιούνται στο πλαίσιο
διεθνών υποχρεώσεων της χώρας, κατόπιν εισήγησης του Συµ-
βουλίου Αρχηγών Γενικών Επιτελείων (Σ.Α.Γ.Ε.).» 

2. Στο δεύτερο εδάφιο της παρ. 10 του άρθρου 153 του ν.
4472/2017, προστίθεται περ. στ) και η παρ. 10, κατόπιν νοµοτε-
χνικών βελτιώσεων, διαµορφώνεται ως εξής:

«10. Για την εφαρµογή του παρόντος νόµου οι τακτικές µηνι-
αίες αποδοχές αποτελούνται από τον βασικό µισθό, τα επιδόµατα
και τις παροχές που καθορίζονται από τις διατάξεις του νόµου
αυτού, καθώς και την προσωπική διαφορά του άρθρου 155.

Δεν περιλαµβάνονται στην έννοια των µηνιαίων τακτικών απο-
δοχών τα εξής επιδόµατα και παροχές:

α) Της περ. α’ της παρ. Δ’ του άρθρου 127.
β) Της περ. β’ της παρ. Δ’ του άρθρου 127.

γ) Της παρ. 2 του άρθρου 135.
δ) Της περ. Δ’ της παρ. 1 του άρθρου 144.
ε) Της παρ. ΚΒ’ του άρθρου 127.
στ) Της παρ. ΚΔ’ του άρθρου 127.
Δεν αποτελούν τακτικές αποδοχές οι εφηµερίες του άρθρου

140, αποζηµιώσεις που καταβάλλονται για υπερωριακή απασχό-
ληση και τα επιµίσθια για εκτέλεση χρηµατοδοτούµενων ερευνη-
τικών προγραµµάτων της παρ. 3 του άρθρου 135. Επίσης, δεν
αποτελούν τακτικές αποδοχές τα έξοδα κίνησης της παρ. 4 και
το µηνιαίο επιµίσθιο της παρ. 5 του άρθρου 60 του ν. 1943/1991
(Α’ 50).»

3. Από την έναρξη ισχύος των αποφάσεων των δεύτερων εδα-
φίων των περ. ΚΓ’ και ΚΔ’ του άρθρου 127 του ν. 4472/2017, κα-
ταργούνται τα εδάφια, πέµπτο, έκτο και έβδοµο, της περ. Β’ του
ίδιου άρθρου.

Άρθρο 63
Παράβολο υπέρ του Ενιαίου Μητρώου Επιχειρήσεων

Αµυντικού Τοµέα - Προσθήκη παρ. 14 στο άρθρο 64 του ν.
3978/2011

Στο άρθρο 64 του ν. 3978/2011 (Α’ 137), περί του Ενιαίου Μη-
τρώου Επιχειρήσεων Αµυντικού Τοµέα, προστίθεται παρ. 14 ως
εξής:

«14. Για την εγγραφή ή την ανανέωση εγγραφής στο Μητρώο
καταβάλλεται από τις επιχειρήσεις παράβολο υπέρ του δηµοσίου
ύψους τριακοσίων (300) ευρώ, που κατατίθεται στον ειδικό τρα-
πεζικό λογαριασµό της Μονάδας Υποστήριξης του Υπουργείου
Εθνικής Άµυνας (ΜΥ/ΥΠΕΘΑ) στην Τράπεζας της Ελλάδας υπέρ
ΕΜΕΑΤ [ΜΥ/ΥΠΕΘΑ (ΕΜΕΑΤ)]. Το ύψος του παραβόλου αναπρο-
σαρµόζεται µε κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών και Εθνικής Άµυνας.»

Άρθρο 64 
Εγγραφή εσόδων στον προϋπολογισµό του Υπουργείου

Εθνικής Άµυνας από την αξιοποίηση µη επιχειρησιακά ανα-
γκαίου στρατιωτικού εξοπλισµού - Τροποποίηση παρ. 3 άρ-

θρου 107 ν. 3978/2011

Στο τέταρτο εδάφιο της παρ. 3 του άρθρου 107 του ν. 3978/
2011 (Α’ 137), περί της αξιοποίησης µη επιχειρησιακά αναγκαίου
στρατιωτικού εξοπλισµού, επέρχονται οι ακόλουθες τροποποι-
ήσεις: α) οι λέξεις «του ανωτάτου ορίου» αντικαθίστανται από τις
λέξεις «των ανώτατων ορίων», β) προστίθενται οι λέξεις «, καθώς
και του δηµοσιονοµικού χώρου,» και η παρ. 3 διαµορφώνεται ως
εξής: 

«3. Για την έγκριση της διάθεσης του ανωτέρω εξοπλισµού,
την ακολουθητέα διαδικασία για την αξιοποίησή του, σύµφωνα
µε την παρ. 5 και τον καθορισµό του ελάχιστου αποδεκτού ανταλ-
λάγµατος, εκδίδεται απόφαση του αρµόδιου οργάνου του
Υπουργείου Εθνικής Άµυνας ύστερα από εισήγηση του Ανώτατου
Συµβουλίου του οικείου Κλάδου και γνώµη της αρµόδιας Κοινο-
βουλευτικής Επιτροπής. Με την ίδια απόφαση καθορίζονται επί-
σης οι ειδικοί όροι που διέπουν τη σύναψη και εκτέλεση των
απαιτούµενων συµβάσεων. Η απόφαση του πρώτου εδαφίου ει-
σάγεται υποχρεωτικά στο Κ.Υ.Σ.Ε.Α. για έγκριση, εφόσον αφορά
σε αξιοποίηση στρατιωτικού εξοπλισµού µέσω διακρατικής συµ-
φωνίας ή συµβάσεων που συνάπτονται δυνάµει ειδικών διαδικα-
στικών κανόνων διεθνών οργανισµών, και, δυνητικά, σε κάθε άλλη
περίπτωση. Τα έσοδα που προκύπτουν από την αξιοποίηση του
ανωτέρω εξοπλισµού εγγράφονται στον προϋπολογισµό του
Υπουργείου Εθνικής Άµυνας πλέον των ανώτατων ορίων των πι-
στώσεών του, καθώς και του δηµοσιονοµικού χώρου, και χρησι-
µοποιούνται αποκλειστικά για την κάλυψη των εξοπλιστικών
αναγκών του Γενικού Επιτελείου στο οποίο ανήκει ο αξιοποιούµε-
νος εξοπλισµός.»

Άρθρο 65
Ειδικά Προγράµµατα Θητείας

1. Κατά παρέκκλιση των λοιπών διατάξεων, τα Γενικά Επιτελεία
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δύνανται να προκηρύσσουν ειδικά προγράµµατα θητείας για άν-
δρες, στρατεύσιµους και εφέδρους, και γυναίκες, τα οποία συν-
δυάζονται µε φοίτηση στα Ανώτατα Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα της
παρ. 1 του άρθρου 3 του ν. 4957/2022 (Α’ 141), ως εξής:  

α) Ειδικό πρόγραµµα θητείας για σπουδαστές που φοιτούν στο
πρώτο ή δεύτερο έτος προγράµµατος σπουδών πρώτου κύκλου
Ανώτατων Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων. Τα Γενικά Επιτελεία προ-
κηρύσσουν ειδικά προγράµµατα θητείας για φοιτητές συγκεκρι-
µένων προγραµµάτων σπουδών, ανάλογα µε τις ανάγκες τους,
τα οποία δεν µπορούν να υπερβαίνουν την ελάχιστη διάρκεια φοί-
τησης για απόκτηση του τίτλου σπουδών, προσαυξηµένη κατά
δύο (2) έτη. Μετά από την ένταξή τους στο ειδικό πρόγραµµα θη-
τείας οι συµµετέχοντες αποκτούν την ιδιότητα του Υποψήφιου
Έφεδρου Αξιωµατικού Βραχείας Εθελοντικής Υπηρεσίας και λαµ-
βάνουν ως αµοιβή ποσοστό επί του µισθού του Δοκίµου Έφε-
δρου Αξιωµατικού. Η ως άνω αµοιβή δεν καταβάλλεται κατά το
δεύτερο έτος της προσαύξησης του δευτέρου εδαφίου. Οι ανω-
τέρω µετά από την επιτυχή ολοκλήρωση του προγράµµατος
σπουδών πρώτου κύκλου και της απαιτούµενης στρατιωτικής
τους εκπαίδευσης υπηρετούν υποχρεωτικά για δύο (2) έτη σε µο-
νάδες/υπηρεσίες των Ενόπλων Δυνάµεων µε τον βαθµό του Εφέ-
δρου Ανθυπολοχαγού και αντιστοίχων και ειδικότητα συναφή µε
το αντικείµενο σπουδών τους. 

β) Ειδικό πρόγραµµα θητείας για φοιτητές προγραµµάτων
σπουδών δεύτερου κύκλου, η διάρκεια των οποίων δεν υπερβαί-
νει τα τέσσερα (4) ακαδηµαϊκά εξάµηνα. Τα Γενικά Επιτελεία προ-
κηρύσσουν ειδικά προγράµµατα θητείας σε συγκεκριµένα
προγράµµατα σπουδών δεύτερου κύκλου, σε συνεργασία µε
Σχολές και Τµήµατα Ανώτατων Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων και
Ανώτατα Στρατιωτικά Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα, τα οποία δεν µπο-
ρούν να υπερβαίνουν την ελάχιστη διάρκεια φοίτησης για από-
κτηση του τίτλου σπουδών, προσαυξηµένη κατά ένα (1)
ακαδηµαϊκό εξάµηνο. Οι υποψήφιοι που γίνονται δεκτοί για φοί-
τηση στα ανωτέρω Ανώτατα Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα ή Ανώτατα
Στρατιωτικά Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα, µετά από την επιτυχή ολο-
κλήρωση της ταχύρρυθµης απαιτούµενης στρατιωτικής τους εκ-
παίδευσης, εντάσσονται στο ειδικό πρόγραµµα θητείας,
αποκτούν την ιδιότητα του Δοκίµου Έφεδρου Αξιωµατικού ή Επί-
κουρου Σηµαιοφόρου του Πολεµικού Ναυτικού (Π.Ν.) και λαµβά-
νουν ως αµοιβή τον µισθό του Δοκίµου Έφεδρου Αξιωµατικού.
Εφόσον ολοκληρώσουν επιτυχώς το πρόγραµµα σπουδών δεύ-
τερου κύκλου, υπηρετούν υποχρεωτικά για δύο (2) έτη σε µονά-
δες/υπηρεσίες των Ενόπλων Δυνάµεων µε τον βαθµό του
Εφέδρου Ανθυπολοχαγού και αντιστοίχων και ειδικότητα συναφή
µε το αντικείµενο του µεταπτυχιακού τίτλου σπουδών τους. Στο
ως άνω ειδικό πρόγραµµα θητείας δύνανται να συµµετέχουν κα-
τόπιν αίτησής τους και όσοι έχουν ολοκληρώσει τουλάχιστον το
ακαδηµαϊκό σκέλος του ειδικού προγράµµατος θητείας της περ.
α), µε την ιδιότητα ή τον βαθµό που φέρουν. Στην περίπτωση
αυτή, η υποχρεωτική υπηρεσία τους στις Ένοπλες Δυνάµεις,
σύµφωνα µε το τέταρτο εδάφιο, παρατείνεται κατά ένα (1) έτος
και απολύονται από τις τάξεις των Ενόπλων Δυνάµεων µε τη συ-
µπλήρωση συνολικά τριών (3) ετών υποχρεωτικής υπηρεσίας. Το
Υπουργείο Εθνικής Άµυνας καλύπτει τα δίδακτρα του προγράµ-
µατος σπουδών δεύτερου κύκλου. 

γ) Ειδικό πρόγραµµα θητείας για υποψήφιους διδάκτορες. Τα
Γενικά Επιτελεία προκηρύσσουν θέσεις για υποψήφιους διδάκτο-
ρες ή ενδιαφερόµενους για εκπόνηση διδακτορικής διατριβής,
σε συγκεκριµένα προγράµµατα σπουδών τρίτου κύκλου µε συ-
γκεκριµένο γνωστικό αντικείµενο, σε συνεργασία µε Σχολές και
Τµήµατα Ανώτατων Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων ή Ανώτατα Στρα-
τιωτικά Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα. Οι υποψήφιοι που γίνονται δεκτοί
στα προγράµµατα σπουδών τρίτου κύκλου, µετά από την επιτυχή
ολοκλήρωση της ταχύρρυθµης απαιτούµενης στρατιωτικής τους
εκπαίδευσης, εντάσσονται στο ειδικό πρόγραµµα θητείας, απο-
κτούν την ιδιότητα του Δοκίµου Εφέδρου Αξιωµατικού ή Επίκου-
ρου Σηµαιοφόρου του Π.Ν. και λαµβάνουν ως αµοιβή τον µισθό
του Δοκίµου Έφεδρου Αξιωµατικού. Εφόσον ολοκληρώσουν επι-
τυχώς τη διδακτορική τους διατριβή, υπηρετούν υποχρεωτικά για
δύο (2) έτη αποκλειστικά σε Ερευνητικά Κέντρα των Ενόπλων Δυ-
νάµεων ή µονάδες/υπηρεσίες των Ενόπλων Δυνάµεων µε αντικεί-

µενο συναφές του διδακτορικού τίτλου σπουδών τους µε τον
βαθµό του Εφέδρου Ανθυπολοχαγού και αντιστοίχων και απα-
σχολούνται σε ερευνητικά προγράµµατα συναφή µε το ευρύτερο
ακαδηµαϊκό τους αντικείµενο ή σε αντίστοιχες θέσεις. Οι ανω-
τέρω προάγονται στο βαθµό του Εφέδρου Υπολοχαγού και αντι-
στοίχων έναν (1) µήνα πριν από τη συµπλήρωση δύο (2) ετών
στρατιωτικής υπηρεσίας σε µονάδες/υπηρεσίες των Ενόπλων Δυ-
νάµεων. Στο ως άνω ειδικό πρόγραµµα θητείας δύνανται να συµ-
µετέχουν κατόπιν αίτησής τους και όσοι ολοκληρώνουν το ειδικό
πρόγραµµα θητείας της περ. β), καθώς επίσης και όσοι ολοκλη-
ρώνουν το ειδικό πρόγραµµα θητείας της περ. α) και πληρούν τις
προϋποθέσεις εισαγωγής σε πρόγραµµα σπουδών τρίτου κύ-
κλου. Στην περίπτωση αυτήν η υποχρεωτική υπηρεσία τους στις
Ένοπλες Δυνάµεις παρατείνεται κατά ένα (1) έτος και απολύο-
νται από τις τάξεις των Ενόπλων Δυνάµεων µε τη συµπλήρωση
τριών (3) ετών υποχρεωτικής υπηρεσίας. Όσοι ολοκληρώνουν
επιτυχώς το ακαδηµαϊκό σκέλος του ως άνω ειδικού προγράµ-
µατος και έχουν ολοκληρώσει επιτυχώς τα ακαδηµαϊκά σκέλη
των ειδικών προγραµµάτων θητείας των περ. α) και β) απολύο-
νται από τις τάξεις των Ενόπλων Δυνάµεων µε τη συµπλήρωση
συνολικά τεσσάρων (4) ετών υποχρεωτικής υπηρεσίας. Το
Υπουργείο Εθνικής Άµυνας καλύπτει τα δίδακτρα του προγράµ-
µατος σπουδών τρίτου κύκλου, εφόσον προβλέπονται. 

2. Οι υποψήφιοι των ειδικών προγραµµάτων θητείας των περ.
α) και β) της παρ. 1 γίνονται δεκτοί, εφόσον η συνολική διάρκεια
που απαιτείται για την ολοκλήρωση του προβλεπόµενου ακαδη-
µαϊκού προγράµµατος σπουδών πρώτου και δεύτερου κύκλου
δεν υπερβαίνει την 31η Δεκεµβρίου του έτους που συµπληρώ-
νουν το εικοστό όγδοο (28ο) έτος της ηλικίας τους, σύµφωνα µε
τις διατάξεις της στρατολογικής νοµοθεσίας. Αντίστοιχα, οι υπο-
ψήφιοι διδάκτορες του ειδικού προγράµµατος θητείας της περ.
γ) της παρ. 1 γίνονται δεκτοί, εφόσον η συνολική διάρκεια που
απαιτείται για την ολοκλήρωση του προβλεπόµενου προγράµµα-
τος σπουδών τρίτου κύκλου δεν υπερβαίνει την 31η Δεκεµβρίου
του έτους που συµπληρώνουν το τριακοστό πρώτο (31ο) έτος
της ηλικίας τους, σύµφωνα µε τις διατάξεις της στρατολογικής
νοµοθεσίας.  

3. Οι συµµετέχοντες διαγράφονται από τα ειδικά προγράµµατα
θητείας και απολύονται από τις τάξεις των Ενόπλων Δυνάµεων
στις παρακάτω περιπτώσεις: 

α) αν δεν ολοκληρώσουν το ακαδηµαϊκό σκέλος εντός της
διάρκειας φοίτησης που προβλέπεται στην παρ. 1 για κάθε ειδικό
πρόγραµµα θητείας ή διαγραφούν από αυτό, σύµφωνα µε τους
κανονισµούς των οικείων σχολών,  

β) αν δεν ολοκληρώσουν συγκεκριµένο αριθµό στρατιωτικών
εκπαιδεύσεων, κατά τη διάρκεια του ακαδηµαϊκού σκέλους οποι-
ουδήποτε ειδικού προγράµµατος,   

γ) αν κριθούν από τις Στρατιωτικές Υγειονοµικές Επιτροπές
ικανοί κατηγορίας πέµπτης (Ι/5), οποτεδήποτε κατά τη διάρκεια
του ειδικού προγράµµατος θητείας, 

δ) αν έχουν εκπληρώσει τη συνολική υποχρεωτική στρατιωτική
υπηρεσία που προβλέπεται για κάθε ειδικό πρόγραµµα θητείας
και την τυχόν επιπλέον στρατιωτική υπηρεσία που προβλέπεται
στην παρ. 5, 

ε) αν καταδικαστούν ή παραπεµφθούν αµετάκλητα σε δίκη για
κακούργηµα ή για τα πληµµελήµατα της κλοπής, της απάτης, της
υπεξαίρεσης (κοινής ή στην υπηρεσία), της εκβίασης, της πλα-
στογραφίας, της ψευδούς βεβαίωσης, της ψευδούς κατάθεσης,
της δωροδοκίας, της παράνοµης βεβαίωσης ή της είσπραξης δι-
καιωµάτων του Δηµοσίου, της απιστίας, της ψευδούς καταµήνυ-
σης, της συκοφαντικής δυσφήµησης, της παράβασης καθή-
κοντος, καθώς και για οποιοδήποτε έγκληµα κατά της γενετήσιας
ελευθερίας ή της οικονοµικής εκµετάλλευσης της γενετήσιας
ζωής ή της νοµοθεσίας περί ναρκωτικών, λαθρεµπορίας, όπλων,
πυροµαχικών και τυχερών παιχνιδιών και για οποιοδήποτε
έγκληµα του Στρατιωτικού Ποινικού Κώδικα,    

στ) αν κηρυχθούν λιποτάκτες, 
ζ) αν διαπράξουν σοβαρά πειθαρχικά παραπτώµατα ή για λό-

γους που σχετίζονται µε την πληµµελή εκπλήρωση των στρατιω-
τικών τους υποχρεώσεων κατά τη διάρκεια του ειδικού προγράµ-
µατος θητείας, ύστερα από αιτιολογηµένη πρόταση της µονά-
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δας/υπηρεσίας που υπηρετούν.   
4. Κατά τη διάρκεια του ακαδηµαϊκού σκέλους των ειδικών

προγραµµάτων θητείας της παρ. 1, οι συµµετέχοντες ακολου-
θούν στρατιωτική εκπαίδευση και συµµετέχουν σε στρατιωτικές
δραστηριότητες.  

5. Μετά από την ολοκλήρωση οποιουδήποτε ειδικού προγράµ-
µατος θητείας, οι συµµετέχοντες, εφόσον το επιθυµούν και µε τη
σύµφωνη γνώµη του οικείου Γενικού Επιτελείου, µπορούν να πα-
ρέχουν τις υπηρεσίες τους για επιπλέον χρονικό διάστηµα έως
τρία (3) έτη, µε τον βαθµό που ολοκλήρωσαν το αντίστοιχο ειδικό
πρόγραµµα θητείας. Επιπρόσθετα, όσοι ολοκληρώνουν το ειδικό
πρόγραµµα θητείας της περ. γ) της παρ. 1 και µετά το πέρας του
επιπλέον χρονικού διαστήµατος του πρώτου εδαφίου, δύναται
να παρέχουν αµισθί τις υπηρεσίες τους ως σύµβουλοι µερικής
απασχόλησης στις µονάδες/υπηρεσίες της περ. δ) της παρ. 3 του
άρθρου 12.   

6. Όσοι ολοκληρώνουν οποιοδήποτε ειδικό πρόγραµµα θη-
τείας της παρ. 1, θεωρείται ότι έχουν εκπληρώσει τη στρατεύσιµη
στρατιωτική τους υποχρέωση.  

7. Σε όσους διαγράφονται από τα ειδικά προγράµµατα θητείας
για τους λόγους των περ. α), β), ε), στ) και ζ) της παρ. 3, καταλο-
γίζονται τα δίδακτρα που καταβλήθηκαν από τις Ένοπλες Δυνά-
µεις. Όσοι διαγράφονται για τους λόγους του πρώτου εδαφίου
πριν από την ολοκλήρωση του ακαδηµαϊκού σκέλους του προ-
γράµµατος, υποχρεούνται να καταβάλλουν στο Δηµόσιο αποζη-
µίωση ίση µε το σύνολο των καθαρών µηνιαίων αποδοχών που
έλαβαν µέχρι την ηµεροµηνία της διαγραφής τους, καθώς επίσης
και κάθε άλλη δαπάνη που κατέβαλαν οι Ένοπλες Δυνάµεις. Οι
άρρενες συµµετέχοντες στα ειδικά προγράµµατα θητείας, οι
οποίοι πριν από την ένταξή τους σε αυτά δεν είχαν καταταγεί στις
Ένοπλες Δυνάµεις για εκπλήρωση της στρατεύσιµης στρατιωτι-
κής τους υποχρέωσης, όταν απολύονται ή διαγράφονται από
αυτά, υποχρεούνται, µε εξαίρεση τις περ. γ) και δ) της παρ. 3, να
εκπληρώσουν το σύνολο των στρατιωτικών τους υποχρεώσεων,
σύµφωνα µε τις διατάξεις της στρατολογικής νοµοθεσίας.  

8. Οι συµµετέχοντες στα ειδικά προγράµµατα θητείας της παρ.
1 κατά τη διάρκεια του ακαδηµαϊκού σκέλους του προγράµµατος
θεωρούνται στρατιωτικοί σε ενέργεια και υπάγονται στους στρα-
τιωτικούς νόµους και κανονισµούς, µόνο κατά το χρονικό διά-
στηµα που διαρκεί η στρατιωτική εκπαίδευση ή συµµετοχή στις
στρατιωτικές δραστηριότητες. 

9. Οι συµµετέχοντες στα ειδικά προγράµµατα θητείας: 
α) Κατά τη διάρκεια του ακαδηµαϊκού σκέλους του ειδικού

προγράµµατος θητείας, έχουν τα ίδια δικαιώµατα υγειονοµικής
περίθαλψης µε τους Δόκιµους Έφεδρους Αξιωµατικούς που εκ-
πληρώνουν τη στρατεύσιµη στρατιωτική τους υποχρέωση.

β) Μετά από την ολοκλήρωση του ακαδηµαϊκού σκέλους του
ειδικού προγράµµατος θητείας, για το χρονικό διάστηµα που
υπηρετούν σε µονάδες/υπηρεσίες των Ενόπλων Δυνάµεων µε τον
βαθµό του Εφέδρου Ανθυπολοχαγού ή Υπολοχαγού και αντιστοί-
χων, ασφαλίζονται για σύνταξη στον Ηλεκτρονικό Εθνικό Φορέα
Κοινωνικής Ασφάλισης (e-Ε.Φ.Κ.Α.) για τον κλάδο κύριας σύντα-
ξης (πρώην Ι.Κ.Α.-Ε.Τ.Α.Μ.) και για τον κλάδο επικουρικής ασφά-
λισης (πρώην Ε.Τ.Ε.Α.Μ.), ή στο Ταµείο Επικουρικής Κεφαλαιο-
ποιητικής Ασφάλισης (Τ.Ε.Κ.Α.), καθώς και για υγειονοµική περί-
θαλψη. 

γ) Δύνανται να αναγνωρίζουν µε αίτησή τους το χρονικό διά-
στηµα που αποκτούν τη στρατιωτική ιδιότητα, κατά τη διάρκεια
του ακαδηµαϊκού σκέλους, σύµφωνα µε την παρ. 8, ως χρόνο συ-
ντάξιµης υπηρεσίας, σύµφωνα µε τις διατάξεις για την αναγνώ-
ριση και εξαγορά του χρόνου στρατιωτικής υπηρεσίας. O χρόνος
αυτός βεβαιώνεται από την αρµόδια υπηρεσία των Ενόπλων Δυ-
νάµεων. 

10. Για όσα θέµατα δεν ρυθµίζονται στο παρόν και στις κανο-
νιστικές πράξεις που εκδίδονται κατ’ εξουσιοδότηση του άρθρου
78 του παρόντος, εφαρµόζονται ο          α.ν. 833/1937 (Α’ 351) και
ο ν. 3421/2005 (Α’ 302). 

Άρθρο 66
Σύστηµα αναδοχής φάρων - Τροποποίηση άρθρου 20

ν. 4278/2014

Το άρθρο 20 του ν. 4278/2014 (Α’ 157) αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 20
Σύστηµα αναδοχής φάρων

1. Φυσικά ή νοµικά πρόσωπα µπορούν να αναλαµβάνουν χωρίς
αµοιβή την υποχρέωση εκτέλεσης εργασιών ή κάλυψης δαπανών
εγκατάστασης, συντήρησης, επισκευής ή ανάδειξης ενός ή πε-
ρισσότερων φάρων για ορισµένο χρονικό διάστηµα, ως εξής:

α) µε πρόσκληση εκδήλωσης ενδιαφέροντος που εκδίδει για
τον παραπάνω σκοπό η Υπηρεσία Φάρων (Υ.Φ.), ή

β) µε αίτηση που υποβάλλεται στην Υ.Φ., µε σκοπό την προ-
αγωγή ολυµπιακών αθληµάτων, ιδίως µέσω της διοργάνωσης
αθλητικών εκδηλώσεων ή της παροχής υπηρεσιών φιλοξενίας και
λειτουργικών υπηρεσιών σε αθλητές, συλλόγους και αθλητικές
οµοσπονδίες.

2. Τα παραπάνω πρόσωπα ανακηρύσσονται Ανάδοχοι Φάρου
µε απόφαση του Γενικού Επιτελείου Ναυτικού (Γ.Ε.Ν.) και απο-
κτούν δικαίωµα χρήσης του φάρου και επικοινωνιακής τους προ-
βολής. Ο Ανάδοχος Φάρου έχει υποχρέωση σεβασµού της
ιστορικής, αρχιτεκτονικής και πολιτιστικής αξίας του φάρου και
συµµόρφωσης µε την νοµοθεσία για την προστασία και τη δια-
φύλαξη της εθνικής άµυνας και ασφάλειας. Το Γ.Ε.Ν. επιβλέπει
τις εργασίες της παρ. 1.»

Άρθρο 67
Αναγκαστική απαλλοτρίωση πλησίον στρατιωτικών 

εγκαταστάσεων - Προσθήκη άρθρου 65Α 
στον ν. 4442/1929

Στον ν. 4442/1929 (Α’ 339) προστίθεται άρθρο 65Α ως εξής:

«Άρθρο 65Α
Αναγκαστική απαλλοτρίωση πλησίον 

στρατιωτικών εγκαταστάσεων

1. Επιτρέπεται η αναγκαστική απαλλοτρίωση, σύµφωνα µε τον
Κώδικα Αναγκαστικών Απαλλοτριώσεων Ακινήτων (ν. 2882/2001,
Α’ 17), ακινήτου παρακείµενου ή γειτνιάζοντος µε στρατιωτικές
εγκαταστάσεις, εφόσον κρίνεται αναγκαίο για την προστασία
τους από πυρκαγιές και σε κάθε περίπτωση σε απόσταση όχι µε-
γαλύτερη από εκατό (100) µέτρα.

2. Για ακίνητα που εµπίπτουν στο πεδίο εφαρµογής του ν.
4061/2012 (Α’ 66) απαιτείται, σε περίπτωση αναγκαστικής απαλ-
λοτρίωσης, η σύµφωνη γνώµη του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων.»

Άρθρο 68
Κοπή δένδρων από τη στρατιωτική υπηρεσία

Για την προστασία από πυρκαγιές η αρµόδια στρατιωτική υπη-
ρεσία διενεργεί καθαρισµούς εντός στρατοπέδου και σε από-
σταση έως και εκατό (100) µέτρα περιµετρικά των στρατιωτικών
εγκαταστάσεων. Εφόσον κρίνεται αναγκαία για την αποτροπή κιν-
δύνου πυρκαγιάς, δύναται να διενεργείται εντός της περιµέτρου
του προηγούµενου εδαφίου και κοπή δένδρων, χωρίς να απαιτεί-
ται η έκδοση άδειας και ιδίως η προβλεπόµενη στην παρ. 2 του
άρθρου 40 του ν. 1337/1983 (Α’ 33) και στην περ. ζ’ της παρ. 2
του άρθρου 29 του ν. 4495/2017 (Α’ 167). Για την κοπή δέντρων
εντός ακινήτων πλησίον στρατιωτικών εγκαταστάσεων, και σε
απόσταση έως εκατό (100) µέτρα από αυτές, προηγείται αναγκα-
στική απαλλοτρίωσή τους ή η σύσταση δουλείας ξύλευσης σε
βάρος αυτών.

Άρθρο 69
Ατελείς και άνευ αδείας υλοτοµίες - 

Τροποποίηση άρθρου 177 ν.δ. 86/1969

Στο άρθρο 177 του ν.δ. 86/1969 (Α’ 7), περί ατελούς και άνευ
αδείας υλοτοµίας, επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α)
στην παρ. 1, προστίθενται περ. ζ) και η), β) στην παρ. 2, προστί-
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θενται οι λέξεις «, εκτός των περ. ζ) και η),», και το άρθρο 177,
κατόπιν µεταφοράς στη δηµοτική, διαµορφώνεται ως εξής: 

«Άρθρο 177
Ατελείς και άνευ αδείας υλοτοµίες

Ατελώς και άνευ αδείας υλοτοµούνται, συλλέγονται ή κατα-
σκευάζονται:

α) Τα καυσόξυλα και οι θάµνοι, όταν προορίζονται για οικιακή
χρήση του υλοτοµούντος και µεταφέρονται µε οποιοδήποτε µέσο
εντός του δασαρχείου.

β) Τα καυσόξυλα και οι θάµνοι, όταν µεταφέρονται µε οποι-
αδήποτε µέσο θαλασσίως ή διά ξηράς, µέχρι του ποσού των
τριών φορτίων ή πεντακοσίων χιλιογράµµων καθ’ εκάστην ηµέρα
και κατ’ άτοµο εντός της περιφερείας του δασαρχείου, εις το
οποίο συνελέγησαν ή µε έγκριση του περιφερειάρχη λαµβανο-
µένη µετά γνώµη του αρµοδίου δασάρχου και περιφερειακού δι-
ευθυντού δασών και στην περιφέρεια συνορεύοντος δασαρχείου,
και πωλούνται υπό των ιδίων συλλεκτών για οικιακή χρήση των
κατοίκων ή στα υπαίθρια κεραµοποιεία, πλινθοποιεία, αγγειοπλα-
στεία, ελαιοτριβεία, τυροκοµεία, αρτοκλιβάνους, άµβυκας, εγκα-
ταστάσεις αποστάξεως φυτικών ουσιών προς παραγωγή
αιθερίων ελαίων, σησαµελοτριβεία, στραγαλοποιεία, βυρσοδε-
ψεία και λοιπές όµοιας φύσεως εγκαταστάσεις. Προκειµένου
όµως περί χρήσεως των καυσοξύλων ή θάµνων αυτών στα εργο-
στάσια, ασβεστοκαµίνους, συστηµατικά κεραµοποιεία, πλινθο-
ποιεία, αλωνιστικές µηχανές, ατµόπλοια για τη θέρµανση των
ατµολεβήτων και προς εµπορία συγκέντρωση, όλως εξαιρετικώς
και µόνον όταν στα δάση των πέριξ χωρίων υπάρχοντα πλεονά-
σµατα καυσοξύλων υπέρ των αναγκών των κατοίκων, δύναται
αυτή η χρήση να επιτραπεί από τον περιφερειάρχη µε τη γνώµη
του αρµοδίου δασάρχου και περιφερειακού διευθυντού δασών,
µε καταβολή µισθώµατος οριζόµενου από τον νοµάρχη, εφ’ όσον
τα καυσόξυλα ή θάµνοι προέρχονται εκ δηµοσίων ή ανάµικτα από
δηµόσια και µη δηµόσια δάση, και φόρου εφόσον τα καυσόξυλα
ή οι θάµνοι προέρχονται από µη δηµόσια δάση.

γ) Γεωργικά εργαλεία γενικά (ιδία άροτρα, διχάλες, στυλιάρια,
υπορθώµατα αµπέλων, βέργες περιελίξεως κηπουρικών φυτών,
ξυλεία προς κατασκευή κλιµάκων συλλογής ελαιοκάρπου, για πε-
ρίφραξη ποιµνιοστασίων και καταφυγίων ζώων, κήπων, αµπέλων
ή αγρών, δροµάρια και ράβδοι για αποξήρανση καπνού, πάσσα-
λοι για διευθέτηση χειµάρρων ή για προστασία γεωργικών κτη-
µάτων, πλαγινά εξαρτήµατα βοαµαξών και οβελοί κατά τις
εορτές του Πάσχα, εφ’ όσον πάντα χρησιµοποιούνται δια τας
ιδίας των υλοτοµούντων ανάγκες.

δ) Σχινόφυλλο, κηκίδια, άνθη φιλύρας, λιγόβεργες και ξηροί
κώνοι πεύκης. Τα προϊόντα όµως αυτά ως και το σχινάλευρο, µε-
ταφερόµενα δια ξηράς ή διά θαλάσσης εκτός του δασαρχείου,
στις περιφέρειες του οποίου συνελέγησαν, υποβάλλονται στην
καταβολή µισθώµατος εφόσον προέρχονται από δηµοσία δαση,
ή φόρου εφόσον προέρχονται από µη δηµόσια δάση ή κτήµατα.

ε) Τα εντός κήπων, αυλών, ελαιώνων και αµπέλων φυόµενα οι-
αδήποτε δένδρα.

στ) Τα εντός γεωργικών ή δενδροκοµικών καλλιεργούµενων
εκτάσεων φυόµενα είτε οπωροφόρα ή καρποφόρα είτε τεχνητώς
φυτευθέντα, είτε αυτοφυή οιαδήποτε µεµονωµένα µέχρι πέντε
κατά στρέµµα φυόµενα δένδρα, ως και οι τεχνητές ή αυτοφυείς
δασικές λωρίδες επί των ορίων των καλλιεργειών πλάτους µέχρι
δέκα (10) µέτρων. Τα αυτοφυή όµως ταύτα δένδρα, εφόσον δια-
τίθενται προς εµπορία, υλοτοµούνται κατόπιν εγκρίσεως της δα-
σικής αρχής και επί τη καταβολή δασικού φόρου.

ζ) Η κάθε είδους βλάστηση εντός στρατιωτικών εγκαταστά-
σεων. Ειδικά, η ξυλεία που συλλέγεται από δένδρα που φύονται
µεν εντός στρατιωτικών εγκαταστάσεων αλλά δεν ανήκουν κατά
κυριότητα στη στρατιωτική υπηρεσία, καθόσον βρίσκονται σε δη-
µόσιο δάσος το οποίο έχει παραχωρηθεί κατά χρήση στις Ένο-
πλες Δυνάµεις, αποδίδεται στις δασικές υπηρεσίες, τηρουµένων
των διατάξεων περί µεταφοράς δασικών προϊόντων. 

η) Η κάθε είδους βλάστηση εκτός των στρατιωτικών εγκατα-
στάσεων και σε ακτίνα έως εκατό (100) µέτρων περιµετρικά
αυτών, για λόγους πυροπροστασίας. Στις περιπτώσεις αυτές, ο

διοικητής κάθε στρατοπέδου δύναται να διατάσσει, αποκλειστικά
εντός των ορίων της ως άνω ακτίνας, την εκτέλεση εργασιών διά-
νοιξης µικτών ζωνών αντιπυρικής προστασίας, εργασιών κλάδευ-
σης και αποµάκρυνσης της παρεδαφιαίας βλάστησης και γενικά
δασοκοµικών εργασιών πρόληψης και αποτροπής κινδύνου πυρ-
καγιάς, κατόπιν τεχνικής έκθεσης η οποία εκδίδεται, κατά περί-
πτωση, ως εξής: 

ηα) Εφόσον στην περιοχή των προς εκτέλεση εργασιών υπάρ-
χει δηµόσιο δάσος ή δηµόσια δασική έκταση, η έκθεση συντάσ-
σεται κατ’ απόλυτη προτεραιότητα από την οικεία δασική
υπηρεσία, σε συνεργασία µε την οικεία στρατιωτική υπηρεσία.
Στην περίπτωση αυτή, η ξυλεία που συλλέγεται αποδίδεται στις
δασικές υπηρεσίες, τηρουµένων των διατάξεων περί µεταφοράς
δασικών προϊόντων.

ηβ) Εφόσον στην περιοχή των προς εκτέλεση εργασιών υπάρ-
χει ιδιωτικό δάσος ή ιδιωτική δασική έκταση, η τεχνική έκθεση
συντάσσεται από την οικεία στρατιωτική υπηρεσία και εγκρίνεται,
κατ’ απόλυτη προτεραιότητα, από την οικεία δασική υπηρεσία.
Στην περίπτωση αυτήν, προϋπόθεση για την εκτέλεση των ως
άνω εργασιών αποτελεί η αναγκαστική απαλλοτρίωση της οικείας
έκτασης, σύµφωνα µε τον ν. 4442/1929 (Α’ 339), ή η σύσταση
δουλείας ξύλευσης σε βάρος αυτής, σύµφωνα µε τις διατάξεις
του Αστικού Κώδικα, και έναντι ανταλλάγµατος, που υπολογίζεται
κατ’ εφαρµογή του άρθρου 6 του ν. 998/1979 (Α’ 289). Κατά τα
λοιπά, εφαρµόζονται οι διατάξεις της δασικής νοµοθεσίας περί
µεταφοράς δασικών προϊόντων.   

2. Οι κατά την προηγούµενη παράγραφο υλοτοµίες, εκτός των
περ. ζ) και η), δύνανται να ρυθµιστούν ή περιοριστούν µέχρι πλή-
ρους απαγορεύσεως κατά χώρο, χρόνο και τρόπο κατά τα ορι-
ζόµενα στο άρθρο 66.»

Άρθρο 70
Στρατηγική Ασφάλειας Εθνικών 
Διαβαθµισµένων Πληροφοριών

Με προεδρικό διάταγµα που εκδίδεται ύστερα από πρόταση
των Υπουργών Εθνικής Άµυνας, Εθνικής Οικονοµίας και Οικονο-
µικών, Εξωτερικών, Εσωτερικών, Προστασίας του Πολίτη, Ναυ-
τιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, Ψηφιακής Διακυβέρνησης και
του αρµόδιου για την Εθνική Υπηρεσία Πληροφοριών Υπουργού,
καθορίζονται η στρατηγική ασφάλειας εθνικών διαβαθµισµένων
πληροφοριών, οι βασικές αρχές και οι ελάχιστες προδιαγραφές
ασφάλειας για την προστασία τους και για το προσωπικό που τις
χειρίζεται, η οργάνωση και οι αρµοδιότητες των αρχών που τις
προστατεύουν και κάθε σχετικό θέµα. 

Άρθρο 71
Συµµετοχή Ανωτάτων Στρατιωτικών Εκπαιδευτικών

Ιδρυµάτων και Ανώτερων Στρατιωτικών Σχολών 
Υπαξιωµατικών στην ηλεκτρονική υπηρεσία 

«ΕΥΔΟΞΟΣ» - Τροποποίηση παρ. 3 άρθρου 440 
ν. 4957/2022

Στην παρ. 3 του άρθρου 440 του ν. 4957/2022 (Α’ 141), περί
των εξουσιοδοτικών διατάξεων του Κεφαλαίου ΛΑ’ του Μέρους
Α’ του νόµου αυτού, προστίθενται οι λέξεις «, Εθνικής Άµυνας»
και η παρ. 3 αντικαθίσταται ως εξής:

«3. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών, Εθνικής Άµυνας και Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού, ρυθµίζονται τα θέµατα που αφορούν στον τρόπο και
τα κριτήρια της δωρεάν διανοµής στους ενεργούς φοιτητές του
πρώτου κύκλου σπουδών των διδακτικών συγγραµµάτων µέσω
της ηλεκτρονικής υπηρεσίας «ΕΥΔΟΞΟΣ», καθώς και την κατα-
βολή αµοιβής στους συγγραφείς τους, το ποσοστό ηλεκτρονικών
συγγραµµάτων ανά εκδότη επί του συνολικού αριθµού συγγραµ-
µάτων κατ’ έτος που δύναται να ανέλθει έως το ποσοστό του
εκατό τοις εκατό (100%), την τυχόν χρηµατική επιβράβευση ή
άλλα προνόµια προς τους εκδότες που προσφέρουν ηλεκτρονικά
συγγράµµατα.»

Άρθρο 72
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Παράταση εποπτείας του Οικοδοµικού Συνεταιρισµού Μο-
νίµων Αξιωµατικών Ελληνικού Στρατού (Ο.Σ.Μ.Α.Ε.Σ.) από το

Υπουργείο Εθνικής Άµυνας 

Η ισχύς της παρ. 1 του άρθρου 56 του ν. 4557/2018 (Α’ 139),
ως προς την επαναφορά της εποπτείας του Οικοδοµικού Συνε-
ταιρισµού Μόνιµων Αξιωµατικών Ελληνικού Στρατού
(Ο.Σ.Μ.Α.Ε.Σ.) στο Υπουργείο Εθνικής Άµυνας από το Υπουργείο
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, παρατείνεται από τη λήξη
της έως την 31η.12.2026.

Άρθρο 73
Αναγνώριση χρόνου µετοχικής σχέσης στο Μετοχικό Τα-

µείο Στρατού και στον Ειδικό Κλάδο Οικονοµικής 
Ενίσχυσης Μερισµατούχων Στρατού - Τροποποίηση παρ. 2

άρθρου 1 και προσθήκη παρ. 1Α στο άρθρο 3 του ν.
2913/2001

1. Στην παρ. 2 του άρθρου 1 του ν. 2913/2001 (Α’ 102), περί
των κρατήσεων για την αναγνώριση της πολιτικής και στρατιωτι-
κής υπηρεσίας των µετόχων του Μετοχικού Ταµείου Στρατού
(Μ.Τ.Σ.) ως συντάξιµης για την παροχή σύνταξης από το Δηµό-
σιο, επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στην περ. β’,
προστίθενται εδάφια, δεύτερο και τρίτο, β) στην περ. γ’, διαγρά-
φονται οι λέξεις «Στρατιωτικές Σχολές και» και η παρ. 2 διαµορ-
φώνεται ως εξής:

«2. Οι κρατήσεις, κατά την προηγούµενη παράγραφο, για την
αναγνώριση πολιτικής ή στρατιωτικής υπηρεσίας, ενεργούνται
ως εξής:

α. Για όσους µετόχους υπηρετούν κατά την έναρξη ισχύος του
παρόντος νόµου ποσό ίσο µε το γινόµενο της προβλεπόµενης
κράτησης του βαθµού, τον οποίο φέρει ο µέτοχος κατά την
ηµέρα υποβολής της αίτησής του, επί τόσο χρόνο όσο και ο ανα-
γνωριζόµενος. Η καταβολή του ποσού µπορεί να γίνει εφάπαξ ή
σε άτοκες δόσεις, µη δυνάµενες να υπερβούν τον αναγνωριζό-
µενο χρόνο υπηρεσίας. Οι όροι και προϋποθέσεις της καταβολής
αυτής καθορίζονται µε απόφαση του Υπουργού Εθνικής Άµυνας,
που εκδίδεται ύστερα από εισήγηση του Διοικητικού Συµβουλίου
του Μ.Τ.Σ..

β. Για εκείνους που καθίστανται µέτοχοι του Μ.Τ.Σ. µετά την
έναρξη ισχύος του νόµου αυτού πρόσθετη µηνιαία κράτηση σε
ποσοστό ίσο µε την προβλεπόµενη νόµιµη υπέρ του Ταµείου κρά-
τηση επί των, κατά τον χρόνο καταβολής της, λαµβανοµένων
αποδοχών και για χρονικό διάστηµα τόσο όσο και ο αναγνωριζό-
µενος χρόνος υπηρεσίας. Ειδικά για τους εξερχόµενους αξιωµα-
τικούς και υπαξιωµατικούς από παραγωγικές στρατιωτικές
σχολές των Ενόπλων Δυνάµεων, η πρόσθετη µηνιαία κράτηση για
την αναγνώριση των ετών σπουδών τους ως χρόνου µετοχικής
σχέσης γίνεται, αµέσως µετά από την έξοδό τους από αυτές, σε
ποσοστό ίσο µε την προβλεπόµενη, κατά τον χρόνο καταβολής
της, υπέρ του Ταµείου κράτηση επί του αντίστοιχου εισαγωγικού
µισθολογικού κλιµακίου κατάταξης Ανθυπολοχαγού ή Λοχία,
κατά περίπτωση, και καθ’ όλη τη διάρκεια του χρόνου µετοχικής
σχέσης. Σε περίπτωση παραίτησης ή αποστρατείας του αξιωµα-
τικού ή υπαξιωµατικού και εφόσον δεν έχει καταβληθεί το σύνολο
των κρατήσεων, οι οποίες αφορούν στην αναγνώριση µετοχικής
σχέσης των εξερχοµένων από τις στρατιωτικές παραγωγικές
σχολές των Ενόπλων Δυνάµεων στο Μ.Τ.Σ., καταβάλλεται εφά-
παξ το υπόλοιπο του συνόλου των αναλογουσών προβλεπόµενων
κρατήσεων.

γ. Για τους εξερχόµενους, µετά την έναρξη ισχύος του νόµου,
από παραγωγικές αστυνοµικές σχολές, τα έτη σπουδών τους σε
αυτές αναγνωρίζονται ως χρόνος µετοχικής σχέσης στο Ταµείο
αµέσως µετά την έξοδό τους από αυτές, οπότε και αρχίζει η κα-
ταβολή της, κατά την προηγούµενη περίοδο, κράτησης για τον
αναγνωριζόµενο χρόνο υπηρεσίας των ετών σπουδών τους.»

2. Στο άρθρο 3 του ν. 2913/2001, περί της ρύθµισης θεµάτων
των Μετοχικών Ταµείων του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας, προ-
στίθεται παρ. 1Α ως εξής:

«1Α. Η αναγνώριση χρόνου µετοχικής σχέσης µε τον Ειδικό
Κλάδο Οικονοµικής Ενίσχυσης Μερισµατούχων της παρ. 1 για

τους εξερχόµενους αξιωµατικούς και υπαξιωµατικούς από παρα-
γωγικές στρατιωτικές σχολές των Ενόπλων Δυνάµεων γίνεται,
αµέσως µετά από την έξοδό τους από αυτές, µε καταβολή µηνι-
αίας κράτησης σε ποσοστό ίσο µε την προβλεπόµενη, κατά τον
χρόνο καταβολής της, κράτηση υπέρ του Ειδικού Κλάδου επί του
αντίστοιχου εισαγωγικού Μισθολογικού Κλιµακίου κατάταξης αν-
θυπολοχαγού ή λοχία κατά περίπτωση και καθ’ όλη τη διάρκεια
του χρόνου µετοχικής σχέσης. Σε περίπτωση παραίτησης ή απο-
στρατείας του αξιωµατικού ή υπαξιωµατικού και εφόσον δεν έχει
καταβληθεί το σύνολο των κρατήσεων, οι οποίες αφορούν στην
αναγνώριση µετοχικής σχέσης των εξερχοµένων από τις στρα-
τιωτικές παραγωγικές σχολές των Ενόπλων Δυνάµεων  στον Ει-
δικό Κλάδο Οικονοµικής Ενίσχυσης Μερισµατούχων, καταβάλ-
λεται εφάπαξ το υπόλοιπο του συνόλου των αναλογουσών προ-
βλεπόµενων κρατήσεων.»

Άρθρο 74
Αναγνώριση χρόνου µετοχικής σχέσης στα Μετοχικά Τα-

µεία Ναυτικού και Αεροπορίας - Τροποποίηση παρ. 5 άρ-
θρου 70 π.δ. 21/1932 και παρ. 5 άρθρου 43 

ν. 3943/2011

1. Στην παρ. 5 του άρθρου 70 του π.δ. 21/1932 (Α’ 387), περί
της αναγνώρισης χρόνου µετοχικής σχέσης στο Μετοχικό Ταµείο
Ναυτικού, προστίθενται νέα εδάφια, τέταρτο και πέµπτο, και η
παρ. 5 διαµορφώνεται ως εξής:

«5. Η αναγνώριση από το Μ.Τ.Ν. των προϋπηρεσιών της παρ.
3 πραγµατοποιείται αµέσως µετά την απόκτηση της ιδιότητας
του µονίµου µε απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου του Τα-
µείου, ύστερα από αίτηση του ενδιαφεροµένου. Για την αναγνώ-
ριση των προϋπηρεσιών αυτών, οι παραπάνω υπόκεινται επί
χρονικό διάστηµα ίσο προς τον αναγνωριζόµενο χρόνο σε πρό-
σθετη κράτηση υπέρ Μ.Τ.Ν., που υπολογίζεται επί των εκάστοτε
αποδοχών του βαθµού τους. Με απόφαση του Διοικητικού Συµ-
βουλίου του M.T.N. καθορίζεται η διαδικασία αναγνώρισης των
προϋπηρεσιών αυτών για µετόχους που υπηρετούν κατά την
έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου. Ειδικά για τους εξερχόµε-
νους αξιωµατικούς και υπαξιωµατικούς από παραγωγικές στρα-
τιωτικές σχολές των Ενόπλων Δυνάµεων, η πρόσθετη µηνιαία
κράτηση γίνεται, αµέσως µετά από την έξοδό τους από αυτές,
σε ποσοστό ίσο µε την προβλεπόµενη, κατά τον χρόνο καταβο-
λής της, κράτηση υπέρ του Ταµείου επί του αντίστοιχου εισαγω-
γικού µισθολογικού κλιµακίου κατάταξης σηµαιοφόρου ή
κελευστή, κατά περίπτωση, και καθ’ όλη τη διάρκεια του χρόνου
µετοχικής σχέσης, αµέσως µετά από την έξοδό τους από τις εν
λόγω σχολές. Σε περίπτωση παραίτησης ή αποστρατείας του
αξιωµατικού ή υπαξιωµατικού και εφόσον δεν έχει καταβληθεί το
σύνολο των κρατήσεων, οι οποίες αφορούν στην αναγνώριση µε-
τοχικής σχέσης των εξερχοµένων από τις στρατιωτικές παραγω-
γικές σχολές των Ενόπλων Δυνάµεων  στο Μ.Τ.Ν. του Υπουρ-
γείου Εθνικής Άµυνας, καταβάλλεται εφάπαξ το υπόλοιπο του
συνόλου των αναλογουσών προβλεπόµενων κρατήσεων.»

2. Η περ. β’ της παρ. 5 του άρθρου 43 του   ν. 3943/2011 (Α’
66), περί της αναγνώρισης χρόνου µετοχικής σχέσης στο Μετο-
χικό Ταµείο Αεροπορίας, αντικαθίσταται ως εξής:

«β. Οι εξερχόµενοι αξιωµατικοί και υπαξιωµατικοί από παρα-
γωγικές στρατιωτικές σχολές των Ενόπλων Δυνάµεων µετά από
την έναρξη ισχύος του παρόντος, αναγνωρίζουν υποχρεωτικά τα
έτη σπουδών τους ως χρόνο µετοχικής σχέσης στο Μ.Τ.Α., αµέ-
σως µετά από την έξοδό τους από αυτές, καταβάλλοντας κρά-
τηση υπέρ του Ταµείου σε ποσοστό ίσο µε την προβλεπόµενη,
κατά τον χρόνο καταβολής της, κράτηση, επί του αντίστοιχου ει-
σαγωγικού Μισθολογικού Κλιµακίου κατάταξης ανθυποσµηναγού
ή σµηνία, κατά περίπτωση, και καθ’ όλη τη διάρκεια του χρόνου
µετοχικής σχέσης. Σε περίπτωση παραίτησης ή αποστρατείας
του αξιωµατικού ή υπαξιωµατικού και εφόσον δεν έχει καταβλη-
θεί το σύνολο των κρατήσεων, οι οποίες αφορούν στην αναγνώ-
ριση µετοχικής σχέσης των εξερχοµένων από τις στρατιωτικές
παραγωγικές σχολές των Ενόπλων Δυνάµεων  στο Μ.Τ.Α., κατα-
βάλλεται εφάπαξ το υπόλοιπο του συνόλου των αναλογουσών
προβλεπόµενων κρατήσεων.»

16756 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Άρθρο 75
Αναγνώριση χρόνου µετοχικής σχέσης στον Ειδικό

Λογαριασµό Οικονοµικής Αλληλοβοήθειας Στρατού, Ναυ-
τικού και Αεροπορίας - Τροποποίηση άρθρου 10 ν.δ.

398/1974

Η παρ. 5 του άρθρου 10 του ν.δ. 398/1974 (Α’ 116), περί της
αναγνώρισης χρόνου µετοχικής σχέσης στον Ειδικό Λογαριασµό
Οικονοµικής Αλληλοβοήθειας Στρατού, Ναυτικού και Αεροπο-
ρίας, αντικαθίσταται ως εξής:

«5. Οι εξερχόµενοι αξιωµατικοί και υπαξιωµατικοί από παρα-
γωγικές στρατιωτικές σχολές των Ενόπλων Δυνάµεων µετά από
την έναρξη ισχύος του παρόντος, για την αναγνώριση ως χρόνου
µετοχικής σχέσης του πραγµατικού χρόνου φοίτησής τους υπό-
κεινται, αµέσως µετά την έξοδό τους από αυτές, σε πρόσθετη
µηνιαία κράτηση σε ποσοστό ίσο µε την προβλεπόµενη, κατά τον
χρόνο καταβολής της, κράτηση υπέρ του Ταµείου, επί του αντί-
στοιχου εισαγωγικού µισθολογικού κλιµακίου κατάταξης ανθυ-
πολοχαγού και αντιστοίχων ή λοχία και αντιστοίχων, κατά
περίπτωση, και καθ’ όλη τη διάρκεια του χρόνου µετοχικής σχέ-
σης. Σε περίπτωση παραίτησης ή αποστρατείας του αξιωµατικού
ή υπαξιωµατικού και εφόσον δεν έχει καταβληθεί το σύνολο των
κρατήσεων, οι οποίες αφορούν στην αναγνώριση µετοχικής σχέ-
σης των εξερχοµένων από τις στρατιωτικές παραγωγικές σχολές
των Ενόπλων Δυνάµεων στον Ειδικό Λογαριασµό Οικονοµικής
Αλληλοβοήθειας Στρατού, Ναυτικού και Αεροπορίας αντίστοιχα,
καταβάλλεται εφάπαξ το υπόλοιπο του συνόλου των αναλογου-
σών προβλεπόµενων κρατήσεων.»

Άρθρο 76
Επανυπολογισµός του ποσού κράτησης 

για την αναγνώριση ετών σπουδών σε στρατιωτικές σχολές
των Ενόπλων Δυνάµεων 

ως χρόνου µετοχικής σχέσης

Για τους αξιωµατικούς και υπαξιωµατικούς, που έχουν εξέλθει
από τις στρατιωτικές σχολές των Ενόπλων Δυνάµεων, για τους
οποίους έχει ήδη εκκινήσει η διενέργεια κρατήσεων για την ανα-
γνώριση των ετών σπουδών τους ως χρόνου µετοχικής σχέσης
στα Μετοχικά Ταµεία, στους Ειδικούς Λογαριασµούς Οικονοµι-
κής Αλληλοβοήθειας και στους Ειδικούς Κλάδους Οικονοµικής
Ενίσχυσης Μερισµατούχων Στρατού, Ναυτικού και Αεροπορίας,
πριν από την έναρξη ισχύος του παρόντος, πραγµατοποιείται εκ
νέου υπολογισµός. Το νέο ποσό της κράτησης ισούται µε το γι-
νόµενο που προκύπτει από το ισχύον υπέρ εκάστου Ταµείου πο-
σοστό κράτησης επί του αντίστοιχου εισαγωγικού µισθολογικού
κλιµακίου κατάταξης ανθυπολοχαγού και αντιστοίχων ή λοχία και
αντιστοίχων, κατά περίπτωση, από το οποίο αφαιρείται το ποσό
που έχει ήδη παρακρατηθεί για κάθε ταµείο και το οποίο δεν επι-
στρέφεται ως αχρεωστήτως καταβληθέν. Η παρακράτηση του
υπολειπόµενου ποσού για την αναγνώριση των ετών σπουδών ως
χρόνου µετοχικής σχέσης υλοποιείται καθ’ όλη τη διάρκεια του
χρόνου µετοχικής σχέσης έως τη συµπλήρωση του προβλεπόµε-
νου χρόνου µετοχικής σχέσης.

Άρθρο 77
Ρύθµιση θεµάτων του οικισµού Μαλεσίνας
του Οικοδοµικού Συνεταιρισµού Μονίµων

Αξιωµατικών Ελληνικού Στρατού (Ο.Σ.Μ.Α.Ε.Σ.)

1. Εντός δύο (2) µηνών από την έναρξη ισχύος του παρόντος,
ο Οικοδοµικός Συνεταιρισµός Μονίµων Αξιωµατικών Ελληνικού
Στρατού (Ο.Σ.Μ.Α.Ε.Σ.) απευθύνει πρόσκληση προς το σύνολο
των µελών του, εν ενεργεία ή µη αξιωµατικών του Στρατού Ξηράς
και των Κοινών Σωµάτων των Ενόπλων Δυνάµεων, για την εκδή-
λωση από εκείνους, εντός αποκλειστικής προθεσµίας σαράντα
πέντε (45) ηµερών, ενδιαφέροντος απόκτησης αδιάθετων ακινή-
των του συνεταιρισµού από το οικιστικό πρόγραµµα Μαλεσίνας,
στην περιοχή της Μαλεσίνας της Δηµοτικής Ενότητας Μαλεσίνης
του Δήµου Λοκρών της Περιφερειακής Ενότητας Φθιώτιδας, µε
προσδιορισµό των ακινήτων για τα οποία εκδηλώνεται το ενδια-

φέρον αυτό µε αναφορά του σχετικού Κωδικού Αριθµού Εθνικού
Κτηµατολογίου.

2. Μετά από την ολοκλήρωση της διαδικασίας της παρ. 1, οι
εναποµείνασες εκτάσεις, για τις οποίες δεν εκδηλώθηκε ενδια-
φέρον από µέλη του Ο.Σ.Μ.Α.Ε.Σ., µεταβιβάζονται στην κυριό-
τητα του Δήµου Λοκρών, ο οποίος υποχρεούται να προβεί
αµελλητί σε όλες τις ενέργειες για την ολοκλήρωση της µεταβί-
βασης των επιµέρους ακινήτων. Τα πάσης φύσεως έξοδα για την
πραγµατοποίηση των εν λόγω µεταβιβάσεων καλύπτονται από
τον Ο.Σ.Μ.Α.Ε.Σ. υπέρ του Δήµου Λοκρών. Για την καταχώριση
των µεταβιβαζόµενων ακινήτων της παρούσας στα κτηµατολο-
γικά βιβλία, εκδίδεται διαπιστωτική πράξη του αρµοδίου οργάνου
του Δήµου Λοκρών κατόπιν εισήγησης του Ο.Σ.Μ.Α.Ε.Σ., στην
οποία προσδιορίζονται, µε τους Κωδικούς Αριθµούς Εθνικού Κτη-
µατολογίου, τα ακίνητα τα οποία µεταβιβάζονται, και η διαπιστω-
τική αυτή πράξη εγγράφεται στα οικεία κτηµατολογικά βιβλία
ατελώς.

3. Από την έναρξη ισχύος του παρόντος, οι δρόµοι, οι κοινό-
χρηστοι και κοινωφελείς χώροι του οικισµού Μαλεσίνας, οι οποίοι
έχουν καταχωριστεί στα οικεία κτηµατολογικά βιβλία ως ανήκο-
ντες κατά κυριότητα στο Ελληνικό Δηµόσιο, µεταβιβάζονται αυ-
τοδικαίως και ατελώς στην κυριότητα του Δήµου Λοκρών. Για την
καταχώριση των µεταβιβαζόµενων ακινήτων στα κτηµατολογικά
βιβλία, εκδίδεται διαπιστωτική πράξη του Δήµου Λοκρών, βάσει
σχετικής εισήγησης του αρµόδιου για τα µεταβιβαζόµενα ακίνητα
φορέα, στην οποία προσδιορίζονται, µε τους Κωδικούς Αριθµούς
Εθνικού Κτηµατολογίου, τα ακίνητα τα οποία µεταβιβάζονται, και
η διαπιστωτική αυτή πράξη εγγράφεται στα οικεία κτηµατολογικά
βιβλία ατελώς.

4. Για τη χρηµατοδότηση έργων πολιτικής προστασίας, συντή-
ρησης και αναβάθµισης των δικτύων, των κοινόχρηστων και των
κοινωφελών χώρων του οικισµού διατίθενται από τον
Ο.Σ.Μ.Α.Ε.Σ. στον Δήµο Λοκρών τα έσοδα που προκύπτουν από
την εκποίηση αδιάθετων ακινήτων της παρ. 1 ή το απαιτούµενο
ποσό από το αποθεµατικό του οικιστικού προγράµµατος Μαλε-
σίνας του Ο.Σ.Μ.Α.Ε.Σ..

ΜΕΡΟΣ ΣΤ’
ΤΕΛΙΚΕΣ, ΜΕΤΑΒΑΤΙΚΕΣ, ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΙΚΕΣ

ΚΑΙ ΚΑΤΑΡΓΟΥΜΕΝΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο  78
Εξουσιοδοτικές διατάξεις

1. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Άµυνας και Ανά-
πτυξης ρυθµίζονται ειδικότερα ζητήµατα που αφορούν στην
εφαρµογή των περ. δ) και στ) της παρ. 3 του άρθρου 4. 

2. Με απόφαση του Υπουργού Εθνικής Άµυνας µπορεί να κα-
θορίζεται το ποσοστό της παρ. 1 του άρθρου 6.

3. Με απόφαση του Υπουργού Εθνικής Άµυνας και του κατά
περίπτωση αρµόδιου υπουργού καθορίζονται περαιτέρω πόροι
χρηµατοδότησης του Ελληνικού Κέντρου Αµυντικής Καινοτοµίας
και των ταµείων του άρθρου εικοστού όγδοου του καταστατικού
του.

4. Με απόφαση του Υπουργού Εθνικής Άµυνας ρυθµίζονται θέ-
µατα που αφορούν στην οργάνωση και λειτουργία των ταµείων
της παρ. 1 του άρθρου εικοστού όγδοου του καταστατικού του
Ελληνικού Κέντρου Αµυντικής Καινοτοµίας, στη σύνθεση της
Επενδυτικής Επιτροπής, καθώς και κάθε άλλο σχετικό θέµα. 

5. Με απόφαση του Υπουργού Εθνικής Άµυνας µπορούν να
ιδρύονται ταµεία επιπλέον αυτών του άρθρου εικοστού όγδοου
του καταστατικού του Ελληνικού Κέντρου Αµυντικής Καινοτο-
µίας, τα οποία διαχειρίζεται το Ελληνικό Κέντρο Αµυντικής Και-
νοτοµίας για την υλοποίηση των σκοπών του. 

6. Με απόφαση του Υπουργού Εθνικής Άµυνας καθορίζεται ο
αριθµός των Δοκίµων Εφέδρων Αξιωµατικών της παρ. 3 του άρ-
θρου 12 που επιλέγονται ανά σειρά κατάταξης, τα κριτήρια επι-
λογής τους, η εκπαίδευσή τους και η κατανοµή τους στις
υπηρεσίες, καθώς και κάθε άλλο σχετικό θέµα.

7. Με απόφαση του Υπουργού Εθνικής Άµυνας, η οποία εκδί-
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δεται µετά από εισήγηση του Αρχηγού του Γενικού Επιτελείου
Εθνικής Άµυνας δύναται, µετά από την ολοκλήρωση της διαδικα-
σίας µετάταξης της παρ. 3 του άρθρου 49 και εφόσον προκύ-
ψουν υπηρεσιακές ανάγκες, να προκηρύσσονται επιπλέον θέσεις
προς πλήρωση µε µετάταξη σύµφωνα µε την περ. θ) της παρ. 1
του άρθρου 49. Στην απόφαση αυτή καθορίζεται η διαδικασία, οι
προϋποθέσεις, τα δικαιολογητικά και κάθε άλλο θέµα σχετικό µε
τη στελέχωση θέσεων της περ. θ) της  παρ. 1 του άρθρου 49.

8. Με απόφαση του Υπουργού Εθνικής Άµυνας, η οποία εκδί-
δεται κατόπιν εισήγησης του Προϊσταµένου της Διεύθυνσης Πλη-
ροφορικής και πρότασης του Αρχηγού του Γενικού Επιτελείου
Εθνικής Άµυνας, καθορίζονται τα σταδιοδροµικά και τα ειδικά
σχολεία του Κοινού Σώµατος Πληροφορικής των Ενόπλων Δυνά-
µεων. Στην απόφαση αυτή ορίζεται ο τόπος, το είδος και η διάρ-
κεια της εκπαίδευσης, ο βαθµός των εκπαιδευοµένων, οι
εκπαιδευτές, τα στελέχη τα οποία αφορά, καθώς και κάθε άλλο
σχετικό θέµα.

9. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Άµυνας και Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών καθορίζεται το ποσοστό της
αµοιβής των Υποψήφιων Εφέδρων Αξιωµατικών Βραχείας Εθε-
λοντικής Υπηρεσίας της περ. α’ της παρ. 1. του άρθρου 65. Με
την ίδια κοινή απόφαση ρυθµίζονται θέµατα καταβολής των δι-
δάκτρων και καταλογισµού των ποσών που έχουν καταβληθεί
από τις Ένοπλες Δυνάµεις σε περίπτωση διαγραφής ή απόλυσης
συµµετέχοντος από τα ειδικά προγράµµατα θητείας.

10.  Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Άµυνας και
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, που εκδίδεται κατόπιν πρό-
τασης του Συµβουλίου Αρχηγών Γενικών Επιτελείων, ορίζονται ο
αριθµός των συµµετεχόντων σε κάθε ειδικό πρόγραµµα θητείας
της παρ. 1 του άρθρου 65 και η κατανοµή τους ανά Γενικό Επιτε-
λείο, για κάθε έτος. 

11.  Με απόφαση του Υπουργού Εθνικής Άµυνας, ύστερα από
γνώµη του Συµβουλίου Αρχηγών Γενικών Επιτελείων δύναται να
τροποποιείται η διάρκεια της υποχρεωτικής υπηρεσίας στις Ένο-
πλες Δυνάµεις για κάθε ειδικό πρόγραµµα θητείας. 

12.  Με απόφαση του Υπουργού Εθνικής Άµυνας που εκδίδεται
κατόπιν εισήγησης του Γενικού Επιτελείου Εθνικής Άµυνας µετά
από πρόταση των Γενικών Επιτελείων των Κλάδων των Ενόπλων
Δυνάµεων, καθορίζεται η διαδικασία και ο χρόνος έκδοσης των
προκηρύξεων από τα Γενικά Επιτελεία, εξειδικεύονται και παρα-
µετροποιούνται τα κριτήρια επιλογής των συµµετεχόντων στα ει-
δικά προγράµµατα θητείας της παρ. 1 του άρθρου 65, καθο-
ρίζεται η σειρά επιλογής των υποψηφίων σε περίπτωση ισοβαθ-
µίας και ρυθµίζονται θέµατα στρατιωτικής εκπαίδευσης και συµ-
µετοχής σε στρατιωτικές δραστηριότητες, τοποθέτησης και
µεταθέσεων, διοικητικής µέριµνας, πειθαρχίας και υπαγωγής. Με
την ίδια απόφαση ρυθµίζονται οι όροι παροχής υπηρεσίας στις
Ένοπλες Δυνάµεις µετά την ολοκλήρωση του ειδικού προγράµ-
µατος θητείας, της αναστολής των ειδικών προγραµµάτων θη-
τείας, των όρων και προϋποθέσεων διαγραφής των συµµετε-
χόντων από αυτά, καθώς και κάθε άλλο θέµα σχετικό µε την
εφαρµογή του άρθρου 65.

Άρθρο  79
Τελικές διατάξεις

1. Τα µέλη του Ειδικού και Εργαστηριακού Διδακτικού Προσω-
πικού κλάδων Ι και ΙΙ των Ανώτατων Στρατιωτικών Εκπαιδευτικών
Ιδρυµάτων για τα οποία γίνεται αναφορά στην κείµενη νοµοθεσία,
νοούνται πλέον ως µέλη Ειδικού Εκπαιδευτικού Προσωπικού και
µέλη Εργαστηριακού Διδακτικού Προσωπικού, αντίστοιχα.

2. Οι προσλήψεις µελών Διδακτικού Ερευνητικού Προσωπικού,
Ειδικού Εκπαιδευτικού Προσωπικού, Εργαστηριακού Διδακτικού
Προσωπικού, Εκπαιδευτικού Προσωπικού µε Σύµβαση και Ειδι-
κού Τεχνικού Εργαστηριακού Προσωπικού, καθώς και η ανανέ-
ωση των συµβάσεων του Εκπαιδευτικού Προσωπικού µε
Σύµβαση των Ανωτάτων Στρατιωτικών Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων
εγκρίνονται στο πλαίσιο του ετήσιου προγραµµατισµού προσλή-
ψεων του άρθρου 51 του ν. 4622/2019 (Α’ 133).

Άρθρο   80

Μεταβατικές διατάξεις

1. Κατά την αρχική στελέχωση του Κοινού Σώµατος Πληροφο-
ρικής (ΠΛΗ), Προϊστάµενος της Διεύθυνσης Πληροφορικής είναι
ο αρχαιότερος αξιωµατικός του σώµατος.

2. Οι αξιωµατικοί οι οποίοι έχουν επιτύχει στον διαγωνισµό πλή-
ρωσης κενών θέσεων του Σώµατος Έρευνας-Πληροφορικής του
Στρατού Ξηράς, σύµφωνα µε το άρθρο 8 του π.δ. 151/1997 (Α’
129), χωρίς να έχει ολοκληρωθεί ακόµα η διαδικασία µετάταξής
τους, εντάσσονται στο Κοινό Σώµα Πληροφορικής υπό την αί-
ρεση της απόκτησης των τίτλων σπουδών που προβλέπονται
στην παρ. 16 του άρθρου 8 του π.δ. 151/1997 (Α’ 129).

3. Ο αριθµός των µορίων που έχουν συγκεντρώσει κατά την
έναρξη ισχύος του παρόντος τα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων
που εντάσσονται ή µετατάσσονται στο Σώµα Πληροφορικής δεν
επηρεάζεται από την ένταξη ή µετάταξή τους σε αυτό. Μέχρι την
έκδοση της απόφασης εξειδίκευσης των κριτηρίων και λοιπών θε-
µάτων της παρ. 1 του άρθρου 8 του ν. 3883/2010 (Α’ 167) εφαρ-
µόζονται για τα στελέχη αυτά τα κριτήρια που ισχύουν για τα
στελέχη του κλάδου από τον οποίο προέρχονται.

Άρθρο  81
Καταργούµενες διατάξεις

1. Από την έναρξη ισχύος του παρόντος καταργούνται:
α) η παρ. 5 του άρθρου 34 του ν. 2873/2000 (Α’ 285), περί της

κατάργησης κοινωνικού πόρου ποσοστού δύο τοις εκατό (2%)
επί των πληρωµών που πραγµατοποιούν οι Ένοπλες Δυνάµεις
για προµήθειες, επισκευές και άλλους λόγους και καταβάλλονται
υπέρ του Ταµείου Αλληλοβοηθείας Στρατού Ξηράς,

β) τα άρθρα 12, 13 και 14 του ν. 2919/2001 (Α’ 128), σχετικά µε
τον Ενιαίο Φορέα Αµυντικής Έρευνας και Τεχνολογίας του
Υπουργείου Εθνικής Άµυνας, το Συµβούλιο Αµυντικής Έρευνας,
Τεχνολογίας και Βιοµηχανίας και τη στελέχωση και λειτουργία
του Κέντρου Έρευνας και Τεχνολογίας Εθνικής Άµυνας,

γ) οι περ. γ), περί καθορισµού των κατευθύνσεων επιστηµονι-
κής έρευνας και λειτουργίας µεταπτυχιακών τµηµάτων σε γνω-
σιολογικά αντικείµενα που ενδιαφέρουν τις Ένοπλες Δυνάµεις,
ζ), περί της αξιολόγησης του διδακτικού εκπαιδευτικού έργου
των Ανωτάτων Στρατιωτικών Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων σύµφωνα
µε τις αντίστοιχες διαδικασίες των Πανεπιστηµίων, και η), περί
της αξιολόγησης του διδακτικού εκπαιδευτικού έργου των Ανω-
τάτων Στρατιωτικών Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων από τους φοιτού-
ντες σε αυτά, της παρ. 1 του άρθρου 6 του ν. 3187/2003 (Α’ 233),

δ) η παρ. 8 του άρθρου 11 του ν. 3187/2003, περί επαναπρο-
κήρυξης θέσεων µελών Διδακτικού Ερευνητικού Προσωπικού,
που κενώθηκαν για οποιαδήποτε αιτία,

ε) η παρ. 4 του άρθρου 25 του ν. 3187/2003, περί του οργάνου
επιλογής των Στρατιωτικών Εκπαιδευτών,

στ) η περ. ιγ’ της παρ. 1 του άρθρου 26 του ν. 3187/2003, περί
του καθορισµού των λεπτοµερειών της διαδικασίας επιλογής,
εκλογής και εξέλιξης µελών Διδακτικού Εκπαιδευτικού Προσω-
πικού των Ανωτάτων Στρατιωτικών Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων
στον Οργανισµό τους,

ζ) η παρ. 1 του άρθρου 13Α και το άρθρο 13Β, περί των ειδικών
περιπτώσεων µετατάξεων στελεχών της Πολεµικής Αεροπορίας,
και το στοιχείο α’ της υποπερ. 2 της περ. β’ της παρ. 11 του άρ-
θρου 28, περί του χρόνου διοίκησης αξιωµατικών του Σώµατος
Έρευνας Πληροφορικής του Στρατού Ξηράς, του ν. 3883/2010
(Α’ 167),

η) η παρ. 1 του άρθρου 187 του ν. 4823/2021 (Α’ 136), περί του
ηλεκτρονικού συστήµατος διαχείρισης διαδικασιών εκλογής και
εξέλιξης καθηγητών «ΑΠΕΛΛΑ»,

θ) το π.δ. 151/1997 (Α’ 129), περί της οργάνωσης και λειτουρ-
γίας του Σώµατος Έρευνας και Πληροφορικής του Στρατού
Ξηράς, υπό την επιφύλαξη της παρ. 2 του άρθρου 75 του παρό-
ντος,

ι) το π.δ. 43/2012 (Α’ 92), περί σύστασης Σώµατος Έρευνας -
Πληροφορικής στην Πολεµική Αεροπορία,

ια) η υπό στοιχεία Φ. 073.116/2/303936/5.2.1999 απόφαση του
Υπουργού Εθνικής Άµυνας (Β’ 122), περί ίδρυσης Σώµατος
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Έρευνας και Πληροφορικής Ανθυπασπιστών και Μονίµων Υπα-
ξιωµατικών του Στρατού Ξηράς,

ιβ) η υπό στοιχεία Φ.900/ΑΔ.677373/Σ.132/11.4.2012 απόφαση
του Υπουργού Εθνικής Άµυνας (Β’ 1264), περί Συγκρότησης νέας
ειδικότητας Πληροφορικής Υπαξιωµατικών - Ανθυπασπιστών της
Πολεµικής Αεροπορίας, και

ιγ) η υπό στοιχεία Φ. 932/4/71061/Σ. 21072/2.11.2020 απόφαση
του Υπουργού Εθνικής Άµυνας (Β’ 4824), περί ρύθµισης θεµάτων
διάρθρωσης και λειτουργίας του Συµβουλίου Αµυντικής Έρευ-
νας, Τεχνολογίας και Βιοµηχανίας.

2. Η κατεύθυνση Έρευνας Πληροφορικής του Τµήµατος Αε-
ροπορικών Επιστηµών της Σχολής Ικάρων καταργείται από την
εποµένη της αποφοίτησης των εισακτέων σε αυτήν κατά το ακα-
δηµαϊκό έτος 2025-2026.

ΜΕΡΟΣ Ζ’
ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ

Άρθρο  82
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν άλλως ορίζεται σε επι-
µέρους διατάξεις.

Αθήνα,                               2024
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ΚΑΙ ΟΙΚΟΓΕΝΕΙΑΣ 
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18. ΨΗΦΙΑΚΗΣ ΔΙΑΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ

19. ΚΛΙΜΑΤΙΚΗΣ ΚΡΙΣΗΣ           20. ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ
ΚΑΙ ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ

21. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ           22. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ                            ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΘΝΙΚΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ                ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ
ΚΑΙ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

23. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ           24. Η ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΡΙΑ
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την
ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 20.55’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Πέµπτη 23 Μαΐου 2024 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο εργασιών
του Σώµατος: νοµοθετική εργασία, µόνη συζήτηση και ψήφιση
επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου νόµου
του Υπουργείου Ανάπτυξης: «Διατάξεις για την ενίσχυση της προ-
στασίας του καταναλωτή, της ανάπτυξης και της εύρυθµης λει-
τουργίας της αγοράς, ρυθµίσεις για την ενίσχυση των επιχει-
ρήσεων που πλήττονται από καταστροφές και άλλες διατάξεις»,
σύµφωνα µε τη συµπληρωµατική ηµερήσια διάταξη που θα δια-
νεµηθεί.
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Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                       ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


